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Grijze haren. Feiten, cijfers en inleidende beschouwingen
Waar hebben we het over als we over vergrijzing spreken? 
Op basis van rapporten van het Sociaal en Cultureel 
Planbureau en het Centraal Bureau voor de Statistiek geeft 
Tom Vroon inzicht in de feiten en verkent hij de vraagstukken 
die er liggen.

“Eerbied voor grijze haren”
Wat is de houdbaarheid van de oudedagsvoorziening in 
Nederland? In dit artikel  komen enkele belangrijke vraagstuk-
ken omtrent het ouderenbeleid aan bod en wordt aangegeven 
hoe de ChristenUnie zich daarbij tot nu toe heeft opgesteld. 
Het artikel begint met het neerzetten van een paar bijbelse 
noties.

Werk voor ouderen, steun voor ouders
De ChristenUnie moet komen met een steviger financieel-
economisch beleid. De vergrijzing en de huidige kennisecono-
mie vragen om meer aandacht voor het gezin en een hogere 
arbeidsparticipatie van vijftig-plussers. Dat zijn enkele conclu-
sies uit het interview met prof. dr. A.L. (Lans) Bovenberg, hoog-
leraar algemene economie aan de Universiteit van Tilburg. 
Hij pleit voor een rechtvaardiger sociaal stelsel.

Vergrijzing en pensioenen: nachtmerrie of toekomstscenario?
De vergrijzing laat overal gevolgen zien. In dit artikel richt Rien 
de Kievit zich op de gevolgen van vergrijzing op de oudedags-
pensioenen. Zo’n vijftig jaar geleden werden in de politiek 
voorstellen gedaan om een algemeen pensioen voor een ieder 
die ouder was dan 65 in te voeren. Toen was de gemiddelde 
leeftijd 66 jaar …

Nadenken over een solidair ouderenbeleid
Het contract tussen generaties vraagt onderhoud. Vergrijzing 
is een wereldwijd vraagstuk, maar in Europa en Nederland 
speelt de vergrijzing het sterkst. De (dubbele) vergrijzing stelt 
de samenleving voor een grote uitdaging. Veel financiële mid-
delen gaan naar ouderen, terwijl we juist moeten investeren 
in jonge generaties. Bovendien schrijven we in Europa in ver-
gelijking met elders in de wereld mensen snel af. Er is maar 
een klein deel van de bevolking boven de zestig dat nog parti-
cipeert op de arbeidsmarkt. Toekomst gericht ouderenbeleid 
vraagt volgens Jan Westert om een evenwichtige benadering 
in het belang van alle generaties.

12

Aandacht voor het thema is er ook in de artikelen over palliatieve zorg (p.26), 
ouderenadviseurs (p.28), meergeneratiewoningen (p.30) en de column van de 
eindredacteur (p.32).
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T h e m a I n l e i d i n g

Vergrijzing
Door Erik van Dijk, eindredacteur

De vergrijzing begint de laatste jaren steeds duidelijkere 
vormen aan te nemen. Al decennia lang is de gemiddelde 
leeftijd van Nederlanders en Europeanen aan het stijgen. 
Mensen zijn over het algemeen gezonder en leven langer. 
Dit is vergrijzing deel één. Vergrijzing deel twee is dat in 
de komende tien jaar de generatie ‘baby boomers’ (de 
geboortegolf na de Tweede Wereldoorlog) met pensioen 
gaat. Deze grote groep blijft vervolgens nog gemiddeld 
twintig jaar in ons midden. Zeker in de eerste jaren zijn 
zij echter veelal niet oud, arm en zielig, maar vitaal en 
kapitaalkrachtig. Langzamerhand zal hun zorgbehoefte 
echter wel gaan toenemen. Vanaf 2015 zal de verhouding 
werkende bevolking – hulpbehoevende bevolking echt 
problematisch beginnen te worden.

Langzamerhand begint overal door te dringen dat er een 
enorme verschuiving gaande is. Het kabinet presenteert 
veel bezuinigingsplannen als noodzakelijk en onver-
mijdelijk met het oog op de vergrijzing. In hoeverre dat 
terecht is, mag u na lezing van dit nummer beoordelen. 
Ook elders worden de beleidsmakers wakker. Ik geef een 
paar voorbeelden:
-  In februari 2005 verschijnt de nota Visie op vergrijzing en 

het ouderenbeleid over de financieel-economische en de 
sociaal-culturele kanten van de vergrijzing. Het ministe-
rie van VWS coördineert deze nota in nauwe samenwer-
king met de ministeries van VROM, Financiën en SZW. 
Via de Interdepartementale Stuurgroep Ouderen zijn 
ook nog vijf andere ministeries betrokken.

-  De Tweede Kamer kent op dit moment een 
Themacommissie Ouderenbeleid.

-  Het Sociaal en Cultureel Planbureau publiceerde in 2004 
zeker drie rapporten rond ouderen.

-  Het CDA publiceerde onlangs een studie met de titel: Pas 
65. Ouderen zijn geen doelgroep maar een doe-groep.

-  De Raad voor Maatschappelijke Ontwikkeling publi-
ceerde in januari 2005 een rapport met als titel: Mogen 
ouderen ook meedoen.

-  De SER stelde in dezelfde maand een advies vast over 
een toekomstgericht ouderenbeleid.

-  De ChristenUnie heeft sinds kort een ouderen-werk-
groep (zie het december- en februari-nummer van 
HandSchrift).

Deze lijst zou gemakkelijk langer gemaakt kunnen wor-
den. Het moge duidelijk zijn: vergrijzing en ouderenbe-
leid komt steeds hoger op de agenda te staan. Tijd voor 
DenkWijzer!

In het decembernummer van HandSchrift stond een 
interview met PCOB-voorzitter Dick Corporaal. De leden-
aantallen van de ouderenbonden groeien flink. De PCOB 
noteerde in 2004 meer dan tienduizend nieuwe leden 
en nadert de 100.000-leden-grens. Volgens Corporaal in 
het Reformatorisch Dagblad (19-11-2004) is het “voor cor-
rectie op het kabinetsbeleid van wezenlijk belang dat er 
krachtige ouderenorganisaties zijn.” Ook zegt hij daar: “Er 
moet meer kader komen dat plaatselijk actief is. Dat is 
van belang bij de invoering van de Wet Maatschappelijke 
Ondersteuning (…)”
Die WMO waar Corporaal het over heeft is nu precies zo’n 
wet die mede ontworpen is om de komende vergrijzing 
(lees: de groei van de uitgaven voor verpleging, verzor-
ging en ondersteuning) het hoofd te  bieden.
Is het alleen wel terecht dat het kabinet zo’n spookbeeld 
oproept rond die vergrijzing? En als één en ander inder-
daad onbetaalbaar wordt bij ongewijzigd beleid, zijn dan 
déze maatregelen nodig of kan het ook anders?
Als die groter wordende groep ouderen gemiddeld veel 
vitaler en rijker is, dan kunnen zij toch ook zelf meebeta-
len aan voorzieningen en mantelzorg verlenen?!
En als iemand vitaal en werklustig is, dan móet hij of zij 
toch niet stoppen met werken op de leeftijd van 65 jaar? 
Dat soort vragen komen in de komende bladzijden aan 
de orde.

Veel leesgenoegen toegewenst.

“Je kunt het beste gerontologie gaan studeren, want de vergrijzing is één van de zekerheden 

van de komende tientallen jaren”. Dat gratis studieadvies gaf Jan Latten, senior onderzoeker bij 

het CBS en buitengewoon hoogleraar sociale demografie aan de Universiteit van Amsterdam 

op 14 december j.l. bij de presentatie van de tweejaarlijkse bevolkingsprognose van het CBS.
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T h e m a S t u d i e

Waar hebben we het over als we over 
vergrijzing spreken?
Een paar kale cijfers:
Het aantal 65-plussers stijgt van 2,2 mln in 2003 naar 
3,2 mln in 2020. Ten opzichte van de totale bevolking in 
Nederland stijgt het percentage ouderen daarmee in die-
zelfde periode van 13,5 naar 18,6. 
Het aantal 75-plussers (vanaf die leeftijd gaan men-
sen zorgkosten van betekenis maken) gaat van 1,0 mln 
in 2003 naar 1,3 mln in 2020. Het aantal 85-plussers 
bedraagt dan 320.000 (was 230.000).

Tabel 1     
2003 2020

aantal 
(x 1.000)

% totale 
bevolking

aantal 
(x 1.000)

% totale 
bevolking

Bevolking totaal 16.200 17.200
65+ 2.200 13,5 3.200 18.6
75+ 1.000 6,2 1.300 7.6
85+ 230 1,4 320 1.9
Bron: CBS/bevolkingsstatistiek; Ruimtelijk Planbureau/Primos/ABF Research

Zegen of ramp?
Dat mensen ouder worden kan als een zegen worden 
beschouwd. Op veel plaatsen op de wereld zijn omvang-
rijke, kostbare en veel omvattende programma’s erop 
gericht dit te bereiken.
Of iedereen de vergrijzing in Nederland bij deze aantallen 
ook een zegen zal noemen, zal er van afhangen of passen-
de antwoorden, ook in beleidsmatige zin, kunnen worden 
gegeven op de vragen die de vergrijzing óók oproept.
Ik noem er een paar:
•  Wat gebeurt er in een samenleving als de onze bij een 

veel groter aantal ouderen: neemt bijvoorbeeld haar 

spankracht toe doordat grote groepen beschikbaar 
komen als dragers in kerkelijk- en verenigingswerk, voor 
het culturele leven, als mantelzorgers of opvang voor de 
kleinkinderen, óf zal het gaan om een groep die vraagt 
in plaats van draagt en dan van een steeds kleinere 
groep jongeren?

•  Welke gevolgen heeft de vergrijzing voor de inkomens-
positie van de ouderen? Is er bij zulke aantallen voldoen-
de opzij gelegd voor iedereen, of wordt het allemaal wat 
minder en moet ook in een aantal gevallen beroep op de 
kinderen (of de kerkelijke gemeente) worden gedaan?

•  Kan de kwaliteit, de toegankelijkheid en de betaalbaar-
heid van de gezondheidszorg gegarandeerd blijven, 
wanneer de kosten als gevolg van de toegenomen ver-
grijzing sterk zullen stijgen? En hoe zal dat zijn in het 
voorgenomen marktgestuurde stelsel, dat volgens velen 
tóch al prijsopdrijvend zal werken?

•  Waar en hoe moeten al deze mensen wonen? Leveren 
de stoere afspraken tussen VROM en de gemeenten, die 
bedoeld zijn om het niveau van het aantal gerealiseerde 
woningen sterk omhoog te brengen, ook voldoende 
betaalbare aangepaste woningen voor ouderen op?

•  Welke gevolgen heeft de vergrijzing überhaupt macro-
economisch, wanneer weinigen het geld moeten verdie-
nen voor velen?

Vragen genoeg. Ze willen beantwoorden vergt tijd en 
vernuft.

Verpleging en verzorging
Op het zorgterrein heeft het Sociaal en Cultureel 
Planbureau (SCP) daar recent een poging toe gedaan. 
In het rapport Verpleging en verzorging verklaard dat in 
oktober 2004 verscheen wordt vooruitgekeken: het zorg-
gebruik (mensen die zich hebben gemeld bij een indi-
catieorgaan voor AWBZ-zorg plus de mensen die reeds 

 Grijze haren
Feiten, cijfers en inleidende beschouwingen
Door mr. Tom Vroon, algemeen secretaris van het College Bouw Ziekenhuisvoorzieningen 
en lid van het curatorium van het WI1

Einde aan het prepensioen en de VUT, verslechterende concurrentiepositie, loonmatiging, langer Einde aan het prepensioen en de VUT, verslechterende concurrentiepositie, loonmatiging, langer 

doorwerken, exploderende zorguitgaven, meer verantwoordelijkheid voor burgers, rijke babyboom-doorwerken, exploderende zorguitgaven, meer verantwoordelijkheid voor burgers, rijke babyboom-

generatie, etc. Het zijn inmiddels bekende termen uit de politieke discussie. De vergrijzing in Nederland noopt tot generatie, etc. Het zijn inmiddels bekende termen uit de politieke discussie. De vergrijzing in Nederland noopt tot 

het nemen van directe en harde maatregelen. Dat doen we niet voor onszelf maar voor onze kinderen. Aldus het kabinet.
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T h e m a S t u d i e

AWBZ-hulp ontvangen) wordt geraamd en de potentiële 
vraag naar zorg (alle mensen die potentieel in aanmer-
king zouden komen voor AWBZ-hulp en die gebruikma-
ken van informele, particuliere of AWBZ-hulp) in kaart 
gebracht. Om de ramingen te kunnen uitvoeren heeft het 
SCP gekeken naar de profielen van gebruikers en poten-
tiële gebruikers van zorg. Onder meer valt op dat gebrui-
kers van AWBZ-zorg vaker vrouwen zijn, meer in stedelijke 
gebieden wonen en vaker een lage sociaal-economische 
status hebben. Bewoners van verpleeg- of verzorgings-
huizen hebben gemiddeld een lager opleidingsniveau en 
inkomen dan de gebruikers van AWBZ-zorg aan huis. Ook 
heeft het SCP aandacht besteed aan de determinanten 
voor de zorgontwikkeling. Behalve demografische ontwik-
kelingen is ook de aanwezigheid van chronische ziekten 
een sterk bepalende factor. Naar verwachting zullen de 
chronische ziekten diabetes, beroerte en astma/COPD 
met 50% gegroeid zijn in 2020; hartziekten en aandoe-
ningen na ongevallen kennen een stijging van 30% tot 
2020.2

Potentiële zorgvraag en zorggebruik
Het SCP heeft vervolgens ramingen gemaakt voor de 
potentiële zorgvraag en zorggebruik. Deze ramingen wor-
den weergegeven in onderstaande tabellen.

Tabel 2 toont de maximale verwachte vraag naar zorg. 
Tabel 3 gaat uit van het huidige geraamde gebruik en 
trekt dit door naar de toekomst. Dit geeft de minimaal 
verwachte zorgvraag weer. Uit bovenstaande tabellen 
blijkt dat de vraag naar zorg onmiskenbaar zal toenemen. 
De vraag naar zorg aan huis groeit minimaal met 28% 
en maximaal met 38%. De potentiële vraag naar opname 
in een verzorgings- of verpleeghuis groeit respectievelijk 
met 40 en 48%; de minimale groei is naar verwachting 
respectievelijk 26 en 40%. De vraag naar opname in een 
verpleeghuis groeit het hardst. 

Afgezet naar het aantal 65-plussers in 2000 en 2020 
blijft de vraag naar een plaats in een verzorgingshuis 
schommelen rond 4,5% van de 65-plussers. De vraag naar 
verpleeghuiszorg blijft door de jaren heen relatief gelijk. 
Zorg thuis daalt in het scenario voor geraamd gebruik 
van 12,5% naar 10% van de 65-plussers. De maximale 
vraag naar zorg thuis door 65-plussers stijgt licht van 23% 
in 2000 naar 24% in 2020.

Nog een paar opmerkelijke punten
Het SCP gaat er vanuit dat de uitgaven in het kader van 
de AWBZ (waaruit onder meer de thuiszorg en de zorg 
in verpleeghuizen wordt betaald) zullen stijgen van 3,2% 
van het Bruto Nationaal Product in 2000 tot minimaal 
4,1 en maximaal 4,5% in 2020. (Opvallend is overigens dat 
het Kabinet gebruikmakend van dezelfde cijfers spreekt 
van een stijging van 4% van het BNP in 2004 naar mini-
maal 5,8 en maximaal 7,5% BNP in 2020.)

Het SCP beschouwt het huishoudinkomen verder als een 
belangrijke determinant voor de potentiële vraag en het 
geraamde gebruik. Het huishoudinkomen stimuleert de 
potentiële vraag en remt het gebruik. In bovenvermelde 
ramingen heeft het SCP rekening gehouden met een wel-
vaartsgroei van 0,75%, maar het SCP geeft hierbij ook aan 
dat het een onzekere factor is. Daarom heeft het SCP ook 
een variant berekend waarin geen welvaartsgroei is voor-
zien en zijn de inkomens bevroren op het peil van 2000. 
Het belangrijkste effect van de bevriezing is dat veel min-
der beroep op particuliere hulp zal worden gedaan (20% 
minder). Een meerderheid van deze mensen ziet volledig 
af van hulp en vooral mensen met een lager inkomen 
zullen meer AWBZ-hulp inroepen. Naar schatting zouden 
de AWBZ-uitgaven hierdoor een half miljard euro hoger 
komen te liggen.

Tabel 2
Raming van de potentiële vraag naar hulp van personen 
van 65 jaar en ouder, naar plaats van de gevraagde hulp, 
2000-2020 (absolute aantallen x 1.000). 

Jaar Potentiële 
vraag

Vraag naar 
zorg thuis

Vraag naar 
opname 

verzorging

Vraag naar 
opname 

verpleging
2000 736 509 102 88
2005 797 548 112 96
2010 867 597 121 105
2015 972 680 129 115
2020 1.099 778 141 128

(Bron: SCP-VV&V’03)

Tabel 3
Raming van het gebruik van AWBZ-gefinancierde diensten door personen 
van 65 jaar en ouder, naar type hulp, 2000-2020 (absolute aantallen x 1.000)

Jaar
Huis-

houdelijke 
hulp

Persoonlijke 
verzorging 

(plus)

Verpleging 
(plus)

Opname 
verzorging

Opname 
Verpleging

2000 155 56 64 103 49
2005 159 59 64 110 54
2010 161 63 64 121 58
2015 166 67 67 128 63
2020 177 72 75 136 69

De toevoeging ‘plus’ betekent dat het behalve om de genoemde hulpvorm 
ook gaat om een combinatie met eerder in de rij genoemde typen hulp.
(Bron: SCP-VV&V’03)
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Ook is gekeken naar een variant waarin de informele 
hulp (mantelzorg) met 10% zal dalen. Overigens verwacht 
het SCP in eerder gedane onderzoeken geen snelle daling 
van informele hulp (mantelzorg). Bij het wegvallen van 
informele hulp zal 80% van de mensen zichzelf proberen 
te redden. SCP verwacht dat dit, gezien de hulpbehoefte 
van deze mensen, ook mogelijk is. Van de overige 20% 
wijkt de helft uit naar particuliere hulp en de andere helft 
naar AWBZ-hulp (vooral hulp aan huis). Het extra beslag 
op de AWBZ beloopt in deze variant enkele honderden 
miljoenen euro’s.

Tot slot het scenario waarin de kabinetsplannen met 
betrekking tot de Wet maatschappelijke ondersteuning 
(WMO) zijn doorberekend. In deze plannen gaat in ieder 
geval de huishoudelijke verzorging over naar de lokale 
overheid. Het SCP verwacht bovendien dat de functie 
persoonlijke verzorging hierbij zal worden betrokken. Het 
SCP raamt dat ten gevolge van deze wijzigingen 50.000 
personen extra zullen uitwijken naar relatief duurdere 
voorzieningen (verpleging thuis of opname). De kosten 
hiervan raamt het SCP op 2,1 miljard euro.

Conclusies
Lezing van het rapport brengt mij op het volgende:

Dat we te maken krijgen met hogere kosten als gevolg 
van de vergrijzing is evident. De kosten stijgen ook al als 
gevolg van een grote stijging van het aantal chronisch 
zieken en door allerlei technologische ontwikkelingen. We 
kunnen ons er maar beter op instellen. We moeten ech-
ter ook verwachten dat de kosten stijgen als gevolg van 
systeemwijzigingen. Dat lijkt het geval geweest te zijn bij 
de operatie tot modernisering van de AWBZ in 2003 en 
velen verwachten dat ook wanneer vanaf 1 januari 2005 
allerlei marktelementen in het stelsel van de gezond-
heidszorg worden geïntroduceerd. Het is de vraag of we 
ons zonder meer bij déze stijging van uitgaven moeten 
neerleggen.

Het is onontkoombaar dat nagedacht wordt over de 
omvang van het verzekerd pakket. Als regel levert dat 
verhitte discussies op. Toch zijn er mogelijkheden waar-
door de ouderen niet in hun belang behoeven te worden 
geschaad. Zo noem ik het concept van scheiden van 
wonen en zorg. Dat heeft te maken met de bekostiging 
van woonlasten vanuit de AWBZ. 
De kosten voor bouw en onderhoud van verzorgings- en 
verpleeghuizen worden namelijk geheel vergoed. Om 
kostenverlaging te bereiken kan men wonen en zorg 
scheiden. Dit houdt in dat mensen die zorg nodig heb-
ben zelf de huur of hypotheek betalen van hun woning of 
appartement terwijl de benodigde zorg vanuit de AWBZ 
aan huis geleverd wordt. Zorg aan huis is voor verreweg 
de meeste ouderen met beperkingen de beste oplossing, 

al is zorg thuis niet altijd haalbaar.
Als we dit een goed concept vinden, zal wel ieder mee 
moeten werken het te realiseren. De praktijk leert dat een 
instelling die dit poogt te realiseren een zware kar door 
de modder moet zien te sleuren.
Dit is een voorbeeld van een goede mogelijkheid tot 
beperking van het pakket.
Natuurlijk zijn er wel grenzen. En discussies over het pak-
ket omdat de kosten zijn gestegen ten gevolge van ver-
anderingen in het systeem zouden uit den boze moeten 
worden verklaard.

Er zal ongetwijfeld een andere ordening van de zorg 
plaatsvinden. Wie de betaalbaarheid en de toeganke-
lijkheid voor iedereen in stand wil houden zoekt naar 
nieuwe manieren om de zorgverlening vorm te geven. 
Disease management is de nieuwe term, waarbij met 
name ouderen en chronisch zieken met bijkomende 
ziekten voor verdere ondersteuning en interventies thuis 
betere en goedkopere zorg zullen krijgen, met een nadruk 
op een groter en gevarieerd aanbod in de meer directe 
omgeving. Gevolg daarvan zal een afnemend beroep zijn 
op de traditionele ziekenhuissector.
Dit alles zal ingrijpende veranderingen teweeg brengen 
in de aard en structuur van de huidige gezondheidszorg.3

Bovendien zal er rekening mee moeten worden gehouden 
dat ook ouderen zelf langer en intensiever mantelzorg 
moeten leveren.

Van de effecten van de vergrijzing op de zorg zal meer 
bekend moeten worden. Het zou wel winst zijn als we in 
staat zijn een erkende agenda op te stellen voor de komen-
de paar jaar, trouwens voor meer dan de zorg alleen.
Belangrijk zal zijn, dat de sense of urgency breed wordt 
erkend, door de overheid maar niet door de overheid 
alleen. Belangrijk zal ook zijn of zich probleemeigenaren 
aandienen. Feitelijk is een brede maatschappelijke alli-
antie vereist wil per sector tijdig, adequaat en door de 
juiste organen of organisaties antwoord gegeven kunnen 
worden.

Tenslotte is het de hoogste tijd voor een actuele doorden-
king van het begrip ouderdom en voor een normatieve 
beschouwing op de plaats die de oudere onder ons toekomt.

T h e m a S t u d i e

1 Met dank aan drs. Willeke van Staalduinen
2 Demografische projectie 2000-2020 van het RIVM, 2002
3  Zie ook Hindle, Dowdeswell en Yasbeck in Rapportage van een 

Onderzoek naar Klinische Zorgfasen en de Strategische Besluitvorming 
over Vastgoed in 17 EU-landen, september 2004

Voor verdere studie zijn ook deze recente SCP-rapporten interessant:
-  Zorg en wonen voor kwetsbare ouderen. Rapportage ouderen 2004-  Zorg en wonen voor kwetsbare ouderen. Rapportage ouderen 2004-  , 

mei 2004 (286 p.)
- Sociale uitsluiting in Nederland, oktober 2004 (205 p.)
- Gezondheid en welzijn van allochtone ouderen, november 2004 (250 p.)
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Eerbied voor grijze haren en hen die Eerbied voor grijze haren en hen die 
ze dragen is een bijbelse opdracht. In ze dragen is een bijbelse opdracht. In 
Leviticus 19:32 lezen we: “Voor het grijze Leviticus 19:32 lezen we: “Voor het grijze 
haar zult gij opstaan en aan de oude zult gij haar zult gij opstaan en aan de oude zult gij 
eer bewijzen en uw God zult gij vrezen”. Ook tegen eer bewijzen en uw God zult gij vrezen”. Ook tegen 
de jonge Timotheüs zegt de apostel Paulus in het Nieuwe de jonge Timotheüs zegt de apostel Paulus in het Nieuwe 
Testament: “Wordt niet heftig tegen een oude man, maar Testament: “Wordt niet heftig tegen een oude man, maar 
vermaan hem als een vader (...) en oude vrouwen als moe-vermaan hem als een vader (...) en oude vrouwen als moe-
ders.” 
De Bijbel roept dus op tot eerbied en een respectvolle 
houding naar ouderen. Opvallend is dat dit in verband 
wordt gebracht met de dienst aan de Here: jongere gene-
raties zijn de oudere niet alleen dank verschuldigd voor 
wat zij eerder voor hen hebben gedaan. Dat zou slechts 
horizontale solidariteit veronderstellen: ‘voor wat hoort 
wat’. Wat jongere generaties echt motiveert om ouderen 
met liefde en respect te behandelen is dat ouderen hen 
van God gegeven zijn, ook om voor te zorgen als het niet 
meer gaat. Een mooi voorbeeld in de bijbel is de zorg van 
Ruth voor Naomi. 
We lezen in de brief van Paulus aan Timotheüs omge-
keerd ook iets over de positieve taak van ouderen: “Oude 
mannen moeten nuchter zijn, waardig, bezadigd, gezond 
in het geloof, de liefde en de volharding. Oude vrouwen 
eveneens, priesterlijk in haar optreden, niet kwaadspre-
kend, niet verslaafd aan veel wijn, in het goede onderrich-
tende…”. We lezen hierin dat ouderen een opdracht heb-
ben in de samenleving, gericht op het voorleven en over-
dragen van ‘het goede’ (zeg maar: waarden en normen!) 

aan jongeren en, voor wie de gezondheid het toelaat, ook aan jongeren en, voor wie de gezondheid het toelaat, ook 
gericht op deelname aan kerkelijk en maatschappelijk 
leven, bijvoorbeeld vrijwilligerswerk. 
Samenvattend twee uitgangspunten voor een christelijke 
beoordeling van het ouderenbeleid:
1) eerbied voor de ouderen geeft jongere generaties ver-
antwoordelijkheid voor hen; en
2) ouderdom verplicht ook om zich dienstbaar te blijven 
inzetten voor de samenleving.

Vergrijzing
Bovengenoemde uitgangspunten geven nog geen ant-
woord op de vraag wat tot de verantwoordelijkheid van 
de overheid en wat tot die van de samenleving behoort. 
Dat is echter wel de belangrijkste vraag voor de politiek 
ten aanzien van de collectieve voorzieningen voor oude-

“Eerbied voor grijze haren”

T h e m a S t u d i e

Over de houdbaarheid van de oudedagsvoorziening

Door Reinier Koppelaar en Pieter Grinwis, voormalig resp. huidig beleidsmedewerker Tweede Kamerfractie ChristenUnie

In dit artikel1 komen enkele belangrijke vraagstukken  komen enkele belangrijke vraagstukken 

omtrent het ouderenbeleid aan bod en wordt omtrent het ouderenbeleid aan bod en wordt 

aangegeven hoe de ChristenUnie zich daarbij aangegeven hoe de ChristenUnie zich daarbij 

tot nu toe heeft opgesteld. We beginnen tot nu toe heeft opgesteld. We beginnen 

met het neerzetten van een paar met het neerzetten van een paar 

bijbelse noties. 

Eerbied voor grijze haren en hen die ze Eerbied voor grijze haren en hen die ze 
dragen is een bijbelse opdrachtdragen is een bijbelse opdracht
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ren. We zullen ingaan op de twee belangrijkste vraag-ren. We zullen ingaan op de twee belangrijkste vraag-
stukken, te weten de oudedagsvoorziening - de AOW en stukken, te weten de oudedagsvoorziening - de AOW en 
de pensioenen - en het zorgstelsel. De reden dat beide de pensioenen - en het zorgstelsel. De reden dat beide 
prominent op de politieke agenda staan is de vergrijzing. prominent op de politieke agenda staan is de vergrijzing. 
Het Centraal Bureau voor de Statistiek heeft een bevol-Het Centraal Bureau voor de Statistiek heeft een bevol-
kingsprognose opgesteld tot 2050. Daaruit blijkt dat de kingsprognose opgesteld tot 2050. Daaruit blijkt dat de 
verhouding tussen ouderen boven de 65 en de beroepsbe-verhouding tussen ouderen boven de 65 en de beroepsbe-
volking tussen 15 en 65 drastisch gaat veranderen. volking tussen 15 en 65 drastisch gaat veranderen. 
Dat is van belang, omdat wij in Nederland de AOW, waar-Dat is van belang, omdat wij in Nederland de AOW, waar-
op iedere Nederlander na zijn 65e recht heeft - de voor-op iedere Nederlander na zijn 65e recht heeft - de voor-
naamste en bekendste erfenis van minister-president naamste en bekendste erfenis van minister-president 

Drees - sinds de invoering in 1957 wordt gefinancierd via Drees - sinds de invoering in 1957 wordt gefinancierd via 
een omslagstelsel. Dat was nodig, omdat de toenmalige een omslagstelsel. Dat was nodig, omdat de toenmalige 
ouderen niet hadden kunnen sparen voor hun oude dag ouderen niet hadden kunnen sparen voor hun oude dag 
vanwege de oorlog en de daaraan voorafgaande crisis-vanwege de oorlog en de daaraan voorafgaande crisis-
jaren. Werkenden betalen dus niet voor hun eigen AOW, jaren. Werkenden betalen dus niet voor hun eigen AOW, 
maar voor dat van hun ouders en grootouders. Daarnaast maar voor dat van hun ouders en grootouders. Daarnaast 
sparen de meeste Nederlanders via collectieve pensioen-sparen de meeste Nederlanders via collectieve pensioen-
regelingen, en sommigen hebben nog een aanvullende regelingen, en sommigen hebben nog een aanvullende 
pensioenregeling getroffen. Dit zijn de drie pijlers van ons pensioenregeling getroffen. Dit zijn de drie pijlers van ons 
pensioenstelsel.pensioenstelsel.
Momenteel betaalt 62% van de bevolking de oudedags-Momenteel betaalt 62% van de bevolking de oudedags-
voorziening voor 14%. In 2050 krimpt de beroepsbe-
volking naar verwachting tot 56% en groeit het aantal 
65-plussers tot 22%! Anders gezegd: nu zijn er drie 65-
plussers op elke tien werkenden. Dat worden er zes op de 
tien in 2050! Dat betekent dat de grijze druk2 toeneemt 

van 23% nu naar ruim 40% in 2050. En dat is nog niet 
alles, want er zijn ook dingen veranderd in de levensloop: 
mensen gaan niet meer op hun 15e werken, maar leren 
langer en worden dus pas later actief op de arbeidsmarkt. 
Aan de andere kant van de piramide stoppen steeds meer 
Nederlanders eerder met werken, soms al op hun 55e, al 
wordt dat, na het sociaal akkoord dat in november jongst-
leden werd bereikt, wel moeilijker voor de mensen die nu leden werd bereikt, wel moeilijker voor de mensen die nu 
jonger zijn dan 55 jaar. En als klap op de vuurpijl blijft het 
geboortecijfer constant laag (1,7 kind), terwijl de levens-
verwachting blijft stijgen: van mannen van 75 naar 80, 
en van vrouwen van 81 naar 83 jaar. Het moge duidelijk 
zijn: de vergrijzing leidt tot problemen als er niet wordt 
ingegrepen. Puntig samengevat is dan ook de vraag: hoe 
houden we onze oude dag betaalbaar?
In haar rapport “Generatiebewust beleid” stelt de 
Wetenschappelijke Raad voor het Regeringsbeleid dat het 
collectieve stelsel van oudedagsvoorzieningen en gezond-
heidszorg houdbaar is onder drie voorwaarden: 1. vergro-
ten arbeidsparticipatie; 2. beteugelen zorguitgaven; en 3. 
verbreden van de financieringsgrondslag.

Financieringsmaatregelen
Om met het laatste te beginnen: regering en parlement 
hebben niet stilgezeten de laatste jaren. Er zijn al heel 
wat maatregelen getroffen in de financiële sfeer. In 1998 
is een AOW-spaarfonds ingesteld, dat wordt gevuld uit de 
belastingopbrengsten. De verwachting is dat daar in 2020 
126 miljard euro in zit. Een andere strategie die is ingezet 
is de aflossing van de staatsschuld. Heel belangrijk, want 
de vrijvallende ruimte voor rente en aflossing kan worden 
aangewend om eventuele tekorten in de AOW-fondsen 
aan te vullen uit de algemene middelen. Dan zijn er nog 
twee andere knoppen waaraan kan worden gedraaid: de 
hoogte van de AOW-uitkering en de grondslag voor hef-

T h e m a S t u d i e

Themacommissie Ouderenbeleid 
Op 9 september 2003 is de Themacommissie Ouderenbeleid van de 
Tweede Kamer ingesteld. Het doel van Themacommissies is gericht 
op visieontwikkeling en het streven naar samenhang en coördina-
tie van beleid. Het doel van de Themacommissie Ouderenbeleid is 
het opstellen van een integrale visie voor het op middellange (tot 
10 jaar) en lange termijn (met een doorkijk naar 30 jaar) te voeren 
ouderenbeleid. De Themacommissie moet toekomstige politieke, 
maatschappelijke en economische vragen, die gerelateerd zijn aan 
de vergrijzing van de samenleving in samenhang inventariseren, 
behandelen en vervolgens aanbevelingen doen aan de Tweede 
Kamer. De Themacommissie richt zich op vier onderwerpen: Wonen 
en woonomgeving, Welzijn, Zorg, Werk en inkomen. Binnenkort 
komt de themacommissie Ouderenbeleid met haar eindrapport. 
http://www.themacommissieouderenbeleid.nl
De themacommissie heeft ook een website waar burgers kunnen 
mee-discussiëren over het toekomstige ouderenbeleid. U kunt op de 
website te kennen geven hoe u zelf oud wilt worden.
http://www.zowilikoudworden.nl

Is het nu echt zo vreemd om ook boven je 65e mee Is het nu echt zo vreemd om ook boven je 65e mee 
te betalen aan de AOW van minder draagkrachtige te betalen aan de AOW van minder draagkrachtige 
generatiegenoten?generatiegenoten?
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fing van de AOW-premies. 
Dat men zich in de politiek niet bepaald populair maakt Dat men zich in de politiek niet bepaald populair maakt 
door voorstellen te doen over aantasten van de AOW-uit-door voorstellen te doen over aantasten van de AOW-uit-
keringen, ervoer het CDA in 1994, toen mede in reactie op keringen, ervoer het CDA in 1994, toen mede in reactie op 
uitspraken over het bevriezen van de AOW het Algemeen uitspraken over het bevriezen van de AOW het Algemeen 
Ouderen Verbond werd opgericht, dat onverwacht zes Ouderen Verbond werd opgericht, dat onverwacht zes 
zetels haalde! Bevriezen is dan ook niet logisch: de AOW zetels haalde! Bevriezen is dan ook niet logisch: de AOW 
moet welvaartsvast zijn, dus gekoppeld worden aan de moet welvaartsvast zijn, dus gekoppeld worden aan de 
algemene loonstijging, zodat de koopkracht van ouderen algemene loonstijging, zodat de koopkracht van ouderen 
mee ontwikkelt met die van de rest van de samenleving. mee ontwikkelt met die van de rest van de samenleving. 
Dat vraagt solidariteit, en is bovendien billijk, rekening Dat vraagt solidariteit, en is bovendien billijk, rekening 
houdend met het verzekeringskarakter van de AOW. houdend met het verzekeringskarakter van de AOW. 
Anderzijds: de AOW is een verzekering voor bestaanszeker-Anderzijds: de AOW is een verzekering voor bestaanszeker-
heid, een garantie voor het minimum. Veel ouderen genie-heid, een garantie voor het minimum. Veel ouderen genie-
ten daarenboven nog een goede pensioenaanvulling; het ten daarenboven nog een goede pensioenaanvulling; het 
ligt daarom wel enigszins voor de hand om de AOW-uitke-ligt daarom wel enigszins voor de hand om de AOW-uitke-
ring meer inkomensafhankelijk te maken (via een omweg, ring meer inkomensafhankelijk te maken (via een omweg, 
de zogeheten ouderenaftrek, gebeurt dit ook al).de zogeheten ouderenaftrek, gebeurt dit ook al).
We noemden ook nog de grondslag voor premieheffing. We noemden ook nog de grondslag voor premieheffing. 
Iedereen boven de 65 jaar is vrijgesteld van premiebeta-Iedereen boven de 65 jaar is vrijgesteld van premiebeta-
ling, ook weer geredeneerd vanuit het verzekeringskarak-ling, ook weer geredeneerd vanuit het verzekeringskarak-
ter. Maar is het nu echt zo vreemd om ook boven je 65e ter. Maar is het nu echt zo vreemd om ook boven je 65e 
mee te betalen aan de AOW van minder draagkrachtige mee te betalen aan de AOW van minder draagkrachtige 
generatiegenoten? Wat ons betreft een interessante generatiegenoten? Wat ons betreft een interessante 
gedachte die ook werd opgeworpen in het jongste ont-gedachte die ook werd opgeworpen in het jongste ont-
werpadvies van de SER over een toekomstgericht oude-werpadvies van de SER over een toekomstgericht oude-
renbeleid: evenwichtige lastenverdeling in het belang van renbeleid: evenwichtige lastenverdeling in het belang van 
alle generatiesalle generaties3. De SER stelt in dit ontwerpadvies onder . De SER stelt in dit ontwerpadvies onder 
andere voor om de financieringsbasis van de AOW struc-
tureel te verbreden door een geleidelijke uitbreiding van 
de financiering uit de algemene middelen. Niet alleen 
65-minners, maar ook AOW-gerechtigden dienen volgens 
de SER een evenredige bijdrage te leveren aan de finan-
ciering van de toename van de AOW-lasten. Dit zou dan 
echter niet moeten gelden voor personen met alleen een 
AOW-uitkering en/of een klein aanvullend pensioen.

Arbeidsparticipatie
Een andere voorwaarde voor de houdbaarheid van de 
ouderdomsvoorzieningen is een toename van de arbeids-
participatie. Het Paarse kabinet heeft haar beleid vooral 
gericht op de arbeidsparticipatie van vrouwen. Via 
diverse fiscale prikkels en bijvoorbeeld het stimuleren van 
kinderopvang werd een cultuuromslag nagestreefd. 

Terzijde: ook het huidige kabinet gaat op deze voet voort. 
Dat is bijvoorbeeld te zien aan de Wet Basisvoorziening 
Kinderopvang. De ChristenUnie stelde daarbij dat de 
overheid met deze aanpak te ver gaat in haar bemoeie-
nis met de verdeling van arbeid en zorgtaken. Het wordt 
financieel aantrekkelijk gemaakt om allebei te werken en 
de kinderen in de opvang te stoppen, maar wie besluit 
om thuis voor de kinderen te gaan zorgen ziet daar niets 
voor terug. Daarom heeft de ChristenUnie bij herhaling 
gepleit voor een kindgebonden budget.

Dit kabinet zette voor het eerst krachtig in op de bevorde-
ring van de arbeidsparticipatie van ouderen: langer door-
werken wordt de norm. Waarom moeten mensen zonodig 
door de staat worden gesteund wanneer zij willen stop-
pen met werken op hun 55e? Ooit werd de VUT-regeling 
ingevoerd om de jeugdwerkloosheid tegen te gaan: oude-
ren moesten als het ware plaatsmaken. Daarna werd het 
echter als een recht beschouwd om fiscaal gefaciliteerd 
vervroegd te stoppen. De ChristenUnie heeft de richting 
die het kabinet inslaat gesteund, maar heeft zich ervoor 
ingezet om een aantal scherpe kanten van de aanvan-
kelijke voorstellen af te halen. Het sociaal akkoord van 
november bevatte veel wat eerder door PvdA, GroenLinks, 
SP, ChristenUnie en LPF was voorgesteld. Maar met alleen 
maar afschaffen van VUT en prepensioen ben je er nog 
niet. Veel werkgevers blijken immers bepaald niet happig 

om oudere werknemers in dienst te houden of te nemen. 
Bij reorganisaties vliegen oudere werknemers er vaak 
uit, omdat ze te duur zijn, of onvoldoende bijgeschoold. 
Daarom heeft de ChristenUnie voorgesteld om ook posi-
tieve maatregelen te treffen en voorwaarden te scheppen 
waardoor het aantrekkelijker wordt om oudere werk-
nemers in dienst te houden. Dat kan bijvoorbeeld in de 
vorm van een specifieke afdrachtvermindering voor werk-
gevers die een oudere in dienst nemen. Staatssecretaris 
Wijn heeft inmiddels toegezegd dit instrument te zullen 
onderzoeken. Ook wordt steeds meer aandacht besteed 
aan het zogenaamde levenslang leren.
Iets anders om over na te denken - vooral door de sociale 
partners en minder door de politiek - is demotiebeleid. 
Het zou dan in bepaalde beroepen maatschappelijk 
normaal moeten worden dat iemand in zijn laatste werk-
zame jaren minder gaat verdienen dan daarvoor; in veel 
beroepen geldt dat het voor oudere werknemers niet 
aantrekkelijk meer is om zich te blijven verdiepen in ver-
nieuwde technieken of wordt de werkdruk op den duur te 
hoog.4 Eind vorig jaar werd deze gedachte ook naar voren 
gebracht door CNV-voorzitter Terpstra. Ook de RMO doet 
in zijn jongste adviezen over ouderenbeleid voorstellen in 
deze richting.5

T h e m a S t u d i e

NIZW Kenniscentrum Ouderen
Het Kenniscentrum Ouderen (KCO) ontsluit de kennis die over oude-
ren beschikbaar is, maakt deze toepasbaar en draagt de informatie 
over aan uiteenlopende gebruikersgroepen in de praktijk en het 
beleid. Het KCO richt zich bovendien op het stimuleren van het lan-
delijke debat over vergrijzing en de effecten daarvan. 
http://www.kenniscentrum-ouderen.nl

Een essentiële vraag is: welke vormen van zorg behoren tot de Een essentiële vraag is: welke vormen van zorg behoren tot de 
eigen verantwoordelijkheid van mensen en welke vormen moeten eigen verantwoordelijkheid van mensen en welke vormen moeten 
collectief verzekerd blijven?collectief verzekerd blijven?
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Zorguitgaven
Als laatste voorwaarde voor de houdbaarheid van het 
stelsel van oudedagsvoorziening wordt genoemd het 
beheersbaar houden van de zorguitgaven. Deze stijgen 
zeer hard de laatste jaren. Momenteel gaat 13,5% van de 
inkomens alleen al op aan de AWBZ. Zonder maatregelen 
zou dat oplopen tot 20% in 2020. Deze stijging wordt voor 
een deel veroorzaakt door de bevolkingsgroei en voor een 
deel door de vergrijzing (zie vorige artikel).
Maar dat niet alleen: in de zorg worden steeds betere, 

maar ook steeds duurdere behandelingen geïntrodu-
ceerd. Een andere oorzaak is dat het in de zorg niet een-
voudig is om de productiviteit te verhogen: een patiënt 
verzorgen vraagt nu eenmaal een bepaalde tijd. De pro-
ductiviteit stijgt dan langzamer dan de loonkosten. Wel 
zijn veel ziekenhuizen er bijvoorbeeld in geslaagd de lig-
duur na een operatie te bekorten, en de logistiek beter te 
organiseren. En er kan nog veel gedaan worden aan een 
efficiëntere organisatie van de zorg. Met de vernieuwing 
van het zorgstelsel zal meer ruimte moeten komen voor 
vergelijking van prestaties van zorginstellingen, zodat 
de zorgvrager beter weet waar hij goed wordt geholpen. 
Introductie van meer vraagsturing in de zorg wijst de 
ChristenUnie dan ook niet af. Daarbij moeten we wel 
oppassen dat essentiële publieke waarden zoals onder-
linge solidariteit en toegankelijkheid van de zorg voor 
iedereen blijven gewaarborgd. 

Een essentiële vraag is dan ook welke vormen van zorg tot 
de eigen verantwoordelijkheid van mensen behoren en 
welke collectief verzekerd moeten blijven. We hebben de 
afgelopen maanden de discussie over de breedte van het 
verzekerde basispakket gehad. De discussies gingen over: 
wat komt daarin en wat moet via aanvullende verzeke-
ringen? En hoe hoog wordt het eigen risico in de vorm 
van een no-claimregeling, en welke eigen betalingen 
komen daar nog bovenop? De ChristenUnie heeft gepleit 
voor een breed basispakket, waarin zoveel mogelijk 
voorzieningen voor chronisch zieken en gehandicapten 
blijvend zijn opgenomen. Alleen dan vonden wij een 
eigen risico of no-claim-regeling bespreekbaar, omdat 
daarbovenop dan geen dure aanvullende verzekeringen 
en eigen betalingen moeten worden gedaan. Dat is juist 
heel belangrijk voor ouderen, onder wie zich veel chroni-
sche patiënten bevinden. Mede om deze reden heeft de 
Tweede Kamerfractie tegen invoering van de no-claim-
korting gestemd.
Net voor het kerstreces is aan een deel van de onzeker-
heid over het nieuwe stelsel een einde gekomen. Besloten 
is om per 1 januari 2006 te komen tot één basisverzeke-
ring, met een verzekeringsplicht voor de verzekerden en 
een acceptatieplicht voor de verzekeraar. De verzekeraar 
mag mensen met mogelijk hoog gezondheidsrisico niet 
weigeren. Door de invoering van één basisverzekering 
wordt het kunstmatige onderscheid tussen het zieken-
fonds en de particuliere verzekeringen opgeheven. Het 
pakket van deze basisverzekering wordt helaas gebaseerd 
op het huidige ziekenfondspakket. Helaas, omdat er geen 
slag gemaakt wordt ten gunste van de chronisch zieken 
en gehandicapten op het gebied van het vergoeden van 
fysiotherapie en zelfzorgmedicijnen. Succesvoller was 
de inzet van de ChristenUnie, samen met de SGP, voor 
de mogelijkheid voor zorgverzekeraars om een pakket 
te kunnen aanbieden dat niet voorziet in controversiële 
onderwerpen, zoals abortus en euthanasie. 

Wet Maatschappelijke Ondersteuning
De meeste ouderenzorg valt onder de AWBZ. Dan hebben 
we het over de intramurale zorg in verpleeg- en verzor-
gingshuizen en over de extramurale zorg zoals thuiszorg, 
ondersteuning en persoonlijke verzorging. Wat de AWBZ-
zorg betreft benadrukt het kabinet dat mensen er reke-
ning mee moeten houden dat zorg en ondersteuning in 
de toekomst alleen nog beschikbaar zijn voor hen die het 
echt nodig hebben. De discussie hierover is momenteel 
nog volop gaande, ook binnen de ChristenUnie. 
Het kabinet heeft ingestemd met de voorstellen van 
staatssecretaris Ross van VWS om te komen tot een Wet 
Maatschappelijke Ondersteuning. Deze behelst een ver-
gaande versobering van de hoeveelheid zorg die tot nu 
toe via de AWBZ verzekerd was. Het streven is om mensen 
zo lang mogelijk zelfstandig te laten wonen. Dat is een 
uitgangspunt dat de ChristenUnie kan onderschrijven. In 

T h e m a S t u d i e

Advies SER over een toekomstgericht ouderenbeleid
Ouderenbeleid is voor alle generaties van belang. Jongere (werken-
de) generaties zullen een aanzienlijke bijdrage moeten leveren aan 
het economisch draagvlak voor collectieve voorzieningen die voor 
ouderen van belang zijn. Daarom is ook een groter beroep op de soli-
dariteit van (draagkrachtige) ouderen gerechtvaardigd. 
Dat staat in een zeer recent advies van een commissie van de 
Sociaal-Economische Raad over een toekomstgericht ouderenbeleid. 
De SER-commissie gaat daarin in op het ouderenbeleid op het ter-
rein van werk, inkomen, pensioenen en zorg voor de middellange 
en lange termijn. Het ontwerpadvies is opgesteld op verzoek van 
de Tweede Kamer namens de Themacommissie ouderenbeleid. Het 
ontwerpadvies is voorbereid door een SER-commissie onder voor-
zitterschap van prof. dr. K.P. Goudswaard (Kroonlid en hoogleraar 
Toegepaste Economie en bijzonder hoogleraar Sociale Zekerheid in 
Leiden).
http://www.ser.nl/publicaties/default.asp?Desc=pers_20041230

‘Eerbied voor grijze haren’ betekent dat ouderen ‘Eerbied voor grijze haren’ betekent dat ouderen 
geen bezuinigingspost mogen worden!geen bezuinigingspost mogen worden!
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de WMO wordt een scheiding voorgesteld tussen de pro-
fessionele zorg en verpleging en de lichtere vormen van 
welzijn, hulp en ondersteuning. De gemeenten zouden 
verantwoordelijk moeten worden voor de laatste catego-
rie. De gemeente zal bij een hulpvraag van ouderen scher-
per toetsen of ouderen wel recht hebben op verzekerde 
zorgvormen. Eerst zal gekeken worden of er niet via man-
telzorg en de sociale omgeving hulp kan worden gebo-
den. Is dit niet het geval, dan pas ontstaat aanspraak op 
professionele huishoudelijke hulp of persoonlijke verzor-
ging. Dat klinkt heel sympathiek, en ligt zelfs dicht tegen 
een christelijke maatschappijvisie aan, waarin mensen 
zorgzaam omgaan met hun naasten. Wat ons echter een 
belangrijke vraag lijkt, is of het niveau van de mantelzorg 
in Nederland al niet zodanig hoog ligt, dat onder meer 
door de druk om allemaal betaald te werken de rek er zo 
langzamerhand uit lijkt te zijn. Verder is mantelzorg in 
de huidige situatie gewoonlijk niet een vervanging voor, 
maar een aanvulling op professionele thuiszorg of verzor-
ging.6

Vormen van welzijn worden met de WMO uit de AWBZ 
gehaald, en zullen ook veelal zelf moeten worden betaald. 
Dat is op zichzelf begrijpelijk: niet voor niets heette deze 
wet Bijzondere Ziektekosten, en was deze oorspronkelijk 
bedoeld als volksverzekering en bijdrage aan de onverze-
kerbare kosten van langdurige opname in de gehandicap-
tenzorg, bejaardenzorg en de GGZ-zorg. Voorts wordt een 
scherpere scheiding tussen wonen en zorg nagestreefd. 
Dat betekent dat een oudere blijft betalen voor de huur 
van een kamer in een verzorgingshuis, maar dat de zorg 
verzekerd is. Dit creëert bijvoorbeeld meer ruimte voor 
op maat gesneden, kleinschalige vormen van verzorgd 
wonen. De ChristenUnie denkt dat hiermee inderdaad 
meer tegemoet wordt gekomen aan de wensen van veel 
ouderen (en overigens ook van veel gehandicapten). Heel 
deze ontmanteling van de AWBZ roept echter wel de zeer 
dringende vraag op waar vanaf nu het geld vandaan 
moet komen. Volgens de kabinetsvoorstellen krijgen de 
gemeenten al het geld dat voorheen via de AWBZ werd 
uitgegeven, maar over de hoogte van het bedrag wordt 
nog onderhandeld. Maar de operatie was toch mede 
bedoeld om de kostenstijging te beheersen? Kennelijk 
verwacht het kabinet dat de vraag naar het genoemde 
welzijnsaanbod drastisch zal dalen. Ook mogen gemeen-
ten straks van ouderen (en van gehandicapten) een 
hogere eigen financiële bijdrage vragen. De vraag is of 
dat ook kan: de inkomenspositie van veel ouderen (en 
gehandicapten) is niet riant. De verzekerde zorg zal meer 
inkomensafhankelijk, maar wellicht ook meer vermo-
gensafhankelijk moeten worden vormgegeven.
Het is duidelijk dat de richting waarin het kabinet zich 
beweegt er één is van minder collectieve solidariteit, 
althans solidariteit met een beperkter aantal mensen, 
namelijk zij die het werkelijk nodig hebben: voor chro-
nisch zieken, of voor ernstig zieken die professionele 

medische zorg nodig hebben blijft in de AWBZ namelijk 
wel gewoon een basispakket gehandhaafd. 
Inmiddels is in het debat over de WMO op 9 december 
gebleken dat niet alleen de ChristenUnie, maar ook 
andere politieke partijen moeite hebben met de door de 
staatssecretaris ingeslagen weg. De WMO wordt daarom 
gefaseerd ingevoerd. In 2006 gaat vooralsnog alleen de 
enkelvoudig, huishoudelijke zorg over. Tegelijkertijd wor-
den er pilots gestart voor de eventuele invoering van de 
WMO op andere onderdelen. 
Daarnaast heeft de ChristenUnie van de staatssecretaris 
toegezegd gekregen dat zij wil nagaan of gemeenten 
een zorgplicht kan worden opgelegd in het kader van de 
nieuwe Wet Maatschappelijke Ondersteuning. Daarmee 
kan de gemeenten worden gedwongen minimaal een 
bepaald niveau van zorg aan te bieden.

Vanuit het oogpunt van de houdbaarheid van de zorguit-
gaven zijn maatregelen noodzakelijk. De ChristenUnie 
sluit zich voor deze noodzaak niet af. Maar ‘eerbied voor 
grijze haren’ betekent dat ouderen geen bezuinigingspost 
mogen worden! Laten zorginhoudelijke argumenten voor 
de overheid leidend zijn boven financiële. De vraag naar 
de betaalbaarheid moet de discussie over de kwaliteit van 
de zorg niet gaan overheersen. Zo’n standpunt betekent 
hoe dan ook dat we bereid moeten zijn tot voldoende 
solidariteit: tussen jongere en oudere generaties, tussen 
hoge en lage inkomens en tussen gezonden en zieken. 
Iets dat ook past bij de bijbelse eerbied voor grijze haren 
waarmee we dit artikel begonnen. 

T h e m a S t u d i e

1  Dit artikel is een bewerking van een lezing die is uitgesproken door Reinier Koppelaar voor 
de KV van Krimpen a/d IJssel op 26 april 2004.

2 Het percentage 65-plussers als aandeel van de 20-64-jarigen.
3  Voor meer informatie over het ontwerpadvies, zie het kader op p. 10.
4  De op middelloon gebaseerde pensioenvoorzieningen waar steeds meer bedrijven op over-

stappen zorgen ervoor dat de financiële schade daarvan beperkt blijft.
5  Voor meer informatie over de adviezen van de Raad voor Maatschappelijke Ontwikkeling 

over ouderenbeleid, zie http://www.adviesorgaan-rmo.nl/?id=66&s=3.
6  Ook neemt helaas de vereenzaming in de samenleving toe, waardoor niet iedereen sterke 

sociale netwerken heeft. Voorts roept het voorstel vragen over de praktische toepassing 
op: in hoeverre wordt bijvoorbeeld een hardwerkende partner geacht als mantelzorger op 
te treden, terwijl deze ook het onderhoud van de kinderen moet verdienen? Kortom: meer 
mantelzorg is een aansprekende gedachte, maar wel één die veel vragen oproept.

GGZ-beleid
Op deze website wordt informatie gegeven over de beleidsontwik-
kelingen binnen de gezondheidszorg, voorzover van belang voor de 
GGZ. Veel aandacht wordt geschonken aan de landelijke modernise-
ringstrajecten van de wet en regelgeving (AWBZ, WZV en WTG). Deze 
informatie is ook relevant voor de andere AWBZ-sectoren ouderen-
zorg en gehandicaptenzorg.  
www.ggzbeleid.nl
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Bovenberg concentreert zich in zijn werk vooral op de 
positie van werknemers boven de vijftig jaar en hun pen-
sioenen, de moderne levensloop met de gezinsfase als 
spitsuur van het leven, en de vergrijzing. Vorig jaar won 
hij de prestigieuze Spinozaprijs, waarmee hij bouwt aan 
een wetenschapsnetwerk met de naam Netspar, Network 
for Studies on Pensions, Aging and Retirement, dat eind 
maart van dit jaar van start gaat. Bovenberg is lid van de 
evangelische gemeente ‘Jefta’ in Breda en een bevlogen 
verteller. Het voelde alsof ik weer in de collegebanken 
plaatsnam.

Onvrede
Toen tegen het einde van het jaar alle jaaroverzichten 
voorbijkwamen, zagen we weer die massademonstraties 
op de Dam en het Museumplein … vele tienduizenden 
mensen. Grote verontwaardiging over het kabinetsbeleid. 
Had u zo’n heftige reactie verwacht?
Nee, eerlijk. Zo’n grote toeloop, zo’n grote verontwaardi-
ging had ik niet verwacht. Het is een enorme overwinning 
voor de vakbonden, vooral op zichzelf. De massale demon-
straties die we gezien hebben, geven de vakbeweging 
weer zelfvertrouwen. Dat is goed voor de polder. 
Maar er is enorme onvrede. Mensen zijn gefrustreerd, 
teleurgesteld. Als je kijkt naar de jaren negentig, hoe goed 
het tóen ging. We leefden boven onze stand. De bomen 

groeiden tot in de hemel. We zitten nu met de kater van 
die overspannen jaren waarin veel is scheefgegroeid in 
economie en samenleving.

Betekent dat volgens u dat iedere regering, ongeacht 
samenstelling en beleid, zoveel tegenstand zou hebben 
gekregen?
Ja, dat denk ik wel. Het is moeilijk om om te schakelen 
als het economisch minder gaat. Er komt onvrede, men-
sen worden onzeker. Dat zag je aan de opkomst van Pim 
Fortuyn. Dat zie je terug in de huidige integratieproble-
matiek. Dat staat allemaal los van de kabinetsplannen.

Vergrijzing
Naast een tegenvallende economie hebben we ook een 
toenemende vergrijzing. In welke opzichten vormt de ver-
grijzing een probleem?
De vergrijzing op zich is niet zo’n probleem. Daar kan de 
samenleving best mee omgaan. Het is zelfs goed nieuws…

Goed nieuws?
Ja, weet je wat vergrijzing betekent? Vergrijzing heeft 
twee oorzaken. Allereerst de langere levensverwachting. 
Mensen worden ouder, en leven langer gezond. Zijn dus, 
om het economisch te zeggen, duurzamer geworden. De 
tweede oorzaak is het lagere aantal geboorten. Dat komt 

T h e m a I n t e r v i e w

Werk voor ouderen, 
steun voor ouders

Hoogleraar Lans Bovenberg bepleit rechtvaardiger 
sociaal stelsel

De ChristenUnie moet komen met een steviger financieel-economisch beleid. De vergrijzing en de huidige De ChristenUnie moet komen met een steviger financieel-economisch beleid. De vergrijzing en de huidige 

kenniseconomie vragen om meer aandacht voor het gezin en een hogere arbeidsparticipatie van vijftig-

plussers. Dat zijn enkele conclusies uit het interview met prof. dr. A.L. (Lans) Bovenberg, hoogleraar algemene 

economie aan de Universiteit van Tilburg.

Door Dick Schinkelshoek
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omdat we meisjes steeds beter zijn gaan opleiden en er 
steeds vaker buíten het gezin een beroep op hun talenten 
gedaan wordt. Steeds meer vrouwen verrichten betaalde 
arbeid en hebben een hogere waarde op de arbeidsmarkt 
gekregen. 
Vroeger hadden we een ander soort economie. Die was 
vooral gebaseerd op spierkracht. Daarin waren mannen 
relatief veel waard. Nu bevinden we ons vooral in een 
diensteneconomie, een kenniseconomie. En dat vraagt 
om andere, om communicatieve en creatieve vaardighe-
den, vaardigheden die zeker ook bij vrouwen te vinden 
zijn. Ook de vraag naar zorg – cure én care – neemt toe, 
vanouds vooral een vrouwelijke ‘tak van sport’. Dat we 
de talenten van vrouwen weten in te schakelen is goed 
nieuws.

Vergrijzing is goed nieuws. Hier zit een ‘maar’ aan vast …
Ja, inderdaad. Je moet altijd positief beginnen, haha! Ik 
geloof dat de vergrijzing drie uitdagingen met zich mee-
brengt. Allereerst komt het intergenerationele contract 
onder druk te staan en de solidariteit tussen en binnen 
generaties. Het intergenerationele contract is de stilzwij-
gende afspraak dat een generatie grootgebracht wordt gende afspraak dat een generatie grootgebracht wordt 
door de voorgaande, en dat die later de voorgaande gene-door de voorgaande, en dat die later de voorgaande gene-
ratie op haar beurt verzorgt. Als generatie zorg je dus ratie op haar beurt verzorgt. Als generatie zorg je dus 
twee keer, voor de generatie vóór je en voor de komende twee keer, voor de generatie vóór je en voor de komende 
generatie. Dat is niet alleen economisch buitengemeen generatie. Dat is niet alleen economisch buitengemeen 
efficiënt. Het is ook een bijbels principe. ‘Eert uw vader en efficiënt. Het is ook een bijbels principe. ‘Eert uw vader en 
uw moeder’ en ‘Niet de kinderen moeten sparen voor de uw moeder’ en ‘Niet de kinderen moeten sparen voor de 
ouders, maar de ouders voor de kinderen’ (2 Kor. 12:14b). ouders, maar de ouders voor de kinderen’ (2 Kor. 12:14b). 
Die relatie komt onder druk. Een steeds kleiner wordende Die relatie komt onder druk. Een steeds kleiner wordende 
groep jongeren moet collectief zorgen voor een steeds groep jongeren moet collectief zorgen voor een steeds 
groter wordende groep ouderen.
De tweede uitdaging is de situatie op de arbeidsmarkt. De tweede uitdaging is de situatie op de arbeidsmarkt. 
Arbeid wordt schaars. De vraag is: zijn er straks voldoende Arbeid wordt schaars. De vraag is: zijn er straks voldoende 
handen aan ons bed? Of moeten we straks verpleegsters handen aan ons bed? Of moeten we straks verpleegsters 
uit de Filippijnen invliegen, en willen we dat?uit de Filippijnen invliegen, en willen we dat?
Ten derde wordt het risico van de pensioenen groter. Om Ten derde wordt het risico van de pensioenen groter. Om 
het economisch te zeggen: de prijs van risico neemt toe, het economisch te zeggen: de prijs van risico neemt toe, 
zekerheid wordt schaars. Vroeger betaalde een grote zekerheid wordt schaars. Vroeger betaalde een grote 
groep jongeren voor relatief weinig ouderen. Als het de groep jongeren voor relatief weinig ouderen. Als het de 
pensioenfondsen tegenzat op de beurs, was een kleine pensioenfondsen tegenzat op de beurs, was een kleine 
premieverhoging voldoende om de schade te herstel-premieverhoging voldoende om de schade te herstel-
len. Veel groter wordt het risico als een kleine len. Veel groter wordt het risico als een kleine 
groep jongeren de pensioenen van veel groep jongeren de pensioenen van veel 
ouderen moet betalen.

Levensloop
Als u over de levensloop en de levensloopregeling spreekt, 
gebruikt u vaak het beeld van de jaargetijden. Kunt u dat 
toelichten?
Met het beeld van de jaargetijden wil ik aangeven wat 
er anders is dan vroeger toen het kostwinnersmodel nog 
regeerde. Rond je twintigste verliet je het ouderlijk huis, 
werkte je meestal al, trouwde je, verliet je als vrouw het 
arbeidsproces en kreeg je kinderen. Dat alles gebeurde 
min of meer op hetzelfde moment: Je zat meteen in het 
spitsuur van het leven: de zomer. En eigenlijk, zodra de 
jongste het huis uit was, begon de ouderdom en kreeg je 
problemen met je gezondheid: de winter ... Mensen wer-
den minder oud.
Tegenwoordig zijn daar twee gematigde seizoenen bijge-
komen. Allereerst de lente. Jongeren, met name meisjes, 
worden beter en langer opgeleid. Vaak willen ze eerst nog 
carrière maken, hun menselijk kapitaal ontwikkelen en 
benutten voor ze de zomer met alle verantwoordelijkhe-
den ingaan. Ze experimenteren met arbeid en relaties. Die 
levensfase loopt van ongeveer 18 tot 30 jaar:  het ‘speel-
kwartier van het leven.’ Dan de herfst. De ‘actieve senioren 
of lege nestfase’. Naar men zegt de kroon op het leven. 
Dat is tussen het moment dat de kinderen het huis uit 
zijn en het moment dat de gezondheidsproblemen begin-
nen. Door de langere levensverwachting en de verbeterde 
gezondheidszorg is er vóór de winter een gematigd seizoen 

T h e m a I n t e r v i e w

De uitdaging van de vergrijzing zou al voor het De uitdaging van de vergrijzing zou al voor het 
grootste deel opgelost zijn als iedereen een paar grootste deel opgelost zijn als iedereen een paar 
jaar langer werkt.jaar langer werkt.
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bijgekomen, waarin mensen relatief weinig verantwoor-
delijkheden meer hebben, maar vaak nog wel een heleboel 
kunnen. Deze fase loopt ongeveer van 55 tot 75 jaar.

En die ‘herfstgroep’ zou veel beter ingeschakeld moeten 
worden om het tekort op de arbeidsmarkt te verminderen?
Ja. Direct na de Tweede Wereldoorlog hadden ouderen 
het vaak moeilijk. Ze hadden de oorlog doorgemaakt, de 
economische crisis van de jaren dertig ... Nu is dat anders. 
De meeste ouderen zijn gezonder, leven langer, en heb-
ben goede pensioenvoorzieningen. Oud is niet meer per 
definitie zielig. Daarom moeten we anders naar ouderen, 
naar die herfstgroep, gaan kijken. Ze zijn vaak nog heel 
kranig en kunnen nu veel langer bijdragen aan de samen-
leving. Met hun ervaring en talenten, maar ook financi-
eel. Ik kan niet vragen van een minimumloner met twee 
kinderen in de zomer van zijn leven om solidair te zijn en 
financieel bij te dragen aan de zorg of de AOW van een 
oudere van zeventig die er warmpjes bij zit. En natuurlijk 
kunnen die ouderen een bijdrage leveren qua arbeids-
participatie. De uitdaging van de vergrijzing zou al voor 
het grootste deel opgelost zijn als iedereen een paar jaar 
langer werkt.

Maar er zijn toch mensen die op hun zestigste, of nog eer-
der, gewoon opgebrand zijn?
Wat het lastig maakt, is dat we praten over een heel hete-
rogene groep. Niet alle ouderen zijn rijk. Velen hebben 
door de stijgende huizenprijzen een vermogen vergaard 
met eigen huisbezit. Maar dat geldt al niet voor de men-
sen die hun leven lang gehuurd hebben. Ook voor laagge-
schoolden is het anders.
En een hoogleraar kan gemakkelijker langer doorwerken 
dan bijvoorbeeld een stratenmaker. Die zal soms op z’n 
55e opgebrand zijn. Maar dan kan hij toch nog jaren een 
fysiek minder zwaar beroep als bijvoorbeeld conciërge 
uitoefenen? Wat ik bedoel is: we moeten in deze tijd van 
vergrijzing en met onze veranderende economie veel 
eerder bereid zijn tot omscholing. En veel zuiniger met 
de talenten van mensen. Ook de opkomst van China, een 
geweldige kans1, vraagt ons om flexibel en weerbaar te 
zijn. En om over te stappen naar iets anders, als dat moet. 

De levensloopregeling, waar u warm voorstander van bent, 
beoogt om in de gematigde seizoenen te sparen voor de 
zomer en de winter. Hoe ziet u dat?
In de zomer van het leven heb je vaak te maken met een 
grote terugval in inkomen, het zogenaamde kinderdal. 
Vaak gaat één van beide partners, meestal de vrouw, 
minder werken – en genereert dus minder inkomen - en 
kinderen kosten gewoon een heleboel geld. Deze groep 
heeft dus relatief weinig geld, én weinig tijd, want daar-
naast moet ook nog vaak voor de ouders gezorgd worden. 
Door in de lenteperiode te sparen met de levenslooprege-
ling wordt het mogelijk om in die drukke zomerperiode 

extra inkomen te genereren, een soort ‘eerste pensioen’, 
of om verlof op te nemen. Zo kun je werk en kinderen 
beter combineren. De herfst, de periode vanaf 50 jaar, 
heb je nog genoeg tijd om eventueel voor een vervroegd 
pensioen te sparen; daar moet je de gezinsfase niet mee 
belasten. Maar je kunt er ook voor kiezen je bij te scholen 
zodat je nog twintig jaar plezierig kunt werken, eventueel 
later in deeltijd. Dat is redelijker dan de relatief kleine, 
topdrukke, financieel zwaar belastte zomergroep te laten 
betalen voor de zorg, prepensioenen en AOW van de rus-
tige, relatief welvarende herfstgroep.

Maar verlof en extra inkomen, kunnen lager-geschoolden 
dat straks ook betalen?
Ja, dat denk ik wel. Vergeet niet: lager-geschoolden wer-
ken meestal al veel eerder dan hooggeschoolden. Ze heb-
ben meer tijd om te sparen. Het probleem in het stelsel 
zit ‘m veel meer in de discipline. Hoe zorg je ervoor dat 
een uitgaanstype van twintig al gaat denken aan de 
kinderen van na zijn dertigste? Je ziet nu dat jongeren 
eerder schulden maken dan sparen. Daarom moeten 
er fiscale voordelen aan sparen komen te zitten, en een 
werkgeversbijdrage.

Waarom heeft de vorming van de allerjongste generatie in 
uw denken de absolute prioriteit?
Ook bij de vorming van menselijk kapitaal geldt dat de 
eerste klap een daalder waard is. De vaardigheden die 
onze moderne kenniseconomie vraagt – communica-
tieve en creatieve vaardigheden, ambitie, dienstbaarheid 
– worden in de eerste jaren van een mensenleven ontwik-
keld. Dan delven ouders het goud van de kenniseconomie. 
De belangrijkste erfenis geven ze dan hun kinderen mee: 
normen en waarden. In de tweede instantie komen pas 
de cognitieve vaardigheden. Je ziet nu, na de moord op 
Theo van Gogh, wat er gebeurt als een bevolkingsgroep 
de normen en waarden niet meekrijgt die samenleven in 
een pluriforme samenleving mogelijk maakt. 
Niet alleen de vorming, de kwaliteit, staat voor mij boven-
aan. Ook de kwantiteit, het aantal kinderen per vrouw, de 
vruchtbaarheid. En beiden staan in die zomerfase onder 
druk. Daarom is een nieuw gezinsbeleid zo belangrijk: 
ouderschapsondersteuning tijdens de zomer in plaats van 
kostwinnersondersteuning tijdens de lente en herfst.

Europa
In hoeverre is het probleem van de vergrijzing een Europees 
probleem? 
Het probleem is dat we mensen te vroeg afschrijven. En 
ja, dat is een Europees probleem. We investeren te weinig 
in mensen. We zouden veel zuiniger op de talenten van 
mensen moeten zijn. Want door de vergrijzing krijgen we 
steeds minder menselijk kapitaal – economisch gesproken. 
Dat is overigens in Zuid-Europa nog veel sterker dan in de 
Scandinavische landen. Nederland zit ergens in het midden. 

T h e m a I n t e r v i e w
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En in hoeverre zou de óplossing Europees moeten zijn?
Nee, dat hoeft helemaal niet. De beleidsinstrumenten die 
ons ter beschikking staan om de problemen op te lossen 
zijn allemaal op nationaal niveau. Natúúrlijk is het voor 
ons belangrijk dat de Italianen of de Duitsers hun zaak-
jes op orde hebben, maar daarom hoeven wij hun beleid 
nog niet te bepalen. Iemand als Schröder roept veel over 
Europese aanpak, maar hij moet het gewoon zelf doen! 
Brussel mag geen excuus zijn om niet zelf aan te pakken. 
Wat Nederland wel kan doen is in Europa een voorbeeld-
functie vervullen, zoals een land als Denemarken nu al 
laat zien hoe het ook kan.

Kabinet
Het kabinet verdedigt haar vele bezuinigingen door voort-
durend te wijzen op de vergrijzing. Is dat de enige factor 
die meespeelt of zijn er meerdere?
De vergrijzing is zeker niet de enige factor. Een ander pro-
bleem waar dit kabinet voor staat, is dat we in de jaren 
negentig, toen het zo goed ging, het principe van Jozef 
niet hebben toegepast: sparen in de zeven vette jaren. 
We hebben juist vrolijk besteed. Nu moeten we het dak 
repareren als het regent. Ja, ik heb het ook al in de jaren 
negentig geroepen, hoor! U kunt het in mijn publicaties 
nalezen. Maar ja, toen dachten ze: daar heb je weer zo’n 
zuinige calvinistische hoogleraar …

Wat zijn volgens u zwakke punten aan het kabinetsbeleid?
Ik bewonder de moed van Balkenende om met zo veel 
tegenstand toch de broodnodige veranderingen op de 
agenda te zetten. Als ik aan zwakke punten denk, dan 
denk ik vooral aan het gebrek aan visie en perspectief. De 
vergrijzing kunnen we best aan. Het is echt geen drama, 
maar het moet wel anders. Maar dan moet je mensen 
perspectief geven. Mensen moeten het gevoel hebben in 
deze onzekere tijd dat het kabinet te vertrouwen is. En 
dat laat nog te wensen over. 
Verder: ik mis goede, doordachte overgangsmaatregelen. 
Veel mensen van boven de vijftig voelen zich overvallen, 
bestolen bijna. Veranderen moet je geleidelijk doen. Maar 
nu moet het allemaal ineens gebeuren, omdat we de 
zaken zo lang op hun beloop gelaten hebben. Voor al die 
gevoelens, die nu los komen, zou het kabinet best meer 
begrip mogen hebben. Ik begrijp waarom het kabinet 
autisme is verweten.
En dan was er de aanvankelijke fixatie op het aflossen van 
de staatsschuld. Maar gelukkig is er nu meer oog waar 
het echt om gaat: zuiniger met mensen zijn. 

ChristenUnie
Hoe waardeert u de sociaal-economische en de financieel-
economische politiek van de ChristenUnie?
De waardering alom voor de ChristenUnie, ook bijvoor-
beeld bij vrienden van mij bij seculiere partijen als de 
PvdA en Groen Links, laat zien dat als een partij inhoud 

heeft, dat hoge ogen gooit. De morele invloed van de 
ChristenUnie is groot en gaat haar Kamerzetels ver te 
boven. Ik zelf voel mij qua gedachtegoed dicht bij de 
ChristenUnie staan. Ik bewonder de ChristenUnie ook 
voor het krachtige getuigenis dat zij geeft. De huidige 
regering verdíent het gewoon om goede oppositie als die 
van de ChristenUnie te krijgen, nu ze met haar brood-
nodige hervormingsplannen bezig is. Want waar gehakt 
wordt, vallen spaanders. Waar omslagen plaatsvinden, 
vallen mensen buiten de boot. En dan het is heel goed dat 
de ChristenUnie op de bres springt voor de kwetsbaren. 

Hebt u ook kritiek, of punten ter verbetering?
Nou, op financieel-economisch gebied kan de inhoud 
beter. Als oppositiepartij is het moeilijk, dat weet ik wel, 
maar de ChristenUnie zou ook wel eens wat meer de 
sterke, moedige kanten van de kabinetsplannen mogen 
zien. Ook zit de ChristenUnie nog te vast aan dat oude 
traditionele kostwinnersmodel, een cultureel product 
van een industriële samenleving dat veel zegen heeft 
gebracht, maar niet past bij een kennissamenleving 
waarin we meisjes beter opleiden en vrouwelijke talenten 
ook buiten het gezin hard nodig hebben. Ik zou de partij 
willen aanmoedigen meer te doen aan de modernisering 
van het gezinsbeleid. Juist een christelijke partij, die staat 
voor solidariteit tussen jong en oud, voor de waarde van 
het gezin, die staat op de bres voor écht kwetsbare oude-
ren, zou voorstander moeten zijn van ouderschapsonder-
steuning in plaats van kostwinnersondersteuning, en het 
benutten van de talenten en ervaring van vrouwen en 
ouderen in de herfst van hun leven. Ik weet dat het gevoe-
lig ligt. Dat heeft te maken met de traditionele visie op 
het gezin. En bij veel ouderen stuit je op onbegrip.
De ChristenUnie heeft een te positief mensbeeld. Mensen 
hebben prikkels nodig om uit hun problemen te komen, 
om te veranderen. Sociale partners moeten meer in 
mensen investeren en dat doen ze echt niet als ze slecht 
onderhoud van menselijk kapitaal kunnen blijven afwen-
telen op de verzorgingsstaat en daarmee op jonge gezin-
nen. Liefde kan hard zijn. Het kwaad is reëel, ook in de 
economie.
Op financieel-economisch gebied laat de ChristenUnie 
haar linkse hart te veel spreken en haar verstand te 
weinig. De partij wordt alom geprezen om haar inhoud. 
Terecht. Een beter doordacht financieel-economisch 
beleid en gezinsbeleid dat verder gaat dan het opruimen 
van de scherven van het regeringsbeleid en dat past bij 
zowel een tijdloos bijbels mensbeeld als een modern 
economie is de ChristenUnie aan haar stand verplicht. Ik 
wens de partij daarbij veel wijsheid en zegen toe want dit 
is gemakkelijker gezegd dan gedaan. 

T h e m a I n t e r v i e w

1 Zie het vorige nummer van DenkWijzer (artikel van prof. De Jong)
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Voor politici en beleidsmakers is dit een onderwerp dat 
volop in de belangstelling dient te staan. Zeker voor diege-
nen die wat verder kijken dan de mogelijke herverkiezing 
iedere vier jaar.
De vergrijzing laat overal gevolgen zien. In dit artikel beperk 
ik mij tot de gevolgen van vergrijzing op de oudedagspen-
sioenen.

Een stukje geschiedenis
Na wat schuchtere stappen aan het begin van de twintigste 
eeuw was pas na de oorlog voldoende draagvlak aanwezig 
om iets te doen aan de oudedagsvoorziening. Deels vanuit om iets te doen aan de oudedagsvoorziening. Deels vanuit 
sociaal oogpunt, deels vanwege de spaarzin van de werken-
de bevolking kwam men tot pensioenvoorzieningen.

In het begin van de vijftiger jaren van de vorige eeuw wer-
den in de politiek voorzetten gedaan om een algemeen 
pensioen voor een ieder die ouder was dan 65 in te voeren. 
Toen was de gemiddelde leeftijd 66 jaar. Een omslagstelsel2

was in die tijd relatief eenvoudig te financieren, ondanks 
de beperkte economische mogelijkheden van die tijd. 
Uitgaande van de sociale plicht die men toen ervoer om iets 
te regelen voor de ouderen was dat toen dan ook een goede 
oplossing.

De daarop volgende jaren nam de groep werkenden, 
de groep premieplichtigen sterk toe. Doorgaan met het 
omslagstelsel veroorzaakte weinig tegenstand. Mede omdat 
door de steeds stijgende inkomens er ruimte was om te 
reserveren voor pensioen.

Daarnaast gingen steeds meer werkgevers pensioenvoor-
zieningen voor hun medewerkers treffen. En diegenen die 
geen of een te laag pensioen opbouwden, werden fiscaal 
in de gelegenheid gesteld om via lijfrentes hun pensioenen 
aan te vullen.

Soorten pensioen
Wat wordt er onder pensioen verstaan? Er zijn tal van 
omschrijvingen in omloop over wat wel en wat geen pensi-
oen is. Dit is sterk afhankelijk van het uitgangspunt. Wordt 
gekozen voor een fiscale of een sociale omschrijving? Gaat 
het om een regeling tussen werkgever en werknemer of 
wordt eerder bedoeld het totaal aan uitkeringen op de 
oudedag waarop men recht heeft?

De meest gebruikte en meest geaccepteerde omschrijving 
is de fiscale definitie3. Wat hierbij opvalt, is dat pensioen 
uitsluitend een regeling is die tussen werkgever en werkne-uitsluitend een regeling is die tussen werkgever en werkne-
mer gesloten wordt. Alle andere zaken buiten de werkgever-
werknemer-sfeer vallen dus niet onder dit begrip pensioen. 
Dus ook niet al die aanvullingen die gesloten zijn op basis 
van de spaarloon- en premiespaarregelingen. Dit betreffen 
voornamelijk lijfrenteovereenkomsten4. Lijfrenten lijken op 
pensioenen: beiden zijn uitkeringen die afhankelijk zijn van 
het lijf (het leven) van een persoon, maar bij lijfrenten ont-
breekt de werkgever.

Het Nederlandse pensioensysteem kent 3 peilers: 
1. Sociale regelingen zoals ANW en AOW;
2.  Werkgever-werknemerregelingen zoals de pensioenrege-

lingen;
3. Privé-voorzieningen zoals spaar- en lijfrenteverzekeringen.

Zowel bij pensioenen als bij lijfrenten zijn er vele vormen. 
Men kan voorzieningen verzorgen voor de oude dag, maar 
ook voor nabestaanden. Men kan voorzieningen treffen voor 
zich zelf of voor anderen, voorzieningen die te maken heb-
ben met al dan niet leven of arbeidsongeschiktheid.

In het kader van dit artikel beperken wij ons tot de voor-
zieningen die te maken hebben met de oudedag. Hierbij 
denken we in eerste instantie aan de uitkeringen vanaf de 
65-jarige leeftijd. Zijdelings zullen de prépensioen- of vut-
uitkeringen aan de orde komen.

Naast de oudedagslijfrente of het oudedagspensioen is een 
belangrijke factor de AOW. Deze sociale voorziening geeft 

 Vergrijzing en pensioenen: 
nachtmerrie of toekomstscenario?
Door Rien de Kievit rpa1

Dat Nederland en West Europa vergrijst, is geen vraag meer. Door de toenemende levensverwachting wordt de bevolking 

steeds ouder. Door de afname van het aantal geboortes verandert de verhouding jong / oud in rap tempo.

Werkgevers zullen huiverig zijn om werknemers met Werkgevers zullen huiverig zijn om werknemers met 
een fors levensloopsaldo aan te nemen.een fors levensloopsaldo aan te nemen.
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iedere ingezetene die de 65-jarige leeftijd is gepasseerd 
recht op een uitkering. De uitkering is afhankelijk van het 
aantal jaren dat men in Nederland heeft gewoond5. De AOW 
is geen pensioen! De AOW is een recht dat thans (2005) 
bestaat, maar waaraan geen toekomstige rechten ontleend 
kunnen worden. De AOW zou (theoretisch) ingetrokken 
kunnen worden, of wat reëler is te veronderstellen, verlaagd 
kunnen worden. Een verwijzing naar de perikelen rond 
de WAO leert wel dat de overheid soms heel gemakkelijk 
bestaande regelingen intrekt of aanpast6. Dit houdt vooral 
verband met de financieringsvormen.

Financieringsvormen
De hierboven genoemde pensioenen hebben elk hun eigen 
financieringsvorm. De gehanteerde methode heeft direct 
invloed op de bedreigingen die de vergrijzing met zich 
brengt. Enerzijds is er het omslagstelsel zoals dat geldt bij de 
AOW. Hier worden de uitkeringen van ieder jaar omgesla-
gen over de premieplichtigen. Bij de hierna te noemen pen-
sioenen wordt gefinancierd d.m.v. een kapitaaldekkingsstel-
sel. De premies worden gereserveerd om t.z.t. aan degenen 
die de premie hebben betaald uitbetaald te worden.
We beperken ons ook hier weer tot de hoofdvormen.

Pensioenfondsen
Allereerst de pensioenen die uitgevoerd worden door de 
grote pensioenfondsen als ABP en PGGM.
Bij deze pensioenfondsen wordt aan de werknemer een 
pensioen gegarandeerd dat ingaat op de pensioendatum7 

en eindigt met het overlijden van de ex-werknemer. Op 
basis van sterftetafels8 en interesttabellen9 berekent het 
fonds de premie die benodigd is. Die premie, uiteraard ver-
hoogd met kostenopslag en afhankelijk van de uitvoerder 
een winstopslag, wordt vervolgens omgerekend in een 
premiepercentage per deelnemersgroep. De zo berekende 
premie wordt vervolgens opgebracht door de werkgevers en 
(in de meeste gevallen) door de werknemers. Bij deze vorm 
is vooral van belang:
1. de maandelijkse uitkering staat vast10

2.  de premie wordt exact berekend en vervolgens uitge-
smeerd over een grote groep/bedrijfstak

3.  de regeling wordt vooral bepaald door de gezamenlijke 
werkgevers en de vakbonden

Collectieve pensioenverzekeringen (rentesysteem)
Een tweede groep regelingen zijn die welke collectief lopen 
bij een verzekeraar. De hier bedoelde regelingen worden 
veelal gesloten door die bedrijven die niet vallen onder de 
werkingssfeer van een pensioenfonds en die qua omgang 
het MKB-bedrijf overstijgen (het is moeilijk hier een aantal 
te noemen, maar denk aan bedrijven met meer dan 25 pen-
sioengerechtigde medewerkers).
Veelal wordt ook hier een pensioenuitkering gegarandeerd. 
De premie wordt echter per medewerker berekend en 

meestal ook deels doorberekend. Soms uitgedrukt in een 
omslagpercentage, maar altijd toegespitst op de situatie 
van het verzekerde bedrijf.
Hier is vooral van belang:
1. de maandelijkse uitkering staat vast10

2.  de premie is toegespitst op de situatie van de medewerker 
c.q. het bedrijf

3.  de regeling wordt vastgesteld door de werkgever in over-
leg met het personeel of de ondernemingsraad

Collectieve pensioenverzekeringen (kapitaalsysteem)
Bij deze regeling, veelal afgesloten bij de kleinere werk-
gevers wordt niet de pensioenuitkering gegarandeerd, 
maar een kapitaal op de pensioendatum waarvoor een 
pensioen (een periodieke) uitkering gekocht moet worden. 
Die periodieke uitkering wordt gebaseerd op de sterfte- en 
interesttafels zoals die gehanteerd worden op de datum van 
pensionering.
Hier is vooral van belang:
1. de maandelijkse uitkering staat niet vast
2. de premie is toegespitst op de situatie van de medewerker
3.  de regeling wordt vastgesteld door de werkgever in over-

leg met de medewerkers
N.B. de laatste tijd is er een tendens om niet het kapitaal, 
maar de beschikbare premie te garanderen. Dit geeft een 
groot stuk zekerheid voor de werkgever. De uitkomsten 
voor de werknemer kunnen meevallen, maar de uitkomst is 
onzeker.

Individuele pensioenregelingen
Zoals de kop al zegt wordt hier een afspraak gemaakt tussen 
een individuele werknemer en een bedrijf11een individuele werknemer en een bedrijf11een individuele werknemer en een bedrijf . Hierbij wordt 
of een kapitaal op de pensioendatum gegarandeerd of een 
premie genoemd die gebruikt wordt om een kapitaal te 
bereiken. In het eerste geval staat dit kapitaal vast, in het 
tweede geval niet. 
Kenmerken hier zijn:
1. maandelijkse uitkering staat niet vast
2. premie wordt individueel berekend
3.  regeling wordt vastgesteld door de werkgever in overleg 

met de werknemer

Lijfrenteverzekeringen
Deze voorzieningen vallen buiten de werkgever/werkne-
merrelatie, maar lijken verder sterk op de individuele pensi-
oenregelingen.
Kenmerken hier zijn:
1. de maandelijkse uitkering staat niet vast
2. de premie wordt individueel berekend
3. de verzekerde stelt de regeling vast

Het bovenstaande geeft een nogal technische verhandeling. 
De bedoeling hiervan is om inzicht te geven in de gevolgen 
van de vergrijzing.

T h e m a S t u d i e
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Gevolgen van de vergrijzing
Zoals aangegeven zal door de vergrijzing de leeftijd van de 
pensioengerechtigden hoger worden, terwijl de verhouding 
tussen de werkenden en het aantal pensioengerechtigden 
verder verslechterd.

Ik zal per financieringsvorm aangeven wat de gevolgen zijn 
en tevens vermelden welke stappen verwacht zouden moe-
ten worden van de politiek.

Pensioenfondsen
Doordat de pensioenfondsen de (maandelijkse) pensioen-
uitkering garanderen, zullen zij hun doelvermogens12 fors 
naar boven moeten bijstellen nu de uitkeringsduur (als 
gevolg van de langere levensverwachting) van de pensioe-
nen wordt verlengd. Door deze stijgende doelvermogens 
zullen ook de premies dienen te stijgen. Door de verhou-
dingsgewijze daling van het aantal actieve deelnemers zul-
len de premies ook stijgen. 
Door de slechte beleggingsopbrengsten van de laatste jaren 
ontstaan problemen bij de dekkingsgraad van de pensioen-
fondsen.13

De tendens om de lopende pensioenen te versoberen14 is 
ingegeven om de solvabiliteit van de fondsen en de betaal-
baarheid van de premie te verbeteren. Het verhogen van 
de pensioengerechtigde leeftijd c.q. het laten vervallen van 
VUT- of prépensioenregelingen werkt hier in gunstige zin 
aan mee. De fiscale actie van de overheid om het vrijwillig 
bijstorten of bijverzekeren van deze pensioenregelingen te 
ontmoedigen (beperking van de lijfrenteaftrek) is in dit ver-
band echter niet verstandig. De tekorten die gaan ontstaan 
(en die niet in de werkgever / werknemerrelatie zijn op te 
brengen) kunnen zo maar beperkt worden tegengegaan.

Collectieve pensioenverzekeringen (rentesysteem)
De gevolgen bij deze regelingen zijn vergelijkbaar met die 
bij de pensioenfondsen. Ze zijn wat meer gematigd nu de 
verdeling van de premies meer is toegespitst op de “eigen” 
deelnemers. 

Collectieve pensioenverzekeringen (kapitaalsysteem)
De deelnemers in deze regelingen zullen geconfronteerd 
worden met onvoldoende kapitalen. Waar eerst deze kapita-
len voldoende werden geacht vanwege de toen ingeschatte 
levensverwachting, zal bij pensionering (of eerder) blijken 
dat deze verhoogd dienen te worden. In veel regelingen is 
tevens rekening gehouden met een hoger rendement na 
pensionering dan momenteel reëel is. Gevolg: de pensioe-
nen zullen fors lager uitvallen. Veelal zullen de deelnemers 

hun prépensioen willen inzetten om de tekorten na 65 op 
te vangen. Oftewel: prépensioen wordt hier automatisch 
afgeschaft. De actie van dit kabinet om prépensioen hier 
tegen te gaan werkt pensioenverlagend voor deze categorie 
medewerkers. De politiek zou daarom meer aandacht moe-
ten besteden aan deze soort regeling.

Individuele pensioenregelingen
De problematiek is hier te vergelijken met de bovenge-
noemde vorm. Ook hier gaat het om een kapitaalstelsel en 
ook hier doen zich dezelfde problemen voor.

Lijfrenteverzekeringen
Gezien het individuele karakter en de mogelijkheden de 
uitkeringen (pensioentermijnen) zelf in te regelen, is hier 
minder last van de vergrijzing te verwachten. Let wel: ook 
hier wordt het duurder vanwege de langere levensduur en 
de lagere beleggingsopbrengsten.

Levensloopregeling
Hoewel het geen pensioenvorm is, kijken we hier toch even 
naar deze nieuwe regeling. Door het kabinet wordt de 
levensloopregeling aangevoerd als mogelijk alternatief voor 
vut en prépensioen. Indien door de werknemer gedurende 
17 jaar 12% van het bruto-inkomen wordt gespaard, kan hij 
drie jaar eerder stoppen met werken tegen 70% inkomen. 
Een regeling die op de politieke tekentafels leuk lijkt, maar 
in de praktijk veel problemen zal oproepen. Zeker nu de 
mogelijkheid bestaat dat gespaarde gelden in de levens-
loopregeling tussentijds opgenomen kunnen worden. Het 
zal de arbeidsmobiliteit niet vergroten. Werkgevers zullen 
huiverig zijn om werknemers met een fors levensloopsaldo 
aan te nemen. Deze werknemers kunnen tussentijds een 
‘sabbatical’ gaan nemen, met alle problemen voor de werk-
gever.
En in het kader van de vergrijzing geldt hier: in plaats van 
sparen voor de oudedag wordt er in deze regeling gespaard 
voor tussentijds of vroeger “met pensioen gaan”.

Meebetalen aan de AOW
Met enige regelmaat komen er voorstellen om 65-plussers 
te laten meebetalen aan de AOW. Zo boog eind 2004 ook de 
SER zich over deze zaak. In een advies aan de Tweede Kamer 
wijst hij op de voordelen van meebetalen.
Vanaf de invoering van de AOW is de premieheffing geba-
seerd op een bijdrage door de gehele verdienende bevolking 
tussen 15 en 65 jaar. In eerste instantie was die premie 
fiscaal aftrekbaar, terwijl de uitkering fiscaal belast was. 
Om uitvoeringskosten te besparen is daarna besloten de 
premieheffing in de belastingtarieven te verwerken en de 
aftrekbaarheid van die premie te schrappen. Zo is thans 
de AOW-premie een onderdeel van de eerste tariefschaal.15

Over de eerste e 29.543 belastbaar inkomen betalen de 
bejaarden 17,9% minder (ebejaarden 17,9% minder (ebejaarden 17,9% minder (  5.288). Naast deze “AOW-korting” 
hebben 65-plussers ook recht op extra heffingskortingen.16

Het is alleszins gerechtvaardigd om ook de AOW-ers met Het is alleszins gerechtvaardigd om ook de AOW-ers met 
neveninkomsten te laten meebetalen aan de AOW-omslag.neveninkomsten te laten meebetalen aan de AOW-omslag.
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Is het reëel deze bevolkingsgroep te laten 
meebetalen voor hun eigen uitkering?
Bij de invoering van de Wet in 1957 betrof het een sociale 
voorziening die moest voorkomen dat er armoede ontstond. 
Die sociale noodzaak is thans niet meer aanwezig. Nu is het 
een basisvoorziening waar bovenop door velen aanvullin-
gen zijn verworven.
Bij de invoering ging het om een grote groep “actieven” 
tegenover een kleine groep “gerechtigden”.
Indien gekozen wordt voor een kleine aanpassing van de 
heffingskorting voor ouderen op een dusdanige wijze dat 
degenen die uitsluitend AOW genieten er niet op achteruit 
gaan, dan is het alleszins gerechtvaardigd om ook de AOW-
ers met neveninkomsten te laten meebetalen aan de AOW-
omslag.
Vooral ook op basis van solidariteit tussen de leeftijdsgroe-
pen zou dit een goed signaal zijn.

Verhoging van de pensioenleeftijd
In hetzelfde SER-voorstel wordt gepleit voor de mogelijk-
heid de AOW-uitkering uit te kunnen stellen. Bij ingang 
op latere leeftijd zou dan de uitkering hoger worden. Naar 
mijn mening zal deze mogelijkheid weinig draagvlak krij-
gen. Tegenover de zekerheid van een uitkering nu wordt er 
een kans op een hogere uitkering straks in het vooruitzicht 
gesteld. Indien er geen compensaties geschapen worden 
bij vooroverlijden zullen slechts weinigen kiezen voor deze 
vorm.17 Inmiddels begint zich een politiek draagvlak te vor-
men voor differentiatie van de pensioenleeftijd t.b.v. zware 
beroepen.18

Kan de AOW blijven bestaan ondanks de 
vergrijzing?
Door het omslagstelsel zal de premiedruk op de werkende 
bevolking steeds verder toenemen en zal het draagvlak 
afnemen. Verstandig is daarom reeds nu middelen opzij te 
leggen om als een stabilisatiefonds op te treden. De afgelo-
pen 10 jaar is zo al een fors bedrag opgebouwd. Op zich kan 
de AOW dus blijven bestaan.

Een basisinkomen voor iedereen?
Een andere vraag is of we door moeten blijven gaan met 
de verzorging van onze ouderen op deze manier. Is een der-
gelijke aparte voorziening wel passend in een verzorgings-
staat, waarin men voor een ieder een inkomen wil verschaf-
fen. Graag verwijs ik naar de publicatie van de Groen van 
Prinstererstichting Ieder zijn dagelijks brood19, waarin geop-
perd wordt een studie uit te voeren naar de haalbaarheid 
van invoering van een basisinkomen. Doorberekening van 
het Centraal Panbureau gaf aan dat het financieel haalbaar 
was. De vraag was echter of er voldoende politieke moed 
te vinden was.20 Eind oktober 2004 werd een vergelijkbaar 
voorstel gedaan door FNV-bestuurder Heerts, SER-voorzitter 
Wijffels, voorzitter Fischer van het Verbond van Verzekeraars, 
De Ley van werkgeversvereniging AWVN en voorzitter 

Thissen van de vereniging van directeuren van de gemeen-
telijke sociale diensten21. Zij kwamen met een wat verder 
aangepast voorstel tot invoering van een Basisinkomen om 
zo de afbouw van de sociale zekerheid tegen te gaan en de 
AOW betaalbaar te houden.
Het zou de ChristenUnie sieren indien zij het initiatief 
zouden nemen in een actie in de Tweede Kamer tot nadere 
uitwerking van die plannen.

Pensioenen en vergrijzing
Zoals ik hierboven aangegeven heb, gaat het bij de finan-
ciering van de pensioenen steeds om het weer herverdelen 
van reeds gevormde en nog te vormen kapitalen. Door de 
langere levensverwachting zullen de uitkering lager gaan 
uitvallen dan verwacht was, maar dat is een geleidelijk pro-
ces. Vele pensioenfondsen en pensioengerechtigden werken 
aan aanpassingen. Politieke actie is hier niet noodzakelijk, 
waarbij wel aangetekend dient te worden dat de verminde-
ringsprocessen die ingezet worden door penningmeester 
Zalm wel contraproductief werken. In plaats van reserveren 
voor de oude dag, stimuleert hij het consumeren. Op korte 
termijn zal dat de economie doen groeien, op langere ter-
mijn zal de koopkracht van de gepensioneerden daardoor 
afnemen.

Moeten we wellicht naar een ander 
pensioenstelsel?
Toen het CDA kwam met de suggesties van een levensloop-
regeling hadden velen hoop dat er iets zou komen wat aan-
sloot bij de levensloop van de Nederlander. Tenminste, dat 
mocht je verwachten als je naar het woord keek. Hierboven 
heb ik mijn mening over deze regeling gegeven. Waar ik 
voor zou willen pleiten is een echte levensloop regeling. Een 
dergelijke regeling zou veel minder star moeten zijn dan de 
huidige pensioenregelingen. Nu zijn veel jongeren verplicht 
om te gaan sparen voor hun oudedag22, terwijl er eigenlijk 
geld aan andere zaken besteed zou moeten worden. Voor 
veel jongeren is het uiterst moeilijk betaalbare huisvesting 
te krijgen. Zware hypotheeklasten drukken op de budget-
ten en beide ouders zullen aan het arbeidsproces (en het 
pensioenopbouwproces) moeten deelnemen. Allerlei gesub-
sidieerde constructie van kinderopvang zijn nodig om de 
arbeidsdeelname mogelijk te maken.
Persoonlijk ben ik er voorstander van dat werknemers de 
vrijheid krijgen om een deel van hun pensioenopbouw 
te gebruiken voor de financiering van de eigen woning. 
Waarom jongeren tot 35 niet de gelegenheid geven om het 
volledige bedrag in te zetten voor de eigen woning, om ver-
volgens na 35 geleidelijk aan steeds meer te investeren in 

Doorberekening van het Centraal Panbureau gaf aan dat invoe-Doorberekening van het Centraal Panbureau gaf aan dat invoe-
ring van een basisinkomen financieel haalbaar was. De vraag ring van een basisinkomen financieel haalbaar was. De vraag 
was echter of er voldoende politieke moed te vinden was.was echter of er voldoende politieke moed te vinden was.
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de vorming van het pensioenkapitaal. Daar is dan ook meer 
ruimte voor omdat de woonlasten door de eerdere aankoop 
van een eigen woning lager zullen uitvallen.
Daar komt bij dat de eigen woning in feite een goede basis 
is voor een financieel sterke oudedagsvoorziening.
Wel zal aandacht geschonken moeten worden aan een 
forse extra inspanning voor nieuwbouw. Door de huidige 
schaarste zou anders uitsluitend een prijsopdrijvend effect 
optreden.
Zo’n systeem van pensioen- en vermogensvorming zou echt 
recht doen aan de naam levensloopregeling.
Ook hier daag ik de Christenunie uit nader onderzoek naar 
te laten doen. De tegenstand zal fors zijn23, maar de gewone 
burger zal u dankbaar zijn.

Ten slotte
Ik schrijf dit stuk in de eerste week januari 2005. De ver-
schrikkingen van de zeebeving in Azië worden steeds meer 
zichtbaar. Wat een verschil, ons luxe probleem over vergrij-
zing en al die doden en verweesde kinderen daar. Daar moe-
ten hele economieën, hele samenlevingen opnieuw opge-
bouwd worden. Hier vallen we over elkaar heen als het gaat 
om één tiende procent koopkrachtverlies meer of minder. 
Daar heeft men een tweede Marshallplan nodig. Wellicht 
moet in 2005 daar wel alle bestuurskracht in geïnvesteerd 
worden. Onze vergrijzingsproblematiek kan ook wel een 
jaartje wachten.

1  Rien de Kievit (1951) is register pensioenadviseur en directeur-aandeelhouder van een aantal bedrijven in de Randstad, die zich bezig houden met assurantiebemidde-
ling, pensioen- en hypotheekadvisering en bemiddeling onroerend goed.

2  Een omslagstelsel is een financieringsvorm waarbij de uitkeringsrechten omgeslagen worden over de groep premieplichtigen. In principe is aan het eind van ieder jaar 
de pot leeg. Er wordt niet gespaard voor toekomstige uitkeringen.

3  De fiscale definitie van pensioen volgens de Wet op de loonbelasting 1964, artikel 18:  1. Onder pensioenregeling wordt verstaan een regeling: 
 a.  die uitsluitend of, met het oog op uitzonderlijke gevallen van restbegunstiging, nagenoeg uitsluitend ten doel heeft het treffen van:
  1°. een levenslange inkomensvoorziening bij ouderdom voor werknemers en gewezen werknemers (ouderdomspensioen); 
 2°.  een inkomensvoorziening na hun overlijden ten behoeve van hun echtgenoten en gewezen echtgenoten, dan wel van degenen met wie zij duurzaam een geza-

menlijke huishouding voeren of hebben gevoerd en met wie geen bloed- of aanverwantschap in de eerste graad bestaat (nabestaandenpensioen); 
  3°. een inkomensvoorziening na hun overlijden ten behoeve van hun kinderen en pleegkinderen die de leeftijd van 30 jaar nog niet hebben bereikt (wezenpensioen); 
 4°.  een inkomensvoorziening bij arbeidsongeschiktheid zodra die langer dan een jaar duurt en welke niet uitgaat boven hetgeen naar maatschappelijke opvattingen 

redelijk moet worden geacht (arbeidsongeschiktheidspensioen)
  De rest van artikel 18 is te vinden op http://wetten.overheid.nl/cgi-bin/deeplink/law1/title=Wet op de loonbelasting 1964 of http://www.uitgeverijbedrijf.nl/wetten/

WETLB1964.htm 
4   Een lijfrente is een periodieke uitkering die afhankelijk is van het in leven zijn van de verzekerde. 
5   Voor ieder jaar dat men tussen zijn 15e en 65e buiten Nederland is gevestigd wordt er 2% gekort op de uitkering. Er is een mogelijkheid om bij vestiging buiten 

Nederland de rechten vrijwillige voort te zetten.
6   Te vaak is de overheid een onbetrouwbare partner. De burger moet uit kunnen gaan van de voorzieningen zoals die geregeld zijn. Bij wijzigingen zal de overheid zorg 

moeten dragen voor een solide overgangsregeling. Bij de WAO ontbrak zo’n regeling.
7  Vanwege de beperking gaan we hier dus uit van de 65-jarige leeftijd.
8  Sterftetafels zijn statistieken waarmee pensioenfondsen en verzekeraars berekenen wat de kans is dat een deelnemer over x-jaar nog in leven is.
9  Op basis van een interesttabel bepaalt de pensioenuitvoerder welk rendement hij kan garanderen over de ingelegde gelden.
10  De uitkering wordt soms geindexeerd of voorzien van een winstdeling.
11   Let hierbij wel op dat de Pensioen en Spaarfondsenwet eist dat medewerkers die in vergelijkbare posities verkeren gelijke rechten hebben. Veelal zie je dus een verzame-

ling van gelijke individuele rechten voor de verschillende medewerkers.
12  Doelvermogen is het kapitaal wat op de pensioendatum gelijkwaardig is aan de contante waarde van de toekomstige uitkeringen.
13   Het Financieel Dagblad meldt een tekort van 15 miljard bij de pensioenfondsen van de 17 grootste AEX-fondsen FD 5-1-2005 “Verslaggevingsregels leggen tekort van euro 

15 mrd bloot”.
14   Het voert te ver hier de versobering verder uit te werken.
15  Zie www.belastingdienst.nl voor de tarieven voor inkomen uit werk en woning. Voor 65-plussers is het tarief in de eerste 2 schijven van box 1 aanmerkelijk lager. Als 

iemand 65 jaar of ouder is, hoeft hij/zij over inkomsten namelijk geen premie AOW meer te betalen. Daardoor is het tarief van de premie volksverzekeringen lager dan 
voor personen jonger dan 65 jaar. 

16  Zie www.belastingdienst.nl 
17   Bij het afsluiten van lijfrenteproducten t.b.v. de oudedag koos men massaal voor die producten die minimaal de inleg terugstorten bij vooroverlijden. Theoretisch zou die 

restitutie niet nodig zijn, gevoelsmatig beschouwde men dat toch als verlies van verworven kapitaal.
18   Naar mijn mening begeeft de politiek zich hiermee in een slangenkuil. Want wie gaat bepalen wat een zwaar beroep is? Hoort daar het beroep van leraar ook bij? En dan 

die 900.000 ambtenaren?
19   W. Boerma e.a., Groen van Prinsterer Reeks 85, Uitgeverij De Vuurbaak 1999.
20  In de berekening van het CPB kwam naar voren dat er een bezuiniging op uitvoeringskosten mogelijk was van 3 miljard gulden.
21  Volkskrant 22-10-2004 “Basisinkomen tegen sloop sociale zekerheid”.
22  De meeste pensioenregelingen kennen verplichte deelname vanaf de 25-jarige leeftijd.
23   Bij tegenstand valt te denken aan de vakbonden die hun macht in de pensioenfondsen verliezen en aan pensioenfondsen en verzekeraars die veel meer op individuele 

basis zullen moeten gaan werken. 

Persoonlijk ben ik er voorstander van dat Persoonlijk ben ik er voorstander van dat 
werknemers de vrijheid krijgen om een deel van hun werknemers de vrijheid krijgen om een deel van hun 
pensioenopbouw te gebruiken voor de financiering pensioenopbouw te gebruiken voor de financiering 
van de eigen woning.van de eigen woning.
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Accent is de column door een leidinggevende 
van een maatschappelijke organisatie

De noodhulp in Zuidoost Azië verstomde 
even alle discussies. Sprakeloos sloeg men 
wereldwijd van links tot rechts de handen 
ineen. De hartverscheurende beelden 
raakten miljoenen harten en deden velen 
spontaan en massaal geven. Een voor-
beeld van internationale solidariteit dat 
zelden werd vertoond. 

Maar de discussies zullen weer los-
branden na de leniging van de eerste 
nood, want hoe gaan we nu verder? 
Structurele hulp is nodig voor duurzame 
oplossingen. Maar hoe pak je dat aan? 
Linksgeoriënteerde idealisten zetten al 
hun kaarten op langdurige ontwikke-
lingsprojecten en structuurvernieuwing. 
Uiterst rechtse rekenmeesters mikken 
uitsluitend op het ontwikkelen van han-
delsrelaties en willen zo snel mogelijk 
allerlei – in hun ogen – geldverslindende 
langdurige hulpprojecten afschaffen. 
Uiteraard zitten er nog heel wat gradaties 
tussenin, maar het debat wordt vaak door 
deze uitersten beheerst. Niet zelden zijn 
het diepgewortelde vooronderstellingen 
die de toon en helaas ook de uitkomst van 
het debat bepalen.

Zo vond de OS-sector decennialang dat 
samenwerking met bedrijven niet kan. 
Het zou om twee principieel verschil-
lende werelden gaan. Ondernemers 
werden gezien als “verdacht”, want die 
buiten mensen uit en zijn alleen uit op 
eigenbelang (“winst maken is vies”). 
Ontwikkelingswerkers daarentegen had-
den juist de verbetering van de samenle-
ving op het oog.
Inmiddels is gelukkig het tij gekeerd en 

worden bruggen geslagen tussen beide 
werelden. Voor fondsenwerving weten 
de meeste ontwikkelingsorganisaties de 
bedrijven wél te vinden, maar onderhuids 
bestaat er nog veel koudwatervrees. Het 
aantal partnerschappen en strategische 
samenwerkingen blijft zeer beperkt. 

Gelukkig nemen de kansen nationaal en 
internationaal toe. Men ziet de econo-
mische ontwikkeling van derde wereld-
landen steeds meer als sleutel om uit de 
impasse te komen. Niemand minder dan 
Kofi Annan pleit voor stimulering van 
MKB-bedrijvigheid in Afrika. Hij denkt dat 
die kleinschalige ‘grassroots’ aanpak meer 
kans van slagen heeft dan de eenzijdige 
topdown benadering via allerlei politieke 
structuren. Er lijkt steeds meer ruimte 
te komen voor een tweesporenbeleid: op 
macroniveau zo nodig (politieke) structu-
ren vernieuwen; op microniveau bedrij-
vigheid creëren om de lokale economie te 
stimuleren. Het ultieme doel is zelfred-
zaamheid om mensen hun eigen kost te 
laten verdienen. 

Veel ontwikkelingsorganisaties ontbreekt 
het echter nog aan visie om economische 
ontwikkeling op een concrete wijze te 
realiseren. Ze zijn altijd gewend om hun 
ontwikkelingsprojecten op het gebied van 
onderwijs, gezondheidszorg en landbouw 
zelfstandig in te richten en denken het 
ook nu zelf te redden. Ze realiseren zich 
niet dat het ontwikkelen van commerciële 
markten een vak apart is en specifieke ken-
nis vereist die juist ondernemers bij uitstek 
in huis hebben. Veel OS-organisaties pra-
ten de laatste paar jaar veel over economi-

Ondernemerschap in ontwikkelingshulp
Door Wim Hasselman, manager fondsenwerving bedrijven bij Woord en Daad (w.hasselman@woordendaad.nl)

Ontwikkelingshulp, daar heeft iedereen wel een mening over. De politiek, het Ontwikkelingshulp, daar heeft iedereen wel een mening over. De politiek, het 

maatschappelijk middenveld, de burger, maar ook het bedrijfsleven. De gemoe-maatschappelijk middenveld, de burger, maar ook het bedrijfsleven. De gemoe-

deren raken pas echt verhit op het moment dat de Szabo’s van VVD of LPF van deren raken pas echt verhit op het moment dat de Szabo’s van VVD of LPF van 

zich laten horen met een pleidooi om ontwikkelingssamenwerking af te schaf-zich laten horen met een pleidooi om ontwikkelingssamenwerking af te schaf-

fen (of op z’n minst fors te korten). Hoe dan ook, door dit debat wordt weer fen (of op z’n minst fors te korten). Hoe dan ook, door dit debat wordt weer 

nagedacht over het effect van ontwikkelingshulp. En dat is winst!

sche ontwikkeling, maar denken het zelf 
in te kunnen vullen, zonder ondernemers 
erbij te betrekken. Een gemiste kans.

Ontwikkelingslanden hebben behoefte 
aan kennis over productietechnieken, 
producten, marketing, boekhouding, 
maar ook hoe je relaties ontwikkelt. De 
ervaring leert dat er genoeg onderne-
mers zijn die daar graag hun steentje aan 
bijdragen. Veel ondernemers vinden het 
prachtig hun expertise door te geven aan 
arme startende collega’s in Afrika, Azië of 
Latijns-Amerika. Juist voor christenonder-
nemers ligt er een dankbare taak op dit 
terrein om vanuit hun geloofsovertuiging 
deze mensen met woord en daad terzijde 
te staan. 

Laten we lessen trekken uit het verleden 
en niet opnieuw doorslaan naar eenzij-
digheden. Economische ontwikkeling 
is cruciaal, maar is geen recept dat per 
definitie de allerarmsten uit het slop 
trekt. Dan gaan we voorbij aan de zeer 
complexe werkelijkheid. Want hoe kan 
een jongere zonder goede opleiding 
een eigen bedrijf starten? En waar kan 
iemand in een land zonder sociaal stel-
sel op terugvallen als zijn bedrijf failliet 
gaat? En wat heeft een straatarme gehan-
dicapte aan een florerend bedrijfsleven, 
als hij of zij nergens opgevangen wordt? 
Hulporganisaties zijn bij uitstek degenen 
die oog hebben voor deze kant van de 
werkelijkheid. Dé uitdaging is om beide 
werelden, hulporganisaties en bedrijfsle-
ven, niet tegen elkaar uit te spelen, maar 
bij elkaar te brengen. De kracht zit in de 
combinatie.

A c c e n t
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Gevestigde orde
Tijdens het sociaal conflict van het najaar 2004 kwam 
de term ‘solidariteit tussen generaties’ naar voren. Die 
discussie ging vooral over de beperking van de rechten, 
waarop je met prepensioen mag én van je baas moet. 
Moet de grens 62 of 62,5 worden of misschien wel 63 jaar? 
In het sociaal akkoord zijn er nu afspraken gemaakt die er 
op neer komen, dat het voor de groep jonger dan 55 jaar 
moeilijker wordt om vervroegd uit te treden. De discussie 
zat volledig gevangen in het korte termijn perspectief van 
de oudere vakbondsleden en de plannen van het kabinet 
om de aanspraak op het prepensioen minder vanzelfspre-
kend te maken. Bij ongewijzigd beleid zouden de kosten 
van zulk ouderenbeleid steeds meer worden opgebracht 
door een afnemende werkende generatie die voor steeds 
meer ouderen de kosten van verzorging moeten dragen, 
zowel financieel als ook fysiek. Het contract tussen gene-
raties zou daardoor zwaar onder druk komen te staan, 
deels ook nog eens ter wille van een bepaalde groep 

ouderen, de zelfredzame jonge ouderen, die na hun werk-
zame leven nog tot veel in staat zijn. Echte solidariteit 
tussen generaties vraagt om een bredere benadering en 
aanpak van de overheid. Zij moet beleid voeren, dat inves-
teert in een jonge generatie en heeft veel geld en handen 
nodig voor de kwetsbare groep echte grijsaards van de 
dubbele vergrijzing.

Het contract tussen generaties bestaat er uit, dat de ene 
generatie het leven doorgeeft naar de volgende, waarna 
het aan het einde van het leven wordt verzorgd door 
anderen. Generaties zorgen daarom twee keer. Een keer 
voor de jongere generatie en een keer voor de oudere 
generatie. Dat contract staat door de vergrijzing onder 
druk. Een relatief kleine werkende generatie moeten 
zorgen voor een hele grote en diverse generatie ouderen. 
Bovendien zal deze generatie ook steeds meer impliciet 
en expliciet worden aangesproken op hun functie als 
mantelzorger.

Generatiebewust
Als het gaat om een toekomst gericht ouderenbeleid, 
moeten we dus spreken over een beleid dat voor alle 
generaties van belang is en waar eenzijdig en ongedefi-
nieerd belangendenken over ouderen wordt voorkomen. 
Tijdens de najaarsacties rond het sociaal akkoord (2004) 
stonden te zeer de niet zo kwetsbare groepen centraal. 
Zij hebben ernstig bezwaar tegen het aantasten van hun 
rechten op vervroegd uittreden.
Toekomstgericht ouderenbeleid moeten we beter definië-
ren en in breder perspectief plaatsen. Ik spreek liever over 
generatiebewust beleid. De verschillen tussen ouderen 
zijn groot. De term ouderen is te algemeen en te gemak-
kelijk. Waar hebben we het dan over? Over de oudere 
werknemers die al vanaf hun 50e worden afgeschreven? 
Over ouderen die vanaf hun 55e allerlei aardige kortingen 
krijgen aangeboden, omdat ze beginnen over meer vrije 
tijd gaan beschikken? Over mensen tussen de 55 en 65, 
waar de arbeidsmarkt nauwelijks meer naar omkijkt? 
Over de echte grijsaards van de dubbele vergrijzing, die 

Nadenken over een solidair ouderenbeleid
Het contract tussen generaties 
vraagt onderhoud
Door Jan Westert, lid van het curatorium van de Groen van Prinsterer stichting en werkzaam als directeur van PhiladelphiaSupport

Vergrijzing is een wereldwijd vraagstuk, maar in Europa en 

Nederland speelt de vergrijzing het sterkst. De (dubbele) vergrij-

zing stelt de samenleving voor een grote uitdaging. Veel financiële 

middelen gaan naar ouderen, terwijl we juist moeten investeren 

in jonge generaties. Bovendien schrijven we in Europa in vergelij-

king met elders in de wereld mensen snel af. Er is maar een klein 

deel van de bevolking boven de zestig dat nog participeert op de 

arbeidsmarkt. Toekomst gericht ouderenbeleid vraagt om een 

evenwichtige benadering in het belang van alle generaties. 

T h e m a S t u d i e
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vanwege hun zorgbehoefte zeer kwetsbaar zijn gewor-
den? Over een grote groep ouderen, die in tegenstelling 
tot veel ouderen van nu over een uitstekende inko-
menspositie beschikt, omdat zij wel een goed pensioen 
- zonder pensioenbreuken - hebben opgebouwd? Over 
kapitaalkrachtige ouderen, die best in staat zijn bij te 
dragen aan de zorg voor hun ‘ouderdomsrisico’? Over 
nieuwkomers in Nederland, die onvoldoende AOW aan-
spraak hebben opgebouwd en straks dus een aanvullend 
beroep moeten doen op bijstand? Toekomstgericht en 
bestendig ouderenbeleid vraagt om meer maatwerk in 
de benadering en dus om een betere definiëring van de 
term “ouderen”. 

Knelpunten
Eenmaal uitgetreden uit het arbeidsproces doet de baby-Eenmaal uitgetreden uit het arbeidsproces doet de baby-
boom generatie een groot beroep op de solidariteit van boom generatie een groot beroep op de solidariteit van 
jonge generaties. In Europa en Nederland vergrijst de jonge generaties. In Europa en Nederland vergrijst de 
samenleving niet alleen sneller, maar we schrijven men-samenleving niet alleen sneller, maar we schrijven men-
sen ook snel af. In vergelijking met elders in de wereld sen ook snel af. In vergelijking met elders in de wereld 
is de participatie op de arbeidmarkt van het deel van de is de participatie op de arbeidmarkt van het deel van de 
bevolking tussen 60 en 65 schrikbarend laag. Daar ligt bevolking tussen 60 en 65 schrikbarend laag. Daar ligt 
een groot gevaar. Niet voor niets signaleert de Raad voor een groot gevaar. Niet voor niets signaleert de Raad voor 
Werk en Inkomen vanaf 2006 knelpunten op de arbeids-Werk en Inkomen vanaf 2006 knelpunten op de arbeids-
markt in onderwijs en technische beroepen (chemie).markt in onderwijs en technische beroepen (chemie).
Bij een gelijkblijvende oriëntatie op ouderenbeleid drei-Bij een gelijkblijvende oriëntatie op ouderenbeleid drei-
gen er te veel middelen naar ouderen te gaan en is er te gen er te veel middelen naar ouderen te gaan en is er te 
weinig over om te investeren in jongeren (goed onder-weinig over om te investeren in jongeren (goed onder-
wijs, arbeid en zorg, betaalbare woningen voor starters, wijs, arbeid en zorg, betaalbare woningen voor starters, 
kinderbijslag). Generatiebewust beleid betekent in de kinderbijslag). Generatiebewust beleid betekent in de 
eerste plaats investeren in de vergroening van de samen-eerste plaats investeren in de vergroening van de samen-
leving. Dat is ook nodig voor innovatie en dynamiek, want leving. Dat is ook nodig voor innovatie en dynamiek, want 
daar heb je juist de jeugd voor nodig.
In een recent rapport van de SER wordt deze druk op In een recent rapport van de SER wordt deze druk op 
de generaties ook gevoeld en gepleit voor die andere de generaties ook gevoeld en gepleit voor die andere 
benadering. Toekomstgericht ouderenbeleid is voor benadering. Toekomstgericht ouderenbeleid is voor 
alle generaties van belang. Jonge generaties zullen een alle generaties van belang. Jonge generaties zullen een 
enorme bijdrage moeten leveren aan het draagvlak voor enorme bijdrage moeten leveren aan het draagvlak voor 
collectieve voorzieningen die voor ouderen van belang collectieve voorzieningen die voor ouderen van belang 
zijn. Bovendien zullen zij meer dan de huidige generatie zijn. Bovendien zullen zij meer dan de huidige generatie 
ouderen energie moeten stoppen in de persoonlijke plan-ouderen energie moeten stoppen in de persoonlijke plan-
ning van hun ‘eigen oudedagsvoorziening’. Daarom is ook ning van hun ‘eigen oudedagsvoorziening’. Daarom is ook 
een groter beroep op de solidariteit van (draagkrachtige) een groter beroep op de solidariteit van (draagkrachtige) 
ouderen gerechtvaardigd. 
De structurele verandering van een groeiende naar een De structurele verandering van een groeiende naar een 
stabiliserende bevolking heeft gevolgen voor de arbeids-stabiliserende bevolking heeft gevolgen voor de arbeids-
markt, de inkomensverhoudingen en voor pensioen- en markt, de inkomensverhoudingen en voor pensioen- en 
zorgvoorzieningen. De SER stelt terecht daartoe voor, dat zorgvoorzieningen. De SER stelt terecht daartoe voor, dat 
de lastenverdeling evenwichtiger wordt georganiseerd. de lastenverdeling evenwichtiger wordt georganiseerd. 
De financieringsbasis van de AOW moet geleidelijk via de De financieringsbasis van de AOW moet geleidelijk via de 
algemene middelen worden uitgebreid. Naast 65-min-algemene middelen worden uitgebreid. Naast 65-min-
ners moeten ook AOW-gerechtigden een evenredige bij-ners moeten ook AOW-gerechtigden een evenredige bij-
drage gaan leveren aan de financiering van de toename drage gaan leveren aan de financiering van de toename 
aan de AOW. Uiteraard dienen degenen met alleen AOW aan de AOW. Uiteraard dienen degenen met alleen AOW 
te worden uitgezonderd. Het is goed om qua solidariteit te worden uitgezonderd. Het is goed om qua solidariteit 

ons te concentreren op de kwetsbare ouderen die aan het 
eind van hun leven staan en de kwetsbare groepen, wier 
talenten op de arbeidsmarkt weinig waard zijn, omdat 
we vergeten zijn daarin tijdig te investeren. 

Levensverwachting
Voor het voorgaande zijn niet alleen financiele motieven 
aan te voeren. De vergrijzing is niet alleen te benaderen 
in termen van bedreigingen. Maar er zijn ook kansen. 
De levensverwachting van ouderen is sterk verbeterd. 
Ouderen leven langer in goede gezondheid en kunnen 
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ook na hun pensioen een actieve bijdrage leveren aan 
de samenleving. Veel ouderen zijn zeer kapitaalkrachtig 
en beschikken over een goede pensioenvoorziening. De 
SER geeft aan dat de inkomenspositie van ouderen in de 
nabije toekomst zal verbeteren. Er komen meer mensen 
met een goed pensioen tegen mensen met alleen AOW of 
een klein pensioen nu. We moeten dan in het beleid wel 
anticiperen op die uitdagingen. 
In de eerste plaats is verbreding van het economisch 
draagvlak nodig. Dit kan door een verdere verhoging van 
de arbeidsparticipatie. Het is nodig om te investeren in 
menselijk kapitaal. 
Op life-time basis is de Nederlander de afgelopen decen-
nia steeds minder gaan werken. Minder werken heeft te 
lang het modebeeld in Nederland bepaald. De latere toe-
treding op de arbeidsmarkt door jongeren, de verkorting 
van de werkweek tot 36 uur, allerlei verlofregelingen, de 
gemakkelijke instroom in allerlei sociale arrangementen 
e.d. zorgen mede voor een afgenomen daadwerkelijke 

arbeidsparticipatie. Sinds vadertje Drees in 1956 de AOW 
invoerde, is de AOW-gerechtigde leeftijd van 65 jaar onge-
wijzigd. Sindsdien is de gemiddelde leeftijd en gezond-
heid van mensen fors toegenomen. Gelijktijdig betekent 
het gemiddeld langere beroep op de AOW ook een forse 
toename van de uitgaven ingevolge deze wet, terwijl 
daarnaast de zorgkosten voor de echte grijsaards (AWBZ) 
sterk zijn toegenomen.

CAO-oud bij 40
Bovenstaande houdt in dat de arbeidsparticipatie van 
ouderen zelf veel meer aandacht behoeft. Een mentali-
teitsverandering is onontkoombaar. Uit een onderzoek in 
CAO’s bij bedrijven bleek, dat ouderen worden gedefini-
eerd als 40-plus. De regelingen in CAO’s zijn er op gericht 
om ouderen met zachte en minder zachte hand zoveel 
mogelijk te begeleiden naar een vroegtijdig afscheid uit 
het arbeidsproces. De wrange en onbillijke kanten daar-
aan zie ik in mijn omgeving echter ook volop. Genietende 
ouderen, uitgekocht met een riante afkoopsom of een 
prima prepensioen en leeftijdsgenoten, die door bedrijfs-
economische reorganisatie of sluiting met een bijstands-
perspectief aan de kant zijn gezet. Vergist u zich niet in 
de gevolgen, die dat heeft. Het heeft te maken met de de gevolgen, die dat heeft. Het heeft te maken met de 
manier waarop we in Nederland tegen ouderen aankij-manier waarop we in Nederland tegen ouderen aankij-
ken. We schrijven hen te snel af. Veel ouderen willen ook ken. We schrijven hen te snel af. Veel ouderen willen ook 
graag vervroegd uittreden, omdat de uittreedregelingen graag vervroegd uittreden, omdat de uittreedregelingen 
riant zijn en we in het arbeidsproces ons ook nauwe-riant zijn en we in het arbeidsproces ons ook nauwe-
lijks rekenschap geven van de gevolgen die het heeft als lijks rekenschap geven van de gevolgen die het heeft als 
ouderen langer moeten doorwerken. Alan Greenspan, de ouderen langer moeten doorwerken. Alan Greenspan, de 
machtige Amerikaanse financiële voorman is 78 jaar en machtige Amerikaanse financiële voorman is 78 jaar en 
vervult nog steeds een van de belangrijkste functie in de vervult nog steeds een van de belangrijkste functie in de 
financiële wereld …
Het onderstreept andermaal het belang om te werken Het onderstreept andermaal het belang om te werken 
aan een andere nieuwe op visie op de arbeidsparticipatie aan een andere nieuwe op visie op de arbeidsparticipatie 
van ouderen. Ouderen zijn veelal levenservaren, bekwame van ouderen. Ouderen zijn veelal levenservaren, bekwame 
mensen, die in een op competentie en competitie gericht mensen, die in een op competentie en competitie gericht 
personeelsbeleid te simpel worden afgeschreven. Het personeelsbeleid te simpel worden afgeschreven. Het 
afschrijven gebeurt vaak ook om redenen die niets met afschrijven gebeurt vaak ook om redenen die niets met 
hun persoon niet te maken hebben, maar waarvan de hun persoon niet te maken hebben, maar waarvan de 
consequenties hen wel ondubbelzinnig raken. Ouderen consequenties hen wel ondubbelzinnig raken. Ouderen 
zijn relatief duur, in ouderen investeer je niet in scholing, zijn relatief duur, in ouderen investeer je niet in scholing, 
hun pensioenaanspraken zijn zwaar. Het aannemen van-hun pensioenaanspraken zijn zwaar. Het aannemen van-
uit een werkloosheidssituatie van lager betaald werk en uit een werkloosheidssituatie van lager betaald werk en 
tijdelijk werk is voor ouderen niet interessant, want daar-tijdelijk werk is voor ouderen niet interessant, want daar-
mee stellen zij opgebouwde WW-rechten ter discussie. De mee stellen zij opgebouwde WW-rechten ter discussie. De 
bureaucratie en de regelgeving ontmoedigen een actief bureaucratie en de regelgeving ontmoedigen een actief 
participatiebeleid voor ouderen.
In het recente rapport van de SER worden in dezelfde lijn In het recente rapport van de SER worden in dezelfde lijn 
‘incentives’ van arbeidsvoorwaardelijke en uittredings-‘incentives’ van arbeidsvoorwaardelijke en uittredings-
regelingen bepleit, die er voor werkgevers en werknemer regelingen bepleit, die er voor werkgevers en werknemer 
gericht zijn op het langer deelnemen in het arbeidsproces. gericht zijn op het langer deelnemen in het arbeidsproces. 
Het gaat dan niet primair om het verhogen van de AOW-Het gaat dan niet primair om het verhogen van de AOW-
leeftijd, hoewel een meer flexibele ingangsdatum mensen leeftijd, hoewel een meer flexibele ingangsdatum mensen 
meer keuzevrijheid geeft. Dit geldt zeker als ook deeltijdva-meer keuzevrijheid geeft. Dit geldt zeker als ook deeltijdva-
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rianten mogelijk worden gemaakt. In termen van arbeid-
participatie is er veel winst te boeken door de leeftijd 50 
– 65 positiever te betrekken bij de arbeidsdeelname.

Mentaliteitsverandering
Ik was betrokken bij een afstudeerproject over mentali-
teitsverandering in de arbeidsparticipatie van ouderen. 
Daar was een beeldenstorm voor nodig, vonden deze jonge 
afstudeerders. In onze kijkcultuur betekent, dat zoiets als 
‘laten we het normaal vinden dat Johan Cruijff weer in 
het Nederlands elftal wordt opgesteld, al was het maar 
als deeltijdspeler. Nu verzorgt hij het beeld van een vroeg 
oudere, die op de tribune mag zitten. In zijn geval is dat 
niet zo erg, want hij er wordt er ook nog voor betaald. Maar 
van dat tribuneperspectief en de huidige beeldvorming 
rond ouderen moeten we als samenleving af. Tegen die 
achtergrond hebben we ook voorbeelden als Greenspan en 
Lubbers nodig, die als oudere nog actieve functies uitoefe-
nen. Vanuit christelijk perspectief valt daar ook veel voor te 
zeggen. Zoekt u in de Bijbel maar eens teksten over oude-
ren op. Er spreekt vooral achting uit. 

Stimuleer arbeidsdeelname
Een mentaliteitsverandering is onvoldoende. Ouderen moe-
ten gewaardeerd en gefaciliteerd worden als ze (willen) 
blijven participeren. De overheid kan dat afdwingen door 
fiscaal en sociaal het vroeg uittreden onaantrekkelijker te 
maken. Gelijktijdig moet zij meer doen aan het verlagen 
van de kosten van arbeidsparticipatie van ouderen. Beloon 
niet langer de gouden overbruggingsregelingen tot aan het 
prepensioen, maar stimuleer dat bedrijven arrangementen 
sluiten om hun ouderen aan het werk te houden.
Ik zie scholen worstelen met het onderhoud van hun 
gebouwen, omdat de vergoedingen te laag zijn. Ik zie 
bedrijven afscheid nemen van oudere werknemers, die 
het tempo van de installatiesector of de bouw niet meer 
aankunnen. Een door de overheid gefaciliteerde deal kan 
er toe leiden, dat zulke mensen in dienst van hun bedrijf 
blijven, maar in de praktijk worden belast met de onder-
houdsklussen op een school, in een kerk, of een zorgvoor-
ziening. Of worden ingezet bij de organisatie van taxiver-
voer etc. Zo zijn er meer constructies te bedenken, die zijn 
gebaseerd op de filosofie van community care.
In de ouder wordende samenleving zoeken we naar nieu-
we arrangementen tussen wonen, zorg en service. Ik mis 
daar de rol en de verantwoordelijkheid van het bedrijfs-
leven nog te zeer. Waar in het vroege personeelsbeleid 
ondernemingen investeerden in voorzieningen voor hun 
werknemers (wonen, sport, de sociale leefomgeving) is 
deze rol nu verdwenen. Het wordt de moeite waard om 
deze relatie weer te leggen in een tijd, waarin we vanwe-
ge de vergrijzing andere zorgarrangementen moeten leg-
gen en werknemers langer in het arbeidsproces moeten 
vasthouden. Dat vraagt om nieuwe sociale voorzieningen 
in combinatie met wonen, zorg en service, waar mensen 

langer op zichzelf zijn aangewezen. Laten bedrijven, die 
midden in de lokale samenleving staan daar maar een 
bijdrage aanleveren.

Leeftijdsspiegel
Voor langere arbeidsdeelname is meer aandacht nodig 
voor ouderen in opleiding binnen bedrijven. De kosten 
van opleiding zijn hoog en voor ouderen schrijven we 
deze relatief snel af. Ik vermoed, dat het investeren in 
opleiding en training van ouderen slechts een fractie is 
van de kosten die we nu als samenleving moeten beta-
len om de niet-participerende ouderen te betalen. Het 
tegengaan van een kwalificatieveroudering via levens-
lang leren verdient extra aandacht . De SER bepleitte in 
het kader van leeftijdsonafhankelijk personeelsbeleid 
meer aandacht voor de positie van oudere werknemers 
in ondernemingen. Het is nuttig om in kaart te brengen: 
de opleidingsdeelname, de interne mobiliteit of gronden 
voor uitstroom van ouderen. De beleidsscan ouderen of 
de zgn. leeftijdsspiegel is een instrument, dat de beleids-
praktijken van veel organisaties in beeld kan brengen. In 
het kader van de Stichting Stimaro in Overijssel maakte 
ik mee, dat enkele middelgrote ondernemers zich ineens 
realiseerden welke risico’s de continuïteit van hun bedrijf 
liep doordat in een periode van vier jaar veel oude en 
noodzakelijke ervaring en kennis wegens prepensioen 
zou wegvloeien. Het geeft aan, dat ook bedrijven anders 
gaan denken over ouderen als ze de leeftijdspiegel echt 
op zich laten inwerken.

Conclusies
Het contract tussen generaties dreigt scheef te groeien 
en vraagt om onderhoud. Generatiebewust beleid vraagt 
primair, dat er een sterke focus blijft bestaan op de inno-
verende kracht van een jonge generatie. De oudere gene-
ratie verschilt onderling aanzienlijk. De komende genera-
tie babyboomers hebben een langere levensverwachting 
en beschikken over een goede financiele uitgangspositie. 
De echte kwetsbaren zijn de grijsaards, die een grote 
zorgbehoefte hebben. 
Om de kosten van de vergrijzing op te vangen is het 
onontkoombaar, dat ouderen ook zelf bijdragen. 
Bovendien is het nodig, dat we arbeidsmarktbeleid gaan 
voeren, waar langere deelname weer normaal wordt 
geacht. In de samenleving en in veel bedrijven is het ‘wijs 
met grijs’ echter nog niet erg ontwikkeld.

Literatuur:
- Ontwerpadvies over een toekomstgericht ouderen beleid, SER, 30 december 2004
- Vergrijzing en vervanging, Raad voor Werk en Inkomen, 1 november 2004
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Zorg voor patiënten voor wie genezing niet meer moge-
lijk is wordt palliatieve zorg genoemd. Het gaat hierbij 
vaak om patiënten met kanker, maar ook om patiënten 
met andere aandoeningen zoals chronische longaandoe-
ningen, terminaal hartfalen of een neurologische aan-
doening. Palliatieve zorg heeft sinds 1997 een structurele 
plaats binnen het beleid van het Ministerie van VWS. 
Dit heeft geresulteerd in een kader waarbinnen lokale 
netwerken palliatieve zorg zijn ontstaan, netwerkcoördi-
natoren en coördinatoren van vrijwilligers worden gesub-
sidieerd en zelfstandige hospices, voor het zorggedeelte, 
worden gefinancierd. Daarnaast is er extra geld beschik-
baar gekomen voor units voor palliatieve zorg in woon-
zorgcentra en verpleeghuizen. De Integrale kankercentra 
hebben een rol gekregen in de ondersteuning van lokale 
netwerken en bij de consultatie. Landelijk is Stichting 
Agora verantwoordelijk voor afstemming en informatie-
uitwisseling. 

Demografische ontwikkelingen
Dubbele vergrijzing is inmiddels een welbekend begrip. 
Het aantal ouderen neemt de komende jaren toe en 
tegelijkertijd neemt de gemiddelde leeftijd van de 
Nederlanders toe. Hoewel palliatieve zorg niet uitsluitend 
betrekking heeft op ouderen, vormen zij wel een grote 
meerderheid. Binnen de groep patiënten die een beroep 
doet op palliatieve zorg komen oncologische aandoe-
ningen het meest frequent voor. De medische ontwik-
kelingen zullen er toe leiden dat de overleving van kanker 
steeds langer zal worden en dat betekent per saldo dat 
het aantal mensen met kanker als chronische aandoening 
zal toenemen.

Een andere ontwikkeling betreft de toename van het 
aantal alleenstaanden. Zij kunnen niet beschikken over 
‘gebruikelijke zorg’ en zullen voor palliatieve zorg een 
beroep doen op professionele organisaties.
In de grote steden zal het aandeel allochtonen in de 
komende jaren meer dan 50% bedragen. De demografi-
sche samenstelling van deze groep wijkt sterk af van die 
van de autochtone bevolking. Het aandeel ouderen is nu 

nog relatief klein, maar de komende jaren zal het aandeel nog relatief klein, maar de komende jaren zal het aandeel 
sterk gaan toenemen. 
Ook specifieke doelgroepen zoals mensen met een ver-
standelijke beperking en psychiatrische problematiek 
vergrijzen en doen, meer dan voorheen, een beroep op 
palliatieve zorg. Dit vereist specifieke deskundigheid die palliatieve zorg. Dit vereist specifieke deskundigheid die 
nog niet overal voor handen is. 

Maatschappelijke ontwikkelingen
Op basis van het aantal beschikbare plaatsen voor pal-
liatieve zorg kan worden berekend dat momenteel ca.10% 
van de patiënten die palliatieve zorg ontvangen overlijdt 
in een hospice, bijna-thuis-huis of unit voor palliatieve 
zorg. Dit betekent dat het merendeel van de patiënten (de 
overige ca.90%) in een ziekenhuis, verpleeghuis, verzor-
gingshuis of thuis overlijdt1.
De demografische ontwikkeling toont aan dat er in toe-
nemende mate een beroep zal worden gedaan op voor-
zieningen voor palliatieve zorg in het algemeen en op 
professionele organisaties voor het verlenen van mantel-
zorg en het inzetten van vrijwilligers in het bijzonder. De 
vraag is in hoeverre aan deze groeiende vraag aan vrijwil-
ligers kan blijven worden voldaan.
Onvoldoende duidelijk is of de patiënten die thuis verblij-
ven de zorg krijgen zie zij nodig hebben. Door professio-
nele zorgverleners wordt nog beperkt gebruik gemaakt 
van de specialistische kennis die samengebracht is in 
verschillende lokale en regionale consultatieteams pal-
liatieve zorg. Zorgloketten en structurele begeleiding van 
patiënten kunnen de kwaliteit van zorg positief beïnvloe-
den. In een recente voorstudie, uitgevoerd door het VU 
medisch centrum in opdracht van de Associatie van high-
care hospices, is aangetoond dat met name de psychoso-
ciale ondersteuning van patiënten en hun naasten een 
aspect binnen de palliatieve zorg is dat nog onvoldoende 
aandacht krijgt2. Maatschappelijk werkers zijn nog onvol-
doende geschoold in het omgaan met deze specifieke 
problematiek. De maatschappelijk werkers in de hospices 
zouden bijvoorbeeld via de consultatieteams palliatieve 
zorg hun kennis en ervaring kunnen uitdragen naar colle-
ga’s die minder ervaring hebben met deze problematiek. 

Palliatieve zorg
Door drs. Wim J.J. Jansen, beleidsmedewerker Stichting Agora

In welke mate zijn demografische, maatschappelijke, sociaal-culturele en politieke ontwikkelingen van 

invloed op de positie van de palliatieve zorg binnen het Nederlandse zorgstelsel?
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Sociaal-culturele ontwikkelingen
In de intramurale voorzieningen voor palliatieve zorg 
worden niet of nauwelijks allochtone patiënten opgeno-
men. Enerzijds is dit verklaarbaar door het relatief lage 
aandeel ouderen, anderzijds omdat culturele normen en 
waarden de verzorgingsplicht nadrukkelijk bij de familie 
leggen. De bestaande voorzieningen zijn vaak onvol-
doende voorbereid op de specifieke aspecten die verzor-
ging van bijvoorbeeld een islamitische of hindoestaanse 
geloofsovertuiging met zich meebrengen.
Analoog aan de dubbele vergrijzing zal ook binnen deze 
groep de komende jaren een dubbel effect waarneem-
baar zijn als het gaat om een beroep op de zorgvoorzie-
ningen: Het aantal oudere allochtonen zal sterk toene-
men en latere generaties allochtonen zullen wellicht 
eerder een beroep gaan doen op de bestaande zorgvoor-
zieningen. 

Politieke ontwikkelingen
De Wet Maatschappelijke Ondersteuning (WMO) houdt 
ook binnen de palliatieve zorg de gemoederen bezig. 
Palliatieve zorg is een vorm van zorg die zowel extramu-
raal als intramuraal gegeven kan worden. Veel patiënten 
geven er de voorkeur aan om thuis de laatste periode van 
hun leven door te brengen. Dit betekent dat er een beroep 
zal worden gedaan op functies die onder de WMO vallen 
en dus door de gemeente verzorgd moeten gaan worden. 
Bij een (te) krap budget zal de gemeente er belang bij 
hebben om terminale patiënten over te plaatsen naar het 
intramurale zorgcircuit om op die wijze kosten te bespa-
ren. Een en ander druist sterk in tegen de visie dat de 
patiënt de regie behoort te hebben over de wijze waarop 
hij/zij het laatste gedeelte van het leven wil doorbrengen.
Er valt dus veel voor te zeggen om de palliatieve termi-
nale zorg een specifieke plaats in de toekomstige WMO-
discussie te geven.

Een andere politieke ontwikkeling kent haar oorsprong in 
1997. De Minister van VWS besloot toen om in een zestal 
universitaire centra een Centrum voor de Ontwikkeling 
van Palliatieve Zorg (COPZ) in te stellen voor de duur van 
vijf jaar. De opdracht was tweeledig: doorvoeren van een 
structuuraanpassing zodanig dat de hospices een onder-
deel zouden gaan vormen van het reguliere zorgaanbod 
en het vergaren van kennis door onderzoek. Wat betreft 
de structurering is
door het instellen van afdelingen palliatieve zorg bij alle 
negen Integrale Kankercentra en het streven naar een 
landelijke dekking van lokale netwerken palliatieve zorg 
de structuur van de palliatieve zorg voor de komende 
jaren vastgelegd. 
Voor wat betreft het tweede speerpunt, onderzoek op 
het gebied van de palliatieve zorg, is met de beëindiging 
van de COPZ-structuur ook de financieringsstroom voor 

onderzoek beëindigd. Een aantal universitaire centra 
tracht nu in de vorm van Kennis- of Expertisecentra de 
continuïteit van het onderzoek te waarborgen en tevens 
te integreren met de andere academische onderdelen, 
patiëntenzorg en onderwijs. Punt van zorg blijft de finan-
ciering van met name praktisch bruikbaar onderzoek. 

Kwaliteit
Kwaliteit van (palliatieve) zorg zal de komende jaren een 
belangrijke rol gaan spelen. In een recente publicatie in 
het Nederlands Tijdschrift voor Palliatieve Zorg3 is een 
overzicht gegeven van alle Kwaliteitsinstrumenten en 
-systemen die momenteel beschikbaar zijn, waarbij in 
een matrix onderscheid is gemaakt tussen het niveau 
waarop palliatieve zorg wordt verleend en het aspect van 
zorg. De Associatie van high-care hospices heeft tot nu 
toe als enige een kwaliteitssysteem ontwikkeld waarbij 
een onafhankelijke externe toetsing bepaalt welke orga-
nisatie in aanmerking komt voor het Keurmerk Palliatieve 
Zorg. Verpleeg- en verzorgingshuizen met een palliatieve 
zorgunit en bijna-thuis-huizen zullen naar verwachting 
volgen met gelijksoortige systemen.
Palliatieve zorg is bij uitstek een vorm van ketenzorg. 
Echter geen ketenzorg, waarbij vooraf het gehele traject 
is vastgelegd. Palliatieve zorg als ketenzorg wordt met 
name gekenmerkt door een grote mate van flexibiliteit, 
waarbij de verschillende partners in de keten moeten 
kunnen inspringen op het moment dat de situatie daar 
om vraagt. De ontwikkeling van netwerken palliatieve 
zorg biedt een uitstekend platform om de palliatieve 
ketenzorg te ontwikkelen. De kwaliteit van de keten zal 
dan een nieuwe dimensie toevoegen aan de kwaliteit van 
palliatieve zorg.

Op 8 oktober dit jaar wordt de eerste internationale dag 
van de palliatieve zorg gehouden. De landelijke orga-
nisatie is in handen van het Netwerk Palliatieve zorg 
Terminale patiënten Nederland (NPTN), Vrijwilligers 
Terminale Zorg (VTZ), KWF Kankerbestrijding, de 
Intergrale Kankercentra en Stichting Agora. Als thema is 
gekozen voor ‘Inzicht in het zorgaanbod’. Een goede gele-
genheid om het grote publiek te laten kennismaken met 
de palliatieve zorg en de mogelijkheden die er in de eigen 
regio op dit terrein geboden worden.

1  Agora. Overzicht van zorgvoorzieningen in Nederland per 9 juli 2004. www.palliatief.nl.
2  Kuin A. Professioneel en betrokken. Psychosociale behoeften en zorg in de laatste levensfase, 

met bijzondere aandacht voor de rol van de maatschappelijk werker. Associatie van high 
Care Hospices, 2004.

3  Jansen W.J.J. et al. Kwaliteitssystemen en –instrumenten in de palliatieve zorg. Nederlands 
Tijdschrift voor Palliatieve Zorg 2004;3:77-80.

Op 8 oktober dit jaar wordt de eerste internationale dag Op 8 oktober dit jaar wordt de eerste internationale dag 
van de palliatieve zorg gehouden.van de palliatieve zorg gehouden.
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Inleiding
Het ouderenbeleid is een onderdeel 
van ‘Wijkgericht Werken’ met als doel, 
dat de discussie over het Wijkgericht 
Werken zich niet langer richt op proce-
dures en regels, maar dat de gemeente, 
bewoners(commissies) en andere 
organisaties met respect voor elkaars 
positie eensgezind en enthousiast hun 
schouders zetten onder de uitvoering 
van maatregelen die het woon- en leef-
klimaat in de wijken verbeteren. Door 
middel van onderzoeken kan worden 
vastgesteld of de maatregelen effect heb-
ben gesorteerd.

In de WMO verwacht het kabinet een 
sterke regiefunctie van de gemeente. 
Op lokaal niveau moet een plek komen 
waar burgers hun vragen op het gebied 
van wonen, welzijn en zorg kwijt kunnen. 
Vooral voor ouderen en mensen met een 
handicap is een eenvoudige en heldere 
informatievoorziening van groot belang. 
Maar natuurlijk ook voor degene die in 
een acute situatie voor moeder, vader, 
kind, broer, zus, vriend, vriendin, buur-
vrouw, buurman of kennis snel inzicht wil 
hebben in de mogelijkheden die er zijn.
De gemeente is een pilot-project gestart, 
waarvan INVIS het digitale onderdeel is. 
Zij biedt gemeenten en aanbieders van 
woon-, welzijn-, en zorgdiensten een 
instrument om hun informatie digitaal 
te ontsluiten.

De gemeente Hoogezand-Sappemeer 
laat een deel van haar welzijnsbeleid, 
o.a. het ouderenbeleid, uitvoeren door de 
Welzijnsstichting Prisma.

Ouderenadviseur
De Stichting Prisma heeft een drietal 
ouderenadviseurs en één assistent-
ouderenadviseur in dienst. Sinds 2004 
zijn zij werkzaam in drie wijken met 
een hoge concentratie aan ouderen. 
Ieder van hen houdt spreekuur in eigen 
kantoor en trekt de “eigen” wijk in. 
Laagdrempeligheid staat voorop.
Werkdoelen zijn:
-  Het verstrekken van een dekkend 

aanbod van informatie aan mensen 
die mede door leeftijd beperkingen 
kennen in mobiliteit en daardoor 
onvoldoende op de hoogte zijn van 
voor hen belangrijke voorzieningen en 
regelingen;

-  Het waar nodig ondersteunen van 
ouderen bij het oplossen van vragen 
of knelpunten waar de oudere mee te 
maken krijgt;

-  Het verkrijgen van inzicht in veel voor-
komende vragen en/of problemen, 
aan de hand waarvan het ouderenbe-
leid kan worden bijgestuurd.

De aanpak is actief en vraaggericht. De 
ouderenadviseur begeeft zich op plaat-
sen waar ouderen komen, legt contact 
en wanneer men dit wenst komt 
de ouderenadviseur op huisbezoek 
(mobiel) om samen te onderzoeken wat 
er aan de hand is en wat de beste oplos-
sing is.
Hierbij staat voorop dat:
-  de oudere regie over zijn of haar leven 

blijft behouden;
-  de keuze van de oudere voorop staat 

(vraaggerichte aanpak).
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Ouderenadviseurs
Door Meint Dekker, raadslid ChristenUnie in Hoogezand-Sappemeer

Hoogezand-Sappemeer is een middelgrote, levendige woon- en werkgemeente. Volop profiterend van haar unieke Hoogezand-Sappemeer is een middelgrote, levendige woon- en werkgemeente. Volop profiterend van haar unieke 

positie vlakbij de grootste stad van Noord-Nederland en tegelijk met een eigen identiteit in een prachtige groene positie vlakbij de grootste stad van Noord-Nederland en tegelijk met een eigen identiteit in een prachtige groene 

omgeving. Kortom: een gemeente waar het voor bewoners goed toeven is. Om dit in stand te houden luidt één van de omgeving. Kortom: een gemeente waar het voor bewoners goed toeven is. Om dit in stand te houden luidt één van de 

thema’s “De mens centraal: gevarieerd en samen”. Dit wordt nader uitgewerkt in de notitie ‘Wijkgericht Werken’.thema’s “De mens centraal: gevarieerd en samen”. Dit wordt nader uitgewerkt in de notitie ‘Wijkgericht Werken’.

Ouderenadviseurs bieden praktische en 
directe hulp op het gebied van welzijn, 
wonen, zorg en bij het invullen van for-
mulieren m.b.t. kwijtschelding, belas-
ting, huursubsidie, WVG-voorzieningen 
etc. Zonodig wordt er doorverwezen. 
Het invullen van het belastingformulier 
wordt gedaan door vrijwilligers die des-
kundig zijn op fiscaal gebied.

Naast de ouderenadviseur zijn er vrij-
willige seniorenvoorlichters actief. Zij 
hebben een speciale training gevolgd 
en geven middels een huisbezoek voor-
lichting over voorzieningen en regelin-
gen aan 75+ ers.
De bevindingen van het huisbezoek en 
de opgedane signalen worden kenbaar 
gemaakt aan de ouderenadviseur die er 
vervolgens mee aan de slag kan.
Hulp- en dienstverlening op maat en 
slagvaardig optreden zijn van belang.

Het wijkgericht werken verhindert 
(nog) niet dat, als een oudere uit een 
andere wijk of buitendorp van de 
gemeente Hoogezand-Sappemeer 
daarom vraagt, ook daar hulp wordt 
geboden. Maar primair ligt de aandacht 
in de eigen wijk.

Steunpunt Mantelzorg
Sinds 1 september 2004 is er een coör-
dinator mantelzorg werkzaam in de 
gemeente Hoogezand-Sappemeer.
Het steunpunt is aangesloten bij de 
Provinciale Stuurgroep Vrijwillige 
Thuishulp. 
De coördinator heeft als taak:
-  ondersteunen, ontwikkelen en stimu-
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leren van initiatieven op het terrein 
van de mantelzorg en vrijwillige thuis-
hulp in Hoogezand-Sappemeer;

-  het bevorderen van afstemming en 
samenwerking tussen informele en 
professionele zorg, zoals huisartsen, 
zorginstellingen etc.

Zij werkt nauw samen met de oude-
renadviseur.
Ook draagt zij zorg voor de uitbouw van 
het werk van de mantelzorg en spoort 
lacunes op.
Een primaire taak is eveneens het 
verzorgen van publicaties zodat niet 
alleen instellingen en organisatie op 
de hoogte zijn van dit steunpunt, maar 
vooral de mantelzorger zelf.
De mantelzorger kan bij dit steunpunt 
terecht voor informatie over bijvoor-
beeld ziektebeelden, vervanging tijdens 
vakanties (respijt zorg) of het te zwaar 
belast zijn. Voor emotionele hulp (in de 
vorm van een luisterend oor) en voor 
praktische hulp wordt doorverwezen 
naar de ouderenadviseur in de betref-
fende wijk.

Lokaal loket (fysiek)
De gemeente Hoogezand-Sappemeer 
kent één loket – het Centraal Meldpunt 
Zorg (CMZ) - voor iedereen die in aan-
merking wenst te komen voor opname 
in een verpleeghuis, aanleunwoning of 
andere bijzondere woonvormen, voor 
alle vragen met betrekking tot de Wet 
Voorzieningen Gehandicapten (WVG), 
AWBZ-zorg, een gehandicaptenkaart, 
verhuiskostenvergoeding etc., maar 
ook is in dit loket het depot Thuiszorg 
gevestigd dat de uitleen van hulpmid-
delen verzorgt en overige informatie 
en advies op het gebied van thuiszorg 
verstrekt.
Het CMZ kent een FrontOffice die advie-
zen en voorlichting geeft betreffende 
welzijn, zorg en wonen. De BackOffice 
functie van het CMZ houdt zich bezig 
met de indicatiestelling WVG en 
Verzorging en Verpleging.
Verschillende aanbieders op het gebied 
van Wonen, Welzijn en Zorg hebben er 
hun eigen informatie en folder materi-
aal liggen.
Medewerkers van het fysieke loket kun-

nen direct op de mondeling gestelde 
vragen antwoord geven of de vraagstel-
ler wordt in contact gebracht met de 
juiste instelling of functionaris (oude-
renadviseur, coördinator mantelzorg 
e.d.).

Lokaal loket (digitaal)
Op het terrein van welzijn en zorg is in 
de gemeente Hoogezand-Sappemeer 
samen met de gemeente Stadskanaal 
het eerste digitale proefproject gestart 
in de provincie Groningen.
Het systeem opereert onder de naam 
INVIS. Dit staat voor INteractief 
Vraaggestuurd InformatieSysteem 
(www.lokaalloket.nl/hs/) 
INVIS is speciaal ontwikkeld om infor-
matie over aanbieders en hun aanbod 
op het gebied van wonen en zorg digi-
taal beschikbaar te maken, gestuurd 
door de informatiebehoefte van de 
burger. INVIS sluit naadloos aan op de 
Wet Maatschappelijke Ondersteuning 
(WMO). Het is ontwikkeld in de 
pilot Lokale Loketten in de provincie 
Groningen, in samenspraak met de 
betrokken partijen: burgers, loketme-
dewerkers, maar ook de aanbieders van 
wonen-, welzijn- en zorgdiensten.
Bij dit internetloket voor Wonen, 
Welzijn en Zorg (Loket WWZ) van de 
gemeente Hoogezand-Sappemeer kan 
de burger informatie krijgen over pro-
ducten en diensten van verschillende 
aanbieders. Maar ook voor veel voor-
komende vragen en antwoorden, ope-
ningstijden, actuele contactgegevens 
van relevante bedrijven en instellingen 
is de burger bij het Lokaal Loket aan het 
goede adres.
Mist de burger bepaalde informatie, 
dan kan hij/zij doorgeven wat wordt 
gemist zodat de dienstverlening voort-
durend verbeterd kan worden.

“Omdenker”
In Westerbroek, één van de buiten-
dorpen van de gemeente Hoogezand-
Sappemeer, is het project “Omdenker” 
van start gegaan.
Huisbezoeken richten zich (evenals die 
van ouderenadviseur) in eerste instan-
tie op de oudere inwoners. In tweede 
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instantie komen daar de 55-plussers bij.
Doel en functie van dit project zijn:
-  Meewerken aan een leefbaar 

Westerbroek
-  Aanspreekpunt/luisterend oor voor 

dorpsbewoners
-  Intermediair voor professionele 

dienstverleners naar en in het dorp
-  Signalering van behoeften en klachten
-  Probleemoplossing en/of doorverwij-

zing
-  Helpen/hulp organiseren voor kleine 

klusjes
-  Organiseren van (welzijnsbevorde-

rende) activiteiten

De omdenker is er niet voor de mensen 
alléén, maar het liefst met de mensen 
(bewoners) voor het wel en wee van het 
dorp!

Ervaringen uit het werkveld
Vanuit de gemeente, maar vooral van 
ouderen zelf komen positieve geluiden 
over de advisering. Ook de ouderenad-
viseurs zijn zeer positief over het wijk-
gericht werken.
De ervaringen zijn zo positief dat 
het Plaatselijk Overlegorgaan 
Samenwerkende Ouderenbonden 
(POSO) de wethouders, die ouderenbe-
leid en het wijkgericht werken in hun 
portefeuille hebben, dringend verzocht 
het werkveld van de ouderenadviseurs 
uit te breiden, zodat de gehele gemeen-
te bedient kan worden.
De ervaringen laten vooral zien dat er 
een preventieve werking uitgaat met 
name van het werk van de ouderenad-
viseurs.
Door de ouderen wordt meer en beter 
gebruik gemaakt van gemeentelijke 
regelingen en overige voorzieningen.
Het invullen van fiscale formulieren 
leidt er toe dat er veelal van een terug-
gaaf inkomstenbelasting sprake is. Een 
bijkomstig effect hiervan is ook dat 
er een hogere bijdrage huursubsidie 
wordt verkregen, terwijl de eigen bij-
drage voor b.v. thuiszorg minder wordt.
Vooral de methodiek: laagdrempelig 
werken, maakt dat ouderenadvisering 
in de verschillende wijken een groot 
succes is.
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Vandaag de dag geven boerderijen in streken als Twente, 
de Achterhoek of Brabant nog aan hoe het tijden is gegaan: 
opa en oma in het voorhuis en zoon of dochter runt de boer-
derij. Deze traditie van drie generaties die met elkaar leven 
was gemeengoed tot in de jaren vijftig, zestig van de vorige 
eeuw, maar komt ook nu nog op ruime schaal voor. De oud-
ste generatie doet allerlei karweitjes en past op de kinderen 
opdat de middengeneratie zich ongehinderd op het werk 
kan richten, en dat in ruil voor onderdak, aanspraak, betrok-
kenheid bij het leven van alledag en indien nodig zorg.
Er bestaan voor ouderen verschillende woonvormen met 
een wisselende graad van zelfstandigheid en afhanke-
lijkheid van familie. Men spreekt van het bij kinderen 

inwonen als een gemeenschappelijke huishouding 
wordt gevoerd. De categorie aparte kamer bij familie
betekent dat min of meer wordt ingewoond. De categorie 
meer-generatie-woning geeft aan dat zelfstandig wordt 
gewoond direct bij de familie (bijvoorbeeld twee wooneen-
heden op het boerenerf).

In landelijke omgevingen lijkt er vraag te zijn naar de aan-
bouw van kleine huisjes op het erf voor de oudste gene-
ratie. Knelpunt kan zijn het vereiste grondoppervlak per 
wooneenheid. Gemeenten en overheid hebben er echter 
weinig aandacht voor. Uitzondering vormt het dorp Boekel. 
Daar wonen enkele ouderen in schuurtjes op het erf van 
woningen. Die schuurtjes voldoen soms helemaal niet aan 
normale comfort- en veiligheidseisen. ‘De wet verbiedt 
het, maar de mensen willen het. En dan moet de wet zich 
maar aanpassen aan de mensen’, vindt de burgervader1. 
In de provincie Noord-Brabant wordt het nu gedoogd om 
een ouder tijdelijk in een huisje in de achtertuin te laten 
wonen, maar dan moet men de situatie later wel in de oor-
spronkelijke staat herstellen. Er zijn ook voorbeelden van 
tijdelijke, verplaatsbare wooneenheden voor ouderen 
die weer weg te halen zijn als de persoon overleden is of 
naar een verpleeghuis moet. Deze aanpak voorkomt het 
probleem van de meer-generatie-woningen, die vaak veel 
te groot zijn wanneer de ouders overleden zijn. 

In de stad steken modernere vormen van meer-generatie-
woningen de kop op. Vestia Zoetermeer adverteert bijvoor-
beeld met zestien huurwoningen in de wijk Heemburg 
van het type van het type kangoeroewoning2: “Dit zijn eengezinswo-
ningen met op de begane grond een aparte tweekamer ningen met op de begane grond een aparte tweekamer 
unit voor gezinsleden die mantelzorg behoeven zoals een unit voor gezinsleden die mantelzorg behoeven zoals een 
dementerende ouder of een gehandicapt kind. De ‘buidel’ dementerende ouder of een gehandicapt kind. De ‘buidel’ 
van de kangoeroewoning zorgt er voor dat de zorgbehoe-van de kangoeroewoning zorgt er voor dat de zorgbehoe-
vende gezinsleden zelfstandig kunnen wonen maar wel vende gezinsleden zelfstandig kunnen wonen maar wel 
veilig dichtbij de zorg die ze nodig hebben.”veilig dichtbij de zorg die ze nodig hebben.”
Het volgende zou natuurlijk ook kunnen: in een flat wonen Het volgende zou natuurlijk ook kunnen: in een flat wonen 
de ouders in een appartement op de tweede etage. De de ouders in een appartement op de tweede etage. De 
zoon of dochter woont met zijn of haar gezin op de derde zoon of dochter woont met zijn of haar gezin op de derde 
etage. Dichtbij, maar niet op elkaars lip. Er is eventueel een etage. Dichtbij, maar niet op elkaars lip. Er is eventueel een 
directe intercomverbinding. Zo houdt ieder voldoende pri-directe intercomverbinding. Zo houdt ieder voldoende pri-
vacy maar is de hulp altijd dichtbij. vacy maar is de hulp altijd dichtbij. 

Noaberschap 
Een alternatieve structuur is het idee van afzonderlijke Een alternatieve structuur is het idee van afzonderlijke 
(koop)appartementen in een groter huis waarin zich ook (koop)appartementen in een groter huis waarin zich ook 
gezamenlijke ruimtes bevinden. Men spreekt hier van gezamenlijke ruimtes bevinden. Men spreekt hier van 

Ouderen onder dak
Door dr. ir. Wouter B. Teeuw, lid Permanente Campagne en lid schaduwfractie ChristenUnie-SGP te Almelo

Uit het SCP-rapport Zorg en wonen voor kwetsbare ouderen. 

Rapportage ouderen 2004 (mei 2004) blijkt dat de vergrijzing 

gepaard gaat met een stijgende trend van het aantal chronisch 

zieken (o.a. door ongezonde levensstijl). In het bijzonder stijgt 

daarbij ook het aantal Nederlanders met dementie (nu 250.000), 

een ziekte die zich in zeven van de acht gevallen afspeelt buiten de 

verpleegtehuizen. Ondertussen boezemt de gedachte aan het ver-

zorgingstehuis velen angst in. Wat zijn de woonopties voor senio-

ren en welk beleid is hier gewenst?

T h e m a L o k a a l
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woongroepen3. Bij de Landelijke Vereniging Groepswonen 
van Ouderen (LVGO4) zijn 220 woongroepen voor ouderen 
aangesloten, waarvan vijftig in realisatie. Feitelijk kan 
iedereen een particuliere koopwoongroep beginnen. Zoek 
een geschikt pand dat tot woongroep kan worden omge-
bouwd, vorm een vereniging van (toekomstige) eigenaren, 
bepaal de gewenste gemeenschappelijke voorzieningen 
en ontwikkel een selectiebeleid. Vaak hebben bestaande 
bewoners een stem in de selectieprocedure. Bewoners zoe-
ken in het groepswonen een stukje veiligheid en aandacht 
en zorg voor elkaar. Volledig zelfstandig wonen, maar wel 
met het idee te kunnen terugvallen op de groep, of iets te 
kunnen vragen aan je buren zonder je direct bezwaard te 
voelen. Kortom, het nabuurschap waarbij men elkaar helpt 
in goede en in slechte tijden zoals je dat ook nog ziet in 
bepaalde landelijke streken en boerendorpen, bijvoorbeeld 
in Twente. 

In de zorg zien we via mantelzorg een zelfde tendens naar 
nabuurschap. Almelose zorgcentra hebben bijvoorbeeld 
een visie opgesteld waarbij de cliënt zo lang mogelijk de 
verantwoording over de eigen zorg draagt5. Als dat niet 
meer lukt, wordt veelal eerst een beroep gedaan op man-
telzorg en pas daarna komt professionele zorg in beeld. De 
professionele zorgverlener verleent aanvullende zorg op de 
zelfzorg en mantelzorg en waar mogelijk houdt de patiënt 
de regie. Voor de woonomgeving betekent dit dat ouderen 
het liefst blijven wonen in hun huidige woning, of in ieder 
geval in de hun vertrouwde woonomgeving. Ook vanuit 
financieel perspectief (AWBZ) is de trend om ouderen 
steeds langer thuis, of in ieder geval in de wijk te kunnen 
opvangen. Dit sluit aan op landelijk beleid rond woon-
zorg-zones. Het STAGG-model (mei 2001) van de Stichting 
Architectenonderzoek Gebouwen Gezondheidszorg6 vormt 
de planologische onderlegger voor de woon-zorg-zone. Het 
model betreft een theoretische wijk van 10.000 inwoners 
waarin wordt gerekend met 500 mensen die een combina-
tie van zorg en wonen nodig zullen hebben, en omvat o.a. 
een zorgkruispunt en coördinatiepunt voor zorgfuncties 
en geclusterde en beschutte woonvormen. 

Huis van de toekomst
Om mensen langer thuis te houden en wooncomfort te 
verhogen speelt ook technologie een rol, in het bijzonder 
de ontwikkelingen rond ‘slim wonen’7. Vanuit de instal-7. Vanuit de instal-7

latiebranche hebben verschillende ‘domotica’-toepassin-
gen zich ontwikkeld. Het gaat dan om zaken als de deur 
op afstand openen, alarmering (het knopje om de nek), 
verlichting op basis van sensoren, etc. Met de opkomst 
van internet (zeker breedband) en mobiele telefoons, en 
de integratie hiervan in de woning, dienen zich nieuwe 
mogelijkheden aan. Toepassingsdomeinen verbreden zich 
naar het brengen van zorg, educatie en veiligheid in de 
woning. De technologie ondersteunt de mens niet alleen 
meer in functioneel opzicht, maar ook cognitief (bijvoor-

beeld in de interactie tussen mens en apparatuur) en op 
sociaal terrein (bijvoorbeeld contact op afstand via chat, 
videoconferencing e.d.). Projecten van o.a. het Telematica 
Instituut8 rond ‘telecare’ en ‘draadloze zorg’ laten bijvoor-
beeld zien hoe technologie kan worden ingezet om thuis-
zorg te ondersteunen en mensen langer zelfstandig te 
laten wonen. 

Rol van de ChristenUnie
Bij dit alles moeten we oppassen het verleden niet te ver-
heerlijken. Dat vroeger kinderen gingen inwonen bij hun 
ouders (en niet vice versa!) had ook zijn problemen en 
was bovendien vooral een kapitaalkwestie (erfenis van de 
boerderij in ruil voor een verzorgde oude dag). Daarnaast 
is het realiseren van bijvoorbeeld een beperkt aantal meer-
generatie-woningen nog geen oplossing voor de massa9. 
Bovendien zijn deze meer-generatie-woningen een middel 
en geen doel op zich. Het doel is goede huisvesting voor 
senioren, inclusief zorgbehoevende ouderen. Wat dit doel 
betreft verdient het huidig beleid richting het langer thuis 
houden van ouderen en het stimuleren van gemengde 
woonvormen (in de zin van het mixen van verschillende 
zorgindicaties) krachtige ondersteuning. Plaatselijk passen 
hierbij ook soepele regels en/of verordeningen voor (tijde-
lijke) huisvesting op het erf.

Als ChristenUnie zou men zich specifiek kunnen profile-
ren met gerelateerde problemen zoals het tegengaan van 
vereenzaming (vanuit gezinsbeleid) en het stimuleren van 
vrijwilligerswerk en de eigen verantwoordelijkheid van de 
mensen (bijvoorbeeld mantelzorg). Beleid op het gebied 
van vereenzaming ontbreekt en lijkt wenselijk. Mantelzorg 
of het in huis nemen van ouders zou men (fiscaal?) kun-
nen stimuleren. Qua wetgeving is de ontwikkeling dat zorg 
steeds meer buiten de muren van de officiële instellingen 
wordt gegeven een aandachtspunt10. Tenslotte kan tech-
nologie worden gestimuleerd die de mantel- en thuiszorg 
ondersteunt. Bij dit alles kan men nog steeds een centrale 
woongedachte hanteren, namelijk: Oude plantjes niet ver-
poten!

1  Heleen Crul, Opa en oma in een kangoeroehuis, juni 2003, 
http://www.seniorweb.nl/nieuwstoon.asp?artikelID=8192&RubriekID=6&SoortID=3 

2  http://www.oosterheem.nl/
3  Zie o.a. Alex Groothedde, Living Alone Together: woongroepen 55+, Vereniging Eigen Huis 

 magazine, januari 2005, 30-32.
4  http://www.lvgo.nl
5  Visie op wonen, welzijn, zorg en behandeling: Naar het dorp in de stad, Zorgcentra Twente 

Noord / Reggeland Zorgvoorzieners, april 2004.
6  http://www.kenniscentrumwonenzorg.nl/download.asp?filenaam=Het%20STAGG-model.pdf
7  Zie o.a. http://www.smart-homes.nl
8  http://www.telin.nl; http://www.freeband.nl 
9  Het eerder genoemde Vestia, bijvoorbeeld, wil in een ander project een groot deel van het 

oude dorp van Zoetermeer afbreken en vervangen door nieuwbouw. Dit tot ontluistering van 
de veelal oudere bewoners. http://www.behoudendorp.nl 

10  A.A. Coster, Mazen in de wet: BOPZ beschermt dementerende ouderen onvoldoende, Medisch 
Contact, jrg. 59, nr. 24, 11 juni 2004, 998-1001.Contact, jrg. 59, nr. 24, 11 juni 2004, 998-1001.

T h e m a L o k a a l  
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Ik ben over het algemeen een 

optimist. Ik geloof niet zo in die 

verhalen over die goede oude tijd. 

Vroeger, toen …

Ik hou er niet van om alles wat nu 

gebeurt maar in een apocalyptisch 

perspectief te plaatsen of zelfs te 

persen.

Niet dat het nu allemaal zo goed 
is, maar vroeger was ook niet best. 
Vroeger leefde de gemiddelde arbei-
der zo’n 35 jaar, bereikte de helft van 
de geboren kinderen de leeftijd van 
tien jaar niet, werden zwakzinnigen in 
inrichtingen gezet om ze op te voeden 
tot ‘normaal burger’, verloren elk jaar 
zo’n 20.000 kinderen in ons land één 
van hun ouders en … zo kan ik nog wel 
even doorgaan.

Dit gezegd hebbend, kan de lezer de 
conclusie doen trekken dat we in een 
alsmaar stijgende lijn zitten en dat 
alles in de toekomst alleen maar beter 
wordt. Die lezer heeft gelijk. In de 
Toekomst zál alles beter worden. Nóg 
beter. Toch is er ook reden om de toe-
komst van déze wereld optimistisch 
tegemoet te treden. In elk geval horen 
we problemen niet uit te vergroten. 

Want dat houdt ons af van de werke-
lijke problematiek in deze wereld.

We moeten dus niet van alles een 
probleem maken. Zelfs niet van onze 
ouderen. Wie haalt het in z’n hoofd 
om het problematisch te vinden dat 
mensen gezonder en langer leven? 
Dat ze vitaal zijn en kapitaalkrachtig. 
Het is toch geen probleem als deze 
grote groep nog langer onder ons 
blijft? 
Ik bedoel maar, vroeger hadden we 
dat ‘probleem’ niet. Toen gingen de 
mensen eerder dood en hadden we 
geen last meer van ze.

Nee, dan Bovenberg: “De vergrijzing 
op zich is niet zo’n probleem. Daar kan 
de samenleving best mee omgaan. 
Het is zelfs goed nieuws …” Juist! De 
oplossing is te simpel voor woorden 
(eveneens Bovenberg): “De uitdaging 
van de vergrijzing zou al voor het 
grootste deel opgelost zijn, als ieder-
een een paar jaar langer werkt.”
Waar maken we een probleem van? 

Dit kabinet mag dan moedig zijn in 
het durven nemen van minder sym-
pathieke maatregelen. Maar als moed 
tonen een doelstelling op zich wordt, 
dan vergroeit het tot overmoed.

Nee, moed tonen is geen doelstelling. 
Onproblematiseren wat mij betreft 
wel. We hebben te veel problemen die 
nauwelijks problematisch zijn. Maar 
om kranten en televisie gevuld te krij-
gen hebben we nu eenmaal proble-
men nodig. En omdat een probleem 
al niet meer interessant is, hebben we 
vooral drama nodig. Maken we van 
elke spaander die bij het hakken valt 
een theater.

A d r e m

Een paar jaartjes langer …
Door Jan Post, hoofdredacteur

We mogen (nee móeten!) toch dank-
baar zijn dat er periodes zijn in ons 
leven dat we mogen en kúnnen 
genieten van al het goede dat God 
ons geeft. We lijken soms op kinderen 
die van hun Vader een brood hebben 
gekregen. En in plaats van dat brood 
te genieten, slaan we onszelf mismoe-
dig voor het hoofd. We roepen dat we 
terecht een steen hebben gekregen. 
Want wie zou zulke slechte kinderen 
nu een brood geven?

Maar ik generaliseer. Niet iedereen, 
ook niet in onze samenleving, krijgt 
de kans om van de middenperiodes 
in het leven te genieten. De zorg voor 
ouders of juist jongeren, zorgen om 
de financiën en het voortbestaan 
van de boerderij (om maar even heel 
concreet te zijn), zorgen voor een 
groot (geïntegreerd!) gezin (een groot 
geschenk aan de maatschappij!) … Om 
aan die mensen te vragen om in de 
periodes dat zíj gelegenheid krijgen 
op adem te komen, toch nog maar een 
paar jaartjes door te gaan … (zie ook 
het artikel van Jan Westert).

En dat maakt die ‘paar jaartjes’ voor 
individuele gevallen wel dramatisch. 
Niet voor die babyboomer die z’n 
jonge jaren als eeuwig student sleet, 
daarna veelvuldig gebruik maakte 
van alle mogelijke verlofregelingen en 
subsidies en nu op de Dam zijn veron-
gelijkte gezicht laat zien. 

Voor de grootste gemene deler is dat 
jaartje langer doorwerken natuurlijk 
geen enkel probleem, voor velen zelfs 
een wens. Het grootste probleem is 
het ontwikkelen van maatwerk. En 
voor die uitdaging mag de politiek 
zich gesteld zien. 
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Dualisering1, een praktische noodzaak
Zorg dat inwoners zich in de gemeenteraad vertegen-
woordigd voelen, wethouders niet hun eigen gang gaan 
en raadsleden overeind blijven. Vrij vertaald zijn dat voor 
mij de doelen van het duale gemeentebestuur. Dat de 
huidige tijd om een duaal gemeentebestuur vraagt is 
voor mij vanzelfsprekend. Hoe kunnen raadsleden anders 
in de beschikbaar gestelde tijd hun werk doen?

Dualisering is niet gemakkelijk
Dankzij de dualisering (vanaf maart 2002) zouden 
raadsleden meer tijd krijgen door zich te beperken tot 
de hoofdlijnen. De vrijgekomen tijd zou dan gebruikt 
worden voor contacten met de inwoners en voor controle 
op de uitvoering door B&W (o.a. rekenkameronderzoek). 
Veel overzichtelijker, maar niet automatisch uitvoerbaar. 
Ga maar eens werkbezoeken afleggen, spreekuur houden, 
raadsprogramma’s opstellen,  rekenkameronderzoeken 
houden, iets doen met het toenemende aantal verzoeken 
van inwoners, je leden en kiezers op de hoogte houden én 
zorgen dat je eigen verkiezingsprogram zo veel mogelijk 
wordt gerealiseerd.

Tijd voor de Politieke Markt
Dualisering alleen is niet voldoende; het werk moet ook 
slimmer onder de raadsleden worden verdeeld. In 2004 
zijn in Almere (39 raadsleden) door de raad 120 besluiten 
genomen, werden 83 moties, 55 amendementen en 3 
initiatiefvoorstellen ingebracht, hebben inwoners 3 maal 
een onderwerp op de agenda gezet, ontving de raad 227 
brieven, stelde de raad 56 schriftelijke vragen, hield zij 3 
rekenkameronderzoeken en ontving zij honderden inwo-rekenkameronderzoeken en ontving zij honderden inwo-
ners. Dat lukte in slechts 34 vergaderavonden, dankzij de ners. Dat lukte in slechts 34 vergaderavonden, dankzij de 

Politieke Markt, een model ontwik-Politieke Markt, een model ontwik-
keld in Almere door raadsgriffie keld in Almere door raadsgriffie 

en gemeenteraad.en gemeenteraad.

Wat is de Politieke 
Markt?
In Almere is er, buiten de In Almere is er, buiten de 
vakanties, elke donderdag-vakanties, elke donderdag-
avond Politieke Markt (PM): avond Politieke Markt (PM): 

een ontmoeting tussen de een ontmoeting tussen de 
raad, het college, de inwoners raad, het college, de inwoners 

en de betrokken ambtenaren. en de betrokken ambtenaren. 
De PM kent vier elementen: De PM kent vier elementen: 
een tentoonstelling (door een tentoonstelling (door 

inwoners, raadsleden of wethouders), de carrousel, het 
debat en de besluitvorming. De tijdwinst zit in de car-
rousel: tussen 19.00 en 21.00 uur vinden er zo’n twaalf 
vergaderingen plaats in vier vergaderzalen. De vergader-
duur varieert van vijftien minuten tot één uur, maar de 
maximumduur staat van te voren vast. Dankzij twee frac-
tieassistenten kan elke fractie voldoende meekomen. Bij 
vergaderingen zitten soms 4 raadsleden, soms 15.
In de carrousel wordt besloten of het betreffende onder-
werp rijp is voor de plenaire stemming of dat het terug 
moet komen in een volgende carrousel. Na een pauze 
vindt om 21.30 uur in de raadzaal nog een kort debat en/
of een stemming plaats. Vaak is het formele gedeelte om 
22.00 uur voltooid. 

Voordelen Politieke Markt
Natuurlijk is er voor iedereen meer snelheid. Door de 
wekelijkse PM kunnen inwoners makkelijk een raadslid of 
een wethouder spreken. Voor de raadsleden zijn er meer 
mogelijkheden om onderwerpen verder uit te diepen (bij-
voorbeeld deskundigen uitnodigen).
Een Almeers raadslid hoeft maar één avond per week 
naar het Gemeentehuis. Elke vrijdag wordt de bundel 
met vergaderstukken voor de volgende Politieke Markt 
thuis bezorgd. Achterliggende stukken zijn te vinden op 
internet. Ook het werk in een rekenkamer gebeurt tijdens 
de PM. Ging in het verleden veel tijd verloren met al die 
raadsleden die urenlang tegelijk in de raadszaal zaten, nu 
is iedereen veel actiever. In vergelijking tot voor de invoe-
ring van de PM zijn de vergaderingen veel afwisselender 
geworden. Elke fractie bepaalt zelf welke bijeenkomsten 
wel of niet worden bezocht. 

Hoe nu verder?
Ruim 100 gemeenten bezochten in 2004 de PM in Almere. 
Sommige gemeenten namen het idee geheel of gedeelte-
lijk over. Natuurlijk zijn ook in Almere nog verbeteringen 
mogelijk.
Maar zelfs voor een tweede raadszetel zou ik niet terug 
willen naar het oude systeem van voor de Politieke Markt. 
Volgens mij kan zo’n markt in veel gemeenten de dualise-
ring vlot trekken.

Voor info www.vernieuwingsimpuls.nl of 
raadsgriffie@almere.nl (tel.036-5399459)

1 de scheiding van bevoegdheden en posities van raad en college

Politieke Markt verkleint afstand 
tussen inwoners en gemeenteraad
Door Jelte Hoving, raadslid te Almere vanaf 1998 voor GPV/RPF/SGP en ChristenUnie.

D e n k K a d e r
DenkKader is de column door een 

bestuurder van de ChristenUnie
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Beschavingsoffensief
Door Freek Zandbergen AA

Boekgegevens
Schets van een beschavingsoffensief. 
Over normen, normaliteit en normalisatie in Nederland
G.J.M. van den Brink (werkzaam bij het Nederlands Instituut voor Zorg en 
Welzijn (NIZW) te Utrecht)
Serie WRR Verkenningen nr.3
Amsterdam University Press 2004
216 p., ISBN 90 5356 663 5, prijs e 34,95

In een studie naar de over-
eenstemming over normen in 
Nederland (een Verkenning in 
het project rond het rapport 

Waarden, normen en de last van het gedrag van de WRR, 
zie de DenkWijzer van februari 2004) komt de heer G. van 
den Brink tot de conclusie dat er in Nederland de laatste 
dertig jaar in tegenstelling tot het algemene gevoel geen 
verval van normen is opgetreden, maar dat de normen 
juist steeds hoger zijn komen te liggen. Het onbehagen in 
Nederland over de “verloedering van de waarden en nor-
men” komen voort uit het steeds minder voldoen aan die 
hogere normen, en de grotere variatie in die normen, wat 
onduidelijkheid schept. Verder valt op dat de hedendaagse 
Nederlander weliswaar hoge eisen stelt aan zijn omgeving, 
maar voor zichzelf de normen in zijn eigen voordeel uit-
legt.
De ontwikkelingen in de laatste dertig jaar en de huidige 
situatie analyseert de auteur scherp en grondig, met een 
degelijke onderbouwing.
Het tweede gedeelte, waarin hij ingaat op een door hem 
voorgestaan beschavingsoffensief, is uit de aard der zaak 
nogal subjectief en meer theoretisch dan praktisch, maar 
bevat zeker een aantal interessante gedachten en ideeën. 

Normen worden hoger, niet lager
De onderzoeker heeft gekeken naar acht domeinen, 
namelijk: emancipatie, huwelijk/gezinsleven, moraliteit/
fatsoen, politieke belangstelling, repressie, waardering 
Nederlandse cultuur, geloof/religie, en sociale status. 
Een belangrijke conclusie van het onderzoek is dat de nor-
men in de maatschappij de laatste dertig jaar gemiddeld 
gezien duidelijk hoger zijn komen te liggen. Dit lijkt op het 
eerste gezicht niet te rijmen met het toenemend onbeha-

gen in de maatschappij over vermeend normverval, maar 
bij nader inzien blijkt er juist een logische samenhang 
te zijn. De maatschappij heeft steeds meer het karakter 
van de Olympische Spelen, met het credo steeds hoger, 
verder, sneller. De eisen en ambities worden steeds zwaar-
der, maar het aantal mensen waarvoor de lat té hoog ligt 
neemt daardoor ook toe. 

Voorbeelden normverhoging en effecten daarvan
In een aantal deelgebieden wordt de stelling toegelicht. 
In de relatievorming zie je dat aan de partner steeds meer 
en hogere eisen worden gesteld, en dat bijvoorbeeld (ook 
seksuele) trouw steeds belangrijker wordt gevonden; toch 
neemt het aantal echtscheidingen toe, doordat steeds 
vaker niet aan de hoge verwachtingen wordt voldaan.
Ook in het arbeidsproces wordt steeds meer van de werk-
nemer verlangt, met als effect de hoge uitval van “arbeids-
ongeschikten”.
In het onderwijs idem: de eisen gaan omhoog, maar het 
aandeel van hen die uit de boot vallen ook; er is bijvoor-
beeld een gestage toename van het aantal kinderen dat 
speciaal onderwijs volgt.
Wat betreft de publieke moraal en politiek: de interesse 
voor de publieke zaak is in veel opzichten sinds 1970 alleen 
maar gestegen, gezien bijvoorbeeld de explosieve groei 
van vele maatschappelijke organisaties zoals het Wereld 
Natuurfonds, Greenpeace en Natuurmonumenten, maar 
bijvoorbeeld ook de betrokkenheid die blijkt uit de toe-
name van ingezonden stukken naar kranten en praatpro-
gramma’s op tv en radio. De politiek in enge zin (zeg maar 
het parlementaire proces en het bestuurlijk apparaat) kan 
echter niet aan de stijgende verwachtingen voldoen, waar-
door een toenemend aantal burgers cynisch staat tegen-
over de overheid.
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Normen zijn voor de buurman
De tweede belangrijke conclusie die het onderzoek oplevert 
is dat veel burgers met twee maten meten. Het komt er 
eenvoudig op neer dat burgers voor zichzelf het beste eisen, 
maar niet thuis geven zodra hun medeburgers hetzelfde 
doen. Sterker nog: zodra die medeburgers opkomen voor 
hun verlangens of belangen wordt dat als een inbreuk op 
de eigen integriteit gevoeld. Laat staan dat correctie van de 
sociale omgeving wordt geaccepteerd.

Normvervaging
Het niet openstaan voor correctie verklaart Van den Brink 
onder andere uit het gegeven dat er steeds meer variatie in 
normen is ontstaan. Het gevolg is dat elke norm willekeurig 
lijkt. Het beperkte aantal bepalende instanties die vroeger 
richting gaven, zoals kerkelijke stromingen en machtige 
vakbonden of politieke partijen (en ook de overheid zelf) zijn 
invloed kwijtgeraakt, en er zijn geen eenduidige opvolgers 
opgestaan. Hoewel in de Nederlandse samenleving in grote 
lijnen veel normen breed gedragen blijken te worden, heeft 
de burger daar zelf geen zicht meer op. Daardoor heeft hij 
het gevoel zelf de norm te kunnen en zelfs te moeten bepa-
len, en staat hij niet open voor sociale controle, die er trou-
wens van de weeromstuit ook steeds minder is.

Tweedeling publieke en private vlak 
Niet alle normen zijn gelijkmatig verdeeld over de samenle-
ving. In dit verband constateert Van den Brink twee polarisa-
ties die er uit springen. Op het publieke vlak is er de tegen-
stelling tussen (globaal ingedeeld) de assertieve hogere mid-
denklasse en de arbeidersklasse. De hogere middenklasse 
hanteert een hoge democratische moraal, maar beschermt 
de eigen belangen en staat niet open voor correctie. De 
arbeidersklasse is het vertrouwen in de maatschappij in het 
algemeen en de politiek in het bijzonder aan het verliezen, 
en verlangt naar een wat meer autoritair bestuur (eigenlijk: 
een sterke leider).
In het private gebied (het privé-leven) is er een kloof tussen 
de normen van de autochtone en de allochtone burgers, 
zoals bijvoorbeeld bij zaken als opvoeding en de positie van 
vrouwen.

Beschavingsoffensief
Volgens Van den Brink is de belangrijkste oorzaak van de hui-
dige problemen de te ver doorgeschoten variatie in normen 
in de samenleving. Kern van het door hem bepleite bescha-
vingsoffensief is daarom het verminderen van de verschillen 
tussen die normen. 
Hij ziet drie partijen die een belangrijke taak hebben in de 
benodigde veranderingen: de burgers, de professionals en 
dienstverleners in de publieke sector, en de overheid. 

De burgers
De auteur definieert vier begrippen die in het “goede burger-
schap” beter moeten gaan fungeren: 

1. gelijkwaardigheid: iedereen dezelfde rechten, men moet 
elkaar accepteren en respecteren;
2. zelfwerkzaamheid: burgers moeten hun eigen verantwoor-
delijkheid nemen;
3. betrokkenheid: individuen moeten beseffen dat de publieke 
zaak iedereen aangaat en ieders inzet vraagt;
4. aanspreekbaarheid: in feite het accepteren van regels ook 
als die jou niet goed uitkomen; eigen fouten erkennen en 
goedmaken

De professionals
In de publieke (inclusief de sociaal-maatschappelijke) sector 
wordt steeds meer gewerkt met modellen uit het bedrijfs-
leven, waardoor soms meer het management van de instel-
lingen dan de kunde van de professionals doorslaggevend is; 
dit heeft weer een nadelig effect op de motivatie en arbeids-
vreugde van de laatste groep. In deze omstandigheden ont-
staat meestal een wetenschappelijke, afstandelijke (zakelijke) 
aanpak. Te vaak worden daardoor allerlei wezenlijke behoef-
ten en vragen van mensen en bevolkingsgroepen genegeerd, 
omdat die aspecten niet in een meetbaar rationeel systeem 
passen. De mens achter de zaak raakt daardoor soms uit zicht, 
en de oplossingen die worden bedacht (berekend?) voldoen 
dan vaak niet omdat ze niet aansluiten op de werkelijke 
behoeften.
Volgens Van den Brink moeten professionals daarom meer 
speelruimte krijgen, en moeten ze zelf veel meer persoonlijk te 
werk (durven) gaan. 

De overheid
De overheid moet de overproductie van regels (normen!) 
tegengaan, en daarbij een meer servicegerichte houding 
nastreven. Ook moet er meer openbaarheid van bestuur 
komen, wat het vertrouwen in de overheid zou kunnen 
versterken. In het verlengde daarvan: een ambtenaar moet 
vaker aanspreekbaar zijn als persoon, en zou daarvoor ook 
meer gebonden moeten zijn aan de normen en doelen van de 
publieke zaak waar hij mee bezig is dan aan allerlei interne 
regelgeving en hiërarchie. 
Kortom, stel goed opgeleide ter zake deskundigen aan en geef 
ze duidelijk omschreven verantwoordelijkheden en bevoegd-
heden voor nog duidelijker omschreven doelen (met uiteraard 
de randvoorwaarden). Natuurlijk moeten deze ambtenaren 
ook gewoon verantwoording over hun functioneren afleggen, 
maar ze moeten in de dagelijkse praktijk een relatieve vrij-
heid van handelen hebben om efficiënt en effectief te kunnen 
werken. 

Conclusie
Van den Berg heeft degelijk werk verricht. Het boek staat bol 
van de cijferanalyses, grafieken en statistieken, maar gelukkig 
geeft de auteur ook veel duidelijke samenvattingen van het 
besprokene. Hoewel het boekwerk geen pasklaar antwoord 
geeft voor de normen en waarden problematiek, geeft het daar-
in veel inzicht. Een aanrader voor sociologen en politici dus. 
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Duurzaamheid is ‘big business’
Natuur en techniek lijken in onze geïndustrialiseerde 
samenleving elkaars natuurlijke vijanden. Waar economie 
terrein wint, betaalt ecologie vaak de prijs. “Dat hoeft niet. 
Wie ernst maakt met duurzame technologie kan de balans 
herstellen”, zegt prof. ir. Jan Harmsen. Zelf belichaamt hij de 
synthese. Behalve hoogleraar duurzame technologie aan de 
TU-Delft is hij al bijna dertig jaar werkzaam voor oliegigant 
Shell. 

Klimaatverandering en het Kyoto protocol
Klimaatverandering is een hot issue. Omdat het Kyoto protocol 
in februari eindelijk van kracht is geworden, staat het in het 
brandpunt van de belangstelling. Waar gaat het eigenlijk 
over? Dit artikel van twee Wageningse ingenieurs schetst de 
klimaatverandering, onderzoekt het menselijk aandeel daarin 
en bespreekt het beleidsmatige antwoord daarop.

Energie in de wereldbroeikas
Energiebehoefte is één van de belangrijkste primaire 
levensbehoeften van de mens. Energie is onmisbaar voor 
verwarming, verlichting, mobiliteiten, arbeid (eventueel 
met behulp van dierlijke of menselijke energie) en voor 
de bereiding van voedsel en de productie van kleding. In 
dit eerste artikel door dr. Joop F. van de Vate worden de 
karakteristieken van een groot aantal energiebronnen 
behandeld. Inclusief kernenergie.

Klimaatvriendelijkheid van verschillende energiesoorten
In zijn tweede artikel zoomt dr. Joop F. van de Vate in op de 
CO2-uitstoot van de verschillende energiesoorten. Voor een 
adequate en eerlijke vergelijking van verschillende energie 
opties is kennis nodig van de hoeveelheid broeikasgassen, die 
tijdens het gebruik van de installatie geloosd worden.

Biobrandstoffen
Onze energievoorziening is nog altijd grotendeels gebaseerd 
op fossiele brandstoffen en daar komt maar heel langzaam 
verandering in. Ook in het verkeer, of beter gezegd, juist in 
het verkeer spelen fossiele brandstoffen nog een hele grote 
rol, terwijl een duurzamer alternatief voorhanden is, namelijk 
biobrandstoffen.

12

Aandacht voor het thema is er ook in de artikelen op pagina 21 (uitslagen 
van de poll over energiebesparing), 22 (windenergie) en de column van de 
eindredacteur.
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T h e m a I n l e i d i n g

Energie
Door Erik van Dijk, eindredacteur

Eveneens half februari laaide het debat over kernenergie 
en de sluiting van kerncentrale Borssele weer hoog op. 
Het begon met opmerkingen van minister Bot tijdens de 
zogenaamde Hofstad-lezing over, zoals hij het noemde, 
schone kernenergie als energie voor de toekomst. Daarna 
kwam al vrij snel milieu-staatssecretaris Van Geel in de 
media. Dat resulteerde in een aantal uitspraken over 
de sluiting van Borssele en de kapitaalvernietiging die 
dat zou zijn. Die uitspraken deed hij voordat de Tweede 
Kamer de beloofde uitgebreide notitie mocht ontvangen, 
want die stond voor eind maart gepland.
In een spoeddebat over de uitspraken van de bewinds-
lieden zei ChristenUnie-Kamerlid Arie Slob: “Het gaat 
ons om de inhoud van het onderwerp en de argumenten 
daarbij. In dat opzicht is de positie van de ChristenUnie 
duidelijk. Wij hebben ons indertijd uitgesproken voor de 
sluiting van Borssele. De argumenten die nu over tafel 
gaan, die in de kranten staan en die je in een briefje van 
net één pagina tegenkomt, zijn geen argumenten die 
in het verleden niet naar voren zijn gebracht. Er wordt 
hooguit wat gepreciseerd, maar daarbij ontbreekt dan de 
onderbouwing. Wordt daarnaar gevraagd, dan krijgen 
wij die op dit moment niet. Ik zie dan ook absoluut geen 
reden om op basis van de informatie van nu opeens een 
heel ander standpunt in te nemen. Dat laat onverlet dat 
wij vinden dat hierover altijd gesproken mag worden. Het 
zou raar zijn als het parlement dat niet deed. Wij moeten 
met elkaar in discussie gaan. De regering mag altijd haar 
opvattingen naar voren brengen. Daar willen wij over 
spreken. Voor onze fractie geldt noch het H-woord, noch 
het K-woord, maar wij pleiten wel voor een zorgvuldige 
discussie. In dat opzicht vinden wij het erg curieus dat de 
discussie wordt gestart, juist op het moment dat het Kyoto-
protocol van kracht gaat. Daar zouden wij onze energie op 
een goede manier in moeten steken. Wij zouden het moe-
ten hebben over duurzame alternatieven, over de zonnecel, 
de brandstofcel, de warmtepomp, de nieuwe accuopslag, 
magnetische energie, getijdencentrales, nieuwe biomas-
sasoorten, enz.”
Kortom, een politieke partij dient altijd bereid te zijn om 
met open vizier de discussie, in dit geval over kernener-

gie en een afgeleide daarvan, de sluitingsdatum van 
kerncentrale Borssele, aan te gaan op basis van (nieuwe) 
argumenten, maar moet zich niet laten meezuigen in een 
overhaaste poging om kerncentrale Borssele langer open 
te houden.
Met het H-woord doelde Arie Slob overigens op het 
andere onderwerp waarop jarenlang een taboe lag: de 
hypotheekrenteaftrek.

Op de dag dat het verdrag van Kyoto van kracht werd 
presenteerde Maurice de Hond een opiniepeiling 
(www.peil.nl). Daaruit bleek dat bijna negen op de tien 
Nederlanders zich zorgen maken over klimaatverande-
ring. 86% ziet de opwarming van de aarde als een reëel 
gevaar.
80% wijst de manier waarop de mens met natuurlijke 
hulpbronnen omgaat aan als schuldige van de opwarming.
De meeste mensen denken ook wel dat het Kyoto-proto-
col effect zal hebben. Slechts 7% verwacht een fors effect 
over 20 tot 40 jaar. 34% denkt dat de uitstoot van CO2 iets 
minder zal zijn. 24% denkt dat het niveau gelijk blijft. 20% 
verwacht dat de uitstoot nog wel zal stijgen, maar minder 
dan als er geen verdrag zou zijn geweest.
Wat uit deze peiling bleek over kernenergie, kunt u lezen 
op pagina 15.

De ministers Bot en Van Geel opperden dus dat 
Nederland het gebruik van schone kernenergie niet op 
voorhand moet uitsluiten. Wanneer goede alternatieven 
uitblijven zou kernenergie in hun ogen kunnen helpen 
om klimaatproblemen aan te pakken zonder dat de 
 energievoorziening in gevaar komt. 

Discussie geopend. DenkWijzer doet mee.
U zult merken dat ook binnen dit nummer de meningen 
verdeeld zijn.
Denkt u mee? Reageert u?! 
U ziet op pagina 34 en 35 dat wij graag ruimte bieden aan 
reacties van lezers.

Veel leesgenoegen toegewenst.

“Het K-woord is weer terug”, aldus het dagblad Trouw op 23 februari j.l. Wat bedoelden ze? 

Kyoto? Op 16 februari 2005 is het Kyoto Protocol eindelijk in werking getreden. In dat protocol 

hebben de industrielanden afgesproken hun CO2-uitstoot (emissie) voor 2012 te zullen terug-

dringen tot minstens 5% onder hun uitstootniveau van 1990. Is het K-woord dan ‘Klimaat’? 

Nee, het is ‘Kernenergie’.
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“Pas als elke boom is geslecht, elke rivier is vervuild en 
elke diersoort is uitgestorven, pas dan realiseert de mens 
zich dat je geld niet kunt eten.” Dat is de vrije vertaling zich dat je geld niet kunt eten.” Dat is de vrije vertaling 
van een beroemde Indiaanse wijsheid. Behalve een scher-van een beroemde Indiaanse wijsheid. Behalve een scher-
pe aanklacht klinkt er een indringende waarschuwing in pe aanklacht klinkt er een indringende waarschuwing in 
door. 
Die toon past bij Jan Harmsen. Niet voor niets hangt de Die toon past bij Jan Harmsen. Niet voor niets hangt de 
spreuk levensgroot aan de wand in zijn werkkamer aan spreuk levensgroot aan de wand in zijn werkkamer aan 
de TU-Delft. “Ik houd van dat irritante toontje. Dan blijft de TU-Delft. “Ik houd van dat irritante toontje. Dan blijft 
er wat over voor discussie. De moraal lijkt mij dat je als er wat over voor discussie. De moraal lijkt mij dat je als 
mens alleen besluiten kunt verantwoorden waarvan je de mens alleen besluiten kunt verantwoorden waarvan je de 
gevolgen kunt overzien. Dat geldt bij uitstek voor ingre-gevolgen kunt overzien. Dat geldt bij uitstek voor ingre-
pen die de natuur aangaan. Voor bepaalde indianen-pen die de natuur aangaan. Voor bepaalde indianen-
stammen was dit een serieus uitgangspunt. Een besluit stammen was dit een serieus uitgangspunt. Een besluit 
kon alleen doorgang vinden als voor zeven generaties de kon alleen doorgang vinden als voor zeven generaties de 
gevolgen voorspeld konden worden.”gevolgen voorspeld konden worden.”
In de Westerse wereld een moeilijk toepasbaar principe, In de Westerse wereld een moeilijk toepasbaar principe, 
moet ook Harmsen toegeven. “Daarvoor is onze cultuur moet ook Harmsen toegeven. “Daarvoor is onze cultuur 
te zeer onderhevig aan verandering. Het ‘kwartaal’ is te zeer onderhevig aan verandering. Het ‘kwartaal’ is 
bedrijfseconomisch gezien de belangrijkste tijdseenheid. bedrijfseconomisch gezien de belangrijkste tijdseenheid. 
En voor research is vier jaar al een hele periode. Maar het En voor research is vier jaar al een hele periode. Maar het 
geeft hoe dan ook iets weer van de zorg die we moeten geeft hoe dan ook iets weer van de zorg die we moeten 
hebben voor onze leefomgeving en die van de generaties hebben voor onze leefomgeving en die van de generaties 
na ons.”na ons.”

Oliecrisis
Harmsen, geboren in 1950, groeide op in de Achterhoek. Harmsen, geboren in 1950, groeide op in de Achterhoek. 
Door zijn interesse voor zowel natuur als techniek koos Door zijn interesse voor zowel natuur als techniek koos 
hij voor een studie chemische technologie, afstudeer-hij voor een studie chemische technologie, afstudeer-
richting technisch milieubeheer. In 1977 kwam hij bij Shell richting technisch milieubeheer. In 1977 kwam hij bij Shell 

terecht als onderzoeker. De oliecrisis was in volle gang. 
Koortsachtig werd gezocht naar betaalbare alternatie-
ven voor de schreeuwend dure olie. Shell investeerde in 
een onderzoeksproject om biomassa om te zetten in de 
brandstof ethanol. Harmsen ging naar Engeland om hier 
met een team biotechnologen aan te werken. “Grappig 
genoeg had een land als Brazilië toen al volop ethanol 
ontdekt. Een miljoen auto’s reed er al op rond. Deze 
brandstof werd geproduceerd met behulp van suikerriet.” 
Maar Shell wilde verder gaan. Door ethanol uit suiker te 
winnen bleef de brandstof aan de dure kant. Bovendien is 
het niet aantrekkelijk om te concurreren met voedsel. Om 
die reden zochten de onderzoekers naar een micro-orga-
nisme om hetzelfde ethanol te winnen uit cellulose. Dat 
is het basisingrediënt van bomen en planten. “Ik zie de 
foto’s nog voor me met die enorme bergen riet. Dat bleef 
allemaal liggen nadat de suiker eraan was onttrokken. Je 
moet je voorstellen dat je juist dat afval kunt omzetten in 
een efficiënte brandstof”, aldus de enthousiaste hoogle-
raar. “Helaas zijn we daar indertijd niet in geslaagd. Maar 
dit type onderzoek is nog altijd actueel. Als de olieprijs 
onverminderd hoog blijft, zijn dergelijke alternatieven 
buitengewoon interessant.”

Overleven
Die hoge olieprijs legt Shell voorlopig geen windeieren. 
Het boekjaar 2004 kon worden afgesloten met een net-
toresultaat van 24 miljard dollar. Dat maakt de multi-
national tegelijk niet de meest voor de handliggende 
pleitbezorger van duurzaamheid. Harmsen: “Het motief 
voor Shell om duurzame technologie te ontwikkelen is 
eenvoudigweg overleven. We werken bijvoorbeeld met 

scenario’s dat over vijftig jaar zonlicht wereldwijd de 
belangrijkste energiebron is. Dan gaat het over biomassa 
en over toepassing van zonnecellen. In Nederland voorzie 
ik dat over tien jaar met name de zonnecel enorm aan 
terrein heeft gewonnen. Deze ontwikkelingen moet ook 
Shell bijbenen, anders missen we de boot.”
Behalve in zonnecellen investeert de multinational het 
komende decennium een miljard euro in energiewinning 
uit biomassa, waterstof en brandstofcellen. Harmsen: 
“Je kunt fundamenteel niet voorspellen wat wel of niet 

Duurzaamheid is ‘big business’

T h e m a I n t e r v i e w

Door Maarten Hamelink

Natuur en techniek lijken in onze geïndustrialiseerde samenleving 

elkaars natuurlijke vijanden. Waar economie terrein wint, 

betaalt ecologie vaak de prijs. “Dat hoeft niet. Wie ernst maakt 

met duurzame technologie kan de balans herstellen”, zegt 

prof. ir. Jan Harmsen. Zelf belichaamt hij de synthese. Behalve 

hoogleraar duurzame technologie aan de TU-Delft is hij al bijna 

dertig jaar werkzaam voor oliegigant Shell. Dé man dus voor een 

vraaggesprek over het grote conflict. Maar vooral, over duurzame 

oplossingen.

Het motief voor Shell om duurzame technologie Het motief voor Shell om duurzame technologie 
te ontwikkelen is eenvoudigweg overlevente ontwikkelen is eenvoudigweg overleven
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verkoopt. De topman van Shell, Jeroen van de Veer zegt verkoopt. De topman van Shell, Jeroen van de Veer zegt 
dan: ‘we hebben veel potjes op het vuur staan’. Dat moet dan: ‘we hebben veel potjes op het vuur staan’. Dat moet 
ook wel, want we weten niet wie de winnaar wordt. ook wel, want we weten niet wie de winnaar wordt. 
Misschien maar goed ook, want het noodzaakt iedereen Misschien maar goed ook, want het noodzaakt iedereen 
om met creativiteit naar nieuwe duurzame energiebron-om met creativiteit naar nieuwe duurzame energiebron-
nen te zoeken.”
Duurzame technologie is hoe dan ook geen randver-Duurzame technologie is hoe dan ook geen randver-
schijnsel. Daarvan is Harmsen overtuigd. In tegenstel-schijnsel. Daarvan is Harmsen overtuigd. In tegenstel-
ling tot wat veel mensen denken is het ‘big business’. ling tot wat veel mensen denken is het ‘big business’. 
“Mijn studenten hebben vaak het gevoel dat het met “Mijn studenten hebben vaak het gevoel dat het met 
duurzaamheid toch niks wordt. Dat het alleen iets is voor duurzaamheid toch niks wordt. Dat het alleen iets is voor 
notoire wereldverbeteraars. Ik begin met hen uit te leg-notoire wereldverbeteraars. Ik begin met hen uit te leg-
gen dat een duurzaam proces altijd winst maakt. Als iets gen dat een duurzaam proces altijd winst maakt. Als iets 
duur is, wijst dat op het gebruik van schaarse goederen. duur is, wijst dat op het gebruik van schaarse goederen. 
Dat wil je juist niet. Door in een vroeg stadium meer te Dat wil je juist niet. Door in een vroeg stadium meer te 
investeren in ontwikkeling van duurzame alternatieven investeren in ontwikkeling van duurzame alternatieven 
kun je uiteindelijk tegen lagere kosten produceren. Dat kun je uiteindelijk tegen lagere kosten produceren. Dat 
geeft vervolgens voordelen ten opzichte van je concur-geeft vervolgens voordelen ten opzichte van je concur-
renten.”

Voorraden
Harmsen: “De kracht van duurzaamheid is dat het drie 
dimensies verenigt, namelijk de sociaal-culturele, eco-
nomische en ecologische dimensie. In dit perspectief is 
een technologie pas echt duurzaam als zowel de mens, 
het algemeen welzijn als het milieu erbij gebaat zijn.” Hij 
plaatst wel de kanttekening dat dit een sterk mensge-
richte benadering is, die bovendien vooral naar het heden 
kijkt. “Het is naar mijn mening belangrijk om hier het 
voorzorgprincipe aan toe te voegen. Dat wil zeggen dat 
je een handeling niet uitvoert als je op langere termijn 
de gevolgen ervan op de natuur niet kunt overzien. Door 
toepassing van dit voorzorgprincipe heb je oog voor de 
komende generaties.”
De noodzaak van duurzame technologie is jarenlang 
vooral gemotiveerd met een verwijzing naar de beperkte 
voorraden aan fossiele brandstof. Toch blijkt niet in de 
eerste plaats de voorraad, maar de beperkte productie-
snelheid een probleem te zijn. “Je hoort al 200 jaar dat we 
nog maar 40 jaar door kunnen met de reserves. Dat punt 
wordt steeds verschoven door met name de verbetering 
van productietechnieken”, legt Harmsen uit. Inmiddels 
lijkt het er volgens hem echt op dat de productiesnel-
heid een limiet heeft bereikt. Dit komt ook doordat de 
velden waaruit gewonnen moet worden steeds moeilij-
ker bereikbaar zijn. “Naar schatting is nog 10.000 giga-
ton aan fossiele brandstof beschikbaar. Het merendeel 
daarvan zijn kolen. Met het huidige verbruik kunnen we 
als wereldgemeenschap nog 1600 jaar verder. Bij nader 
inzien blijkt echter slechts 10 procent winbaar. Zelfs dan 
kunnen we nog 40 jaar met de olie en nog 200 jaar met 
de kolen doen. Ware het niet dat de economische factor 
van de prijsstijging ons op de hielen zit”, aldus de Delftse 
hoogleraar. 
De olieproducerende landen kunnen naar zijn inschatting 

niet veel sneller meer produceren dan ze nu doen. Het 
gevolg is schaarste en een hoge olieprijs. “Dit staat nog 
los van de vraag of de effecten op het milieu nog langer 
aanvaardbaar zijn. Hier zijn besparingen en duurzame 
technologie de antwoorden naar de toekomst.”

Kabinet
Tot groot ongenoegen van de hoogleraar is de 
Nederlandse overheid helemaal niet zo overtuigd van 
de kracht van duurzaamheid. “De overheid doet veel te 
weinig moeite om ernst te maken met duurzame vor-
men van energie en technologie. Ik zie hierin vooral de 
invloed van VVD en LPF. Maar ook het huidige CDA legt 
absoluut geen prioriteit bij milieu en duurzaamheid. De 
initiatieven moeten van het bedrijfsleven komen. Een 
noordelijk land als Zweden heeft met eenzelfde wel-
vaartspeil beduidend minder CO2 -uitstoot.” Harmsen 
ziet hierin een bevestiging van hoe de terugtrekkende 
overheid de effecten van klimaatverandering meer en 
meer afwentelt op de samenleving. “We hebben de nei-
ging om op de lange termijn de natuur onze rekeningen 
te laten betalen. De dominante technocratische cultuur 
van de westerse wereld is daar debet aan.” Diezelfde 
technocratie staat volgens Harmsen innovatie in de weg. 
“Juist de overheid moet de lange termijnvisie opbren-
gen om duurzame technologie te stimuleren. Maar ook 
hierin loopt het kabinet heel duidelijk achter de VS aan.” 
En dat terwijl een technologie op duurzame basis de 

T h e m a I n t e r v i e w

Je kunt niet voorspellen welke nieuwe vorm Je kunt niet voorspellen welke nieuwe vorm 
van energie de winnaar wordtvan energie de winnaar wordt



natuur juist kan beschermen. “We hebben de opdracht 
te bouwen èn te bewaren. De Bijbel begint er mee. Het 
is ook mooi dat die twee begrippen in één zin genoemd 
worden. Dat is voor mij zowel als wetenschapper, christen 
en natuurliefhebber een boeiende uitdaging. Ik kom zelf 
uit de Achterhoek. Hier zie je hoe een landschap dat vol-
ledig is gecultiveerd, toch een bijzonder interessante flora 
en fauna heeft. De truc is om dankbaar gebruik te maken 
van natuurlijke kringlopen, zonder deze te belasten.”

Rekensom
Wie praat over duurzaamheid, praat over de verantwoor-
delijkheid om ons leefmilieu uit de rode cijfers te krijgen. 
Daarin heeft iedereen een rol, zo vindt ook Harmsen. Een 
simpel rekensommetje leert dat jaarlijks per wereldbur-
ger een ton fossiele brandstof wordt verstookt. In totaal is 
dat goed voor 6 gigaton. “Dat is op zich het probleem niet 
eens. De natuur stoot zelf maar liefst 60 gigaton uit in de 
vorm van verrottingsprocessen. Met het grote verschil dat 
diezelfde CO2 in principe weer wordt teruggehaald door 
plantengroei in de vorm van fotosynthese.” In principe, 
want door de regenwouden aan te tasten, blijft een deel 
hiervan alweer hangen in de atmosfeer.
Harmsen heeft in dit verband een verrassing in petto. 
“Iedereen praat over het broeikaseffect en de tempera-

tuurstijging. Maar broeikasgassen zijn juist fantastisch. 
Anders was het wereldwijd gemiddeld -17 ºC, terwijl het 
nu een behaaglijke 15 graden is.” De waterdamp uit oce-
anen zorgt voor een opwarming van 21 ºC. CO2-emissies 
zijn verantwoordelijk voor 7 ºC stijging, rekent Harmsen 
voor. “Op dat laatste deel oefent de mens invloed uit. De 
temperatuurstijging is echter relatief klein. Maar naar-
mate we meer uitstoten neemt het broeikaseffect hand-

over-hand toe. Het overschot aan energie dat daardoor 
in de atmosfeer belandt, moet zich op de een of andere 
manier ontladen. Dat manifesteert zich onder meer in 
stormen en regenval.” Dit is wezenlijke probleem in de 
discussie over klimaatverandering.

Zorgwekkend 
Energie zoekt hoe dan ook een uitweg. Een van de meest 
zichtbare effecten is een toename van het aantal stor-
men. De economische schade in Europa en de VS bedraagt 
al 80 miljard dollar per jaar, gemeten over een periode 
van tien jaar. Harmsen: “Het kan dan ook nooit lang meer 
duren voordat de VS alsnog Kyoto ratificeren. De fysieke 
schade door orkanen en tornado’s is zo enorm dat dit 
onvermijdelijk wordt.”
Een ander omvangrijk milieuprobleem is de Aziatische 
bruine wolk. Dat is een kolossale wolk die bestaat uit zwa-
vel en andere zure gassen. Omdat de komende jaren voor-
al uit die hoek economische groei valt te verwachten, ziet 
het er naar uit dat de wolk alleen maar groter wordt. “Het 
is nu op het punt gekomen dat interactie mogelijk is met 
de beschadiging van de ozonlaag. De opkomende econo-
mieën in met name China en India draaien op installaties 
die niet voldoen aan de laatste milieunormen”, zegt hij 
ter verklaring. De kunst is volgens Harmsen dan ook om 
juist nu de groei zich aandient, de laatste en nieuwste 
technologieën toe te passen. “In de praktijk gebeurt dit 
ook. Groei betekent dat er veel nieuwe industrie wordt 
gebouwd. Daar doet zich de kans voor om betere tech-
nologie te installeren. Ik weet dat Shell bijvoorbeeld veel 
steenkoolvergassers in China verkoopt. Hierdoor worden 
zwavel en roetdeeltjes verwijderd waardoor alleen het 
schone gas wordt verbrand. Dit biedt overigens nog geen 
oplossing voor de CO2 – uitstoot”, maakt de wetenschap-
per duidelijk.
In zijn beschrijving van zorgwekkende milieu-effecten 
door menselijk handelen, houdt Harmsen zich strikt aan 
de feiten. Het verspreiden van angstaanjagende rampver-
halen is aan hem niet besteed. “Neem die BBC-film over 

T h e m a I n t e r v i e w

De Nederlandse overheid loopt achterop in het bevorderen De Nederlandse overheid loopt achterop in het bevorderen 
van duurzame alternatievenvan duurzame alternatieven
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de loopband van water die de temperatuur van de ocea-
nen bepaalt. Dat is een heel subtiel proces dat vrij gemak-
kelijk verstoord raakt. Als dat gebeurt, zijn de gevolgen 
niet te overzien. Een ramp ligt dan in het verschiet. Maar 
hoe zeker dat is, doet voor mij niet terzake. Het enige 
gunstige effect van angstverhalen is dat mensen terecht 
bezorgd worden. Uiteindelijk maakt het niet uit of je met 
een zekerheid van tien of vijftig procent kunt zeggen dat 
we op een tijdbom leven. Je wilt dit niet, klaar uit. Waar 
het om gaat, is zorg voor de schepping. Overigens ben ik 
een extreme optimist. Maar dat is geen wetenschappe-
lijke, maar een psychologische gesteldheid.”

Energie
Het belang van energie is evident. Het is de brandstof 
voor een economie die altijd vooruit wil. En bovendien; 
zonder benzine staan we stil, zonder stroom zitten we in 
het donker, zonder gas krijgen we het koud. Maar wat is 
energie? Harmsen: “Energie is op zich niks. Het gaat om 
de kwaliteit van energie. Neem warmte. Op kamertem-
peratuur kun je daar niks mee beginnen. Maar bij 200 
ºC wordt het interessant. Dan kun je druk opbouwen om 
daarmee beweging of arbeid te veroorzaken. De tempera-
tuur van de warmte bepaalt in dit geval de hoeveelheid 
energie die je eruit kunt halen. Ditzelfde geldt bijvoor-
beeld voor de hoogte van water. Energie is te gebruiken 
als arbeid. Dat is de definitieve kracht in een gewenste 
richting”, vat Harmsen samen. 
Zelf vindt hij van de beschikbare energiebronnen water 
de mooiste. “Ik weet van mezelf dat ik als jongen uren-
lang in de regen kon spelen. Gewoon kijken hoe een 
stroompje water takjes meevoert en zich een weg baant. 
Ik heb nu een promovendus die erop studeert hoe je 
energie kunt winnen uit rivierwater dat in het Noorden 
van het land de Waddenzee instroomt. Een buitengewoon 
interessant project waar echt perspectief in zit.” Deze 
zogenoemde ‘blauwe energie’ zou daar volgens bereke-
ningen 100 megawatt aan elektriciteit kunnen opwekken. 
“Een enorme hoeveelheid als je in aanmerking neemt dat 
een joekel van een windmolen net 1 megawatt haalt. Er 

T h e m a I n t e r v i e w

zijn nog wel heel wat hobbels te nemen. De technieken 
die we willen toepassen zijn nu nog erg kostbaar. En we 
willen de lokale ecologie van de Waddenzee niet versto-
ren. Want ook dat is duurzaamheid.”

Politiek
“De ChristenUnie doet het op milieuterrein goed in ver-
houding met andere partijen. Milieu heeft behoorlijk veel 
aandacht”, vindt Harmsen. 
Het grensoverschrijdende karakter van de problemen 
met CO2 vraagt volgens Harmsen om aanpak via Europa. 
“Europarlementariër Hans Blokland zie ik daarin als 
een belangrijke speler. Hij is onder andere voortrekker 
geweest van een nieuwe maatregel voor bedrijven die 

binnenkort van kracht wordt. Chemische stoffen moeten 
voortaan worden voorzien van een etiket. Dit betekent 
dat bedrijven nauwkeurig in kaart moeten brengen wat 
de toxiciteit is van de stoffen die ze gebruiken en produ-
ceren.”
Doordat Blokland bovendien in de milieucommissie zit 
kan hij veel invloed uitoefenen, denkt Harmsen. “Daar 
wordt voor een groot deel de koers bepaald. Als je dan 
met voorstellen komt die inhoudelijk voldoende kracht 
hebben, kun je veel betekenen. Want de fracties gaan in 
belangrijke mate af op het voorwerk van de commissie.” 
De houding van de ChristenUnie ten opzichte van kern-
energie juicht Harmsen toe. “Je zadelt volgende gene-
raties op met afval waarmee je geen kant op kunt. Om 
maar niet te spreken van de kosten van ontmanteling van 
een centrale. Daarnaast heb je het probleem van prolife-
ratie van kernwapens. Interessant is verder dat de urani-
umvoorraad vrij beperkt is. Dus van een echt duurzaam 
alternatief is met de huidige stand van de techniek al met 
al zeker geen sprake.”

De truc is om dankbaar gebruik te maken van De truc is om dankbaar gebruik te maken van 
natuurlijke kringlopen, zonder deze te belastennatuurlijke kringlopen, zonder deze te belasten
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Mondiale klimaatverandering
Het klimaat, het gemiddelde weer over dertig jaar, veran-
dert van nature voortdurend. Echter, in de 20e eeuw is de 
temperatuur aan het aardoppervlak gestegen met 0,6 ºC, 
een opwarming die in een dergelijke tijdsperiode de laat-
ste 1000 jaar zeer waarschijnlijk niet is opgetreden. Meer 
aanwijzingen van mondiale klimaatverandering (global 
climate change) zijn de wereldwijde zeespiegelstijging met 
0,1 tot 0,2 meter in de 20e eeuw; smeltende gletsjers, naar 
het noorden migrerende planten- en diersoorten, bedrei-
ging van de habitat van soorten zoals de ijsbeer en wereld-
wijde verlenging van het groeiseizoen. Deze veranderingen 
vinden overigens niet overal op aarde plaats.

Helaas wordt een warme zomer al snel als bewijs gezien 
van klimaatverandering. Statistisch gezien is het echter 
nodig om een periode van minimaal zestig jaar te gebrui-
ken om klimaatverandering te bewijzen. Natuurlijk passen 
de warme jaren negentig wel in het plaatje van klimaatver-
andering en geven een signaal. 

Waarin uit zich de klimaatverandering in Europa en 
Nederland? In Europa is de afgelopen vijftig jaar het aantal 
koude extremen afgenomen en het aantal warme extre-
men toegenomen en is de neerslag geïntensiveerd. In 
Nederland is de jaarlijkse neerslaghoeveelheid in de 20e 
eeuw toegenomen, waarschijnlijk door het versterkte broei-
kaseffect of veranderingen in de atmosferische circulatie. Al 
met al is het aannemelijk dat het in de 20e eeuw mondiaal, 
maar ook in Nederland en Europa, warmer is geworden. 
Omdat extreme gebeurtenissen zeldzaam zijn is vaak 
moeilijk aan te tonen of deze toenemen.

Mens veroorzaker versterkte broeikaseffect?
Van nature heeft de atmosfeer een broeikaseffect door 
de aanwezigheid van H2O (waterdamp), CO2 (koolstof-
dioxide), CH4 (methaan), N2O (lachgas) en O3 (ozon). 
De warmte die door de aarde wordt uitgezonden ten 
gevolge van haar temperatuur wordt geabsorbeerd door 
deze broeikasgassen, in plaats van uitgezonden naar de 
ruimte. De gassen zenden dan weer straling uit naar het 
aardoppervlak, zodat de temperatuur op peil blijft. Zonder 
broeikaseffect zou het gemiddeld over het aardoppervlak 
waarschijnlijk -18 ºC zijn. 

Op dit moment speelt het versterkte broeikaseffect. Door 
velen wordt dit als een belangrijke verklaring gezien voor 
mondiale opwarming. Door de uitstoot van broeikasgassen 
wordt meer van de door de aarde uitgestraalde infrarode 
straling geabsorbeerd, waardoor de temperatuur aan het 
aardoppervlak stijgt. Op zich klinkt deze theorie logisch. Het 
is in ieder geval zeker dat de broeikasgassen in concentratie 
zijn toegenomen. Sinds 1750 is de CO2-concentratie in de 
atmosfeer met ongeveer 30% gestegen. Andere broeikas-
gassen, zoals methaan en lachgas, zijn ook toegenomen. 
Dit wordt veroorzaakt door verbranding van fossiele brand-
stoffen, productie van kunstmest, meer rijstvelden, de 
productie van gechloreerde koolwaterstoffen, veeteelt en 
ontbossing. De schatting van de grootte van deze emissies 
is overigens wat onzeker.

Het Intergovernmental Panel on Climate Change (IPCC) 
heeft onderzoek gedaan om te achterhalen of klimaatver-
andering het gevolg is van de toename van emissies van 
broeikasgassen. Zij zien de natuur nog als oorzaak voor 
de opwarming in de eerste helft van de 20e eeuw, maar 
achten het zeer waarschijnlijk dat een belangrijk deel van 
de opwarming in de tweede helft van de 20e eeuw door de 
mens is veroorzaakt. De waargenomen snelle stijging in 
temperatuur kan niet geheel aan natuurlijke oorzaken wor-
den toegeschreven.

T h e m a S t u d i e

Klimaatverandering 
en het Kyoto protocol

Door ir. Martijn Snoep, bos- en natuurbeheerder, en ir. Aart Overeem, meteoroloog.

Klimaatverandering is een hot issue. Omdat het Kyoto protocol in februari eindelijk van kracht is geworden, 

staat het in het brandpunt van de belangstelling. Waar gaat het eigenlijk over? Dit artikel schetst de 

klimaatverandering, onderzoekt het menselijk aandeel daarin en bespreekt het beleidsmatige antwoord daarop. 

Mens veroorzaker versterkte broeikaseffect?
Van nature heeft de atmosfeer een broeikaseffect door 

gevolge van haar temperatuur wordt geabsorbeerd door 
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Echter, klimaatsceptici betwijfelen of de door de mens 
veroorzaakte toegenomen broeikasgasconcentraties het kli-
maat significant beïnvloeden. Zo wordt wel beweerd dat de 
stijging in CO2-concentratie de temperatuurstijging volgt 
en niet andersom, of dat de natuur, na aanpassing, de extra 
uitstoot door de mens uiteindelijk vrijwel helemaal kan 
vastleggen. Samengevat is het wel aannemelijk dat de mens 
het klimaat beïnvloedt, maar er bestaan wel diverse critici.

Klimaatmodellen
Het is niet alleen van belang vast te stellen dat klimaatver-
andering een menselijke oorzaak kent, zoals in het boven-
staande gedeelte is besproken, maar ook om te weten wat 
voor consequenties dat voor de toekomst heeft. Om dit te 
bereiken wordt met geavanceerde klimaatmodellen een 
schatting gemaakt van de temperatuurstijging in de 21e 
eeuw. Dit wordt gedaan voor verschillende scenario’s beho-
rende bij verschillende toekomstscenario’s voor economi-
sche ontwikkeling met ieder hun eigen specifieke uitstoot 
van broeikasgassen. Deze scenario’s geven volgens het IPCC 
een wereldwijde temperatuurstijging van 1,4 tot 5,8 ºC 
over de periode 1990-2100. De uitkomsten bevatten echter 
wel veel onzekerheden; zij geven alleen een indicatie. Ten 
eerste is de toekomstige uitstoot van broeikasgassen, welke 
afhangt van de sociaal-economische ontwikkeling, onbe-
kend. Ten tweede is het klimaatsysteem complex, waardoor 
het moeilijk is te modelleren. Regionale klimaatmodellen, 
waarbij de klimaatverandering voor een beperkt gebied 
wordt verwacht, zijn nog weer onzekerder, evenals model-
len die extremen, bijvoorbeeld in neerslag, onderzoeken. 

Gevolgen versterkte broeikaseffect
Wat zijn nu de gevolgen van het versterkte broeikaseffect? 
In de eerste plaats een mondiale opwarming. Dit betekent 
echter niet dat de temperatuur overal even snel zal stijgen, 
maar dat er gebieden zijn die sneller zullen opwarmen en 
zelfs gebieden die kunnen afkoelen. Hierbij is de kans op 
abrupte klimaatveranderingen klein. Merkbare verande-
ringen voltrekken zich over tientallen jaren en niet abrupt, 
zoals wel eens wordt gesuggereerd in films. 

Een ander gevolg is een versnelde waterkringloop, waar-
door meer en intensievere neerslag wordt verwacht, vooral 
op de gematigde breedten. In de subtropen wordt daaren-
tegen juist een afname verwacht, waardoor waterschaarste 
kan toenemen. Verder zullen zee-ijs, gletsjers en landijs ver-
der afsmelten. Echter, de ijsmassa van Antarctica zal door 
verhoogde neerslag juist toenemen. De zeespiegel zal voor-
namelijk vanwege uitzetting van water en in mindere mate 
door gletsjersmelt en smeltend ijs op Groenland in de 21e 
eeuw 0,1 tot 0,9 m stijgen. Voor rijke landen is dit nog wel 
op te vangen, maar voor arme landen is dit een probleem.

Klimaatverandering kan ook de gezondheid gaan beïn-
vloeden. Zo wordt een toename van het aantal hittegere-

lateerde ziekten en sterfte verwacht en een groter risico 
op de verspreiding van malaria en andere infectieziekten. 
Daarentegen kan in koude of gematigde klimaten een war-
mere winter weer positief zijn voor de gezondheid.
Andere mogelijke ecologische effecten zijn bijvoorbeeld het 
eerder bloeien van planten en vroeger broeden van vogels 
en het migreren van veel planten- en insectensoorten naar 
noordelijker of hoger gelegen gebieden. De soortensamen-
stelling van ecosystemen zal hierdoor veranderen; wereld-
wijd kunnen soorten volledig uitsterven, maar lokaal kan 
het aantal soorten toenemen. Opwarming kan ook posi-
tieve gevolgen hebben, doordat een langer groeiseizoen 
gunstig is voor de agrarische  sector. 

Na de genoemde wereldwijde gevolgen, wordt nu specifiek 
gekeken naar de gevolgen voor Europa. Voor Europa wordt 
over de periode 1990-2100 een temperatuurstijging van 1-6 
ºC verwacht; in het noorden van Europa wordt 5-20% meer 
neerslag verwacht, met name in de winter. In het zuiden neerslag verwacht, met name in de winter. In het zuiden 
van Europa wordt 20% minder neerslag verwacht, vooral van Europa wordt 20% minder neerslag verwacht, vooral 
in de zomer, waardoor meer zomerdroogte zal optreden. in de zomer, waardoor meer zomerdroogte zal optreden. 
Verder zal de kans op hittegolven toe- en op vorstdagen Verder zal de kans op hittegolven toe- en op vorstdagen 
afnemen. Voor de Rijn worden grotere winterafvoeren en afnemen. Voor de Rijn worden grotere winterafvoeren en 
kleinere zomerafvoeren verwacht. Dit is van belang voor kleinere zomerafvoeren verwacht. Dit is van belang voor 
bijvoorbeeld de scheepvaart en het gebruik van koelwater bijvoorbeeld de scheepvaart en het gebruik van koelwater 
door industrieën (laagwater) en de veiligheid (hoogwater). door industrieën (laagwater) en de veiligheid (hoogwater). 
Zo zou aan het eind van de 21e eeuw de extreme afvoer 10% Zo zou aan het eind van de 21e eeuw de extreme afvoer 10% 
hoger kunnen worden. De gemiddelde afvoer zal echter hoger kunnen worden. De gemiddelde afvoer zal echter 
nauwelijks veranderen. Verder is het onduidelijk of en hoe nauwelijks veranderen. Verder is het onduidelijk of en hoe 
de frequentie en intensiteit van stormen zal veranderen.de frequentie en intensiteit van stormen zal veranderen.

Tenslotte de lokale gevolgen voor Nederland. Tenslotte de lokale gevolgen voor Nederland. 
Over de periode 1990-2100 wordt een Over de periode 1990-2100 wordt een 
1-6ºC hogere temperatuur, 1-4% 1-6ºC hogere temperatuur, 1-4% 
hogere zomerneerslag, 4-16% hogere zomerneerslag, 4-16% 
hogere zomerverdamping, 6-hogere zomerverdamping, 6-
25% hogere winterneerslag 25% hogere winterneerslag 
en een zeespiegelstijging en een zeespiegelstijging 
van 20-90 cm verwacht. van 20-90 cm verwacht. 
Hierdoor neemt de kans Hierdoor neemt de kans 
op hoogwater aan de op hoogwater aan de 
kust in principe toe, maar kust in principe toe, maar 
het is nog onbekend het is nog onbekend 
hoeveel. Door zeespiegel-hoeveel. Door zeespiegel-
stijging zal in ieder geval stijging zal in ieder geval 
de indringing van zout de indringing van zout 
water in de kustgebieden water in de kustgebieden 
toenemen, met negatieve toenemen, met negatieve 
gevolgen voor de drinkwa-gevolgen voor de drinkwa-

T h e m a S t u d i e

Het is zeer waarschijnlijk dat een belangrijk deel van de Het is zeer waarschijnlijk dat een belangrijk deel van de 
opwarming in de tweede helft van de 20e eeuw door de opwarming in de tweede helft van de 20e eeuw door de 
mens is veroorzaakt.mens is veroorzaakt.
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tervoorziening en het gebruik voor de landbouw. Tenslotte 
zal de lengte van het groeiseizoen waarschijnlijk toenemen.

Kyoto
Klimaatverandering, en met name de mate waarin de 
mens het klimaat beïnvloedt, is nog met enige onzekerheid 
omgeven. Echter, het heeft geen zin om daar als beleids-
maker op te gaan wachten, want de kans dat klimaatver-
andering wel toegeschreven kan worden aan menselijk 
handelen is groter dan de kans dat het niet zo is. Bovendien 
werken maatregelen ter bestrijding van het broeikaseffect 
pas op de lange termijn door. Daarom wordt in de interna-
tionale politiek het voorzorgsprincipe gehanteerd.1

De mondiale bewustwording van de klimaatproblema-
tiek heeft na jaren van onderhandelingen geleid tot het 
in werking treden van het Kyoto protocol in februari 2005. 
Het begon min of meer in 1992, op de conferentie over 
milieu en ontwikkeling (UNCED) in Rio de Janeiro, waar 

het United Nations Framework Convention for Climate 
Change (UNFCCC) werd ondertekend door 154 landen en de 
Europese Unie.2 Dit verdrag, dat in 1994 van kracht werd na 
ratificatie door 50 landen, kan gezien worden als een begin-
overeenkomst om het versterkte broeikaseffect te bestrij-
den. Een volgende mijlpaal in de nog korte geschiedenis 
van het beleidsmatige antwoord op klimaatverandering is 
het opstellen van het Kyoto protocol in 1997, waarin landen 
zichzelf verplichtingen hebben gesteld voor reductie van 
broeikasgasemissies. Deze geïndustrialiseerde landen wor-
den aangeduid als de Annex B landen. 

Doordat Rusland sinds kort ook mee doet, representeren de 
gezamenlijke landen die het Kyoto protocol geratificeerd 
hebben met 61,6% meer dan de benodigde 55% procent 
van de mondiale CO2-uitstoot van het referentiejaar 1990. 
Volgens het protocol verplichten landen zich om voor de 
eerste commitment periode, die duurt van 2008 tot 2012, 
de emissie van broeikasgassen te reduceren met gemiddeld 
5,2%. Ook wordt nagedacht over de periode na 2012 (post-
Kyoto); hierin wil men meer landen betrekken. 

Instrumenten 
Landen kunnen hun nationale doelstelling van reductie op 
verschillende manieren behalen. De eerste mogelijkheid is 
het nemen van interne of binnenlandse maatregelen van 
emissiereductie. De tweede mogelijkheid wordt gevormd 
door de zogenaamde flexibele mechanismen, waarmee 
men buiten de grenzen kan investeren in projecten of kan 
handelen in emissierechten. Er zijn drie flexibele mechanis-
men, met als eerste Emissions Trading, de internationale 
handel van Annex B landen in emissierechten. Wanneer 
een land zijn reductieverplichtingen gemakkelijk haalt en 
zelfs nog ruimte over heeft om broeikasgas uit te stoten 
(bijvoorbeeld Rusland), kan het zijn toegewezen rechten 
verkopen aan een land dat krap in zijn jas zit (bijvoor-
beeld Nederland). De twee andere flexibele mechanismen 
zijn op projectbasis. Het eerste instrument wordt Joint 
Implementation (JI) genoemd en biedt de mogelijkheid dat 
Annex B landen investeren in maatregelen van emissiere-
ductie of compensatie in andere geïndustrialiseerde lan-
den, bijvoorbeeld in Oost-Europa. Het tweede instrument is 
het Clean Development Mechanism (CDM) wat soortgelijke 
investeringen als bij JI toestaat, maar dan gericht op ont-
wikkelingslanden. De CDM projecten moeten naast het 
opleveren van klimaatvoordelen ook een bijdrage leveren 
aan de duurzame ontwikkeling van het gastland. 

Er zijn verschillende typen CDM projecten: van investerin-
gen in energiebesparende technologieën tot het ontwikke-
len van hernieuwbare energie. Sinds 2001 is het ook moge-
lijk om broeikasgasemissies te compenseren door middel 
van bosaanplant, de zogenaamde afforestation en refore-
station projectactiviteiten (zie kader ‘Bossen en Klimaat’). 
Wel is daar een limiet aan gesteld: een land mag niet meer 
dan 1% van de afgesproken emissiereducties compenseren 
uit (her)bebossing.

Binnen de hierboven beschreven regelingen kunnen 
overheden dus werken aan emissiereductie. Hoe ze dat 
verder precies aanpakken, mogen ze zelf weten. Binnen het 
Europese Climate Change Programme is het zogenaamde 
EU’s emissions trading scheme opgezet. Per land wordt 
dat verder uitgewerkt. Voor Nederland betekent dit dat de 
Nederlandse Emissieautoriteit (NEa) aan ruim 200 bedrij-
ven emissiequota heeft toegekend. Door het toewijzen van 
quota aan grote energie-intensieve industrieën delegeert 

T h e m a S t u d i e

Bossen en Klimaat
Bossen hebben een essentiële rol in het klimaatproces. Alle ter-
restrische ecosystemen (waaronder bossen) vormen samen een 
gigantische opslagplaats van koolstof – er ligt 2.070 Gigaton koolstof 
opgeslagen, een paar maal zo groot als de atmosferische hoeveel-
heid koolstof van 750 Gigaton (in 2000)5. Afhankelijk van toename of 
afname van de omvang van de biomassavoorraad in bossen, wordt 
een negatieve dan wel positieve bijdrage geleverd aan het versterkte 
broeikaseffect. Komt er meer bos, dan wordt er CO2 uit de atmosfeer 
vastgelegd in bomen en vervult het bos de functie van een sink. In 
het omgekeerde geval vormen bossen juist een source, de CO2 uit de 
biomassa draagt bij aan het versterkte broeikaseffect. Volgens berek-
eningen van het IIED kan het gevolg van goed of slecht bosbeheer een 
verschil uitmaken van 450 Gigaton koolstof in de atmosfeer in het jaar 
2100. Wie dus de ambitie heeft wat aan het klimaat te willen doen, 
moet niet aan het belang van bos voorbij gaan.

Opwarming kan ook positieve gevolgen hebben, doordat Opwarming kan ook positieve gevolgen hebben, doordat 
een langer groeiseizoen gunstig is voor de agrarische een langer groeiseizoen gunstig is voor de agrarische 
sector.
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de overheid verantwoordelijkheden naar het bedrijfsleven. 
Bedrijven die meer willen uitstoten dan ze mogen, kunnen 
op de beurs emissierechten kopen. Dit betekent echter wel 
dat er een ander bedrijf moet zijn dat met minder toe kan, 
bijvoorbeeld omdat het geïnvesteerd heeft in klimaatvrien-
delijke technologie. 

Toekomst
Het Kyoto protocol wordt gezien als een eerste stap en nu 
denkt men na over wat er in de toekomst moet gebeuren. 
De meningen zijn daar behoorlijk over verdeeld, zo bleek op 
de afgelopen klimaatconferentie in december 2004 (COP 10). 
Niet alle landen zien het zitten om mee te doen, met name 
vanwege het argument van economische ontwikkeling. De 
redenering is dat grootscheepse investeringen in klimaat-
vriendelijkere technologieën ten koste gaan van de econo-
mische groei. De Verenigde Staten gebruiken daarbij ook 
het argument dat lang niet alle grote vervuilers meedoen. 
Het gaat dan met name om landen als China en India, waar 
veel energie wordt opgewekt door het stoken van kolen; 
dit is meer vervuilend dan bijvoorbeeld gas. China is op het 
moment na de Verenigde Staten de grootste ‘leverancier’ 
van het broeikasgas CO2. Bovendien groeien deze econo-
mieën sterk. ‘Het werkt dus niet’, zegt regering Bush. 

Ontwikkelingslanden hebben echter twee argumenten 
waarom zij niet mee hoeven te doen. In de eerste plaats 
gaat het om de al eerder genoemde economische groei van 
het land. De bevolking van deze landen heeft die harder 
nodig dan de bewoners van het rijke Westen. Het tweede 
argument is dat het Westen al een lange geschiedenis 
van economische groei en bijbehorende milieuvervuiling 
kent. Ze hebben daarmee een onevenredig groot beslag 
gelegd op de mondiale natuurlijke hulpbronnen. Volgens 
de bewoordingen van de Argentijnse president Kirchner3

hebben de ontwikkelde landen in bijna twee eeuwen van 
industriële ontwikkeling kosteloos gebruik kunnen maken 
van een ‘mondiaal gemeenschappelijk goed’ en hebben op 
die manier ‘milieusubsidie’ gekregen van ontwikkelingslan-
den. Als gevolg daarvan zien de ontwikkelingslanden zich 
geconfronteerd met een enorme schuldenproblematiek. 
Men vindt dan ook dat het Westen zelf maar financieel zal 
moeten bloeden. Bovendien is daar een technologische 
voorsprong  aanwezig.
Dat is de patstelling waar partijen op de afgelo-
pen Klimaatconferentie in terecht zijn gekomen. 
Ontwikkelingslanden hebben overigens aangegeven wel 
open te staan voor overdracht van kapitaal en technologie. 
Voor veel van deze landen is het erg belangrijk dat er iets 
gebeurt, omdat ontwikkelingslanden het meest kwetsbaar 
zijn voor de gevolgen van klimaatverandering. Veel landen 
hebben uitgestrekte en laaggelegen kustgebieden en ver-
der zijn landen vaak minder veerkrachtig voor het opvan-
gen van tegenslagen. 

Besluit
Uit dit artikel blijkt dat de resultaten van klimaatonderzoek 
met onzekerheden zijn behept. Daarom is het stimuleren 
van meteorologische metingen en het monitoren van eco-
systemen wenselijk, evenals het modelleren van het toe-
komstige klimaat om in ieder geval een indruk te krijgen 
van mondiale opwarming en haar gevolgen.

Behalve het doen van onderzoek is het ook verstandig om 
een actief klimaatbeleid te voeren, in ieder geval uit voor-
zorg. Eén van de mogelijkheden daarvoor, het afschaffen 
van fossiele brandstoffen, is om andere redenen sowieso 
al gewenst. Verder zullen vooral de armere landen lijden 
onder klimaatverandering. Aan het belangrijkste interna-
tionale klimaatbeleid van het moment, het Kyoto protocol, 
kleven wel wat bezwaren. Als men er van uitgaat dat het 
versterkte broeikaseffect grotendeels een menselijke oor-
zaak heeft, zijn de huidige inspanningen ontoereikend. Het 
gaat tot nu toe namelijk slechts over de periode 2008-2012, 
er doen maar een beperkt aantal landen aan mee en de 
verplichtingen die men zich gesteld heeft zijn vanuit het 
klimaatbelang bekeken erg karig. De wereld red je er niet 
mee. Toch moet men ergens beginnen. Of volgens het beeld 
dat oud-milieuminister Winsemius gebruikte: je moet van 
een één-jarige niet verwachten dat hij een marathon kan 
lopen. Maar we willen daar graag aan toevoegen: het wordt 
wel tijd dat er zoden aan de dijk worden gezet. Niet alleen 
emissiereductie is van belang, maar ook aanpassingsmaat-
regelen4 zijn nodig om kwetsbare gebieden te beschermen 
tegen de gevolgen van klimaatverandering.

T h e m a S t u d i e
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Noten
1  Zie ook: Petersen, Arthur (2004). Het voorzorgprincipe: (on)zekerheid over klimaat-

verandering. Uit: Beweging, jaargang 68, nr. 3.
2   Zie bijvoorbeeld: UNFCCC (2004). United Nations Framework Convention on Climate 

Change – The first ten years. Climate Change Secretariat, Bonn.
3   Openingstoespraak van president Kirchner op COP 10.
4   Het Klimaatbureau van de VN is daar ook al mee bezig. Zie http://unfccc.int
5   Bass S. et al (2000). Rural livelihoods and carbon management, International Institute for 

Environment and Development, London
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Energie in de wereldbroeikas
Door dr. Joop F. van de Vate (67), chemicus, oud-directeur ECN-Petten; IIASA-Laxenburg (1989-1990), IAEA (VN-Atoombureau)-Wenen (1991-1996).

Sinds de Club van Rome is een mogelijke klimaatveran-
dering ten gevolge van gebruik van fossiele brandstof-
fen meer in de belangstelling gekomen. Daardoor kreeg 
klimaatvriendelijk energiebeleid een steeds hogere prio-
riteit. Recent is een gezamenlijk advies uitgekomen van 
de VROM-raad en de Algemene Energieraad met het oog 
op nieuw overheidsbeleid betreffende vermindering van 
broeikasgasemissies1. Dit rapport beschrijft de moeiten 
die getroost moeten worden om niet alleen het Kyoto-die getroost moeten worden om niet alleen het Kyoto-
doel (9% minder CO2-lozing in 2010 dan in 1990) te berei-
ken, maar vooral ook een duurzame samenleving na 2010.

CO2-beleid vergt energiebeleid
Van de broeikasgassen heeft kooldioxide (CO2) een rela-
tief hoge concentratie in de atmosfeer. CO2 verstoort het 
meest de atmosferische energie huishouding (voelbare 
en latente warmte). Het is voornamelijk afkomstig van 
verbranding van fossiele brandstof (olie, kolen en aard-
gas) en biomassa (energieopwekking uit bio-afval of uit 
speciaal geteelde biomassa zoals hout of plantaardige 
olie). Het overheidsbeleid is er daarom op gericht om, 
naast het bevorderen van energiebesparing, de rol van 
verbranding in de energieverzorging terug te dringen; 
vreemd genoeg niet voor biomassa-verbranding. Vrijwel 
altijd wordt slechts met de directe CO2-lozing van fossiele 
brandstof gerekend. Omdat aardgas de laagste directe 
energiespecifieke CO2-lozing heeft, geeft men aan aard-
gas de voorkeur in de “energiemix”. Kolen en niet-duurza-
me biomassa2 zijn in dit opzicht het minst aantrekkelijk. 
Olie heeft een midden positie.
Men neemt aan dat CO2-lozing van de energie productie 
(elektriciteit en warmte) van niet-fossiele “brandstoffen” 
nihil is. In een ander artikel in dit blad wordt op die - niet 
verwaarloosbare! - indirecte emissies van broeikasgassen 
ingegaan.

Nederlands CO2-beleid in het verleden
De energiespecifieke CO2-lozing door ieder van de fos-
siele brandstoffen en de vermijding van CO2-lozing door 
waterkracht en kernenergie kunnen we gebruiken om 
een indruk te krijgen van het nationale, regionale en 
mondiale CO2-beleid. Daarvoor zijn jaarreeksen van nati-
onale energieconsumptie beschikbaar3.
Wereldwijd blijkt sinds 1990 jaarlijks 4,5 miljard ton (18%) Wereldwijd blijkt sinds 1990 jaarlijks 4,5 miljard ton (18%) 
meer CO2 te zijn geloosd. Dit is het gevolg van een met 1100 
Mtoe (=miljoen ton olie-equivalent) toegenomen jaarlijkse 

Energiebehoefte is één van de belangrijkste primaire levensbehoef-

ten van de mens. Energie is onmisbaar voor verwarming, verlich-

ting, mobiliteiten, arbeid (eventueel met behulp van dierlijke of 

menselijke energie) en voor de bereiding van voedsel en de produc-

tie van kleding. Voedsel en kleding zijn zelf ook weer onontbeerlijk. 

De mate waarin energie een primaire levensbehoefte is hangt 

samen met de levensstandaard. Hoe hoger de levensstandaard, 

hoe hoger de hoofdelijke energiebehoefte. Leveringszekerheid 

(beschikbaarheid van energie) is daarom van levensbelang voor 

ongeacht welke vorm van samenleving, of dat nu een industriële is 

of de Derde Wereld. 
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mondiale energieconsumptie, ongeveer gelijk verdeeld over 
de industrie- en ontwikkelingslanden.
Een goede indicator van het CO2- beleid is de CO2-emis-
sie per geconsumeerde eenheid van energie, berekend in 
Tg (=miljoen ton) CO2 per EJ (primaire) energie. Het beeld 
daarvan over de afgelopen 40 jaar is bijvoorbeeld voor 
Nederland, Frankrijk, China en mondiaal zeer uiteenlopend.
Tot de oliecrisis (1973) is het Nederlandse CO2-beleid kli-
maatvriendelijk: de energiespecifieke CO2-lozing neemt 
goed af omdat in die periode olie en kolen deels vervan-
gen werden door aardgas, waarvan de directe CO2-lozing 
van stoken geringer is. Echter, na 1973 neemt het aandeel 
van steenkolen in de energiemix langzaam weer toe: het 
Nederlandse energiebeleid wordt klimaatonvriendelijker.
Bij vergelijking met Frankrijk en China, blijkt Frankrijk 
heel goed te scoren door de grootschalige vervanging 
van steenkolen door kernenergie. China is ook langzaam 
op de goede weg door toenemende vervanging van 
steenkolen in de energiemix door olie, kernenergie en 
vooral waterkracht. Het hoge aandeel van steenkolen in 
de Chinese energiemix is de reden van de toch nog altijd 
hoge specifieke CO2-lozing (ca. 75 Tg CO2/EJ), terwijl het 
hoge aandeel van kernenergie in de Franse energiemix 
juist leidt tot de zeer lage CO2-emissie van 35-40 Tg/EJ, 
een voorbeeldig klimaatvriendelijk energiebeleid.
Nederland scoort met ca. 70 Tg CO2/EJ nog slechter dan 
het mondiale gemiddelde van ca. 60 Tg CO2/EJ.

CO2-vermijding door waterkracht en 
kernenergie
Door energieopwekking met kernenergie en waterkracht 
in plaats van met fossiele brandstof wordt wereldwijd 
8-9% van de totale wereld CO2-lozing vermeden. Die van 
kernenergie is vrijwel stabiel, terwijl die van waterkracht 
vrij sterk fluctueert door de jaarlijkse neerslagvariaties. 
De Alpenlanden moeten daarom zelfs voor een deel van 
het jaar elektriciteit importeren, o.a. afkomstig van kolen-
centrales met de hoge CO2-lozing!
Zoals hierboven bleek (Frankrijk), draagt kernenergie 
draagt bij aan een klimaatvriendelijk energiebeleid. Het 
is dus onverstandig om de kerncentrales te sluiten vóór 
“sluitingstijd”. 40 jaar is niet onredelijk voor een kern-
centrale, maar elders zijn centrales al op weg naar 60 
jaar. Bij sluiting van de kerncentrale Borssele zou de CO2-
lozing jaarlijks ruim één procent meer verlaagd moeten 
worden om de Kyoto-verlaging van 9% in 2010 te halen. 
En dat blijft ook na 2013 nog van belang. Dit spreekt eens 
te meer omdat Nederland in 2003 al ruim 20% boven de 
1990-norm loosde.

Karakteristieken van enkele energiebronnen
Van een aantal energiedragers zullen relevante karak-
teristieken gegeven worden: de fossiele brandstoffen, 
waterkracht, kernenergie, zonne-energie PV en wind-
kracht. Biomassa en waterstof worden apart behandeld.

Beschikbaarheid
De fossiele brandstoffen (kolen, olie, aardgas) en kern-
energiedrager uraan (eventueel thorium) zijn bij de hui-
dige vraag nog voor vele tientallen tot honderden jaren 
beschikbaar. Kolen en olie worden door Nederland op 
grote schaal geïmporteerd. De politieke instabiliteit van 
een aantal OPEC-landen (het mondiale oliekartel) maakt 
het wenselijk naar een alternatief voor olie te streven.

Opslag
De opslagvoorraden van kolen en olie zijn volumineus. 
Grotere voorraden van aardgas kan men niet opslaan 
dan alleen in lege aardgasvelden. Voorraden van kern-
brandstof zijn gemakkelijk op te slaan en zijn boven-
dien goedkoop.

Transport
De leveringszekerheid van energie hangt evenzeer af De leveringszekerheid van energie hangt evenzeer af 
van het transport van energiedragers. Steenkolen, olie van het transport van energiedragers. Steenkolen, olie 
en aardgas worden vaak over grote afstanden aange-en aardgas worden vaak over grote afstanden aange-
voerd. Terroristische aanslagen op vrachtschepen en voerd. Terroristische aanslagen op vrachtschepen en 
pijpleidingen zouden de levering van deze energie-
dragers ernstig kunnen belemmeren. Het moeilijke 
transport van de vaak volumineuze biomassa vanuit transport van de vaak volumineuze biomassa vanuit 
verspreide locaties is een belangrijk aspect van biomas-verspreide locaties is een belangrijk aspect van biomas-
sa-energie-planning. Stookinstallaties met biomassa sa-energie-planning. Stookinstallaties met biomassa 
betrekken de brandstof daarom uit een gebied van 
maximaal 50 km en hebben daarom meestal een laag maximaal 50 km en hebben daarom meestal een laag 
vermogen.

Betrouwbaarheid installaties
Installaties voor opwekking van fossiele energie en 
kernenergie zijn zeer betrouwbaar.

Leveringszekerheid
Leveringsbeperkingen zijn er met waterkracht (jaar-Leveringsbeperkingen zijn er met waterkracht (jaar-
lijks variabel aanbod van smeltwater) en met zon- en lijks variabel aanbod van smeltwater) en met zon- en 
windenergie (korte-termijn en lokaal, variabel aanbod). windenergie (korte-termijn en lokaal, variabel aanbod). 
Biomassa-aanbod wisselt met de seizoenen (opslag is Biomassa-aanbod wisselt met de seizoenen (opslag is 
volumineus) en kan ook jaarlijks sterk variëren.

Afval
Afval van energieproductie speelt vooral bij de discus-Afval van energieproductie speelt vooral bij de discus-
sie over kernenergie een rol. Echter, het afval van de 
fossiele brandstoffen en van biomassa is evenmin ver-fossiele brandstoffen en van biomassa is evenmin ver-
waarloosbaar. Vrijwel altijd valt dit afval onder de norm waarloosbaar. Vrijwel altijd valt dit afval onder de norm 
voor chemisch afval en vergt het speciale behandeling voor chemisch afval en vergt het speciale behandeling 
voor de opberging of voor mogelijke toepassingen. 
Stoken van 1000 MW(e) steenkool of biomassa produ-Stoken van 1000 MW(e) steenkool of biomassa produ-
ceert jaarlijks ettelijke 100.000 ton vlieg- en bed-as. In ceert jaarlijks ettelijke 100.000 ton vlieg- en bed-as. In 

Het overheidsbeleid is er op gericht om, naast het Het overheidsbeleid is er op gericht om, naast het 
bevorderen van energiebesparing, de rol van verbranding bevorderen van energiebesparing, de rol van verbranding 
in de energieverzorging terug te dringen.in de energieverzorging terug te dringen.
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beide gevallen gaat het om niet-verwaarloosbare hoe-
veelheden arseen-, lood-, cadmium- en kwikverbindingen. 
Overigens zijn alle energiedragers uit de bodem radioac-
tief “besmet”. Met de reststromen (vlieg- en bedas, afzet-
tingen in pijpleidingen) moet even zorgvuldig worden 
omgesprongen als met radioactieve stoffen. 

Een 1000 MW(e) kerncentrale produceert jaarlijks 27 ton 
hoog-radioactief afval (HAVA; 3 m3 in glas na opwerking) 
en ca. 800 ton laag- en middelactief afval (LAVA en MAVA). 
Vrijwel alle LAVA en MAVA kan definitief opgeslagen 
worden, met uitzondering van enkele landen vanwege 
politieke blokkades. Er is nog geen definitieve opslag voor 
HAVA. Dat is ook niet urgent; de volumina zijn klein en 
het is zinvol dit eerst – zoals dat heet - te laten “afkoelen”. 
Deskundigen zijn het erover eens dat veilige geologische 
opslag van HAVA technisch mogelijk is4, zelfs een “terug-
neembare” berging5. Daarnaast wordt een kernfysische 
techniek ontwikkeld om de langlevende hoogtoxische 
radio-isotopen in HAVA te vernietigen.

Veiligheid
Kernenergie heeft inmiddels bewezen een veilige ener-
gietechnologie te zijn. In totaal waren er wereldwijd 
ongeveer 12.000 bedrijfsjaren met kerncentrales zonder 
noemenswaardige lozing van radioactief materiaal bij 
incidenten. Het ongeval met de Windscale reactor (UK, 

1975) is niet relevant: het was geen kerncentrale maar 
diende voor kernwapen productie. Het ongeluk met de 
kerncentrale in Three-Mile Island (USA, 1979), waarbij een 
groot gedeelte van de reactorkern smolt, toont aan dat 
zelfs met de eerste-generatie kerncentrales er geen radio-
actief materiaal van betekenis naar buiten kan komen. 
Echter, voor de eigenaar was het ongeval kapitaalvernie-
tiging. De catastrofe met de RBMK-reactor in Tsjernobyl 
is eveneens irrelevant. Het was een slecht veiligheidsex-
periment met een reactor van een uniek onveilig type, 
bedoeld om zowel wapen-plutonium als elektriciteit te 
produceren. De 14 Russische RBMK-reactoren zijn nu vol-
doende veilig door maatregelen, zowel aan de installaties 
als betreffende de opleiding van de bedrijfstechnici. De 
productie van wapen-plutonium is gestopt.

Er is een rij van nieuwe-generatie kerncentrales, som-
mige groot (zoals de ‘European Pressurized water Reactor’, 
1600-1900 MW) en sommige klein (‘High Temperature 
Reactor’, 150 MW), die al in aanbouw of op termijn lever-
baar zijn. Veiligheid en rentabiliteit zijn nog verder opge-
voerd. Met “deep-burn” kan het grootste deel van het 
langlevende, hoogtoxische afval afgebroken worden. Ook 
het alternatief, “actiniden transmutatie”, is veelbelovend.

Kosten
De kosten van energieopwekking zijn een belangrijke 
karakteristiek. De opwekkingskosten van de fossiele en 
biomassa-brandstoffen zijn sterk afhankelijk van de 
brandstofkosten en zijn daardoor onaangenaam variabel. 
Daarentegen worden bij kernenergie, waterkracht en zon- 
en windenergie de opwekkingskosten vooral bepaald 
door de investering in de installatie, de aflossingsrente 
daarvan en de verwachte levensduur van de installatie. 
Aangezien levering van zowel waterkracht als zon- en 
windenergie soms sterk kunnen variëren, moeten de 
leveringskosten van de “backup” doorberekend worden. 
Alles bij elkaar komt kernenergie bij de huidige lage aflos-
singsrente er voor Nederland in dit verband het beste 
uit. Enigszins vergelijkbaar zijn waterkracht en kolen- en 
aardgas-stoken.

Grondbeslag
Het grondbeslag loopt sterk uiteen voor de verschillende 
energieën. “Run-of-river” waterkracht, kernenergie en 
bos-afval biomassa scoren laag. Waterkracht-met-reser-
voir en biomassa energieplantage gebruiken veel grond. 
Zonne-PV en windenergie zitten er tussenin. 

Biomassa
Biomassa voor energieopwekking is er in veel soorten: 
houtafval, rioolzuiveringsslib, frituurvet, smeerolie, huis-
houdelijk en ander bio-afval en voor energieopwekking 
geteelde biomassa. Het recente rapport Energietransitie 
(VROM-Raad en Algemene Energieraad, 2004) ziet in “teelt, 



Kernenergie lijkt een respectabele rol te kunnen spelen in Kernenergie lijkt een respectabele rol te kunnen spelen in 
een klimaatvriendelijk energiebeleid.een klimaatvriendelijk energiebeleid.
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1   Energietransitie, klimaat voor nieuwe kansen, gezamenlijk advies van de VROM-Raad en de 
Algemene Energieraad, december 2004.

2   ‘Duurzame’ biomassa-energie veronderstelt adequate, complementaire CO2-opslag in bio-
massa, als bij energieplantages (zie voor uitleg over energieplantages de paragraaf over 
biomassa)

3   Goed bruikbaar voor dit doel zijn het jaarlijks verschijnende British Petroleum Statistical 
Review of World Energy met tijdreeksen voor een zeer groot aantal landen vanaf 1965.Review of World Energy met tijdreeksen voor een zeer groot aantal landen vanaf 1965.Review of World Energy

4   Nuclear Power, Nuclear Techniques and Sustainable Development, IAEA, Wenen, 1992.
5   Terugneembare berging, een begaanbaar pad?, CORA-eindrapport, Min. Economische 

Zaken, februari 2001.

import en verwerking van biomassa” “in beginsel kans-
rijke mogelijkheden” voor Nederlandse energie. Daarvoor 
zou Nederland het dan “vooral van import van biomassa” 
moeten hebben. Biomassa is opgeslagen zonne-energie 
(fotosynthese), dus afkomstig van een als permanent, dus 
duurzaam te beschouwen, bron van energie.

Biomassa-energie is echter slechts duurzaam als de bio-
massa-koolstof deel uitmaakt van een gesloten cyclus 
van koolstof. De bij verbranding geloosde koolstofdioxide 
(CO2) moet in speciaal daarvoor geteelde aanplant wor-
den vastgelegd. Duurzame biomassa-verbranding veron-
derstelt aanplant van vegetatie zodanig dat minstens de 
ontstane hoeveelheid CO2 in de aanplant wordt opgesla-
gen. Dit is dan eigenlijk een energieplantage. Evenzo is 
energiewinning uit fossiele brandstof, afgezien van ande-
re aspecten, duurzaam als er een CO2-adequate aanplant 
van vegetatie tegenover staat. Zo niet, dan verhoogt de 
geloosde CO2 het niveau in de atmosfeer en versterkt dat 
het broeikaseffect. Biomassa-energiewinning is dan niet 
verschillend van energiewinning uit fossiele brandstof. 
Dat biomassa-energie sowieso duurzaam zou zijn is een 
wijdverbreid misverstand

Helaas is het zo dat in er Nederland geen garantie is 
dat de aan centrales geleverde biomassa (rioolzuive-
ringsslib, bouw houtafval, industrieel en huishoudelijk 
bio-afval, houtafval, houtimport) gecompenseerd wordt 
door een CO2-adequate aanplant. Het ligt voor de hand 
om op korte termijn een systeem van certificering van 
duurzame biomassa in te voeren, waarbij voor biomassa-
energie winning de complementaire vegetatie aanplant 
aangetoond moet worden. De Nederlandse overheid 
rekent zich Kyoto-rijk met onder andere het in de praktijk 
niet-duurzaam bij-stoken met biomassa in kolencentra-
les. De overheid dient aan het bij-stoken met biomassa 
de verplichting te verbinden tot adequate CO2-opslag in 
vegetatie aanplant (door de Rekenkamer te controleren). 
Zelfs dan nog dient men zich er rekenschap van te geven 
dat er relatief hoge indirecte CO2-emissies zijn verbonden 
aan biomassa (teelt, transport en biomassa-voorbehan-
deling, de stookinstallatie en afvalberging).

Waterstof
Waterstof is geen energiebron zoals de fossiele brand-
stoffen, maar een secundaire energiedrager, zoals elek-
triciteit. Waterstof kan langs chemische weg worden 
verkregen uit aardgas of steenkolen, maar ook met 
elektriciteit. In de USA wordt een kerncentrale gebouwd 
voor waterstofproductie. Waterstof heeft zelf geen directe 
verbrandings-CO2 en kan met een brandstofcel direct in 
elektriciteit worden omgezet.
Omdat opslag van grotere hoeveelheden nog niet tech-
nisch haalbaar is, moet men het daarom vlak bij de bron 
gebruiken, en bij voorkeur niet voor mobiliteit.

Waterstof lekt gemakkelijk, bijvoorbeeld 8x sterker 
dan aardgas, en is vergelijkbaar explosief in lucht. 
Lekkage van waterstof is ongewenst. Ten eerste moet 
men lekkage in ruimten voorkomen, omdat dat tot 

heftige explosies kan leiden, frequenter dan met het 
minder lekkende aardgas. In de tweede plaats - en dat 
wordt weinig onderkend - waterstof is een potentieel wordt weinig onderkend - waterstof is een potentieel 
broeikasgas. Het hoopt zich op gedurende ca. 10 jaar broeikasgas. Het hoopt zich op gedurende ca. 10 jaar 
in de atmosfeer - typisch voor broeikasgassen - voor-in de atmosfeer - typisch voor broeikasgassen - voor-
dat enkele procenten ervan in de stratosfeer worden dat enkele procenten ervan in de stratosfeer worden 
afgebroken. Het is een mogelijk indirect effect dat afgebroken. Het is een mogelijk indirect effect dat 
waterstof verdacht maakt. Waterstof, grootschalig waterstof verdacht maakt. Waterstof, grootschalig 
toegepast in een “waterstofeconomie”, zou via de stra-toegepast in een “waterstofeconomie”, zou via de stra-
tosfeerchemie de stratosferische waterhuishouding, tosfeerchemie de stratosferische waterhuishouding, 
het “ozon-gat” en de atmosferische energiebalans op het “ozon-gat” en de atmosferische energiebalans op 
ernstige wijze kunnen beïnvloeden. Dat is nog onvol-ernstige wijze kunnen beïnvloeden. Dat is nog onvol-
doende onderzocht. De voorstellen voor korte-termijn doende onderzocht. De voorstellen voor korte-termijn 
invoering van waterstof als energiedrager zijn dus invoering van waterstof als energiedrager zijn dus 
nogal prematuur. Als er proefprojecten mee worden nogal prematuur. Als er proefprojecten mee worden 
uitgevoerd, zou dat zeker niet in het wegvervoer moe-uitgevoerd, zou dat zeker niet in het wegvervoer moe-
ten zijn met de inherent grote lekkage mogelijkheden.ten zijn met de inherent grote lekkage mogelijkheden.

Kernfusie
Kernfusie wordt in de Europese en vaderlandse politiek Kernfusie wordt in de Europese en vaderlandse politiek 
breed omarmd als alternatief voor kernenergie, doch breed omarmd als alternatief voor kernenergie, doch 
is pas na 2050 beschikbaar. Bovendien zijn er twijfels is pas na 2050 beschikbaar. Bovendien zijn er twijfels 
of het wel hanteerbare (mogelijk ettelijke 1000 MW) of het wel hanteerbare (mogelijk ettelijke 1000 MW) 
installaties zijn.

Kernenergie is een optie
Alles bij elkaar lijkt kernenergie een respectabele rol Alles bij elkaar lijkt kernenergie een respectabele rol 
te kunnen spelen in een klimaatvriendelijk energiebe-te kunnen spelen in een klimaatvriendelijk energiebe-
leid, zowel op mondiaal niveau als ook in Nederland. leid, zowel op mondiaal niveau als ook in Nederland. 
In Nederland is het nodig om op verantwoorde wijze In Nederland is het nodig om op verantwoorde wijze 
duidelijk te maken dat kerncentrales veilig zijn, eco-duidelijk te maken dat kerncentrales veilig zijn, eco-
nomisch rendabel, grote leveringszekerheid hebben, nomisch rendabel, grote leveringszekerheid hebben, 
klimaatvriendelijker dan andere opties, en dat er een klimaatvriendelijker dan andere opties, en dat er een 
betrouwbare en veilige technologie is voor het bergen betrouwbare en veilige technologie is voor het bergen 
van radioactief afval van kerncentrales. De toepassing van radioactief afval van kerncentrales. De toepassing 
is alleen politiek geblokkeerd.
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In verband met energieopwekking worden vooral de gas-
sen kooldioxide (CO2), methaan (CH4) en stikstofmonoxide 
(N2O) geloosd. Broeikasgassen hebben een langdurig effect 
op de atmosferische warmtehuishouding: ze verdwijnen 
pas na decennia of eeuwen uit de atmosfeer. Arrhenius, 
een bekende Zweedse chemicus, heeft al in het midden van 
de 19-de eeuw berekend dat CO2 in de atmosfeer belang-
rijk is in de atmosferische warmte huishouding.

Rumoer rond de broeikas
Er is nog al eens rumoer over het al of niet bestaan van een 
door de mens veroorzaakt broeikas-effect. Dat is ook begrij-
pelijk omdat de erop gebaseerde maatregelen ingrijpend 
zijn, en er is ook wel reden voor. Voor die maatregelen moe-
ten zeer ingewikkelde wetenschappelijke klimaatmodellen 
worden gebruikt. De atmosfeer is een zeer gecompliceerd 
systeem. Die klimaatmodellen bevatten noodzakelijker-
wijs een aantal benaderingen en vereenvoudigingen. Die 
modellen moeten worden aangepast en gevalideerd door 
ze te vergelijken met tijdreeksen van weergegevens. Het 
huidige rumoer rond het klimaatmodel voor “Kyoto” komt 
hieruit voort. Dat klimaatmodel is onder andere door 
Mann c.s. ontwikkeld. Zij blijken de waarnemingsreeksen 
te hebben aangepast aan het model in plaats van slechts 
andersom en dat verborgen gehouden te hebben. Dit 

ondergraaft niet alleen de betrouwbaarheid van de kli-
maatverwachtingen met dit “Kyoto”-model, maar ook de 
conclusie dat de atmosferische opwarming van de afgelo-
pen anderhalve eeuw door de mens zou zijn veroorzaakt. 
Er zijn verder nog een aantal onverklaarde factoren, bij-
voorbeeld in het CO2-gedrag en onzekerheid over belang-
rijke indirecte, zoals atmosfeerchemische en biologische 
effecten van sommige broeikasgassen.
Klimaatverwachtingen zijn verder gebaseerd op langter-
mijn scenario’s (“wat-indien”) betreffende vooral regionale 
bevolkingsgroei en welvaart. Daarbij heeft men de preten-
tie te weten hoe samenlevingen er uitzien op een termijn 
van decennia, zowel de broeikasgas lozingen ervan als 
ook de maatregelen daarbij. Dat maakt ook het effect van 
duurzaamheid maatregelen onbetrouwbaar. Kortom, er is 
terughoudendheid geboden om energiebeleid te baseren 
op scenario’s en klimaatmodellen.
Daarentegen is het volstrekt duidelijk dat de steeds 
stijgende broeikasgasniveaus het klimaat bedreigen. 
Maatregelen zouden daarbij niet op, helaas nog voor lan-
gere tijd onbetrouwbare, modelberekeningen gebaseerd 
moeten zijn maar op een afzwakken of zo mogelijk voorkó-
men van stijging van broeikasgas niveaus. In het gebruik 
van modellen, vooral van menselijk gedrag en klimaat, zit 
teveel van “maakbaarheid” van de samenleving. Men gaat 
dan voorbij aan de noodzaak van verandering van levens-
beschouwing van de mensen. 

De toekomst van de broeikas
In 1992 vond in Rio de Janeiro een VN-wereldconferentie, 
de ‘UN Conference on Environment and Development’ 
(UNCED) plaats. De Verklaring van Rio, “Agenda 21”, betreft 
niet alleen klimaatverandering. Het accent in de Rio-
Beginselen ligt ook op ontwikkeling van de Derde Wereld, 
in het bijzonder het verminderen van verschillen in levens-
standaard met de industrielanden en het beter voorzien in 
hun behoeften. De ontwikkeling van de levensstandaard en 
de demografie van de wereldbevolking zijn de twee belang-
rijkste factoren als men speculeert over de toekomst van de 
lozing van broeikasgassen. Energiebehoefte is een essenti-
ele component van de levensstandaard en de hoofdelijke 

T h e m a S t u d i e

Klimaatvriendelijkheid van verschillende energiesoorten
Door dr. Joop F. van de Vate (67), chemicus, oud-directeur ECN, Petten; IIASA, Laxenburg (1989-1990); IAEA 
(VN-Atoombureau), Wenen (1991-1996).

Al sinds de schepping is er een natuurlijk broeikaseffect door de in de atmosfeer aanwezige waterdamp. Die waterdamp 

zorgt ervoor dat de aardse warmte-uitstraling richting het heelal door het onderste deel van de atmosfeer deels wordt 

geabsorbeerd. Zonder dat vocht in de lucht zou de gemiddelde wereld temperatuur - 30 0C zijn. Naast waterdamp hou-

den nog meer gassen in de atmosfeer - broeikasgassen - die warmtestraling enigszins tegen.
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CO2-”lozingen” hangen nauw samen met hoofdelijk ener-
giegebruik. Ons gemakshalve beperkend tot energiegebruik 
en CO2, moet dus voor een toekomstige mondiaal gelijke 
levensstandaard het hoofdelijke energiegebruik in de ont-
wikkelingslanden en industrielanden gelijk worden. Echter, 
dat energiegebruik bij ons is nu ongeveer 10 maal groter. 
De bevolkingsgroei in ontwikkelingslanden is groot en die 
van de industrielanden nihil, terwijl er respectievelijk ruim 
4 miljard en 1 miljard mensen wonen. Naar verwachting 
zal de wereldbevolking in de tweede helft van deze eeuw 
groeien tot ongeveer 12 miljard, (mogelijk meer) louter door 
bevolkingsgroei in ontwikkelingslanden met een factor 2,5 
- 3. Hiervan uitgaande kan men berekenen wat er gebeurt 
als er geen mondiale CO2-lozingsmaatregelen worden 
genomen. Bij gelijkblijvende mondiale energiemix zal dan 
de huidige mondiale CO2-lozing met een factor zes toene-
men tot 150 Pg (1000 miljoen ton) CO2 per jaar! Ingrijpende 
beperkende maatregelen zijn dus nodig. Zou men aan het 
eind van de 21-e eeuw de mondiale CO2-lozing willen sta-
biliseren op het 1990-niveau (Kyoto), dan dienen de indu-
strielanden het gemiddelde hoofdelijk energiegebruik met 
ca. 80% te verlagen en mag dit in de ontwikkelingslanden 
ca. 6 maal hoger worden. Dit vergt een klimaatvriendelijke 
verandering van de mondiale energiemix met ca. 100 mil-
joen ton CO2-emissie per jaar minder. Wil men dat bereiken 
met kernenergie dan moeten er wereldwijd kerncentrales 
gebouwd worden in een tempo als in de jaren 1980. Dat 
is dus mogelijk, maar het vraagt een enorm investerings-
tempo voor deze kapitaalintensieve centrales. Overigens, 
hetzelfde investeringsprobleem zou zich voordoen bij 
waterkracht en nog sterker bij de verschillende vormen van 

duurzame energie. De VN staat positief tegenover kern-
energie in ontwikkelingslanden, blijkens een regelmatige 
jaarlijkse resolutie1 van de VN Algemene Vergadering.

Broeikasgassen onder één noemer brengen
Er zijn meer broeikasgassen die met energieproductie 
samenhangen dan kooldioxide alleen. Om het effect 
van een mengsel onder één noemer te brengen, heeft 
men de invloed op de aardse broeikas van ieder van de 
broeikasgassen berekend. Daarmee kan men dan het 
effect van een mengsel van broeikasgassen met bekende 
samenstelling uitdrukken in zgn. CO2-equivalenten. Het 
Intergovernmental Panel on Climate Change (IPCC)2 heeft 
vastgesteld dat twee andere belangrijke broeikasgassen, 
methaan (CH4) en stikstofmonoxide (N2O), respectievelijk 
21 maal en 230 maal sterker zijn dan CO2. Voor nog enkele 
andere broeikasgassen zijn deze GWP-factoren (Global 
Warming Potential) ook vastgesteld. Deze GWP’s zijn nodig 
om de bruikbaarheid van de verschillende energieën te 
vergelijken voor klimaatvriendelijk energiebeleid.

Vergelijking van de klimaatvriendelijkheid van 
de energieopties
Voor een adequate en eerlijke vergelijking van verschil-
lende energie opties is kennis nodig van de hoeveelheid 
broeikasgassen, die tijdens het gebruik van de installatie 
geloosd wordt om een energie-eenheid, bijvoorbeeld een 
kWhe elektriciteit, op te wekken. Daarvoor moet de gehele 
keten - van “wieg-tot-graf” - worden geanalyseerd, de ‘life 
cycle analysis’ (LCA). Zonder de gehele keten wordt er geen 
elektriciteit opgewekt. Bijvoorbeeld voor kernenergie bete-
kent dit inventarisatie van alle energie en materialen die 
nodig zijn voor winning van uraan-erts tot berging van 
radioactief afval, alsmede de door het gebruik en productie 
van die energie en materialen geloosde broeikasgassen. 
Een dergelijk onderzoek is in de jaren 1990 onder auspiciën 
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Klimaatvriendelijkheid van verschillende energiesoorten

Zonder het natuurlijke broeikaseffect zou de gemiddelde Zonder het natuurlijke broeikaseffect zou de gemiddelde 
wereld temperatuur - 30°C zijn.wereld temperatuur - 30°C zijn.
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van het IAEA, een VN-agency in Wenen, uitgevoerd voor de 
fossiele energieën, voor kernenergie, waterkracht, zon- en 
windenergie, en biomassa. Experts van buiten het IAEA 
zijn daarvoor in ad-hoc vergaderingen bijeen geweest. 
Huidige en toekomstige consensus waarden zijn daarbij 
vastgesteld voor de meeste van deze energieën; ze worden 
uitgedrukt in CO2-equivalenten per opgewekte elektrische 
kWhe (g CO2-equiv./kWhe). Een samenvatting is te vinden 
in een IAEA-publicatie3. De spreidingen in de emissie waar-
den hangen samen met uiteenlopende installatietypen en 
de gebruikte analyse methode.

Fossiele brandstoffen
De keten van de fossiele brandstoffen bestaat uit winning, 
transport, voorbehandeling, bouw en bedrijf van de centra-
le, afvoer en opslag van as. De totale broeikasgas emissies 
voor steenkolen, olie en aardgas bedragen respectievelijk 
1000-1300; 800-900; en 400-600 g CO2-equiv./kWhe. Op 
een termijn van 10-20 jaar zouden deze waarden in Europa 
met 35% -50% verlaagd kunnen worden. Verdere verlaging 
zou mogelijk zijn bij opslag van de verbrandings-CO2 in 
bijvoorbeeld lege aardgasvelden.

Het grootste deel, 80-90%, van de totale broeikasgas 
emissie van de steenkolen keten is afkomstig van de CO2 
gevormd bij de verbranding. De rest van de emissie is 
afkomstig (ca. 8%) van mijngas (CH4) geloosd bij mijn-

bouw, van energie voor winning en kolenbehandeling (ca. 
4%), en voor 1-2% van transport. De waarden van bruinkool 
wijken hiervan weinig af.

Circa 85% van totale broeikasgas emissie van de olie keten 
is van de CO2 gevormd bij de verbranding. De rest, 15%, 
is afkomstig van lozing van geassocieerd aardgas en van 
petrochemie.

Eveneens circa 85% van de op zich relatief lage totale 
broeikasgas emissie van de aardgas keten, is van de CO2 
gevormd bij de verbranding. De rest kan toegeschreven 
worden aan energie gebruik van en verlies bij winning en 
transport. In de Slochterense lucht is aardgas goed meet-
baar. Er is onduidelijkheid over deze laatste verliezen tot 
aan de eindgebruiker. Die zouden tot 10% kunnen bedra-
gen van de mondiale productie, vooral ten gevolge van de 
winning van aardgas in en het transport vanuit Siberië4. 
Dit laatste zou de totale emissiefactor voor aardgas verho-
gen tot 1200 g CO2-equiv./kWhe.5 Ook voor het gas-winning 
en distributiesysteem worden lozingspercentages bere-
kend van 5-10%.6

Kernenergie
Kernenergie heeft een keten met een groot aantal schakels: 
uraan-winning van en -isolatie uit erts, uraanfluoride pro-
ductie, uraan-235 verrijking, splijtstof fabricage, bouw en 
bedrijf van de kerncentrale, eventueel splijtstof opwerking, 
tijdelijke opslag en definitieve berging. Afhankelijk van het 
verrijkingsproces, diffusie of centrifuge, is de broeikasgas-
emissie respectievelijk 9 of 20 g CO2-equiv./kWhe (nog-
maals, ter vergelijking: de totale broeikasgas emissies voor 
aardgas, olie en steenkool bedragen 400-1300g CO2-equiv./
kWhe). Niet opwerken geeft een geringe verlaging van 1,2 
g CO2-equiv./kWhe. De grootste bijdrage is afkomstig van 
bouw en bedrijf van de centrale: 3-4 g CO2-equiv./kWhe. De 
lozingen elders uit de productie keten zijn bedragen hoog-
uit 1 g CO2-equiv./kWhe.

Waterkracht
Bij waterkracht moet men onderscheiden tussen “run-
of-river” waterkracht - een turbine aangedreven door de 
stroming in een rivier - en de bekende stuwdam/-meer 
centrales, meestal hooggelegen “opslag”-centrales. De 
CO2-emissie van “run-of-river” waterkracht behoort tot 
de laagste: ca. 10 g CO2-equiv./kWhe. Helaas gaat het om 
relatief lage vermogens en zijn er beperkte mogelijkheden. 
Voor de damconstructie van “opslag”-centrales en bij een 
levensduur van 100 jaar berekent men 11 g CO2-equiv./
kWhe. De verdere indirecte CO2-emissie omvat methaan 
(CH4, GWP 21x CO2) afkomstig van vergassing van orga-
nisch materiaal op de bodem van het stuwmeer. Men dient 
dan te rekenen met in totaal ca. 15 g CO2-equiv./kWhe van 
“opslag”-centrales. De hoeveelheid CH4 is vooral afhanke-
lijk van de oppervlakte van het stuwmeer, in mindere mate 
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van de hoeveelheid organische materiaal (meestal is er 
voldoende aanwezig voor 100 jaar). Helaas is slechts voor 
de Canadese stuwmeren beperkte informatie beschikbaar 
over deze CH4-emissie. Berekeningen voor stuwmeren in 
het Amazone-gebied geven alarmerend hoge waarden: 
ruim 400 g CO2-equiv./kWhe. Zonder degelijk onderzoek 
van de CH4-emissie van stuwmeren zullen we het voorlo-
pig moeten doen met de waarde van 15 g CO2-equiv./kWhe

van “opslag”-centrales (met stuwmeer).

Windenergie
De energiespecifieke CO2-emissie van windenergie is sterk 
locatie-afhankelijk omdat de opbrengst zeer sterk toe-
neemt met de windsterkte. De energiespecifieke emissie 
wordt berekend voor een windturbine met capaciteitsfac-
tor 0,25 (windsterkte van 6,5). Daarvoor mag een CO2-emis-
siefactor van 10 g CO2-equiv./kWhe worden gehanteerd. 
Voor enkele landen (met uiteenlopende windregimes) 
werd een range van 10-50 g CO2-equiv./kWhe berekend. 
Japan met tyfoon-bestendige installaties met zwaardere 
fundering, heeft de hoogste waarden. Mogelijk kan de 30-
50% hogere opbrengst van off-shore windturbines niet de 
CO2-emissie bijdrage van de op zee benodigde extra fun-
dering compenseren.

Zonne-energie
De belangrijkste bijdrage aan de CO2-emissie vanuit de 
keten van zonne-fotovoltaïsche (zonne-PV) energieop-
wekking is afkomstig van het gebruikte silicium voor het 
fotovoltaïsche deel van de zonnecellen. Het gaat om de 
kwaliteit en de hoeveelheid van het silicium, dat meestal als 
bijproduct van de chips-industrie wordt verkregen. De CO2-
emissie factor van zonne-PV energie loopt – afhankelijk van 
het soort silicium - uiteen 110 tot 280 g CO2-equiv./kWhe. 
Bij nieuwe vormen van silicium kan in de toekomst voor 
zonne-PV energie de range verlaagd worden tot 30-60 g 
CO2-equiv./kWhe. Dan wordt de bijdrage van staal en/of alu-
minium van de PV-installatie belangrijker. Bovendien moet 
voor grotere zonne-PV installaties dan, de nog niet in reke-
ning gebrachte, CO2-bijdrage van het support en de funde-
ring verrekend worden: 10 of meer g CO2-equiv./kWhe.

Biomassa-energie
Biomassa-energie is een moeilijk geval, nog afgezien van 
veel onjuistheid rond de duurzaamheid van biomassa-
energie, waarop in het eerdere artikel is ingegaan. De 
keten van teelt, oogst, transport, voorbehandeling, stoken 
en afvalberging is gecompliceerd. Van niet-duurzame 
biomassa energieopwekking is de emissie minstens 1100 g 
CO2-equiv./kWhe. In de gevallen van duurzame biomassa-
energie gaat het om de broeikasgas lozingen vanuit de 
genoemde biomassa-keten: 30-60 g CO2-equiv./kWhe. Een 
bijzonderheid bij biomassa verbranding is de lozing van 
N2O, leidend tot een extra bijdrage van ca. 10 g CO2-equiv./
kWhe. De aard van de biomassa bepaalt waar in de keten 

de grootste broeikasgas bronnen zijn. Bij hout uit bosbouw 
blijkt kappen en hakselen ongeveer 2/3 van de totale keten 
emissie te geven (de installaties zijn vrij klein). Bij grote 
installaties voor verbranding van bos- en industriële afval 
komt meer dan 70% van de totale broeikasgas lozing, voor-
namelijk CO2, van het voor de installatie gebruikte staal en 
beton. Bij duurzame biomassa-energie van energieplan-
tages moet men rekenen met extra lozing van gebruikte 
(kunst)mest (energie-intensieve stoffen en N2O-vorming), 
alsmede CH4 uit natte cultuurbodems. Deze bijdragen 
kunnen groot zijn. Een gevoeligheidsanalyse van de natte 
teelt in een bijgemeste energieplantage met korte rota-
tietijd geeft indirecte emissies vanuit de bodem van ca. 
60-100 g CO2-equiv./kWhe. Dit komt bovenop de indirecte 
emissies van oogst, transport, voorbehandeling en (van) 
de stookinstallatie zelf. Duurzame biomassa-energie zou 
daarmee “indirect” totaal 130-170 g CO2-equiv./kWhe lozen.

Samenvatting en slotopmerking
Met het oog op de grote variatie in de energieketens kan 
vastgesteld worden dat de fossiele-energieopwekking ver-
uit de hoogste broeikasgas emissiefactors hebben. Tenzij 
goedkopere, definitieve CO2-opberging mogelijk wordt, 
lijkt een grote wereldwijde verlaging van broeikasgas 
lozing niet mogelijk. Daarvoor zijn de grote Derde-Wereld 
landen te zeer afhankelijk van hun inheemse fossiele 
brandstof voorraden. De fossiele brandstoffen en niet-
duurzame biomassa zijn beide ongeveer één grootteorde 
slechter dan zonne-PV, minder klimaatvriendelijk dus. In 
dit opzicht zijn ze zelfs ruim twee grootteorden slechter 
dan kernenergie en waterkracht. Wat klimaatvriendelijk-
heid betreft bevinden windenergie en duurzame biomassa 
zich tussen kernenergie en waterkracht enerzijds en 
zonne-PV anderzijds.

Bij de huidige politieke discussie over kernenergie dient 
de christelijke politiek zich te realiseren dat kernenergie 
een deel van de geschapen werkelijkheid is. De christelijke 
politiek mag daarom niet het vreedzaam gebruik van kern-
energie afwijzen in blinde navolging van radicale kringen 
met van-horen-zeggen kennis van energie, in het bijzonder 
van kernenergie.

1   A/RES/47/8 (1992). “The General Assembly, [ ], urges all States to strive for effective and har-
monious international cooperation in carrying out the work of the Agency IAEA, pursuant 
to its statute (bevorderen van de vreedzame toepassing van kernenergie, V.d.V.) in streng-
thening technical assistance and cooperation for developing countries”

2   Het wetenschappelijke gremium dat adviseert aan UNFCCC, het VN Framework 
Convention on Climate Change. UNFCCC formuleert het broeikasbeleid van maatregelen, 
zoals “Kyoto”, om het broeikas-effect te verminderen.

3   Spadaro, J. V., Langlois, L. en Hamilton, B., Greenhouse Gas Emissions of Electricity Generation 
Chains: Assessing the Difference, IAEA Bulletin 42/2/2000, Wenen, 2000.

4   Van de Vate, J.F., De rol van methaan emissies in het broeikaseffect, Energiespectrum, 
december 1991, 310-318.

5   Sullivan, K.M, Greenhouse Stabilization and Energy. Energex 1993, Seoel, Rep. Korea.
6   Mitchell, C., Sweet, J. en Jackson, T., A study of leakage from the UK natural gas distribution 

systemsystem, Energy Policy (nov. 1990), 809-818., Energy Policy (nov. 1990), 809-818.

T h e m a S t u d i e
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Waarom biobrandstoffen?
De sector verkeer en vervoer draagt in grote mate bij aan 
de CO2-emissies. Naar verwachting zal in 2010 bijna 20% 
van de nationale CO2-emissie veroorzaakt worden door 
het verkeer. Het emissieplafond van 38 Mton voor 2010 is 
zodanig dat we daar zonder veel inspanningen onder zul-
len blijven. Het huidige kabinetsbeleid vormt dan ook (nog) 
te weinig een stimulans om de CO2-emissie in het verkeer 
te beperken. 
In mei 2003 is er in Europa echter beleid vastgesteld 
ten aanzien van het gebruik van biobrandstoffen. 
Hoofdargument is dat biobrandstoffen beter zijn voor het 
milieu dan fossiele brandstoffen. Het gaat om twee richt-
lijnen1. De eerste is de biobrandstoffenrichtlijn die indica-
tieve streefwaarden bevat ten aanzien van het gebruik van 
biobrandstoffen. Het gaat om 2% vanaf 2005 en om 5,75% 
vanaf 2010. De tweede is een wijziging in de bestaande 
richtlijn over accijnzen. Daarmee wordt het mogelijk om 
voor een periode van zes jaar een accijnsverlaging of -vrij-
stelling te verlenen om biobrandstoffen, die nu nog duur-
der zijn dan fossiele brandstoffen, een kans op de markt te 
geven.

Wat zijn biobrandstoffen?
Biobrandstoffen zijn vloeibare of gasvormige brandstof-
fen die gewonnen worden uit biologisch materiaal en die 
gebruikt worden ter vervanging van fossiele brandstoffen 
zoals benzine en diesel. Het fenomeen biobrandstoffen 
is zeker niet nieuw. Ze zijn reeds verkrijgbaar, zoals PPO 
(plantenolie), biodiesel (voornamelijk op basis van kool-
zaad) en bio-ethanol (vervanger van benzine). Biodiesel en 
ethanol zijn zonder aanpassingen aan de motor tot 20% 
bij te mengen. Binnen de EU mag er trouwens (nog) niet 

meer dan 5% worden bijgemengd. Deze reeds beschikbare 
biobrandstoffen worden 1e generatie biobrandstoffen 
genoemd vanwege de relatief geringe CO2-reductie die 
gerealiseerd wordt in vergelijking met de 2e generatie, die 
echter nog in ontwikkeling is. De 1e generatie levert onge-
veer 50% CO2-reductie geredeneerd volgens het principe 
van Well to Wheel, dus de gehele keten in ogenschouw 
nemend. Maar bio-ethanol - een 1e generatie biobrandstof- , 
zoals dat in Nederland geproduceerd zou kunnen worden 
uit reststromen van de voedingsmiddelenindustrie (door 
Nedalco), kan een CO2-reductie opleveren van 70% en is 
daarmee van de beschikbare biobrandstoffen de meest 
kosteneffectieve2 en de aantrekkelijkste. De 2e generatie3

kan op een goedkopere wijze dan nu een reductie van wel 
90% bewerkstelligen. Dat is echter nog toekomstmuziek 
die naar verwachting over 5 à 10 jaar een commercieel aan-
trekkelijke werkelijkheid wordt.

Biobrandstoffen in Nederland!?
Wereldwijd is ethanol de meest gebruikte biobrandstof. In 
Brazilië rijdt iedereen op mengsels van benzine met 30 tot 
100% alcohol. In de VS gebruikte het wegverkeer in 2003 
ongeveer 10 miljard liter ethanol. In Zweden bevat alle ben-
zine 5% bio-ethanol. In Duitsland reden in 2000 al 210.000 
auto’s op biodiesel en dat aantal is sindsdien alleen maar 
toegenomen.
En Nederland? Het kabinet heeft zich in zijn Beleidsnota 
Verkeersemissies van juni 2004 voorgenomen om serieus 
werk te maken van de Biobrandstoffenrichtlijn, maar bij 
implementatie van deze richtlijn lopen we al wel een jaar 
achter op de ons omringende landen. Zo is in Duitsland nu 
al een volledige accijnsvrijstelling van biobrandstoffen.
De Tweede Kamer heeft tijdens de behandeling van het 
Belastingplan voor 2005 in november een motie van 
Kamerlid Crone aangenomen - mede ondertekend door 
André Rouvoet - waarin de regering onder meer wordt 
verzocht om in de miljoenennota 2006 met voorstellen te 
komen om biobrandstoffen die een positieve milieubalans 
hebben voor minimaal 5 jaar vrij te stellen van accijns. 
Accijnsvrijstelling is namelijk hét middel om het product 
in de markt te zetten. Daarmee wordt het kostprijsverschil 
dat er nu nog is tussen fossiele en biobrandstoffen over-
brugd. De industrie gaat pas over tot investeringen als er 
meer duidelijkheid is over de mogelijkheid om de investe-
ring terug te verdienen. Bij de behandeling van het onder-
deel Milieu van de VROM-begroting heeft Tineke Huizinga 
er nog eens op aangedrongen om zo spoedig mogelijk met 
een financieringsplan te komen waarmee het aanbod en 
de vraag van biobrandstoffen op de Nederlandse markt 
worden gestimuleerd. Immers, de tijd dringt.

Bronnen en noten:
- de Beleidsnota Verkeersemissies van het ministerie van VROM, juni 2004;
-  Vries, S. de et al, Factbook Biobrandstoffen, gezamenlijke uitgave van het Hoofdproductschap 

Akkerbouw en Rabobank, juni 2004;
-  http://gave.novem.nl, een website met veel informatie over biobrandstoffen, een aanrader. 
1   2003/30/EC en 2003/96/EG.
2   Kosten per vermeden CO2-emissie. Volgens de Quick Scan van de Beleidsnota Verkeersemissies 

van het Milieu- en Natuurplanbureau.
3   Voorbeelden zijn Fischler Tropsch-diesel en cellulosefermentatie.3   Voorbeelden zijn Fischler Tropsch-diesel en cellulosefermentatie.

Biobrandstoffen
Door Pieter Grinwis

T h e m a S t u d i e

Onze energievoorziening is nog altijd grotendeels gebaseerd op fos-

siele brandstoffen en daar komt maar heel langzaam verandering 

in. Ook in het verkeer, of beter gezegd, juist in het verkeer spelen 

fossiele brandstoffen nog een hele grote rol, terwijl een duurzamer 

alternatief voorhanden is, namelijk biobrandstoffen.
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Energiebesparing
Door Erik van Dijk en Pieter Grinwis

Mijn grootste bijdrage aan energiebesparing is…

ChristenUnie-
betrokkenen 

percentage (afgerond) 
734 respondenten

ECN-onderzoek 
(gecorrigeerd en 

afgerond) 
1132 respondenten

minder autogebruik 13% 4%

gebruik spaarlampen 11% 22%

verlichting niet onnodig laten branden 23% 27%

niet te warm stoken 28% 20%

efficiëntere apparatuur kopen 8% 22%

spaarkop op douche en/of korter douchen 3% nvt

geen vliegvakanties 9% nvt

andere manier 6% 6%

“Wat is uw grootste bijdrage aan energiebesparing?” Dat was de vraag die de redactie van DenkWijzer in februari via een 

email-poll stelde aan een willekeurige selectie van tweeduizend ChristenUnie-betrokkenen (leden, donateurs, jongeren e.d.). 

Er werd 734 keer gereageerd. De uitslagen staan in de eerste cijferkolom van de tabel.

Bij het formuleren van deze poll 
beschikten wij over een representatief 
onderzoek onder alle Nederlanders: 
‘Energiebesparing en huishoudens’ 
door het Energieonderzoek Centrum 
Nederland (www.ecn.nl) uit december 
2003.

Pas bij de verwerking van de eigen 
poll en het ECN-onderzoek ontdekten 
we dat we er in de vraagstelling van 
de poll geen rekening mee hadden 
gehouden, dat er ook mensen zijn die 
géén energie proberen te besparen… 
In het ECN-onderzoek was dat toch 
bijna 14%!
De meesten van die niet-bespaarders 
gaven als reden dat het hen niet inte-
resseert of dat ze niet weten hoe.
Om de twee onderzoekjes toch te 
kunnen vergelijken zijn de cijfers van 
het ECN-onderzoek gecorrigeerd naar 
de wel-energiebespaarders.

Omdat we de antwoordcategorieën 
van het ECN-onderzoek beperkt von-
den, kende onze poll nog twee extra 
antwoordcategorieën (douchen en 
vliegvakanties). Dit betekent alleen 
wel dat daardoor onze andere ant-
woordmogelijkheden een paar pro-
cent lager hebben gescoord.

Vergelijking met het ECN-onderzoek 
levert in ieder geval twee conclusies 
op:
-  ChristenUnie-betrokkenen kiezen 

vaker voor ‘minder autogebruik’ en 
‘niet te warm stoken’

-  ChristenUnie-betrokkenen kiezen 
duidelijk minder vaak voor ‘gebruik 
spaarlampen’ en ‘efficiëntere appa-
ratuur kopen’

In het ECN-onderzoek is overigens 
ook gekeken naar motieven van ener-
giebesparing. Meer dan 60% zegt 
dan ‘geldbesparing’, iets meer dan 
30% ‘beter voor het milieu’ en nog 
geen 5% zegt specifiek dat ze energie 
besparen om het broeikaseffect tegen 
te gaan.

Ook blijkt dat het grootste deel van 
de respondenten alleen bereid is zijn 
eigen CO2-uitstoot te verminderen 
als dit leidt tot een directe eigen kos-
tenbesparing. 

Het nut van energiebesparing
Denkend over klimaatverandering 
en redenerend vanuit een begrip als 
rentmeesterschap ligt zuinig omgaan 
met energie natuurlijk het meest 
voor de hand.
Ook de ECN benadert het energie-
vraagstuk op deze wijze: allereerst 
komt het terugdringen van de ener-
gievraag in beeld, dus het zo efficiënt 
mogelijk gebruiken van energie; 
vervolgens duurzame bronnen inzet-
ten, zoals zon en wind; en tenslotte, 
zolang ze nog niet kunnen worden 
gemist, de fossiele brandstoffen zo 
schoon mogelijk aanwenden (de trias 

energetica).
Dat economie en ecologie elkaar niet 
hoeven te bijten, blijkt bij energie-
efficiency. Voorbeelden van succes-
volle innovaties die gericht zijn op 
energie-efficiency zijn:
-  auto’s die 1 op 30 (VW Lupo, diesel) 

en 1 op 23 (Toyota Prius, hybride) 
rijden, terwijl het gemiddelde 1 op 
13 is;

-  verbetering van de energieprestatie 
van nieuwbouwhuizen in Nederland 
met gemiddeld 5,4% per jaar in de 
periode 1996-2006;

-  koelkasten in de VS werden de afge-
lopen 20 jaar elk jaar meer dan 4% 
efficiënter en de efficiency kan nog 
met zeker 40% verbeterd worden.

Met het oog op de toekomst zijn er 
voor de industrie nog veel moge-
lijkheden wat betreft het ontwik-
kelen van schone(re) technologie en 
systeem- en productinnovaties. Nu is 
het aan ons de taak om naast de ver-
lichting niet onnodig te laten bran-
den, de kachel niet te warm te stoken 
en de auto zo mogelijk te laten staan, 
innovatieve en energiezuinige pro-
ducten te kopen als we aan vervan-
ging van het oude apparaat toe zijn.

T h e m a P o l l
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Om het gebruik van windenergie te stimuleren is in 2001 
het Bestuursconvenant Landelijk Overleg Windmolens 
(BLOW) tot stand gekomen. Dit is een bestuursovereen-
komst tussen vijf ministeries (EZ, VROM, Defensie, Verkeer 
& Waterstaat en LNV), de Provinciale Besturen en de 
Vereniging van Nederlandse Gemeenten.

Provincies
In BLOW heeft iedere provincie een taakstelling opgelegd 
gekregen tot realisatie van een bepaalde hoeveelheid 
opgesteld windvermogen in 2010. Provincies moesten zich 
actief inzetten om in samenwerking met marktpartijen 
en gemeenten die taakstelling te realiseren. Ter uitwer-
king hiervan hebben provincies een plan van aanpak 
vastgesteld, dat inzicht geeft in concrete activiteiten om 
locaties met windturbines te ontwikkelen. De provincies 
hebben dat op verschillende manieren aangepakt. Zo zijn 
er provincies die in hun streekplannen plaatsen hebben 
aangewezen waar de windmolens moeten komen. De aangewezen waar de windmolens moeten komen. De 
betreffende gemeenten waren verplicht in hun bestem-betreffende gemeenten waren verplicht in hun bestem-
mingsplannen hiermee rekening te houden. In de pro-mingsplannen hiermee rekening te houden. In de pro-
vincie Utrecht bijvoorbeeld heeft dat tot veel weerstand vincie Utrecht bijvoorbeeld heeft dat tot veel weerstand 
geleid. Andere provincies zijn eerst met de gemeenten in geleid. Andere provincies zijn eerst met de gemeenten in 
overleg gegaan. 
Inmiddels is Utrecht in discussie over deze werkwijze. De Inmiddels is Utrecht in discussie over deze werkwijze. De 
ChristenUnie-fractie heeft daarbij ingezet op het behoud ChristenUnie-fractie heeft daarbij ingezet op het behoud 
van de Concrete Beleidsbeslissing als instrument. “Laat van de Concrete Beleidsbeslissing als instrument. “Laat 
uw ja ja zijn en uw nee nee; ook zo werkt men aan een uw ja ja zijn en uw nee nee; ook zo werkt men aan een 
betrouwbare overheid”, aldus de fractie. Deze inzet is betrouwbare overheid”, aldus de fractie. Deze inzet is 
echter niet door de andere fracties overgeno-echter niet door de andere fracties overgeno-
men; de gemeenten moeten nu zelf men; de gemeenten moeten nu zelf 
de kastanjes uit het vuur halen en de de kastanjes uit het vuur halen en de 
locaties in de bestemmingsplannen locaties in de bestemmingsplannen 
opnemen.
In de meeste streekplannen is In de meeste streekplannen is 
een voorkeur geformuleerd voor een voorkeur geformuleerd voor 
lijnopstellingen en clusters van lijnopstellingen en clusters van 

windmolens (geen solitaire molens, die Zeeland zelfs 
uitgesloten heeft). Daarbij zoekt men naar locaties met 
geringe gevolgen voor het landschap, liefst op of langs 
bedrijventerreinen, glastuinbouwgebieden of langs zoge-
naamde ‘littekens in het landschap’ zoals snel- en spoor-
wegen en kanalen.
Voor de fractie van de ChristenUnie in Flevoland geldt dat 
“het kader voor toekomstig beleid binnen alle aspecten 
gevonden moet worden en dat een uiteindelijke afwe-
ging niet uitsluitend afhangt van het evenwicht tussen 
ruimtelijke kwaliteit en technische ontwikkelingen. Ook 
de bijdrage aan een duurzame energieproductie, de eco-
nomische en recreatieve potentie en versterking van de 
agrarische sector horen daar nadrukkelijk bij betrokken te 
worden”1. Ook de fractie in Zuid-Holland zit nadrukkelijk 
op deze lijn. 
ChristenUnie Flevoland pleit voor sanering van ongewens-
te turbines en compensatie voor de eigenaren. De moge-
lijkheid om te participeren in nieuwe, grotere molens kan lijkheid om te participeren in nieuwe, grotere molens kan 
de eigenaren van kleinere molens daarvoor over de streep 
trekken. Overigens ziet het ernaar uit dat Flevoland op 
dit moment de enige provincie is die de doelstel-
lingen van BLOW gaat halen. 

L o k a l i t e i t e n

Windkracht 2010
Door Corine Dijkstra

Schone energie; daar is toch niemand tegen? Zodra echter alternatieve energiebronnen gerealiseerd moeten worden, 

steken de nadelen energiek de kop op. Als het om windenergie gaat, komen de geluidshinder, het gevaar voor vogels en 

niet te vergeten de hoge (investerings)kosten meteen te voorschijn. Bovendien speelt het zogenaamde “niet in mijn ach-

tertuin”-sentiment een rol. Zelfs de milieubeweging is tweeslachtig. Immers, windmolens vervuilen de horizon. Anderzijds 

bezwaart “Kyoto” ons geweten en rijzen aan diezelfde horizon de zorgen over de opwarming van de aarde. Welke wegen 

bewandelen ChristenUniefracties in raden en staten in dit dilemma? 
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Gemeenten
Het gebrek aan medewerking van diverse gemeenten 
leidt op dit moment in de provincies tot stagnatie van 
de hoeveelheid windturbines. Zij dreigen de afgesproken 
hoeveelheden kWh niet te halen. De ChristenUnie vindt 
dat er bij gemeenten op aangedrongen dient te worden 
dat zij het windenergiebeleid niet als ‘vrijblijvend’ kunnen 
beschouwen. Alle gemeenten zijn mede verantwoordelijk 
voor de nationale en provinciale windenergiedoelstellin-
gen en daar kan niet lichtvaardig mee worden omgegaan.
De discussie over de wenselijkheid van windenergie blijft 
echter voortdurend in de lucht waaien. Gemeenten die 
geen medewerking willen verlenen krijgen de argumen-
ten van veel kanten aangereikt2. Niet alle provinciebestu-
ren zijn even bereid of deskundig om gemeenten in dat 
opzicht van repliek te dienen3.

Bezwaren
Een vaak gehoord bezwaar is dat windenergie een 
onbeduidende hoeveelheid energie levert in het totale 
Nederlandse energieverbruik. Echter, als in 2010 de 
BLOW doelstelling wordt gehaald en in 2020 de beoogde 
6000 MW aan windparken op zee staan, zal 15% van 
onze elektriciteit uit de wind komen. Bovendien stijgt de 
gemiddelde productiefactor van de windturbines door 
technologische vooruitgang. Deze is inmiddels 30% en bij 
windparken op zee zelfs 40%. Dat lijkt niet veel, maar vaak 
blijft onbenoemd dat van de energie uit fossiele brand-
stof (kolen, gas of stookolie) ook slechts 38 tot 46% wordt 
omgezet in elektriciteit. De rest verdwijnt onbenut als 
afvalwarmte in het oppervlaktewater of in de atmosfeer. 
Een nadelig milieu effect dat bij windenergie niet aan de 
orde is.
Dat brengt ons direct op de kostenkant. Deze moeilijk 
meetbare kosten, zoals schade aan het milieu, worden nau-
welijks doorberekend in de prijs. Dat is een van de redenen 
dat windenergie nu nog zoveel duurder is als stroom uit 
de kolen- of gascentrale. Het blijkt dat de kostprijs van de 
elektrische energie bij de molens 0,07 euro cent per Kwh 
hoger uitvalt dan bij conventionele centrales. Vergeleken 
met bijvoorbeeld warmtekrachtcentrales, een andere vorm 
van alternatieve energie, is dit hoog. 
Bij de vergelijking van diverse energiebronnen echter is het 
van belang dat de hoeveelheid brandstof voor conventio-
nele centrales natuurlijk niet oneindig groot is, en dat op 
de lange termijn bekeken een omschakeling op oneindige 
bronnen als wind- en zonne-energie onontkoombaar en 
keihard nodig is.4 Bovendien is het te verwachten dat hoe 
meer bereidheid er is om milieuvriendelijke energiebron-
nen te gebruiken, hoe meer onderzoek er wordt gestoken in 
technische mogelijkheden, én hoe goedkoper en efficiënter 
deze technieken vervolgens ingezet kunnen worden. 

Als het gaat om het gevaar van windmolens voor vogels, 
dan kan daartegenin worden gebracht dat radarwaarne-

mingen hebben aangetoond dat vogels wel degelijk in de 
meeste gevallen de wieken weten te ontwijken. Dat dit 
gevaar als gelegenheidsargument wordt gebruikt, bewijst 
wellicht het feit dat men zelden bezwaren hoort tegen 
de jaarlijkse aantallen slachtoffers van het autoverkeer (2 
miljoen vogels) of van hoogspanningskabels (1 miljoen). 

Aanbod en vraag
Het is bevreemdend dat, als het in beleidsmatige zin gaat 
om (wind)energie, er uitsluitend naar de aanbodkant 
wordt gekeken. De vraagkant beschouwen bestuur-
ders vaak als een gegeven. Het elektriciteitsverbruik in 
Nederland neemt echter, ondanks alle zuinige apparaten, 
ieder jaar met 3% toe! Dat komt overeen met de hele pro-
ductie van de 1.500 MW aan windturbines op dit moment. 
In 2010 zal Nederland evenveel windenergie produceren 
als de jaarlijkse toename van haar elektriciteitsverbruik. 
Dit geeft aan hoe dringend het is om naar oplossingen te 
zoeken om onze ongebreidelde energiehonger tegen te 
gaan. Zo beschouwd komt al het gekonkel over de komst 
van een windmolenpark in een gemeente wat wereld-
vreemd over als niemand op dat moment rept over de 
komst van tropische zwembaden die ons in hartje winter 
moeten opwarmen en skihallen die ons ook ’s zomers het 
genot van wintersport moeten bieden. Terwijl bestuur-
ders discussiëren over de komst van windturbines, zorgt 
het open-deuren-beleid in winkelgebieden alleen al voor 
zoveel vraag naar energie dat er wellicht één of twee tur-
bines naast elk winkelgebieden nodig zouden zijn!5

Aan de vraagkant kan verder gekeken worden naar de 
wijze waarop woningen en bedrijven worden gebouwd 
en waarop overheidsgebouwen geïsoleerd zijn. Er zijn 
gemeenten waar energie-consulting-bureau’s wor-
den ingeschakeld, die zichzelf zeker terugverdienen. 
Voorlichting naar burgers over energiebesparing kan bij 
dit alles een rol spelen. Feit is verder dat als meer burgers, 
bedrijven en overheidsorganisaties zouden kiezen voor 
“groene stroom”, dit een grotere inspanningsverplichting 
zou eisen om het aanbod van alternatieve energie te sti-
muleren. 

Samengevat kan gesteld worden dat ChristenUnie-frac-
ties er goed aan doen energie te blijven steken in de 
kansen die milieuvriendelijke energiebronnen bieden. 
Windenergie is daar één van en verdient het om gestimu-
leerd te worden. Tegelijkertijd dient er naar de vraagkant 
gekeken te worden en zouden fracties zich moeten inzet-
ten voor minder energieverbruik.

L o k a l i t e i t e n

1   Citaat van statenlid Roelof Siepel (7 oktober 2004; www.flevoland.christenunie.nl)
2   “Windmolens, zinloze machines”, J.A. Halkema 
3   Voor info: “De Windkoepel” en Coöperatieve Windenergievereniging Zeeland
4   Gespreksnotitie Statenfractie Utrecht (Kees de Heer)
5   In de komende digitale nieuwsbrief ontvangt u informatie over de mogelijkheden om een 

“gesloten deurenbeleid” voor winkels in uw gemeente op de agenda te zetten “gesloten deurenbeleid” voor winkels in uw gemeente op de agenda te zetten 
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Dat was begin jaren zeventig, ik veron-
derstel nog voor dat de Club van Rome 
haar befaamde rapport uitbracht.

Op enig moment lag er geen plastic 
zakje meer klaar, maar stond er een 
knaloranje trommeltje op het aan-
recht. Knaloranje! M’n moeder weiger-
de voortaan plastic draagtassen in de 
winkel en nam stevige (want levensbe-
stendige) tassen mee op sjouw.

Ik heb me sinds die tijd overigens flink 
verbaasd over de explosieve groei van 
de verpakkingsindustrie. Met enige 
regelmaat en met vermaak denk ik, bij 
het zien van zoveel onzinnig uitbundig 
verpakte producten, terug aan het 
moeilijk doen over een boterhamzakje.

Maar goed, het vervangen van het 
boterhamzakje door een knaloranje 
trommeltje was eigenlijk een keer-
punt in ons gezin. We werden tegen. 
Tegen milieuvervuiling en dus tegen 
het kapitalisme. Tegen kernwapens 
en dus tegen rassendiscriminatie (het 
andere kamp was dus automatisch 
voor). Tegen Amerika en dus ook tegen 
kernenergie.

Het gemakkelijke van die tijd was het 
gebrek aan nuance. Het was zwart 
of wit, links of rechts. Of het nu om 
Zuid-Afrika ging of om het gebruik van 
kernenergie.

Zo liep ik mee in de grote demonstratie 
tegen kernwapens in Den Haag. Had ik 
mijn boeken op school in zo’n linnen 
tas met een vrouwtje dat een overdui-
delijke schop geeft tegen een raket. 
Ook tegen.

Ik ben ingenomen met het standpunt 
van de ChristenUnie t.a.v. kernenergie: 
“Zolang er geen duurzame oplossing 
is voor verwerking van kernafval en de 
veiligheidsproblematiek, wordt toepas-
sing van kernenergie afgewezen.”
U begrijpt inmiddels dat ik als hoofd-
redacteur niet zomaar zinsneden kan 
accepteren als “Alles bij elkaar lijkt 
kernenergie een respectabele rol te 
kunnen spelen in een klimaatvriende-
lijk energiebeleid, zowel op mondiaal 
niveau als ook in Nederland.” (artikel 
Van de Vate).

De enige reden waarom deze zin toch 
in dit blad staat, is omdat nuances 
langzamerhand wat meer ruimte heb-
ben gekregen. Gesymboliseerd door de 
‘Val van de Muur’ is er een periode ont-
staan waarin links en rechts in elkaar 
gingen overvloeien. Het is de bodem 
geweest waarop de ChristenUnie haar 
sociaal-economisch wat ‘progressieve-
re’ kant kon ontwikkelen met behoud 

A d R e m

Tegen ongenuanceerdheid
Door Jan Post, hoofdredacteur

van traditioneel-christelijke uitgangs-
punten. 

Dat bepaalde oplossingen alleen ‘poli-
tiek geblokkeerd’ worden (Van de Vate) 
zou in onze ‘genuanceerde’ tijd dus 
passé moeten zijn. Rationaliteit zou de 
boventoon moeten voeren. Zeker als 
het om cruciale onderwerpen gaat als 
onze energievoorraden en ons klimaat.

De afgelopen politieke periode 
leert ons echter dat de kiezer teveel 
politieke nuances maar matig kan 
waarderen. Die kiezer wil wel energie 
gebruiken, maar er vooral niet diep 
over nadenken. PvdA en VVD samen 
in één kabinet? Dat was voor de kiezer 
maar moeilijk te begrijpen en dus 
hebben deze partijen zich opnieuw 
bezonnen en moeten, in elk geval daar 
waar de camera’s zoemen, elkaar flink 
in de haren vliegen. En dus bedenken 
we bestuurlijke vernieuwingen die ‘het 
debat weer terugbrengen’. Want daar 
houdt de kiezer kennelijk van. 

In zo’n tijd valt het voor een politieke 
partij niet mee om ‘om te gaan’. Het 
is juist ferm om op je (‘principiële’) 
standpunt te blijven staan, desnoods 
onderbouwd met minder valide maar 
wel lekker klinkende argumenten.

Ook christenen en de ChristenUnie 
staan voor vraagstukken waar men 
zich voortdurend moet afvragen of het 
standpunt dat wordt ingenomen door 
(traditioneel) bepaalde waarden en 
normen of door rationele overwegin-
gen. Ik vind het van moed getuigen dat 
de ChristenUnie bijvoorbeeld op het 
gebied van orgaandonatie maar ook 
op de visie ten aanzien van moslims 
onverwachte standpunten inneemt. 
Het zou veel waard zijn als die open 
benadering ook gevolgd zou worden 
op het thema van dit nummer. Ik 
wacht dat met veel belangstelling af.

Vroeger op school kreeg ik rond de ochtendpau-

ze altijd al honger. Mijn moeder adviseerde mij 

een boterhammetje mee te nemen. Ik vond dat 

een goed plan. Voortaan kreeg ik elke morgen 

een boterhammetje in een plastic zakje mee. 

Omdat ik het nogal kinderachtig vond, zo’n 

boterham eten halverwege de ochtend (waar-

om eigenlijk?), stopte ik dat zakje veilig weg in 

m’n zak en peuzelde het in de pauze snel weg.
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Terugkijkend stel ik vast dat er veel is om dankbaar voor 
te zijn, en niet veel om ons op de borst te kloppen. Na vele 
vergeefse pogingen als GPV/RPF kregen we de zetel in 
1994. We moesten alles nog leren. We kregen een plaats 
naast de CentrumDemocraten, waar niemand wilde zit-
ten. Maar moet je dat dan weigeren? Wat zou Jezus heb-
ben gedaan?
Die vraag hebben wij ons wel vaker gesteld, ook bij de 
aanpak van de tippelende verslaafden. Wij waren en 
zijn 100% tegen prostitutie en verslaving en tegen elke 
mogelijke combinatie ervan. Maar wij zaten toch wat 
klem tussen onze steile, principiële houding en het besef 
dat Jezus niet in de eerste plaats koos voor de gezeten 
burgerij, maar voor de verloren schapen. Daarom stelden 
we een zorgzone voor: voor tippelende verslaafden, waar 
geen repressie zou zijn, maar wel zorg. Dat werd een com-
promis. Maar het begin was er, en dat was een zegen voor 
veel vrouwen. 
We hebben ons ingezet voor een evangelische basis-
school, met succes. We hebben ons hard gemaakt tegen 
drugsgebruik, maar er zijn nog altijd coffeeshops en het 
preventiebeleid is een voortdurende zorg. Het tegenhou-
den van koopzondagen, en de toenemende 24-uurs-eco-
nomie: het is ons niet gelukt.We hebben ons ingezet voor 
meer opvang voor vluchtelingen, maar er zijn nog steeds 
dakloze asielzoekers.
Bij de komst van een blasfemisch toneelstuk – INRI – door 
de Bloeiende Maagden hebben we geprotesteerd, maar 
we zijn ook gaan kijken. Daarna hebben we verteld waar-
om dit ons als christen zo kwetste. Dat heeft toch gehoor 
opgeleverd, maar het gelijk van de meerderheid kregen 
we niet. 
We hebben maar weinig tot stand kunnen brengen. En 
wat er wel tot stand is gebracht, is nooit door ons alleen 
gedaan, maar altijd met anderen. Dat maakt ons beschei-
den, niet treurig.
Successen hoeven niet aan een persoon of fractie te 
worden gehecht, integendeel: we hebben elkaar steeds 

weer nodig als poli-
tieke partijen. Sterker: 
de stad wordt juist 
beter gediend als we 
samenwerken. De 
ChristenUnie is ook te 
zwak om zelfstandig 
een stempel op het bestuur te zetten. Laten we van die 
zwakheid onze kracht maken en laten zien, dat we tot die-
nen bereid zijn. Als we al iets betekenen, dan toch alleen 
onder Gods zegen. 

In zaken waar we juist wilden opkomen voor wat ons 
drijft - de eer van God en onze persoonlijke verhouding 
tot Hem - was het moeilijk om onze achterban te berei-
ken. 
De moeite die ik heb ervaren, is dat ook de orthodoxe ker-
ken, met uitzondering van de vrijgemaakten, zich moeilijk 
openstellen voor een presentatie vanuit de ChristenUnie. 
Men doet dat met een beroep op de redenering dat men 
kerk en politiek niet wil vermengen. Er zijn ook andere 
stemmers. Ja, dat zal wel. 
Maar hoe is het mogelijk, dat men wel missionair wil 
zijn, zich wel diaconaal wil opstellen, ook naar mensen 
buiten de eigen gemeente, maar dat men kennelijk niet 
de discussie aandurft om eens te onderzoeken of de Heer 
ook een richting aangeeft hoe Hij in de maatschappij en 
de politiek gediend wil worden? Wat zou het geluid van 
de ChristenUnie versterkt worden, wanneer dit taboe 
eens doorbroken werd! Ik durf de stelling aan dat het een 
kwestie is van kerkpolitiek en kleingeloof, dat men deze 
discussie buiten de deur houdt.. Ik pleit niet voor een 
situatie, waarin de kerk voorschrijft dat er ChristenUnie 
gestemd moet worden. Maar wel voor zo’n sfeer in de 
kerken, dat men elkaar openlijk durft te vragen naar het 
waarom en hoe. En ook voor een situatie waarin men 
iedere christen-politicus de kans gunt de bijbelse uit-
gangspunten van zijn of haar partij te verdedigen. 

D e n k K a d e r
DenkKader is de column door een 

bestuurder van de ChristenUnie

Afscheid nemen
Door Piet van Dijk, oud-raadslid voor de ChristenUnie in Arnhem

Het moment om te stoppen kwam wat onverwacht. Ik mag verder als voorzit-

ter van de Rekenkamer Oost-Nederland (Gelderland en Overijssel). Maar een 

combinatie met het raadslidmaatschap mocht niet en zo kwam het afscheid 

ruim een jaar eerder dan gepland.
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Het centrale citaat uit het appèl (dat nog steeds te vinden 
is op www.christenunie.nl):
“Onze christelijk-sociale traditie is gebaseerd op het 
besef dat mensen in relatie met anderen pas écht tot 
hun recht komen. Individu en samenleving zijn onlos-
makelijk met elkaar verbonden. Dat besef is bij velen 
in de afgelopen decennia op de achtergrond geraakt 
en daar is de samenleving niet beter van geworden. De 
aandacht voor het individu, zijn vrijheid en zijn rechten, 
is doorgeschoten. Gemeenschappelijke waarden raakten 
ondergewaardeerd, het spreken over de publieke moraal 
werd als zedenmeesterij bestempeld en over maatschap-
pelijke plichten – als keerzijde van burgerrechten – werd 
nauwelijks gesproken. Wij vinden het de hoogste tijd om 
deze eenzijdige benadering in te ruilen voor een visie op 
samenleving en politiek waarin relaties tussen mensen 
centraal staan. Zo’n relatiepolitiek biedt mogelijkheden 
tot een verrassende en vernieuwende benadering van 
vele politieke vraagstukken.”

Op vrijdag 28 januari was de aanjager van het rela-
tionele denken, dr Michael Schluter, een paar uur in 
Nederland voor een congres van de Evangelische Alliantie. 
DenkWijzer ging er op af.

Relaties
Volgens Michael Schluter denken de meeste mensen bij 
het horen van het woord ‘relaties’ aan een verhouding 
tussen een jongen en een meisje, vaak met een seksu-

ele ondertoon. “Ze denken niet meteen aan relaties als 
belangrijk instrument in bijvoorbeeld het zakelijke of 
publieke leven.” Toch zijn relaties niet alleen de sleutel tot 
het welzijn van individuen, maar ook van de samenleving 
als geheel. Sterker nog, goede relaties zijn ook cruciaal 
voor organisaties, scholen, bedrijven, buurten, enzovoort.

Schluter maakt zich zorgen over de kwaliteit van rela-
ties in de samenleving. Kinderen besteden bijvoorbeeld 
steeds meer tijd aan het luisteren naar hun discman, 
mp3-speler, het spelen van computerspelletjes, of aan 
het kijken naar de televisie (steeds vaker ook nog in hun 
eentje op hun slaapkamer). “Opgesloten zitten in hun 
eigen wereld is niet bevorderlijk voor hun gespreksvaar-
digheden en relatievaardigheden.. De scholen maken zich 
daar niet genoeg zorgen om. Voor hen tellen de goede 
examenresultaten van de leerlingen. Werkgevers vragen 
echter niet alleen om vakkennis, maar ook een bepaald 
niveau van relationele vaardigheden. Bestaat er een 
methode om mensen op deze vaardigheden te beoor-
delen? Dat zou zowel ouders als docenten ertoe zetten 
om kinderen te helpen groeien in deze vaardigheden. De 
schoolinspectie zou ook oog moeten hebben voor de rol 
van relaties op school. Relaties tussen de docenten onder-
ling, tussen docenten en leerlingen, tussen docenten 
en ouders. De beoordelingstechnieken die wij hebben 
ontwikkeld (zie kader) zouden daarin kunnen worden 
toegepast. De kwaliteit van de school zou dan niet alleen 
worden gemeten aan het slagingspercentage onder leer-
lingen, maar ook aan de mate waarin er relaties tussen 
mensen worden gebouwd.”

Waar trekt relatiepolitiek tegen ten strijde? 
Het relationisme in het algemeen en relationele politiek 
of kortweg relatiepolitiek heeft volgens Schluter drie 
vijanden: individualisme, materialisme en pluralisme. 
“Pluralisme klinkt misschien wel relationeel, maar het zet 
scheidsmuren op tussen groepen, die later moeilijk weer 
te slechten kunnen zijn.”

Is individualisme van die drie de grootste vijand? 
“Nee, individualisme én materialisme zijn beide grote 
vijanden van relaties. Het relationisme, heeft niet alleen 
betrekking op middelen of methoden, maar ook op doe-
len. Bij individualisme kan bijvoorbeeld het doel van een 
strafrechtstelsel bestaan in het straffen of reclasseren 
van de overtreder. In de relationele visie is het doel van 

E x t r a  I n t e r v i e w

Kennismaking met relatiepolitiek
Interview met de oprichter van de Engelse Relationships Foundation

Door Erik van Dijk

Op 22 januari 2005 werd ter gelegenheid van het vijf-jarig bestaan 

van de ChristenUnie een visiestuk aangeboden aan André Rouvoet 

met als titel: Appèl tot relatiepolitiek en als ondertitel Perspectief  en als ondertitel Perspectief  en als ondertitel

en richting voor de politiek in een verwarde samenleving. Dit 

stuk was opgesteld door een projectgroep uit de partij.

Het appèl werd door André Rouvoet omarmd en in brede kring 

positief ontvangen, bijvoorbeeld door de bezoekers van de actie-

dag ‘Warmlopen voor de raad’. Het roept herkenning én nieuw 

enthousiasme op.
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het strafrecht: het herstel van de gebroken relatie tussen 
de overtreder en de samenleving en, waar mogelijk, het 
herstel van de relatie tussen overtreder en slachtoffer. Dat 
betekent: meer geld naar bemiddeling (‘mediation’) en 
veel meer geld naar vormen van straf, die mensen in de 
samenleving houden in plaats van hen weg te stoppen 
in de gevangenis. Dit noemen wij ‘relationeel recht’ of 
 ‘herstellend recht’.”

Dat was een voorbeeld van het relationele antwoord 
op individualisme. Noemt u eens een voorbeeld bij 
 materialisme.
“Mensen zouden voornamelijk bezig moeten zijn met, en 
gericht moeten zijn op de kwaliteit van hun relaties, in 
plaats van op de hoeveelheid geld die ze hebben. Daarom 
zeggen wij bijvoorbeeld dat mensen niet alleen een 
financieel pensioen moeten opbouwen, maar ook een 
relationeel pensioen. Investeer je in relaties, zodat je, als 
je met pensioen gaat een ondersteunend netwerk om je 
heen hebt van mensen die bij je zijn, die voor je zorgen 
en je aanmoedigen? Geld op de bank geeft alleen maar 
financiële ondersteuning. Dat wil niet zeggen dat geld 
geen rol speelt. Het wil alleen maar zeggen dat er bui-
tenproportioneel veel belang aan geld wordt gehecht. Er 
wordt tegenwoordig niet meer gedacht en gepland met 
het oog op een relationeel pensioen. Als je daar wel reke-
ning mee houdt, ga je bijvoorbeeld veel voorzichtiger over 
echtscheiding of verhuizing denken. Want dat slaat een 
gat in je relationele pensioen.”

Schluter ziet ook verbanden tussen materialisme en 
individualisme. “De belastingheffing is door de overheid 
op individuele leest geschoeid. Tot op zekere hoogte zal 
dit zijn ingegeven vanuit de gedachte om vrouwen een 
grotere mate van financiële onafhankelijkheid te geven.” 
Dat is op zich niet verkeerd, maar één van de voornaam-
ste stellingen van Schluter is wel, dat geld juist een soort 
relationeel en sociaal bindmiddel is of zou moeten zijn. 
Het kan mensen bij elkaar houden. Het is heel belangrijk 
dat geld wordt gebruikt om op een constructieve manier 
relaties in plaats van individuele autonomie op te bou-
wen. Vandaag de dag wordt geld vaak gebruikt om meer 
privacy, zelfstandigheid en comfort te kopen. “Zodra we 
meer geld hebben, kopen we een auto zodat we niet 
meer met het openbaar vervoer hoeven; kopen we een 
vrijstaand huis in plaats van een rijtjeshuis; gaan we naar 
vakantiebestemmingen waar we geen bekenden tegen-
komen; enzovoort.”

“Publiek beleid zou er op gericht moeten zijn om mensen 
aan te sporen om met elkaar om te gaan. Daarom hebben 
wij voorgesteld dat de overheid een soort belastingvoor-
deel geeft voor beleggingen in wat wij een ‘spaarsyndi-
caat’ zouden willen noemen. Het idee is dat mensen die 
hun spaargeld in zo’n fonds beleggen, daar belasting-

voordeel mee behalen.” Ook verzekeringsmaatschappijen 
zouden gestimuleerd moeten worden om kortingen te 
geven. Volgens Schluter is dit toe te passen op families 
en buren met bijvoorbeeld het sparen voor en verzekeren 
van gezamenlijke auto’s. Maar ook op andere groepen in 
de samenleving. Bijvoorbeeld een buurtspaarplan voor 
een tennisbaan of zwembad. Of voor andere faciliteiten 
die alleen maar te realiseren zijn door de handen ineen 
te slaan.

E x t r a  I n t e r v i e w

Dr Michael Schluter werkte als economisch adviseur bij het 
Onderzoeksinstituut voor Internationaal Voedselbeleid en bij de 
Wereldbank in Oost-Afrika. In 1982 richtte hij het Jubilee Centre op, 
een christelijke denktank die zich bezighoudt met sociale en econo-
mische vraagstukken (www.jubilee-centre.org). Vervolgens, in 1985, 
zette hij zich in voor een campagne tegen verruiming van de winkel-
sluitingstijdenwet in het Verenigd Koninkrijk (Keep Sunday Special 
Campaign). In 1994 richtte hij de Relationships Foundation (Stichting 
voor Relaties – www.relationshipsfoundation.org) op in Cambridge, 
Groot-Brittannië. Daarvan is hij nog steeds voorzitter. Michael 
Schluter is getrouwd en heeft drie volwassen kinderen. 

Kennismaking met relatiepolitiek
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Tijdens Hope21 sprak u over de vijf aspecten van relaties 
met elk weer vier onderverdelingen. Dit gebruikt u als een 
soort relatiemeter. Kan dit ook worden toegepast op de 
politiek en in het publieke leven?
“Er wordt op allerlei beleidsterreinen steeds meer 
gestreefd naar strategische samenwerking op lokaal 
niveau tussen de verschillende publieke diensten, zoals 
het onderwijs, de gezondheidszorg, het strafrecht en de 
politie. Onze relatiemeter is een analytische instrument 
dat organisaties effectiever kan laten functioneren. We 
hebben het op uitgebreide schaal toegepast binnen de 
gezondheidszorg en de relaties daarbinnen, bijvoorbeeld 
tussen huisartsen en lokale ziekenhuizen, maar ook tus-
sen de ministeries die het geld verdelen en de zorginstel-
lingen die het geld uitgeven.”

Continuïteit
Er wordt door de Britse en Nederlandse regering veel 
gesproken over maatschappelijk of sociaal kapitaal, over 
binding en het bouwen van relaties binnen de samenle-
ving, maar de regering handelt maar al te vaak in tegen-
spraak met deze woorden. Een goed voorbeeld daarvan 
is volgens Schluter arbeidsmobiliteit. “Tegen werkende 
mensen wordt gezegd dat we een grote mobiliteit willen, 
zodat de beroepsbevolking daarheen kan gaan waar werk 
is en we het meeste halen uit het aanwezige arbeidskapi-
taal. Maar ze denken niet aan de extra kosten die dit gaat 
opleveren voor de verzorgingsstaat. Als je bijvoorbeeld 
in Yorkshire, in het noordoosten van Engeland woont en 
je krijgt vervolgens een baan in Londen, waardoor je je 
ouders in Yorkshire moet achterlaten, wie gaat er dan op 
hun oude dag voor hen zorgen? Jij bent er dan niet meer 
om die zorg op je te nemen. De mensen die die dagelijkse 
zorg vervolgens wel op zich nemen, worden vaak uit over-
heidsgeld betaald.”

“Juist in een vergrijzende samenleving moeten we heel 
anders gaan denken over bijvoorbeeld de rol van de fami-
lie als het gaat om de zorg voor ouderen. Dat betekent 
dat we moeten nadenken over de geografische nabijheid 
(‘co-locatie’) van verwanten. Hoe kunnen we mensen sti-
muleren om in de buurt van hun familie te wonen, zodat 
ze elkaar wederzijds tot steun kunnen zijn? Dit druist 
helemaal in tegen de cultuur die draait om de ontwikke-
ling van de persoonlijke carrière en om het kerngezin (en 
te weinig aandacht heeft voor de zogenaamde ‘extended 
family’). En toch zullen we erover moeten nadenken.”
Schluter noemt in dit verband nog een ander voorbeeld: 
“In Groot-Brittannië is het traditie dat jongeren, als ze 
gaan studeren, het ouderlijk huis verlaten. In Frankrijk 
daarentegen gaat men meestal studeren in de stad waar 
ook de ouders wonen. Momenteel woont ongeveer dertig 
procent van de Britten in de stad waar ze hebben gestu-
deerd en heel weinig keren terug naar hun oorspronke-
lijke woonplaats, omdat ook al hun vrienden naar elders 
zijn verhuisd. Dit betekent dat er maar heel weinig men-
sen zijn die in de buurt van hun ouders wonen. Als jonge-

E x t r a  I n t e r v i e w

Aspecten van relaties
Directheid (ook: duidelijkheid, openheid)

A Communicatiemiddel Hoeveelheid oogcontact-communicatie
Kwaliteit van de communicatie

B Toegankelijkheid
Contact maken met en krijgen van duideli-
jke, precieze boodschappen
Vertraging en misverstanden voorkomen

C Reactiviteit Een antwoord of beslissing krijgen

D Stijl Mate van openheid en eerlijkheid
Luisteren

Continuïteit

E Geschiedenis Geschiedenis van het elkaar kennen / de 
relatie

F Hoeveelheid Hoeveelheid en frequentie van het contact
Investering in tijd

G Stabiliteit
Duur van de relatie (gerealiseerd en/of ver-
wacht)
Toewijding, trouw

H Aanpassingsvermogen
Tijd en energie die geïnvesteerd wordt in 
het onderhouden van de relatie in tijden van 
verandering

Veelzijdigheid (ook: begrip, empathie)

I Uitdagingen Begrijpen wat de ander doet en voor welke 
uitdagingen hij/zij staat

J Rol De rol, functie(s) en activiteiten van de ander 
begrijpen

K Vaardigheden Begrijpen welke vaardigheden en ervaring 
de ander kan bijdragen aan de relatie

L Persoonlijk
De persoonlijke interesses, doelen, waarden 
en omstandigheden van de ander begrijpen
Informaliteit

Gelijkwaardigheid (ook: machtsgebruik)

M Participatie
Mate van toewijding en betrokkenheid in de 
relatie
Deelname. Betrokkenheid bij beslissingen.

N Invloed Mate van invloed in de relatie

O Eerlijke verdeling
Gelijkheid van verdeling van waardering en 
afkeuring, risico’s, winst en verlies, beloning 
en straf.

P Eerlijke behandeling Mate van eerlijke, respectvolle behandeling

Gemeenschappelijkheid

Q Doelen Mate van overeenstemming over doelen van 
de relatie en de middelen om die te bereiken

R Cultuur Begrip van de cultuur waarin de ander leeft 
en werkt

S Verschillen Kunnen werken met (waarderen van) ver-
schillen en omgaan met conflicten

T Verantwoordelijkheid Mate van gedeelde verantwoordelijkheid 

© Copyright The Relationships Foundation 2004. 
Vertaling: Erik van Dijk, Wetenschappelijk instituut van de ChristenUnie, 2005
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ren gestimuleerd zouden worden om – indien mogelijk - 
te studeren aan de dichtstbijzijnde universiteit, is de kans 
groot dat ze in die omgeving blijven wonen. Zeker als hun 
vrienden daar ook zouden blijven. Dat betekent dat ze in 
de nabijheid van hun ouders zijn als deze ouder worden 
en zij dus minder een beroep op de publieke dienstverle-
ning hoeven doen. “

Gelijkwaardigheid
Relatiepolitiek hecht volgens Schluter enorm aan decen-
tralisatie van macht en aan betrokkenheid op lokaal 
niveau. “Belasting zou meer op lokaal niveau moeten 
worden geheven. We zouden het liefst zien dat publieke 
diensten worden betaald uit deze lokale belastingen, 
zodat de lokale bevolking ook kan meepraten over welke 
bestedingen prioriteit hebben. In Groot-Brittannië wor-
den alle doelstellingen beslist op nationaal niveau. We 
hebben doelstellingen op het gebied van het onderwijs, 
de gezondheidszorg, de politie, gevangenissen, maat-
schappelijk werk, enzovoort. Iedereen is bezig om deze 
centrale doelstellingen te halen. Gecentraliseerde macht. 
De lokale bevolking wordt niet gestimuleerd om betrok-
ken te raken bij het politieke proces. Daarom geeft de 
opkomst bij verkiezingen zo’n scherpe daling te zien. Je 
kunt toch geen invloed uitoefenen. Men heeft het gevoel 
dat alle beslissingen ‘daar boven’ worden genomen.”
”Het is niet onredelijk dat er minimumwaarborgen en 
minimale kwaliteitsnormen worden vastgesteld op cen-
traal niveau. Maar toch zou zoveel mogelijk op het lokaal 
niveau moeten worden gebracht. De centrale overheid 
ondersteunt de lokale overheid en leidt op om te preste-
ren op het niveau dat van hen verlangd wordt.”

In de politiek zien we – deels vanwege de media – dat de 
politicus steeds meer beoordeeld wordt op zijn persoon, 
d.w.z. op zijn uiterlijk, op zijn glimlach, op hoe hij op televi-
sie overkomt. We zien een democratie op basis van perso-
nen in plaats van op principes of een ideologie. Uw spreken 
over relationele politiek heeft ook iets van een centraal 
stellen van de persoon ...
“De reden waarom normen, waarden en ideologieën de 
politiek hebben verlaten is daarin gelegen is dat iedereen 
hetzelfde deuntje mee neuriet. Alle politieke partijen heb-
ben zich verbonden aan het individualisme en materia-
lisme. En als iedereen hetzelfde verhaal vertelt, is er geen 
sprake van fundamentele verschillen in waarden tussen de 
partijen onderling. En dan gaat de persoon belangrijk wor-
den; zijn kapsel, zijn kleding, enzovoort.”
Vanuit het oogpunt van relationele politiek is niet het 
uiterlijk, maar juist het karakter van de politicus belangrijk. 
We moeten immers weten wat iemands staat van dienst is 
en vanuit welke uitgangspunten hij of zij leeft.
Er is wat Schluter betreft ook veel te zeggen voor een 
meer gelaagd democratisch bestel. “Ik ben er niet hele-
maal van overtuigd dat de westerse democratie in haar 
huidige vorm wel zo bevredigend is. Er bestaat zo’n grote 
relationele afstand tussen de kiezer en de gekozene, dat 

de kiezer sterk afhankelijk wordt van televisieoptredens 
bij de beoordeling. Het is niet mogelijk de persoon te ken-
nen buiten de media om.
Het is wellicht op dit moment een onbezonnen idee, maar 
waarom zouden we geen kiesstelsel hebben waarbij elke 
kandidaat eerst wordt gekozen door een gemeenschap 
van – bijvoorbeeld – ten hoogste vijfduizend kiezers? 
Alleen de winnaars van deze verkiezingen kunnen vervol-
gens door naar de volgende ronde.”

Nu praat u over een districtenstelsel, maar dat heeft ook 
zijn nadelen ...
“Elk stelsel heeft zijn voor- en nadelen,maar als iedereen 
aanvankelijk door een groep van vijfduizend kiezers moet 
worden gekozen voordat ze door kunnen naar de volgende 
verkiezingsronde, dan is het niet onbelangrijk om te weten 
wie die vijfduizend kiezers zijn. Of je door die kiezers geko-
zen wordt, staat of valt met je relatie met die kiezers.” 

Gemeenschappelijkheid
Wat is dan een relationele benadering van lokale politiek? 
“Er is een belangrijk onderscheid tussen principe en 
beleid. Een principe is een moreel absoluut gegeven, dat 
in elke situatie wordt verondersteld. Beleid is het middel 
naar dat doel toe. Vanuit een duidelijk doel, bijvoorbeeld 
dat kinderen omgaan met een bredere sociale omgeving 
dan alleen hun eigen school of dat mensen verantwoor-
delijkheid nemen voor hun eigen buurt, zou je met deze 
mensen een buurtvergadering kunnen beleggen en hen 
vragen of ze instemmen met die doelstellingen en vervol-
gens wat ze de beste manier vinden om deze doelstellin-
gen te bereiken. Of je komt met ideeën over de aanpak en 
vraagt hen vervolgens of ze zelf betere suggesties hebben 
en dan maar hun respons afwachten. Dat is de relationele 
benadering.”

Verder met relatiepolitiek
Na het appél en dit interview in HandSchrift en 
DenkWijzer, gaat de ChristenUnie uiteraard verder met 
relatiepolitiek. U heeft ds. Ron v.d. Spoel en André Rouvoet 
er al over kunnen horen op de actiedag ‘Warmlopen 
voor de raad’. U vindt het terug in de meest recente 
ChristenUnie-folder. U zult het ook terugzien via het 
model gemeenteprogramma. Ook zal er een schriftelijk 
vervolg worden gegeven aan het appèl. Bovendien: uw 
reacties zijn van harte welkom.

E x t r a  I n t e r v i e w
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Traditionally Christian politics manifested itself 

in what South Africans regard as rightwing poli-

tics, such as in the Freedom Front, whilst Christian 

Nationalism went down with the New National 

Party. These streams traditionally fed a perception 

that very little space existed for Christian Democracy. 

This changed in 1993 when the African Christian 
Democratic Party (‘Afrika Christen Demokratiese Party’) 
was formed. A few months later the party surprised many 
by running in with two out of 400 seats in parliament’s 
National Assembly. Seats were also won in the provincial 
legislatures of the Western Cape, Gauteng and KwaZulu-
Natal. The ACDP’s parliamentary members, party leader 
Kenneth Meshoe and co-founder Louis Green, experi-
enced a very busy period as the country transformed into 
a liberal democracy. Abortions were legalised, gambling 
and state lottery were introduced, pornography escalated 
and more. The ACDP, using the Bible as guide and the 
Christian Democratic model as pointer, worked extremely 
hard. Crime exploded at that time, and this partially 

explained why the ACDP opposed the abolition of the 
death penalty. 
The ACDP was often ridiculed in parliament. In the run 
up to the 1999 general election the political annalist, Prof. 
Tom Lodge predicted that the ACDP would disappear. The 
opposite was true, with the ACDP returning to parliament 
with 6 seats in the National Assembly, in the process also 
obtaining a seat in the senate, now National Council of 
Provinces. The ACDP also won a seat in the Limpopo prov-
ince’s provincial legislature.

The 2004 general election was somewhat disappoint-
ing, when the ACDP only won seven seats in the National 
Assembly, and lost the seat in the National Council of 
Provinces. At provincial level, however a marked improve-
ment was evident: the ACDP wins additional seats in the 
Western Cape and KwaZulu-Natal, and also wins seats in 
the Free State and Northern Cape Provincial Legislatures. 
In the three provinces where the ACDP is not yet repre-
sented on provincial level, the party is well represented 
on municipal level.
In the run up to the 2004 elections, numerous leaders of 
the New National Party suddenly represented that party 
as a Christian Democratic party, and also claimed that 
the NNP was best representing all population groups. 
These were precisely the claims of the ACDP. Shortly after 
the elections, however the NNP decided to formally be 
absorbed into the ANC.

Being a party best representing the South African popu-
lation compilation (mostly very poor) it speaks for itself 
that the ACDP is a poor party as well, with membership 
fees of approximately one Euro per year. The very neces-
sary international ties are thus very difficult to establish 
and maintain, whilst internal contact with members 

- spread all over the country - is also difficult. Most of the 
nine provinces are similar in size to Britain.

A large section of the public and the media perceive 
the ACDP’s policy to be limited to moral issues such 
as abortion (which is widely presented as a closed 
subject, and which was recently broadened), gam-
bling etc. Thus, it is argued, the party is basically 
irrelevant. Communication, especially media com-

munication, is thus very important to spread the 
message that Christian politics touch on every aspect 

of life, including areas such as the economy. 

A c c e n t
Accent is de column door een leidinggevende 
van een maatschappelijke organisatie

African Christian 
Democratic Party
Door Herman Toerien, internationale contacten partijbureau ACDP, Zuid-Afrika, http://www.acdp.org.za
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‘Poetins Rusland’ intri-‘Poetins Rusland’ intri-
geert direct. Neem de foto op geert direct. Neem de foto op 

de voorkant: van achter een gepantserde autoruit loert 
Poetin naar de lezer. Deels bedekt door een grijs gordijn, 
één oog half zichtbaar. Een sinister beeld. Dan de achter-
flap: de schrijfster, zware intellectuele bril, mistroostige 
blik naar beneden, de handen lijdzaam gevouwen onder 
de kin. Het bijschrift: “Politokovskaja: moedig, eerlijk, 
volhardend”. Maximale suggestie van het thema op de 
cover. Goed en kwaad, leider en journalist, Poetin versus 
Politkovskaja.

“We zijn uit de USSR in een ‘Nieuw Rusland’ beland dat 
nog vergeven was van onze sovjetvlooien,” stelt de schrijf-
ster. Met Poetin als de ergste vlo. 
Naarmate ik verder vorder in ‘Poetins Rusland’, geloof ik 
minder in Poetins Rusland. De indringende, zeer leesbare 
beschrijvingen van Anna Politkovskaja geven mij een 
beeld van een totaal anarchistisch Rusland. Een land waar 
corruptie hoogtij viert, ieder voor zich zorgt, het leger een 
verontrustende rovende bende is en het recht ver te zoe-
ken. Maar het geeft mij niet het overtuigende bewijs van 
Poetin als oppermachtig leider. 
Meer dat van een land waar 1001 corrupte subleiders en 
hun maffia-trawanten de eigen zakken vullen en het recht 
verdraaien. 
Feit is wel dat Poetin voortkomt uit de dubieuze FSB (voor-
heen KGB). Feit is ook dat de oorlog in Tsjetsjenië voor 
Poetins (her)verkiezing bijzonder goed uitkwam. Wie kan 
ontkennen dat dit een vuile oorlog is met vogelvrije bur-
gers en rechteloze soldaten? 

Verder geeft Politkovskaja nogal wat verontrustende 
informatie; veelal pijnlijk en toch soms bijna humoristisch 
door de absurditeit ervan. Ze schrijft over een leger waar in 
2002 meer dan 500 manschappen werden gedood door te 
worden afgetuigd en waar de officieren alles stalen wat los 
en vast zat, van de briefjes van tien roebel die soldaten van 
hun ouders krijgen toegestuurd tot hele tankcolonnes.
En over het Tsjetseens gijzelingsdrama in Moskouse thea-
ter, februari 2003, zegt ze: “De gijzelaars die het overleef-

den en naar een ziekenhuis waren gebracht werden daar 
nog steeds als gijzelaars vastgehouden.  (...) Sergej was het 
ziekenhuis binnengekomen door iedereen om te kopen 
die hij tegenkwam: de zusters, de bewakers, de verpleeg-
hulpen, de politie. Onze totale corruptie breekt zelfs de 
meest hermetisch gesloten luiken open.” 

Als enige Russische journaliste bezocht Politkovskaja 
in oorlogstijd zo’n vijftig maal Tsjetsjenië. Gruwelijke 
verhalen nam ze mee. Een deel beschrijft ze in dit boek. 
Terwijl ze werkt aan een artikel over een burgermoord 
door de militaire inlichtingendienst wordt ze door FSB-
officieren met de dood bedreigd. In diezelfde tijd werkt 
Poetin aan een nieuwe ‘informatie veiligheidsdoctrine’. 
Daarmee wordt een deel van de media opgeheven en het 
overgebleven deel sterk aan banden gelegd. Journaliste 
Politkovskaja verricht haar werk onder uiterst moei-
zame, soms gevaarlijke omstandigheden (bron: website 
Amnesty). Moet ze daarvoor een systeem de schuld geven 
of haar eigen volk haten? Het kwaad krijgt voor haar in 
Poetin een gezicht.
Dat maakt haar verhaal soms emotioneel en subjectief. 
Desondanks blijft dit een uiterst boeiend en belangrijk 
boek. Want waar blijft de aandacht voor de vuile kant 
van de Tsjetsjeense oorlog in de Westerse media? Van 
Tsjetsjeense zelfmoordterroristen horen we wel af en toe 
(met als tragische dieptepunten de gijzelingsdrama’s in 
Moskou en Beslan). Maar waar blijven de verhalen over 
de talloze Russische oorlogsmisdaden en verkrachtingen? 
Misdaden die niet of nauwelijks worden berecht. Hoe wer-
ken westerse bedrijven eigenlijk op Russisch grondgebied; 
ook met steekpenningen en smeergeld? 
En de totaal verrotte sfeer in het Russische leger? Wordt 
dat besproken als er onder VN-vlag legers worden gefor-
meerd? Hier en daar duikt een berichtje op, een enkele 
journalist of europarlementariër protesteert. Maar mas-
sale kritiek blijft vooralsnog uit. 

Bronnen: 
http://www.amnesty.nl/artikelen/NK-ART0276.shtml
http://www.vpro.nl/programma/ochtenden/afleveringen/19088835
http://www.eurofractie.christenunie.nl (zoek op ‘Poetin’ of ‘Tsjetsjenië’)

B o e k e n W i j z e r

‘Poetins Rusland’
Door Jacolien Viveen

Poetins Rusland. Vernietigend commentaar op het beleid van Poetin door Poetins Rusland. Vernietigend commentaar op het beleid van Poetin door 
Ruslands meest vooraanstaande journaliste.Ruslands meest vooraanstaande journaliste.
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Volgens Hans Wansink 
schreeuwden de volkomen 
onverwachte opkomst en 
ondergang van Pim Fortuyn 

en de bizarre keten van dramatische gebeurtenissen in 
2002 om reflectie, onderzoek, debat en duiding.
De kernvragen van Wansinks proefschrift zijn: Hoe moe-
ten Pim Fortuyn en zijn beweging worden gekenschetst, 
gewaardeerd en geplaatst? Welke omstandigheden maak-
ten de succesvolle inbraak van de leefbaren en de fortuy-
nisten in het lokale en nationale bestel mogelijk? Wat was 
er mis met de Nederlandse democratie? Wat betekende het 
optreden van Fortuyn voor de verhouding tussen kiezers en 
gekozenen? 

Populisme
Elke populistische beweging begint als protest tegen 
de gevestigde orde. Het populisme kan de opkomst van 
Fortuyn en Leefbaar Nederland verhelderen (Zie ook 
DenkWijzer, juni 2004, pag. 29). De charismatische leider 
voelt feilloos aan wat er onder het volk leeft. Hij maakt zich 
tot tolk van het ongenoegen en profileert zich als antipoli-
tiek. De populistische beweging exploiteert het wantrou-
wen van het zich door de politieke elite buitengesloten 
voelende ‘gewone’ volk.

Leefbaar
De leefbaren boekten vanaf 1993 plaatselijk succes. Nagel 
in Hilversum, Westbroek in Utrecht, Pastoor in Eindhoven, 
Fortuyn in Rotterdam. De stormloop van de leefbaren tegen 
de gevestigde partijen werd vooral met succes bekroond als 
de lijsttrekker een plaatselijke held was. Niet zelden stond 
die held bekend als provocateur met een groot gevoel voor 
publiciteit. De leefbaren vertonen belangrijke kenmerken 
van het populisme.

De missie van Fortuyn
Pim Fortuyn zag zichzelf als een prins die voorbestemd 
was om het land te redden van de ondergang, van de ver-

waande elite en van de achterlijke islam. “Op weg naar het 
beloofde land!” De provocateur, geniale acteur en debater 
wist, aanvankelijk zonder politieke partij, maar met veel 
flair, het gesprek en het publiek naar zijn hand te zetten. 
Zijn programma sloot aan bij zijn voorbeelden Kennedy, 
Mao, Den Uyl, Lubbers, Berlusconi. Hij was een rasechte 
populist. “Paus, minister-president, koningin wil ik wor-
den”.(66,67) Pim Fortuyn had maar één missie: Nederland 
bevrijden van incompetente politici.

Het programma van Pim Fortuyn
Volgens Fortuyn was er “een gebrek aan goede ideeën, 
goede aansprekende mensen en aan politieke regie van 
het noodzakelijke debat met de bevolking”.(75) Hij maakte 
voortdurend een tegenstelling tussen wij, het Volk, en zij, 
Den Haag. Hij pleitte voor een zakenkabinet van “heldere, 
creatieve en moedige mensen”.(75)
Met de kreet: Nederland is vol, reageerde Fortuyn op ver-
waarloosde gastarbeiders, asielzoekers en hun gezinnen. 
De asielzoekers waren, volgens Fortuyn, geen vluchtelingen 
meer, maar kapitaalkrachtige calculerende vreemdelingen, 
die gebruik maakten van een nieuwe, internationale, illega-
le en florerende bedrijfstak, de vluchtelingenindustrie.(84)
“Alle mensen zijn gelijk, dus moeten die achterlijke moslims 
zich aan onze moderne opvattingen conformeren”.(90)

Vóór 2002
Boeiend beschrijft Wansink hoe de burgers, onder de kabi-
netten Lubbers (1982-1994) en Kok (1994-2002) veel vertrou-
wen schonken aan de politiek. De compromissenpolitiek en 
het consensusbeheer werden door de bevolking geaccep-
teerd. Het afleggen van de “ideologische veren” door beide 
premiers sloot aan bij de toenemende welvaart van de bur-
gers. Pas na de aanslagen van 11 september 2001 vertroebel-
den de verhoudingen tussen de autochtone Nederlanders 
en de islamitische migrantengroepen. Toen Pim Fortuyn 
ook nog ging inspelen op het bestrijden van de criminali-
teit, de onveiligheid, de kwaliteit van de gezondheidszorg 
en het onderwijs, het herstel van waarden en normen 

B o e k e n W i j z e r

De erfenis van Fortuyn
Door A. Kadijk
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veranderde het politieke landschap volledig. Het beeld van 
de private rijkdom tegenover de publieke armoede werd 
nog “bevestigd” door de wanprestaties van de spoorwegen, 
wachtlijsten en openbare geweldpleging.

In 2002
In het jaar 2002 stortte Paars volledig in. Door een princi-
piële opstelling van het CDA met Balkenende, maar vooral 
door het “geniale” populisme van Pim Fortuyn. De PvdA 
viel terug van 45 naar 23 zetels, de VVD van 38 naar 20. 
Daartegenover groeide de LPF van 0 naar 26 zetels en het 
CDA van 29 naar 43. Noch de PvdA, Melkert, noch de VVD, 
Dijkstal, reageerden met een duidelijk profiel. Welke partij, 
wilde, na de moord op Pim Fortuyn, de verloedering, de 
onveiligheid en de overlast van vreemdelingen  aanpakken?

Fortuyn, Balkenende en Kok
Fortuyn en Balkenende vielen elkaar niet aan; zelfs 
 speelden ze elkaar de bal toe. Balkenende was als enige 
bereid met Fortuyn te regeren, maar Fortuyn en minister-
president Kok bestreden elkaar fel. Fortuyn titelde zijn 
boek: “De puinhopen van acht jaar paars”. Omgekeerd 
maakte Kok scherp duidelijk dat Fortuyn karikaturen 
tekende, verdachtmakingen rondstrooide en snel op zijn 
tenen was getrapt.

Na 2002: De afgang van de fortuynisten 
Door voorspelbare onderlinge ruzies scheurde de LPF-frac-
tie in de Tweede-Kamer al na enkele maanden uiteen. Zalm 
zou “de stekker uit het kabinet hebben getrokken”. Daarna, 
in 2003 keerden de oude politieke verhoudingen nagenoeg 
weer terug; wel met opvallend veel, gematigde, aandacht 
voor sommige wensen van Fortuyn.

Achtergronden 
Wie ging er mis? Wie faalde, de kiezer of de gekozene? Werd 
de kiezer misleid door de charismatisch leider Fortuyn 
die door de media omhoog werd getild? Maar gingen de 
bestuurders dan vrijuit? Volgens Wansink waren, primair, 
de gevestigde partijen te steriel.
Calculeert de kiezer soms rationeel welke partij zijn belang 
dient? Als een partij zijn klant onvoldoende bedient dan 
stapt deze over. De StemWijzer op het internet werd door 
ruim 2 miljoen kiezers geraadpleegd. “De kiezers kiezen met 
hun hoofd, niet met hun onderbuik”. ” De klant is koning “.
Voelt de kiezer zich dan miskend door de gevestigde par-
tijen? Wantrouwt de “gewone” kiezer de van hem “ver-
vreemde politieke elite”? Fortuyn wilde een einde maken 
aan “de monopoliepositie van de politieke partijen” en “het 
verdelen van overheidsbaantjes”.

Televisiedemocratie
In deze dissertatie is televisiedemocratie een belangrijk 
en boeiend geschreven hoofdstuk. Zonder de media zou 

het verkiezingssucces van Pim Fortuyn ondenkbaar zijn 
geweest. De televisie heeft Fortuyn niet uitgevonden maar 
wel uitvergroot tegenover een zg. “uitgeblust bestel”. 
Fortuyn zorgde continu voor opwinding en drong in z’n 
eentje de hele “politieke gevestigde orde in de verdedi-
ging”. “Iedereen wilde Fortuyn graag in zijn uitzending 
of kolommen hebben, want Fortuyn joeg de kijkcijfers 
omhoog.”(234)

De “linkse kerk” 
De “linkse kerk”, een term van Fortuyn, waarmee hij bedoel-
de “de voogdij die de progressieve elite uitoefende op het 
politieke debat”, maakte politieke tegenstanders mond-
dood en plaatste ongewenste opvattingen buiten de orde. 
Buitengewoon indringend beschrijft Wansink dit proces. 
Hij analyseert niet alleen allerlei taboes over minderheden, 
maar beschouwt ook de zelfcensuur, het conformistisch 
gedrag en zelfs de linkse aanslagen als gevolgen van deze 
progressiviteit.

Onze democratie
Wat was er mis met onze democratie? Onze democratie 
functioneert in toenemende mate met wantrouwende 
kiezers, die vervreemd zijn van een politieke elite. In dat 
spanningsveld willen populisten de kiezers doen geloven 
dat “de politiek moet worden teruggegeven aan de burger”. 
Directe democratie zou volgens hen superieur zijn aan 
getrapte vertegenwoordiging. Wansink meent dat veel 
kiezers zich moeilijk met onze ondoorzichtige, afgewogen 
polderpolitiek kunnen identificeren. Ons democratiemo-
del is niet transparant, maar wel kwetsbaar. Nederland 
is een “toeschouwersdemocratie” geworden. De burgers 
waarderen onze democratie wel hoog maar vertrouwen 
daarentegen de regering, de politici en hun partijen en het 
parlement steeds minder. De kiezer wordt toeschouwer van 
mediapersoonlijkheden; de persoon wordt belangrijker dan 
zijn programma. Een minimum aan persoonlijk charisma is 
onontbeerlijk. Daardoor kunnen populisten zoals Fortuyn 
gemakkelijker in het politieke bestel inbreken.

Afrondend
Wansink heeft een leerzame dissertatie geschreven. 
Overzichtelijk, goed leesbaar, met begrip voor Fortuyn, 
zonder met hem in te stemmen. Fel hekelt Wansink de 
“gevestigde orde”. Voor politieke partijen die op een levens-
beschouwing zijn gebaseerd heeft hij geen antenne. De kie-
zer, het volk, de volkssoevereiniteit scoort bij hem heel hoog. 
Andere waarden en normen om “de erfenis van Fortuyn” 
te beoordelen blijven te veel buiten beeld. Wansink ziet te 
weinig het belang van de representatieve democratie en 
de zegen van een overheid. De wisselingen in de volksgunst 
(Fortuyn, Leefbaar-beweging, populisme, democratie) zou-
den meer anti-revolutionair en christelijk-historisch kun-
nen worden behandeld.

B o e k e n W i j z e r
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Recensenten genoten voorheen absolute macht. Hun oor-
deel mocht niet weersproken worden. Die onaantastbare 
positie is inmiddels voorbij. De auteur die aangevallen 
wordt heeft recht op een antwoord. In een vrije en demo-
cratische samenleving waarin iedere vorm van macht 
beperkt wordt, ligt dat ook voor de hand. Vandaar dat ik 
mij enkele korte kanttekeningen veroorloof bij de in mijn 
ogen onmiskenbaar politiek getinte boekbespreking van 
Veldman.

Ik presenteer mijn boek als sluitstuk van mijn kritische 
reflectie op de naoorlogse politieke ontwikkeling. Ik 
erken dus bij voorbaat dat ik niet neutraal sta tegen-
over die ontwikkeling en de Fortuyn-revolte die ik in dat 
perspectief situeer en interpreteer. Die betrokkenheid is 
het eerste punt van Veldmans kritiek. Die betrokkenheid 
komt wel zeer nadrukkelijk naar voren, vindt hij. Sinds 
de jaren zestig gooide het tonen van betrokkenheid juist 
hoge ogen. Nu deugt dat ineens niet, althans in de ogen 
van Veldman. Wat is er op tegen een stukje eigentijdse 
geschiedenis te beschrijven en te analyseren vanuit de 
eigen betrokkenheid daarbij? De journalistiek doet niet 
anders. Wie is trouwens nu al in staat op afstandelijke 
wijze de betekenis van de Fortuyn-revolte te beoordelen? 
We staan daarvoor nog veel te dicht op de fel gevoerde 
strijd die in 2002 voor of tegen een nieuwe politiek 
gevoerd is.

Tweede punt van zijn kritiek betreft mijn kritiek op de 
generatie van de jaren zestig. Als voorhoede van een 

nieuwe emancipatiegolf stelde die generatie de autori-
taire regententraditie en daarmee samenhangend elitair 
en op meerdere punten repressief gedrag van de toen-
malige oude generatie met veel gedruis ter discussie en 
presenteerden daartegenover een radicaal andere poli-
tiek. Als gevolg daarvan kreeg het begrip ‘elitair’ ineens 
een negatieve betekenis. Eenmaal zelf in machtsposities 
in politiek, media en academische milieus terecht geko-
men, gingen zij en hun latere geestverwanten zelf op 
hun beurt soortgelijk elitair gedrag vertonen en werd de 
anti-establishment houding die zij zelf in de jaren zestig 
predikten tijdens de Fortuyn-revolte in een handomdraai 
omgetoverd in een rechtspopulistische en derhalve ver-
werpelijke stellingname. 
Deze kritiek op de elites van de jaren zestig is al veelvul-
dig door anderen geuit en heeft niets te maken met mijn 
persoonlijke frustraties zoals de recensent insinueert. Hij 
heeft zich in dit verband vooral gestoord aan bepaalde 
autobiografische elementen in mijn boek. Wat is daarop 
tegen? Wat de kwestie zelf betreft, doelt hij daarbij op 
bepaalde onderwerpen die ik eerder heb aangekaart, 
toen door links georiënteerde intellectuelen niet serieus 
genomen werden en nu gemeengoed geworden zijn? 
Sinds begin jaren tachtig heb ik mij sterk gemaakt voor 
wat nu inburgering van allochtonen heet en voor erken-
ning van een eigen Nederlandse identiteit. Dit is nu een 
open deur, maar werd toen van linkse zijde van de tafel 
geveegd als uiting van een racistische en fascistische 
denkwijze. Ik heb daaraan in “Opstand der burgers” her-
innerd, zij het in algemene zin. Een zekere irritatie daar-
over kan ik niet verhelen. In een duistere uithoek van het 
publieke debat gezet te worden met alle nare gevolgen 
van dien voor opvattingen die enkele jaren later breed 
aanvaard worden, is iets waaraan toch wel herinnerd 
mag worden zonder dat dat op zijn beurt gebrandmerkt 
wordt als uiting van frustratie?

Door te intellectueel taalgebruik, zo besluit Veldman zijn 
recensie, zou het boek slecht te volgen zijn, vooral wan-
neer zoveel wordt uitgeweid en persoonlijke frustraties 
zo goed te proeven zijn. In deze tijd, waarin gewaar-
schuwd wordt voor oprukkend populisme, mag het taal-
gebruik naar zijn oordeel kennelijk niet te intellectueel 
zijn, ook al schrijft men voor een intellectueel ontwikkeld 
publiek.
Als alternatief van mijn boek suggereert de redactie van 
DenkWijzer de dissertatie van H. Wansink. Maar daar 
wordt over de Fortuyn-revolte nog veel meer uitgeweid!

I n g e z o n d e n  r e a c t i e

Veldman trekt van leer en slaat door
Door S.W. Couwenberg

Wie een boek bespreekt, krijgt daarmee een kruimeltje macht in 

handen. Het stelt hem in de gelegenheid de schrijver ervan aan 

zijn oordeel te onderwerpen. Van dat kruimeltje macht wordt 

nogal eens misbruik gemaakt om bepaalde vooroordelen die men 

ten aanzien van de auteur of zijn ideeën koestert, de vrije loop 

te laten en meer op de man te spelen dan onbevooroordeeld in 

te gaan op wat de auteur te melden heeft. Die indruk heb ik ook 

gekregen bij lezing van de recensie van mijn boek “Opstand der 

burgers” door de politicoloog M. Veldman in het vorige nummer.
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Van: A.Kadijk <a.kadijk@planet.nl>
Verzonden: za 12-2-2005

In DenkWijzer, februari 2005, p.33, schrijft Jelte 
Hoving, raadslid vanaf 1998, een interessante column 
over de Politieke Markt in Almere. Hoving is enthou-
siast over deze Politieke Markt. Behalve deze markt 
ziet hij meer goede vruchten van dualisme, bijv. dat 
wethouders niet hun eigen gang gaan en dat de 
inwoners zich door de raad vertegenwoordigd voelen. 
Kortom: Jelte Hoving schetst nogal wat zegeningen 
van het dualisme.

Toch vraag ik mij af of Jelte Hoving niet, ten onrechte, 
twee onderwerpen in elkaar schuift, namelijk ener-
zijds monisme-dualisme en anderzijds vóór 2002, de 
oude situatie en nu, na 2002, de Politieke Markt. Goed 
onderscheiden is van bijzonder belang omdat het 
dualisme binnenkort moet wordenn geëvalueerd.

Allereerst de Politieke Markt in Almere. Zo’n markt 
lijkt mij een goede aanpak. Maar ook in de oude situ-
atie was zo’n politieke markt toch mogelijk geweest? 
Deze Politieke Markt paste, mijns inziens, ook in het 
monisme, vóór 2002.

De vertaling van dualisme door Jelte Hoving is wel erg 
vrij. Zo vrij dat ik, in zijn opvatting, weinig herken van 
het kenmerkende van dualisme-monisme.. De grote 
verandering, door het invoeren van het dualisme, is 
toch geweest het scheiden van de eenheid van college 
(DB) en raad (AB).

Het kabinet en de Staatscommissie-Elzinga bedoel-
den bewust een volksvertegenwoordiging (raad) 
tegenover het bestuur (college). Met het gevolg dat 
riskante polarisatie is ontstaan. Het monisme is, na 
2002, vervangen door een raad met zoveel mogelijk 
onderling debat tegenover een college als bestuur, 
dus door dualisme. Die polarisatie, dat dualisme, 
moet straks worden geëvalueerd.

Zou het niet veel beter zijn als college en raad, geza-
menlijk, in goede harmonie, zouden streven naar een 
effectief en efficiënt bestuur van de gemeente? Wat 
mij betreft in de vormgeving van de Politieke Markt 
in Almere.

Van: Hoving, J.R. <jrhoving@almere-bestuur.nl>
Verzonden: di 15-2-2005

Geachte heer Kadijk,

Hartelijk dank voor uw reactie op mijn column. Graag reageer ik 
op uw vragen of het monistische systeem niet beter was en of een 
Politieke Markt daar ook niet in gepast zou hebben. Ik waardeer 
uw betrokkenheid bij de Christelijke politiek zeer en hoor graag 
uw reactie op het onderstaande. 

De Nederlandse samenleving is de laatste 50 jaar ingewikkelder 
geworden. Denk aan ontwikkelingen in techniek, onderwijs en 
wetgeving. Daarnaast is er ook sprake geweest van schaalvergro-
ting in bestuurlijk Nederland. Ondanks al deze ontwikkelingen 
is de gemeenteraad nog steeds het hoofd van de gemeente, in 
die zin dat zij verantwoordelijk is voor het gemeentelijk beleid. 
Zo’n 50 jaar geleden wist een gemeenteraadslid in een klein dorp 
misschien nog wel wat er allemaal speelde in zijn gemeente. 
Tegenwoordig mag je van gemeenteraadsleden niet verwach-
ten dat zij, naast hun normale baan, precies weten wat er op 
elk niveau in hun gemeente speelt. Vandaar dat ik positief ben 
over de ingevoerde veranderingen van taken en bevoegdheden 
van raad en college. De raad stelt de kaders, het college voert het 
uit en de raad controleert. Door deze veranderingen bestaat er, 
in mijn ogen, tegenwoordig minder verschil tussen praktijk en 
theorie dan in de laatste jaren van het monistische stelsel. De 
gemeenteraad is verantwoordelijk, ja zeker, maar alleen voor de 
volksvertegenwoordiging, de kaders en de controle op het college. 
De scheiding van machten is wat dat betreft ook op gemeentelijk 
niveau een goede zaak. 

Misschien had men in het monistische systeem ook wel tot een 
betere werkverdeling kunnen komen. Maar voor een echte schei-
ding tussen raad en college was toch nieuwe wetgeving nodig. In 
een Politieke Markt in 1990 zouden wethouders de dienst uitge-
maakt hebben en zouden raadsleden vaak de wethouders blind 
volgen. In 2005 kunnen raadsleden zelfstandig onderzoek (laten) 
doen en kan men in de praktijk meer van het college eisen.
Er is nog een lange weg te gaan op het gebied van kaders stel-
len, ondanks dat ook aan het college gevraagd kan worden om 
met alternatieven te komen, waaruit de raad dan kan kiezen. 
Maar, naar mijn mening, heeft de raad in algemene zin meer grip 
gekregen op het bestuur van de gemeente. Dat laatste zal hoop 
ik ook meer inwoners stimuleren om gebruik te gaan maken van 
hun stemrecht. Invoering van een Politieke Markt (een vorm van 
onderling samenwerken) geeft ook meer ruimte om bewoners-
avonden te houden en dat kan ook bijdragen aan het verkleinen 
van de afstand tussen kiezers en gekozenen.

I n g e z o n d e n  r e a c t i e s

Politieke markt en dualisme
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4
“Een veel duidelijker christelijk geluid dan het CDA”
In een gesprek met de nieuwe voorzitter van de ChristenUnie, 
Peter Blokhuis, passeren een aantal boeiende analyses de 
revue. Waar staat de ChristenUnie op dit moment? Hoe 
typeren we het hedendaagse culturele klimaat? In hoeverre 
is dat doorgedrongen in onze achterban en hoe gaan we daar 
mee om? Welke rol speelt discussie in de partij? Welke rol 
moet het Wetenschappelijk Instituut daarbij vervullen? Hoe 
belangrijk is de permanente campagne? En wat vindt hij van 
relatiepolitiek? Ook democratie, de SGP, de islam en de wet op 
de orgaandonatie komen aan de orde.

Van bolwerkmodel naar incarnatie
Heeft het zin om een kleine christelijke partij in stand te 
houden nu de verzuiling voorbij is? En zo ja, hoe zou deze 
partij zich moeten manifesteren? Deze vragen hebben 
voortdurend op de achtergrond een rol gespeeld bij discussies 
in de eerste jaren van de ChristenUnie. Ze speelden zowel een 
rol bij kiezers die uitweken naar het CDA als bij partijgenoten 
die soms heftig van mening verschillen over de koers van 
de partij.  Hoewel er in algemene zin consensus lijkt te 
bestaan dát de ChristenUnie zich anders moet organiseren 
en profileren dan haar voorgangers RPF en GPV, is er geen 
overeenstemming hoe dit zou moeten en waarom. In 
dit artikel trekt Reinier Koppelaar de vraag breder door 
ontwikkelingen in de christelijke achterban en samenleving 
in verband te brengen met gewenste veranderingen in de 
christelijke presentie in de samenleving van vandaag.

Law and order?
In dit artikel levert dr. A. van der Dussen vanuit de 
theologie een bijdrage aan het gesprek over de hernieuwde 
belangstelling voor ‘law and order’ in de samenleving. Lange 
tijd gold dat als een vies begrip. Het riep associaties op met 
een politiestaat, terwijl de politiek zich juist richtte op sociale 
gerechtigheid. Die tijd lijkt voorbij te zijn. Maar slaan we 
nu door? Een boeiende bezinning op de betekenis van de 
verhouding van ‘wet’ en ‘evangelie’ voor de inrichting van 
de samenleving.

Christelijk activisme is springlevend
De Permanente Campagne van de ChristenUnie loopt alweer 
twee jaar. In dit artikel stelt Joël Voordewind dat deze vorm 
van campagnevoeren, met als doel politieke veranderingen 
te verwezenlijken door een combinatie van het vergroten 
van maatschappelijk draagvlak, publieke acties en politiek 
handelen, voortkomt uit het protestants activisme. Hoe is 
het daar nu mee gesteld? En welke kansen liggen er in de 
toekomst?

14

8

20

Aandacht voor het thema is er ook in de artikelen op pagina 13 (uitslagen van de poll over 
relatiepolitiek), 22 (zondagsrust), 24 (column Arnold van Heusden) en 26 (column van de 
hoofdredacteur). Ook de recensie op pagina 34 en 35 past erg goed bij het thema.
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T h e m a I n l e i d i n g

Waar staat christelijk Nederland? Waar staan de kerken, christe-
nen en hun organisaties? En waar staat de ChristenUnie?
Er was een tijd dat christenen leefden vanuit een integrale visie, 
een integraal normatief kader. School, kerk, politieke partij, 
krant, verenigingsleven en maatschappelijke organisaties waren 
één geheel. Ze vielen samen. Ze pasten in een allesomvattend 
systeem.
De vanzelfsprekendheid die daarbij hoorde is voor een groot deel 
voorbij. De jongere generaties, maar ook een deel van de oude-
ren maken veel meer eigen keuzes. Automatismen bestaan bijna 
niet meer. En bij elke keus, of het nu school, krant of politieke 
partij is, wordt weer een nieuwe afweging gemaakt. En dan nog 
niet eens voor het leven. Men wisselt ook veel gemakkelijker. 
Zo kan het gebeuren dat een ‘vrijgemaakte’ die ‘evangelisch’ is 
geworden een proefabonnement op de Volkskrant heeft, lid is 
van de ChristenUnie, maar bij de laatste verkiezingen wel CDA 
heeft gestemd.
Is dit verlies of is er ook winst? Is dat verbrokkeling of bewust-
wording? Doorgeschoten individualisering of gezonde eman-
cipatie? Hebben mensen misschien toch nog wel een integraal 
kader, alleen is dat dan veel individueler? En mensen willen 
misschien geen gebondenheid meer, maar ze verlangen toch nog 
wel naar verbondenheid?!
Hoe ga je daar als ChristenUnie mee om? Hoe ontwikkelen wij 
ons temidden van deze veranderingen onder christenen? Hoe 
staan we tegenover de bredere ontwikkelingen in de samenle-
ving? Liggen er bijvoorbeeld kansen voor een sterkere insteek 
op de kwaliteit van relaties in de samenleving? Zie daarvoor het 
interview met Peter Blokhuis, de poll op p.13 of de column van 
Arnold van Heusden op p.24. Peter Blokhuis steekt ook de perma-
nente campagne van de ChristenUnie een hart onder de riem. 
Op p.20 schrijft het hoofd van die campagne over christelijk 
 activisme.

Het is een goede gewoonte van DenkWijzer om eens in de zoveel 
nummers weer eens stil te staan bij de eigen partij, bij het 
gedachtegoed van de ChristenUnie, bij ontwikkelingen in de par-
tij en/of bij de manier waarop we (zouden moeten) aansluiten 
bij ontwikkelingen in de samenleving. Regelmatig moeten wij 
ons de vraag stellen wat het betekent om in deze tijd en deze 
samenleving een christelijke politieke partij te zijn. Ook dit 22ste 
nummer van DenkWijzer biedt weer heel veel ingrediënten voor 
bezinning. Dat komt mooi uit bij zo’n laatste nummer voor de 
zomervakantie.

We hebben al vijf eerdere nummers van DenkWijzer gehad, 
waarin we nadachten over de rol van politieke partijen in het 
algemeen en de ChristenUnie in het bijzonder, over de omgang 
met de Bijbel in de politiek, over de verantwoordelijkheid van 
christenen in de politiek en ook over partijstructuur en –cultuur, 
partijvernieuwing en de permanente campagne. Dat betekent 
niet dat we niet verder komen. Er zit wel degelijk vooruitgang in. 
De bezinning wordt diepgaander (zie de artikelen van Koppelaar 
en V.d. Dussen). Tegelijk wordt de behoefte aan daden, aan 
daadwerkelijke actie, presentie en inzet groter. Sterker nog, het 
gebeurt ook steeds meer. In de permanente campagne heeft de 
ChristenUnie in de afgelopen anderhalf jaar veel samengewerkt 
met andere christelijke organisaties. Langzamerhand begint dat 
voorzichtig ook wat structureler vorm te krijgen. 

Volgt u het ook met belangstelling? Denkt u mee? Reageert u?! 
Steeds meer lezers doen dat. U ziet ook in dit nummer weer dat 
wij graag ruimte bieden aan reacties.

Veel leesgenoegen en een goede zomer toegewenst.

Het volgende nummer van DenkWijzer is er weer in oktober.

Waar staan we?
Door Erik van Dijk, eindredacteur

“Mijn inschatting is dat we er nog niet zijn. Kerken, christenen en hun organisaties die 

bijbelgetrouw christelijk willen zijn, bevinden zich naar mijn indruk in een overgangsfase. 

We zoeken nog, en dat is helemaal niet erg. Ook de omringende cultuur bevindt zich in een over-

gangsfase. Verdere doordenking en actualisering zijn nodig, zodat bijbelgetrouw Nederland niet 

bezig is vorige oorlogen te winnen.”  (Reinier Koppelaar in zijn artikel op p. 8 e.v.)
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Hoe staat de ChristenUnie er anno 2005 voor?
De mensen vinden de ChristenUnie een duidelijke, 
betrouwbare partij. We zien dan ook een groeiend aan-
tal zetels in de peilingen. Dat zegt op zich nog niet zo 
veel, maar het blijkt in ieder geval dat het optreden van 
ChristenUnie-politici, ook in raden en staten, mensen het 
idee geeft dat ze wel op de ChristenUnie zouden kunnen 
stemmen. Het probleem is natuurlijk altijd dat tijdens 
de verkiezingscampagnes de partijen proberen te scoren 
met oneliners, korte-termijn-issues en dat mensen dan 
gaan stemmen op de blikvangers.
De ChristenUnie is een partij met een duidelijke missie, 
een duidelijk profiel en juist niet een partij van oneliners 
en korte-termijn-perspectieven.
Men vindt dat wel sympathiek, maar het bepaalt 
toch maar in beperkte mate het stemgedrag. 
Verkiezingscampagnes zijn daarom voor ons heel lastig. 
Mensen hebben een korte termijn geheugen. Een week of 
drie, is mij wel gezegd. Zij moeten ook in het stemhokje 
nog weten dat zij op André Rouvoet moeten stemmen.
De cultuur is zo dat mensen zich gemakkelijk laten mee-
slepen. Het karakter van onze partij past heel goed bij de 
aard van de politiek, maar past niet zo goed bij het cultu-
rele klimaat.

Hoe zou u dat klimaat willen omschrijven?
Heel dynamisch. Situaties veranderen heel snel en men-
sen ook. Doortrekken van lijnen, vasthouden aan pro-
fielen, lange-termijn-denken doen het niet. Christelijke 
politiek doet dat nu juist wel. Die gaat uit van principes. 

“Een veel duidelijker christelijk  geluid dan het CDA”
In gesprek met de nieuwe voorzitter van de ChristenUnie

Door Erik van Dijk

Op 9 april j.l. werd hij gekozen tot nieuwe voorzitter van het Landelijk Bestuur van de ChristenUnie. 

Peter Blokhuis is opleidingsmanager Communicatie en Journalistiek aan de Christelijke Hogeschool Ede. 

Hij is 57 jaar, gehuwd en lid van de Protestantse Kerk Nederland. Tot zijn nevenfuncties behoren het 

voorzitterschap van de Stichting Reformatorische Wijsbegeerte en het vice-presidentschap van 

‘The International association for the promotion of Christian higher education’. Voor het Wetenschappelijk 

Instituut is Peter Blokhuis geen onbekende, want hij was van 2001 t/m 2003 voorzitter van het curato-

rium (bestuur). We waren benieuwd naar zijn visie op de samenleving, op christelijke politiek en op de 

ChristenUnie in het bijzonder.

T h e m a I n t e r v i e w
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Wij willen ook niet dat mensen alleen maar stemmen op 
basis van één standpunt dat de fractie heeft ingenomen 
in een bepaalde kwestie, maar dat ze stemmen vanwege 
de onderliggende lijn. Dat doet het traditionele stem-
merspubliek van onze partij wel, maar jongeren niet, ook 
christen-jongeren niet.
Dus je zult toch mensen moet pakken daar waar ze zitten. 
Ik heb zelf altijd het gevoel dat wij onszelf in verkiezings-
campagnes een beetje geweld moeten aandoen. Dan 
draait het om de glimlach en het pak dat André Rouvoet 
draagt, de manier waarop hij bij Barend en Van Dorp zit 
en wat voor standpunt we nu weer hebben ingenomen 
bij de laatste actuele kwestie.
Eigenlijk willen wij gewoon dat alle orthodoxe christe-
nen in Nederland - en dat zijn er een heleboel - om de 
ChristenUnie heen staan. Maar in politiek opzicht is die 
gemeenschap er nauwelijks.

In hoeverre is dat culturele klimaat ook doorgedrongen in 
die achterban?
Ik denk dat de ChristenUnie daar veel meer last van heeft 
dan de SGP. De SGP heeft te maken met mensen die nog 
in stabiele, traditionele patronen leven. Daar is op zich 
niks mis mee.
De verscheidenheid en vluchtigheid zijn bij de 
ChristenUnie veel sterker. Niet dat men de ene dag wel 
gelooft en de ander dag niet, maar wel hoe men vanuit 
het christelijk geloof tegen allerlei kwesties aankijkt.
De achterban van de ChristenUnie is aanspreekbaar op 
hun geloof en dat moeten wij ook blijven doen. Wij zijn 
alleen geen kerk. Wij willen de mensen uiteindelijk poli-
tiek aanspreken. Vooral evangelische christenen zijn 
wat vluchtig in hun politieke keuzes. Soms stemmen ze 
gewoon niet, of ze stemmen GroenLinks of CDA. Dat is 
heel kwestie- en persoonsbepaald. Zij kijken niet naar de 
politieke lijn die er onder ligt.

Ligt daar onze roeping, om dat besef te vergroten en om 
bij elke kwestie de onderliggende lijn te laten zien? Moeten 
onze kiezers bij elke kwestie opnieuw overtuigd  worden?
Wij moeten de eerste dingen ook steeds eerst noemen. 
Daar zijn wij op aanspreekbaar. Daarom zullen wij een 
veel duidelijker christelijk geluid laten horen dan het 
CDA. Het CDA wil alleen maar op de politieke overtuiging 
aangesproken worden. Wij willen dat ook, maar wij wil-
len daarbij een voluit christelijke partij zijn. Daarom gaan 
wij van de politieke overtuiging terug naar de Bijbel en 
omgekeerd. Wij moeten de Bijbel steeds noemen, want 
daaraan zijn wij voor christenen meer herkenbaar dan 
aan onze politieke overtuiging. Tegelijkertijd vind ik dat 
een beetje oneigenlijk, want wij zijn een politieke partij 

en willen door onze politieke lijn gekend worden. We 
gaan toch niet zeggen: ‘omdat André Rouvoet een goed 
christen is, moet je op hem stemmen.’? Nee, hij doet het 
goed in de Tweede Kamer en heeft goede politieke stand-
punten. Dáárom moet je op hem stemmen.

Bij de Wet op de orgaandonatie is de ChristenUnie na lang 
wikken en wegen van standpunt verschoven. Dan zijn er 
mensen die daar blij mee zijn en die nog steeds vertrouwen 
in de ChristenUnie hebben omdat zij erop vertrouwen dat 
we als christenen op een integere manier die afweging 
hebben gemaakt. Er zijn ook anderen die zeggen: ‘zie je wel, 
de ChristenUnie is niet meer wat we gewend waren’.
Dit vind ik een mooi voorbeeld. Het gaat er nu even niet 
om wat ik van orgaandonatie vind; men moet zien dat 
dit voor christenen een lastige kwestie is. En dan gaat 
het ook nog om de politieke vertaling ervan, om een poli-
tiek besluit over de beste manier van registratie. Tineke 
Huizinga heeft duidelijk een lijn getrokken: als men daar 
overheen gaat, doe ik niet mee. Christenen zouden moe-
ten zien dat hier met de Bijbel in de hand heel integer 

wordt gedacht. Dat die politicus dan ergens uitkomt waar 
jij niet uit zou komen, is dan eigenlijk niet zo belangrijk. 
Zo gaat dat in de politiek. Je moet kunnen zeggen: ik zou 
zelf dit politieke standpunt van de ChristenUnie niet 
delen, maar ik zie dat dit een te waarderen christelijke 
overweging is geweest. En daarom stem ik ChristenUnie. 
En niet meteen: nu stem ik niet meer op ze.

Dit betekent heel veel voor de communicatie van de 
ChristenUnie.
Inderdaad is het een grote kunst om al die lagen die hier 
meespelen voor het voetlicht te krijgen. Niet alleen maar 
de principes. Je moet de diepere lijn laten zien én inspe-
len op de actualiteit. Weet waar mensen naar kijken.

Wat is de rol van discussie in de partij. Bij diezelfde orgaan-
donatie is wel gezegd: als we dat nu eerder binnen de 
partij in discussie hadden gebracht, dan hadden mensen 
de uiteindelijke standpuntbepaling ook beter kunnen mee-
maken. Ook bij de presentatie van de nee-campagne voor 
de Europese Grondwet kwam vergelijkbare kritiek. Opeens 
lag daar een boekje en folder en ‘ons is niks gevraagd’. 
Moeten we dit anders gaan doen in de ChristenUnie? 
Die Europese Grondwet is natuurlijk een vrij complex 

“Een veel duidelijker christelijk  geluid dan het CDA”
In gesprek met de nieuwe voorzitter van de ChristenUnie

De ChristenUnie is een partij met een duidelijke De ChristenUnie is een partij met een duidelijke 
missie, een duidelijk profiel en juist niet een partij missie, een duidelijk profiel en juist niet een partij 
van oneliners en korte-termijn-perspectieven.van oneliners en korte-termijn-perspectieven.

T h e m a I n t e r v i e w
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document. Je kunt moeilijk zeggen: dames en heren, hier 
is de tekst van de Grondwet. Leest u die eens goed door 
en vertelt u ons wat u er van vindt. Dan overvraag je de 
mensen. Ik vind het juist een heel goed idee om zo’n Kort 
Commentaar te schrijven met conclusies aan het eind van 
de hoofdstukken. Op basis van zo’n boekje en wat andere 
stukken zou je een interne partijdiscussie kunnen voeren. 
Je moet alleen eerst wel handzame documenten hebben, 
anders gaat de discussie nergens over.

We hebben nu twee ledencongressen gehad. Er zijn natuur-
lijk ook andere manieren om met elkaar de discussie aan 
te gaan en met elkaar tot politieke meningsvorming te 
komen. Hoe kijkt u daar tegen aan?
Ik vind ledencongressen zonder meer heel goed. Het is 
belangrijk dat die goed worden voorbereid, zodat onder-
werpen zo voor het voetlicht komen dat mensen zich her-
inneren dat we het over die kwestie gehad hebben. Niet 
alleen maar meningen peilen, maar met elkaar de diepte 
van het onderwerp peilen. Het gevaar van dit soort dis-
cussies is altijd dat de gemoederen wel verhit raken, maar 
dat je achteraf toch met een kater blijft zitten omdat je 
de kwestie onvoldoende hebt uitgediept. Bestuurders 
moeten er wel iets mee kunnen.
Je moet dit vanuit het bureau zo kanaliseren dat mensen 
in staat worden gesteld om zich een goed oordeel te vor-
men, zonder een dik boek te hoeven lezen. De moderne 
mens wil graag meepraten, maar is tegelijk zo druk dat 
je hapklare brokken moet aanreiken om hem in staat 
te stellen een eigen mening te vormen. Dan kom ik bij 
de rol van het WI. In het verleden hebben wij nogal wat 
grondige publicaties het licht doen zien. Die worden 
onvoldoende gelezen. Misschien wel op het moment van 
verschijnen. Maar ze hebben een inhoud die er voor jaren 
mag zijn. Ze lenen zich alleen niet voor interne partijdis-
cussie.

Bij het schrijven van de publicaties betrekken we er altijd 
wel veel deskundige mensen bij om tot een goede menings-
vorming te komen.
Dat is ook heel belangrijk. En op basis daarvan kan dan de 
discussie in de partij plaats vinden. Kiezers bepalen hun 
mening op basis van heel weinig kennis. Dan komt het er 
op aan dat de kennis die ze hebben de goede is.

Moet het WI dan nog wel dikkere publicaties maken of 
moeten we meer naar de hapklare brokken toe?
Ik herinner me nog de dikke publicatie over geneti-
sche manipulatie, ‘Toetsen en begrenzen’. Dat was 
een  noodzakelijke voorstudie, maar kan zelf niet het 

 materiaal zijn voor een partijdiscussie. Soms moet je heel 
diep gaan om er uit te komen. Dat kan een fase zijn. Als je 
maar niet denkt, dat je er daarmee bent. Dan begint pas 
de partijdiscussie.
Dus na ‘Toetsen en begrenzen’ kwam er een Kort 
Commentaar over genetisch gemanipuleerd voedsel. En 
na de dikkere publicatie over Europa (‘Richting Europa’) is 
er nu zo’n Kort Commentaar over de Europese Grondwet. 
Dat zijn toch mooie voorbeelden. Die kortere boekjes lees 
je in twee uurtjes door. Heldere conclusies en adviezen 
aan het eind. Zo moet het.

Hoe staat de ChristenUnie in de Nederlandse democratie?
De ChristenUnie wegzetten als een getuigenispartij die 
verder geen invloed heeft, vind ik echter een volstrekt 
verkeerde benadering van democratie. Het gaat in een 
democratie niet om macht. Alsof de helft plus één de 
doorslag geeft. Want wie zo denkt, denkt niet democra-
tisch. Democratie wil zeggen: iedereen kan spreken en 
naar iedereen wordt geluisterd. Daarvoor moet iedereen 
wel een stem hebben. Die stem heb je in NL als je min-
stens één zetel hebt. Daarvoor moet je mensen verenigen 
van een bepaalde overtuiging die hun leven structureert 
en hun een bepaalde visie op de politiek en het publieke 
terrein geeft. Zo zie ik ook met welgevallen de SGP maar 
ook een eventuele moslimpartij. Dat zijn partijen die een 
stem geven aan een duidelijke groep met een eigen visie 
op het leven. Het is voor alle partijen van belang dat waar 
er verschillen zijn in de samenleving, die ook worden 
gehoord. Het is van fundamenteel belang in een demo-
cratie dat mensen die een bestuurderspositie hebben 
ook iets doen met de geluiden van anderen. Als in een 
democratie een meerderheid geen rekening houdt met 
een minderheid, dan is dat geen democratie, maar een 
tirannie van de meerderheid.

Veel mensen in de achterban zouden bang zijn voor een 
moslimpartij... 
Laten we nu eerst een accepteren: er zijn moslims. 
Vervolgens is het belangrijk dat die mensen aangeven 
wat zij willen. Er is niets beter dan dat zij dan ook een 
stem hebben op plaatsen waar die gehoord wordt, op 
het forum van het publieke terrein. Het is heel rampzalig 
als de grote groep moslims in ons land niet vertegen-
woordigd is in het parlement. Er moeten mensen zijn die 
weten en begrijpen wat de moslims willen. De organi-
satie van moslims is wezenlijk voor onze samenleving. 
Daarom vind ik veel bezwaren tegen moslimscholen 
ook onzin. Ik zal niet zeggen dat het goede scholen zijn, 
maar als zij eigen scholen willen moeten we dat niet 

T h e m a I n t e r v i e w

Eigenlijk willen wij gewoon dat alle orthodoxe Eigenlijk willen wij gewoon dat alle orthodoxe 
christenen in Nederland - en dat zijn er een heleboel - christenen in Nederland - en dat zijn er een heleboel - 
om de ChristenUnie heen staan. Maar in politiek opzicht om de ChristenUnie heen staan. Maar in politiek opzicht 
is die gemeenschap er nauwelijks.is die gemeenschap er nauwelijks.

We gaan toch niet zeggen: ‘omdat André Rouvoet We gaan toch niet zeggen: ‘omdat André Rouvoet 
een goed christen is, moet je op hem stemmen.’?een goed christen is, moet je op hem stemmen.’?
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 tegenhouden. Dit is zo wezenlijk voor een democratie. 
Natuurlijk mogen we wel eisen stellen aan het onderwijs 
dat daar gegeven wordt.
Het lijkt er op dat veel mensen de moslims hun bestaan 
hier niet gunnen. Ze moeten zo snel mogelijk integreren 
en emanciperen. Begin nou eerst maar eens met die men-
sen te accepteren.

Een christenpoliticus staat dan toch wel in een spannings-
veld tussen de benadering vanuit zijn geloof en de benade-
ring als politicus?
Dat denk ik eigenlijk niet. We mogen best zeggen dat we 
geestelijk gezien zouden wensen dat alle moslims chris-
ten worden, maar het begint bij accepteren. Dat ze mer-
ken dat ze er mogen zijn. Ze moeten wel eerst een positief 
beeld van ons krijgen, anders willen ze nooit christen 
worden.

Maar een christenpoliticus zal toch met overtuiging 
(vanuit het principe van godsdienstvrijheid) maar tegelijk 
ook met pijn in het hart stemmen voor de komst van 
een moskee …
In onze traditie bestaat al lang het inzicht dat de over-
heid niet voor alles verantwoordelijk is. De overheid wijst 
de bestemming van grond aan en als een burger of een 
groep burgers vraagt om die grond te mogen gebruiken, 
dan zeggen we op basis van het bestemmingsplan ja of 
nee. De overheid is er niet verantwoordelijk voor dát er 
een moskee komt. Dan zou je in een spagaat komen.

De SGP staat hier toch heel anders in …
Ook hier geldt: er zijn in Nederland mensen die een 
bepaalde visie hebben op de man-vrouw-verhouding, 
de zondagsrust e.d. Laten we toch vooral blij zijn dat die 
mensen ook een stem in het parlement hebben. En dat 
zij in staat zijn hun overtuiging heel goed te verwoorden. 
Dat geeft ons namelijk de gelegenheid om met hen reke-
ning te houden. Sommigen bekijken hen alleen maar in 
termen van: hoe eerder ze emanciperen en integreren, 
hoe beter. Sinds wanneer is dat de verantwoordelijkheid 
van de politiek?
Alsof de regering zou weten wat het goede leven voor een 
vrouw is. Dat is een mateloze zelfoverschatting. Accepteer 
nou eerst eens dat er andersdenkende groepen zijn. Dat 
is democratie.

Tot slot graag uw inschatting van relatiepolitiek
Ik heb het Appél gelezen en het interview met Michael 
Schluter in het vorige nummer van DenkWijzer. Het valt 

mij op dat het meer een maatschappijanalyse is dan een 
politieke analyse. Maar ik vind het helemaal aansluiten 
bij wat de ChristenUnie doet en wat er in de samenleving 
leeft. Wij kunnen positief aankijken tegen het relatie-
denken, want dat gaat niet alleen om relaties tussen 
mensen, maar juist ook om gemeenschappen. Relaties en 
 gemeenschappen zien wij als heel positief. Zij maken deel 
uit van onze maatschappijvisie en van daaruit hebben wij 
ook een visie op politieke verantwoordelijkheid, namelijk 
dat die beperkt is. Scholen, gezinnen, kerken hebben een 
eigen verantwoordelijkheid. Daarin zit onze maatschap-
pijvisie op één lijn met het relatiedenken.
Of je nu de woorden ‘relatie’ en ‘politiek’ aan moet ver-
binden, is voor mij nog wel even de vraag. Het CDA heeft 
in het verleden ook wel een poos de nadruk gelegd op 
‘samen’. In die zin is het niet zo heel nieuw. Ik denk dat 
wij het gedachtegoed van Michael Schluter zonder meer 

kunnen overnemen. De vraag is alleen of je er genoeg aan 
hebt voor ons politiek program. Voor ons is heel wezenlijk 
de eigen verantwoordelijkheid van de overheid. De over-
heid is dienares van God. Deze notie vind je niet in het 
relatiedenken. Ook het milieu pak je niet met relatieden-
ken. Wat dat betreft is het een wat smalle term.
Voor ons is heel wezenlijk dat wij niet alles herleiden tot 
de politiek. De samenleving, daar begint het mee. Politiek 
is niet alles, maar het is wel heel belangrijk. Politiek is 
toch meer dan alleen belangen- en issuepolitiek? De poli-
tiek wordt volslagen irrelevant waar men alleen maar op 
issues afgaat. 

De ChristenUnie heeft dus in het huidige politieke klimaat 
een belangrijke, eigen bijdrage?
Ja, dat vind ik wel. Zo lang onze stem de stem is van 
een duidelijke groep in de samenleving, een christelijke 
groep. Die moet je zien te verenigen, o.a. door een perma-
nente campagne. Die permanente campagne is er niet 
om stemmen te verzamelen, maar om de groep bewust 
te maken en de groep bij elkaar te brengen, zodat wij als 
partij duidelijk weten wat die christenen willen, waar ze 
voor staan en dat wij die stem goed kunnen vertolken in 
het parlement. Zo voorkom je ook dat je een kloof krijgt 
tussen de fractie en de achterban. Dat is de waarde van 
de permanente campagne.

T h e m a I n t e r v i e w
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Hoewel er in algemene zin consensus lijkt te bestaan dát 
de ChristenUnie zich anders moet organiseren en profile-
ren dan haar voorgangers RPF en GPV, is er geen overeen-
stemming hoe dit zou moeten en waarom. In dit artikel 
trek ik de vraag breder door ontwikkelingen in de chris-
telijke achterban en samenleving in verband te brengen 
met gewenste veranderingen in de christelijke presentie 
in de samenleving van vandaag. Dit artikel2 is niet spe-
cifiek geschreven met alleen de ChristenUnie voor ogen, 
maar gaat over de maatschappelijke verantwoordelijk-
heid van christenen in brede zin. Specifiek wordt de term 
‘incarnatie’ geïntroduceerd, als metafoor voor de wijze 
waarop christelijke presentie in het huidige tijdsgewricht 
gestalte kan krijgen.

Zeggingskracht
De vraag naar de relevantie en betekenis van een christe-
lijke politieke partij hangt samen met de vraag naar de 
zeggingskracht van het Evangelie in een post-christelijke 
maatschappij.
De post-christelijke samenleving beschouwt christe-
nen veelal als de archaïsche representanten van een 
afgeschreven verleden. Momenteel wil een schaarse 
conservatief of christen-democratisch denker - inclusief 
de minister-president - het christendom nog wel eens 
hardop erkennen als waardevolle bron van normen en 
waarden maar erg krachtig klinkt dit geluid niet. Is er in 

Van bolwerkmodel 
naar incarnatie
Christelijke maatschappelijke presentie na de verzuiling

Door Reinier Koppelaar, voormalig beleidsmedewerker ChristenUnie-fractie Tweede Kamer, 
sinds enkele maanden kerkelijk opbouwwerker in Indonesië

Heeft het zin om een kleine christelijke partij in stand te houden 

nu de verzuiling voorbij is? En zo ja, hoe zou deze partij zich 

moeten manifesteren? Deze vragen hebben voortdurend op de 

achtergrond een rol gespeeld bij discussies in de eerste jaren 

van de ChristenUnie. Ze speelden zowel een rol bij kiezers die 

uitweken naar het CDA als bij partijgenoten die soms heftig van 

mening verschillen over de koers van de partij.1 

deze omstandigheden nog ruimte voor het christelijke 
verhaal, of hebben seculiere krachten de plausibiliteit van 
de christelijke traditie definitief ondergraven? Het laatste 
is alleen dan het geval als de dragers van het christelijke 
verhaal er zelf niet meer in geloven. Tijd dus voor christe-
nen om op zelfonderzoek te gaan.
De orthodox-christelijke geloofsgemeenschap3 heeft 
maatschappelijk gesproken lang de trekken gehouden 
van een dorpje dat dapper standhield tegen de bezet-
ting door de seculiere tijdgeest. Doordat zij langer heeft 
vastgehouden aan eigen zuilen en sociale netwerken 
van gelijkgezinden, zijn zij langer beschut gebleven en is 
God er niet verdwenen, zoals uit het spreekwoordelijke 
Jorwerd. Vandaag de dag heeft de verwarring echter 
ook in dit dorpje toegeslagen. Hardop vragen velen zich 
vandaag af: “Wat is de betekenis van het Evangelie voor 
de opstelling van christenen in de samenleving en het 
publieke leven?”. Terwijl dat een jaar of tien, vijftien gele-
den allemaal vrij duidelijk lag. Het front lag ook steeds 
helder: we streden om het behoud van het christelijk 
erfgoed, dat voortdurend onder vuur lag van progressief-
links. Het was dan ook vooral duidelijk waar je politiek en 
maatschappelijk gesproken ‘tegen’ was.

Neo-orthodox
De nieuwe generatie uit dit dorp groeit op in een andere 
wereld dan vroeger. Deze generatie leeft niet zozeer met 
het besef dat het christelijk bolwerk moet worden ver-
dedigd, maar dat van nul af een ongelovige wereld moet 
worden gewonnen. Er groeit daardoor afstand ten opzich-
te van de vanzelfsprekendheden van de traditie. Jongeren 
maken een persoonlijke keuze voor wat wel een ‘neo-
orthodox’ geloof wordt genoemd. Hoogleraar Europese 
geschiedenis S. Stuurman gaf daarvan een treffende 
omschrijving: “In veel gevallen gaan een moderne levens-
stijl en een individualistische vorm van geloofsbeleving 
samen met een deels traditionele inhoud. Een instabiel 
mengsel, zou men zo denken.”4

De laatste zin is prikkelend. Is het instabiel? Dat zeggen 
ook pessimistische sociologen, zoals G. Dekker, die de 
interne verschuivingen binnen de orthodox-christelijke 
wereld alleen als secularisering en afbrokkeling kunnen 
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duiden. Toch is dat niet het hele verhaal als we zien hoe 
binnen gevestigde kerken en onder jongeren vernieu-
wingsbewegingen plaatsvinden, veelal bijbels-evange-
lisch geïnspireerd. Het sociologische perspectief is blind 
voor de intrinsieke motieven die ‘neo-orthodoxen’ daarbij 
drijven. De vergelijking met de secularisering in de jaren 
zestig en zeventig bij de ‘brede’ kerken gaat dan ook niet 
op. In tegenstelling tot de jaren waarin werd afgerekend 
met Schriftgezag en verzoeningsgeloof, hebben wij mijns 
inziens nu te maken met de wens, zoniet een vurig ver-
langen, om een eigentijdse christelijke respons te geven 
op de nieuwe, post-christelijke situatie. 
Daarbij valt het front, de antithese, niet langer samen 
met de grens van de eigen zuil, maar is het overal: in 
de buurt, op het werk, in niet-christelijke instellingen. 
Vanuit een sterk missionair besef zoeken christenen 
uit allerlei kerkelijke achtergronden nieuwe vormen en 
nieuwe plaatsen om het getuigenis van Christus gestalte 
te geven. Daarbij wordt ingezet op toenadering tot onge-
lovige medeburgers. De wens leeft om als christen mid-
den in de wereld getuigend aanwezig te zijn in relaties, 
samenleving en carrière. Bij deze ontwikkeling sneuvelen 
sommige traditionele opvattingen en gedragsregels, 
waarbij het negen van de tien keer niet gaat om verwe-
reldlijking, maar slechts om inwisseling van subculturele 
groepsgewoonten.
Gevestigde christelijke organisaties proberen op een 
soortgelijke manier hun insteek te verleggen. Zie de 
programmering bij de EO, die minder anti-thetisch, en 
meer gericht op het persoonlijke, authentieke verhaal 
is geworden, om zodoende aansluiting te zoeken bij 
de 21e eeuwse Nederlander. De ChristenUnie staat bol 
van de pogingen om meer aansluiting te zoeken in de 
maatschappij. Parlementaire degelijkheid, vanouds het 
handelsmerk van de partijen waaruit de ChristenUnie 
is ontstaan, wordt door middel van een permanente 
campagne gekoppeld aan acties waarbij nadrukkelijk de 
maatschappij wordt betrokken. Christenen en christelijke 
organisaties zoeken kortom manieren om het christelijke 
verhaal een nieuwe plausibiliteit te verschaffen door aan 
te sluiten bij de nieuwe maatschappelijke context. 

Incarnatie
De wijze waarop christenen de afgelopen jaren opnieuw 
invulling pogen te geven aan de Bijbelse roeping om als 
zoutend zout en lichtend licht overal in de maatschap-
pij aanwezig te zijn, roept de analogie met de term 
‘incarnatie’ op. Het incarnatiemodel is bekend uit de mis-
siologie: evenals Christus mens werd onder de mensen, 
Hij zelfs de gestalte van een dienstknecht aannam en de 
mensen gelijk werd, zo moeten christenen ingaan in de 
cultuur, om mensen in hun leefsituatie te bereiken met 
het Evangelie. Dat is dus anders dan het bolwerk-model 
van de verzuiling, waarin de muren hoog en de loopgra-
ven diep konden zijn. Het incarnatie-model komt uit de 

wereld van zending- en evangelisatie5, maar als richting-
gevende metafoor lijkt het mij ook bruikbaar voor chris-
telijke maatschappelijke presentie.
Deze ontwikkeling van ‘bolwerk’- naar ‘incarnatie’-den-
ken valt positief te waarderen, als tenminste dat wat ver-
loren gaat (bepaalde tradities en gewoonten, organisaties 
met bijbehorende nestgeur e.d.) verstaan kan worden als 
scheiding van het kaf en het koren. Ook moeten voortrek-
kers van vernieuwing en verandering niet de klassieke 
fout maken het kind met het badwater weg te gooien. 
Mijn inschatting is dat we er nog niet zijn, en dat nog niet 
alles doordacht is. Kerken, christenen en hun organisaties 
die orthodox-christelijk (liever: bijbelgetrouw, Christus-
belijdend) willen zijn, bevinden zich naar mijn indruk in 
een overgangsfase. We zoeken nog, en dat is helemaal 
niet erg. Ook de omringende cultuur bevindt zich in een 
overgangsfase. Verdere doordenking en actualisering 
zijn nodig, zodat bijbelgetrouw Nederland niet bezig is 
vorige oorlogen te winnen of zich verliest in onderlinge 
verdeeldheid. 

Positiebepaling
Wat betekent deze ‘incarnatie-benadering’ voor de posi-
tie van bijbelgetrouwe christenen ten opzichte van de 
wereld? Allereerst dat nog heel wat orthodoxe christe-
nen een mentale verhuizing moeten doormaken, “uit de 
schuilhoeken” moeten komen. Een onwenselijk neven-
product van de verzuiling is immers dat christenen zich 
maar al te vaak hebben opgesloten in een eigen kerkelijke 
en sociale subwereld. Christenen zullen zich onvermij-
delijk thuis moeten gaan voelen in de multireligieuze en 
multi-etnische wereld. Het helpt daarbij te beseffen dat 
niet wat de mens binnenkrijgt de mens onrein maakt, 
maar wat er uit zijn hart komt (Matt.15:10). De Israëlieten 

kregen in ballingschap van Jeremia niet te horen dat zij 
zich moesten afzonderen, maar dat zij zich in het nieuwe 
thuisland Babel huizen moest bouwen, trouwen, kinde-
ren krijgen, kortom thuis moesten gaan voelen 
(Jer.29:4-7). Deze mentale – wellicht ook fysieke? 6 - verhui-
zing zal ons hopelijk ook verlossen van de kramp die bij 
christelijke organisaties, ook bij de ChristenUnie soms een 
rol speelt: dat zij worden afgerekend als ze zich met open 
vizier richten op de uitdagingen van deze tijd, omdat de 
traditionele achterban het oude vertrouwde geluid niet 
meer herkent. 
Behalve ‘verhuizen’ zullen we gezamenlijk nog een stap 
verder moeten gaan en deze wereld opnieuw gaan lief-
hebben vanuit christelijke ontferming. Vaak zijn we er 
goed in om de wereld te veroordelen en een vijandbeeld 
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te cultiveren. Maar leert Jezus ons niet zelfs onze vijand 
lief te hebben? Bovendien, om maar weer naar Jeremia 
te luisteren: de Israelieten moesten zich inzetten voor de 
welvaart van de stad, en “bidden voor haar vrede, omdat 
in haar vrede uw vrede gelegen zal zijn”.
Een gevaar van op zo’n manier in de wereld zijn kan 
natuurlijk zijn: assimilatie. Het is een smalle richel tus-
sen je heilig bewaren en houden aan Gods geboden, en 
te leven temidden van de wereld. John Stott noemt dit 
de dubbele roeping van de kerk en christenen: zij worden 
enerzijds geroepen heilig te zijn, radicaal anders dan de 
wereld, anderzijds worden zij geroepen de wereld niet de 
rug toe te keren, maar juist betrokken op die wereld te 
zijn. Hij bepleit een ‘holy worldliness’: een mooie, maar 
onvertaalbare term. In dat verband lijkt me van belang 
te markeren dat het de Bijbel blijft die voor een christen, 
en dus ook voor een christelijke organisatie, de scheids-
rechter vormt. Niet het hoogstpersoonlijke gevoel of ‘God 
het wel goed vindt’. Het christen-zijn blijft iets van de 

gemeenschap en de geopenbaarde norm. 
Een gevolg van deze herpositionering van de marge naar 
het midden van de samenleving lijkt mij dat kerkgrenzen 
en ondergeschikte theologische verschillen, geen belem-
mering meer mogen vormen voor samenwerking tussen 
belijdende christenen. Herpositionering zal dus ook tot 
hergroepering, of misschien ‘heridentificering’ moeten 
leiden. Toen een half jaar geleden een discussie gaande 
was over gereformeerd versus evangelisch, aangezwen-
geld door Alistair McGrath, concludeert Herman Paul in 
een slotbeschouwing “dat christenen zich ondanks hun 
verschillen en zonder het opgeven van hun eigenheid 
kunnen beschouwen als leden van een wereldwijde, 
orthodox-christelijke beweging.”7 Ik heb de fusie van RPF 
en GPV tot ChristenUnie altijd in dit perspectief gezien: 
als er zóveel is dat je bindt, dan is in een post-christelijke 
tijd gescheiden optrekken onverantwoord. 

Accenten bij christelijke maatschappelijke 
presentie
Hierboven is beschreven wat de incarnatie-benadering 
betekent voor de positie ten opzichte van de wereld: 
meer nadruk op christelijke presentie dan op christelijke 
bolwerkvorming. Maar wat zou deze presentie moeten 
kenmerken om vruchtbaar te zijn in de maatschappij? 
Daarover moet verder worden doorgedacht, maar ik 
noem alvast vier accenten:
1. Bij manieren van christelijke presentie die aanslui-
ting zoeken bij de omringende cultuur, is het gevaar 

van horizontalisme springlevend. De identiteit kan ook 
verwateren, zodat op die manier het zout zijn kracht 
verliest. Dat proces van interne uitholling is precies waar 
de sociologen voor waarschuwen. Het is van het grootste 
belang om bij christelijke presentie in de post-christelijke 
samenleving identiteit en spiritualiteit dicht bij elkaar te 
houden. Met spiritualiteit bedoel ik persoonlijke én geza-
menlijke omgang met God en Zijn Woord. Dat is iets waar 
“jongeren” die het zoeken in geestelijke vernieuwing en 
persoonlijke authenticiteit terecht aandacht voor vragen. 
Christelijk optreden kan niet slagen als het zijn oorsprong 
niet vindt in geloof en gebed. Gebed heeft gewoonlijk wel 
een formele plaats in christelijke organisaties, maar hoe-
veel zijn er waarin gebed, bijbellezen en lofprijzing een 
prominente plek heeft, als het ware deel uitmakend van 
de kern van de activiteit? Hoe vaak zoeken wij binnen de 
ChristenUnie leiding door de Geest van de Vader en Zoon? 
Ir. J. van der Graaf schrijft in de inleiding op ‘Normen op 
hun waarden geschat’ dat bij presentie in het publieke 
domein organisatie en actie niet de grootste kracht is. 
“Erkend moet worden dat daarin, sinds de verzuiling op 
alle terreinen van het leven in dit land heeft toegeslagen, 
de kracht wel vaak is gezocht. Naarmate de secularisatie 
verder toesloeg is echter gebleken dat organisaties op 
zich geen vrijwaring bieden voor slijtage van waarden 
en normen. De kracht om als zout in de samenleving te 
dienen is gelegen in levend geloof, dat ontspringt aan het 
Woord van de levende God, waaraan mensen deel hebben 
door innerlijke vernieuwing.”8 Deze geloofshouding zal 
ons kunnen behoeden voor de valkuil van horizontalisme 
waarin de oecumenische beweging in de jaren zestig 
veelal is getrapt.

2. Wat betekent zo’n vorm van ‘incarnatie’, presentie in 
de wereld, voor de organisatievormen? Betekent dat het 
einde van de christelijke instituten en bijvoorbeeld poli-
tieke partijen? Er heerst helaas veel anti-instutionalisme. 
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Op zich is het goed dat meer nadruk dan voorheen op 
de individuele verantwoordelijkheid ligt om ‘ambassa-
deur van Christus’ te zijn, op je werk, in de buurt, overal. 
Christenen kunnen als individu hun omgeving in bewe-
ging zetten, er de kwaliteit van veranderen. Het nieuwe 
mediatijdperk biedt ruime mogelijkheden: via websites, 
of opiniepagina’s van seculiere kranten kan zelfs publieke 
impact worden gegenereerd. Toch zal publieke invloed 
een zaak van gemeenschappen en bewegingen blijven: 
ook in deze tijd zullen christenen overal ‘ kleine pelotons’ 
(Burke) moeten vormen: gebedsgroepen, actiegroepen, 
huiskringen, professionele coachgroepen of vrijwilligers-
netwerken, al naar gelang het doel en de context waarin 
zij werken al of niet open voor niet-christenen. Maar flexi-
bele, kleinschalige gemeenschappen zijn niet in staat om 
‘krachtstroom’ te leveren, die benodigd is voor ‘impact’ in 
geïnstitutionaliseerde, publieke arena’s als wetenschap, 
media en politiek. Daarvoor blijven denktanks, instituten 
en partijen -mét een integrale visie!- belangrijk. Bij dit 
alles is de vraag of er een nieuwe zuil ontstaat van bijbel-
getrouwe christenen niet van belang. Mogelijk ontstaat 
er een zuil-‘light’, maar de vraag die steeds gesteld moet 
worden is: worden de juiste kanalen gebruikt om in onze 
cultuur en maatschappij het Evangelie van Jezus Christus 
vruchtbaar en dienstbaar te maken?

3. Dit is een tijd waarin de plausibiliteit van christelijke 
argumenten niet meer bij voorbaat vaststaat. Daarom 
lijkt het van belang om het Pro Sacerdoce, het Priester-
motief, meer nadruk te geven dan voorheen. Jezus 
Christus wordt ons immers ook voorgesteld als Priester, 
die dienend en zegenend aanwezig was. Natuurlijk is dit 
niet nieuw: in de geschiedenis hebben christenen enorm 
veel aan barmhartigheidswerk en diaconaat gedaan en 
nog steeds. Denk aan verzorgingstehuizen, aan hospices, 
aan verslavingszorg. Toch is de vraag legitiem of ortho-

doxe christenen het in hun dienst aan de wereld en de 
samenleving niet hebben laten afweten. Slagen de kerken 
en christelijke organisaties er voldoende in om de brug 
te slaan naar de hoeken en gaten van de samenleving, 
waarin de verdrukten, de vernederden, de kwetsbaren 
zich bevinden? Wij moeten er voortdurend voor waken 
dat onze pretentie vertaald worden in presentie, ook als 
christelijke politieke partij. Het is onze opdracht de post-
christelijke Nederlander een Nederlander te zijn. Ik denk 
dat dit nodig is omdat met christelijke actie ook een apo-
logetisch motief gemoeid is. ‘Opdat de mensen uw goede 
werken zien en God loven’. Het Evangelie communiceert 
in een tijd, waarin christendom als iets uit de oude doos 
wordt gezien, alleen maar als het vruchten en daden 
voortbrengt. 

4. Vanouds stond in de Kuyperiaanse traditie, of zo u 
wilt de christelijk-sociale beweging, het Pro Rege-motief 
centraal. Men wilde Christus dienen als Koning over deze 
wereld, zijn wetten gehoorzamen op alle terreinen van 
het leven. Dit motief lijkt mij onopgeefbaar. Het gevleu-
geld woord van Abraham Kuyper, dat er geen duimbreed 
is van het wereldlijk erf waarvan Christus niet zegt: 
“Mijn!”, moet ons ook vandaag inspireren om op alle ter-
reinen van het leven de consequenties te doordenken van 
ons discipelschap.
Ik vraag alleen wel aandacht voor de goede volgorde. Het 
begint bij de persoonlijke keuze tot navolging, niet bij 
de wereldbeschouwelijke concepten. Wie de persoon-
lijke keuze voor Jezus Christus als de Heer van ons leven 
heeft gemaakt en zegt Hem radicaal te willen navolgen, 
zal daarin consequent moeten zijn en dat breed moe-
ten uitwerken. Stott zegt het zo: “Kurios Jesos, Jezus is 
Heer. Het klinkt op het eerste gezicht heel ongevaarlijk 
en onschuldig, maar het heeft enorme implicaties.. 
Intellectueel brengt het ons verstand onder het juk van 
Christus. Ethisch roept het ons op zijn normen te accep-
teren en zijn geboden te gehoorzamen; beroepsmatig 
om onze levens aan zijn dienst te wijden; sociaal om de 
maatschappij met zijn waarden te doordringen; politiek 
om te weigeren om enige menselijke instelling te veraf-
goden; en mondiaal de eer en glorie van Jezus Christus 
te bewaren.” (Stott, 1998). Hiermee is dus ook gezegd dat 
Jezus erkennen en aanvaarden als Heer over het persoon-
lijk leven niet kan worden losgemaakt van erkenning 
van Jezus als Heer over het publieke leven. Dit stelt dus 
hedendaagse tendensen tot privatisering van het geloof 
onder kritiek. Uit deze opmerkingen vloeit ook onvermij-
delijk de noodzaak tot voortzetting van consequent chris-
telijke politiek voort.

Slot
De post-christelijke tijd barst van de kansen en uitdagin-
gen voor het christelijk geloof. Nu ons land op drift lijkt te 
zijn, mogen christenen niet zwijgen. Een recente SCP-rap-
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port spreekt over de behoefte aan geborgenheid. Zou de 
kerk daar geen boodschap aan hebben? Is de kerk niet bij 
uitstek de werkplaats van geborgenheid, omdat christe-
nen als geen anderen weten wat het is om geborgen te 
worden door God? Kan de kerk, kunnen christenen in deze 
tijd, die wordt gekenmerkt door erosie van sociale cohesie 
en door individualisering, maar door de recente gebeur-
tenissen ook door verharding van tegenstellingen tussen 
bevolkingsgroepen, een bron van gemeenschapsstichting 
en naastenliefde zijn? En dan heb ik het nog niet eens 
over geestelijk richting bieden.
In de context van het post-christelijke Nederland moet 
het christelijke verhaal niet worden verzwegen, maar met 

des te meer kracht verteld en gedeeld worden. Dat vraagt 
trouw aan onze Heer. Bijbelgetrouwe christenen zullen 
daartoe een plek midden in de samenleving moeten 
innemen. We kunnen ons daarin laten inspireren door de 
vroege christenen. Ook zij weigerden te knielen voor de 
machten van hun tijd. Temidden van de overweldigende 
macht van de keizer stond voor hen vast: er is geen God 
dan Jahweh, er is geen kurios dan Jezus, en bleven trouw! 
Hun levenswandel viel op, getuige de bekende brief van 
Diognetus, waarin wordt gesteld dat zij in niets ver-
schilden van hun medeburgers, behalve dat zij alles met 
elkaar deelden, behalve hun bed…!
Kunnen we enig resultaat verwachten? De Amerikaanse 
socioloog Bellah stelt dat 2% van een maatschappij met 
een krachtige visie de kwaliteit van een samenleving 
doorslaggevend kan beïnvloeden. De 2% die het de afge-
lopen decennia voor het zeggen heeft gehad in Nederland 
kan worden omschreven als de libertijnse culturele 
voorhoede, zeg maar de grachtengordel. Aan deze elite 
hebben we het te danken dat ons land gidsland is op het 
gebied van abortus, euthanasie en homohuwelijk. Hoe 
staat het met de christelijke invloed in de toekomst? We 
zijn nog altijd met veel meer dan 2%. Maar voor invloed 

is visie nodig. Het soort visie waaraan nu behoefte is 
gaat niet in eerste instantie om het hebben van de juiste 
standpunten, het gaat om wat kan worden omschreven 
als het vermogen om voorbij het bestaande te zien. Het 
vermogen om geen genoegen te nemen met de status 
quo, het vermogen te zien hoe het anders kan en om 
te onderscheiden waar het daarbij op aankomt. Dat 
vraagt dus ook om visionairs, onafhankelijke geesten 
die, gevormd door omgang met God en zijn Woord, de 
tijd verstaan en in woorden en daden laten zien hoe God 
het van ons vraagt. Mensen met een volgroeide christe-
lijke gezindheid en oordeelsvermogen. Laten we bidden 
voor die mensen, dat zij de moed en vrijmoedigheid aan 
de dag leggen om te spreken en te denken vanuit niets 
anders dan het evangelie van Jezus Christus. Zonder 
angst dat hun achterban hen niet kan volgen. Zonder 
toe te geven aan de verleidingen van de persoonlijke 
eerzucht en de macht. Zonder zich aan het twijfelen te 
laten brengen of te laten intimideren door de intellectu-
ele en culturele overmacht van het ongeloof. Wat houdt 
ons eigenlijk tegen? Innerlijke twijfel en tobberigheid? 
Gebrek aan visie? Het volgende citaat van John Stott wil 
ik u dan niet onthouden: “Alleen zij die Gods aangezicht 
zoeken, houden hun visie helder. Alleen van hen die voor 
het kruis van Christus leven, wordt het innerlijke vuur 
voortdurend gevoed en nooit uitgedoofd. Leiders die den-
ken dat ze wel in eigen kracht leiding kunnen geven, zijn 
de zwakste van alle mensen; alleen zij die de eigen zwak-
heid kennen en erkennen, kunnen sterk worden door 
de kracht van Christus.” De toekomst van Nederland ligt 
open, behalve de einduitkomst: Jezus heeft al overwon-
nen en komt terug! Daarbij: we zijn geroepen tot trouw, 
niet tot succes. Laat dat ons het vertrouwen geven om, 
biddend en werkend, gelovend en zoekend, denkend en 
voelend, onze christelijke verantwoordelijkheid te nemen 
in het post-christelijke Nederland van de 21e eeuw.
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“Prima dat het WI een verkenning 
over relatiepolitiek niet alleen den-
kend en filosoferend vorm geeft. Zo’n 
peiling onder onze leden hoort wat 
mij betreft echt bij denkprocessen in 
onze partij. Heel onwetenschappelijk 
ben ik dan bij het zien van deze tus-
senstand geneigd de grootste catego-
rieën maar bij elkaar op te tellen. Die 
som is volgens mij nog te verdedigen 
ook. Relatiepolitiek is inhoudelijk 
namelijk niets nieuws. Dat ter gerust-
stelling van mensen die denken dat 
we het partijprogramma gaan her-
schrijven. Het is wel een prima term 
om in reactie op het ik-tijdperk ons 
christelijk-sociale denken attractief en 
relevant te communiceren.”
Henk van Rhee, directeur partijbureau

“Belangrijk, zo lijkt mij dat we ons 
sterk blijven profileren met christelijk-
sociaal en zorgen dat de christenen 

op het CU stemmen daar schijnen we 
genoeg problemen mee te hebben.”
Shamir Ceuleers

“Ik heb gestemd op de mogelijkheid 
‘Zonder meer uitstekend, zowel de 
inhoud als de term’. We moeten wel 
oppassen dat ‘relatiepolitiek’ geen 
containerbegrip wordt. Dus:
-  Baken de rol van de overheid duide-

lijk af: wat is relatiepolitiek en hoe 
werkt dat?

-  Houd in de gaten wat de verant-
woordelijkheden van de burger zijn, 
en waar de overheid kan bijspringen

-  Houd het begrip ‘gevuld’, anders 
wordt het net zoiets als ‘normen en 
waarden’.”

Rogier Havelaar

“Een nog betere term zou zijn: 
gemeenschap. Dit is in mijn ogen 
een uitermate christelijke term, die 

Relatiepolitiek
Door Erik van Dijk

Ter gelegenheid van het vijfjarig bestaan van de ChristenUnie op 22 januari verscheen een ‘Appèl tot relatie-

politiek’. In het vorige nummer van DenkWijzer stond daarover een uitgebreid interview. In mei hielden we een 

email-poll onder alle email-adressen in de ChristenUnie-database. Hieronder de stand op 18 mei j.l. bij een zeer 

representatieve stand van 1845 stemmen. Daaronder enkele reacties die via de email binnen kwamen.

Wat zou u er van vinden als de ChristenUnie zich meer  Absolute aantal PercentageWat zou u er van vinden als de ChristenUnie zich meer  Absolute aantal PercentageWat zou u er van vinden als de ChristenUnie zich meer  Absolute aantal Percentage
ging profileren met relatiepolitiek?  stemmen

Zonder meer uitstekend, zowel de inhoud als de term. 480 26,0%
Prima term voor de communicatie en marketing van de partij, 
maar het voegt niets toe aan de inhoud. 83 4,4%
De inhoud spreekt me aan, maar in de communicatie zou ik het vooral 
hebben over ‘wij’ of ‘samen’ in contrast met het ‘ik’ van individualisme. 394 21,3%
Prima, maar alleen voor het gemeentelijk niveau. 12 0,6%
Dit is niet meer dan een verdere verrijking van het christelijk-sociale gedachtegoed. 
Een nieuwe term is niet nodig. ‘Christelijk-sociaal’ moet het kernbegrip blijven. 405 21,9%
Ik twijfel. Onderzoek het maar, schrijf er maar over, overtuig me maar. 396 21,4%
Niet doen, dit is te horizontaal / dit past niet bij de ChristenUnie. 37 2,0%
Niet doen, hier zit niemand op te wachten. 38 2,0%
Totaal  1845 99,6%

wel wat nieuw elan mag krijgen in 
onze samenleving. Het is indirect een 
verwijzing naar allerlei samenlevings-
vormen, zoals huwelijk, kerk, buurt-
bewoners, gemeenten, provincie, land 
e.d.. Ook biedt het een ingang om het 
begrip duurzaamheid en verantwoor-
delijkheid opnieuw te formuleren. 
Volgens mij heeft de ChristenUnie 
met zijn bijbelse achtergrond alles in 
huis om dit creatief vorm te geven.”
Klaas-Hemke van Meekeren

“Ik zou met een aantal communica-
tiedeskundigen verder zoeken naar 
een woord of begrip, dat de lading 
beter aangeeft en dat als thema bij de 
verkiezingen voortdurend gekoppeld 
wordt aan het al sterke merk christen-
sociaal. Want het is natuurlijk vooral 
een uitwerking daarvan.”
Tymon de Weger

Reageer ook via http://www.ebate.nl/phpbb/viewtopic.php?t=2611

T h e m a P o l l
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Het bovenstaande is typerend voor het veranderde poli-
tieke klimaat in de samenleving. De tijd van het gedogen 
is voorbij. De wet wordt weer strenger gehandhaafd; de 
gevangeniscapaciteit wordt uitgebreid. De politiek over-
wint de angst voor moralisme en begint, hoe aarzelend 
ook, weer te spreken over ‘normen’ waaraan ieder zich 
moet houden. Aan immigranten worden steeds stren-
gere eisen gesteld, en minister Verdonk voert een naar 
eigen zeggen ‘rechtvaardig’ uitzettingsbeleid. De sociale 
wetgeving wordt in die zin ingeperkt, dat de regering de 
burgers meer zelf wil laten opdraaien voor de gevolgen 
van gemaakte keuzes.

Inhaalslag van de wet
Theologisch geformuleerd zou je kunnen zeggen, dat ‘de 
wet’ bezig is met een enorme inhaalslag, nadat lange tijd 
het ‘evangelie’ de toon zette. Laat mij dat toelichten. Die 
twee termen, wet en evangelie, kunnen resp. de strenge 
en de lieflijke kant van God aanduiden. Tegenover de wet, 
die maakt dat God straft (Romeinen 4:15), die de dood 
brengt en tot veroordeling leidt (II Corintiërs 3:7,9), staat 
het evangelie dat overtreders van de wet vrijspreekt 

T h e m a S t u d i e

Law and order?
Over de betekenis van de verhouding van ‘wet’ en ‘evangelie’ 
voor de inrichting van de samenleving

Door dr. A. van der Dussen, Nederlands Gereformeerd predikant en studiebegeleider voor theologiestudenten

In dit artikel wil ik vanuit de theologie een bijdrage leveren aan 

het gesprek over de hernieuwde belangstelling voor ‘law and 

order’ in de samenleving. Lange tijd gold dat als een vies begrip. 

Het riep associaties op met een politiestaat, terwijl de politiek zich 

juist richtte op sociale gerechtigheid. Ietwat overdreven gezegd: 

politieagenten werden geacht hun gummiknuppel op te bergen 

en liever op te treden als een soort maatschappelijk werker. Die 

tijd lijkt voorbij te zijn. Geen politieke partij is meer doof voor de 

roep om ‘meer blauw op straat’, waarbij dat blauw staat voor een 

harde aanpak van vandalen en criminelen.

(Romeinen 8:1,2) en dat een vriendelijk bewind van 
genade en barmhartigheid voert (Romeinen 5:21; 6:14,15). 
Natuurlijk, het gaat hier over het leven met God, over de 
grote vraag of een mens onheil of heil van God te ver-
wachten heeft. Maar de polariteit van ‘wet’ en ‘evangelie’ 
werkt door in de inrichting van de samenleving.
Neem ons denken over de overheid. Die staat volgens 
Romeinen 13 in Gods dienst. Wanneer je God primair ziet 
als rechtvaardige rechter, ligt het voor de hand om te 
pleiten voor een overheid die God dient door misdadigers 
te straffen en betrouwbare burgers te belonen. Dat is het 
gezichtspunt van de ‘wet’, die dan staat voor het hele com-

plex van ‘justitie’: regels, verplichtingen, straf, de ordening 
van het leven met desnoods harde hand. Maar wanneer je 
God vooral ziet als genadige Vader, zul je de overheid veel-
eer een verzorgende rol toekennen. Dat is het gezichtpunt 
van het ‘evangelie’, dat dan verwijst naar mededogen en 
mildheid, naar gunsten en nieuwe kansen voor mensen. 
Zo gezien zijn dus ook in een diepgaand geseculariseerde 
samenleving als de onze, ‘de wet’ en ‘het evangelie’ nog 
steeds terug te vinden. Waar de overheid zich primair 
ten doel stelt verzorgend op te treden doet de wereldlijke 
uitloper van het evangelie zich gelden. Waar de overheid 
daarentegen strenger optreedt en meer accent legt op 
bijvoorbeeld ordehandhaving en ‘loon naar verdienste’, 
manifesteert zich de pool van de wet krachtiger.

Vals dilemma?
Het is evident dat de laatste jaren de slinger naar die 
tweede kant is opgezwaaid. ‘Law and order’ is niet meer 
zo’n vies begrip als in de jaren zestig. Maar is men zich 
nog wel voldoende bewust van de schaduwzijde ervan? 
Zien diegenen spoken, die een gevoel van onbehagen 
niet kunnen onderdrukken, nu in het kader van de strijd 
tegen het terrorisme het justitieel apparaat steeds ver-
dergaande bevoegdheden krijgt? Minister Verdonk wordt 
verweten dat zij zich te juridisch en te weinig menselijk 
opstelt, en het is niet toevallig dat dit verwijt met name 

Een gevoel van onbehagen nu in het kader van de strijd Een gevoel van onbehagen nu in het kader van de strijd 
tegen het terrorisme het justitieel apparaat steeds tegen het terrorisme het justitieel apparaat steeds 
verdergaande bevoegdheden krijgt.verdergaande bevoegdheden krijgt.
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uit de hoek van de kerken komt. Immers, waar geloofd 
wordt dat de overheid in dienst staat van de Vader van 
Jezus Christus, kan niet uitblijven dat zij wordt opgeroe-
pen om genade te bewijzen en met ontferming bewogen 
te zijn. Theologisch geformuleerd: nu ‘de wet’ met zo’n 
succesvolle inhaalslag bezig is, klinkt al luider de roep om 
‘het evangelie’. Dat wil in concreto zeggen: de roep om 
verlichting van lasten (vgl. Mattheüs 11:28-30!), om kwijt-
schelding van schulden aan de Derde Wereld, om amnes-
tie voor de 26.000 van minister Verdonk, enzovoorts.
Gegeven dit politieke krachtenveld lijkt het mij de moeite 
waard om wat preciezer te kijken naar de verhouding van 
‘wet en evangelie’, vooral met betrekking tot de inrichting 
van de samenleving. Staan ze inderdaad zo tegenover 
elkaar als ik hierboven schetste? Of dreigen we verstrikt 
te raken in een vals dilemma? Aan de hand van een grove 
schets van twee aan elkaar tegengestelde posities, die van 
Martin Luther en Karl Barth, wil ik daarover enige opmer-
kingen maken.

Luther over ‘wet en evangelie’
Voor Martin Luther (1483-1546) zijn wet en evangelie 
beiden het absoluut geldige Woord van God. Maar wat 
een verschil heeft hij tussen die woorden ervaren. In het 
ene sprak God tot hem als een strenge, boze Heerser, vol 
heilige verontwaardiging over zijn falen. In het andere 
hoorde hij de lieflijke stem van de Goede Herder. In het 
ene woord, de wet, joeg God hem de stuipen op het lijf. In 

het andere, het evangelie, nam de Vader hem teder bij de 
hand. En zoals nu Paulus een rangschikking aanbrengt, 
wanneer hij de wet als instrument ziet dat God gebruikt 
om de verlossing uit genade alleen voor te bereiden 

T h e m a S t u d i e

Er is één gebied waar Luther de wet in positieve zin Er is één gebied waar Luther de wet in positieve zin 
haar werk ziet doen, en dat is het terrein van het haar werk ziet doen, en dat is het terrein van het 
maatschappelijke en politieke leven.maatschappelijke en politieke leven.
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(Galaten 3:19-22), zo ziet Luther Gods heilsweg uitgete-
kend in de volgorde eerst de wet, dan het evangelie. Eerst 
doodt God, jaagt hij je de stuipen op het lijf, door je voor-
waarden te stellen waaraan je niet kunt voldoen, en te 
dreigen met afwijzing die je moet erkennen als terecht. 
Maar vervolgens roept God je uit de dood weer tot leven, 
door jou, zondaar, mislukt mens, in Christus voor eeuwig 
aan zijn hart te drukken.
Dat eerste is Gods vreemde, zijn oneigenlijke werk. Zijn 
hart klopt bij dat tweede. In de wet toont God zijn boze 
gezicht, en het is waarachtig geen doen alsof: Hij is écht 
boos op mensen die niet leven zoals Hij het wil. Maar in 
het evangelie toont Hij zich zoals Hij eigenlijk wil zijn: ver-
gevend, genadig, vriendelijk. Het kan echter alleen maar 
in die volgorde. Christus kan pas mensen opwekken als 
ze gestorven zijn. God kan slechts mensen begenadigen 
die de doodstraf verdienen. Het evangelie kan slechts 
de goede boodschap zijn van Gods rechtvaardiging van 
goddelozen, waar de wet mensen er van overtuigd heeft 
dat zij inderdaad goddeloos zijn en zichzelf niet kunnen 
rechtvaardigen. 

De twee regimenten
Er is evenwel één gebied waar Luther de wet in positieve 
zin haar werk ziet doen, en dat is het terrein van het 
maatschappelijke en politieke leven. Het betreft hier 
zijn leer van de twee rijken en de twee regimenten: God 
is Heer over heel de wereld, maar in het geestelijk leven 
regeert Hij op een andere wijze dan in het burgerlijk 
leven. Concreet: kom niet aan met het evangelie als er 
een staat bestuurd moet worden en als een onderneming 
draaiende moet worden gehouden – dan heb je de wet 
nodig. Genade, kwijtschelding van schulden, de navol-
ging van Christus in liefde en lijdzaamheid: wie dat soort 
waarden proclameert om de samenleving te ordenen, 
brengt chaos te weeg. Nee, die ordening komt slechts 
tot stand waar rechters zijn die kunnen straffen, waar 
gehoorzaamheid kan worden afgedwongen, waar de poli-

tie zonder sentimentaliteit bekeuringen uitdeelt, waar 
als harde eis geldt dat rekeningen op tijd betaald worden. 
Luther beseft heel wel dat een dergelijk regime slechts 
een uitwendige orde aanbrengt. Ook in het burgerlijk 
leven geldt, dat de wet niet in staat is harten te vernieu-
wen. Maar dat hoeft ook niet. Voor de echte verlossing 
van het kwaad moet je in de kerk zijn, waar God zijn gees-
telijk regiment voert. Daar worden mensen in het hart 
geraakt en ontwikkelen zij een lust om het goede te doen. 
Daar is het gebruik van geweld uit den boze: God heerst 
met geen andere middelen dan Woord en Geest. In de 

wereld zou dat op een fiasco uitlopen. Daar is een harde 
hand nodig, met als resultaat dat het kwaad wordt inge-
damd. Daarom is de onderscheiding tussen de twee regi-
menten zo belangrijk voor Luther. Hij is ervan overtuigd 
dat er ongelukken gebeuren als je ze door elkaar haalt. Ga 
je met behulp van wet en geweld de orde handhaven in 
de kerk, dan maak je brokken: voor het bestraffen van de 
ongehoorzamen bijvoorbeeld staan ons slechts de mid-
delen van Woord en Geest ter beschikking. Maar gebruik 
je het evangelie om in de wereld orde op zaken te stel-
len, dan maak je eveneens brokken: zonder krachtdadige 
wetshandhaving wordt het in de wereld een chaos.

Gevolgen
Deze leer van de twee regimenten heeft verstrekkende 
gevolgen gehad. Luther zelf was er op bedacht dat het één 
God is, die op onderscheiden wijze over twee levenssferen 
regeert. Maar in de Lutherse traditie kwam het steeds 
meer tot een scheiding tussen beide. Het christelijk leven 
werd belast met een spagaat: in de kerk hield men zich 
aan het evangelie, daarbuiten had men te maken met 
de harde wetten van bedrijfsleven en politiek. Zo kon het 
‘wereldlijk rijk’ zich verzelfstandigen ten opzichte van 
het ‘geestelijk rijk’. Over secularisering gesproken! Velen 
houden het erop, dat in nazi-Duitsland zo’n door en door 
heidens regime aan de macht kon komen, doordat vanuit 
de Lutherse traditie de publieke sector als het ware was 
‘vrijgegeven’. Gegeven de erkenning van de ‘eigenwet-
telijkheid’ van de samenleving, kon men geen principiële 
weerstand bieden aan de invulling die Hitler aan ‘tucht’ 
en ‘orde’ gaf.

Kritiek op Luther
De catastrofe waar dat op uit liep, heeft de theologen 
wakker geschud. Wat was er misgegaan, dat de kerk zo 
weinig tegengas had gegeven? De diagnose was gauw 
gesteld: het kwaad was geschied met het uiteendrijven 
van ‘wet’ en ‘evangelie’. Diepgaande theologische bezin-
ning kwam op gang over de theologische beslissingen 
die Luther genomen had. Had hij recht gedaan aan het 
Oude Testament? Er kwam nieuwe aandacht voor de veel 
positievere wijze waarop de wet in bijvoorbeeld psalm 119 
belicht wordt. Als een eye-opener werkte het inzicht, dat 
in Exodus 20 en Deuteronomium 5 de decaloog in samen-
hang met de verlossing werd gezien. Hier geen tegenstel-
ling tussen ‘wet’ en ‘evangelie’, maar juist eenheid. Veel 
twintigste-eeuwse christelijke theologen gingen te rade 
bij Joodse denkers als Martin Buber, en leerden van hen 
dat de ‘thora’ niet is op te vatten als een juridisch systeem 
van regelgeving, maar veeleer als de ‘Weisung’ waarmee 
God de verlossing uit Egypte duurzaam veilig wil stellen. 
En wat Paulus betreft, ging men zich afvragen of hij mis-
schien meer met het Judaïsme gepolemiseerd had dan 
dat hij het Oude Testament geïnterpreteerd had. Op basis 
van deze en andere argumenten werden steeds meer 

T h e m a S t u d i e

Barth wil niet weten van twee kanten van God; een God Barth wil niet weten van twee kanten van God; een God 
die met de wet in handen streng oordeelt, en een God die die met de wet in handen streng oordeelt, en een God die 
in Christus mensen liefheeft en redt van dat oordeel.in Christus mensen liefheeft en redt van dat oordeel.
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vraagtekens geplaatst bij de zwart-wit tegenstelling die 
voor Luther zo kenmerkend leek te zijn. Het is Karl Barth 
geweest die poneerde, dat de theologie het Lutherse 
spoor maar beter helemaal kon verlaten. Hij pleitte voor 
een radicaal andere benadering van de thematiek, wat 
tot uiting kwam in zijn voorstel om de volgorde om te 
draaien. Het lijkt een simpel woordenspel als Barth voort-
aan spreekt van ‘evangelie en wet’. In werkelijkheid echter 
betreft het hier een omkering met sensationele gevolgen.

Barth over ‘evangelie en wet’
Karl Barth (1886-1968) benadrukt dat ‘wet’ en ‘evangelie’ 
een eenheid vormen. Hij heeft namelijk scherp gezien, dat 
het zo zwaar beklemtonen van de tegenstelling tussen 
wet en evangelie doorwerkt in het beeld dat wij mensen 
hebben van God. De God die met wet en oordeel komt, 
oogt heel anders dan de God die in Christus genadig 
is. Sterker nog: volgens Barth dreigen mensen hier een 
tweespalt in God aan te nemen. Hij meent dat een God 
die deze twee gezichten heeft niet de God van de Bijbel 
is. Want hoe kunnen wij erop aan dat het vriendelijke, 
evangelisch gezicht van God zijn ware gezicht is? Zal in 
de omgang met Hem niet altijd de vrees achterblijven, 
dat Hij óók nog een ander gezicht tegen ons kan opzet-
ten, met een toornige, straffende uitstraling? En wordt 
daardoor het vertrouwen in God niet onmogelijk? Want 
kun je als falend mens je leven nog wel met een gerust 
hart aan God toevertrouwen, wanneer Hij jou enerzijds 
wel zijn liefde toezegt, maar anderzijds zich heel drei-
gend en ongenaakbaar kan opstellen? Barth gelooft niet 
dat dit ‘enerzijds …anderzijds’ bijbelse papieren heeft. 
Zo staat in II Corinthiërs 1:19,20, dat de God en Vader van 
Jezus Christus enkel maar ‘ja’ tegen ons zegt, en niet ‘nee’. 
Deze God heeft één gezicht; Hij is ondubbelzinnig in zijn 
liefde. Deze God is de ware God. Hij is ook de enige God. 
Er is immers geen sprake van dat God ook nog buiten 
Christus om opereert. Als dat zo zou zijn, zou Christus 
maar één kant van God openbaren, en zou God in zichzelf 
toch nog anders zijn dan het beeld dat Christus van hem 
te zien geeft. Maar dat is nu juist niet waar, aldus Barth. 
In Hem woont immers al de volheid der godheid lichame-
lijk. (Colossenzen 2:9) De eniggeboren Zoon, die aan de 
boezem des Vaders is, heeft Hem doen kennen zoals Hij is. 
(Johannes 1:18)

Christologische concentratie
Ziehier wat genoemd is Barths ‘christologische concentra-
tie’. Hij wil niet van God weten buiten Christus om. En dat 
betekent dat hij niet wil weten van twee kanten van God; 
een God die met de wet in handen streng oordeelt, en een 
God die in Christus mensen liefheeft en redt van dat oor-
deel. Voor Barth is essentieel, dat God maar één gezicht 
heeft: dat van Christus. De consequentie daarvan is, dat 
de wet niets anders zegt dan het evangelie. Zo min als 
God twee gezichten heeft, zo min spreekt Hij een ander 

en strenger woord dan het woord van verzoening dat Hij 
in Christus tot de wereld gesproken heeft. Er is maar één 
woord van God, en dat is het evangelie van Christus. De 
wet is niets anders dan een vorm van dat evangelie: zij 
roept ons mensen op tot gehoorzaamheid aan de genadi-
ge heerschappij van Christus. De wet brengt tot uitdruk-
king wat God wil, namelijk: dat de wereld vol wordt van 
zijn genade. Ziedaar de reden waarom Barth de volgorde 
omdraait en eerst wil spreken van het evangelie. Dat gaat 
werkelijk voorop; dat is de inhoud van de wet. De wet kan 
alleen maar zinvol te sprake gebracht worden binnen de 
verkondiging van Gods genade.

Geen natuurlijke morele kennis
Waar zo de wet gedefinieerd wordt als de vorm van het 
evangelie, en de zonde als het voorbij leven aan Gods 
liefde, is het niet meer mogelijk om buiten Christus om 
iets zinnigs te zeggen over Gods wil. Dat is vaak genoeg 
geprobeerd. Ieder mens – zo was vanouds de gedachte 
– heeft van nature op een of andere manier weet van 
goed en kwaad, van wat naar Gods wil is en wat zijn oor-
deel oproept. Dat moorden en echtbreken verkeerd is, is 
een waarheid op zichzelf, die niets te maken heeft met 
Christus. Zo gezien maakte de wet deel uit van een alge-
mene, natuurlijke kennis van Gods wil. De traditionele 
volgorde wet-evangelie drukt uit, dat het geloof begint 
met die natuurlijke Godskennis, om vervolgens door te 
stoten naar Gods bijzondere openbaring in Christus. 
Barth moet van die ‘natuurlijke theologie’ niets hebben. 
Zijn verzet daartegen speelt volop mee wanneer hij de 
volgorde omdraait en voortaan wil spreken van ‘evangelie 

en wet’. Het begin van alle Godskennis, ook van de kennis 
van de wil van God, is gelegen in het leren kennen van 
Christus. Er zijn geen algemene maatstaven voor ‘goed’ 
en ‘kwaad’. Als dat zo was, zou de functie van God slechts 
zijn, dat Hij garant staat voor een orde die wij mensen 
vaststellen. Het is echt omgekeerd: God richt de heer-
schappij op van zijn genade. Dat is de orde die Hij ons 
oplegt; van daaruit wordt zichtbaar wat ‘goed’ en ‘kwaad’ 
is.
Zo leidt de ‘christologische concentratie’ ook in ethisch 
opzicht tot een afwijzing van de algemene openbaring. 
Geheel consequent ontwerpt Barth zijn ethiek vanuit 
het evangelie. Heel markant wordt dat zichtbaar in zijn 
beschouwing over het politieke leven. Dat dat geregeerd 
zou worden door een wet die min of meer los staat van 
het evangelie - zoals Luther bepleit in zijn leer van de 
twee regimenten – is voor hem onaanvaardbaar. Ook 
Gods wil voor het maatschappelijk leven is een vorm van 

T h e m a S t u d i e

Te vaak nog worden Gods wetten in verband gebracht Te vaak nog worden Gods wetten in verband gebracht 
met dwingelandij en vrijheidsbeperking. Die associatie is met dwingelandij en vrijheidsbeperking. Die associatie is 
bijbels gesproken niet terecht.bijbels gesproken niet terecht.
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het evangelie. Hoe zou het anders kunnen, waar de opge-
stane Heer proclameert dat Hem alle macht gegeven is in 
de hemel en op aarde, Mattheüs 28:18? Zoals evangelie en 
wet één zijn, zo is er ook maar één regiment van God: dat 
van zijn genade. Niet alleen in de kerk, ook in de samen-
leving geldt dat Gods wil geopenbaard wordt in Christus. 
En waar dus Christus laat zien hoe God een voorkeur 
heeft voor het zwakke, voor dat wat niets is, om aan het-
geen wel iets is zijn kracht te ontnemen (I Corinthiërs 
1:28), geldt ook in de samenleving dat het zwakke ontzien 
behoort te worden. Barths voorkeur voor het socialisme 
komt hier vandaan. Hij meende dat een politiek handelen 
vanuit die visie de beste kansen bood om tekenen op te 
richten van de genadige heerschappij van Christus over 
deze wereld. Let wel: niet meer dan ‘tekenen’. Barth wil 
niets weten van de gedachte dat wij mensen ook maar 
iets zouden kunnen bijdragen aan de komst van Gods 
Koninkrijk. Dat is een zaak van God zelf. Mensen – chris-
tenen en niet-christenen – kunnen hooguit van de komst 
van dat rijk getuigen. Dat doen zij als zij de zorg voor de 
zwakken tot hoeksteen van het beleid maken.

Enkele conclusies
Het is aantrekkelijk om met Barth vanuit het evangelie te 
pleiten voor een politiek van zorg voor de zwakken in de 
samenleving. Maar hoe zit het met die ‘harde’ kant van 
het bestuur, zeg maar: met ‘law and order’? Als zodanig 
heeft die met het evangelie niet zoveel uit te staan. Ze 
vertegenwoordigt meer een algemene waarde. Maar is 
dan Barths stelling nog wel vol te houden, dat de wet zich 
alleen maar laat definiëren vanuit de inhoud van het 
evangelie? Inderdaad is er veel kritiek gekomen op zijn 
opvatting, dat de begrippen ‘goed’ en ‘kwaad’ niet terug-
gaan op algemene morele waarden, maar uiteindelijk 
‘christologische’ maatstaven zijn. Zeker op het gebied 
van de ethiek stuitte Barths verwerping van de natuur-
lijke Godskennis op veel tegenstand. Is de prijs die hij 
betaalt voor het benadrukken van de eenheid van Gods 
heerschappij over de wereld niet te hoog? Gaat het wel 
aan, Christus te zien als het ‘zijnsprincipe’ van de gehele 
werkelijkheid, zodat er alleen maar ‘bijzondere’ en geen 
‘algemene’ openbaring bestaat?

Tweeheid van wet en evangelie
Gegeven al deze gerechtvaardigde kritiek is het niet toe-
vallig dat in de theologie het tij na Barth weer is gaan 
keren. Hoe terecht zijn protest tegen een seculariserende 
twee-regimenten-leer en tegen het uit elkaar spelen van 
wet en evangelie ook was – zijn alternatief is niet in alle 
opzichten bevredigend. Men heeft zich de vraag gesteld 
of de waardevolle gezichtspunten die Barth naar voren 
heeft gebracht, niet kunnen worden benut om de oude 
Lutherse conceptie bij te stellen. Zelf houd ik het erop, 
dat er wat voor te zeggen is om met Luther en de gehele 
traditionele reformatorische theologie te blijven spreken 

van de tweeheid van ‘wet en evangelie’, zonder daar-
bij in de valkuilen te tuimelen van te grote contrasten. 
Interessant is dat bijvoorbeeld de vooraanstaande Duitse 
theoloog Gerhard Ebeling in beide volgordes, ‘evangelie 
en wet’ én ‘wet en evangelie’ een waarheidsmoment ziet. 
Dat lijkt mij bijbels te zijn. Zelf heb ik de indruk dat de 
bijbelse gegevens zo’n diversiteit te zien geven, dat hun 
geweld wordt aangedaan wanneer getracht wordt ze in 
één enkel dogmatisch schema onder te brengen. Het lijkt 
mij dan ook wenselijk dat de theologie soepel en beweeg-
lijk met die volgorde omgaat. Het zal er vooral om gaan, 
wet en evangelie niet tegen elkaar uit te spelen, noch ze 
al te nauw op elkaar te betrekken. Wat dat voor het den-
ken over de inrichting van de samenleving betekent, wil 
ik tenslotte puntsgewijze kort aanduiden.

a. Het is van belang om mensen – christenen en niet-
christenen – duidelijk te maken dat Gods wetten niet 
uit een andere wereld komen dan het evangelie. Te vaak 

nog worden ze in verband gebracht met dwingelandij 
en vrijheidsbeperking. Die associatie is bijbels gesproken 
niet terecht. Op een of andere manier verwijzen zij, juist 
als uitdrukking van Gods wil, naar het heil dat Hij in het 
evangelie beoogt. Daarom gaat er – christelijk gesproken 
– iets mis als bij het hanteren van de wet een kille sfeer 
zou ontstaan. Ook in het publieke leven dienen we daar-
op bedacht te zijn. Nog altijd is het Nederlandse recht 
doorademd van christelijke, evangelische waarden. Nu 
het klimaat in de samenleving harder wordt, lijkt het me 
belangrijk om aandacht te blijven vragen voor die koppe-
ling van de wet en het recht aan het evangelie. De aan-
dacht voor ‘law and order’ mag niet ten koste gaan van 
de bijbelse notie van ‘gerechtigheid’ als ontferming over 
zwakken. Wel meer cellen bouwen en tegelijk bezuinigen 
op de reclassering: dat is niet verstandig. Ook in zaken als 
een uitzettingsbeleid mogen ‘rechtvaardigheid’ en ‘barm-
hartigheid’ niet als tegenpolen gaan functioneren. Zeker 
aan een regering als de huidige, waarin bewindslieden 
zitting hebben die zich als belijdend christen manifeste-
ren, mogen en moeten op dit soort punten kritische vra-
gen worden gesteld.

b. Ook in het politieke leven is het goed om niet alleen 
te benadrukken dat de wet naar het evangelie verwijst, 
maar evenzeer dat het evangelie niet zonder wet kan. Ik 
moet er niet aan denken dat we een samenleving krijgen 
die enkel maar ‘law and order’ kent. Maar het omgekeer-
de lijkt mij even onwelkom: een samenleving die alles 
alleen maar van praten en educatie verwacht, en weigert 

T h e m a S t u d i e

Met de roep van burgers om meer blauw op straat, Met de roep van burgers om meer blauw op straat, 
vanuit een heftig verlangen naar meer veiligheid, moet vanuit een heftig verlangen naar meer veiligheid, moet 
iets gedaan worden.iets gedaan worden.
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T h e m a S t u d i e

om, als het moet, met harde hand paal en perk te stellen 
aan het kwaad. Ik weet het: het is niet de ultieme oplos-
sing om fietsendieven achter slot en grendel te zetten. Ze 
worden er meestal niet beter van. Maar met de roep van 
burgers om meer blauw op straat, vanuit een heftig ver-
langen naar meer veiligheid, moet iets gedaan worden. 
Daarom zie ik wel wat in Luthers leer van de twee regi-
menten. Ik denk dat hij gelijk heeft, als hij zegt dat je niet 
moet proberen de wereld te regeren met enkel het evan-
gelie. Dat loopt op chaos uit. In de kerk kan het en moet 
het. Daar zijn geldboetes en dwangmaatregelen uit den 
boze. Maar binnen het wereldlijk regiment is ruimte voor 
het afdwingen van gehoorzaamheid, als het moet met 
geweld: “de overheid voert het zwaard niet voor niets!” 
(Romeinen 13:4) 

c. Hoe betrokken wet en evangelie ook op elkaar zijn, ze 
vallen niet met elkaar samen. Het wereldlijk regiment 
voert nog niet naar het hart van Gods heil. Dat wordt 
alleen ontsloten waar het evangelie gepredikt wordt. 
Daarom kunnen de verwachtingen maar beter niet te 
hooggespannen zijn als het gaat om het overheids-
bestuur. Wie meent dat de politiek een heilsstaat kan 
creëren, komt bedrogen uit. Luther meent dat de over-
heid niet meer kan en moet en hoeft te doen dan orde, 
recht en vrede in de samenleving bewaren. Daar heeft 

zij haar handen vol aan. Daarin vertrouwt God haar ook 
een belangrijke taak toe. Maar Gods heil is daarmee nog 
niet voor de mensen ontsloten. Mij dunkt: daar zit veel 
in. Neem het punt van de zondagsrust. De overheid kan 
die inderdaad door wetgeving veilig stellen. Daarin zit 
een verwijzing naar het heil van het evangelie; mensen 
worden zo in de gelegenheid gesteld de dag van Christus’ 
opstanding in de kerk te vieren. Maar een dergelijke wet 
is als zodanig nog geen uitdrukking van het evangelie. 
Mensen kunnen zich op zo’n ‘afgedwongen’ rustdag 
gruwelijk vervelen, en massaal hun toevlucht nemen tot 
voetbalwedstrijden, popfestivals en lange files richting 
strand. De overheid zal er dan niet aan kunnen ontkomen 
met extra politie al die evenementen in goede banen 
te leiden. Zo werkt dat nu eenmaal onder het wereld-
lijk regiment! Ik heb de indruk dat het ontspannend 
voor christelijke politici kan werken, als zij zich van de 
beperkte reikwijdte van dat regiment bewust zijn. Het is 
al heel wat als zij met een beroep op Gods wet een steen-
tje bijdragen aan meer orde, meer recht, meer vrede in de 
samenleving. Maar laten zij zich niet de pretentie opleg-
gen om aan het reddende evangelie gestalte te geven in 
de samenleving. Ze zouden dan aan de samenleving meer 
beloven dan ze kunnen waarmaken, en van zichzelf meer 
vragen dan ze aan kunnen.
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Sommigen zullen terugkijkend in de geschiedenis 
beweren dat protestants activisme vaak protestants ter-
rorisme was (Vollaard, ND, maart 2005). Dat er sprake 
is geweest van geestelijke vervolging en onderdruk-
king door de kerk valt niet te ontkennen en is zeer te 
betreuren, maar het geeft wel een eenzijdig beeld. Er zijn 
inderdaad voorbeelden te noemen van onderdrukking en 
geweld ten opzichte van anders gelovigen: Calvijn versus 
Servet, de Anglicaanse onderdrukking van de puriteinse 
pilgrim fathers en aanvallen op abortusklinieken in de 
VS. Rechtvaardigheid zou boven vrede gaan, volgens de 
protestantse verzetsdoctrine. Gelukkig zijn er ook andere 
voorbeelden te noemen van positief protestants verzet, 
zonder geweld. Baptistenpredikant Maarten Luther King 
jr. is daar één van. Maar er waren er meer. In de begintijd 
van de opstand tegen het Roomse gezag, moet de naam 
van Franciscus van Assisi genoemd worden. Weliswaar 
nog geen protestant, maar wel iemand die zich keerde 
tegen de gewelddadige kruistochten en zich verzette 
tegen de verrijking van de kerk en zelf koos om in armoe-
de te leven. Ook de hervormers John Wycliffe, Jan Hus en 
John Knox waren mensen die zonder geweld het protes-
tantisme verspreidde. George Fox (Quakers) uit Engeland 
verzette zich tegen deelname in het leger door christe-
nen. Hij was zijn tijd twee eeuwen vooruit doordat hij 
toen al slavernij aan de kaak stelde (1647). Hij was tegen 
godsdienstvervolging en eiste godsdienstvrijheid.

Anti-revolutionair
Ook Groen van Prinsterer en Abraham Kuyper moeten 
hier genoemd worden als mannen die de grondleggers 
zijn geweest van het christelijk onderwijs en politiek. 
Met name Kuyper heeft in de aanloop van de oprichting 

van de Anti Revolutionaire Partij zich bezig gehouden 
met het mobiliseren van de bevolking door onder meer 
het volkspetitionnement in 1879. Het doel was Koning 
Willem III ervan te overtuigen de nieuwe onderwijswet, 
die nadelig was voor het bijzonder onderwijs, niet te 
tekenen. Het volk moest tot actie gebracht worden. Hij 
liet zich inspireren door de Engelse vakbeweging. De 
arbeider had het recht zijn arbeid zo duur mogelijk te 
verkopen, zo niet dan bezat “de zwakke een rechtsmiddel 
namelijk: de werkstaking”. In 1891 werd het eerste Sociaal 
Congres georganiseerd, waar christelijke sociale actie en 
stakingen in het brandpunt van de belangstelling ston-
den. In 1909 werd uiteindelijk het Christelijk Nationaal 
Vakverbond (CNV) opgericht. Het CNV is vooral in de peri-
ode voor de eerste wereldoorlog, maar ook daarna relatief 
veel bij stakingen betrokken geweest.

Periferie
Heeft christelijk Nederland zich sindsdien naar de peri-
ferie laten manoeuvreren? Sommigen vinden dat en 
leggen de verklaring bij de toenemende macht van de 
katholieken en socialisten. Dat lijkt mij te makkelijk en 
alleen deels een verklaring. De protestanten hebben zelf 
ook water bij de wijn gedaan. Een deel van hen onder-
schrijft Abrahams Kuypers stelling: ‘er is geen duimbreed 
waarvan Christus niet zegt: mijn!’ niet meer. Daardoor 
laat men het gebeuren dat religie steeds meer uit het 
publieke leven wordt geweerd.

De liberale jihad die na D66 nu ook door de VVD en de 
Groep Wilders wordt aanhangen, wil onder meer het 
bijzonder onderwijs ondermijnen. Het non-discrimina-
tiebeginsel moet boven het recht op godsdienstvrijheid 

T h e m a S t u d i e

Christelijk activisme 
is springlevend

Door Joël Voordewind, politicoloog en Hoofd Communicatie en Campagnes bij de ChristenUnie

De Permanente Campagne van de ChristenUnie loopt alweer twee jaar. In dit artikel wordt gesteld dat deze De Permanente Campagne van de ChristenUnie loopt alweer twee jaar. In dit artikel wordt gesteld dat deze 

vorm van campagnevoeren, met als doel politieke veranderingen te verwezenlijken door een combinatie van het vorm van campagnevoeren, met als doel politieke veranderingen te verwezenlijken door een combinatie van het 

vergroten van maatschappelijk draagvlak, publieke acties en politiek handelen, voortkomt uit het protestants 

activisme. Hoe is het daar nu mee gesteld? En welke kansen liggen er in de toekomst? Wilders, D66 en de VVD 

zouden het graag willen, maar christenen mogen zich niet laten terugdringen tot achter de kerkmuren. 
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geplaatst worden, aldus het liberaal manifest van de 
VVD. Voorzitter Dales van de manifestcommissie wil zelfs 
de onderwijsinspectie omvormen tot een Orwelliaanse 
denkpolitie. Zelfs het CDA, bij monde van minister 
Donner, zegt nu de kerken de wacht aan om zich niet met 
politiek te bemoeien als het gaat om bijvoorbeeld asiel-
zaken.

Betrokkenheid
Heeft protestants Nederland zich neergelegd bij zijn 
nederlaag? De demonstratie tegen de euthanasiewet 
in 2001 was de laatste stuiptrekking van het verzet, zou 
beweerd kunnen worden.
Voor een deel is dit zo. Er is mogelijk sprake van verslap-
ping, maar in de kern van de christelijke beweging heerst 
naar mijn inschatting geen berusting. De strategieën zijn 
wel gewijzigd. Sinds de jaren zeventig en tachtig heb-
ben professionele christelijke organisaties zoals de SGJ 
(pleegzorg), Dorcas Hulp (ontwikkelingshulp), De Hoop 
(verslavingszorg) en de EO hun voet tussen de deur bij de 
verschillende ministeries. Het verzet tegen onrechtvaar-
dige structuren is omgezet in daadwerkelijke hulp en het 
uitleven van het Goede Nieuws.

Dit bleek ook tijdens de Hoop21-conferentie van vorig 
jaar, georganiseerd door de Evangelische Alliantie en de 
Evangelische Zendingsalliantie. Dit was een vervolg van 
de Hope21 conferentie die een jaar eerder in Hongarije 
plaatsvond en waar duizend mensen uit 38 Europese 
landen bijeenkwamen in 35 netwerken. Ook tijdens de 
Nederlandse conferentie zaten tweehonderd mensen van 
verschillende organisaties uit het christelijk onderwijs, 
media, politiek en zorg om de tafel in 11 netwerken en 
dacht men na hoe elkaar te versterken en aan te vullen. Er 
werd verslag gedaan van succesvolle projecten die tegen 
de huidige tijdsgeest ingingen en bijvoorbeeld de strijd 
aanbonden tegen de komst van een coffeeshop of een 
gokhal in een buurt of stad. 

Netwerkacties van de ChristenUnie
De ChristenUnie heeft de laatste twee jaar ook nauwe 
samenwerking gezocht met maatschappelijke organi-
saties, zowel christelijke als niet-christelijke, en nieuwe 
impulsen gegeven aan de maatschappelijke verantwoor-
delijkheid van christenen. Zo werden er tienduizend 
handtekeningen verzameld voor het aanstellen van een 
Europese ambassadeur voor mensenrechten en gods-
dienstvrijheid, samen met organisaties als Open Doors, 
Jubilee Campaign, EA en Kerk in Nood. De actie leidde 
er uiteindelijk toe dat EU-commissievoorzitter Barosso 
ermee instemde en dat deze ambassadeur er komt!
Ook organiseerde de ChristenUnie een demonstratie op 
het Binnenhof, met ex-drugsverslaafden, tegen gratis ver-
strekking van heroïne aan verslaafden. De uitbreiding van 
dit project ging uiteindelijk niet door.

Twaalf hulpinstanties boden een manifest aan om het 
gokken tegen te gaan en er werd een rolstoelbasketbal-
wedstrijd georganiseerd met bekende Nederlanders en 
het Paralympicsteam, om aandacht te vragen voor gehan-
dicaptensport. En er staat nog veel meer op stapel.

Moet het altijd groots?
Nee. De beste manier om als christenen zout en licht 
te zijn, is in kleine groepen. Rouvoet refereerde bij een 
conferentie over christelijke leefgemeenschappen aan 
het boek ”Kingdoms in Conflict” van Charles Colson: “We 
hoeven geen grootse debatten te voeren om de samen-
leving te bewegen. We moeten het hebben van de kleine 
pelotons die op hun plaats hun opdracht verstaan en de 
samenleving ingaan”.

Wat zijn de kansen?
Zijn we er al? Hebben we inmiddels een tegenbeweging 
gevormd tegen de tendens van een neutrale staat en 
neutrale dienstverlening?
Nee, nog niet, maar we zijn wel op de goede weg. Ik 
wil aandacht vragen voor twee struikelblokken. Ten 
eerste: nog steeds moeten we leren over kerkmuren en 
onze eigen organisaties heen te kijken. Samenwerking 
wordt nog te vaak als lastig en vertragend gezien en 
vaak terecht, omdat er teveel tijd verloren gaat met het 
opstellen van gemeenschappelijke geloofsbelijdenissen 
en visiedocumenten. We mogen geen tijd verliezen en 
moeten sneller tot actie in staat zijn om de krachten te 
bundelen. We kunnen het ons simpelweg niet veroorlo-
ven om eerst de kat uit de boom te kijken. Bijbelgetrouwe 
christenen en organisaties hebben elkaar hard nodig en 
gelukkig vinden we elkaar steeds beter. Kortom: meer 
samenwerking. 
Daarnaast zullen christelijke organisaties, naast hun 
belangrijke directe zorgtaak, ook hun verantwoordelijk-
heid moeten nemen voor de politieke dimensie van hun 
activiteiten. Ook al krijgen ze subsidie, ze moeten zich 
niet monddood laten maken voor politieke lobby. Want 
naast de zorgverlening zal er ook meegedacht moeten 
worden om het beleid structureel om te bouwen. 
De ChristenUnie wil de komende jaren zich inzetten voor 
relatiepolitiek. Mensen dichter bij God en elkaar brengen. 
Om dit te bereiken wil de partij graag samenwerken. De 
voorbeelden laten zien dat het kan en dat het werkt als 
we het samen doen en letterlijk de handen ineen slaan, 
zowel werkend als biddend.
Als we ons als christenen terug laten dringen tot in de 
kerk, dan zal het zout zijn kracht verliezen. We hebben de 
opdracht gekregen het goede nieuws te brengen en de 
vrede voor de stad en ons land te zoeken.
Christenen hebben vanuit Gods geopenbaarde bedoelin-
gen zicht op hoe het beter kan in deze wereld. Wie pakt 
samen met de ChristenUnie de handschoen op?

T h e m a S t u d i e
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Als de kiezer het in Utrecht het laat afweten door onder 
de opkomstdrempel van 30 procent te blijven, dan valt 
de beslissing in de raadzaal. Volgens de ChristenUnie 
fractie in Utrecht zou in dat geval de “bypassoperatie”, 
zoals ons raadslid Wim Rietkerk dit referendum noemt, 
mislukken. Immers, waarschijnlijk is een meerderheid 
van de Utrechtse raad tegen forse uitbreiding van het 
aantal koopzondagen. Het referendum zou gebruikt 
worden door de VVD om toch de eigen punten te halen 
nu dat binnen de coalitie niet lukt. “Als het juiste orgaan 
niet meer werkt, dan worden er noodsprongen gemaakt”, 
aldus Rietkerk.

Ontwikkelingen en cijfers rondom zondagse 
winkelopenstelling
Het toestaan van de zondagsopening van winkels ver-
schilt sterk van gemeente tot gemeente. Uit recent onder-
zoek blijkt dat het aantal koopzondagen bepaald wordt 
door de religieuze samenstelling van de bevolking, de 
politieke samenstelling van het college, de ligging nabij 
België in de grensprovincies, het aantal tweeverdieners, 
het aantal winkels, het aantal werknemers per winkel en 

de grootte van de gemeente. De stelling dat een zondags-
opening in een buurgemeente aanzet tot opening in de 
eigen gemeente, is niet houdbaar, zo blijkt uit dit onder-
zoek. In 32% van de gemeenten zijn de winkels iedere 
zondag dicht, terwijl er bij nog eens 30% slechts zeer 
beperkt van deze mogelijkheid gebruik wordt gemaakt. 
Het maximum aantal zondagen (12) wordt door 24% van 
de gemeenten benut. 

Een aantal grote steden heeft inmiddels aangegeven 
meer zondagen open te (willen) zijn. Rotterdam bij-
voorbeeld heeft zelf contact met het Ministerie van 
Economische Zaken opgenomen om dit te regelen. Dit 
gebeurt vooruitlopend op de aangekondigde wijziging 
van de Winkeltijdenwet. Die wijziging komt na de door 
Minister Brinkhorst aangekondigde evaluatie van de 
Winkeltijdenwet. De toezegging hiervoor is door de 
Minister gedaan in het najaar van 2004. Het zal nog 
geruime tijd duren voordat de resultaten van de evalua-
tie bekend zijn en nieuwe wetgeving in gang wordt gezet. 
Referenda zoals in Utrecht getuigen alleen al daarom 
van een drammerigheid, door zo op deze zaken vooruit te 
lopen. 

Visie op zondagsrust
In het Kernprogramma van de ChristenUnie staat dat “de 
zondag een rustmoment is voor mens en samenleving 
en als zodanig beschermd en gerespecteerd dient te wor-
den”. Daar zijn meerdere redenen voor. Het is goed voor 
de samenleving om een collectief rustmoment te heb-
ben, om ruimte te geven voor kerkgang, geloofsbeleving, 
ontspanning en bezinning. Het sluiten van winkels op 
zondag is bovendien ook economisch gezien voor kleine 
winkeliers van belang. Zij worden gedwongen zeven 
dagen per week hun winkels te openen, terwijl zij niet 
over (voldoende) personeel beschikken om nog vrij tijd te 
hebben. Verschraling van het winkelaanbod is het gevolg. 
Daarnaast is de extra belasting van de binnenstad, zeer 
onwenselijk voor de bewoners.

De ChristenUnie in Utrecht heeft daarom de verschillende 
partijen die tegen de uitbreiding van een koopzondag 
zijn samengebracht in een actiecomité en wil op deze 
manier als een spreekbuis van de Utrechtse bevolking 
dienen. Hierin was ruimte voor de middenstanders, 
milieuorganisaties, binnenstadbewoners, studentenor-

L o k a l i t e i t e n

Hoe rust verdween 
uit Utrecht?

Door Corine Dijkstra, adviseur raads- en statenleden

De discussie over winkelopenstelling op zondag steekt op dit 

moment in veel steden de kop op. De Utrechtse burger mocht zich 

op 1 juni voor of tegen uitbreiding van het aantal koopzondagen 

uitspreken.  Ook in andere steden, waaronder Rotterdam, “verveelt 

men zich mateloos” op zondag en wil men leven in de brouwerij. 

Winkeliers zeggen omzet te verliezen aan steden waar men wel mag 

“shoppen” op de dag des Heeren. Grote vraag voor de ChristenUnie; 

reageren we defensief en hameren we op het christelijke gebod van 

de zondagsrust en de traditie of benadrukken we het welzijn van 

de burger (gebrek aan rust, teveel aan prikkelingen, afbraak 

onderlinge ontmoeting, enzovoort).
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ganisaties, kerken en andere politieke partijen. De fractie 
noemt ook nog andere redenen tegen de zondagse win-
kelopenstellingen. Werknemers hebben grote kans bena-
deeld te worden als ze aangeven op zondag niet te willen 
werken. Ook op zondagen zullen er auto’s staan te ronken 
op overvolle kruispunten met alle gevolgen van dien voor 
het milieu. Daarnaast heeft zo’n koopzondag ook een 
grote uitstraling naar alle bedrijvigheid rond de winkels 
heen. Leveranciers zullen op zondagen langs moeten en 
bussen zullen vaker moeten gaan rijden. “Voor het plezier 
van enkelen zullen zeer velen hun vrije dag op moeten 
geven”.

Houding kerken
Voor de ChristenUniefractie was het dan ook een tegen-
valler dat de Utrechtse Raad van Kerken stelde niet tegen 
de uitbreiding van koopzondagen te zijn. De raad vindt 
het niet langer terecht dat christenen anderen opleggen 
hoe de zondag door te brengen. “De tijd dat de priester 
of dominee de gelovigen voorhoudt wat wel en niet 
mag, ligt ver achter ons”, aldus de USRK secretaris, de 
heer Noordermeer. (De USRK vertegenwoordigt vijftien 
kerkgenootschappen in Utrecht, waaronder de rooms-
katholieken, de Protestante Gemeente Utrecht, Leger des 
Heils, Evangelisch-luthersen, doopsgezinden, baptisten, 
vrij-evangelischen en zevendedagsadventisten. Zeker niet 
alle gemeenten(leden) zijn het met de USRK eens.)
De mening van de USRK geeft te denken. Dat een politie-
ke partij kan schromen om het argument van het christe-
lijke vierde gebod in deze discussie te gebruiken is nog te 
begrijpen. Ook de ChristenUnie bevindt zich in een span-
ningsveld ten aanzien van deze zaken. Immers, als partij 
pleiten we voor godsdienstvrijheid en deze gunt ook een 
plek aan andere religies. Het gevolg hiervan zou kunnen 
zijn dat elke religie zijn vrije dag zou mogen houden en 
christenen “hun” dag niet mogen opdringen aan een niet-
christelijke meerderheid. Maar dat een kérk schroomt 
om te pleiten voor winkelsluiting op zondag, getuigt van 
een onbegrepen taakopvatting. De scheiding tussen kerk 
en staat geeft kerken de vrijheid haar geloof te beleven 
en haar missionaire taak gestalte te geven. Maar als die 
kerken zich niet meer willen of durven in te zetten om het 
nut van Gods geboden voor de samenleving handen en 
voeten te geven, dan is de angst voor moraalridder gezien 
te worden naar mijn mening doorgeslagen. 
De USRK wil de kerken openstellen op koopzondagen en 

een oase zijn voor het winkelpubliek. Een mooi streven 
dat op de al bestaande koopzondagen zeker gerealiseerd 
zou moeten worden. Maar om niet tegen uitbreiding te 
zijn teneinde nog meer “oase” te kunnen zijn, lijkt een 
omkering van doelstellingen.

Als het gaat om godsdienstvrijheid en zondagsrust dan 
kunnen ChristenUnie-fracties overigens verwijzen naar 
artikel 6 van de Wet op de Winkeltijden. Daar staat dat 
indien eigenaars of beheerders van winkels die vanuit 
hun godsdienst of levensovertuiging de rustdag op een 
andere dag vieren, ontheffing ontvangen van de zondags-
sluiting. Men dient dan wel op die andere dag gesloten 
te zijn. 

Aansluiting zoeken bij andere partijen 
Het is moedgevend te zien dat ook niet-christelijke partij-
en in Utrecht tegen de uitbreiding zijn. Naast het CDA zijn 
Groenlinks, SP, en leden van de leefbaren tegen. Blijkbaar 
ervaren ook zij dat het voor het welzijn van mensen goed 
is om een dag rust te hebben. Door samen met deze men-
sen de bedoeling van het gebod praktisch te verwoorden, 
sta je een stuk sterker. Van de creatieve invalshoeken van 
sommigen onder hen kan de ChristenUnie zeker gebruik 
maken. Zo stelde de fractie van Leefbaar Utrecht: “Is de 
openstelling van de winkels op zondagmiddag in de bin-
nenstad een toeristische attractie? Waar koop je daar dan 
de kaartjes voor? Het toerisme-argument is er alleen met 
de oren bijgesleept omdat het bij de huidige landelijke 
wetgeving de enige manier is om tot zondagopenstelling 
te komen.” (artikel 3 Winkeltijdenwet)

Verdedigen van idealen
Het is goed als de ChristenUnie, ook bij het optrek-
ken met andere partijen in deze kwestie, het geloof en 
daarmee onze inspiratie niet verstopt. Een duidelijke 
opstelling over winkelsluiting op zondag moet gepaard 
gaan met passie voor de idealen voor de samenleving 
die God bedoelt in zijn geboden. Dat mag in de discussie 
genoemd worden. Aantasting van zondagsrust geeft een 
leven vol stress, en daarvan zijn de druiven zuur. Dat bete-
kent dat men niet hamert op het behoudt van verworven 
rechten als christen, maar dat men strijd voor het welzijn 
van de inwoners. De fractie in de Domstad heeft voor deze 
insteek gekozen. Laten we hopen dat de “bypassoperatie” 
gaat mislukken! 

Voor allerlei documenten over de Utrechtse situatie, zie de 
digitale versie van dit artikel op www.wi.christenunie.nl 

L o k a l i t e i t e n
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In de afgelopen decennia hebben we 
steeds meer de zorg voor allerlei zaken 
die vroeger tot het individuele leven 
behoorden centraal opgeborgen. Zorg 
voor zieken, werkelozen en bejaarden 
werd geregeld. En voor zover de kerk op 
die terreinen een rol had gespeeld, is die 
verschoven naar een aantal gemeen-
schaps- en zingevingsaspecten. 
Heeft iemand 50 jaar geleden bewust 
bedacht dat in onze tijd mensen als 
autonome atomen gerangschikt hun 
individualiteit zouden moeten beleven? 
Van mogen is allang geen sprake meer: 
de samenleving van de afgelopen jaren 
heeft er voor gezorgd dat vele relaties 
eerst facultatief werden, vervolgens 
inhoudsloos en uiteindelijk hinderlijk.
We hadden alleen niet bedacht dat het 
geld voor al die mooie maatschappelijke 
speeltjes ergens vandaan moet komen. 
Zo staat tegenover de ‘zegen’ van de 
kinderopvang de noodzaak dat beide 
ouders werken, tegenover de vrije hui-
zen met twee auto’s het onvermijdelijke 
feit dat die wijken overdag leeg en voor 
kinderen onherbergzaam zijn, tegenover 
een verplichte pensioenleeftijd nog 
altijd voor velen een gapend gat van 
zinverlies en afbraak van inhoudsvolle 
relaties.

Volgens Michael Schluter – voorzitter 
van de ‘Relationships Foundation’ in 
Cambridge – moeten we bij het aanpak-
ken van deze vragen dan ook naar de 
relaties zelf kijken. Om het eenvoudig 

te zeggen: hij draait de zaak om. Niet op 
zoek gaan naar een maatschappelijk of 
economisch model waarvan relationele 
aspecten de sluitpost zijn, maar eisen 
stellen aan de kwaliteit van relaties en 
daar je model bij zoeken. 
Schluter is op dat terrein niet de eerste 
de beste: zijn stichting adviseert niet 
alleen kerken of andere vrijwilligers-
milieus, waar tijd niet direct in geld ver-
taald wordt. Ook bedrijven en gemeen-
teraden van middengrote Engelse 
steden schakelen de ‘Relationships 
Foundation’ in om vragen rond verpau-
pering, etnische onbalans, raciale span-
ningen en werkeloosheid aan te pakken. 
Het is, met een mooi modern woord, een 
‘lifestyle beweging’. 

Met het thema ‘Smaakmakers’ vraagt 
de Evangelische Alliantie om een her-
nieuwd gesprek over ons burgerschap. 
We willen daarmee onderstrepen dat 
onze roeping tot verkondigen en getui-
gen – hoe belangrijk ook – niet mag 
worden ingeruild voor onze roeping als 
naaste en als burger. Rond dat burger-
schap hebben we niet alleen veel te 
bieden – een gezonde middenklasser 
met wat vrije tijd, initiatief en zakgeld 
kan een wereld van goed doen – maar 
ook veel te leren. Meer dan ooit bestaat 
Nederland uit een groot aantal paral-
lelle culturen die van elkaar niet weten 
hoe ze leven en wat hen beweegt. Als we 
mee willen maken dat er echt contact, 
nieuwe samenhang en gedeelde doelen 

Dansen op de muziek 
van morgen

Door Arnold van Heusden, directeur Evangelische Alliantie Nederland (www.ea.nl)

Vanuit een vliegtuig boven Amsterdam kun je zien hoe keurig Nederland is ingedeeld en opgedeeld. 

Alles is verkaveld en vervolgens herverkaveld. De grenzen zijn rechtgetrokken, de lappen grond liggen 

keurig naast elkaar. Ze hebben een psychische, sociale en maatschappelijke evenknie, want ook op die 

terreinen is in de periode na de Tweede Wereldoorlog alles zoveel mogelijk geordend.

Accent is de column door een leidinggevende 
van een maatschappelijke organisatie

A c c e n t

ontstaan, ligt er een lange weg voor ons. 
Maar als we Schluter mogen geloven is 
die weg kansrijk: goede relaties zijn diep 
verworteld in het normatieve kader van 
het Oude en Nieuwe Testament.
We hebben een tijdlang – zeker in de 
evangelische beweging – grote nadruk 
gelegd op product, proces, methode en 
techniek. 
En dat was dringend nodig, vooral in 
kerken waar dingen ‘zo gedaan worden, 
omdat we ze altijd zo gedaan hebben’ 
maar wie nu weer eens dieper graaft, 
ziet dat juist relaties niet alleen functio-
neel maar ook fundamenteel zijn: ze zijn 
er om zichzelf. 
Dan heb ik voortaan geen ‘quality time’ 
met mijn buren of met mijn kinderen, 
we zijn gewoon samen omdat het leven 
zèlf zo in elkaar zit en omdat God het zo 
gemaakt heeft. Oog voor gastarbeiders 
of vluchtelingen hebben is dan niet 
langer een deugd, maar een erkenning 
van het feit dat God niet alleen landen 
en grenzen heeft gemaakt, maar dat de 
hele Bijbel doortrokken is van oproepen 
om jegens degene die bij die grensover-
gangen in de knel komen gul, goed en 
rechtvaardig te zijn. 
Goede relaties worden dan het crite-
rium. Dat geeft hoop voor de toekomst. 
Peter Kusmic, een theoloog uit het door 
oorlog verscheurde Midden-Europa zei 
het zo: ‘hoop is luisteren naar de muziek 
van de toekomst. Geloof is de moed om 
er nu al op te dansen.’
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Tot mijn verbazing mag ik komen voor een gesprek. Daar 
mag ik uitleggen wat ik denk te gaan doen. Ik ventileer 
mijn mening dat er wel degelijk iets kan veranderen b.v. 
als het op kinderarbeid aan komt. Harde afspraken met 
multinationals, maar ook verandering van mentaliteit 
van onze gehele natie! Enkele weken later krijg ik met de 
post het bericht: ik ben Derde Kamerlid. Op 26 februari 
reis ik af naar Utrecht voor de installatie. Het echte werk 
begint.

Na enkele bijeenkomsten, met informatie van diverse 
instanties vraag ik mij af: hoe komt het toch dat 
Nederlanders denken, de wereldproblematiek te kunnen 
veranderen met regels, wetten en beleidsvoorstellen? Het 
is zo onrealistisch, volgens mij. Sinds mijn deelname aan 
de Derde Kamer is er een golf van informatie over mij 
heen gekomen die niet mis te verstaan is. Deze wereld is 
kapot, verdorven, corrupt, pervers en zoveel meer. Dat is 
niet op deze ene bladzijde te benoemen. 
Ik zie en lees een hoeveelheid onrecht die er niet om 
liegt en een handje vol mensen die er wat aan wil doen. 
In mijn ogen nog veel kleiner dan de ons zo vertrouwde 
Bijbelse Gideonsbende. Wat mij gelijk opvalt is dat 
er grote woorden worden gesproken. In mijn hoofd 
denk ik dan gelijk: hoe ga jij die waarmaken? Het 
gevoel van onmacht bekruipt mij. Ik ben in een andere 
wereld terechtgekomen, waarvan ik denk dat die niet 
te veranderen is door een nieuw voorstel te schrijven. 
Want er is veel meer nodig om 250 miljoen kinderen, 
niet langer voor ons te laten werken, zodat ze naar 
school kunnen en toekomst krijgen. Er is een veranderde 
mentaliteit, zeg maar gerust een ander hart nodig, bij 
de sekstoerist. Zodat die niet langer kleine meisjes of 
jongetjes wil gebruiken voor zijn eigen lusten. Ook ons 
eigen koop en gebruiksgedrag zou een kritische blik 
kunnen gebruiken. Wie van ons denkt bij het kopen van 
een voetbal, schoenen, T-shirt,  speelgoed of het gemaakt 

is door een kind? Zelf denk ik daar 
beslist niet altijd aan. Zo af en toe, als 
ik iets hoor of zie op de tv, dan word 
ik met de neus op de feiten gedrukt, 
voor even, maar daarna zakt het 
even snel weer weg ergens in mijn 
onderbewustzijn.

Nu ik dagelijks contact heb met 
andere Derde Kamerleden en ik de 
harde cijfers zie en lees over het 
onnoemelijk grote leed erachter, 
lukt het me niet meer om het weg te 
zetten. Door het accepteren van de 
uitdaging om inhoud aan de Derde 
Kamer te geven moet ik nadenken 
hoe ik dat dan ga doen.
Door deze column wil ik u mede 
bewust maken van dit onrecht, 
of u dat nu goed vind of niet. 
Ik confronteer u even met het 
bestaande onrecht op deze wereld. U 
en ik hebben een opdracht ontvangen 
van onze Grote Opdrachtgever, de 
Here Jezus, om onrecht te bestrijden 
en op te komen voor de weduwe en 
de wees. Beseffend dat ik niet de hele 
wereld als individu kan veranderen, 
wil ik u oproepen om waar mogelijk 
op te komen voor de kinderen die 
gebruikt en misbruikt worden. Wie 
anders hebben zij in deze wereld? 

Wilt u de verrichtingen van De 
Derde Kamer volgen? Dat kan via de 
website: www.dederdekamer.org

D e n k K a d e r

Strijden tegen onrecht
Door Ammy van Eerden

DenkKader is de column door een 
bestuurder van de ChristenUnie

In december 2004 ontvang ik een folder over De Derde Kamer. Op dat moment heb ik geen idee wat De 

Derde Kamer is. Als fractievoorzitter van de ChristenUnie in Winschoten ben ik werkzaam in de plaatselijke 

politiek, maar het onderwerp van De Derde Kamer, ontwikkelingssamenwerking, spreekt mij ook aan. In de 

folder vraagt men een uitgesproken mening en volgens mij heb ik die wel. Vooral op het gebied, hoe en wat 

gebeurt er met het overheidsgeld en werkt ontwikkelingssamenwerking wel echt? Nieuwsgierig naar dit 

nieuwe fenomeen in politiek Nederland, solliciteer ik via het internetformulier.
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R u b r i e k s n a a m

We worden geconfronteerd met ont-
wikkelingen die groots zijn, veel groter 
dan de ChristenUnie. Ons land beweegt 
weg van wat Nederland na de vrede 
van Münster is geworden. En dat is wel 
even slikken. Wat zijn we nog als land 
in dat grote Europa waar de Franse vrij-
heid, gelijkheid en broederschap wél 
en onze christelijke wortels en idealen 
géén plaats krijgen. Wat zijn we nog in 
een wereld waar onze minister-presi-
dent wel met schouderkloppen door de 
machtige van deze aarde op het Witte 
Huis wordt ontvangen, maar vooral (of 
alleen?) omdat ons land steun gaf aan 
de ‘bevrijding’ van het thuisland van 
Abraham.

En over Abraham gesproken, de helft 
van de wereldbevolking noemt zich 
zoon (of dochter) van Abraham. Maar 
die ene helft van die helft brengt ons, 
ook in eigen land, danig in verlegenheid. 
God, Nederland en Oranje. Die trits is of 
lijkt op z’n minst verleden tijd.

Dat had die andere Abraham (Kuyper) 
niet verwacht toen hij zijn ARP stichtte 

en zijn Vrije Universiteit. Toen hij een 
boekenkast vol schreef over de idealen 
van een gekerstend Nederland. 

Wie het ideologische landschap van 
díe tijd (zo’n dikke honderd jaar gele-
den) bekijkt, ziet een aantal stromin-
gen, waaronder de gereformeerde, die 
werkte vanuit het principe ‘the winner 
takes all’. Het socialisme, het protes-
tantisme, het liberalisme, het rooms-
katholicisme. Elke stroming leefde in 
de verwachting dat vroeg of laat zou 
blijken dat de eigen ideologie (goed-
schiks of kwaadschiks) overtuigend 
genoeg zou zijn om de overheersende 
ideologie te worden. Stoere taal werd 
geuit en ferme campagnes gevoerd.

Duidelijk is dat in ons multiculturele 
landschap van nu, honderd jaar later, 
er geen ‘winner’ is geweest. De over-
heersende ideologie is een samen-
smeltsel van de verschillende ideo-
logieën waarbij we er rekening mee 
moeten houden dat er in de komende 
100 jaar nog een ‘ideologie’, de Islam, 
‘meegemengd’ gaat worden. 

In zo’n mengpot van opvattingen 
kunnen alleen respect en wederzijds 
begrip sociale explosies voorkomen. 
Op religieus geïnspireerde, duidelijke 
stellingnamen lijkt men niet te zitten 
wachten. 
Wat moet je dan met een drie zetels 
tellend partijtje in Nederland, laat 
staan in Europa? 

En dan komt de relatiepolitiek. 
Gelanceerd als een soort nieuwe hoop 
in bange dagen. Blakend zelfvertrou-
wen of verlegenheid?

Hoewel er niet zoveel nieuws onder de 
zon is, kan het geen kwaad te zoeken 
naar een term die het gedachtegoed 
van de ChristenUnie omvattend en 
aansprekend weergeeft. Christelijk 

A d R e m

Verlegenheid
Door Jan Post, hoofdredacteur

sociaal was een aantal jaren geleden, 
evenals relatiepolitiek nu, bedoeld om 
een helder beeld te geven van waar de 
ChristenUnie voor staat. 

De gedachte is in elk geval mooi. Ons 
als versplinterd veronderstelde land 
opnieuw verbinden. Op persoonlijk en 
op buurtniveau. Op landelijk en euro-
pees niveau: ‘tegen het individualisme 
de relatiepolitiek’. 

Maar laten we de realiteit niet uit 
het oog verliezen. Als ik in het ‘Appèl 
tot relatiepolitiek’ lees dat we willen 
gaan  investeren in het besef dat onze 
“Nederlandse samenleving - hoe ver-
scheiden ook - één gemeenschap is. 
Met een gemeenschappelijk identiteit. 
Met gedeelde waarden en normen, 
die zijn gebaseerd op onze joods-chris-
telijke wortels”, dan krijg ik een wat 
ongedurig gevoel. 

Nederland ís niet één gemeenschap 
met één gedeelde identiteit en zelfs 
het overgrote deel van de autochtone 
Nederlanders weet niet wat bedoeld 
wordt met hun joods-christelijke wor-
tels. Nederland is een pluriform geheel 
waar de ChristenUnie een onderdeeltje 
van uitmaakt. 

Daarmee zeg ik niet dat de 
ChristenUnie niet relevant (meer) is. 
Ook niet dat we ons in verlegenheid 
maar moeten verlaten op het overgie-
ten van ‘oude wijn in nieuwe zakken’. 
Wel dat we ook nieuwe verkiezingen 
met nuchterheid tegemoet moeten 
treden. Met of zonder relatiepolitiek. 
Zoals Reinier Koppelaar schrijft: vanuit 
bescheidenheid en nuchterheid moe-
ten we ons mengen met deze wereld. 
En dat mengen mag met het nodige 
zelfvertrouwen gepaard gaan. Of lie-
ver: bescheidenheid, nuchterheid én 
vertrouwen in de God die de wereld 
regeert en in stand houdt. 

Door dit nummer van DenkWijzer loopt een 

rode draad. Waar staat de ChristenUnie? Wat 

kan de ChristenUnie betekenen? Wat is christe-

lijke politiek? Een draad van verlegenheid mis-

schien? Of juist van blakend zelfvertrouwen?
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Slechts 12% is onvoorwaardelijk voor kernenergie. 
Daarbovenop vindt echter een ruime 40% dat kernener-
gie acceptabel is als tijdelijke energiesoort. Kanttekening 
daarbij is wel, dat gesuggereerd wordt dát er een tijdperk 
met duurzame brandstoffen gaat komen. Daarom moe-
ten we enigszins voorzichtig zijn met een conclusie als 
zou meer dan de helft voor kernenergie zijn.
Aan de andere kant, de drie tegen-categorieën bij elkaar 
opgeteld vormen een minderheid van 33%. Ook daar valt 
de kanttekening te maken, dat bij de grootste tegen-cate-
gorie de verwachting leeft dát er duurzame alternatieven 
gevonden kunnen worden.
Hoe reëel de komst van duurzame alternatieven is, laten 
we hier maar even in het midden.

ChristenUnie-poll
Op www.christenunie.nl stond in februari en maart een 
concretere stelling rond kernenergie, namelijk: ‘De kern-
centrale in Borssele moet sluiten’.
Meer dan 500 mensen gaven hun stem. De score was als 
volgt: mee eens (39%), niet mee eens (53%), geen mening 
(8%).  Ook hier neigt een meerderheid, hoe minimaal ook, 
naar een pro-kernenergie-standpunt.

Peiling De Hond
Dit ligt in de lijn met een peiling die Maurice de Hond in 
opdracht van de NOS uitvoerde (16 februari j.l.). Een ruime 
meerderheid van 65 procent vond dat de kerncentrale in 
het Zeeuwse Borssele best langer open mag blijven.
Minder dan een kwart (23 procent) van de ondervraagden 
wil pertinent dat de centrale volgens afspraak in 2013 
dicht gaat. Twee jaar geleden eiste nog 36 procent slui-
ting van de EPZ-centrale.

Maurice de Hond stelde ook de algemenere vraag ‘staat u 
erachter als besloten zou worden dat in Nederland nieuwe 
kernenergiecentrales worden gebouwd?’
47% antwoordde ‘ja’, 44% ‘nee’ en 9% weet het niet of heeft 
geen mening.
Het ‘ja’-antwoord was als volgt verdeeld: VVD 71%, CDA 
63%, LPF 62%, D66 31%, PvdA 28%, GroenLinks 21% en SP 17% 
(Helaas meet De Hond ChristenUnie en SGP niet).

Reacties via email
“Kernenergie is de schoonste vorm van energie. Het is pure 
dwaasheid en kapitaalsvernietiging als we een kerncentrale 
vroegtijdig sluiten.
Voor het kernafval is best een oplossing te vinden, zeker 
met de nieuwste technieken van het verbranden van afval. 
Alleen daar willen (actie)groepen niet aan.
Ik heb in de jaren 60 wiskunde gestudeerd met als bijvak 
natuurkunde en bij het afstuderen speciaal kernfysica. Het 
viel me toen al op dat er in het buitenland al veel kerncen-
trales stonden. Dat is een verstandig beleid geweest.
Wij maken de conventionele bronnen in noodtempo op, 
willen daar niets voor laten, produceren een gigantische 
hoeveelheid CO2 met alle gevolgen van dien.
Ik ben blij dat de regering eindelijk gaat nadenken, ik ben 
alleen bang dat ze het niet redden.”

“Ik ben geschrokken van de uitkomst. Kernenergie zie ik 
beslist niet zitten. De voorstemmers realiseren zich nauwe-
lijks hoe groot de radioactieve afvalberg is. En er bestaan 
nog steeds geen methoden om dit afval veilig om te zetten.
Gelukkig sta ik met bijna 20% van de leden die liever zoeken 
naar duurzame alternatieven niet alleen. Ik hoop dat meer 
leden tot dit inzicht komen.”

Kernenergie
In maart hield de redactie van DenkWijzer een poll onder 3000 ChristenUnie-emailadressen. 

1064 van hen reageerden. Dank daarvoor! 

De uitslag had al in het april-nummer moeten staan, maar dat is misgegaan. Excuses daarvoor.

Bent u voor of tegen het gebruik van kernenergie?

Voor, kernenergie was en is een schone en efficiënte vorm van energie.  11,7 %
Voor, als tussenoplossing tussen het ‘fossiele brandstoffen tijdperk’ en 
het ‘duurzame brandstoffen tijdperk’ is er geen serieus alternatief voor kernenergie. 40,6 %
Tegen, het afvalprobleem bestaat immers nog steeds. 7,3 %
Tegen, hoe veilig ze die centrales ook bouwen, de risico’s blijven te groot. 
Daarbij vormen kerncentrales een aantrekkelijk doelwit voor terroristen. 6,1 %Daarbij vormen kerncentrales een aantrekkelijk doelwit voor terroristen. 6,1 %
Tegen, kernenergie is een techniek uit het verleden waarmee de problemen van de toekomst niet 
duurzaam kunnen worden opgelost. We moeten juist tijd en geld investeren in duurzame alternatieven. 19,9 %
Ik weet het niet / ik twijfel. 14,2 %

T h e m a P o l l
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Van drieën één
Toch moet ook dat andere gezegd worden: de waardig-
heid en prestatie van mensen die het uithouden met 
beperkte mogelijkheden en desondanks vitaal blijven. De 
problemen van deze wereld die gedragen worden met 
een levenskracht en oneindige hoop op een beter leven, 
die respect opeisen. Ook dat is de Derde Wereld. 
Door de eenzijdigheid die onze blik op ontwikkelingslan-
den kenmerkt, is het gevaar aanwezig dat hierdoor voor 
ons, levend in de ‘Eerste Wereld’, inderdaad een àndere 
wereld ontstaat, ver weg. Daar zijn mensen vooral slacht-
offers, die voor enige kwaliteit van leven bungelen aan de 
goedgeefsheid van rijke Westerlingen. Met slachtoffers 
hebben we medelijden.
Maar mensen in ontwikkelingslanden zijn niet slechts 
object van allerhande ellende, maar zijn subjecten in een 
wereldsamenleving – dezelfde als waar wij deel van uit-
maken. Er is maar één wereld en die wordt gedeeld door 

arm en rijk. Het grote probleem is, dat we met een chroni-
sche ongelijkheid te kampen hebben. Een ongelijkheid die 
we doorgaans wijten aan ‘de ontwikkelingsproblematiek’. 

Verder na Abraham
Dé ontwikkelingsproblematiek bestaat overigens niet. 
Wel kennen veel arme landen vergelijkbare karakteris-
tieken (zie tekstkader). In de ruim vijftig jaar dat ontwik-
kelingssamenwerking nu oud is, is vanuit verschillende 
visies geprobeerd een effectieve response te vormen 
op de problematiek. Ons decennium wordt vervolgens 
gekenmerkt door groeiende kritiek, in Nederland maar 
ook daarbuiten: wat zijn we nu, na vijftig jaar, uiteindelijk 
opgeschoten? Heeft hulp wel zin? Een direct gevolg van 
deze ‘mid-life crisis’ is een toenemende nadruk op effecti-
viteit en efficiëntie, en het zichtbaar willen maken van de 
resultaten (‘dan zullen we laten zien dat het zin heeft’). 
Daar hebben we nu volop mee te maken. Goede intenties, 
caritas en de giftencultuur laten we achter ons; het gaat 
nu om harde doelstellingen, indicatoren en beweging in 
de cijfers. ‘Aid’ heeft iets van ‘business’ gekregen. 
Deze reactie vindt een methodische uitweg in de 
Millennium Development Goals (MDG’s), die voor 2015 
de resultaten al hebben vastgelegd (zie tekstkader). Een 
ander gevolg is het coherentiestreven dat dikgedrukt op 
de agenda staat. Want tegenstrijdigheden tussen ver-
schillende beleidsvelden doen ontwikkelingsinspannin-
gen teniet. In 2003 kwam bijvoorbeeld een gezamenlijke 

Het ontwikkelingsprobleem en  de nieuwe maakbaarheid 
Agendabepaling tussen rijk en arm

Door Jacob Jan Vreugdenhil, tijdelijk projectmedewerker WI (met subsidie van het NCDO), daarnaast werkzaam bij TEAR fund.

De Derde Wereld – een dubieuze aanduiding. Mag ik raden? U 

dacht aan een uitgehongerde moeder met haar kind, peuters met 

bolle buikjes, conflicten, coups, corruptie, dictators, genociden, AIDS, 

natuurrampen. Deze symbolen bevolken ons achterhoofd en ze 

bewegen ons van tijd tot tijd tot het uitschrijven van een cheque.

Allereerst is er de armoedecrisis. Dit kan gezien worden 
als kernprobleem van onderontwikkeling. Het gaat dan 
om een brede, ook niet-economische interpretatie: lijden, 
machteloosheid, honger, ziekten (de AIDS crisis), lage 
inkomens, ontmenselijking, slechte sociale relaties, onvei-
ligheid, lichamelijke zwakte en kwetsbaarheid. 
De voedselcrisis is een tweede karakteristiek. Volgens de 
FAO leed 17% van de bevolking in ontwikkelingslanden in 
2001 aan ondervoeding, bijna 800 miljoen mensen. 
Als derde de politieke crisis, in het huidige ontwikkelings-
debat aangeduid met slecht bestuur (bad governance) 
Het gaat dan om gebrek aan / afwezigheid van transpa-
rantie, democratisch gehalte, lokale inspraak, participatie 
van de civil society en respect voor mensenrechten en 
milieu.

De financiële crisis is een vierde element. Torenhoge 
 buitenlandse schulden drukken het budget van overhe-
den, die aan rente en aflossing een zware dobber hebben. 
Dan is er de economische crisis: de positie van derde 
wereld landen op de wereldmarkt. Enerzijds wordt ont-
wikkelingslanden nu weinig marktruimte geboden, 
anderzijds vallen arme landen bij rücksichtslos liberalise-
ren buiten de boot door gebrek aan concurrentiekracht. 
Dan de ecologische crises: de toenemende druk op het 
klimaat, milieu, de hulpbronnen, de duurzaamheidstatus 
van ecosystemen.
Ten slotte de vluchtelingencrisis. Hoewel dit tijdelijke 
fenomenen zijn, houdt de problematiek vaak lang aan. 
Volgens de vluchtelingen organisatie van de VN (UNHCR) 
waren er in 2004 ruim 17 miljoen vluchtelingen en 
 ontheemden.

Ontwikkelingsproblematiek: waar hebben we het over? 
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notitie uit van de ministers Veerman en Van Ardenne 
over hoe landbouw en ontwikkelingsbeleid beter samen 
kunnen gaan. Coherentie betekent een effectiviteitslag. 
Verder worden stringentere voorwaarden gesteld aan 
hulp (good governance) om bodemloze putten te vermij-
den: we willen onze euro’s horen vallen. En er wordt inge-
zet op multilaterale kanalen om internationale samen-
werking zoveel mogelijk te bundelen en coördineren. 
Ontwikkelingssamenwerking vanuit Nederland heeft de 
kritiek niet aan zich voorbij laten gaan en lijkt vastbeslo-
ten de crises te overleven. 

Mondialisering en verharding
Veranderde de response op het ontwikkelingsvraagstuk 
over de decennia heen, de problematiek bleef ook niet 
dezelfde: de economische crisis verdiepte zich, de ecolo-
gische crisis ‘diende zich aan’, de internationale schulden 
stapelden zich op en het HIV-virus explodeerde. Daarbij 
is door de jaren heen meer inzicht verworven: armoede 
blijkt bijvoorbeeld vooral een vrouwelijk gezicht te heb-
ben, juist vrouwen zijn er vaak het ellendigst aan toe. 
Door deze dynamiek worden we in ons tijdvak geconfron-
teerd met een totaal-problematiek die een eigen karakter 
draagt. 
Dat is temeer het geval omdat we te maken hebben met 
een ‘nieuwe’ factor die van invloed is: mondialisering.1 
De toenemende interactie op internationaal vlak lijkt 
de verstrengeling van (ontwikkelingsproblemen op) 
micro en macroniveau te intensiveren.2 Zo kunnen lage 
wereldmarktprijzen of een verkeerd (beïnvloedt) natio-
naal beleid lokaal vicieuze cirkels van armoede en honger 
in gang zetten. Omgekeerd kunnen de vraagstukken op 
lokaal niveau bijdragen aan nationale ontwikkelingspro-
blemen en een falend bestuur wat weer resulteert in een 
ineffectief optreden binnen internationale onderhande-
lingen. Vanwege het toenemende belang van internatio-
nale participatie worden factoren die dat bemoeilijken of 
verhinderen vergroot. Waar we bovendien mee te maken 
hebben is de ‘paradox van de insluiting’: mondialisering 
sluit in eerste instantie (landen, culturen, marktpartijen) 
in, maar eenmaal deel van het systeem treedt een uitslui-
tingsmechanisme in werking. Dit is een reëel gevaar voor 
de armere ontwikkelingslanden op een neoliberale, vrije 
markt; bij tekortschietende concurrentiekracht blijft non-
participatie over.3 Mondialisering brengt een verharding 
van de economische en armoedecrisis. 

Vereende krachten en nieuw toekomstgeloof
Daar is niet alles mee gezegd. Mondialisering biedt 
namelijk ook nieuwe kansen. Er is een verdere internati-
onalisering van inspanningen mogelijk: het samenbun-
delen van krachten en bijeenbrengen van expertise. De 
al genoemde MDG’s staan op de internationale agenda. 
Niet eerder was er een dergelijk omvattend commitment 
in de strijd tegen armoede – wat overigens niet wil zeg-
gen dat we niet in het internationale gebruik vervallen 
om op papier toezeggingen te doen en vervolgens verder 
te leven alsof onze neus bloedt.4 In het kielzog van de 
MDG’s kwam recent een rapport uit van de Amerikaanse 
econoom Jeffrey Sachs, dat hij schreef na een studie in 
opdracht van de VN: Investing in Development. A practi-
cal plan to achieve the Millennium Development Goals. 
Conclusie: voor het eerst in de geschiedenis van de mens-
heid bestaat de mogelijkheid de armoede op te lossen. 
Zowel het geld, de expertise als het instrumentarium is 
daarvoor aanwezig. Het wachten is op politieke wil en 
actie.
Eerder, in 2004 al, kwam een groep topeconomen na een 
serie studies met een lijst van ontwikkelingsinitiatieven, 
gerangschikt naar efficiëntie, naar opbrengst dus voor 
de armen in de wereld per geïnvesteerde euro of dollar. 
In deze Copenhagen Consensus (zie tekstkader) liet ‘de 
wetenschap’ al zien dat het armoedeprobleem heel goed 
is aan te pakken, en nog efficiënt ook! Een soortgelijke 
‘We-can-do-it uitstraling’ kenmerkt het rapport van de 
Britse Commission for Africa. Dit rapport voedt Blair’s 
Agenda, die volop media aandacht krijgt. Het gaat o.a. om 
een substantiële verhoging van het ontwikkelingsbudget 
in rijke landen (naar de ooit afgesproken 0,7%), massale 
schuldkwijtschelding voor arme landen, en handelslibe-

Het ontwikkelingsprobleem en  de nieuwe maakbaarheid 

 De Millennium Development Goals

Hier volgen de thema’s, die per doelstelling zijn voorzien 
van gedetailleerde indicatoren.

In 2015 is er:
1.  Een halvering van extreme armoede en honger
2.  Universele toegang tot primair onderwijs
3.  Gendergelijkheid, en empowerment voor vrouwen gerealiseerd
4.  Een sterke afname van kindersterfte
5.  Een sterke afname van moedersterfte
6.  Een halt toegeroepen aan HIV/AIDS, malaria en andere ziekten
7.  Een duurzaam milieu gewaarborgd
8.  Een mondiaal partnerschap voor ontwikkeling gesloten
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ralisatie voor landbouwproducten. Op zich niets nieuws 
dus, of toch wel, want nu lijkt de politieke wil er te zijn. 
Blair en zijn minister van financiën Gordon Brown voeren 
volop campagne om zoveel mogelijk politieke armslag 
achter zich te scharen. 

En er wordt meer campagne gevoerd. Op het Wereld 
Sociaal Forum, eind januari gehouden in Porto Allegre, 
Brazilië, is een nieuwe mondiale(!) campagne gelanceerd 
met de naam Global Call to Action against Poverty (GCAP). 
Van gebakken lucht naar actie, is het devies. Het GCAP is 
een mondiale alliantie van honderden sociale, culturele 
en kerkelijke organisaties die het grote publiek bewust-
maken van de neteligheid van de situatie en politieke lei-
ders onder druk zetten de gedane beloften na te komen.5 
Men richt zich op belangrijke bijeenkomsten in 2005, 
zoals de bijeenkomst van de G8, de groep van rijke landen 
die Blair in juli ontvangt, en de eerste MDG-evaluatie in 
VN-verband komende september. En niet te vergeten de 
decemberbijeenkomst van de wereldhandelsorganisatie 
(WTO) in Hong Kong, waar onderhandeld wordt over ver-
dere liberalisering van de wereldhandel en de positie van 
arme landen. In talrijke landen zullen deelnemers van 
de GCAP eigen campagnes voeren, van de ‘Make poverty 
History’ campagne in de UK tot de wereldwijde (christe-
lijke) ‘Micah Call’ en van de aandacht voor Fair Trade tot 
de nieuwe MDG-campagne ‘Maak het waar. Armoede de 
wereld uit’ in Nederland. In actie kringen zingt het rond: 
2005, jaar van de omslag!

Een nieuwe wind: vanwaar komt zij...?
Al met al lijkt het nieuwe millennium te beginnen met 
nieuw optimisme, ondanks het feit dat de armoedeprob-

lematiek meer weerhaken heeft gekregen en de zin van 
de hulp zelf im frage is gekomen. Is het door het besef van 
urgentie dat zich opdringt, of door een schuldgevoel ten 
opzichte van de al maar toenemende welvaart? Wordt er 
in een ‘erop-of-eronder-gedrevenheid’ harder gelopen om 
uit handen te blijven van kritische geesten en sentiment-
en? Of moeten we voor het nieuwe ‘optimisme’ achter 
de schermen kijken, en tot de ontdekking komen dat het 
een scoringsdrift is die zich van politieke leiders meester 
maakt? Want de strijd tegen armoede vangen we, zoals 
we zagen, niet meer aan met goede intenties, maar met 
meetbare doelstellingen die op een conto te schrijven 
zijn. Iedereen, van Kofi Annan en Bush tot Chirac en Blair6 
wil graag herinnerd worden als de politicus die de rug-
gengraat van armoede brak. 
Wat we met zekerheid kunnen vaststellen is dat de mon-
diale civil society een toenemend zelfbewustzijn aan de 
dag legt; in de laatste jaren hebben duizenden NGO’s en 
maatschappelijke organisaties elkaar weten te vinden, 
over de grenzen heen. Wereldwijde allianties leveren 
en delen informatie, voeren campagne en lobbyen; met 
elkaar vormen ze een stem die politieke leiders appel-
leert, of dezen nu willen scoren of niet. 

Komt er echt beweging in de strijd tegen armoede? Dat 
valt nog te bezien, hoewel er hoopvolle ontwikkelingen 
zijn. Politici maken aanstalten. Er is een internationaal 
framework van doelstellingen en indicatoren (hoe onre-
alistisch sommigen die ook vinden), inclusief geplande 
evaluaties. Er is een assertieve derde-wereld-beweging om 
besluitvormers bij de les te houden. En dan de ontwikkel-
ingslanden zelf die in toenemende mate een vuist weten 
te maken (zoals de G20) in internationale fora.

De prioriteitenlijst van de Copenhagen Consensus

 Categorie Voorstel
Zeer goed 1.  Besmettelijke ziekten HIV/AIDS preventie 
 2.  Honger en ondervoeding Verstrekking voedingssupplementen 
 3.  Handelshervormingen Liberalisering 
 4.  Besmettelijke ziekten Aanpak van malaria
Goed 5.  Honger en ondervoeding Nieuwe landbouwtechnieken 
 6.  Water en sanitatie Kleinschalige watertechnologie 
 7.  Water en sanitatie Lokaal watermanagement 
 8.  Water en sanitatie Effectief watergebruik in de landbouw 
 9.  Bestuur Startende ondernemers helpen
Redelijk 10.  Migratie Lagere barrières voor geschoolden 
 11.  Honger en ondervoeding Aanpak ondervoeding bij kinderen 
 12.  Honger en ondervoeding Aanpak ondergewicht pasgeborenen 
 13.  Besmettelijke ziekten Verbeteren basiszorg
Slecht 14.  Migratie Scholingsprogramma’s laag opgeleiden 
 15.  Klimaatverandering Optimale CO2-tax 
 16.  Klimaatverandering Kyoto-protocol 
 17.  Klimaatverandering ‘Value at risk’ CO2-tax
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… en waar gaat ze naar toe?
2015. Dat is in ontwikkelingsland het magische jaar: dan 
gaan we zien dat we niet alleen onze goede bedoelingen 
hebben behouden, maar onderweg zijn – zo niet halver-
wege – armoede de das om te doen. En dit keer hebben 
we overtuigende cijferoverzichten, zwart op wit. We zul-
len dan zien hoeveel wil er bij Sachs’ wetenschap gevoegd 
is, dat armoede is op te lossen. Geloven we hierin? We 
kunnen nu de discussie voeren hoe realistisch de MDG’s 
zijn, of hoe solide de optimistische VN-rapporten. Maar 
moet dit alles ons niet bewegen voorvragen te stellen 
bij wat wij ‘ontwikkeling’ zijn gaan noemen? Want stel u 
voor: in 2015 volgen alle kinderen basisonderwijs, sterven 
er aanzienlijk minder moeders en kinderen en is het HIV/
AIDS virus een halt toegeroepen. Dat zou een gezegende 
prestatie zijn! Aan de inspanningen hiervoor moeten 
we niets af doen. Maar zijn we er dan? Ongetwijfeld nee. 
Tegen die tijd zal er weer een nieuwe agenda zijn, zol-
ang structuren en mondiale verhoudingen ongewijzigd 
blijven. Er is meer nodig dan armoedebestrijding, op het 
vlak van de oorzaken zelf. Iets structurelers. Een response 
‘van elders’ is nodig. De vraag dringt zich op: waar willen, 
waar moeten we uiteindelijk naar toe? 

Gedeelde wereld
We moeten beseffen dat armoede ergens vandaan komt 
en dat het probleem niet geïsoleerd bestreden kan wor-
den zoals men een ziekte tegengaat. Niet dat het allemaal 
de schuld is van het rijke westen, zo eenvoudig is het niet. 
Het ‘arme Zuiden’ heeft ook een verantwoordelijkheid 
en het belang van goed lokaal bestuur kan niet genoeg 
onderstreept worden. Maar we raken hier aan een ander, 
belangrijk principe dat de agenda moet gaan bepalen: 
delen. We kunnen ons terecht afvragen wat er toch aan 
de hand is met de westerse landen, die ondanks de sterk 
gestegen rijkdom, de steeds groter wordende welvaart 
niet willen delen. Noch met de reeds aanwezige bevolk-
ing (de armen), noch met de toekomstige generaties 
(milieu).7 Delen houdt in dat ontwikkelingslanden reële 
kansen worden geboden, terwijl rijke landen een stapje 

terug doen.8 De Wereld Alliantie van Gereformeerde Kerken 
(WARC) heeft hier recent terecht de vinger bij gelegd in de 
slotverklaring van de Algemene Vergadering. Tegenover 
de huidige economische, culturele, politieke en militaire 
overmacht van het welvarende deel van de wereld zeggen 
de kerken in Noord en Zuid: in de keuzes die wij maken ten 
behoeve van de economische gerechtigheid is de integriteit 
van ons geloof in God in het geding.9
Waar het om gaat is de ene wereldsamenleving, waarin 
gezamenlijk gewerkt wordt aan de publieke ruimte. Want 
echte ontwikkeling wordt niet bereikt door de westerse 
euro, dat doet de arme zelf. Maar dan moeten we die arme 
wel respecteren en de ruimte geven. Wat dit betreft biedt 
de achtste millennium doelstelling hoop, want zo’n ‘ver-
bond’ tussen Noord en Zuid hebben we nodig, geen éénrich-
tingssolidariteit. De problemen van de mensheid moeten 
gezamenlijk worden aangepakt, omdat de oorzaken en uit-
ingen ervan de grenzen en culturen overstijgen.

Een langere versie van dit artikel is te vinden bij de digitale 
versie van bovenstaand artikel op www.wi.christenunie.nl 
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Uitslag poll november 2004
(69 stemmen, deels via internet, deels bij publiek 
PerspectieF workshop)

Wie kunnen volgens u de grootste bijdrage leveren 
aan een rechtvaardigere wereld (arm-rijk)? 

1.  De (nationale) politiek, o.a. door 
 internationale samenwerking  (36%)
2.  Het internationale bedrijfsleven 
 (door fair trade e.d.)  (25%) 
3.  Burgers, door kritisch te consumeren / 
 consuminderen  (19%)
4.  Maatschappelijke organisaties, 
 door structurele hulpverlening  (19%)
5.  Kerken wereldwijd, in Woord en daad  (1%)

1   Mondialisering als zodanig is niet nieuw, maar wel de mate waarin het proces een 
 beïnvloedende factor is.

2   Mondialisering, of globalisering wordt dan ook wel gedefinieerd als ‘displacement of local 
and national factors in people’s lives by transnational one’s’, Dunkley (2004), p.4.

3   Zie ook het recent uitgekomen Kort Commentaar Eigen boontjes doppen? Koers en coherentie 
in landbouw- en ontwikkelingsbeleidin landbouw- en ontwikkelingsbeleid, hoofdstuk 3. , hoofdstuk 3. 

4   Zo is het immers gegaan met de belofte die ruim 130 landen in de jaren 70 van de vorige 
eeuw deden om 0,7% van het nationaal inkomen aan OS te besteden. Nu is het in Europa 
gemiddeld 0,34%.

5   Zie www.whiteband.org, naar het witte polsbandje dat met deze campagne gepaard gaat.
6   Of moeten we de Minister van Financiën, Gordon Brown, noemen, die er in de rivaliteit met 

Blair met ‘de Agenda’ vandoor gaat?
7  De Lange (1998), Spreken en luisteren in de Noord-Zuid dialoog, p. 76.
8   In dit licht zijn bedenkelijke noten te plaatsen bij de eveneens in 2000 overeengekomen 

‘Lissabon-agenda’, waarmee de Europese regeringsleiders hebben afgesproken dat de EU in 
2010 de meest dynamische en concurrerende economie in de wereld moet zijn.

9   WARC, Augustus 2004. Covenanting for Justice in Economy and Earth.
 Zie bijv. www.stichtingoikos.nl. 
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Eigen boontjes doppen
Van: Stoker, Addy 
<astoker@leeuwarden.nl>
Verzonden: maandag 18 april 2005

Met belangstelling las ik het Kort Met belangstelling las ik het Kort 
Commentaar ‘Eigen boontjes doppen? Commentaar ‘Eigen boontjes doppen? 
Koers en coherentie van landbouw- en Koers en coherentie van landbouw- en 
ontwikkelingsbeleid’ van Jacob Jan ontwikkelingsbeleid’ van Jacob Jan 
Vreugdenhil.
Naast het vele goede dat ik hierin Naast het vele goede dat ik hierin 
aantref, kan ik enige teleurstelling aantref, kan ik enige teleurstelling 
toch niet verbergen.
Dat begint al wanneer ik de inleiding 
lees. “Een goede feitelijke fundering 
en daarbij een explicitering van de 
uitgangspunten is een absolute 
voorwaarde om een zinvolle bijdrage 
te leveren in de debatten die te vaak 
beheerst worden door emoties” (p.6).
Ik ben het er mee eens dat zo’n funde-
ring buitengewoon belangrijk is, maar 
emoties zijn bij een onderwerp als dit 
beslist geen overbodige luxe. Het is 
toch geen schande om uiting te geven 
aan de verontwaardiging die in je 
opkomt, wanneer je allerlei misstan-
den aantreft? Bijvoorbeeld wanneer je 
tot je door laat dringen dat er in onze 
tijd nog dagelijks heel veel mensen 
omkomen door honger en gebrek.

“We vermijden bewust een mas-
sief pro- dan wel anti-liberalisering 
standpunt; teveel partijen schieten 
vanuit de loopgraven met argumen-
ten op elkaar zonder daadwerkelijk 
in gesprek te gaan. Wij proberen 
om onderscheid te maken tussen 
economische argumenten en niet-
economische belangen, om zodoende 
tot een goede afweging te komen. 
Tegelijkertijd willen we liberalisering 
van het landbouwbeleid wel eerlijk op 
haar consequenties beoordelen”. (p.9)

Het is tegenwoordig inderdaad nogal 
in trek om niet te willen denken en 
redeneren volgens het oude vertrouw-
de links-rechts schema. Men stelt 
nogal eens dat te willen doorbreken. 

Het gevolg is doorgaans een mistig 
geheel, waarin geen echte keuzes wor-
den gemaakt.
Duidelijk stelling nemen heeft niets 
te maken met een loopgravenoorlog, 
maar betekent wel dat je een duide-
lijk herkenbare visie neerlegt waarop 
je ook aanspreekbaar bent.

“Ontwikkelingssamenwerking is een 
van de pijlers van de internationale 
gerechtigheidspolitiek. (…) Hiertoe 
weet de christelijke politiek zich niet 
alleen geroepen vanuit het motief 
van gerechtigheid, maar ook vanuit 
naastenliefde met mensen die het 
zoveel minder hebben  als dankbaar-
heid over de mogelijkheden die het 
rijke westen gekregen heeft. (…) De 
ChristenUnie geeft hierbij prioriteit 
aan de armsten in verschillende lan-
den”.
Hier heb je dan die duidelijk herken-
bare visie, waar ik ook volkomen ach-
ter sta. Die “inspanning om tot een 
rechtvaardiger welvaartsverdeling te 
komen” is typisch links!
Op p.14 doet men er nog een schepje 
bovenop: “de overheid heeft de taak 
(inter)nationale gerechtigheid na te 
streven en moet barrières voor die 
publieke gerechtigheid uit de weg 
nemen”.

Wat is het dan jammer dat men even 
verder op dan weer een rookgordijn 
optrekt. “De ChristenUnie plaatst 
coherentiestreven in het kader van 
duurzame en rechtvaardige ontwikke-
ling, zonder a priori te kiezen voor het 
middel van de vrije markt”. (p.16)
Waarom dan zo slap? Zeg dan gewoon 
dat de vrije markt helemaal niets bij-
draagt aan de zo gewenste duurzame 
en rechtvaardige ontwikkeling.
Hetzelfde op p.39: “de positieve finan-
ciële gevolgen van liberalisering van 
de landbouw moeten niet worden 
overschat”. Waarom niet gewoon eer-
lijk zeggen dat liberalisering van de 

landbouw een negatieve uitwerking 
zal hebben?

    
Van: Jacob J. Vreugdenhil 
<jacobjanvreugdenhil@christenunie.nl> 
Verzonden: dinsdag 26 april 2005

Emoties horen een eigen plek te 
hebben, ook binnen een debat over 
landbouw en ontwikkelingssamen-
werking. Zij zijn niet misplaatst, zeker 
niet in dit debat. Dat neemt niet weg 
dat een nuchtere studie zicht kan 
verschaffen op drijvende krachten en 
dwarsverbanden binnen een com-
plexe problematiek. Dit biedt een 
houvast tegen leuzenpolitiek. 
Bovendien vraagt beleid van de 
ChristenUnie, en specifieker de 
beleidsprioriteiten die zij opvoert, om 
een feitelijke basis. Er is dus vooreerst 
behoefte aan analyses die serieus de 
kansen en bedreigingen willen over-
wegen en daarmee de geloofwaar-
digheid dienen. Met ‘Eigen boontjes 
doppen?’ biedt het WI een dergelijke 
beleidsondersteunende basis. 
Daarbij is het niet nodig een expli-
ciete links-rechts positionering aan te 
geven om duidelijke keuzen te kun-
nen maken. De geijkte vooroordelen 
betreffende posities op het ideolo-
gisch spectrum bestaan nog wel dege-
lijk, en daar moeten we ons in het 
coherentie debat niet mee belasten. 
Het WI schermt primair niet met een 
politiek imago, maar levert een ana-
lyse en argumenten. Zo concludeert 
‘Eigen Boontjes doppen?’ inderdaad 
niet dat ‘de vrije markt helemaal 
niets bijdraagt aan de zo gewenste 
duurzame en rechtvaardige ontwikke-
ling’. Bepaalde vrijheden op de markt 
bieden namelijk kansen voor ontwik-
kelingslanden, binnen de marktor-
dening die in de publicatie wordt 
voorgesteld. En op een genuanceerd 
standpunt uitkomen is wat anders 
dan een slappe conclusie trekken! 

I n g e z o n d e n  r e a c t i e
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Door Frank Wessels

Bijdragen aan waarden 
en normen

‘Waarden en normen’, velen kunnen deze iets te vaak 
gebezigde woorden niet meer horen! Er wordt al tijden 
gepraat, nog meer gediscussieerd en aan de lopende 
band verschijnen er onderzoeken over dit onderwerp. De 
WRR heeft er ook nog eens een flinke schep bij bovenop 
gedaan met de publicatie van drie rapporten, waarvan 
deze verkenning de tweede in de rij is. 

Achttien auteurs laten hun licht schijnen over hun afzon-
derlijke vakgebieden zoals politiek, criminaliteit, pedago-
giek, de multiculturele samenleving, economie, gezond-
heidszorg en de media. Als je dit boek uit hebt (en dat 
vergt een lange adem) dan kunnen de auteurs grofweg 
gezegd in twee categorieën worden gedeeld. 

De eerste categorie bestaat uit auteurs (Hoofdstuk 2 t/m 
4 en 11) die hebben getracht zich boven de huidige tijds-
geest te plaatsen en uiteindelijk en uitsluitend een kriti-
sche kanttekening plaatsen bij de huidige insteek van het 
‘waarden en normendebat’. 

De tweede categorie bestaat uit auteurs (Hoofdstuk 5 
t/m 10, 12 t/m 17), die eigenlijk willen ‘roeien met de rie-
men die we hebben’ en met praktische tips komen zoals 

‘sociaal gedrag bevorderen’, ‘respect tonen’, ‘gedragsregels 
opstellen’ en ‘samen de schouders eronder zetten’, enzo-
voort.

De meeste bijdragen zijn duidelijk, verhelderend en 
prima wetenschappelijk verantwoord. Je zou ook niet 
anders verwachten. Maar, deze verkenning maakt weer 
eens duidelijk dat in het huidige ‘waarden en normende-
bat’ theorie en praktijk helaas niet samengaan. Want een 
theoretische verkenning is leuk en aardig, maar het heeft 
geen nut als je vervolgens geen lijnen door kan trekken 
naar de praktijk. Een praktische verkenning, waarbij wél 
oplossingen aangereikt worden is op zich prima natuur-
lijk, maar als je de diepere en conflicterende lagen van 
de samenleving niet aan bod laat komen, dan probeer je 
toch de vorm glimmend op te poetsen, zonder de rotte 
inhoud aan te pakken? 

Goed, dit boek is ook maar een verkenning en niemand 
heeft ook van tevoren beweerd ‘de oplossing’ te hebben, 
maar op deze manier kan de discussie nog erg lang blij-
ven voortwoekeren en daar heeft  ‘jan-met-de-pet’ voor-
lopig niet veel aan. Is het niet zo dat waarden en normen 
gedragen dienen te worden door een vast fundament wil 
je een sociale samenleving nastreven? De Christenunie 
dient te weten wat dat vaste fundament is, wat dus de 
ware ‘theorie’ is. Het is die ‘theorie’ die het antwoord moet 
zijn voor de praktijk van alle dag en de oplossing zou 
moeten zijn in het huidige ‘waarden en normendebat’.
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Door Lawren Sinnema, 
een student Political 
Studies aan het Dordt 
College, in Sioux 
Center, Iowa. Hij stu-
deerde begin 2005 
een paar maanden 
aan de Gereformeerde 
Hogeschool in Zwolle.

In his new book Paul 
Freston completes an 
exhaustive study of 

Protestant political engagement in over 40 countries. 
While examining the well-known Protestant parties 
of Northern Europe, his most important contribution 
may be his case studies on the recent rise of Protestant 
political involvement in the Third World. The reader may 
be surprised to find Protestant parties in such coun-
tries as Fiji, Indonesia, Pakistan, Zambia, Columbia and 
Nicaragua. 

Freston - a professor of Sociology at the Federal University 
of Sao Carlos, Brazil - is clear to point out that diversity 
and complexity characterizes the Protestant parties 
around the world. While they all speak of deriving their 
policies from Christian principles, parties range from 
“right-wing” to “left-wing”, from Christian Democratic 
to Christian fundamentalist, or from anti-secular to the 
defenders of the secular state. There is no uniform idea of 
what a Christian party should stand for. This is partly due 
to the fact that Christian parties operate within different 
cultural contexts, which leads to different interpretations 
about the role of the state and the goals of Christian poli-
tics. Despite this lack of coherence, Freston manages to 
highlight common themes and trends that exist among 
the parties.

Europe

The first half of the book deals with the Protestant parties 
in Europe and the English-speaking World. It is appro-
priate that Freston begins his survey by examining the 
situation in the Netherlands, the home of well-estab-
lished Protestant Parties and a long tradition of Christian 
political thought. Freston’s main focus is on the history 
of the Anti-Revolutionary Party, and today, the Christian 
Democratic Appeal. He also writes about the influence of 
Abraham Kuyper’s ideas on the “Dutch model” of Christian 
politics. Kuyper’s seemingly contradictory ideas of the 
antithesis and common grace reflect two approaches that 
Protestant parties can take. Kuyper’s antithesis stresses 
the distinction between the believing and unbelieving 
world, and is a call for Christians to create their own 
separate organizations. His idea of common grace empha-
sizes God’s grace over the whole world, and is a call for 
Christians to make alliances with unbelievers. Protestant 
parties are often facing this decision: either expand their 
base by reaching out to unbelievers through the ‘transla-
tion’ of their political platform, or to remain a small party 
that is distinctly Christian. These different paths are evi-
dent in the parties of the Netherlands. While the CDA has 
achieved great influence, it is less distinctly Christian; the 
ChristenUnie and SGP remain small parties that are less 
willing to compromise. Freston makes no claim to which 
approach he thinks may be best-suited for Protestant par-
ties. But he does warn that “there is always a risk, in seek-
ing to move beyond one’s core support, that the demand 
for relevance and the conquest of new voters will water 
down those aspects which made the party attractive in 
the first place to its existing followers.”

Besides the Netherlands, Protestant parties have been 
most successful in the Scandinavian countries. Originally 
formed as anti-secular parties, throughout the years 
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they have evolved into mature parties with well-rounded 
political platforms.

While presenting a fairly objective summary of the dif-
ferent parties, Freston leaves plenty of room for criticism. 
Apart from the Netherlands and the Scandinavia coun-
tries, Freston notes that there is a decline in the political 
relevance and political maturity of Protestant parties.
Many parties are defined by narrow interests and lack of 
a developed Christian political worldview. In Germany, 
the Partei Bibeltreuer Christen (PBC) proposes mandatory 
prayer and Bible study in all schools, and unconditional 
support of Israel. The Christliche Mitte is critical of Muslim 
immigration into Germany. The Christian Heritage Party 
of Canada speaks of restoring the Christian principles on 
which the nation was founded upon. These fundamental-
ist parties are defined more by what they stand against, 
rather than proposing a positive vision for the future. 
Freston believes these fundamentalist parties are des-
tined to be on the fringe, incapable of winning many votes 
due to lack of realism and views that are too extreme for 
even most Protestants. Of course, political parties never 
remain static and there is room for further reflection and 
change. 

Third World

The second half of the book examines the situation in the 
Third World, where an increase of practicing believers, the 
growth of multiparty democracies, and perceived mar-
ginalization have created an atmosphere that is ripe for 
the development of a large number of Protestant parties. 
Freston says there are reasons to be both optimistic and 
pessimistic about this recent growth. Since many of these 
parties are relatively new, they are often characterized 
by lack of experience, lack of political realism, and lack of 
developed Christian political thought. Despite these short-
comings, there are reasons to be hopeful for the future. 
These parties are claiming that Christianity and politics 
need to be intertwined, and that the Bible should be our 
guide for political action. If these parties can evolve, they 
could become leading advocates of religious tolerance and 
public justice.
After years of dictatorships and apartheid, Africa has 
seen a rise in Protestant political involvement. In Zambia, 
the first multi-party election in 1991 brought forward 
evangelical Frederick Chiluba, who promptly declared 
Zambia a ‘Christian nation.’ Although the statement was 
largely symbolic, Zambia has achieved many of the goals 
that Protestant parties view as most important: abor-
tion is illegal in most circumstances, the nation has been 
declared Christian, and there is a strong support for Israel. 
But Zambia is also marked by corruption, human right’s 
abuses, and economic decline. The author acknowledges 
that confessing Christian principles does not make par-

ties exempt from the sins of the prevailing culture. But 
Freston also sees positive aspects in what has happened in 
Zambia. While Zambia is a self-declared ‘Christian nation,’ 
there is still religious freedom and no established church. 
There has been an attempt to combine faith and politics 
without resorting to theocracy.
Latin American has also seen a rapid expansion of 
Protestant parties, but these parties must overcome many 
obstacles before they can become politically relevant. 
Christian politicians in Latin America often fall victim to 
unrealistic expectations and self-centered ecclesiastical 
goals. These parties usually are formed with the idea that 
they will be supported by the existing Protestant voter 
base, but that assumption usually turns out to be false. 
In Nicaragua, Protestant politician, Guillermo Osorno, 
claimed that God revealed to him that he would be 
elected President. When he finished a distant third place, 
Osorno alleged fraud to justify his failed prophecy. This 
kind of triumphalism, often exhibited by Protestant politi-
cians in Latin America, ignores political reality and usu-
ally results in lost legitimacy. Since there is a belief that 
they have a mandate from God, they do not see a need to 
build up a solid party or develop a political philosophy. 
Although the number of believers is on the rise in Latin 
America, often they do feel obliged to vote for Protestant 
parties. Freston writes that the challenge for these parties 
is to “connect religious identity with electoral choice.”

Conclusions

Since Freston does case studies in over 40 countries, the 
reader may be overwhelmed by the number of political 
parties and leaders covered in the book. While his sur-
vey is comprehensive, the author could have gone more 
in-depth into the political and theological beliefs of the 
parties. Also, there is not much focus on what these par-
ties have actually accomplished when they have achieved 
representation; but perhaps this is because most par-
ties mentioned have had little political influence. More 
emphasis is placed on the formation and organizational 
structures of the parties.
Nevertheless, Protestant Political Parties is a valu-
able resource for understanding the diverse range of 
Protestant movements throughout the world. Freston 
writes in a non-academic fashion which makes the book 
accessible to the general reader. This book will be benefi-
cial for Christian readers, because most are not aware of 
the global scope of Protestant political engagement.
In his conclusion, Freston draws comparisons between the 
various parties. He calls for more advanced parties, like 
those in the Netherlands, to work with newly formed par-
ties. As Freston points out, “The varying and even conflict-
ing agendas of these parties point to the need for global 
interaction and dialogue, for mutual learning and humble 
assistance.”
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Op 15 december 2004 
bestond het Statuut 
voor het Koninkrijk 
der Nederlanden 50 
jaar. Tijdens de Tweede 
Wereldoorlog had de 
Nederlandse regering 
in ballingschap in 
Londen aan de koloni-
en zelfbestuur beloofd 
in een radiorede van 

Koningin Wilhelmina op 7 december 1942. Terstond na 
de rede betuigden de Staten van de toenmalige koloniën 
Suriname en die van Curaçao (zoals de Antillen toen wer-
den genoemd) hun instemming. Na verschillende ronde-
tafel-conferenties werd in 1954 het Statuut getekend en 
vieren we op die dag Koninkrijksdag.

Gelijkwaardig
Het uitgangspunt van het Statuut is dat Nederland, de 
Antillen en Aruba zelfstandig de eigen belangen behar-
tigen. Het vormen van een Koninkrijk brengt echter met 
zich mee, dat een aantal aangelegenheden gezamenlijk 
moeten worden behartigd. Deze worden in het Statuut 
limitatief opgesomd. Het Statuut schiep een Koninkrijk 
dat boven de landen staat. Het is echter beeldend dat dit 
Koninkrijk het Koninkrijk der Nederlanden heet, en niet 
het Koninkrijk der Nederlanden, Antillen en Aruba.
In de preambule wordt gesproken van het behartigen 
van gezamenlijke belangen op voet van gelijkwaardig-
heid, niet op voet van gelijkheid. En ook al luidt artikel 39: 
Nederland, de Nederlandse Antillen en Aruba verlenen 
elkander hulp en bijstand, elders breekt vaak de werke-

lijkheid van een zowel geografisch als economisch veel 
groter Nederland door de juridische formuleringen van 
de bepalingen heen. 
In artikel 5 staat bijvoorbeeld, dat voor zover Koninkrijk
saangelegenheden niet zijn geregeld in het Statuut, de 
regeling van de (Nederlandse) Grondwet geldt. Subtieler 
is artikel 6: De Rijksministerraad bestaat uit de ministers 
benoemd door de Koning en de door de landen in de West 
benoemde Gevolmachtigde ministers. De ministers in 
de Antillen en Aruba worden immers benoemd door de 
Gouverneur. 
Zo is het ook met de Raad van State van het Koninkrijk: 
dat is de Nederlandse Raad van State aangevuld met één 
vertegenwoordiger van de Antillen en één van Aruba. De 
Hoge Raad der Nederlanden, de hoogste rechter in alle 
drie landen, bestaat zelfs geheel uit leden benoemd door 
de Nederlandse regering. 
Het lijkt allemaal erg ongelijk, op het ongelijkwaardige af. 
Maar we moeten daarbij bedenken, dat toen het Statuut 
werd gesloten, Nederland 9 miljoen inwoners telde, 
Suriname 140.000 en de Antillen 104.000. Bovendien 
hadden Suriname en de Antillen tot dan toe nog nooit 
als land bestaan, en hadden ze minder zelfstandigheid 
dan een Nederlandse gemeente. Het is wel duidelijk, dat 
Indonesië met 70 miljoen inwoners en een volgroeide 
onafhankelijkheidsbeweging niet in dit keurslijf wilde 
passen.

Wijzigingen
De officiële toelichting bij het Statuut merkt bij het 
behandelen van de wijzigingsprocedure op, dat het 
Statuut geen Eeuwig Edict is en dus gewijzigd moet kun-
nen worden. De wijzigingsprocedure is zwaar: in elk van 
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de landen moet eenzelfde procedure als in Nederland 
geldt voor een Grondwetswijziging worden doorlopen. 
Waren de ontwerpers bang dat als de eerste stap naar 
onafhankelijkheid zou zijn gezet er snel meer zouden vol-
gen? In de jaren vijftig en zestig, toen dekolonisatie in de 
lucht zat was dat begrijpelijk. 
De grootste paradox van het Statuut lijkt intussen, dat 
het meestal Nederland is, dat wijzigingen wil aanbren-
gen. Deze voorstellen worden dan tegengehouden door 
de andere landen. En dat is een punt waarop de drie lan-
den volstrekt gelijk zijn: elk heeft een vetorecht tegen wij-
ziging van het Statuut. Het Statuut is dan ook nauwelijks 
gewijzigd. Suriname is uitgetreden in 1975, Aruba heeft 
de status van land gekregen, in 1985 ter voorbereiding 
op onafhankelijkheid en in 1994 zonder de verplichting 
tot onafhankelijkheid. Verder het Statuut aangepast aan 
de mogelijkheid, dat in Nederland niet-Nederlanders 
stemrecht hebben voor de gemeenteraad, en is het 
Solidariteitsfonds toegevoegd. Vijf wijzigingen in vijftig 
jaar. De genoemde paradox is minder paradoxaal als we 
bedenken, dat naar welvaart in het Caribische gebied in 
2004 de Antillen en Aruba respectievelijk de vierde en de 
tiende plaats innamen, en dat de top tien naar BNP per 
inwoner geheel bestond uit niet-onafhankelijke landen. 
De houding tegenover onafhankelijkheid op de Antillen is 
ook niet uniek, niet in de Cariben en niet in de wereld. In 
Europa kennen we de houding van Gibraltar, dat om ver-
gelijkbare economische en emotionele redenen weigert 
los te worden gemaakt van het Verenigd Koninkrijk.

Inhoud
Koninkrijksaangelegenheden zijn volgens het Statuut 
de monarchie; defensie; buitenlandse betrekkingen; het 
Nederlanderschap; toelating, uitlevering en uitzetting 
van Nederlanders en vreemdelingen; nationaliteit van 
schepen; ridderordes; en tenslotte de vlag en het wapen 
van het Koninkrijk (art 3 Statuut). Deze onderwerpen 
kunnen alleen bij Rijkswet worden geregeld. Rijkswetten 
komen in grote lijnen op dezelfde manier tot stand als 
Nederlandse wetten, met enige aanvullingen in de pro-
cedure. Bij het overleg over rijkswetten in de minister-
raad wordt de Nederlandse ministerraad uitgebreid met 
gevolmachtigde ministers van Antillen en van Aruba en 
heet dan ook Ministerraad van het Koninkrijk. De Staten 
van de Antillen en van Aruba kunnen voor de monde-
linge behandeling in de Nederlandse Staten-Generaal 
schriftelijke opmerkingen inzenden, een bevoegdheid 
waarvan weinig gebruik wordt gemaakt. Tijdens de mon-
delinge behandeling hebben de Gevolmachtigd ministers 
spreekrecht in de (Nederlandse) Staten-Generaal. Als de 
gevolmachtigd minister tegen aanname adviseert, is een 
meerderheid van 3/5 nodig om de Rijkswet aan te nemen. 
De lopende zaken over deze onderwerpen worden mede 
voor de West behartigd door de betrokken Nederlandse 
departementen, die dus Koninkrijksdepartementen zijn. 

En dan is er nog het artikel 43 lid 2 van het Statuut: Het 
waarborgen van de fundamentele menselijke rechten, 
vrijheden, rechtszekerheid en deugdelijkheid van bestuur 
is aangelegenheid van het Koninkrijk. Een artikel dat vaak 
in het eerste te bespreken boek wordt aangehaald om 
aan te tonen hoeveel er niet klopt in theorie en toepas-
sing.

PvdA-ogen
Het boek van J Jansen van Galen valt in twee stukken uit-
een: een geschiedenis en een vooruitblik. 
Hij schrijft in het voorwoord, dat de aanzet tot het schrij-
ven van dit boek is gegeven door de Wiardi Beckman 
Stichting, het wetenschappelijk bureau van de PvdA. Het 
hier besproken boek moest een tweeluik worden met 
Jansen van Galen’s ‘Het Suriname syndroom: de PvdA tus-
sen Den Haag en Paramaribo’..
Al snel bleek echter, dat er geen typische PvdA-visie op de 
Antillen was. Antilliaanse zaken waren voor ‘de politiek’ 
in Nederland trouwens lange tijd veel minder een onder-
werp dan Surinaamse zaken. Dit gebrek aan belang-
stelling is ook onlangs nog geestig beschreven in ‘De 
werkvloer van het Koninkrijk’ door L de Jong, de ex-ver-
tegenwoordiger van Nederland op de Antillen. Dus koos 
Jansen van Galen voor een beschrijving van Nederlands-
Antilliaanse relaties door PvdA-ogen. Dit onderwerp 
wordt gedekt door de ondertitel. Het beslaat het grootste 
deel van het boek, pagina 9-185. De titel komt pas aan bod 
in de laatste 20 pagina’s.
Het boek is geschreven in 9 maanden, al heeft Jansen van 
Galen 30 jaar geleden ook een journalistieke reis naar de 
West gemaakt. De koerswijziging in de opzet blijft zicht-
baar. De meeste van zijn Nederlandse gesprekspartners 
hebben een PvdA achtergrond, die ook steeds bij hun 
naam wordt vermeld. Tot in het potsierlijke toe. Na tien 
keer moet toch bekend zijn, dat Gert-Jan van Oven oud-
PvdA-Kamerlid is. En wat doet het ter zake dat iemand 
die op de economische structuur van de Antillen is gepro-
moveerd, thans PvdA-wethouder is in Zoetermeer? Bij 
zegslieden uit de West wordt lang niet altijd het partij-
lidmaatschap vermeld. Als iemand kennelijk partijloos is, 
wordt hij wel geïntroduceerd als de Nederlander X. Dit is 
niet zon onderscheidend criterium, want alle Antillianen 
en Arubanen zijn evengoed Nederlanders. Dit is vanzelf-
sprekend slechts een detail dat mij stoorde - een ander zal 
het een kenmerk van eerlijke journalistiek vinden. 
De belevenissen van de reiziger worden beeldend 
beschreven: het gebrekkig openbaar vervoer en het tropi-
sche tempo van de eilanden. Dat laatste wordt geschetst 
met de volgende anekdote: toen voormalig minister 
Hirsch Ballin, om aan te geven dat zijn geduld op raakte, 
zei dat het vijf voor twaalf was, werd in de zaal gefluis-
terd: dan is het bij ons pas vijf voor zes. Ook aan ontmoe-
tingen met interessante eilandbewoners ontbreekt het 
niet. Jansen van Galen heeft duidelijk genoten van zijn 
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gesprekken met Boeli van Leeuwen, een vaak geciteerd 
schrijver en politicus.

Het boek is zeker geen partijboek in de politieke zin. Het 
is een levendig verhaal, de weerslag van talrijke gesprek-
ken die nog talrijkere mooie citaten hebben opgeleverd. 
Aan de hand van vier grote momenten wordt de botsing 
van de twee culturen van het Koninkrijk geschetst. 
Allereerst komt het Statuut aan de orde, waarvan ik hier-
boven al wat heb verteld. 
Als tweede beschrijft Van Galen de opstand in Willemstad 
van 1969, die slechts in de hand kon worden gehouden 
met militaire bijstand en in Nederland de overtuiging 
deed postvatten, dat de tijd van koloniën voorbij was 
en de soevereiniteit moest worden overgedragen, wat 
alleen voor Suriname lukte. Intussen was het recht op 
zelfbeschikking gecodificeerd in de grote mensenrech-
tenverdragen van de Verenigde Naties, maar steeds meer 
won het inzicht veld, dat het recht op onafhankelijkheid 
ook inhield het recht voor een volk om niet tegen zijn wil 
onafhankelijk te worden.
Vervolgens gaat het over het opgeven van het streven 
(van Nederland!) naar onafhankelijkheid in 1990 en ten-
slotte over de financiële crises van 2004. 

Het boek is wel partijdig in die zin, dat vrijwel steeds 
impliciet partij wordt gekozen voor de West. Een voor-
beeld: Op p. 127 wordt de retorische vraag gesteld, 
waarom Nederland hemel en aarde heeft bewogen om 
vervangende werkgelegenheid naar Limburg te halen 
toen de mijnen dichtgingen, maar niet toen Shell van 
Curaçao vertrok. Door meteen op een ander onderwerp 
over te schakelen lijk het alsof daar geen ander antwoord 
op mogelijk is dan discriminatie. Welnu, een voor de hand 
liggend verschil is bijvoorbeeld dat het de Staat was, die 
als werkgever de mijnen in Limburg sloot, en het een par-
ticulier bedrijf was, dat de raffinaderij op Curaçao sloot. 
Bovendien, toen Fokker en RSV sloten, is ook niet hemel 
en aarde bewogen om voor vervangende werkgelegen-
heid te zorgen.

Op zich is een dergelijke partijkeuze goed te begrijpen. 
Het lijkt tegenwoordig in politieke verhalen soms of 
buiten Noord-West Europa alles en iedereen slecht is. 
Waar vroeger de West wel gold als een paradijs overzee, 
doen spraakmakende kringen het tegenwoordig af als 
een poel van corruptie en drugs. Een beetje tegengas 
kan dus geen kwaad. En uit opzet en presentatie van het 
boek blijkt duidelijk, dat Jansen van Galen niet zozeer de 
geschiedenis wil schrijven, maar zijn visie op die geschie-
denis geven. Voor wie zich verder wil verdiepen wijst de 
literatuurlijst van drie pagina’s de weg. Hierin worden de 
belangrijkste boeken van de laatste tien jaar vermeld en 
een keuze uit ouder werk.

De toekomst
Dat brengt me op het tweede, veel kortere stuk van het 
boek. Waarom het onderwerp van de slothoofdstukken 
over de plannen tot wijziging van de koninkrijksrelaties 
de titel van het boek is geworden, is me niet duidelijk. 
Steekt hier misschien de uitgever achter? De beschrijving 
van de alternatieven die in 2003 rouleerden is summier 
en een afgewogen bespreking van voor en nadelen ont-
breekt, zoals Jansen van Galen ook ruiterlijk toegeeft. 
Toen het boek werd geschreven lagen ook de volksraad-
plegingen op de eilanden nog in de toekomst. Voor wie 
over de toekomst van het Koninkrijk meer wil weten en 
wil meedenken, verwijs ik naar de onderaan genoemde 
websites, waar de volledige tekst van recente rapporten 
te vinden is, die daar diep op ingaan. Wie wil lezen over 
het nog steeds niet afgesloten proces van dekolonisatie in 
de West, vindt veel stof tot kritisch nadenken in het boek 
van Jansen van Galen.

De Europese Unie
Gedurende de vijftig jaar van het statuut is veel veran-
derd. Met name op het punt van de buitenlandse poli-
tiek. In 1954 was buitenlandse politiek een soevereine 
aangelegenheid, nu speelt Europa een steeds grotere 
rol. Unie en Statuut kunnen in verschillende richtingen 
gaan trekken. Dit is geen uniek probleem voor Nederland. 
Ook Denemarken, Spanje, Portugal, Finland, Frankrijk en 
het Verenigd Koninkrijk hebben min of meer autonome 
gebiedsdelen waarbij dit een rol speelt. 
Sinds 1962 zijn de Antillen bij de Unie betrokken als 
Landen en Gebiedsdelen Overzee. Eerst als kleintje onder 
velen. Langzamerhand zijn vele andere gebieden van 
status veranderd. Soms door een keuze voor onafhan-
kelijkheid, waarna een ontwikkelingshulprelatie met de 
Unie werd aangegaan, de ACS landen. LGOs hebben een 
relatie met de Unie die weinig verplichtingen met zich 
meebrengt, maar ook zeer beperkte rechten geeft, die 
bovendien slechts voor bepaalde tijd gelden en zonder 
reden kunnen worden gewijzigd, zoals sinds de regeling 
van Antilliaanse rijst maar al te duidelijk is. Steeds meer 
gebieden opteerden dan ook juist voor nauwere samen-
werking als Ultra-Perifeer Gebied (UPG), waarvoor met 
enkele uitzonderingen het volledige acquis van de Unie 
geldt. Een voorbeeld hiervan is Guadaloupe, waartoe ook 
Frans Sint Maarten behoort. 
Dit heeft tot gevolg, dat vroeger veel lidstaten voor 
gunstige regelingen voor LGOs waren. Nu Frankrijk zijn 
gebieden die nog onder dit regime vallen steeds meer 
naar UPG-status doet overgaan, blijft slechts het Verenigd 
Koninkrijk en Denemarken als enige andere betrokken 
pleitbezorgers over. Dit zijn niet bepaald bondgenoten 
met veel vrienden in Brussel, zodat ik verwacht dat het 
behalen van een goed onderhandelingsresultaat in de 
toekomst veel moeilijker zal zijn.

B o e k e n W i j z e r
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Om achtergrond te verschaffen over deze problematiek Om achtergrond te verschaffen over deze problematiek 
ten dienste van de onderhandelingen in de conventie ten dienste van de onderhandelingen in de conventie 
over de Europese Grondwet heeft de Raad van State een over de Europese Grondwet heeft de Raad van State een 
voorlichting uitgebracht. Deze voorlichting bestaat uit voorlichting uitgebracht. Deze voorlichting bestaat uit 
een korte inleiding door H Tjeenk Willink, gevolgd door een korte inleiding door H Tjeenk Willink, gevolgd door 
30 pagina’s bespreking van de alternatieven, en afgerond 30 pagina’s bespreking van de alternatieven, en afgerond 
met 30 pagina’s bijlagen met een schat aan feitelijke met 30 pagina’s bijlagen met een schat aan feitelijke 
gegevens. De Raad zegt niet tot een aanbeveling te kun-gegevens. De Raad zegt niet tot een aanbeveling te kun-
nen komen, maar het lijkt me dat weinig lezers zich aan nen komen, maar het lijkt me dat weinig lezers zich aan 
de indruk zullen kunnen onttrekken, dat de Raad voor het de indruk zullen kunnen onttrekken, dat de Raad voor het 
nastreven van de UPG-status is. Maar misschien komt dat, nastreven van de UPG-status is. Maar misschien komt dat, 
omdat deze optie ook mijn persoonlijke voorkeur heeft.omdat deze optie ook mijn persoonlijke voorkeur heeft.
De voorlichting van de Raad van State is in sommige 
opzichten het tegendeel van het eerder besproken boek. 
Natuurlijk ontbreken de anekdotes en de kleurrijke figu-
ren. En al is het voor een ambtelijk stuk goed geschreven, 
het leest minder vlot dan het boek. 
Op één punt heb ik echter dezelfde kritiek. De titel dekt de 
lading maar zeer ten dele. Over Verdieping of Uiteengaan 
is meer te zeggen dan de relatie met de EU. Ook hier is de 
ondertitel eerlijker dan de titel.

Wel een eerlijke titel heeft het rapport Banden met 
Brussel: De betrekkingen van de Nederlandse Antillen en 
Aruba met de Europese Unie, die een commissie ingesteld 
door de Rijksministerraad. Het rapport is te vinden op 
www.minbzk.nl/aruba_en_de/naar_nieuwe. Op basis 
van de voorlichting geven de deskundigen in 60 pagina’s 
een zorgvuldige afweging van de verschillende opties en 
komen tot de conclusie, dat geen optie louter op techni-
sche aspecten de voorkeur verdient, maar de keuze uit-
eindelijk politiek is.

En dat maakt dit een zaak die ons allen aangaat, het 
belang van het Koninkrijk is geen zaak voor alleen de 
Nederlanders in de West. Ik heb al gezegd dat mijn voor-
keur uitgaat naar UPG-status. Mijn argumenten hiervoor 
zijn de volgende: 
De West heeft duidelijk aangegeven, dat autonomie in 
een groter kader met meer welvaart hun voorkeur heeft 
boven onafhankelijkheid in armoede. Europa heeft geble-
ken in landen met een laag BNP en een goed bestuur 

voor een enorme welvaartsgroei te kunnen zorgen. Ik 
doel hiermee op de relatief recente ontwikkelingen in 
Portugal en Ierland. Maar Hare Majesteit heeft in haar Portugal en Ierland. Maar Hare Majesteit heeft in haar 
toespraak vorig jaar in het Europees Parlement er terecht 
op gewezen, dat hetzelfde in de jaren 50 en 60 voor het 
land Nederland gold. 
Door de status van UPG is veilig gesteld, dat de regelge-
ving zal meegroeien met veranderende ontwikkelingen, 
en niet telkens weer op een steeds groeiende groep niet-
betrokkenen als gunst hoeft te worden onderhandeld.
De goed opgeleide bevolking van de West is in de boven-
genoemde rijstaffaire goed in staat gebleken gebruik te 
kunnen maken van de mogelijkheden die een grote afzet-
markt biedt. Als UPG zal deze er niet meer mee worden 
geconfronteerd, dat tijdens het spel de regels kunnen 
worden gewijzigd.
De merkwaardige situatie verdwijnt, dat voor het land 
Nederland de politiek van de buitenlandse handel 
een zaak is van Brussel, maar het ministerie aan het 
Bezuidenhout voor Aruba en de Antillen een eigen han-
delspolitiek moet voeren.
Voor Sint-Maarten heeft deze keuze het bijkomende voor-
deel, dat de grens met het Franse deel een Europese bin-
nengrens wordt.

B o e k e n W i j z e r
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T h e m a W e g W i j z e r

Veiligheidsbeleid, van mondiaal tot lokaal
Een interview met onderzoeker veiligheidsterrorisme
dr. Edwin Bakker van instituut Clingendael.
Hij maakt analyses van het terrorisme anno 2005, geeft 
verwachtingen voor de toekomst en vraagt aandacht voor 
de lokale dimensie van terrorisme. Verder bespreekt hij de 
ontwikkelingen bij de NAVO, de militaire ambities van de EU 
en de keuzes waar de Nederlandse defensie voor staat.

Bestrijding van terrorisme: een zaak van lange adem
Drs. Arnold Poelman schetst de opkomst van het moslim-
fundamentalistische terrorisme. Wat is er veranderd in de 
wereld sinds 11 september 2001 (Twin Towers in New York) 
en in Nederland sinds 2 november 2004 (moord op Theo 
van Gogh)? Welke mogelijkheden en valkuilen zijn er bij de 
bestrijding van terrorisme?

Waarom bezuinigt u niet liever op defensie of zo?
Het defensiebudget is sinds de val van de Berlijnse Muur in 
1989 aan een eigen vrije val bezig. Welke keuzes hebben de 
achtereenvolgende kabinetten gemaakt? Op welke koers ligt 
de huidige minister? Is er nog steun bij de bevolking voor de 
krijgsmacht? Wat is het beleid van de ChristenUnie hierin? 
Voormalig defensiemedewerker Sijmen Breedveld geeft een 
korte schets.

Internationale rechtsorde en het beheersen van crises
Internationaal is sprake van een verbreding van het 
veiligheidsbegrip. Naast de klassieke dreigingen van 
geweldsconflicten tussen landen en de dreiging van 
kernwapens is de aandacht verschoven naar bedreigingen 
van de vrede en veiligheid voortvloeiend uit falende staten, 
etnische conflicten en internationale terrorisme. Wat is de rol 
daarin van onze krijgsmacht? Eimert van Middelkoop schetst 
de ontwikkelingen en de lijn die de ChristenUnie daarin 
gevolgd heeft.

Bijbel en geweld, een spanningsvolle relatie
Dr. A.W.Velema, krijgsmachtpredikant, gaat tot slot in op de 
moeilijke vraag naar het geweld in de Bijbel, vooral het Oude 
Testament. Welk beeld van God bemiddelen de teksten? 
Velema vraagt daarnaast juist ook aandacht voor de plaats 
van het slachtoffer in de Bijbel.
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Internationale veiligheid
Door Erik van Dijk, eindredacteur

“De Verenigde Naties zijn op zoek naar een tweede jeugd, de Europese Unie bevindt zich in een 

‘midlife crisis’ en de NAVO is hard op zoek naar een nieuwe, meer politieke identiteit. (...)

Het vervagen van grenzen leidt tot een roep om veiligheid, vertrouwdheid en zekerheid binnen 

grenzen. (...) We moeten blijven investeren in economische weerbaarheid, in een moderne

krijgsmacht en in ons publiek imago.”

(Minister Bot van Buitenlandse Zaken in een lezing op 27 september 2005)

Als het gaat om veiligheid, moeten we één belangrijk 
onderscheid altijd maken: tussen objectieve veiligheid en 
subjectieve veiligheid.
Objectieve veiligheid gaat over de harde cijfers. De percentages 
en aantallen incidenten van criminaliteit, terrorisme, zinloos 
geweld e.d. De bestrijding daarvan wordt ook uitgedrukt in 
statistieken over de inzet van politie, justitie en leger. 
Objectieve veiligheid gaat dus over het aantal inbraken, 
moorden, aanslagen e.d, maar ook over de hoeveelheid blauw 
op straat, de inspanningen die zijn gedaan om inbraken 
tegen te gaan en het aantal aanslagen dat daadwerkelijk is 
voorkomen.
Subjectieve veiligheid gaat over de beleving van mensen, of 
mensen zich veilig voelen. Waardoor wordt dat bepaald?
Door de objectieve veiligheid? Niet alleen! De kale cijfers 
kunnen nog zo goed zijn, maar dan kan de beleving nog steeds 
slecht zijn. Bovendien zijn cijfers natuurlijk altijd gemiddelden 
voor een buurt, regio of land. Als er bij jezelf is ingebroken, is 
jouw onveiligheidsgevoel dermate aangetast, dat geen enkele 
statistiek troost biedt.

Verantwoordelijk
Wie is nu verantwoordelijk voor onze objectieve en subjectieve 
veiligheid? Door de opkomst van de verzorgingsstaat, maar 
ook door processen als secularisering en individualisering 
zijn mensen heel erg veel van de overheid gaan verwachten. 
Natuurlijk is de overheid verantwoordelijkheid voor openbare 
orde en veiligheid. Dat is zelfs een goddelijke opdracht.
De overheid is echter niet alleen en volledig verantwoordelijk 
voor de veiligheid op stations, in gebouwen, op straat, op 
het water, op het spoor en ga zo maar door. Brandveiligheid, 
verkeersveiligheid, de veiligheid in het uitgaansleven of op 
school … daar zijn we met z’n allen verantwoordelijk voor.
Of preciezer: daar heeft ieder zijn eigen stuk 
verantwoordelijkheid in.

Internationaal
Met internationale veiligheid - de verdediging van land 
of regio en bijvoorbeeld de strijd tegen terrorisme - lijkt 
het anders te liggen. Zijn daar de nationale staten en 
samenwerkingsverbanden van staten zoals de NAVO niet 
verantwoordelijk voor? Voor een groot deel wel en daarom 
zoomen we in dit nummer van DenkWijzer vooral in op de

stand van zaken rond terrorisme, de NAVO en het
Nederlandse leger.

Ook lokaal
Er is echter meer. Terecht zegt de onderzoeker van Clingendael 
in het interview (p.4-8) dat het internationale terrorisme 
altijd een lokale basis heeft. Het bestrijden van terrorisme 
betekent ook het tegengaan van radicalisering in Amsterdam, 
Uden en Kampen. Dat is niet alleen de verantwoordelijkheid 
van de overheid! Ook kerken, bedrijven, buurtbewoners en 
vele anderen kunnen iets doen aan het wegnemen van de 
voedingsbodem van moslim-fundamentalisme.
Ligt hier niet een verantwoordelijkheid of uitdaging voor 
christenen? Om de medemens, hoe anders die ook is, lief te 
hebben. Om zelfs onze vijand lief te hebben (Mattheus 5: 43-47 
en Romeinen 12: 14-21). Om voor ze te bidden. Er zijn verhalen 
bekend hoe zo’n aanpak zelfs de objectieve veiligheid kan 
vergroten.

Dieper
Er is tot slot nóg meer. Weet een christen niet van een 
veiligheid die veel dieper gaat en veel zekerder is?! De 
Bijbel spreekt, bijvoorbeeld in Psalm 27 en 91 over veilig 
zijn bij God, over vertrouwen op God, ook temidden van 
onveiligheid. Dat is meer dan subjectieve veiligheid, dat is 
existentiële veiligheid!

Veel van die diepe veiligheid en veel leesgenoegen 
toegewenst.

Ps.27:1-3
De HEER is mijn licht, mijn behoud, 
wie zou ik vrezen? 
Bij de HEER is mijn leven veilig, 
voor wie zou ik bang zijn? 
Kwaadwilligen kwamen op mij af 
om mij levend te verslinden, 
mijn vijanden belaagden mij, 
maar zij struikelden, zij vielen. 
Al trok een leger tegen mij op, 
mijn hart zou onbevreesd zijn, 
al woedde er een oorlog tegen mij, 
nog zou ik mij veilig weten.

T h e m a I n l e i d i n g
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Internationaal terrorisme is ons in de afgelopen jaren 
behoorlijk gaan beheersen. Wat zijn de lange termijn
ontwikkelingen en verwachtingen?
De ideologie, de achtergrond van de terroristen is
veranderd, maar ook de middelen zijn anders geworden. 
Het is een zorgwekkende ontwikkeling dat de
mogelijkheden om hard toe te slaan toenemen, o.a. door 
de dodelijkheid van de wapens zoals springstoffen. Heel 
lang viel er gemiddeld nog niet één dode per aanslag. De 
laatste jaren neemt het aantal aanslagen met meer dan 
vijftig of honderd doden echter spectaculair toe. Vóór 
de aanslag in New York op 11 september 2001 waren dat 
grote uitzonderingen.
De technische kennis en beschikbaarheid van die
middelen is bovendien vergroot, mede door het gebruik 
van internet en moderne communicatietechnieken. 
Terroristen gebruiken ICT voor het uitwisselen van
gegevens, voor instructies, voor rekrutering, etc.
Wat ook veranderd is, is dat je vroeger echt hardcore
terroristen had, professionals bijna, die groeiden in zo´n 

Veiligheidsbeleid, van mondiaal  tot lokaal
Analyses van terrorisme en NAVO

Door Erik van Dijk

In een prachtig park in Den Haag staat huize Clingendael, waarin het Nederlandse Instituut voor 

Internationale Betrekkingen is gevestigd. Dit instituut doet onderzoek naar onder meer de NAVO, VN en 

andere internationale organisaties, internationale veiligheid en internationale conflicten. ‘Clingendael’ is 

een bekend en gerenommeerd instituut. Dus waar kon DenkWijzer beter heengaan om eens door te bomen 

over internationaal terrorisme en de NAVO? Buiten op een bankje in de warme septemberzon (wat lijkt de 

wereld dan toch vredig) sprak ik met onderzoeker veiligheidsterrorisme dr. Edwin Bakker

(http://www.clingendael.nl/staff/?id=4). 

T h e m a I n t e r v i e w

Ik denk dat terroristen nog wel iets vaker zullen toeslaan 
en ik ben wel bang dat het nog verder gaat met 
onconventionele middelen.

wereldje. Je ziet nu dat jonge jongens, amateurs, heel snel 
in zo´n netwerk een functie kunnen krijgen.
Door internet e.d. kun je mensen snel inschakelen en snel 
radicaliseren. Dat is al met al natuurlijk geen rooskleurig 
plaatje.

Wat zijn uw verwachtingen over hoe het zich verder gaat 
ontwikkelen …?
Ik denk dat terroristen nog wel iets vaker zullen toe-
slaan en ik ben wel bang dat het nog verder gaat met 
onconventionele middelen. Dat zullen nog niet mid-
delen zijn die in één keer een hele stad vernielen, maar 
wel middelen die de economie behoorlijk plat kunnen 
leggen. Eén van de oplossingen is, dat we zorgen dat áls 
er iets gebeurt, dat niet alles op zijn kop staat. Je zag 
in Londen al dat dat kan. Het leven gaat door. We laten 
ons niet domineren of koeioneren door die terroristen. 
Het zijn rotzakken en we laten de sociale verhoudingen 
tussen bevolkingsgroepen daardoor niet verpesten. Dat 
zal heel lastig zijn, maar ik zie daar wel mogelijkheden 
om de impact van het terrorisme – en dat is waar het 
om bedoeld is – sterk te beperken. Daardoor kan het als 
middel minder interessant worden en kan die hele hype 
eromheen – en die is er zeker – wat verdwijnen. Die geest 
moet weer een beetje terug in de fles ...
Dan hoop ik natuurlijk niet dat er een soort wapenwed-
loop ontstaat om nóg krachtiger toe te slaan, om toch nog 
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de bedoelde impact te krijgen.
Belangrijkste is natuurlijk om aanslagen te proberen te 
voorkomen door mensen op tijd te arresteren, door betere 
samenwerking, betere informatiesystemen en misschien 
ook door iets aan de voedingsbodem te doen. 

Welke doelen beogen die terroristen? Wat willen ze
bereiken? Welke ideologie zit daarachter en wanneer zijn 
ze tevreden?
Dat is heel verschillend. Terroristen zijn in principe niet 
gek, maar er zijn wel mensen bij die gewoon hun ‘15 
minutes of fame’ willen, die gewoon stoer willen zijn. Bij 
die Hofstadgroep zitten denk ik toch een aantal jongens 
voor wie de motivatie absoluut niet primair politiek of 
religieus van aard is, maar meer in hun persoon en per-
soonlijke omstandigheden zit. In plaats van het losertje 
te zijn, zijn ze opeens de pionier of de fronttroepen van 
Allah. Dat klinkt natuurlijk wel aardig. Jason W., zo’n dik 
jongetje dat gepest wordt op school, is opeens in zijn 
kringetje dé man die naar Pakistan is geweest en die 
Kalashnikovs blindelings uit elkaar kan halen …
Op het hoogste niveau van de Osama Bin Ladens lees en 
hoor je wel eens over wereldheerschappij en ons allemaal 
willen bekeren tot de islam, maar over het algemeen is 
het heel defensief: jullie vallen ons aan, wij slaan terug.

Wij vallen hen aan?
Dan doelen ze op Irak, Afghanistan, de Palestijnen e.d. 
Daarin zien zij toch een poging om de moslims te
onderdrukken. Voor ons betekent dit dat we ons de vraag
moeten stellen ‘Why do they hate us?’ Na 11 september 

is die vraag al gesteld, ook in Amerika, maar daar is niks 
mee gedaan. Ik ben geen voorstander van heel veel begrip 
tonen voor terrorisme, maar we zullen met die vraag toch 
wel iets moeten doen. Stel dat er een paar onderwerpen 
zijn waar ze toch een punt hebben. We ontkomen er niet 
aan om daar in ieder geval naar te kijken en om met die 
kennis ons voordeel te doen, op de een of andere wijze.
Dat Amerika democratie wil brengen in de rest van de 
wereld is op zich een nobel streven. Daar zitten echt 
oprechte en positieve, maar misschien wat utopische 
ideeën achter. Daar waar dat echter leidt tot problemen, 
zouden we daar kritiek op moeten uiten. Als we kijken 
naar de gevolgen van het Amerikaanse buitenlandse 

beleid, dan is dat toch iets waar wij ook in Nederland last 
van hebben. Daar hebben we last van bij de pomp, daar 
hebben we last van met mensen als Mohammed B., daar 
hebben we last van met spanningen tussen moslims en 
niet-moslims in dit land, etc.

De NAVO en de EU en ook de VN zijn op dat vlak wel in
verlegenheid en erg op zoek. Hoe moeten zij zich
opstellen nu Amerika zoveel invloed heeft en zo het
voortouw neemt?

De VN en andere organisaties zoals de OVSE (de organi-
satie voor veiligheid en samenwerking in Europa) en in 
nog sterkere mate NAVO, die met Amerika samenwerken 
zouden eens goed moeten kijken wat ze nou precies wil-
len, ook met die Amerikanen. Ze zouden ook best wat 
meer druk op de VS mogen zetten. Dat geldt zeker voor 
een land als Nederland dat als klein land gebaat is bij het 
naleven van multilaterale verdragen. Waarom gaan we 
de NAVO niet zo hervormen, dat het meer onze doelen 
nastreeft, meer iets van ons is? Een Europesere NAVO. 
En bij de VN: durf Amerika voor het hoofd te stoten. 
Andersom gebeurt dat in ieder geval wel. Wees niet het 
braafste jongetje uit de klas. Denk niet: die Amerikanen 
hebben nu eenmaal de macht, daar leggen we ons bij 
neer. Ik vind het echt een verantwoordelijkheid van
andere staten om Amerika enigszins in toom te houden. 

Veiligheidsbeleid, van mondiaal  tot lokaal
Analyses van terrorisme en NAVO

T h e m a I n t e r v i e w

‘Voor ons betekent dit dat we ons de vraag
moeten stellen ‘Why do they hate us?’ 
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De NAVO probeert zichzelf nog wel te bewijzen als een
zelfstandige factor, maar loopt de laatste jaren eigenlijk 
altijd achter Amerika aan.
De NAVO is natuurlijk heel erg op zoek en ja, eigenlijk 
is de NAVO na de Irak-crisis helemaal buiten beeld als 
belangrijke speler in het veiligheidsspel. 

Komt dat omdat landen als Engeland en Duitsland in die 
Irak-crisis zo diametraal tegenover elkaar stonden? 
Ja, en binnen Europa is dat natuurlijk ook het geval. 
Men is zoekende. De NAVO heeft wel wat antwoorden 
gevonden, bijvoorbeeld in Afghanistan. Het blijft zonder 
twijfel dat de NAVO de enige multilaterale verdrags- of 
veiligheidsorganisatie is die echt over de instrumenten 
beschikt om gezamenlijke acties te ondernemen en erva-
ring heeft met gemeenschappelijke oefeningen. Europa 
doet zijn best. Vooral Frankrijk als niet-NAVO-land doet 
zijn best, om dat in de Europese Unie te creëren, met 
European Battle groups en dat soort zaken. Maar dat 
blijft iets waar de NAVO een voorsprong heeft. Het is 
afwachten tot de volgende crisis om te kijken waar de 
NAVO staat en wat de landen er nog mee willen. Ik heb 
het idee dat de NAVO in heel veel landen niet meer zo in 
is. Ik denk dat de toekomst van de NAVO in belangrijke 
mate ook bepaald wordt door wat Amerika nog met de 
NAVO wil. Ik voorzie wel een meer Europese NAVO. 

Welke prioriteiten zou de NAVO moeten kiezen?
Laat de NAVO zorgen dat het een organisatie is die krach-
ten kan bundelen, bepaalde eenheden bij elkaar kan krij-
gen en commando kan voeren. Die organisatorische kant, 
daar zou ik heel graag op willen wijzen. Dat is de kracht 
van de NAVO. Als het gaat om coördinatie van acties moet 
men niet om die NAVO heen kunnen. De EU probeert mili-
tair gezien wel wat, maar waar staan de headquarters en 
wie neemt de leiding?

Maar hoe verhouden die Battle Groups van de EU zich tot 
die nieuwe NATO Response Forces. Is de EU wel goed bezig 
om ook zulke militaire ambities te willen hebben?
Het is toch wel goed dat Europa dat doet, mogelijk om het 
uiteindelijk te integreren in een soort NAVO-EU structuur, 
of in een Europese NAVO-structuur. Er zitten natuurlijk 
wat haken en ogen aan, ook voor Nederland. Kunnen we 
in beide participeren? En hebben we de capaciteit daar-
voor? Krijgen mensen straks twee petten op? Op zich is 
de Nederlandse krijgsmacht nog altijd wel zo groot dat 
je in beide zou kunnen participeren. Er zijn overigens 
nu al situaties, bijvoorbeeld in Joegoslavië, waarin de EU 

bepaalde taken van de NAVO overneemt. 
Het blijft natuurlijk heel complex, want niet alle EU-lan-
den zijn NAVO-landen, en niet alle NAVO-landen zitten in 
de EU. Met de uitbreiding van de EU en de uitbreiding van 
de NAVO is dat nog complexer geworden.
Ik vermoed dat het toch steeds meer naar een Europese 
samenwerking gaat waarbij de NAVO de organisatie is 
om ook dat contact met Canada en de Verenigde Staten 
te regelen. Afhankelijk van de aard en locatie van de crisis 
zal er al dan niet de noodzaak zijn om de Amerikanen 
erbij te betrekken. Of andersom: voor Amerika om de 
Europeanen erbij te betrekken. 
Ik denk dat bij de Europese samenwerking de Duitsers 
en de Fransen de leiding hebben en in de NAVO eerder 
de Britten en de Amerikanen. Frankrijk neemt natuurlijk 
een wat vreemde positie in, omdat het wel bij de EU, 
maar niet in de NAVO zit. Dus de initiatieven die op het 
Europese EU-militaire vlak spelen, komen uit een andere 
hoek dan bij de NAVO. Er zijn gewoon verschillende 
belangen van staten. Het gaat wel bij elkaar komen, maar 
langzaam. Voor Groot-Brittannië en Nederland is het heel 
strategisch om de Amerikanen erbij te betrekken, o.a. om 
de dominantie van Frankrijk en Duitsland te beperken. Zo 
hebben alle landen wel een reden om iets met de NAVO te 
willen of juist heel erg in te zetten op de EU.

Heeft de NAVO een rol als het gaat om de aanpak van
terrorisme?
Ja, dat denk ik wel, al is het beperkt. Sowieso is de mili-
taire component van terreurbestrijding relatief klein. Ook 
hierbij is de NAVO vooral een organisatie die ‘hardware’ 
kan organiseren. Als je bijvoorbeeld kijkt naar het aller-
ergste scenario, de inzet van onconventionele wapens 
door terroristen - vuile bommen, chemische wapens,dat 
soort dingen – dan is de NAVO het meest van alle orga-
nisaties in staat om snel uit het bestand van al die 
NAVO-landen die eenheden te halen die bijstand kunnen 
leveren. Heel veel ex-communistische landen als Tsjechië 
en Slowakije hebben bijvoorbeeld veel snuffelwagens en 
capaciteiten voor detoxinatie. Bij crises die buiten Europa 
liggen, ligt de NAVO sowieso meer voor de hand dan de 
EU.

Hoe is de EU momenteel bezig met terrorismebestrijding
of wat zouden ze meer moeten doen?
De EU zit meer op het niet-militaire vlak en kijkt meer 
naar politieke en sociale aspecten. De samenwerking tus-
sen justitie en politie gaat steeds beter. Hier in Den Haag 
zitten Europol en Eurojust. Dat is ook niet onbelangrijk. 
Dat gaat dan om grensoverschrijdende onderzoeken van 
procureurs generaal, openbaar ministeries e.d.
Helaas lopen we nog achter op de terroristen. Het is nog 
steeds zo dat criminelen minder last van grenzen hebben 
dan Europese instanties, maar het gaat beter. Al vind ik 
dat er over Europol nogal eens te juichend gedaan wordt. 

T h e m a I n t e r v i e w

Ik denk dat de toekomst van de NAVO in belangrijke 
mate ook bepaald wordt door wat Amerika nog met de 
NAVO wil. Ik voorzie wel een meer Europese NAVO.
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In de praktijk is de capaciteit gering en is ook de bereid-
heid om informatie echt te delen zonder dat een land 
daar zelf direct voordeel uit haalt, erg gering. Het gaat 
beter, maar we moeten wel kritisch zijn over het tempo 
en de bereidheid van individuele staten om daaraan mee 
te doen.

Laten we even naar Nederland gaan. Bij die NATO Response 
Forces en EU Battle groups worden steeds meer meerja-
renplanningen gebruikt. Er wordt steeds meer op boven-
nationaal niveau geregeld. En dan is de vraag: wat kunnen 
we daar als Nederland nog als eigen inbreng of eigen inzet 
aan bijdragen? En vervolgens: is de manier waarop het 
Nederlandse parlement daar nu over beslist o.a. met het 
toetsingskader wel voldoende?
Er ontstaat inderdaad onduidelijkheid rond dat toet-
singskader. Bij die nieuwe NATO- en EU-initiatieven moe-
ten we troepen in principe beschikbaar stellen. Dan gaat 
het erom dat ze heel snel ingezet worden. Wij hebben in 
Nederland een parlement waarin we elke keer nog ja of 
nee kunnen zeggen. We kunnen ons afvragen of het wel 
een goed idee is dat het parlement tot in relatief detail 
zeggenschap heeft over de inzet van militaire middelen.

Is daar dan ook een fundamenteler debat over nodig?
Ja, maar als het om dat soort dingen gaat, is het par-
lement niet altijd bereid om een fundamenteel debat 
te voeren. Misschien individuele partijen en wat klei-
nere partijen wel, maar de meerderheid niet. Ik vind de 
Nederlandse Kamer sowieso niet echt een hele goede 
debating club. Het is altijd wel reageren op, kamervragen 
stellen over, achter de feiten aanlopen, maar daardoor 
worden vaak de principiële vragen niet gesteld. En áls ze 
gesteld worden, de ChristenUnie is daar wel relatief sterk 
in, dan wordt daar, niet zoveel mee gedaan.
Ik kan me nog herinneren dat Groen Links een paar jaar 
geleden een interessante vraag stelde in het kader van 
het debat over de defensiebegroting: “Wat verwachten we 
nou eigenlijk van die krijgsmacht?” Dat vond ik wel een 
sterk punt. Vanuit de verwachtingen gaan kijken naar de 
middelen: wat hebben we voor bepaalde taken nodig? 
En op basis daarvan in de begroting op bepaalde punten 
gaan snijden of juist investeren. Dat lijkt me beter dan 
elke keer weer die kaasschaafmethode te hanteren. De 
praktijk is dat alle kabinetten sinds 1990 hebben bezui-
nigd op Defensie, zonder de wens om alles te kunnen 

doen te laten varen. 
Het lijkt er op dat veel mensen de moslims hun bestaan 
hier niet gunnen. Ze moeten zo snel mogelijk integreren 

en emanciperen. Begin nou eerst maar eens met die
mensen te accepteren.

Zei u nou ook dat dat toetsingskader weer eens aan
herziening toe is?
Ja, dat moet goed bekeken worden tegen het licht van 
afspraken met de NATO Response Forces en de EU Battle 
Groups. In hoeverre is het toetsingskader nog hanteer-
baar? Moet het parlement wel zoveel controle hebben 
als het nu heeft? Zo ja, dan moeten we bekijken wat voor 
potentiële fricties de inzet van die eenheden op kan gaan 
leveren en of we onze internationale afspraken nog wel 
na kunnen komen.
We moeten in ieder geval niet formeel allerlei regels in 
stand houden waarvan we weten dat ze in de praktijk 
niet werken. Want daar bedriegen we de burger mee en 
ook onszelf. 

Wat voor rol heeft het Nederlandse leger? Welke kant zou 
het op moeten, zowel als je kijkt naar ontwikkelingen van 
de NAVO als onze bijdrage in de internationale strijd tegen 
het terrorisme?
In de toekomst zal de krijgsmacht waarschijnlijk niet op 
die Poolse of Duitse laagvlakte ingezet worden, maar eer-
der voor de kust van Sierra Leone, Somalië, om een huma-
nitaire missie te ondersteunen of in een staat die gefaald 
heeft, die uiteengevallen is, ‘law and order’ te herstellen. 
De middelen zijn echter beperkt, dus we kunnen niet 
alles. We moeten dus durven te specialiseren. Dat bete-
kent ook dat als er ergens een conflict is en we kunnen 
juist daar een belangrijke bijdrage leveren, we ook bereid 
moeten zijn deze middelen in te zetten.
Daarvoor moeten we met sommige landen, ‘like-minded 
nations’ zoals België of Noorwegen, afspraken maken: 
als jullie nou op dit terrein meer inzetten, dan zetten 
wij meer op dat vlak in. Wij moeten ons bijvoorbeeld 
afvragen: moeten we nog wel onderzeeboten hebben? 
Misschien kan het Verenigd Koninkrijk die taak beter 
uitvoeren. Dan kunnen wij ons beter richten op mijnen 
vegen. En moeten we al onze F16’s houden? Dat zijn 
allemaal heikele issues natuurlijk. Elk krijgsmachtonder-
deel wil liever alles bewaren, maar we moeten op een 
gegeven moment wel durven om iets te schrappen. We 
zouden op andere terreinen daarentegen meer moeten 
doen, bijvoorbeeld aan ‘air lift capacity’ (het vervoer en de 
bevoorrading van troepen). Daar is echt een schreeuwend 
gebrek aan in Europa. We zijn nu op dit vlak nog sterk 
afhankelijk van de Amerikanen. 

Waar blijft de VN in dit alles?
De VN-Veiligheidsraad is nog steeds heel belangrijk en 
wordt misschien nog belangrijker. Uiteindelijk is het de 
enige instantie die legitimiteit aan een bepaald optreden 
kan geven. Ook de Amerikanen kunnen daar niet omheen. 
Vaak wordt er - bijvoorbeeld bij Kosovo en Irak - toch altijd 

T h e m a I n t e r v i e w

Ik vind de Nederlandse Kamer sowieso
niet echt een hele goede debating club. 
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T h e m a I n t e r v i e w

gepoogd om het achteraf nog weer recht te breien, om er 
alsnog met de VN uit te komen.  Dat geeft toch wel aan 
dat de goedkeuring van de Veiligheidsraad uiteindelijk 
zelfs de grootmacht Amerika niet onberoerd laat. 

Wat vindt u verder nog belangrijk als het gaat om
terrorisme? 
Het is belangrijk om vast te stellen, dat terrorisme ook 
lokaal speelt. Het is een internationaal verschijnsel, maar 
een aanslag of juist de rekrutering van terroristen vindt 
natuurlijk altijd ergens plaats. Ook al klinkt “Al Qaida” 
en “islamitisch terrorisme” heel mondiaal en al zijn New 

York, Bali en Madrid ver weg, het gebeurt natuurlijk ook 
gewoon in Uden en Amsterdam. Terrorisme moet niet 
alleen op nationaal of internationaal niveau aangepakt 
worden, maar ook op lokaal niveau moet er goed over 
nagedacht worden.

Hoe ziet dat eruit, een lokaal veiligheidsbeleid

Ook al klinkt “Al Qaida” en “islamitisch terrorisme” heel 
mondiaal en al zijn New York, Bali en Madrid ver weg, 
het gebeurt natuurlijk ook gewoon in Uden
en Amsterdam.

met dat  terrorisme-aspect erbij?
Allereerst moeten mensen die veel met islamitische 
groepen te maken hebben - politie, sociale diensten, 
woningbouwcorporaties, scholen - meer inzicht krijgen in 
radicaliseringprocessen. Hoe voorkomen we dat bepaalde 
groepen gemarginaliseerd raken? Hoe voorkom ik radica-
lisering? Hoe staat het met discriminatie binnen de lokale 
samenleving? Wat tolereren we in onze gemeente nu wel 
en wat tolereren we niet? Hoe krijg ik de islamitische 
gemeenschappen zover dat ze op tijd iets rapporteren 
als er iets mis is met meneer X of Y? Wat is wel de moeite 
waard om te rapporteren, wat niet? Wanneer moet er 
ingegrepen worden? En als er iets fout gaat in mijn dorp 
of stad, hoe reageer ik daarop? Heb ik snel de juiste men-
sen bij elkaar om de boel een beetje te dempen? Of gaat 
het helemaal uit de klauwen lopen? Hoe bewaar ik de 
vrede als er iets gebeurt?
Dat kan gaan om een aanslag of een reactie op een aan-
slag, of om een Turkse winkel die in brand is gestoken of 
een school of een kerk die is aangevallen. Dat gebeurt 
helaas en is beslist geen ver-van-mijn-bed-show. Denk 
aan Uden, waar CNN op de stoep stond. Zijn middelgrote 
gemeenten in staat om opdringerige internationale pers 
te woord te staan? Zeker grote en middelgrote gemeen-
ten zullen daar echt goed over moeten nadenken.
Vooral communicatiestrategieën zijn erg belangrijk. 
Terrorisme heeft tot doel om impact te veroorzaken. Hoe 
voorkomen we nou dat dat gebeurt? Gaat de wethouder 
vitten op de burgemeester en gaat de burgemeester 
weer vitten op de minister? Gaat de woordvoerder van de 
politie iets anders zeggen dan de woordvoerder van de 
gemeente waardoor er allerlei onduidelijkheid ontstaat? 
Gaat de burgemeester zo snel mogelijk met de woord-
voerder van de moslimgemeenschap in beeld? Of ligt die 
woordvoerder heel slecht bij die en die groepen? Over al 
dit soort vragen zou lokaal eens goed nagedacht moeten 
worden.
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In de jaren negentig werden de grote staande legers lang-
zaam maar zeker vervangen door snelle interventiemach-
ten. In plaats van massaliteit kwaliteit. Geen dienstplicht 
meer maar een ‘hoogstaande professionele en getrainde 
soldaat’. De doctrines van de Koude Oorlog met tanksla-
gen op de Lüneburger Heide werden vervangen door the-
orieën waarin kleinschalige conflicten door middel van 
snelle interventies zouden worden opgelost.
De dreiging van een grootscheepse nucleaire oorlog was 
gelukkig van de baan. Terwijl in het midden van de jaren 
tachtig grote delen van het Nederlandse volk nog te hoop 
liepen tegen de stationering van nieuwe
kruisvluchtwapens bleken ze ongeveer vijf jaar later
compleet overbodig te zijn geworden.
Het kan snel verkeren. 
Ideologisch was het communisme failliet en het verloor 
na de val van de Sovjet-Unie ook snel zijn status in die 
landen waar de Sovjet Unie om strategische redenen 
zich gepresenteerd had. Volgens de Amerikaanse filosoof 
Fukuyama waren de siamese tweeling liberalisme en 
kapitalisme als overwinnaars uit de Koude Oorlog geko-
men. De enig denkbare economische ordening was die 
van de vrije markt gebleken. De enig denkbare ordening 
van het politieke systeem was het liberalisme. De staat is 
neutraal, de burger kan zijn eigen gang gaan zolang hij 
maar niet te dicht in de buurt komt van de neus van zijn 
buurman. “The freedom to move your hands is reached by 
the distance to your neighbours nose.”
Het zag er zonnig uit aan het begin van de jaren negentig. 
Economisch en politiek. De inval van Saddam Hoessein in 
Irak aan het begin van de jaren negentig werd toch eigen-

Bestrijding van terrorisme: 
een zaak van lange adem
Door drs. A.H.Poelman, voormalig directeur van de Groen van Prinsterer Stichting van het GPV,
momenteel werkzaam bij het Ministerie van Binnenlandse Zaken

Nog maar ruim vijftien jaar geleden zag de politieke en geografische wereld er heel anders uit dan 

nu. Onder president Gorbatsjov was de Sovjet-Unie langzaam maar zeker onder haar eigen gewicht 

bezweken. De Berlijnse Muur was al lang beklad maar uiteindelijk werd ze zelfs geheel ontmanteld. 

Economische sleutelwoorden waren ‘marktwerking’ en ‘flexibilisering’. Kenmerk van de eerste periode na 

de val van de Muur was optimisme.

lijk gezien als een rebelse actie van een man die nog niet 
helemaal begrepen had dat de wereld veranderd was. In 
eendrachtigheid werd hij door een regenboogcoalitie uit 
Koeweit verjaagd, onder leiding van de Verenigde Staten. 
Dat wel. Want er was nog maar één supermacht.
En het terrorisme? Het was er wel, maar werd als een 
randverschijnsel beschouwd. Iran, Syrië, Libië, Noord-
Korea werden er van beschuldigd het internationale 
terrorisme te steunen maar van Osama bin Laden had 
nog niemand gehoord. Weliswaar was president Sadat 
van Egypte in 1980 door islamitische fundamentalisten 
vermoord, maar de signalen van een islamitisch funda-
mentalisme dat de harten veroverde van talrijke moslims 
waren kennelijk nog niet zo alarmerend dat ze werden 
opgemerkt in het Westen.

De verandering
Op 11 september 2001 boren twee vliegtuigen zich in de 
twee torens van het World Trade Centre in New York. Een 
ander toestel stort zich op het Pentagon en een vierde 
toestel, waarschijnlijk onderweg naar het Witte Huis 
in Washington, bereikt dat doel niet en stort neer in 
Pensylvania, nadat passagiers de kapers hebben aange-
vallen. De beelden van de twee inzakkende torens berei-
ken vervolgens miljoenen mensen over de gehele aarde 
en worden met ontzetting, maar op sommige plaatsen in 
de wereld ook met gejuich begroet. Het lijkt of daarmee 
de droom van een nieuwe wereld in één geweldige klap 
teniet wordt gedaan. Er is een nieuwe vijand opgestaan. 
Het islamitisch fundamentalisme, gepersonifieerd in de 
persoon van Bin Laden, wordt staatsvijand nummer één 

T h e m a S t u d i e  
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van de Verenigde Staten.
Het wordt een schimmig gevecht aangezien de meest 
zichtbare en omnipresente staat in de wereld het moet 
opnemen tegen een tegenstander die gebaat is bij kleine 
cellen, onzichtbaarheid, codes, het ontbreken van duide-
lijke verbanden en structuren en vooral aanwezig is in de 
harten van de volgelingen. Het is alsof je een kruisraket 
op een mug afstuurt.
De Verenigde Staten vallen Afghanistan en later Irak bin-
nen met behulp van enkele bondgenoten en verjagen 
de Taliban resp. Saddam Hoessein. Als antwoord vindt er 
een reeks van aanslagen plaats over de gehele wereld die 
toegeschreven worden aan ‘Al Qaida’ of sympathisanten 
ervan. De meest bloedige vindt in Europa plaats (Madrid 
maart 2004). Het voorlopig laatste dieptepunt is de aan-
slag in Londen (juli 2005) waarbij meer dan zestig perso-
nen de dood vinden in metro en bus. Het ziet er niet naar 

uit dat dit de laatste aanslag zal zijn.

Nederland tussen droom en daadkracht.
Ondanks ‘9-11’ is Nederland mentaal tot ongeveer 2003 
het land van ‘dat gebeurt hier niet’. We zijn een klein 
land, gehecht aan een wezenlijke rol voor de Verenigde 
Naties en zijn, afgezien van de Molukse kapingen in de 
jaren zeventig, ook nooit echt getroffen door terrorisme. 
Alhoewel de beelden uit de Verenigde Staten ook hier met 
ontzetting worden gadegeslagen, lijkt het besef dat ook 
Nederland een potentieel doelwit kan zijn dan ook niet 
echt in de harten door te dringen. Weliswaar is Nederland 
op 6 mei 2002 geconfronteerd geweest met de eerste 
politieke moord (op Pim Fortuyn) sedert de lynchpartij 
van de gebroeders Witt in 1672, maar de oorzaak daarvan 
had weliswaar met extremisme van doen maar niet met 

moslimfundamentalisme. 
Het lijkt er echter op alsof voor Nederland de moord op 
Theo van Gogh (2-11-2004)(‘eleven two’) het ‘nine eleven’ 
voor Nederland betekende. Voor het eerst werd Nederland 
‘unverfroren’ geconfronteerd met de uitwas van een 
religieus gefundeerde overtuiging waarin het doden 
van tegenstanders van de islam als een rechtvaardige 
en legitieme daad wordt gezien. De spanningen lopen 
hoog op, het lijkt erop alsof decennia van integratiebeleid 
door één moord worden weggespoeld. De publieke sfeer 
slaat om en de onderhuidse spanningen en tegenstel-
lingen komen opeens scherp aan de oppervlakte. Ook in 
Nederland krijgen belangrijke politici nu permanente 
bescherming en bestaat er een stelsel van bewaken en 
beveiligen voor personen en belangrijke objecten. De 
angst sijpelt weliswaar nog niet door in het dagelijkse 
leven, maar in de hoofden van veel politici leeft inmiddels 
wel het idee dat een al te scherpe aanval op de islam je 
wel eens je nek kan kosten. Het publieke debat wordt ook 
scherper. De toon komt een octaaf hoger te liggen en de 
roep om alles wat überhaupt met religie te maken heeft 
uit het publieke domein te verbannen lijkt meer dan ooit 
in goede aarde te vallen. Het kost ook de media moeite 
om de juiste toon te vinden. Zo wordt een arrestatie in 
de Antheunisstraat in Den Haag live in de media versla-
gen alsof er een mega-anti-terroristen-operatie aan de 

gang is. Het Nederland van 2005 heeft in luttele tijd een 
omslag doorgemaakt. 

Het beleid
Terrorisme raakt aan de zenuw van de staat. Het doden 
van burgers door anderen dan de overheid is een mis-
daad die de overheid niet ongestraft kan laten. Het schep-
pen van veiligheid is een kernfunctie van de staat en de 
afgelopen jaren hebben ook in Nederland laten zien hoe-
zeer de overheid daarop wordt afgerekend.
De regering kon dan ook onmogelijk doen alsof er niets 
was gebeurd. Ook het huidige kabinet kondigde maat-
regelen af die een aanzienlijke aanscherping betekenen 
van het beleid. Dat beleid is gebaseerd op twee sporen. 
Enerzijds het strafrechtelijke, anderzijds het wat ‘softere’ 
spoor van aanpak van de radicalisering onder moslims.
Het eerste spoor vindt zijn vertaling in de aanpassing van 
de strafwet, de verhoging van de repressie. Was het voor-
heen zo dat terroristische activiteiten werden gestraft 
onder het regime van de ‘normale’ strafrechtelijke bepa-
lingen, nu is het zo dat terrorisme als een apart misdrijf 

T h e m a S t u d i e

Een tegenstander die gebaat is bij kleine cellen, 
onzichtbaarheid, codes, het ontbreken van duidelijke 
verbanden en structuren en vooral aanwezig is in de 
harten van de volgelingen.

De roep om alles wat überhaupt met religie te maken 
heeft uit het publieke domein te verbannen lijkt meer 
dan ooit in goede aarde te vallen.



11
DenkWijzer - oktober 2005

in de strafwet wordt vermeld.
Voorts zijn ook enkele voorbereidingshandelingen waar-
bij het oogmerk het plegen van een terroristische daad is 
strafbaar gesteld. Ook zijn bij enkele strafbare feiten de 
strafmaten verhoogd.
Onder het repressieve element reken ik ook de personele 
uitbreiding van zowel de AIVD als van de onderdelen van 
politie die zich bezig houden met terrorismebestrijding.
Daarnaast wil de regering terrorisme bestrijden door 
radicalisering tegen te gaan. Daartoe moeten de contac-
ten met de moskeeën en met name de imams worden 
aangehaald. Zij zijn immers de geestelijke leiders binnen 
de islamitische gemeenschap en verantwoordelijk voor de 
theologische inhoud van de boodschap. De regering wil 
door de banden met de imams aan te halen niet alleen 
voorkomen dat het radicale gedachtegoed de kans krijgt 
zich te verspreiden, maar ook bewerkstelligen dat imams 
zelf alert worden op radicale predikers binnen moskeeën 
en op den duur zelfs bereid zullen zijn de Nederlandse 
overheid op dit soort lieden te attenderen. 
De regering is verder vast van plan onwillige predikers 
die er in haar ogen te radicale opvattingen op na houden 
het land uit te zetten. Of, indien het geestelijken betreft 
die uit het buitenland naar Nederland komen, hen de 
toegang te weigeren. Om dat te kunnen effectueren 
moet natuurlijk wel bekend zijn welke denkbeelden zo’n 
geestelijke er op nahoudt en of zijn identiteit wel met 
zekerheid kan worden vastgesteld. Voorts wordt bekeken 
in hoeverre ook andere instrumenten (opschorten van 
subsidies) behulpzaam kunnen zijn bij het tegengaan van 
radicaliseringstendensen onder islamitische jongeren.
Ook in de structuur van de terrorismebestrijding is één 
en ander verandert. De Minister van Justitie heeft de zgn 
‘doorzettingsmacht’ gekregen indien er sprake is van een 
dreigende aanslag en snel handelen geboden is. Teneinde 
het geheel van de terrorismebestrijding te coördineren 
is er een Nationale Coördinator Terrorismebestrijding 
ingesteld die, alweer ondersteund door zestig mensen, 
het geheel van de bestrijding van het terrorisme moet 
coördineren. 

De lange adem 
Cynische lieden stellen de vraag of, indien er sprake is van 
weer een nieuwe voornemen van de overheid ‘er sprake 
is van beleid of dat er misschien is nagedacht’. Een derge-
lijke sombere opvatting over wat de overheid voor elkaar 
krijgt is bij de bestrijding van terrorisme niet aan de 
orde. De voornaamste reden is misschien wel dat er wel 
degelijk successen worden geboekt bij de bestrijding van 
terrorisme.

Valkuilen
Toch is bestrijding van terrorisme geen zaak van gemak-
kelijke slogans en oplossingen van de korte termijn en 
zijn er enkele valkuilen waar men bij de bestrijding van 

terrorisme gemakkelijk in kan vallen.
Eén van de eerste valkuilen is dat bestrijding van ter-
rorisme een zaak zou zijn van het steeds weer opnieuw 
scheppen van bureaucratische instituties. Het gemak 
waarmee in de Haagse politiek soms wordt overgegaan 
tot het scheppen van alweer een nieuw bureau met dito 
omvang ambtenaren in de overtuiging dat daarmee ter-
rorisme wordt bestreden is soms verbluffend. Het schrij-
nende is dat men zich dan vervolgens niet meer bekom-
mert om de uitvoering terwijl juist in toenemende mate 
de uitvoering voor grote problemen zorgt. Dat is niet 
alleen zo wanneer terrorisme bestrijding in het geding is, 
dit gebeurt ook bij grote en minder grote operaties zoals 
het zorgstelsel en declaraties van specialisten. De Haagse 
werkelijkheid en de praktijk lopen soms mijlenver uit 
elkaar. Het is volgens mij nog steeds één van de hoofdoor-
zaken voor het heersende wantrouwen van burgers in de 
politiek. 
Niet alleen het oprichten van weer nieuwe instituten is 
een valkuil, ook de slagkracht van organisaties zelf kan 
worden uitgehold door allerlei bureaucratische vereisten. 
Politie en AIVD worden in toenemende mate geconfron-
teerd met enerzijds een hoger verwachtingspatroon ten 
aanzien van de te leveren prestaties terwijl anderzijds 
steeds meer tijd moet worden gestoken in bureaucrati-
sche verantwoording waarvan de zin op de werkvloer niet 
wordt ingezien en waar men merkwaardig genoeg zelfs 
niet op wordt aangesproken. In het verlengde hiervan kan 
men zich zelfs afvragen of meer personeel ook heeft bete-
kent dat daadwerkelijk meer tijd kan worden gestoken in 
de opsporing van terroristen. 

Radicalisering
Bestrijding van terrorisme is inhoudelijk gezien een zaak 
van de lange adem en niet van de korte kreet. Het isla-
mitisch fundamentalisme dat de voedingsbodem vormt 
voor degenen die de aanslag plegen mag dan mede zijn 
oorzaak vinden in achterstelling en discriminatie, het ver-
schilt wel degelijk van de andere vormen van terrorisme 
in diepgang en strekking. Zodra immers een religieus 
gefundeerde overtuiging postvat waarin het doden van 
mensen om religieuze redenen gerechtvaardigd zou zijn 
(mits voldaan is aan de formele vereisten van een fatwa 
e.d.) zal het extra moeilijk zijn de verkondigers van derge-
lijke opvattingen van het tegendeel te overtuigen. 
Wat dat betreft is enige scepsis op zijn plaats ten opzichte 
van het tweede spoor waarin de regering het radicalise-
ringsproces wil terugdringen door het leggen van allerlei 
contacten. Dit is weliswaar goedbedoeld, maar de effec-
tiviteit ervan is naar verwachting gering. Degenen die 
immers vanuit de Nederlandse overheid de contacten wil-
len leggen zijn immers bijvoorbaat al kansloos aangezien 
zij in de ogen van de gewelddadige islam behoren tot een 
samenleving die a priori verwerpelijk is. 
Meer heil valt te verwachten van een beweging vanuit 

T h e m a S t u d i e
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de islam zelf waarin het gebruik van geweld met een 
beroep op de Koran wordt veroordeeld. Een dergelijke 
beweging heeft zich immers ook binnen het christendom 
voorgedaan, waar binnen de Reformatie ook langzamer-
hand het inzicht rees dat het gebruik van geweld bij de 
verspreiding van het Evangelie allerminst gewettigd is 
omdat kerk en staat twee verschillende instituties zijn 
met eigensoortige taken en bevoegdheden.

Grenzeloos
Het vereiste van een lange adem heeft als keerzijde het 
betrachten van geduld. Terroristen zijn immers niet 
gewend naam, adres en gewenste datum van arrestatie 
bij een aanslag achter te laten. En het beeld alsof de AIVD 
gevuld zou zijn met James Bonds is al helemaal bezijden 
de werkelijkheid. Aanslagen voorkomen is een zaak van 
puzzelstukjes geduldig bij elkaar leggen, waarbij de stuk-
jes zelf veelal op verschillende manieren kunnen worden 
geïnterpreteerd. Met het wegvallen van de grenzen in 
Europa en de sterk toegenomen mobiliteit is het vaak 
ook uiterst lastig personen te traceren en te identificeren. 
Bovendien kunnen terroristen gebruik maken van de 
allochtone gemeenschappen in de vaak grotere steden 
voor een tijdelijke onderduik of om juist in relatieve rust 
een aanslag te kunnen voorbereiden. 
De keren dat een veiligheids- of inlichtingendienst
geconfronteerd wordt met een duidelijke aanwijzing 
omtrent tijdstip en doel van een aanslag zijn dan ook op 
de vingers van één hand te tellen. 

Informatie
Een heikel punt betreft altijd de uitwisseling van infor-
matie, niet alleen tussen overheidsdiensten onderling, 
maar ook binnen de Europese Unie of zelfs wereldwijd. 
Naar hun taak en aard zijn veiligheidsdiensten er immers 
juist op uit informatie te verzamelen die gebruikt kan 
worden ten behoeve van de veiligheid van de staat. Dat 
betekent dus ook dat met gevonden informatie altijd 
voorzichtig moet worden omgesprongen. Daar zijn ver-
schillende redenen voor aan te wijzen. 
Allereerst kan exploitatie van informatie het leven van 
informanten of agenten in gevaar brengen.
In de tweede plaats kan een veiligheidsdienst het 
zich niet veroorloven onjuiste informatie te exploi-
teren. Het zou de geloofwaardigheid van een dienst op 
den duur schaden indien de politie bij wijze van spreken 
voortdurend op het verkeerde adres zou binnenvallen.
In de derde plaats dient er altijd, in samenspraak met de 
betrokken minister, een afweging plaats te vinden wan-
neer tot handelen moet worden overgegaan. Een vroeg-
tijdige verstoring zou wel eens tot gevolg kunnen hebben 
dat een resterend deel van een terroristennetwerk alsnog 
de dans weet te ontspringen. Het kost in de regel grote 
moeite dergelijke elementen opnieuw te traceren en 
‘onder controle te stellen’. 

T h e m a S t u d i e

Het vereiste van een lange adem heeft als keerzijde het 
betrachten van geduld. 

Welke samenleving?
We begonnen dit artikel met een schets van de interna-
tionale situatie aan het begin van de jaren negentig van 
de 20e eeuw. Een geest van optimisme en van vooruit-
gang na de sombere en dreigende jaren tachtig spreidde 
zich uit over West Europa en de Verenigde Staten. De 
Koude Oorlog was voorbij en de brede aanpak van de 
Verenigde Staten bij de aanpak van nieuwe dreigingen 
was veelbelovend. 
Medio 2005 is er van dit optimisme niet veel meer over. 
Niet alleen economisch gezien bevindt de westerse 
wereld zich in een dip, ook in politiek opzicht hebben de 
herhaalde aanslagen op zijn minst gezorgd voor verwar-
ring en angst. Internationaal gezien is het optimisme 
verdwenen. De Verenigde Staten worden langzaam maar 
zeker in een Iraaks moeras gezogen en het terrorisme is 
een Medusa met vele koppen geworden.

Angst
Toch kan men zich afvragen of er nu zoveel reden is voor 
die angst. Uiteraard werken aanslagen in metro’s en bus-
sen angst in de hand. Het is anderzijds verwonderlijk hoe 
snel een samenleving kennelijk weer de draad kan oppak-
ken en mensen bereid zijn die angst voor lief te nemen. 
De kans om getroffen te worden is in veler ogen nog altijd 
veel geringer dan het nadeel dat men ondervindt door 
niet gebruik te maken van trein of metro. Het dagelijkse 
leven moet nu eenmaal doorgaan. De drang om het 
natuurlijke ritme op te pakken is erg sterk. Kortom, de 
veerkracht van samenlevingen moet niet worden
onderschat.
Voorts hebben de aanslagen in Madrid en Londen, hoe 
gruwelijk ook, nog niet de frequentie die in landen als 
Israël en Irak heeft bestaan of bestaat. Zelfs in Israël is er 
nog geen sprake van grootscheepse ontwrichting alhoe-
wel de tol aldaar op enkele gebieden (menselijk leed, eco-
nomische offers) relatief groot valt te noemen. Kennelijk 
kan een samenleving veel verdragen alvorens terrorisme 
daadwerkelijk succes zal hebben.

Open society
De kernvraag die in de reactie op terrorisme naar voren 
moet komen, zowel nationaal als internationaal, is die 
naar het type samenleving dat men wenst. Daar dienen 
politici antwoord op te geven, want het is bij uitstek 
immers een politieke vraag. Tot op welke hoogte willen 
we de ‘open society’ omvormen tot een bastion gevuld 
met camera’s en computers die leeggehaald kunnen wor-
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Het vereiste van een lange adem heeft als keerzijde het 
betrachten van geduld. 

den zonder dat de eigenaar dat weet? En is het niet beter 
een discussie over ‘shoot to kill’ bevoegdheden van de 
politie te voeren vóórdat de noodzaak van een dergelijke 
situatie is ontstaan? Is veiligheid ook in zekere zin niet 
‘cultureel’ bepaald als we kijken naar de soms overspan-
nen wijze waarop de Amerikaanse overheid inhoud geeft 
aan bestrijding van terrorisme? Samengevat, hoe ver-
houden doel en middel zich tot elkaar en welke mate van 
proportionaliteit moet in acht worden genomen? Welke 
sectoren moeten met voorrang worden aangesloten op 
het Nationale Alerteringssysteem en waarom?
Dit zijn bij uitstek vragen waar het Nederlandse parle-
ment een antwoord op zou moeten geven. Op de langere 
termijn biedt dat een betere bijdrage aan de bestrijding 
van terrorisme omdat een antwoord op dergelijke vragen 
een kader schept waarbinnen zowel politie als inlichtin-
gen- en veiligheidsdiensten hun werk kunnen doen.

Media
Ook voor de media blijft er overigens stof tot bezinnen 
over. Een meer terughoudende aanpak van incidenten 
zou er toe kunnen bijdragen dat het gevoel van onveilig-
heid niet groter wordt dan noodzakelijk is. Men dient zich 
daarbij wel te realiseren dat juist het creëren van angst 
één van de doelstellingen is van degenen die de aansla-
gen plegen. En angst blijft onder alle omstandigheden 
een slechte raadgever.

Proportionaliteit
De aanpak van terrorisme is een aanpak op veel fronten 
en met bijstelling van inzicht dat onderweg wordt opge-
daan. Het is vooral een zaak van proportionaliteit, van 
fine tuning en van het stellen van de juiste vragen op 
de juiste momenten door de juiste personen die als het 
erop aankomt ook hun verantwoordelijkheid durven te 
nemen. En dat is niet eenvoudig in een context die zowel 
internationaal als nationaal veel meer is ingesteld op 
dadendrang dan op proportionaliteit en soms ook wijze 
terughoudendheid.

Met het wegvallen van de grenzen in Europa en de
sterk toegenomen mobiliteit is het vaak ook uiterst
lastig personen te traceren en te identificeren.

T h e m a S t u d i e

Hogere uitgaven defensie NAVO-lidstaten
Nieuwsbericht 13-09-2005

NAVO-secretaris Jaap de Hoop Scheffer heeft de lidstaten van de
verdragsorganisatie opgeroepen meer geld uit te trekken voor defensie.
Volgens de voormalige Nederlandse minister van buitenlandse zaken is 
de komende jaren meer geld nodig voor vredesmissies en zal de NAVO 
zich waarschijnlijk actiever gaan bemoeien met de internationale strijd 
tegen het terrorisme.
 
De Hoop Scheffer deed zijn oproep op de eerste dag van de bijeenkomst 
van NAVO-ministers van defensie in Berlijn. Daar werden een groot
aantal onderwerpen besproken, waaronder de modernisering van een 
flink deel van het militaire apparaat van de NAVO en het formuleren 
van nieuwe doelstellingen.
 
De NAVO heeft vooral geld nodig voor de opbouw van een
snelle-reactiemacht die in oktober 2006 inzetbaar moet zijn.
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Het defensiebudget is al sinds de val van de Berlijnse 
Muur in 1989 aan een eigen vrije val bezig. Gemeten als 
percentage van het Bruto Nationaal Product, wat een ken-
getal oplevert dat de draagkracht van een economie en 
daarmee ook de solidariteit tussen NAVO-bondgenoten 
weerspiegelt, daalden de defensieuitgaven van 3,1% in 
1989 tot iets meer dan 1,5% in 2004. Dat is een halvering 
van het percentage in een tijdbestek van 15 jaar. Dat is ook 
ruim onder het huidig Europese NAVO-gemiddelde van 
2%, een besteding waartoe ook de nieuwe Oost-Europese 
lidstaten van de NAVO opgeroepen worden. En dat voor 
een land dat leeft van het internationale handelsverkeer 
en meer dan gemiddeld baat heeft bij stabiliteit elders in 
de wereld.

Vredesdividend
In het politieke taalgebruik van het eind van de vorige 
eeuw heet dat ‘het innen van vredes-dividend’. Het is 
waar: de grote dreiging uit het Oosten is verdwenen. 
Maar reeds in de Defensienota 1991 moest de Nederlandse 
regering concluderen dat de Iraakse inval in Koeweit en 
de oorlog in de Golf de “illusie”  1 van een wereld zonder 
crises en gewapende conflicten verstoord hadden. Van 
een wereldwijde “koude” oorlog kwamen we terecht in 

T h e m a S t u d i e

Waarom bezuinigt u niet 
liever op defensie of zo?

Door drs. Sijmen Breedveld, van 1983 tot 2004 in dienst bij Defensie

Toen André Rouvoet in het praatprogramma Barend & Van Dorp 

in september 2004 uitlegde waarom hij niet tegen de bezuini-

gingen ging demonstreren op het Museumplein, kreeg hij van de 

interviewers de gratuite en misschien juist daarom zo veelzeg-

gende Pavlov-reactie : “maar meneer Rouvoet, ik begrijp het niet, 

waarom bezuinigt u dan niet liever op defensie of zo?” Ook de 

ChristenUnie, die bij de laatste verkiezingen geen bezuinigingen 

op defensie in haar programma had staan, moet zich kennelijk 

hiervoor verantwoorden.

een reeks van min of meer lokale “hete” oorlogen. En 
inmiddels zijn we vele vredes-operaties verder, de laatste 
jaren bovendien nog aangevuld met (de dreiging van) 
grootscheepse terroristische aanslagen.

Een opmerkelijke parallel met de bedrijfseconomie 
dringt zich op. Grote ondernemingen hanteren een divi-
dendbeleid, dat een zekere continuïteit waarborgt, in de 
wetenschap dat de aandeelhouders daar prijs op stellen. 
Achtereenvolgende Nederlandse regeringen lijken ook 
een continu vredesdividendbeleid na te streven: van de 
prioriteitennota van het derde kabinet-Lubbers, via de 
hoofdlijnennotitie van Paars, tot de taakstellende bezuini-
gingen van Balkenende-I, die momenteel nog na-echoën. 
Tegelijkertijd is het verschil met het bedrijfsleven dat 
taakstellende bezuinigingen op defensie achteraf plegen 
te worden onderbouwd, bijvoorbeeld met de Strategische 
Toekomst Discussie van minister De Grave. In het bedrijfs-
leven is aan ondernemingen die eerst hun budget bepa-
len en daarna een bijpassende strategie zoeken door-
gaans geen lang leven beschoren. De enorme kapitaalver-
nietiging bij defensie, met als schrijnendste voorbeeld het 
afstoten van zes in alle opzichten waardevolle Apache-
gevechtshelikopters, waarvan de laatste pas in 2002 was 
afgeleverd, blijft echter zonder politieke gevolgen.

Nieuwe krijgsmacht
Het siert in elk geval de huidige minister van defensie 
Kamp, dat hij ruiterlijk toegeeft dat de bezuinigingen van 
het eerste kabinet Balkenende “uitsluitend waren inge-
geven door de straffe economische tegenwind” 2 . In 2003 
werd door minister Kamp de koers voor de komende jaren 
uiteengezet. Het doel is om in 2007 een hernieuwd even-
wicht tussen omvang, samen-stelling en uitrusting van 
de krijgsmacht en de beschikbare financiële middelen te 
hebben bereikt. Achteraf werd bij de beschikbare
middelen in het regeerakkoord van het eerste kabinet 

In het bedrijfsleven is aan ondernemingen die eerst hun 
budget bepalen en daarna een bijpassende strategie 
zoeken doorgaans geen lang leven beschoren.
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Balkenende een passende krijgsmacht en een passend 
ambitie-niveau gezocht. Dit behelsde onder meer het 
bijna ongemerkt verlagen van het ambitieniveau van 
vier naar drie vredesoperaties, waarmee deze “ambitie” 
in evenwicht werd gebracht met de realiteit van het 
beschikbare budget.

De contouren van de nieuwe krijgsmacht zijn inmiddels 
(in 2003) geschetst, waarbij tenminste twee trendbreu-
ken zijn opgetreden, die op zich positief te waarderen 
zijn. Ten eerste is er eindelijk voor gekozen om de kaas-
schaaf, na meer dan tien jaar intensief gebruik en naar-
stig zoeken naar doelmatigheidswinst, links te laten 
liggen. Minister Kamp heeft een aantal ingrijpende keu-
zes gemaakt en dat was noodzakelijk. Deze keuzes zijn 
mede afgewogen aan de bestaande materieeltekorten 
en –overschotten binnen de NAVO en de EU. Ten tweede 
is een einde gemaakt aan de scheefgroei in de financiële 
huishouding, waarin de exploitatie een steeds groter deel 
ging uitmaken van de begroting, ten koste van de nood-
zakelijke investeringen.

Ondertussen draaien de reorganisaties, die van de laat-
ste bezuinigingen het noodzakelijk gevolg zijn, op volle 
toeren. Er moet echter nog veel gebeuren tot het beloofde 
hernieuwd evenwicht in 2007 is bereikt. Met de invoering 
van een een-hoofdige leiding onder een Commandant 
Der Strijdkrachten (CDS) op 5 september jongstleden is dit 
traject nog allerminst afgerond. Niet formeel: als een van 
de grootste werkgevers van Nederland zo grootscheeps 
reorganiseert, duurt het even voordat de gewenste perso-
nele situatie is bereikt. De afslankingen in personeel gaan 
dan ook door tot ver in 2007. En ook niet informeel: de 
nieuwe gewenste “corporate bedrijfscultuur” is ook niet 
van de een op de andere dag gerealiseerd. In de tussentijd 
verdient het personeel de waardering van het publiek 
èn de politiek. Niet alleen in de toespraken tijdens een 
werkbezoek op een verre compound of bij de medail-
leuitreiking na afloop van een missie. Maar vooral in een 
consistent beleid. En in een adequaat antwoord op de 
conclusie van de nieuw aangetreden CDS dat de rek er uit 
is en je niet langer “gaten met gaten kunt vullen” 3. 

Personeel
Het personeelsbestand van het ministerie van defensie 
is tussen 1989 en 2007, mede dankzij de afschaffing van 
de opkomstplicht, gehalveerd van 130.000 tot 65.000 
mensen. Vele trouwe medewerkers, die ooit een baan 
voor het leven hadden gekozen, hebben inmiddels, vaak 
met pijn in het hart, elders een goed heenkomen gezocht. 
Sommigen moeten dat nog steeds doen. Het is intus-
sen relatief eenvoudig bezuinigen op het ministerie 
van defensie, met zijn doorgaans loyale mede-werkers, 
die niet snel zullen demonstreren op het Malieveld, of 
publieksacties (kunnen) ondernemen. De bezuinigingen 

raken vooral het personeel van defensie zèlf, in hun moti-
vatie of in hun werk-gelegen-heid. Defensie ontbeert dan 
ook een eigen achterban of lobbygroep bij de politiek 
of de media. Slechts incidenteel mobiliseert een econo-
misch zwakkere regio, zoals Twente of de kop van Noord-
Holland, steun voor zijn lokale werkgelegenheid.
De Koninklijke Vereniging van Marine Officieren wijdde 
recent een essaywedstrijd aan het veelzeggende thema 
“Defensie: op zoek naar de sympathie van een onverschil-
lige natie”.4 Verschillende scribenten onderscheidden 
een bij voorkeur incidentgerichte verslaggeving door 
de media (Srebrenica, fotorolletjes, Eric O, te dure JSF). 
Daarbuiten weet defensie te weinig te appelleren aan 
gevoelens van trots van de gemiddelde Nederlander. 
Reportages over een fregat voor de kust van New Orleans, 
of zandzakken vullende militairen aan de Maas ten spijt. 
Te ver of te onbekend. En te snel weer naar de achter-
grond verdrongen door die onderwerpen, die direct aan 
de eigen portemonnee of de eigen veiligheid op straat 
raken.

ChristenUnie
De ChristenUnie heeft zich in het verleden consequent 
positief opgesteld ten opzichte van de krijgsmacht. Die 
houding verdient voortzetting. En dat betekent vooral 
waardering voor het loyale personeel dat in moeilijke 
omstandigheden gevaarlijk werk verricht. Tegelijkertijd 
houdt dat in dat het niet langer acceptabel is dat defen-
sie als sluitpost op de begroting wordt gehanteerd. De 
ChristenUnie dient zich er sterk voor te maken dat vooraf 
taken, ambitie-niveau en bijbehorende middelen worden 
vastgesteld. Het hernieuwd evenwicht in 2007 is wel het 
minimum dat van de politiek mag worden gevraagd. 
Vervolgens dient dat hernieuwd evenwicht ook actief 
te worden bewaard. Langer dan (het geheugen van) één 
kabinets-periode en in overeenstemming met onze inter-
nationale verplichtingen!

T h e m a S t u d i e

De ChristenUnie dient zich er sterk voor te maken dat 
vooraf taken, ambitie-niveau en bijbehorende
middelen worden vastgesteld.

1    Defensienota 1991, pag.5.
2     Militaire Spectator 4-2004, pag.198.
3   Generaal Berlijn in de  Volkskrant van 11 augustus 2005.
4    Marineblad april 2005 en mei 2005.
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“Responsibility to protect”
De ChristenUnie heeft altijd positief gestaan tegenover 
de inzet van onze krijgsmacht in crisisgebieden. Deze 
houding vloeit voort uit de grondovertuiging dat een 
natie ook een (mede)verantwoordelijkheid draagt voor 
de internationale rechtsorde. Het is interessant om op te 
merken dat recent n.a.v. een gezaghebbend rapport, dat 
werd geschreven op verzoek van de Secretaris-Generaal 
van de Verenigde Naties, de notie van “responsibility to 
protect” ingang heeft gevonden. De kern van deze notie 
is dat staten niet alleen beschikken over het volkenrech-
telijke beginsel van de eigen soevereiniteit, maar dat over 
die soevereiniteit maar niet naar willekeur mag worden 

Internationale rechtsorde 
en het beheersen van crises

Door Eimert van Middelkoop 

Na de val van de Muur en het wegvallen van de

dreiging van het Warschaupact heeft onze krijgsmacht,

evenals overigens die van veel andere landen, te

kampen gehad met een zekere desoriëntatie.

De “vertrouwde” vijand was verdwenen,

Nederland leek nauwelijks nog externe

dreigingen te kennen, dus wat was nog de

ratio van een krijgsmacht. Natuurlijk, niemand

heeft in ernst afschaffing bepleit, maar een

heroriëntatie en het zoeken van een nieuwe missie waren noodzakelijk. Een neerslag van die discussie is te 

vinden in de (vernieuwde) tekst van artikel 97 van de Grondwet: “Ten behoeve van de verdediging en ter 

bescherming van de belangen van het Koninkrijk, alsmede ten behoeve van de

handhaving en de bevordering van de internationale rechtsorde, is er een krijgsmacht.”

De algemene gedachte was dat het nu vooral om de tweede taak zou gaan. Zo is het ook gegaan, maar de 

aard van de terroristische dreiging heeft inmiddels ook de eerste taak weer actueel gemaakt. 

beschikt. Staten dragen een aansprakelijkheid voor het 
beschermen van de levens en belangen van burgers en 
kunnen daarop internationaal dan ook worden aange-
sproken. In feite gaat het hier om een moderne variant 
van de taak van de overheid, als verwoord in artikel 36 van 
de Nederlandse geloofsbelijdenis, dat overheden ervoor 
moeten zorgen dat burgers “een stil en gerust leven” kun-
nen leiden. 
Natuurlijk, dit creëert nog geen recht op interventie als 
een staat de rechten van de burgers niet respecteert, 
maar er is wel een opening geschapen voor de doctrine 
van de humanitaire interventie. Dat wil zeggen dat een 
zeer ernstige schending van de rechten van burgers, zoals 
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in het geval van een “etnische schoonmaak”(Bosnië) of 
genocide (Rwanda, Darfur), ook als dat een interne zaak is, 
toch een rechtsgrond kan bieden voor enigerlei vorm van 
internationale interventie, de militaire niet uitgesloten. 

Ervaring met vredesmissies
Kortom, er is meer dan alleen het nationale belang. Er is 
ook zoiets als een internationale verantwoordelijkheid. 
Het bevorderen van de internationale rechtsorde kan op 
verschillende manieren. Van diplomatieke acties via het 
verstrekken van ontwikkelingsgelden en een actieve par-
ticipatie in internationale instellingen als de Verenigde 
Naties tot de beschikbaarstelling van de krijgsmacht. 
Dat laatste is inmiddels bijna routine geworden. Sinds 
1990 hebben Nederlandse militairen deelgenomen aan 
meer dan 30 missies. Van enkele grote operaties in bijv. 
het voormalige Joegoslavië, Ethiopië en Eritrea, Cambodja, 
Irak en Afghanistan tot tal van kleinere operaties overal 
op de wereld. Het is wonderlijk dat bij al die operaties zo 
weinig militairen zijn omgekomen. Daartegenover staat 
wel de schande van Srebrenica (1995), de internationaal 
geëtaleerde machteloosheid van Dutchbat om Bosnische 
moslimvluchtelingen te beschermen – zoals was beloofd 
– tegen de Servische massamoordenaars. 

De inzet van onze krijgsmacht, anders dan om redenen 
van de bescherming van het eigen grondgebied, elders 
in de wereld is en blijft een soevereine aangelegenheid 
d.w.z. dat verzoeken tot deelneming van bijvoorbeeld 
de Secretaris-Generaal van de Verenigde Naties in zelf-
standigheid worden gewogen. Dat verplicht wel tot een 
grote politieke zorgvuldigheid, de inzet van militairen 
mag nooit een zaak van willekeur zijn. Daarom is op ini-
tiatief van de ChristenUnie in het midden van de jaren 
’90 besloten dat het parlement meer nadrukkelijk bij de 
besluitvorming wordt betrokken. De grondwet kent als 
resultaat van dat initiatief inmiddels een parlementair 
gekoesterde bepaling (artikel 100) die voorschrijft dat het 
parlement vooraf wordt geïnformeerd over een besluit 
tot uitzending. Dat geeft i.h.b. de Tweede Kamer de moge-
lijkheid om als volksvertegenwoordiging medeverant-
woordelijkheid te dragen voor een uitzending. Daarnaast 
is er een zog. Toetsingskader ontwikkeld, deels resultante 
van opgedane ervaringen uit het recente verleden, dat 
criteria bevat voor een verantwoorde besluitvorming. 
Bij elke uitzending moet het kabinet vooraf een aantal 
zaken duidelijk maken: het mandaat voor de operatie, 
met welke landen wordt samengewerkt, de commando-
structuur, een inschatting van de risico’s, de aard van de 
bewapening, etc. 

Meer recent, en dat is ook mede een initiatief van de 
ChristenUnie, is de aandacht gevestigd op tal van juridi-
sche aspecten verbonden aan uitzendingen. Te denken 
valt aan de relevantie van het humanitaire oorlogsrecht 

en de rechtspositie van de militair. De beruchte zaak 
Eric O., een militair die in Irak een dodelijk schot loste 
en onmiddellijk door het Openbaar Ministerie werd ver-
volgd, zette de schijnwerper op een kwetsbare kant van 
het militaire beroep. 

Robuust geweld
De inmiddels verworven internationale ervaring heeft 
ons bevrijd van een al te naïef beeld van deelneming in 
zog. vredesoperaties. Onze goede gezindheid, die er toe 
leidde dat we in het geval van Srebrenica het concept van 
de “veilige gebieden” omhelsden, is nog geen garantie 
voor succes. De term “vredesoperaties” is dan ook als te 
verhullend vervangen door de term “crisisbeheersings-
operaties”, en terecht. Wie de krijgsmacht inzet moet 
beseffen dat in sommige conflictsituaties robuust geweld 
noodzakelijk kan zijn. Wie ergens aan begint, en dat heeft 
het drama van het voormalige Joegoslavië wel geleerd, 
moet rekening houden met escalatie, en dus met de inzet 
van zwaardere middelen. 
Er is nog een andere geleerde les en die luidt: ga nooit 
alleen op expeditie, maar verzeker je van militaire steun 
en samenwerking van grotere landen. Ideaal is wan-
neer kan worden samengewerkt met een lid van de 
Veiligheidsraad. Het probleem van een middelgroot 
land als Nederland is dat wel zijn militaire bijstand 
wordt gevraagd, maar dat daar nauwelijks politieke 
invloed tegenover staat. Die invloed heeft een lid van de 
Veiligheidsraad wel.
De internationale samenwerking waarin de inzet van 
onze krijgsmacht een politiek-militaire inbedding krijgt 
wordt de laatste jaren nog versterkt door de rol die de 
NAVO en zelfs de Europese Unie gaan spelen met het 
samenstellen van zog. snelle reactiemachten. De snelle 
reactiemacht van de NAVO – de NATO Response Force 
(NRF) – bestaat uit tevoren beschikbaar gestelde en voor 
gezamenlijke inzet getrainde eenheden van de lidstaten. 
Deze internationale inbedding-nieuwe-stijl van onze 
krijgsmacht kan gezien worden als een nieuwe stap in 
het bij de tijd komen van krijgsmachten, die in onzeker-
heid waren geraakt over hun missie. Idealiter kunnen 
deze reactiemachten ingezet worden om bijv. een geno-
cide als die van 1994 in Rwanda te voorkomen of de kop in 
te drukken. Waar het dan wel op aan komt is de politieke 
wil om in een voorkomend geval deze eenheden ook 
daadwerkelijk in te zetten. 

De NAVO
Vanuit de politieke visie van de ChristenUnie zijn dit inte-
ressante ontwikkelingen. Altijd is door de ChristenUnie 
(en haar voorgangers) grote waarde gehecht aan militaire 
samenwerking binnen het Atlantisch bondgenootschap. 
De NAVO heeft natuurlijk aan oorspronkelijke betekenis 
verloren na het verdwijnen van het Warschaupact, maar 
haar betekenis blijft groot. Politiek, omdat het de enige 

T h e m a S t u d i e
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vorm van geïnstitutionaliseerde samenwerking is tus-
sen de Verenigde Staten en Europa. Militair, omdat het 
bondgenootschap beschikt over de beste geïntegreerde 
militaire commandostructuur die de wereld kent. De 
Verenigde Naties, die bijvoorbeeld de politiek en militair 
eerstverantwoordelijke was voor de inzet van militairen 
in het voormalige Joegoslavië, heeft terzake aan betekenis 
ingeboet. Zeker in de Nederlandse politiek is de bereid-
heid, na het drama van Srebrenica, om te opereren onder 
een VN-commando nagenoeg nihil, en terecht. Daarom 
is het goed dat een ervaren organisatie als de NAVO, 
gemandateerd door resoluties van de VN-Veiligheidsraad, 
desgewenst een crisisbeheersingsoperatie kan uitvoeren.

Financiële sluitpost
Als de krijgsmacht mede als taak heeft een bijdrage te 
leveren aan het bevorderen van de internationale rechts-
orde en stabiliteit dan schept dat verplichtingen. Het 
instrument, de krijgsmacht, moet dan adequaat zijn voor 
het doel. Dat vergt inspanningen als een royale politieke 
steun, een passend budget, moderne bewapening en pro-
fessionele militairen. Dat na de val van de Muur het zog. 
vredesdividend kon worden geïncasseerd in de vorm van 
forse bezuinigingen was onvermijdelijk en te billijken. 
Bedenkelijker is dat vrijwel elk kabinet de facto Defensie 
behandelt als financiële sluitpost. Vooral het eerste 
kabinet-Balkenende heeft schaamteloos een greep in de 
defensiekas gedaan.

De afslanking en herstructurering van de krijgsmacht, 
mede met als doel om snel en effectief een bijdrage te 
kunnen leveren aan crisisbeheersingsoperaties, begon 
in 1992 en kwam rond 2000 politiek enigszins tot rust 
met de brede aanvaarding van de ambitie dat Nederland 
in staat moest zijn in het hogere deel van het gewelds-
spectrum deel te nemen aan een vredesafdwingende 
operatie met een brigade, een maritieme taakgroep, 
drie squadrons gevechtsvliegtuigen of een combinatie 
daarvan. Een dergelijke operatie moet een jaar kunnen 
worden uitgevoerd. Het kabinet-Balkenende I besloot om 
per operatie minder jachtvliegtuigen en minder fregat-
ten beschikbaar te stellen. In het lagere geweldsspectrum 
werd de politieke consensus van de jaren ’90 om jaarlijks 
te kunnen bijdragen aan vier operaties doorbroken met 
het besluit te volstaan met beschikbaarheid voor drie 
operaties. Kortom, politieke ambities en militaire capa-
citeiten werden ingrijpend teruggeschroefd. Dat e.e.a. 
met zo weinig protest kon worden doorgevoerd maakte 
zichtbaar dat de krijgsmacht, anders dan bijvoorbeeld de 

wereld van de Ontwikkelingssamenwerking die over een 
redelijk constant budget kan beschikken, een achterban 
mist. In feite is die achterban de politiek, de beheerder 
van de zwaardmacht, zelf. En dat maakt de krijgsmacht 
kwetsbaar. 

Ambitieniveau
Wat mag van een land als Nederland worden verlangd? 
Vrij veel! Immers, ons land behoort tot de top 15 van de 
rijke economische landen van de wereld, is een sterke 
exportnatie, heeft een evident belang bij internatio-
nale stabiliteit en een ongehinderde aanvoer van vitale 
grondstoffen, is een actief lid van tal van internationale 
organisaties en kent als enige land in de wereld een 
grondwettelijke plicht om de internationale rechtsorde 
te bevorderen. Het is ook niet zonder reden dat wij soms 
met gepaste trots onze residentie Den Haag betitelen als 
de legal capital of the world. Dat alles schept echter wel 
verplichtingen. Het kan en mag niet zo zijn dat Nederland 
een internationale free rider wordt, die bijdrages levert 
als het zo uitkomt. Ons land moet politiek bereid zijn 
en over passende middelen beschikken om zijn inter-
nationale verantwoordelijkheden te dragen. Dat doen 
we met een relatief hoog budget voor ontwikkelingssa-
menwerking, dat vergt eveneens het onderhoud van een 
moderne, flexibele krijgsmacht met een stabiel en relatief 
hoog budget. Het kan immers niet zo zijn dat politici wel 
voorop staan om morele verontwaardiging te uiten over 
conflicten elders in de wereld, maar niet thuis geven als 
daarvoor een nationale inzet wordt gevraagd. 

Financiering van operaties
Intussen is vaak wel de financiering van operaties een 
zaak van zorg. De Verenigde Naties hebben daarvoor 
weliswaar budgetten, maar het is een bureaucratische 
bezoeking om achteraf de kosten van deelneming aan 
een vredesoperatie te verhalen. Daarnaast heeft ons land 
zelf een begrotingspost gecreëerd om een financiële basis 
te hebben voor dit soort activiteiten. Omdat Nederland 
bij sommige operaties een forse personele en financiële 
bijdrage leverde groeide ook de wens om dit te vertalen 
in reële politieke invloed onder het motto “wie betaalt, 
bepaalt”. Dat blijft een lastige zaak, want grotere landen 
staan politieke invloed om begrijpelijke redenen moeilijk 
af. Nederland is vaak te groot voor het servet, maar te 
klein voor het laken.

Een interessante en positieve ontwikkeling op het terrein 
van het beleid terzake van crisisbeheersingsoperaties is 
het opzetten van een zog. Stabiliteitsfonds, een post op de 
begroting van het ministerie van Buitenlandse Zaken. Dat 
fonds kan worden benut om aan anderen ondersteuning 
te bieden bij een operatie, althans om een financiële bij-
drage te leveren. Zo heeft Nederland met behulp van deze 

T h e m a S t u d i e

Juist een christelijke politieke partij kent de spanning tussen 
een vredesideaal van geweldloosheid, vrede en gerechtigheid, 
en de gebroken (internationale) werkelijkheid, waarin
demonische krachten mensen en volkeren tegenover
elkaar opzetten.
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faciliteit een substantiële financiële bijdrage geleverd 
aan de vredesmissie van de (armlastige) Afrikaanse Unie 
in Darfur (AMIS). Op deze manier worden landen financi-
eel geholpen hun verantwoordelijkheid te nemen voor de 
vrede en veiligheid in de eigen regio. Het hoeft overigens 
niet uitsluitend om het overmaken van geld te gaan. Met 
dit fonds kunnen bijvoorbeeld ook militaire bijdrages 
aan een operatie, zoals luchttransport, worden gefinan-
cierd. Het is een interessante ontwikkeling en past bij een 
(gewenste) trend om zoveel mogelijk landen uit de regio 
zelf verantwoordelijkheid te laten dragen voor conflictbe-
heersing in naburige landen. 

Lessen van Mozes
Met deze recente ontwikkeling wordt zichtbaar dat 
defensieactiviteiten en ontwikkelingssamenwerking 
steeds meer zij aan zij kunnen gaan. Daarbij is het wel 
nodig er op te letten dat gelden bestemd voor armoede-
bestrijding, de zog. ODA-gelden, niet via een achterdeur 
worden gebruikt om militaire operaties te financieren. 
Dat gezegd hebbend kan niet genoeg worden benadrukt 
hoe belangrijk het is om voor het starten van een operatie 
te hebben nagedacht over wat dient te gebeuren na het 
slagen ervan. Dat is iets dat bijvoorbeeld de Amerikanen 
onvoldoende hebben gedaan in Irak. Interessant en rele-
vant is de les die geleerd kan worden uit de oorlogswet-
geving van Mozes. In Deuteronomium 20:19 lezen we dat 
Mozes, in het geval hout nodig was voor een langdurige 
belegering van een stad, verbood om vruchtdragende 
bomen om te hakken. Daarmee keerde hij zich niet alleen 
tegen de tactiek van de verschroeide aarde, maar legde 
hij in deze wetgeving ook de wijsheid neer dat na de oor-
log het leven weer moest kunnen worden hervat.
In moderne termen vertaald betekent dit dat bij een 
militaire interventie, zeker bij meer robuuste vormen, 
zoveel mogelijk al vooraf moet worden nagedacht over de 
vereisten van wederopbouw. Dat is geen taak voor mili-
tairen. Vanaf het begin moet dus gezocht worden naar 
vormen van civiel-militaire samenwerking en het betrek-
ken van particuliere hulpverleningsorganisaties (NGO’s) 
bij de wederopbouwactiviteiten. Als na een operatie 
tijdelijk het bestuur van een land of gebied internatio-
naal moet worden overgenomen is het van het grootste 
belang te beschikken over een exit-strategie. Bosnië, 
Kosovo en Afghanistan laten zien dat het heel lastig is om 
de bestuurlijke verantwoordelijkheid weer over te dragen 
aan de bestuurders en burgers van de desbetreffende 
landen zelf.

Verbreding van het veiligheidsbegrip
Internationaal is sprake van een verbreding van het 
veiligheidsbegrip. Naast de klassieke dreigingen van 
geweldsconflicten tussen landen en de latente, maar 
permanente dreiging van sommige kernwapenstaten is 
de aandacht noodzakelijkerwijs verschoven naar bedrei-

gingen van de vrede en veiligheid voortvloeiend uit 
zog. falende staten (vooral in Afrika), etnische conflicten 
met een grensoverschrijdend karakter en het interna-
tionale terrorisme. Dat terrorisme moet soms met zeer 
gewelddadige middelen worden bestreden, zoals nu in 
Afghanistan.

Na de val van de Muur is er een moment sprake geweest 
van een visioen, zoals de Amerikaanse president George 
W. Bush in 1990 formuleerde, van “een nieuwe wereld-
orde…een nieuw tijdperk, vrij van bedreiging met terreur, 
sterker in het streven naar gerechtigheid en vastberade-
ner in het zoeken naar vrede. Een tijdperk waarin alle lan-
den ter wereld, oost en west, noord en zuid, in harmonie 
en voorspoed kunnen leven”. Enkele jaren later had de 
wereld al een eerste Golfoorlog achter de rug, begon het 
zeer gewelddadige conflict op de Balkan met honderd-
duizenden slachtoffers en leidde de weigerachtigheid 
van de internationale gemeenschap om met minimale 
middelen in te grijpen in Rwanda tot een afschuwelijke 
volkerenmoord. 
Juist een christelijke politieke partij kent de spanning 
tussen een vredesideaal van geweldloosheid, vrede en 
gerechtigheid, en de gebroken (internationale) werkelijk-
heid, waarin demonische krachten mensen en volkeren 
tegenover elkaar opzetten. De overheid draagt, naar het 
woord van de apostel Paulus, het zwaard dan ook niet 
tevergeefs. Er mag in de vroegchristelijke kerk een zekere 
tijd sprake zijn geweest van mijding van de krijgsmacht, 
overigens vooral om redenen van het mijden van een 
zedenverwilderende soldatencultuur, de erkenning van 
de legitimiteit en noodzaak van een moderne, professi-
onele krijgsmacht behoort tot het programmatische abc 
van de christelijke politiek. 
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In de loop van de kerkgeschiedenis zijn er zeer serieuze 
pogingen ondernomen om de beide testamenten tegen 
elkaar uit te spelen. Afgezien van de vraag of het Nieuwe 
Testament zo geweldloos is (denk aan de beelden uit de 
Openbaring aan Johannes of de kruisdood van Jezus), een 
tegenstelling tussen de testamenten levert grote proble-
men op. De God van de Bijbel is één in al zijn wegen en 
werken en niet gescheiden of opgesplitst danwel een God 
‘ in ontwikkeling’ die als woestijngod begint en als barm-
hartige albeheerser eindigt. Dat neemt niet weg dat er 
heel veel geweld in de Bijbel voorkomt. 
In deze korte bijdrage wil ik daar graag op ingaan. Wat 
zeggen de ‘geweldsverhalen’ ons  over God? Ik ga heel kort 
in op drie interessante interpretaties (er zijn er natuur-
lijk veel meer). De Australische theoloog Graham Ogden 
schreef een artikel onder de titel ‘ Divinely-Sanctioned(?) 
Violence’1 . Vervolgens vraag ik aandacht voor een 
beknopte studie van Noort2.  Dit deel van mijn verhaal 
sluit ik af met een impressie van een recent boek van 
Smelik3. 
In het tweede deel luisteren we naar de stem van mensen 
die geweld hebben meegemaakt. Wij horen in de Bijbel 
namelijk ook hoe mensen op het geweld dat over hen 
kwam, reageren.  Ik sluit af met enige overwegingen.

Interpretaties
Ogden
Ogden zet zijn verhaal in met de fundamentele vraag 
wat wij aanmoeten met de gewelddadige passages in 

het Oude Testament. Immers wanneer wij de Bijbel zien 
als het Woord van God kunnen we er niet omheen ook de 
etnocentrische en xenofobische passages ertoe behoren. 
In onze wereld die getekend wordt door geweld krijgen 
hier te maken met ‘the apparent divine sanctioning of 
violence’ (122). Na een korte rondgang langs enige teksten, 
te weten, Deuteronomium 7: 1-26, 20: 10-20, Jozua 8: 1-29 
en Richteren 11 komt hij tot de conclusie dat geweld wordt 
gesanctioneerd omdat Israël het volk van het verbond 
is en dat elke vermenging met de kanaanitische religies 
streng verboden wordt. Ook wanneer binnen het volk 
zelf het gebod wordt overtreden, door Achan, komt God 
in het geweer met zijn straf, Jozua 8. Zelfs wanneer Jefta 
zijn dochter offert, komt God niet tussenbeide, Richteren 
11. Ook al behoren al deze teksten tot de zogeheten     ‘ 
Deuteronomic History’ dat eerst in de zevende eeuw voor 
Christus werd samengesteld, en dus veel later is dan de 
beschreven tijd, niettemin staan de teksten in de Bijbel.
Ogden verdedigt de stelling dat de ‘Deuteronomic 
History’ (DH) een specifieke theologische traditie verte-
genwoordigt. Deze traditie kenmerkt zich door het accent 
op het verbond dat God uit liefde met zijn volk sloot. 
Dat verbond is uniek en sluit een nauwe betrekking met 
andere volken uit. Maar zijn er ook andere tradities te 
ontdekken die wellicht een ander beeld van God bemid-
delen? ‘ If our problem is the nature of God as exemplified 
in these texts, then we have to ask whether the view we 
find in DH represents the whole, or only a part, the full OT 
picture.’ (129)

T h e m a S t u d i e

Bijbel en geweld,
een spanningsvolle relatie

Door dr. A.W.Velema, krijgsmachtpredikant

Het zal ons allemaal wel eens zijn overkomen, dat de 

vraag klinkt: ‘Dat Oude Testament, wat een

gewelddadig boek is dat. Hoe kunt u geloven in een God 

die beveelt dat talloze mensen gedood worden en grote 

gebieden etnisch gezuiverd?’ Soms wordt daar dan aan 

toegevoegd dat het Nieuwe Testament veel

barmhartiger zou zijn.
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Natuurlijk zijn die tradities er. Ogden plaatst het verbond 
uit DH tegen de achtergrond  van het verbond dat God 
sluit met Noach, dat weer voorafgaat aan het verbond 
met Abraham. Dat verbond met Noach sluit al wat leeft 
in. Zo gezien kan Israël geen relatie met God claimen die 
andere volken uitsluit, aangezien God met al wat leeft 
zijn verbond sloot. Dus, in DH vinden we ‘ DH’s own nar-
row claim for itself, rather than God would see it.’ (p.129) 
Ook andere tradities in de Bijbel, zoals die van Jesaja en 
Deutero Jesaja geven veel voorbeelden van Gods heilzame 
bemoeienis met de wereld der volkeren. Hierbij valt ook 
aan Jona te denken. Kortom, de geweldsteksten represen-
teren Israëls confessie en we kunnen vragen of hier geen 
sprake is van een ‘ misunderstanding of Gods will for it 
conflicts with Gods relationship with all His creatures?’
Deze opvatting is rigoureus, terwijl de vraag naar God zo 
belangrijk is. Ogden gaat aan heel veel voorbij, zijn oplos-
sing is te simpel, maar zijn vraag doet ertoe.

Periferie
Heeft christelijk Nederland zich sindsdien naar de peri-
ferie laten manoeuvreren? Sommigen vinden dat en 
leggen de verklaring bij de toenemende macht van de 
katholieken en socialisten. Dat lijkt mij te makkelijk en 
alleen deels een verklaring. De protestanten hebben zelf 
ook water bij de wijn gedaan. Een deel van hen onder-
schrijft Abrahams Kuypers stelling: ‘er is geen duimbreed 
waarvan Christus niet zegt: mijn!’ niet meer. Daardoor 
laat men het gebeuren dat religie steeds meer uit het 
publieke leven wordt geweerd.
De liberale jihad die na D66 nu ook door de VVD en de 
Groep Wilders wordt aanhangen, wil onder meer het bij-
zonder onderwijs ondermijnen.
Het non-discriminatiebeginsel moet boven het recht op 
godsdienstvrijheid geplaatst worden, aldus het liberaal 
manifest van de VVD. Voorzitter Dales van de manifest-
commissie wil zelfs de onderwijsinspectie omvormen tot 
een Orwelliaanse denkpolitie. Zelfs het CDA, bij monde 
van minister Donner, zegt nu de kerken de wacht aan om 
zich niet met politiek te bemoeien als het gaat om bij-
voorbeeld asielzaken.

Noort
Heel anders gaat Noort te werk. Ook hij behandelt een 
reeks van teksten en geeft een fraai overzicht van de vele 
pogingen tot een verklaring (p.14-25). Vervolgens geeft 
hij aan dat binnen het OT ten aanzien van de ‘oorlogen 
des Heren’ een ontwikkeling te zien is. In Richteren 4 en 5 
komt JHWH als een krijgsman zijn volk te hulp. In 1 Sam. 
17 strijdt David tegen Goliat met de Naam van de HEER 
der heerscharen. En in een jonge tekst als 2 Kronieken 20 
is de rol van de mens in het gewapend conflict die van 
een gelovige zanger. Bij profeten als Micha komen we het 
beeld tegen dat het doel van de strijdende Heer is de
vernietiging van de strijdmiddelen en daarmee van de 

strijd (p.34).
Ook Noort geeft aan dat de teksten veel later geschreven 
zijn dan de tijd die ze beschrijven. Vanuit de ballingschap 
blikt men terug en interpreteert de geschiedenis.
Zo komen de verhalen in een ander dan een louter his-
torisch kader te staan. Zij verkondigen dat God het land 
schonk, maar ook dat door eigen onrecht de ballingschap 
een feit werd. ‘De verkondiging van JHWH als Heer van de 
strijd is een noodzakelijk element om Israel voorgoed te 
zeggen dat het niet op eigen kracht kan en mag
vertrouwen’ (p.44).
De grote kloof tussen historische werkelijkheid en latere 
theorie geeft niet de vrijheid om de geweldsteksten aan 
de fantasie van de schrijvers toe te dichten. De teksten 
geven een beeld van een God die de geschiedenis ingaat, ‘ 
die er zelfs zich niet voor schaamt een letterlijk tijdgebon-
den God te zijn’. (p.59) Daarom kan Noort spreken over 
‘woorden op de grens’.

Deze benadering is veelzeggend en nauwgezet. Met 
name de gedachte van een ontwikkeling is de moeite 
waard. Dat in die ontwikkeling mensen hun beelden ver-
anderen is helder, niettemin blijft de vraag naar God ook 
hier overeind.

Smelik 
Smelik schreef een prachtig boek met veel fijnzinnige 
exegeses, die eigenlijk niet samen te vatten zijn. Ook hij 
neemt zijn uitgangspunt in de ballingschap (p.79-113) en 
vergelijkt bovendien de verhalen met de oud-oosterse 
oorlogsideologieën. Dat maakt het spannend omdat de 
verschillen duidelijk worden. De teksten zijn dan ook niet 
door overwinnaars geschreven maar door slachtoffers. ‘ 
De wraak van een overwinnaar is niet dezelfde als die van 
een verliezer’ (p.210). Daarom in de Bijbel geen verheerlij-
king van het geweld maar nadruk op gerechtigheid. Van 
belang zijn een paar uitgangspunten. Allereerst is daar de 
verkiezing van Israël om te getuigen van Gods verkiezen-
de liefde en dat ten overstaan van de volken. En in nauwe 
samenhang daarmee is er de strijd tegen de afgoden. 
Vervolgens moet men bedenken dat de Bijbel een ‘ literair 
universum’ is (p.14, 212). Je moet je houden aan de regels 
die daar gelden. Smelik geeft met talloze voorbeelden 
aan dat er geweld is dat destructief werkt en daardoor 
kwaad is en geweld dat bevrijdend wordt ingezet. Dat het 
beeld van God hier ingaat tegen een abstrahering van 
God is evident. Er is dus geen alternatief, de teksten horen 
er helemaal bij. Zij wijzen erop dat God een persoonlijke 
God is met alle emoties die daarbij horen. 

Ik noem deze studie omdat hier een pleidooi wordt 
gehouden voor een dynamisch beeld van God. Ook al 
komt dit voor in een literair universum, Smelik schroomt 
niet te verwijzen naar de werkelijkheid van God.Als de 
kiezer het in Utrecht het laat afweten door onder de 

T h e m a S t u d i e



22
DenkWijzer - oktober 2005

opkomstdrempel van 30 procent te blijven, dan valt de 
beslissing in de raadzaal. Volgens de ChristenUnie fractie 
in Utrecht zou in dat geval de “bypassoperatie”, zoals ons 
raadslid Wim Rietkerk dit referendum noemt, misluk-
ken. Immers, waarschijnlijk is een meerderheid van de 
Utrechtse raad tegen forse uitbreiding van het aantal 
koopzondagen. Het referendum zou gebruikt worden 
door de VVD om toch de eigen punten te halen nu dat 
binnen de coalitie niet lukt. “Als het juiste orgaan niet 
meer werkt, dan worden er noodsprongen gemaakt”, 
aldus Rietkerk. 

De stem van slachtoffers en overlevenden
In dit deel vraag ik aandacht voor psalm 80. Hier horen 
wij een reflectie vanuit de tijd na de ballingschap. De 
smartelijke gevolgen van oorlog en geweld zijn met han-
den te tasten. Een lied dat in klacht en lof ‘vol heimwee 
stroomt’ zoals Waayman treffend opmerkt4 . Eerst de 
tekst in de vertaling van Gerhard en Van der Zeijde. 

Gebed  om herstel van Israël
Voor de koorleider. Op de wijze van ‘Leliën’ een getuigenis 
van Asaf. Een psalm.

2  Herder Israëls, hóór!
Gij die Jozef leidt als uw schapen,
Die troont op de cherubs, verschijn ons.
3  Voor Efraïm, Benjamin, Manasse,
Laat thans ontwaken uw kracht:
 Kom tot onze verlossing!
4  Breng gij, o God, ons de keer
In het licht van uw aanschijn bevrijding!

5  Heer, God der hemelse scharen,
Hoelang nog de wolk van uw gramschap
Over het gebed van uw volk?
6  Brood der tranen hebt gij het doen eten,
Hebt het tranen overvloedig doen drinken;
7  Nabuurvolken laat gij om ons twisten,
Onze vijanden lachen om ons.
8  God der hemelse scharen, breng gij ons de keer:
In het licht van uw aanschijn bevrijding!

9  Een wijnstok groef gij los uit Egypte,
Verdreef volken dat hij hier geplant werd:
10 De grond hebt gij voor hem bereid,
Toen heeft hij wortels gemaakt,
Hij heeft het land overdekt.
11 Zijn schaduw bedekte de bergen,
Zijn ranken de cederen Gods,
12 Tot de zee reikte hij met zijn takken,
Met zijn uitlopers tot de Rivier.
13 Waarom hebt gij geslecht zijn ommuring,
Dat elk die voorbij komt hem plundert
14 Het wilde zwijn aan hem vreet,

Het gedierte des velds aan hem knaagt?
15 God der hemelse scharen, o keer toch,
Zie neer uit de hemel, aanschouw het:
Hergeef hem uw zorg, deze wijnstok,
16 De loot die uw rechterhand plantte, 
De zoon die gij sterkte verleend hebt;
17 Die hem wilden verbranden als afval
Vergaan door uw dreigend gelaat.
18 Zij uw hand over deze uw gunsteling,
Het geslacht dat gij sterkte verleend hebt:
19 En nooit dwalen wij meer van u af.
Doe ons lèven- aanroepen uw naam.
20 Heer der hemelse scharen, breng gij ons de keer:
In het licht van uw aanschijn bevrijding!

Opbouw
Psalm 80 kent de diepte van het verleden en het verlan-
gen naar de toekomst. In deze psalm komen we de gehele 
geschiedenis van Israël tegen. De eerste strofe vs.2-4 is 
een gebed om de nabijheid van God wanneer naburige 
volken zich opmaken om het land onder de voet te lopen, 
rond 1020 voor Christus. God wordt aangesproken op zijn 
handelen bij de uittocht, ‘die Jozef weidt als een kudde’, 
en op zijn presentie bij de ark van het verbond, ‘die op de 
cherubs troont’. De tweede strofe vs.5-8 heeft tot object 
het rijk van Noord-Israël, de tranen die tot dagelijkse 
spijze werden en de rook van de verwoesting als teken 
van Gods toorn verwijzen naar de overheersing door de 
Assyriërs vanaf 722 voor Christus. Die twee beden werden 
opgenomen in de klacht van het volk en functioneerden 
in de liturgie. De priesters spraken de beden uit en het 
volk reageerde met het keervers vs.4, 8, en 20. Het keer-
vers was de verbinding met de beden en zorgde ervoor 
dat het lied bewaard bleef. Aan dit ene lied uit het noor-
den en gebruikt in de liturgie van het zuiden werd een 
tweede deel toegevoegd, vs.9-17, na de val van Juda en 
Jeruzalem in 587 voor Christus. Eerst, vs.9-12, is daar het 
beeld van de wijnstok. En dat beeld geeft hier de bloei van 
volk en land aan tijdens het koningschap van David en 
Salomo. Dan verandert het beeld van de wijnstok in een 
wijngaard, waarvan de muren zijn vernield, vs. 13-14. En 
dat is een beeld voor Jeruzalem dat door de Babyloniërs 
werd vernietigd. De bede in vs.15-17 is schrijnend, alle
herinneringen aan de verwoesting van de stad klinken 
mee. Zeer aangrijpend is het weten: wanneer Gij niet 
terugkeert, zijn wij verloren. Maar ook aan de balling-
schap in Babel kwam een eind. Ballingen keerden terug 
naar huis, de tempel werd herbouwd, maar er kwam geen 
herstel van het koningschap. Het volk droomde van dit 
herstel waarin een Messiaanse vorst, gezeten aan de rech-
terhand van JHWH zijn volk zou bevrijden, voorgoed. Dan 
klinkt weer het keervers.  

Het keervers
Het keervers heeft een eigen karakter dat goed past bij 
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de verschillende beden uit de psalm. In dit vers is sprake 
van een aanroeping van de HEER der heerscharen, waarin 
gevraagd wordt om ‘herstel’, dan wel ‘terugkeer’. We kun-
nen de uitdrukking ‘Herstel ons’ evengoed vertalen met 
‘laat ons terugkeren’. Die dubbelheid geeft exact aan 
waarom het gaat in de psalm. Herstel is immers niet een 
passief gebeuren, het vraagt om een terugkeer naar de 
bron van waaruit het leven gevierd en geleefd wordt. 
Daarom is het zoveel zeggend dat in dit keervers sprake 
is van ‘doe uw aanschijn lichten’. Wat moeten de terug-
gekeerde ballingen zonder dit aanschijn? Daarom staat er 
in vers 17: ‘door uw dreigende aanblik gaan zij te gronde’. 
Het perspectief heet in dit keervers, ‘opdat wij verlost 
worden’, dan wel ‘en wij zijn bevrijd! ’ Beide vertalingen 
geven aan dat deze God in het oplichten van zijn aange-
zicht bevrijdend optreedt.
Ik verwijs naar deze psalm omdat het gebed om herstel 
een fundamentele notie is wanneer de bijbelteksten over 
het verwerken van geweld spreken. Mensen vragen om 
een genadig aanschijn opdat zij verder kunnen. Deze 
notie van de inkeer en de boete is uniek in het oude
oosten en helpt ons om tot slot enige gedachten te
formuleren ten aanzien van de relatie tussen God en 
mens als het gaat om de zogeheten ‘ geweldsteksten’.

Overwegingen 
1.  In de Bijbel wordt het gegeven dat er oorlogen   
gevoerd worden stilzwijgend als inherent aan het   
menselijk bestaan aanvaard. Mensen voeren oorlogen.  
Dat neemt niet weg dat er wel kritische momenten zijn in 
de teksten. Bijvoorbeeld voor de oorlog begint het
aanbieden van vrede, het sparen van vruchtbomen, of 
een zeker mededogen met vrouwen en kinderen (Vgl.
Deut.20). Van belang is  vervolgens dat er veel kritiek is op 
´moderne´ bewapening. Israël mag geen vertrouwen
vestigen op paarden en wagens (Vgl.Joz.11: 6-9), de koning 
mag ze niet bezitten. Maar over het geheel genomen kun 
je er geen systeem van een ‘rechtvaardige oorlog’ aan   
ontlenen5.  
2.  In de reflectie van de slachtoffers komt naar voren dat 
er een verband is tussen de weg van de koningen en het 
volk enerzijds en de wegvoering in ballingschap
anderzijds. Dat maakt de weeklacht niet minder,  maar 
intensiever.
3.  Over de attitude die christenen aan de dag leggen  
in hun staan in onze wereld vol van geweld een enkele 
opmerking. Paulus schrijft over de overheid in Romeinen 
13 dat zij door God gesteld is. Daarmee is de overheid 
gerelativeerd en ontdaan van elk absolutisme. Christenen 
dienen de overheid door te leven vanuit Christus´ kruis 
en opstanding. Zo ´overwinnen zij het kwade door 
het goede´6.  Paulus gaat ervan uit dat de overheid als 
institutie Gods haar dienst aan gerechtigheid en vrede, 
waarvoor zij gegeven is, op zich neemt7.  De dienst der 
gemeente is dan een werk der dankbaarheid waarvoor zij 

lof ontvangt, ook van de overheid. 
4.  Van groot belang is de overtuiging die in de teksten 
van het Oude en Nieuwe Testament opklinkt dat God in 
zijn almacht en wijsheid de wereld leidt en bestuurt. Ik 
hecht zelf erg aan deze grondovertuiging. Door de ver-
warring van de mensen heen regeert God onze wereld. 
Dit is een geloofsovertuiging en juist die overtuiging doet 
de slachtoffers Gods regering erkennen, maar is evenzeer 
een bron van intense vragen en groot verdriet, ´hoelang 
nog HEER?´ 
5.  Tot slot de vraag van het begin. Welk beeld van God 
bemiddelen de teksten? Er zijn een paar opvallende 
momenten. Allereerst blijkt God partij te kiezen, te oorde-
len en gericht te houden. En dat alles met een volledige 
inzet, dus uiterst dynamisch. Vervolgens is daar een kant 
die hier contrair aan is. God laat de geschiedenis ook 
geschieden, in die zin dat Hij niet ingrijpt, kwaad op zijn 
beloop laat met alle gevolgen van dien. Een aantal malen 
is hoor je dat Hij zijn aangezicht ´in een ogenblik van 
toorn´ verbergt (vgl.Jesaja 54) . Zeker duidt dit op pas-
sie, maar ook op passiviteit, zijn hand rust en de mensen 
gaan hun gang. In de Klaagliederen staan dan ook de ver-
bijsterende woorden, ´niet van harte verdrukt en bedroeft 
Hij de mensenkinderen´ (Klaagliederen 3: 33). In de derde 
plaats is het goed om te wijzen op het eschatologisch 
moment in het Godsbeeld. De woorden van de profeten 
met het visioen van het rijk waar de oorlog niet meer 
geleerd wordt en de gestalte van Jezus Christus in zijn 
kruis, opstanding en intercessio bij de Vader, helpen ons 
om in deze ´nog niet verloste´8 wereld te doen wat ons te 
doen staat, ook wanneer wij soldaten uitzenden om tus-
sen strijdende partijen te staan om een glimp van vrede 
en recht te bewerken.
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Het is opmerkelijk welke verwachtingen er in 2000 bij de vast-
stelling van het prostitutiebeleid heersten. Het Zwolse college 
van B&W bijvoorbeeld verwachtte dat het aantal seksinrichtin-
gen zou gaan toenemen op het moment dat het bordeelverbod 
werd opgeheven en dat de prostitutiebranche daarmee uit de 
illegaliteit zou treden. Mede daarom werd er een maximum-
stelsel van tien vergunningen vastgesteld. De bestaande situa-
tie werd met dit besluit geformaliseerd. Het argument van ‘een 
zeker evenwicht tussen vraag en aanbod’ speelde bij dit besluit 
een belangrijke rol. Uit deze verwachtingen blijkt het enorme 
vertrouwen dat de prostitutiebranche ‘gezond gemaakt’ zou 
kunnen worden en dat er genoeg vrouwen zouden zijn die vrij-
willig aan ‘de vraag’ naar betaalde seks konden voldoen.

Evaluatie in Tweede Kamer
In het najaar van 2004 is het prostitutiebeleid in de Tweede 
Kamer geëvalueerd en zijn er aanvullende maatregelen geno-
men voor het bereiken van de doelstellingen die bij de ophef-
fing van het algemeen bordeelverbod waren gesteld.
Met name de volgende knelpunten werden gesignaleerd:
- lokale verschillen in het vastgestelde prostitutiebeleid met als 
gevolg: ‘Vuil water stroomt naar het laagste punt’;
-onduidelijkheid over de bestuurlijke handhaving in zijn alge-
meenheid: wie doet wat?
- (on)mogelijkheid bestuurlijke handhaving in verborgen en 
niet-locatiegebonden sectoren van de prostitutie (o.a. escort-
branche);
-verschuiving van legale naar illegale branche;

- gebrek aan doorstroom van exploitanten in de branche;
- arbeidsrelaties binnen de prostitutiebranche zijn onduide-
lijk vormgegeven;
-beëindiging werkzaamheden wordt bemoeilijkt door het 
ontbreken van voorzieningen;
- positie van prostituees is onvoldoende sterk om elke vorm 
van dwang of manipulatie uit te sluiten; 
- gezondheidsrisico’s;
- het imago van de prostitutiebranche is slecht;
- onzichtbaarheid en onvindbaarheid bij opsporing en vervol-
ging;
- gebrek aan opsporingsinformatie;
- gebrek aan aandacht voor slachtoffers van mensenhandel;
- beperkte capaciteit opsporing en vervolging;
- gebrek aan informatie.

Kort samengevat komen de maatregelen en oplossingsrich-
tingen vanuit de Tweede Kamer hierop neer:
- meer uniformiteit in het gemeentelijk prostitutiebeleid 
door modellen en handhavingsarrangementen toe te passen;
- verbetering bestuurlijke handhaving (uitbreiden project 
Handhaven Op Niveau);
- landelijk register voor escortvergunningen;
- verduidelijking rol bestuur en politie in het toezicht houden;
- loondoorbetaling bij ziekte, sociale zekerheid en uitstap-
programma’s;
- subsidieregeling emancipatieprojecten;
- preventie, verbetering test- en behandelvoorzieningen;

Tijd om uit te stappen!
Door drs. E.E. (Esmé) Wiegman-van Meppelen Scheppink, gemeenteraadslid in Zwolle

In het jaar 2000 is het bordeelverbod in Nederland opgeheven. Op dit moment vinden op allerlei 

bestuurlijke niveaus evaluaties van het prostitutiebeleid plaats. In het najaar van 2004 is het

prostitutiebeleid in de Tweede Kamer geëvalueerd. In 2005 zal in een groot aantal gemeenten het

prostitutiebeleid geëvalueerd worden. 

Hoewel de situatie in elke gemeente weer verschillend is, blijken er wel grote overeenkomsten te 

bestaan in gesignaleerde knelpunten en schaduwzijden van het beleid. 

De hygiëne in legale prostitutiebedrijven is als het goed is verbeterd, de brandveiligheid in bordelen zou 

op orde moeten zijn, maar aan daadwerkelijke aandacht voor de prostituees zelf heeft het ontbroken. 

Een groot deel van de prostitutiebranche is in de illegaliteit ‘verdwenen’.

Het prostitutiebeleid na de opheffing van het bordeelverbod

L o k a l i t e i t e n
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- vergroten van aangiftebereidheid (anonimiteit en vertrou-
wen slachtoffer) en het bieden van perspectief;
- grotere inzet van andere actoren/ketenpartners in aanslui-
ting op politietaak;
- landelijk dekkend netwerk van regionale steunpunten.

In het Plan van aanpak ordening & bescherming prostitutie-
sector dat besproken is in de Tweede Kamer wordt de vol-
gende conclusie getrokken: ‘De prostitutie is geen ‘normale’ 
branche. Prostitutie is ook geen ‘gewoon’ werk, al is het maar 
omdat het zo rechtstreeks raakt aan de lichamelijke en psy-
chische integriteit van mensen. Maar het is wel een vorm 
van werk die met de opheffing van het bordeelverbod en de 
daarbij gestelde doelen nadrukkelijk onderwerp van beleid is 
geworden. In dat beleid moet dus consequent als uitgangs-
punt worden genomen, dat prostitutie een vorm van arbeid 
is, maar tegelijkertijd moet rekening worden gehouden met 
het bijzondere karakter van het werk en de bijzondere positie 
van de werkers.’
In deze conclusie proef je de krampachtigheid om koste wat 
het kost de gestelde doelen te bereiken en van het uitgangs-
punt uit te blijven gaan dat prostitutie een vorm van arbeid 
is, terwijl tegelijk wordt erkend dat van ‘gewone’ arbeid geen 
sprake kan zijn.

Hoewel geconstateerd wordt dat er behoefte is aan een lan-
delijk dekkend netwerk van regionale steunpunten, en dat de 
positie van prostituees verbeterd dient te worden, gaat die 
constatering niet gepaard met doeltreffende maatregelen 
en subsidies om dat te realiseren. De Rode Draad (zelforga-
nisatie voor prostituees) blijkt in werkelijkheid nog slechts 
als een los eindje te kunnen functioneren. De subsidie die in 
december 2004 vrij kwam, is net toereikend om een mede-
werker halve dagen te laten werken. De subsidie is gegeven 
onder de conditie dat men de belangenbehartiging terzijde 
zet en zich slechts richt op voorlichting aan de prostituees. De 
Mr. A. de Graafstichting (Instituut voor prostitutievraagstuk-
ken) zag zich vanwege geldgebrek genoodzaakt te stoppen. 
De Vereniging Vakwerk bestaat alleen in naam. Deze vakbond 
die op initiatief van de Rode Draad en onder de FNV-vleugel 
van de grond kwam heeft onvoldoende eigen inkomsten om 
in zelfstandigheid te (blijven) bestaan. De FNV stopt er geen 
financiën in en de overheid evenmin, want een vakbond 
wordt nu eenmaal niet gesubsidieerd. 
(Ideële) stichtingen die zich richten op hulpverlening en het 
aanbieden van uitstapprogramma’s zijn vaak grotendeels 
aangewezen op giften en vrijwillige inzet.
GGD’s en Vrouwenopvanginstellingen worstelen met
capaciteits- en tijdgebrek om de juiste zorg en opvang te 
kunnen verlenen aan (uitstappende) prostituees.

Manifest ChristenUnie
Ter voorbereiding op het debat in de Tweede Kamer heeft 
de (landelijke) ChristenUnie het initiatief genomen om een 
rondetafelgesprek te organiseren met een aantal instellingen 

L o k a l i t e i t e n
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voor hulpverlening aan prostituees. Vervolgens is een mani-
fest opgesteld waarin een korte analyse van de trends en de 
effecten van de huidige praktijk en het nieuw ingezette pros-
titutiebeleid is opgenomen. Daarnaast bevat het manifest 
aanbevelingen voor beleidswijzigingen.

De verschillende hulpinstanties signaleren de volgende knel-
punten:

- de minimumleeftijd: de leeftijdsgrens van 18 jaar maakt het 
moeilijk jeugdprostitutie effectief tegen te gaan.
- Structurele voorlichtings- en preventieactiviteiten op scho-
len worden niet consequent/te weinig uitgevoerd.
- Vrijwilligheid: de vraag wat de overheid precies verstaat 
onder ‘vrijwillige arbeid’ verdient een heel precies antwoord, 
omdat dit een centraal aspect vormt in het arbeidscontract. 
Veel vrouwen hebben geen keuze; zij zijn slachtoffer van tra-
gische omstandigheden, misbruik of vrouwenhandel.
- Expertisecentrum: het is van belang dat structureel een 
expertisecentrum in stand wordt gehouden dat dient als 
een centraal coördinatiepunt, om te voorkomen dat het 
wiel steeds opnieuw moet worden uitgevonden door de 
Nederlandse gemeenten.
- Protocol 13: aandacht voor dit project voor minderjarige 
prostituees. Het plaatsen van meiden in een gesloten jeugd-
inrichting is een noodsprong, en geen punt dat landelijk 
nagevolgd moet worden. Veel beter is het speciale opvang 
te bieden voor deze doelgroep in plaats van de meiden te 
criminaliseren door hen in inrichtingen te zetten waar ook de 
loverboys (de daders) zitten!
- Behoefte aan een Red light alarm: de mogelijkheden van 
prostituees of slachtoffers van Loverboys om contact te zoe-
ken met hulpverleners, moet op een zo laagdrempelig moge-
lijke manier worden vormgegeven.
- Uitvoering prostitutiebeleid op lokaal niveau: er moet dui-
delijk gemaakt worden wie het uitvoerende beleid op lokaal 
niveau coördineert en controleert. De verantwoordelijkheid 
van het gemeentebestuur in het kader van bestuurlijke 
handhaving loopt vaak niet synchroon met bijvoorbeeld de 
politie en justitie (strafrechterlijke handhaving). Daarnaast 
hebben ook arbeidsinspectie, belastinginspectie en sociaal 
rechercheurs een eigen verantwoordelijkheid.

Het idee van een Red light alarm heeft een toezegging
gekregen van de minister. Dit idee zal onderzocht worden of 
en hoe dit in de praktijk uitgevoerd kan worden. 
De aanbeveling om de minimum leeftijd op te schroeven van 
18 naar 21 jaar, strandt op algemene juridische argumenten 
en regels m.b.t. meerderjarigheid. Het is de consequentie van 
de legalisatie. 
Het strafbaar stellen van klanten van illegale prostituees 
kan op een meerderheid in de Tweede Kamer rekenen. Het 
plan van aanpak schakelt de klant al in bij de signalering 
van illegaliteit. Veel hulporganisaties hebben hier echter wel 
vraagtekens bij, omdat het klantcontact de enige weg naar 
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de buitenwereld is. Minister Donner heeft toegezegd dit punt 
nader uit te zoeken.
Het modelcontract wordt, als het klaar is, naar de Tweede 
Kamer gestuurd. Er zal over dit modelcontract nog worden 
overlegd. De zogenaamde vrijwilligheid zal hier zeker aan de 
orde komen.
Enkele maanden geleden is door de Tweede Kamer navraag 
gedaan of werkloze prostituees, die zijn uitgestapt, ook ver-
vangend werk in de bordelen mogen weigeren, wat volgens 
de ChristenUnie en de organisaties wel zo logisch is. Minister 
De Geus heeft aangegeven dat werk in de prostitutie aan een 
werkzoekende als ‘passend werk’ kan worden aangeboden. 
De minister denkt dan aan mensen die eerder in de prosti-
tutie zaten en ‘die tegen het werk geen dusdanige bewaren 
hebben van lichamelijke, geestelijke of sociale aard’. Het UWV 
(Uitvoering werknemersverzekeringen) kan deze mensen 
eventueel doorverwijzen naar een baan in de prostitutie. 
Volgens De Geus zal het ‘gelet op de aard van het betreffende 
werk in het algemeen wel eerder voorkomen dat de aanvaar-
ding niet van de betrokkenen te vergen is dan bij arbeid van 
meer maatschappelijk geaccepteerde aard’. Het UWV zal bij 
de beoordeling van de vraag of dit werk passend is, ‘extra 
zorgvuldigheid aan de dag leggen’.
Verder zal minister Donner op aandrang van de Kamer meer 
aandacht besteden aan nevenverschijnselen van prostitutie 
en commerciële seks, zoals o.a. chatboxen (op internet) waar 
minderjarigen bij betrokken kunnen zijn. Ook de seksualise-
ring van de samenleving als zodanig zal door Justitie onder-
zocht worden. 
Tenslotte zal met name nog protocol 13 onder de aandacht 
gebracht worden en daarbij expliciet verwezen worden naar 
het manifest.

Aanbevelingen voor gemeentelijk beleid
Voor veel knelpunten geldt dat er landelijke oplossingen, 
eventueel wetswijzigingen en financiën moeten komen 
om op gemeentelijk niveau knelpunten en witte vlekken 
te kunnen aanpakken. 
De grote uitdaging is om als ChristenUnie op gemeente-
lijk niveau datgene te doen wat binnen de mogelijkheden 
ligt om knelpunten op te lossen, eventueel in gezamen-
lijkheid met andere gemeenten in de regio. Denk daarbij 
aan de gemeenten waarmee de politieteams verbonden 
zijn.
Voor de gemeentelijke overheid (eventueel in samenwer-
king met andere gemeenten) is een voorwaardenschep-
pende rol weggelegd. Uitvoerende taken zouden door 
partners in het veld opgepakt moeten worden.

De situatie per gemeente is natuurlijk verschillend. Over 
het algemeen zouden wel de volgende aandachtsgebie-
den genoemd kunnen worden:

1. Afspraken m.b.t. het handhavingsbeleid
Het maken van afspraken met betrekking tot het handha-

vingsbeleid heeft alles te maken met de kerntakendiscus-
sie tussen gemeente en politie. Uitgangspunt zou moeten 
zijn dat er duidelijkheid en evenwicht is in de verschil-
lende takenpakketten van gemeente en politie. Een ander 
uitgangspunt is dat het beleid sluitend moet zijn.
Speerpunten:
- uitvoering van het project Handhaven Op Niveau. Zoveel 
mogelijk aansluiten bij en overnemen van de landelijke 
best practices;
- toepassing van de wet BIBOB;
- aanpak escortbranche (er is een wetswijziging nodig 
om escortbedrijven vergunningplichtig te maken, maar 
ook op andere manieren kan deze branche in de tang 
genomen worden – door bijvoorbeeld escortbedrijven via 
advertenties op te sporen);
- een sluitende aanpak vraagt wellicht om een uitbrei-
ding aan capaciteit van politie.

2. Aanpak Loverboys
In veel gemeenten heeft de loverboy-problematiek in de 
afgelopen jaren bijzondere aandacht gekregen. Het is 
belangrijk dat de aandacht voor deze specifieke proble-
matiek niet verslapt, ook niet als tijdelijke subsidiemaat-
regelen stoppen. Het blijft van belang de preventie en 
voorlichting voort te zetten. Kennis en ervaring van de 
afgelopen jaren moeten goed bewaard blijven. De aanpak 
van loverboys zou meer in de repressieve sfeer moeten 
worden getrokken. Nu is het vaak zo dat de aanpak van 
loverboys een bijzonder element binnen het jeugdbeleid 
is. 
Daarnaast zou dezelfde aandacht die er nu is voor de 
hulpverlening en opvang aan slachtoffers van loverboys 
uitgebreid moeten worden naar de totale groep aan 
prostituees die (min of meer) onvrijwillig in de prostitutie 
werkzaam zijn.

3. Intensivering voorlichting en preventie
De huidige preventie en voorlichting vindt vooral op het 
gebied van loverboy-praktijken plaats, waarbij minderja-
rigen, docenten en ouders benaderd worden.
Andere vormen van preventie en voorlichting vinden niet 
of nauwelijks plaats. Te denken valt aan algemene voor-
lichting voor (volwassen) vrouwen. Ook onder meerder-
jarigen zijn risicogroepen te vinden. De prostituees zelf 
blijken vaak slecht op de hoogte te zijn van hun rechten 
en uitstapmogelijkheden

4. Uitbreiding gezondheidszorg 
De GGD zou meer tijd en middelen beschikbaar moeten 
krijgen om de nodige gezondheidszorg aan prostituees 
te kunnen verlenen. Naast de reguliere vaccinaties zou er 
meer aandacht moeten worden besteed aan lichamelijk 
onderzoek, (geestelijke) gezondheidsklachten en risico’s. 
Een (regionaal opgezette) polikliniek vormt daarin een 
belangrijk onderdeel. 
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Het landelijk bekend geworden geval van TBC-besmet-
ting door prostitutiebezoek toont aan dat aandacht voor 
gezondheidsrisico’s bij klanten niet buiten beschouwing 
mag blijven.

5. Opzetten (regionaal) steunpunt en (regionale) hulpver-
lening
De mogelijkheden van prostituees om contact te zoeken 
met hulpverleners moet op een zo laagdrempelig moge-
lijke manier worden vormgegeven. Een (regionaal) steun-
punt zou een luisterend oor moeten bieden, kennis en 
informatie beschikbaar kunnen stellen, en doorverwijzen 
naar passende hulpverleningsinstanties. Voorbeelden van 
goede initiatieven om over te nemen/bij aan te sluiten:
- Prostitutie Maatschappelijk Werk in Rotterdam: PMW 
zoekt door middel van veldwerk jongens, meisjes en 
vrouwen in de prostitutie op en doet hen waar mogelijk 
een hulpverleningsaanbod. Daarnaast biedt PMW des-
kundigheidsbevordering van hulpverleners, politie en 
andere betrokkenen op het gebied van signalering en 
doorverwijzing. (Drie specifieke onderdelen zijn: preven-
tie, resocialisatietrajecten en deelname aan het Netwerk 
Mensenhandel Rotterdam-Rijnmond)
- Stichting De Haven in Den Haag: vanuit christelijke 
inspiratie aandacht voor persoonlijke nood van prostitu-
ees en praktische hulp o.a. bij de wens tot uittreden.
- Het Scharlaken Koord: vooral in Amsterdam actief en 
biedt o.a. hulpverlening aan prostituees. In Deventer is 
ook een kleine tak van deze christelijke organisatie actief.
- Asja Leeuwarden: een opvangvoorziening voor meisjes 
en jonge vrouwen die de (gedwongen) prostitutie wil-
len verlaten. Asja biedt minimaal drie en maximaal zes 
maanden opvang en begeleiding. De hulpverlening is 
gericht op de toekomst en biedt ook de mogelijkheid tot 
nazorg.

6. Ruimte bieden aan laagdrempelige initiatieven
In verschillende steden zijn ‘van onderaf’ initiati even 
opgekomen door (kerkelijke) organisaties en/of vrijwilli-
gers om prostituees te bezoeken of te ontvangen in zoge-
naamde ‘huiskamerprojecten’. Dit soort initiatieven bie-
den op een laagdrempelige manier vaak een luisterend 
oor en vormen voor prostituees een contactpunt met de 
‘buitenwereld’. De ChristenUnie zou op lokaal niveau een 
stimulerende rol kunnen spelen om dit soort initiatieven 
mee te helpen te realiseren door gemeentelijk draagvlak 
te zoeken en eventuele gemeentelijke subsidies te geven.

7. Wijzigen maximumstelsel en vergunningverlening
Vanuit haar principiële uitgangspunten geredeneerd, zou 
de ChristenUnie het liefste een nul-optie willen toepas-
sen bij de vergunningverlening aan prostitutiebedrijven. 
Bij de evaluatie en het opnieuw vaststellen van een pros-
titutiebeleid zou de ChristenUnie het echter niet slechts 
moeten laten bij het simpelweg uitspreken van de wens 

tot een nul-optie. 
Door enerzijds in te zetten op een sterk handhavingsbeleid 
en anderzijds op een goed hulpverleningstraject en goede 
voorlichting valt meer te bereiken en terug te dringen dan 
slechts een afkeurend oordeel te vellen over het gevoerde 
beleid.

Tijdens mijn onderzoek naar het Zwolse prostitutiebeleid 
sprak ik met een Zwolse bordeelhouder. Hij was verbaasd 
dat juist de ChristenUnie dit onderwerp oppakte en contact 
met hem zocht, terwijl de ‘grote voorvechters’ van de ophef-
fing van het bordeelverbod, namelijk PvdA, D66 en VVD het 
lieten afweten. Hij had eerder déze partijen aan zijn deur 
verwacht.
De man verhuurt ‘kamers’ en de zaken liepen niet zo goed, 
omdat het moeilijk concurreren is met de illegaliteit. Hij 
had zijn zaken keurig op orde: een kamer had hij moeten 
afstaan voor een veilige brandroute en de GGD controleerde 
geregeld de toiletten op hygiëne. Geen mens had echter in 
de afgelopen jaren aan de ‘kamerhuurders’ gevraagd of ze 
daar nu echt vrijwillig ‘werkten’ en of ze niet liever zouden 
willen uitstappen …

Bronnen
- Startnotitie prostitutiebeleid, Zwolle, 14-02-2000.
- Prostitutiebeleid in Zwolle, Zwolle, 10 augustus 2000.
- B&W-voorstel Prostitutiebeleid, vaststelling nadere regels, 
Zwolle, 26-07-2000.
- B&W-voorstel Prostitutiebeleid, vaststelling nadere regels, 
Zwolle, 24-10-2000.
- Manifest: Red Light Alarm. Een kritische beschouwing 
van het Plan van aanpak prostitutiebeleid, opgesteld door 
een elftal hulpinstellingen voor prostituees. Amsterdam, 
december 2004
- Munitie tegen prostitutie. Zwolle, notitie GPV-fractie, 
2000.
- Plan van aanpak ordening & bescherming prostitutiesec-
tor, Den Haag, Tweede Kamer, juni 2004.
- Stoppen. Wegwijzer voor uittredende prostitué(e)s 
en dan …Rotterdam, Stichting Humanitas, Prostitutie 
Maatschappelijk Werk.
- Websites Handhaven op Niveau, de Rode Draad, het 
Scharlaken Koord

De Zwolse ChristenUnie-fractie heeft met het oog op de 
evaluatie van het Zwolse prostitutiebeleid in het najaar van 
2005 een notitie opgesteld, waarin na een kleine analyse 
van het huidige prostitutiebeleid aanbevelingen worden 
gedaan voor een beleid na 2005.
De notitie is op te vragen bij Esmé Wiegman, 
e.wiegman@wolmail.nl, tel. 038 421 44 21 

L o k a l i t e i t e n
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Enkel gebonden aan vergunningen, zijn vervoerplannen 
een last zonder opbrengsten. Echter, als mobiliteitsma-
nagement en locatiekeuze methodes zijn om kosten te 
verlagen, doen bedrijven dat voor zelf!  En nijverig bespa-
ren we kosten èn onze leefomgeving.

Een voorbeeld
Aan het Nationale park “De Utrechtse Heuvelrug” ligt 
het oude industriegebied Remmerden. Er ligt slechts een 
weiland tussen, alwaar een bouwmarkt zich wil vestigen. 
De klantenkring zit voor tweederde in Veenendaal, dat 
aan de andere kant van de heuvelrug ligt. De weg, dwars 
door het nationale park, zal een stuk drukker worden. 
Bovendien zal de bouwmarkt, vanwege de goedkope ves-
tiging, sterk gaan concurreren ten koste van bouwmark-
ten in Veenendaal zelf. Zo werkt afwenteling! Wie betaalt 
nu zijn bereikbaarheid? 
Als de afwentelende bouwmarkt echter ook maatschap-
pelijke kosten moet betalen, beschermt dat bouwmark-
ten in Veenendaal. De omgeving blijft intact en extra 
kosten, vanwege mobiliteit, besparen we.  

Kosten lopen op
Het voorbeeld laat zien dat, zodra één bedrijf een deel van 
zijn kosten afwentelt, de concurrentie moet volgen. Wat 
bedrijfskosten waren, worden maatschappelijke kosten. 
Deze kosten worden niet meer geremd voor bedrijfsre-
sultaat en nemen toe. Wat is het gevolg? Een lastenver-
zwaring, wat onze internationale concurrentiepositie 
aantast. 
Voorbeelden van afwenteling zagen we al eerder bij 
milieu, veiligheid en onderhoud, en is eigen aan de ‘vrije 
markt’. Want een branddeur vrijhouden kost ruimte, ach-
terstallig onderhoud ontdek je pas na jaren, het lozen van 
vuil was goedkoper en residuen op groenten zien klanten 

niet. Toch blijven de kosten voor de medemens: levens bij 
brand, hogere onderhoudskosten en bij milieu: gezond-
heid en waardigheid worden geschaad.
Wie zit er nu te wachten op bedrijven die uiteindelijk 
meer kosten dan ze opleveren?

Concurrentie
De kosten voor distributie worden lager als chauffeurs 
meer goederen per uur vervoeren (volle vrachtwagens) 
en de detailhandel geen opslag van goederen nodig heeft 
(veel omzet). Dat kan als de klanten naar minder, maar 
grotere winkels komen. Ook is bouwgrond goedkoper 
op ‘afgelegen’ locaties evenals nieuwbouw in de open 
ruimte. 
Door een gedeelte van hun opbrengsten in aanbiedingen 
om te zetten, lokken deze winkels klanten. Zij betalen de 
tol door extra reistijd. Wat burgers proberen ‘op te lossen’ 
door met de auto te gaan. Met het gevolg: reiskosten en 
gebondenheid aan die auto. De overheid krijgt ook meer 
kosten door meer en zwaardere infrastructuur en uiteen-
gelegde bebouwing.  En ook de kosten voor het openbaar 
vervoer nemen ermee toe.
De prijs voor een geschonden leefomgeving?

Eigen verantwoordelijkheid?
Uiteindelijk wentelen we onze kosten af op degene die 
zich niet kan verdedigen: de armen en het milieu. Hieraan 
meedoen heet tegenwoordig: eigen verantwoordelijk-
heid.  Vanuit de Bijbel weten we dat God de mensen 
eigen verantwoordelijkheid gaf voor hun medemens en 
Zijn schepping. Omgekeerde werkelijkheid?

Bovenstaande problemen zijn het gevolg van regelingen 
die verkeerd gedrag belonen. Het is een taak voor de 
overheid om die regelingen zo te maken dat het mogelijk 
is c.q. het lonend is om de oorspronkelijke eigen verant-
woordelijkheid te nemen.

Intermezzo
Wie iets doet dat voor de maatschappij goed of winstge-
vend is, zal daar op de een of andere manier voor beloond 
moeten worden. In de huidige omstandigheden is het 
veelal omgekeerd: de overheden moeten maar de proble-
men oplossen die we met z’n allen produceren. 
Een voorbeeld: 
Parkeren in woonwijken vergt veel ruimte. Ruimte die 

Mobiliteit,
wiens verantwoording?

Door Johan S. Overvest ( johan@verkeerenleefomgeving.nl -  www.verkeerenleefomgeving.nl)

De mobiliteit neemt toe en de open ruimte neemt af.

Een gevolg van steeds verder uiteen gelegde verstedelijking.

Hoewel files toenemen, vergen mega complexen nog meer verkeer. 

Wie betaalt hun bereikbaarheid? Zijn publiekstrekkers niet mede
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eerst ten koste gaat van groen en speelruimte in de buur-
ten. Ruimte die bovendien geld kost vanwege de meerde-
re infrastructuur (boven- en ondergronds). Ruimtewinst 
kan worden gehaald door minder autobezit. Maar waar 
worden huishoudens  zonder auto hiervoor beloond? 
Omgekeerd: van de gemeentes wordt geëist dat zij faci-
literen, zonder daarvoor geld te vragen. Dus komt het uit 
de algemene middelen en zo betaalt iedereen mee aan 
de tweede en derde auto per huishouden. Willen we pro-
blemen en kosten verminderen dan moeten we gewenst 
gedrag belonen. Want cultuur is het gedrag dat beloond 
wordt. 

Locatiegebonden 1-2-tje
Met de huidige regelingen en technieken loont afwentel-
ing. Daarom stel ik u de locatiegebonden  bijdrage voor. 
Een methode om te komen tot een gezonde competities-
trijd bij verkeer en ruimte.
Deze regeling gaat de verkeerskosten, net als de ruimte, 
ordenen. De belastingdienst heft een locatiegebonden 
bijdrage. De inkomsten vloeien via een fonds ‘belast-
ingverlaging’ weer terug naar het bedrijfsleven. Een één-
tweetje is een voetbalterm voor het over en weer schieten 
van de bal, om spelvoordeel te behalen. Ook het locatiege-
bonden 1-2-tje geeft voordelen: 
- Bedrijfsbelang en belangen voor de samenleving gaan 
weer gelijk op.
- Gemeenten ontvangen minder aanvragen met een 
dilemma.  
- Bedrijven gevestigd op gewenste locaties worden
beschermd tegen ‘weidewinkels’. 
- Burgers houden vrijheid (fietsbare afstanden en o.v.-
bereikbaar)
- En de markt kan haar werk doen om de overall kosten te 
verlagen!
De kosten voor de schaalvergroting berekenen we door 
aan de veroorzaker, door het vragen van een bijdrage in 
de kosten. Het  locatiegebonden 1-2-tje is daarmee een 
marktconform middel om het subsidiëren van schaalver-
groting stop te zetten. Let wel: doordat de kosten voor de 
samenleving als geheel minder worden, bewerkt het loca-
tiegebonden 1-2-tje een lastenverlichting! 

Bepaling hoogte 1-2-tje
De hoogte hangt af van de locatie.  Deze is hoger wanneer 
de locatie: 
- minder geschikt is vanuit de samenleving gezien. Zoals 
weidewinkels. Op deze wijze vestigen bedrijven zich 
makkelijker in stadscentra, stationslocaties en
industriegebieden, dan naast natuurgebieden.
- ongewenste stromen van verkeer aantrekt. Zoals auto- 
en vrachtverkeer door natuurgebieden en woonwijken.
- minder intensief gebruikt wordt. Want dat vergt 
schaarse ruimte.
- beter ontsloten is. Een groter verzorgingsgebied van 

bedrijven zorgt voor het maken van meer kilometers. 
Klanten van ver betekenen meer verkeer en daarmee 
kosten voor overheid en maatschappij. Als bedrijven dat 
toch nodig vinden staan tegenover de grotere onkosten 
ook grotere  inkomsten.
- een slechtere modal split bewerkstelligt. Wanneer per-
soneel en bezoekers overwegend per auto de vestiging 
bereiken kost dat veel dure infra en belast dat natuur en 
milieu. Anderzijds: komen de werknemers per fiets, dan 
zijn kosten lager, waar ook werkgevers in mee mogen 
delen!

Bedenkingen
De pijn van deze regeling zit natuurlijk in de
verandering. Voor bepaalde bedrijven is dat nadelig, 
omdat ze nu nog kosten kunnen afwentelen.
Het veranderingsproces is dan ook een investering. 
Daarvoor moet geld voor worden vrijgemaakt, maar 
levert ook banen op.  Ook is aandacht nodig hoe om te 
gaan met kleine gespecialiseerde regionale winkeltjes en 
met internetwinkels.  Kortom: het locatiegebonden 1-2-tje 
is geen wondermiddel. Maar wel een manier om velen 
mee te laten werken het probleem te verkleinen.

Start
Veelal kiezen bedrijven de plaats van vestiging met 
beleid. Daardoor kan gestart worden met ´lage´ bedra-
gen. Opmerkzame adviseurs anticiperen erop, en de pijn 
van de invoering ervan is minder.  Door de omgang met 
de nieuwe regeling, wordt deze minder abstract: we wen-
nen er aan opmerkzaam te zijn. Daarna wordt branche 
voor branche de hoogte van het 1-2-tje bepaald. Deze 
wordt afgestemd op het gewenste effect en de werkelijke 
kosten.

Resultaat
Ondernemers vestigen zich, als vanzelf, waar dat past: 
dan zijn hun onkosten het laagst. Bedrijven zijn meer 
alert in wat ze aan mobiliteit veroorzaken. Wijkwinkels 
overleven en decentraliseren kan: als fusering fietsen 
naar het werk ondoenlijk maakt, wordt dit meegewogen. 
Opeens blijkt dat decentraliseren juist goedkoper is. Ook 
vernieuwingen krijgen kansen zoals meervoudig ruimte-
gebruik en de baantaxi (Een baantaxi is een vervoerssy-
steem waarin een tot vier personen in een klein openbaar 
voertuigje reist, waarbij dat voertuigje hen direct van de 
vertrekstation naar de gewenste aankomststation brengt 
zonder tussenstops of overstap). En gezamenlijke initia-
tieven als bedrijfsvervoer doen bedrijven gewoon.  

Kortom
Door het locatiegebonden 1-2-tje stopt verder afwentelen: 
elk betaalt zijn bereikbaarheid zelf.
Eigen verantwoordelijkheid zoals het hoort. 

L o k a l i t e i t e n
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De Nederlandse 
Filantropische Sector is 
met een geschatte omzet 
van 5,2 miljard euro een 
maatschappelijke factor 
van betekenis. Vanuit de 
werkgroep Filantropie 
wordt aan de Vrije 
Universiteit onderzoek 
gedaan naar het geefge-

drag in Nederland. De resultaten van dat onderzoek ver-
schijnt in boekvorm met als titel ‘Geven in Nederland’. 

Filantropie
Filantropie wordt in Nederland nogal eens geassocieerd 
met ongelijkheid en liefdadigheid. Tegenwoordig heeft 
filantropie echter een veel bredere betekenis. De huidige 
filantropische doelen zijn niet alleen maar mensen in 
nood, maar ook onderwijs- en onderzoeksinstellingen, 
culturele instellingen, natuurbehoud, recreatieve
voorzieningen en andere doelen te behoeve van het
algemeen nut. Met andere woorden, filantropie brengt de 
betrokkenheid bij de hele maatschappij tot uiting.
De filantropische sector groeit in Nederland. De 
Nederlandse verzorgingsstaat krijgt steeds meer ken-
merken van een ‘civil society’, waarin burgers, fondsen en 
bedrijven uit eigen middelen bijdragen aan het algemeen 
nut. Daarbij kent de filantropie bijdragen in de vorm van 
geld, goederen en tijd. Om over giften te spreken moet 
aan twee criteria voldaan worden. Een gift moet zowel als 
doel en motief het algemeen belang hebben. 

Giften
In ‘Geven in Nederland 2005’ staan de bevindingen van 
een onderzoek naar de giften van huishoudens, van
legaten, van fondsen, van het bedrijfsleven en de 
opbrengsten uit de goede-doelen-loterijen van het jaar 

2003. Daarnaast worden de gegevens gemeld van het 
onderzoek naar vrijwilligerswerk in 2004. Er valt gelijk 
een verschil op tussen de groei van de giften en het 
afnemen van het vrijwilligerswerk. Men lijkt dus in de 
afgelopen jaren bereid te zijn om meer financiële mid-
delen ter beschikking te stellen, maar men stelt zichzelf 
minder beschikbaar. De giften komen in de eerste plaats 
voor rekening van bedrijven met 2.271 miljoen euro (43%). 
Het bedrijfsleven wordt op de voet gevolgd door de huis-
houdens met 2.197 miljoen (42%). De derde plaats wordt 
ingenomen door de goede-doelen-loterijen met 369 mil-
joen (7%). De legaten zijn goed voor 189 miljoen euro (4%). 
De geldwervende fondsen leveren een bijdrage van 85 
miljoen (2%) en de vermogensfondsen 111 miljoen (2%). 
De kerken en levensbeschouwelijke instellingen zijn de 
grootste ontvangers van de giften. Zij ontvingen 23% van 
het totaal aan giften. Zij worden gevolgd door ‘sport en 
recreatie’ met 18%, ‘cultuur’ met 12%, ‘gezondheid’ met 
11%, ‘maatschappelijke en sociale doelen’ met 11%, ‘inter-
nationale hulp’ met 9%, ‘milieu, natuurbehoud en
dierenbescherming’ met 6%, en ‘onderwijs en
onderzoek’ met 6%.  Blijft over een 4% voor niet nader 
gespecificeerde doelen.

Vrijwilligers
Ook bij het vrijwilligerswerk staan kerkelijke organisa-
ties en sportverenigingen bovenaan als het gaat om de 
bijdrage van de vrijwilligers. Voor beide is ongeveer één 
op de tien Nederlanders actief. In 2004 deed overigens 
41% van de bevolking minstens eenmaal in het afgelopen 
onbetaald werk voor een maatschappelijke organisatie. 
In vergelijking met 2002 is dat een afname met 5% en 
dat terwijl de werkloosheid toenam. Deze daling is te 
zien in alle sectoren, behalve in de politiek. Het absolute 
aantal vrijwilligers is in alle activiteiten voor vrijwilligers 
afgenomen, behalve het aantal fondsenwervers en collec-
tanten, dat is de afgelopen twee met 0,4% toegenomen. 
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Het takenpakket van de vrijwilligers veranderde ook de 
afgelopen twee jaar. Er waren meer organisatie-interne 
activiteiten die nodig zijn om de organisatie draaiende 
te houden. Een verklaring voor de verschuiving in het 
takenpakket van vrijwilligers is de bezuiniging op sub-
sidies voor maatschappelijke organisaties die door het 
Ministerie van VWS in 2003 werd doorgevoerd. Men is 
hierdoor gedwongen op zoek te gaan naar nieuwe bron-
nen van steun.
De Nederlanders staan over het algemeen positief 
tegenover vrijwilligers en vrijwilligerswerk. Ongeveer de 
helft van de ondervraagden vindt dat je tenminste één 
keer in je leven vrijwilligerswerk zou moeten doen. Velen 
vinden dat het vrijwilligerswerk te weinig gewaardeerd 
wordt. De overheid zou het vrijwilligerswerk financieel 
moeten belonen volgens de onderzochten. De vraag is 
wel of daarmee niet juist de kern uit het vrijwilligerswerk 
wordt gehaald.
De vrijwilligers blijken altruïstisch ingestelde,
meelevende mensen te zijn met meer vertrouwen in de 
medemens, die zich sterker verantwoordelijk voelen voor 
de maatschappij als geheel, minder sterk succes in het 
leven toeschrijven aan persoonlijke kwaliteiten,
positiever staan ten opzichte van maatschappelijk
verantwoord ondernemen, en meer plezier beleven aan 
het geven aan goede doelen dan niet-vrijwilligers.

Rol van de staat
We mogen stellen dat filantropie een groot deel van de 
Nederlanders bezighoudt. De Nederlandse
verzorgingsstaat krijgt steeds meer kenmerken van een 
‘civil society’, waarin burgers, fondsen en bedrijven uit 
eigen middelen bijdragen aan het algemeen nut. De over-
heid heeft zich van oudsher terughoudend opgesteld ten 
aanzien van activiteiten  van fondsen en
fondsenwervende instellingen. De overheid schept
echter wel condities zodat de zelfregulering optimaal kan 
functioneren en de feitelijke controle uit de samenleving 
zelf kan komen. Ook wil de overheid het geven aan goede 
doelen stimuleren met fiscale maatregelen. In het onder-
zoek van ‘Geven in Nederland’ blijkt echter maar 19% van 
de onderzochten de giften af te trekken bij de aangifte 
van de inkomstenbelasting. 53% van de onderzochten 
haalt de drempel niet. Er is ook een groep die het niet 
nodig vindt om de giften af te trekken (22%).

Bedrijfsleven en goede doelen
Eerder merkten we al op dat het grootste deel van de 
giften van het bedrijfsleven kwam. Daarbij dient
onderscheid gemaakt te worden tussen giften en
sponsoring. Er is sprake van een gift als er geen con-
tractueel afdwingbare tegenprestatie tegenover staat. 
Sponsoring kent wel een tegenprestatie en valt voor de 
fiscus derhalve onder de aftrekbare bedrijfskosten.
In de zakenwereld wordt een verschuiving in de richting 
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van strategische filantropie waargenomen. Men geeft in 
het verlengde van de eigen strategische doelen.
De contacten tussen een sponserend bedrijf en een begun-
stigd doel worden meestal door de begunstigde zelf geïni-
tieerd. Daarbij houden bedrijven er vaak een ad hoc spon-
sorbeleid op na. 5% van de onderzochte bedrijven heeft een 
eigen fonds waarmee maatschappelijke doelen gesteund 
worden, een corporate foundation. Ook in het bedrijfsleven 
is er een onderscheid in materiële giften en 
vrijwilligerswerk, het zogenaamde werknemers-
vrijwilligerswerk. Het voornaamste doel van filantropie bij 
het bedrijfsleven is sport en recreatie. Cultuur staat op de 
tweede plaats.
De goede-doelen-loterijen leveren evenzeer een aanzien-
lijke bijdrage aan de filantropie. De opbrengsten van deze 
loterijen komen voornamelijk bij ‘Internationale hulp’ 
en ‘Milieu/natuurbehoud/dierenbescherming’ terecht. 
‘Religie/levensbeschouwing’ en ‘onderwijs/onderzoek’ zijn 
als doel niet in beeld bij de goede-doelen-loterijen. Het is 
overigens mijns inziens de vraag of je bij de goede-doelen-
loterijen van zuivere giften kunt spreken. Er is immers een 
mogelijke tegenprestatie door het winnen van een prijs.

Adviezen
Tot slot drie adviezen om de filantropische bijdragen te
bevorderen:
1. Er zal een cultuuromslag moeten plaatsvinden. 
Filantropie is maatschappelijk onmisbaar, maar politiek 
vaak onzichtbaar. In de Nederlandse verzorgingsstaat wor-
den publieke middelen ingezet voor publieke doelen. In het 
geval van filantropie worden private gelden ingezet voor 
publieke doelen. Door het incorporeren van dit private, 
filantropische geld in het paradigma van de
verzorgingsstaat ontstaan mogelijkheden het Nederlandse 
concept van het maatschappelijk middenveld te
revitaliseren.
 
2. Het scheppen van wettelijke, juridische en financiële 
kaders voor filantropische bijdragen. Hierbij moet gedacht 
worden aan het voorkomen van substitutie (het ‘straffen’ 
van non-profitorganisaties die filantropisch geld verwerven 
door de overheidsfinanciering te verminderen of te stop-
pen). Bij een experiment is gebleken dat Nederlanders
bereid zijn meer te geven voor goede doelen als de 
opbrengst bijvoorbeeld door de overheid verdubbeld wordt. 
Men denkt dan meer vanuit het doel en bij een fiscale 
aftrekmogelijkheid van giften, zoals dat nu mogelijk is, 
denkt men meer na over wat een financiële gift kost. Verder 
zou er te denken zijn aan het fiscaal honoreren van
vrijwilligerswerk.

3. De non-profitinstellingen zouden zelf beleid moeten 
ontwikkelen. Dit beleid zal behoren te bestaan uit het 
aantrekken van fondsenwervers; het oprichten van een 
‘foundation’ en/of het oprichten van een steunstichting. 
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Een overheid die steeds 
meer controleert en
rekenschap vraagt, 
reduceert de eigen 
verantwoordelijkheid 
van burgers en hun 
verbanden. Het principe 
van de eigen
verantwoordelijkheid 
staat hoog genoteerd bij 
het kabinet Balkenende. 
Door de veelheid aan 
bureaucratische
controle en toezicht 

wordt verantwoordelijkheid echter niet gestimuleerd, 
maar uitgehold. Dat leidt tot wantrouwen ten opzichte 
van de overheid en onverschilligheid ten aanzien van 
regelgeving. Dat vraagt om een kritische zelfreflectie in 
de manier van optreden van de overheid. Het rapport 
‘Bewijzen van goede dienstverlening’ nodigt daartoe uit. 
Voor de ChristenUnie is het een uitdaging om vanuit de 
eigen politieke overtuiging, die lijn ook handen en voeten 
te geven.
Terecht vroeg de WRR (Wetenschappelijke Raad voor het 
Regeringsbeleid) in het rapport ‘Bewijzen van goede
dienstverlening’ om een radicale verandering van
controle en toezicht: sober en selectief. Durf iets over te 
laten aan de professionele kracht van een
instelling en stimuleer innovatie en verbeteringen. Dit 
land wordt geregeerd door de brandjesblusoplossingen of 
Kamervragen na een incident. De WRR stelde in haar rap-
port op een indringende manier de politieke sturing van 
overheid in de maatschappelijke dienstverlening, zorg 
onderwijs en arbeidsvoorziening aan de orde. Controle is 
een doel in zichzelf geworden. De lijn kan echter worden 
doorgetrokken naar veel andere sectoren. Daadkracht en 
doelen halen wordt gemeten aan de hand van presta-

ties en scores, maar er ontstaat niet meer vertrouwen in 
het beleid. We denken dat deze manier van werken ook 
het door het kabinet voorgestane beginsel van verant-
woordelijkheid tekort doet.

Stokkend proces
Politici en overheid moeten het principe van eigen en 
gezamenlijke verantwoordelijkheid dan ook ruim baan 
geven, stimuleren en faciliteren. En daar nu stokt het pro-
ces. Dat zie je terug maatschappelijke dienstverlening, de 
zorg, het onderwijs, arbeidsvoorziening en op veel andere 
terreinen. Een boer vertelde, dat het niet meer gaat: het 
voldoen aan al die opeenstapeling van voorschriften. Een 
werkzoekende solliciteert wekelijks: alleen om te voldoen 
aan de administratieve verplichting om een uitkering 
te krijgen. Dat is echter heel iets anders dan zijn verant-
woordelijkheid om een baan te zoeken vorm te geven. 
Een zorginstelling in de gehandicaptensector schrijft zich 
blauw in het kader van registratie en verantwoording, ter-
wijl 90% van de zorgvragen dezelfde zijn.
Het is controle om te beheren en te beheersen. Toezicht 
om de grip op geprivatiseerde taken toch niet helemaal 
kwijt te raken. Politici, die denken dat zij na elk incident 
met nieuwe controle en verantwoordingsregels een vol-
gend incident kunnen voorkomen.

De politiek gelooft niet meer in het ideaal van de maak-
bare samenleving, maar het is de vraag of de overheid 
met zijn controle en beheersingsidealen niet exact het-
zelfde probeert te bereiken. Meten is weten. Dus kenmerkt 
de overheidssturing zich door het sturen op prestaties.
In de nieuwe wet op de maatschappelijke
ondersteuning komen dan ook echte prestatievelden.
Wat ze precies inhouden weet niemand, maar in de prak-
tijk zal straks ieder gemeente precies kunnen aangeven, 
dat ze zoveel zorgvragen van ouderen, chronisch zieken en 
gehandicapten hebben behandeld. Of cliënten ook echt 
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inhoudelijk zijn verder geholpen is een heel andere vraag.
Boedelscheiding
Het zijn deze processen, die in het WRR-rapport zeer kri-
tisch aan de orde zijn gesteld. De WRR bekritiseert het 
dominante bestuurlijke model van boedelscheiding. In 
het politieke debat wordt de scheiding van beleid en uit-
voering, van doelen en middelen als een effectieve vorm 
van sturing beschouwd. Volgens de WRR is deze boede-
lscheiding geen panacee voor effectieve sturing van de 
maatschappelijke dienstverlening. Er gaat op deze manier 
veel inhoudelijke kennis verloren. Er ontstaat een
dictatuur van de middelmaat, waar het gaat om het
afrekenen op scores waaraan iedere instelling moet
voldoen. Instellingen stellen zich dan immers in op de
idee van risicobeperking.
De WRR stelt bovendien de illusie van de soevereine con-
sument aan de orde. Veel cliënten zijn onderdeel van en 
daarmee ook afhankelijk van het systeem van zorg of 
onderwijs. De autonoom kiezende burger is een illusie. 
Wie enige ervaringskennis heeft in de zorg weet dat echte 
vraagsturing een illusie is.

Als laatste wijst de WRR op de stapeling van toezicht en 
verantwoordingen. Dat zijn doelen in zichzelf geworden, 
niet de inhoud maar de procedures zijn leidend geworden. 
Organisaties investeren om de controle en
verantwoordingslast de baas te worden. 
De gedeelde en relationele verantwoordelijkheid van 
zowel overheid als burgers voor de maatschappelijke
dienstverlening, de zorg en het onderwijs, raakt
veronachtzaamt. Cliënten, dienstverleners, instellingen 
en overheden zijn van elkaar afhankelijk bij de uitvoer-
ing van publieke taken, maar overheid en burgers zijn 
tegenover elkaar komen te staan. In plaats van te sturen 
in termen van ‘boedelscheiding’ moet er meer oog komen 
voor het gemengde en relationele karakter in de zorg en 
dienstverlening. De WRR pleit voor verbeteren van de 
professionals en hun organisaties en daar waar nodig ze 
in ere te herstellen. Meer verantwoordelijkheid voor het 
eigen product en de eigen dienstverlening is nodig. Dan 
moet je ook vertrouwen bieden en loslaten. Controle en 
toezicht ademen het echter het tegenovergestelde uit. 

Gepast en sober
Uiteraard kan een samenleving niet zonder toezicht en 
correctie. Maar voorlopig is het gewenst dat de eigen 
inhoudelijke verantwoordelijkheid aan prioriteit wint 
boven de procedures en gedefinieerde productieafsprak-

en. Het toezicht moet gepast en sober zijn. Het is beter de 
eigen innovatiekracht van professionals en
bestuurders de ruimte te geven.
Eigen verantwoordelijkheid van mensen en de civil society 
vergen inderdaad om een omslag in denken over controle 
en bureaucratische procedures. Meer waardering voor 
de beroepsoefenaar is op zijn plaats wil deze integraal 
verantwoordelijkheid kunnen dragen. De essentie is dat 
de voorwaarden daarvoor bij de huidige vormen van 
sturing niet vervuld zijn. Verantwoordelijkheid bestaat 
vooral uit het afleggen van rekenschap in termen van vol-
doen aan productieafspraken, cliëntcontacten, aantallen 
processen-verbaal of verrichtingen etc. Dat zijn bovenal 
bureaucratisch gedefinieerde normen. Verantwoord han-
delen wordt zo gereduceerd tot een technisch proces. In 
wezen is wantrouwen dominant.

Geef integrale verantwoordelijkheid, bottum up geor-
ganiseerd een kans. Vertrouwen ontstaat door de prak-
tijkmensen wezenlijke macht en invloed op belangrijke 
aspecten van hun handelen en verbeteringen te geven. 
Wie vertrouwen en macht samen op laat gaan zal een 
toenemende effectiviteit en grotere morele betrokkenheid 
zichtbaar zien worden. Professionaliteit, doelmatigheid
en effectiviteit in de maatschappelijke
dienstverlening kunnen aan kracht winnen als politieke 
sturing een nieuwe stap durft te zetten: het loslaten 
van het verticaal controleren van verantwoordelijke 
maatschappelijke instellingen.
Beloon verantwoordelijkheid door het begrip ook
integraal inhoud te geven. Dat vergt een stap terug doen 
als het gaat om controlerende regelgeving. Sober en 
selectief zijn daartoe de goede sleutelwoorden. Beloon 
de bewijzen van goede dienstverlening. Met toezicht op 
afstand en minder regels nodig je instellingen echt uit om 
iets te doen aan zelfinnovatie en verbetering.

B o e k e n W i j z e r

De politiek gelooft niet meer in het ideaal van de
maakbare samenleving, maar het is de vraag of de
overheid met zijn controle en beheersingsidealen niet exact 
hetzelfde probeert te bereiken.

Vertrouwen ontstaat door de praktijkmensen wezenlijke 
macht en invloed op belangrijke aspecten van hun
handelen en verbeteringen te geven. 
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Het gestalte geven 
aan “maatschappelijk 
verantwoord onderne-
men” (mvo) werkt het 
beste als mvo een inte-
graal onderdeel van 
het primaire proces 
van de onderneming 
is. Het moet onderdeel 
uitmaken van de mis-
sie of kernactiviteiten 

van de onderneming. Daarmee houdt mvo rekening met 
alle stake holders, en werkt het door in alle bedrijfsstruc-
turen.
Dat is zo ongeveer de centrale boodschap van een lijvig 
rapport (177 p. op A4-formaat) van het Instituut voor 
CultuurEthiek (ICE). 

Donum super additum
Veelal wordt mvo gezien als een extra (donum super 
additum) bovenop de ‘gewone’ bedijfsactiviteiten. Mvo 
kan dan een middel zijn om zich te profileren ten opzich-
te van concurrenten. Denk bijvoorbeeld aan charitatieve 
activiteiten van een onderneming, los van de kernacti-
viteiten. Ook kunnen mvo projecten worden gebruikt 
ter ontwikkeling van vaardigheden bij het personeel of 
om medewerkers voldoening te geven. In een interes-
sante casusbeschrijving wordt bijvoorbeeld aangegeven 
hoe Ordina – om een bijdrage te leveren aan het leraren 
tekort in het voortgezet onderwijs – consultants voor een 
deel van hun werktijd voor een periode van een jaar inzet 
als docent op hun eigen vakgebied. Ook is in de arbeids-
voorwaarden opgenomen dat medewerkers 40 uur per 

jaar mogen opnemen voor vrijwilligerswerk. Mvo als een 
extra wordt soms gebruikt als basis voor het opbouwen 
van nieuwe lange termijn relaties of voor het ontwik-
kelen van nieuwe producten en diensten, misschien zelfs 
voor het onderbrengen van medewerkers in de leegloop 
tussen twee projecten. Hierbij loert echter het gevaar dat 
mvo sterk gebonden is aan de gedrevenheid van slechts 
enkele medewerkers of dat mvo in economisch slechtere 
tijden wordt weggesneden. 

Triple-p 
Beter is het als mvo wordt gerelateerd aan de identiteit 
van de onderneming. Men spreekt van een brede opvat-
ting van mvo als mvo niet uitsluitend gericht is op de 
resultaten van de onderneming (smalle opvatting waarin 
mvo één van de doelstellingen is), maar ook kijkt naar de 
missie van de onderneming en haar uitwerking in het 
primaire proces. Een onderneming kan dan bijvoorbeeld 
verantwoordelijkheid nemen voor het uitvoeren van 
publieke taken die voorheen onder de jurisdictie van de 
staat vielen. De Engelse term voor mvo, corporate social 
responsibility, is wat dat betreft meerzeggend. De brede 
opvatting van mvo wordt meestal uitgedrukt in het 
triple-p concept, d.w.z. people (sociale verantwoordelijk-
heid), planet (ecologische verantwoordelijkheid) en profit 
(financiële verantwoordelijkheid, bijvoorbeeld niet het 
streven naar maximale maar naar ‘redelijke’ winst). Vaak 
gaat het om een afweging tussen deze drie factoren. Het 
rapport bevat een gevalstudie van Triodos, een bank met 
ideële doelstelling die streeft naar zowel financieel als 
maatschappelijk rendement. 

B o e k e n W i j z e r

Goede zaken, snelle tijden

Door dr. ir. Wouter B. Teeuw, fysicus / informaticus, lid van de Permanente campagne van de ChristenUnie

Boekgegevens 

Goede zaken, snelle tijden: Maatschappelijk
verantwoord ondernemen in de IT. 
Arthur Zijlstra, Instituut voor CultuurEthiek, Amersfoort, 2004
177 p. ISBN 90-76167-07-9 E 21,- 
Te bestellen bij het Instituut voor CultuurEthiek,
ice@planet.nl, 033-465 1969
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De IT onderneming
Omdat er in de meeste beschouwingen over mvo geen 
aandacht is voor de IT sector, terwijl de IT zich de afgelo-
pen jaren heeft ontwikkeld tot een belangrijke cultuur-
macht, wil dit rapport deze leemte opvullen. De claim van 
het rapport is dat IT ondernemingen een unieke moge-
lijkheid hebben om gestalte te geven aan mvo, namelijk 
zowel in de organisatie van de eigen bedrijfsvoering als 
bij klantorganisaties, via organisatie- en automatise-
ringsadviezen over de opzet van hun bedrijfsvoering. 
Door hun benadering kunnen ze de mogelijkheden van 
mvo bij klanten aanzienlijk beperken of verruimen.
Deze conclusie lijkt echter meer specifiek voor de con-
sultancy te zijn, dan voor de IT sector. Bovendien lijkt 
de auteur bij de IT sector vooral de dienstverleners voor 
ogen te hebben (advies, software), en niet in bredere zin 
ook de productbedrijven (waaronder hardware, denk in 
Nederland bijvoorbeeld aan Philips).
Wat mvo bij de IT onderneming zelf betreft wordt gesteld 
dat de mogelijkheden tot mvo aanzienlijk toenemen 
indien IT bedrijven overgaan van een taylorische (functi-
oneel gericht) naar een socio-technische (klantgerichte) 
organisatievorm. Deze hypothese wordt getoetst en in 
beide gevalstudies in generieke zin bevestigd. Hoewel 
deze stelling zeer aannemelijk wordt gemaakt, geeft het 
rapport soms echter de indruk dat het hier meer om een 
veronderstelling (aanname) gaat, die gebruikt wordt om 
het mvo gehalte te meten, dan dat het om een onafhan-
kelijk getoetste stelling gaat. Hetzelfde geldt voor de con-
clusie dat mvo in de IT op gespannen voet staat met een 
beursgang van IT ondernemingen. Deze conclusie heeft 
o.a. te maken met het feit dat mvo zich verbonden weet 
met lange termijn aspecten terwijl aandeelhouders ook 
korte termijn belangen hebben, maar wordt verder niet 
echt getoetst.

Bedrijfsethiek
Het Instituut voor CultuurEthiek (ICE) is een wetenschap-
pelijk instituut dat onderzoek verricht naar de norma-
tieve aspecten van problemen in de moderne westerse 
cultuur. Het rapport is geschreven in het kader van de 
start van een nieuw onderzoekscluster “Bedrijfsethiek 
en mondialisering” en bevat dan ook een heel hoofdstuk 
over bedrijfsethiek.
De auteur stelt dat het ethos (gezindheid) of breder de 
wereldbeschouwing als geestelijke drijfkracht fungeert 
die richting geeft aan de inhoud van de bedrijfsethiek. 
Een dominant materialistische-hedonistische ethos in 
een onderneming, bijvoorbeeld, uit zich uiteindelijk in 
het streven naar een zo’n groot mogelijke opbrengst 
teven een zo’n gering mogelijke inspanning. Een christe-
lijke ethos leidt tot een bedrijfscultuur waarin o.a. dienst-
baarheid kernwaarde is.
Het rapport geeft aan dat de intrinsieke motivatie voor 
mvo alleen op peil blijft indien zij gevoed wordt door de 

levensbeschouwelijke bronnen van de westerse cultuur 
en kiest daarbij nadrukkelijk voor de bijbelse motieven 
van rentmeesterschap en priesterschap als kader voor 
het handelen in natuur en samenleving. Het ethos van 
het moderne denken –het vooruitgangsgeloof van de 
Verlichting– is daarentegen een barrière voor mvo (p. 59).
Er wordt onder andere ingegaan op de relatie tussen inte-
ger handelen en de manier waarop het werk is georgani-
seerd, waarbij de socio-technische organisatievorm weer 
naar voren komt. Duidelijk wordt dat mvo is verbonden 
met de normative bestemming of zin van de onderne-
ming. Niettemin lijken door het hele rapport heen de 
onderwerpen bedrijfsethiek, IT en mvo toch wel enigszins 
geforceerd aan elkaar gerelateerd te worden. De verschil-
lende onderdelen staan soms redelijk los van elkaar.

Afrondend 
Het karakter van de studie weergegeven in het rapport 
is wetenschappelijk. Het zwaartepunt ligt bij een theo-
retische, filosofische analyse van de onderneming en in 
het verlengde hiervan mvo (p. 23). De aanpak is gebaseerd 
op literatuurstudie (waar een hoofdstuk aan is gewijd), 
twee gevalstudies bij Triodos en Ordina en de organi-
satie van een aantal expertmeetings. De keuze voor het 
karakter maakt het rapport niet altijd even vlot leesbaar. 
Doorsnee zinnen als “De multidimensionele benadering 
van de reformatorische wijsbegeerte biedt een belang-
wekkende theoretische hulp om de reductionistische 
focus van de instrumentele visie op de (IT-)onderneming 
te kritiseren en te overwinnen zoals we die tegenkomen 
in het taylorisme.” (p. 76) geven een indruk van de stijl en 
het gebruikte jargon. Daarbij moet worden gezegd dat 
het rapport uitgebreide inleidingen en samenvattingen 
kent, die het geheel weer overzichtelijk maken. En –na 
enig doorploeteren– geeft de studie interessante stof tot 
nadenken.
Vraag die wel open blijft is hoe je het gedachtegoed 
concreet vertaalt naar de praktijk van de onderneming. 
Je kunt echter niet alles in één rapport omvatten en de 
studie bevat een uitgebreide referentielijst naar ook meer 
praktische insteken op mvo. Ook geven de (boeiende) 
gevalstudies enig zicht op de praktijk. Bij de aanbevelin-
gen m.b.t. vervolgprojecten wordt gesproken over een 
‘praktisch vervolg’ in de zin van het gedachtegoed uitge-
dragen via presentaties en onderwijsmodules.
Tenslotte wordt een vervolgstudie geadviseerd met 
betrekking tot welk type samenleving de beste kansen 
biedt voor mvo. Misschien zijn te zijner tijd voor de 
ChristenUnie daaruit zelfs politieke beleidslijnen af te lei-
den? Wordt vervolgd dus!

B o e k e n W i j z e r
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T h e m a W e g W i j z e r

Verhit vragenuurtje
Het vragenuurtje van 24 mei jl. werd een uurtje dat we 
ons nog lang zullen heugen. Met ongekende felheid 
werd door de woordvoerders van de seculiere partijen 
de aanval ingezet op minister Van der Hoeven, die het 
volgens hen had gewaagd te zagen aan de stoelpoten 
van de ‘almachtige’ evolutietheorie. De felheid was 
verbijsterend. Alsof ze waren geraakt in hun diepste 
religieuze overtuiging. Een verslag van Tweede Kamer-
fractiemedewerker Pieter Grinwis.

Vrijheid van onderwijs: recht en opdracht
Het onderwijs is één van de onderwerpen die het meest 
tot politieke strijd aanleiding geven. Dat was zo in de 
19e eeuw, toen als het ware een tweede tachtigjarige 
oorlog, maar nu met vreedzame middelen, werd 
gestreden. Na de vrijheid van godsdienst moest ook de 
vrijheid van onderwijs verzekerd worden. Maar ook na 
de pacificatie van 1917 was de onderwijsvrijheid geen 
rustig bezit. Dat is ook nu niet het geval, getuige de vele 
pleidooien om deze vrijheid in te perken of zelfs af te 
schaffen. Wat zit daar achter? En waar staan wij in deze 
discussies? Een artikel door Gert Schutte.

Vrijheid voor eigen identiteit
In de discussies over de toekomst van het Nederlandse 
onderwijs zijn zorgwekkende verschijnselen op te 
merken. Om de discussie goed te kunnen plaatsen is 
het goed weer eens te luisteren naar ‘de stem van het 
verleden’. Hoe zat het met die befaamde schoolstrijd 
in de 19de eeuw? En welke houding namen Guillaume 
Groen van Prinsterer en zijn antirevolutionairen aan 
in het onderwijsdebat met liberalen, katholieken en 
conservatieven? Een artikel van historicus Veldman.

Reacties op het artikel 
“Van bolwerkmodel naar incarnatie”
In het DenkWijzer-nummer van juni 2005 schreef 
Reinier Koppelaar, voormalig beleidsmedewerker 
van de ChristenUnie-fractie in de Tweede Kamer en 
intussen kerkelijk opbouwwerker in Indonesië, een 
artikel over christelijke presentie in deze post-moderne 
samenleving. Gevraagd en ongevraagd zijn daar enkele 
reacties op geschreven, o.a. door ir. J. v.d. Graaf en prof.
dr. A.v.d.Beek. Zes pagina’s discussie!

C O L O F O N

Herhaling artikel Velema
Op p.19-22 vindt u nogmaals het artikel Bijbel en geweld van ds. A. Velema. In het vorige 
nummer waren in dat artikel twee verdwaalde passages uit het juni-nummer terecht 
gekomen. Bij deze van het opmaak-bureau en de eindredacteur excuses aan auteur en 
lezers. Het artikel staat in dit nummer overigens met opzet precies in het midden, rond de 
nietjes, zodat u het er eventueel uit kunt halen en in het vorige nummer kunt invoegen.
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Kostbare, kwetsbare vrijheid
Door Erik van Dijk, eindredacteur

Niet alleen André Rouvoet haalde fel uit naar de voorvech-
ters van de Verlichtingsideologie, ook een andere fractie-
voorzitter van de ChristenUnie, Egbert Schuurman hield op 
diezelfde dag bij de Algemene Beschouwingen in de Eerste 
Kamer een opvallend stevig en vergelijkbaar betoog. Zijn 
bijdrage is te lezen op http://eerstekamer.christenunie.nl/
nieuws.php?tekstId=18. Een aantal elementen komen ook 
terug in het interview met hem op p.6 en verder.

Het debatje waar André Rouvoet hierboven aan refereert 
en waarvan u een verslag op de volgende twee pagina’s 
vindt was de concrete aanleiding voor de redactie van 
DenkWijzer om dit nummer aan onderwijs en vrijheid te 
wijden. 
In allerlei kranten, televisieprogramma’s, conferenties en 
Kamerdebatten wordt stevig gediscussieerd over het bij-
zonder onderwijs. Soms gaat het alleen om het islamitisch 
onderwijs, steeds vaker om het hele bijzonder onderwijs. 
Verschillende partijen, waaronder ook de nieuwe partij van 
Peter R de Vries, pleiten voor inperkingen van de vrijheid 
van onderwijs.
Een goede discussie over het bijzonder onderwijs is heel 
belangrijk en zinvol, maar helaas zit deze vol misverstan-
den, vooroordelen, voetangels en klemmen. In dit nummer 
stippen we er een paar aan:
•   Er is in ons land grote verlegenheid met moslims en 

vooral fundamentalistische moslims. Nog steeds durven 
de voormalige multiculturalisten niet volmondig te 
erkennen dat we het decennia lang fout hebben gedaan 
(zie hiervoor zeker ook de recensie door Gert-Jan Segers 
op p.34 en 35). Hadden we ooit wel het recht op onder-
wijs in de eigen richting moeten toekennen aan de 
moslims? Onvoorwaardelijk? Egbert Schuurman durft 
daar in het interview kritische vragen bij te stellen.

•  Er is veel onbegrip over de rol van geloof en godsdienst 
in de samenleving en de scheiding van kerk en staat. 
Dat geloof en wetenschap samen kunnen gaan is bijna 
onbestaanbaar voor de linkse en liberale volgelingen 
van de Verlichting. In het interview met Schuurman 
gaan we ook daar uitgebreid op in.

•  We moeten beducht zijn voor elke aantasting van de 
grondwettelijke vrijheden. Het gaat dan nog niet alleen 
om de inperking van persoonlijke vrijheden in het kader 
van terrorismebestrijding, maar vooral om aantasting 
van de vrijheid van godsdienst, onderwijs en vereni-
ging. Die vrijheden zijn een ondersteuning van een 
rijk geschakeerd maatschappelijk middenveld, waarin 
ruimte is voor verschillende overtuigingen. Die kostbare 
vrijheid en ruimte moet gekoesterd worden. Om de 
aanvallen op het bijzonder onderwijs echter effectief 
af te kunnen slaan, moet de identiteit van scholen wel 
echt wat voorstellen. Over ontstaansgeschiedenis en 
toekomstperspectief van het bijzonder onderwijs gaan 
de artikelen van Schutte en Veldman (p.10-17).

•   In de discussie n.a.v. het artikel van Reiner Koppelaar 
(p.23-28) blijkt onder meer dat christenen zich sinds de 
schoolstrijd misschien wel heel erg zijn gaan opsluiten 
in allerlei eigen organisaties. Zijn christenen nog wel 
zoutend zout? Zo niet, moeten de christenen dan weer 
de publieke ruimte, de openbare scholen en algemene 
vakbonden worden ingejaagd? Of moeten kerken, scho-
len en organisaties zelf hun verantwoordelijkheid voor 
de samenleving weer nieuwe vorm en inhoud gaan 
geven? Misschien is dát wel het antwoord. Misschien is 
dat zelfs wel hun plicht. En misschien mag of moet dat 
juist ook van islamitische organisaties en scholen geëist 
worden.

T h e m a I n l e i d i n g

“Het meest sprekend kwam het Verlichtingsfundamentalisme tot uiting in dat gênante debat-

je tijdens het vragenuurtje van 24 mei, over de opportuniteit van een wetenschappelijk debat 

over Intelligent Design. Ik heb dat persoonlijk vanuit het oogpunt van parlementair-democra-

tische mores en een respectvol met elkaar omgaan als een treurig dieptepunt ervaren. Daar 

kwam bij een aantal democraten de eigen totalitaire waarheidspretentie onder het dunne 

vernislaagje van tolerantie vandaan. Hier sprak de elite van de ‘umma der verlichten’ haar 

geloofsbelijdenis uit en alle simpele zielen die nog in de duisternis van een eenvoudig geloof 

in een Schepper wandelen wisten weer dat ze van de kerk van de Verlichting niet veel meer te 

verwachten hebben dan dédain en op z’n best meewarigheid.”

André Rouvoet op 22 november 2005 bij de presentatie van het Jaarboek Parlementaire Geschiedenis 2005
Zie: http://www.tweedekamer.christenunie.nl/nieuws.php?tekstId=1231 
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Maar de minister ging nog een stap 
verder. Zij zag namelijk mogelijkhe-
den voor het “academisch debat” en 
om zo “wetenschappers van verschil-
lende geloofsrichtingen” met elkaar 
te verbinden en uiteindelijk zou dit 
misschien zelfs toegepast kunnen 
worden op scholen met als uiteinde-
lijk doel om meer begrip en respect 
voor elkaars opvattingen tot stand te 
brengen 2.
Dit werkte als een rode lap op een 
stier. Ronald Plasterk, een darwinist in 
optima forma, ging er dan ook flink 
tegen tekeer in het tv-programma 
Buitenhof. En na een interview 
dat de minister van OC&W aan de 
Volkskrant3 gaf, was voor Kamerlid 
Azough (GroenLinks) de tijd aangebro-
ken om mondelinge vragen te stellen 
aan deze minister.

Het vragenuurtje van 24 mei jl. werd 
een uurtje dat we ons nog lang zul-
len heugen. Met ongekende felheid 
werd door de woordvoerders van de 
seculiere partijen de aanval ingezet 

op minister Van der Hoeven, die het 
volgens hen had gewaagd te zagen 
aan de stoelpoten van de ‘almachtige’ 
evolutietheorie. De felheid was ver-
bijsterend. Alsof ze waren geraakt in 
hun diepste religieuze overtuiging.

In het vervolg van dit artikel zal ik 
vooral een weergave geven van het 
verloop van het interruptiedebatje, 
dat zich ontspon tijdens dit vragen-
uurtje, waarbij ik zo veel mogelijk 
de Kamerleden en Minister zelf aan 
het woord laat. In het vervolg van 
dit nummer van DenkWijzer wordt 
ingegaan op de fundamentele discus-
sies die onder dit debat schuil gaan, 
namelijk over de relatie tussen gelo-
ven en wetenschap4 en over artikel 23 
van onze Grondwet.

Verslag vragenuurtje
Mevrouw Azough vraagt op kritische 
toon om opheldering. Minister Van 
der Hoeven betoogt vervolgens dat 
haar opmerkingen moeten worden 
gezien als een pleidooi om in de ont-
moeting van cultuur en religie meer 
respect en begrip voor elkaars opvat-
tingen te betrachten. Verder niets. “De 
verschillende ontstaanstheorieën zijn 
en blijven onderdeel van de eindter-
men biologie, zoals die op dit moment 
vastliggen. Ik hoop dat die ontmoeting 
tussen wetenschap, religie en samenle-
ving inderdaad vorm krijgt en dat het 
respect voor de verschillende stand-
punten zal groeien. Ik ga ervan uit dat 
de vruchten daarvan hun vertaling 
vinden in het respect in de klas of de 
collegezaal.”

Azough in reactie: “Ik vind het eerlijk 
gezegd ontoelaatbaar dat zij de discus-
sie over integratie en emancipatie in 
de Nederlandse samenleving gebruikt 
om een eigen interesse, een particu-
liere opvatting over ontwerptheorie 

enerzijds en evolutietheorie anderzijds, 
te benadrukken.” En studenten die 
anders denken “behoren niet te wor-
den gesteund door de minister van 
Onderwijs, Cultuur en Wetenschap 
die eigenlijk zegt dat deze studenten 
misschien wel gelijk hebben en dat de 
evolutietheorie maar een theorie is. Ik 
vind dat dit niet kan.” 

Het is inmiddels druk geworden bij 
de interruptiemicrofoons. De heer 
Bakker (D66) doet er nog een schepje 
bovenop: “Hoe vertel je iemand dat 
de aarde niet meer rond is, is kennelijk 
een vraag die de minister ten diepste 
bezighoudt. Als het daar bij bleef, was 
het nog tot daaraan toe. Zij maakt er 
echter een buitengewoon serieuze zaak 
van. Zij zegt dat er mensen zijn die 
moeite hebben met de stand van de 
wetenschap op dit punt en dat zij daar 
begrip voor wil tonen. Het kan toch 
niet zo zijn dat godsdienstige opvattin-
gen van wie dan ook bepalen wat de 
inhoud is van een lesprogramma voor 
biologie, geschiedenis of economie? 
Het kan toch niet zo zijn dat geloof en 
wetenschap op dat punt gelijkwaardi-
ge pijlers zijn? Het kan toch niet zo zijn 

Verhit vragenuurtje
Door Pieter Grinwis

De minister van Onderwijs, Cultuur en 

Wetenschap, Maria van der Hoeven, gooide 

dit voorjaar de knuppel in het hoenderhok. 

Naar aanleiding van een gesprek dat zij had 

met de Delftse nano-technoloog Cees Dekker 

liet ze zich in haar weblog1 positief uit over 

hoe deze hoogleraar zijn persoonlijk geloof 

combineert met wetenschapsbeoefening. 

Concreet spitste de bewindsvrouw dat toe op 

Intelligent Design, waar ze en passant aan 

toevoegde zelf evenmin in ‘toeval’ te geloven. 

Hiermee was de discussie over schepping, 

evolutie en Intelligent Design geopend. 

T h e m a Ve r s l a g
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dat de minister van Onderwijs, Cultuur 
en Wetenschap in functie aansluiting 
zoekt bij een door serieuze weten-
schappers als marginaal, obscuur en 
pseudo-wetenschappelijk aangeduid 
gezelschap van fundamentalistische 
stromingen in de Verenigde Staten? 
Wat is de volgende stap? Is de volgende 
stap dat wij kinderen gaan vertellen 
dat zij door de ooievaar zijn gebracht 
of is die stap dat wij de wetenschap uit 
de naam van het ministerie schrap-
pen?”

Minister Van der Hoeven reageert zo 
langzamerhand verbijsterd: ”Ik vind 
het ongelooflijk tot wat voor felle 
reacties het interview aanleiding geeft. 
Mijn antwoord op de vragen van de 
heer Bakker is heel simpel: nee, nee, 
nee, nee.”

Dan is het tijd geworden voor een 
tegengeluid uit de Kamer. De heer 
Van der Vlies (SGP) bijt het spits af: 
“Voorzitter. Ik sta mij hier al enige 
tijd bijzonder te verbazen. Ik vind het 
werkelijk onvolwassen en onvoldragen 
zoals sommige van mijn overigens zeer 
gewaardeerde collega’s op dit thema 
reageren. Ik vind het een kwestie van 
koudwatervrees. De minister zoekt 
verbinding tussen visies binnen de 
wetenschap die uiteraard geworteld 
kunnen zijn in een geloofsovertuiging. 
Dit is in alle tijden zo geweest; daar 
hoeven wij niet voor weg te lopen. Het 
rijke van ons bestel is juist dat dit een 
plaats heeft binnen ons bestel. Ik wei-
ger mij als creationist in het dilemma 
creationist versus evolutionist buiten 
het speelveld van onderwijs en weten-
schap te doen plaatsen. Alsof dat niet 
te harmoniëren zou zijn!
Het zal alleen toch niet zo zijn dat wij 
in ons land en binnen onze rechtsregels 
de vrijheid ontnemen aan degenen die 
behoefte hebben aan het verbinden 
van een ethisch oordeel aan bepaalde 
opvattingen? De meest geavanceerde 
wetenschappers doen dat. Het zijn 
namelijk geen dichte puzzels. Alle 
wetenschappers – creationisten of 
evolutionisten – erkennen dat er losse 

einden zijn. Daarover gaat de discussie. 
Het zou werkelijk conservatief zijn als 
wij die discussie niet ondergingen en 
voerden. Daarvoor zoekt de minister 
ruimte. Wij steunen haar daarbij.”

Minister Van der Hoeven reageert 
dankbaar en met instemming op de 
interruptie van Van der Vlies. Dat 
is voor mevrouw Vergeer (SP) weer 
een aanleiding om in eigen bewoor-
dingen min of meer de vragen van 
GroenLinks, LPF, D66 en de PvdA te 
herhalen. Ze vraagt zich af waarom de 
scheppingsgedachte eigenlijk moet 
worden geleerd in de biologieles. Het 
is duidelijk dat volgens haar de schep-
ping alleen thuishoort bij het vak 
levensbeschouwing. 

Arie Slob (ChristenUnie) begint zijn 
interruptie met zijn bewondering uit 
te spreken voor mensen die geloven 
in een evolutietheorie. “Zelf geloof 
ik dat je daar meer geloof voor nodig 
hebt dan wanneer je gelooft in een 
persoonlijke God die de hemel en de 
aarde heeft geschapen, maar dit ter-
zijde. Mijn vraag aan de minister luidt, 
of zij mijn verbazing deelt over de 
reacties die zijn losgekomen en over de 
reflectie hier in de Kamer, wanneer zij 
vraagt om een debat en een uitwisse-
ling van gedachten over dit onderwerp, 
met name uit de hoek van Kamerleden 
die zich in het verleden vaak hebben 
beroepen op ruimte voor debat, vrij-
heid van meningsuiting en alles wat 
daarbij hoort.”

Minister Van der Hoeven deelt de 
verbazing van het lid Slob helemaal. 
Maar het interruptiedebat is nog niet 
afgelopen. Ook de heer Balemans 

(VVD) doet nog een duit in het zakje. 
In zijn interruptie wrijft hij de minis-
ter onder de neus dat ze weer eens 
iets van boven oplegt. Minister Van 
der Hoeven – zo langzamerhand 
moedeloos – reageert: “Ik begin met 
dezelfde opmerking als ik in de richting 
van mevrouw Vergeer heb gemaakt. Ik 
heb soms het gevoel dat wel de vragen 
worden gesteld, maar dat de antwoor-
den er niet toe doen. Dat vind ik erg 
jammer. Ik ga niet tornen aan eindter-
men en kerndoelen. “

Afrondend
Het is u waarschijnlijk wel duidelijk 
geworden dat het vaak zo rustige vra-
genuur deze keer op een niet gebrui-
kelijke wijze verliep. De spanning, die 
om het interruptiedebat heen hing, 
was voelbaar. Het dédain, waarmee 
veel seculiere volksvertegenwoor-
digers spraken, was verontrustend. 
‘Paarse’ tijden leken te herleven. 
Anderzijds was het bemoedigend om 
te zien hoe minister Van der Hoeven 
in het debat ‘haar poot stijf hield’.

Uiteindelijk is er eind juni nog een 
Kamerdebat gevoerd over weten-
schap en religie in het onderwijs5. 
Het liep allemaal met een sisser af. De 
meeste woordvoerders waren name-
lijk een stuk minder opgewonden dan 
een maand daarvoor. Dat betekent 
natuurlijk niet dat het debat over de 
relatie tussen geloven en wetenschap 
daarmee is afgelopen. En ook het 
huidige artikel 23 van de Grondwet 
is geen onbestreden bezit geworden, 
integendeel. Duidelijk is dat christe-
lijke politici, als het om deze thema’s 
gaat, meer dan ooit op hun qui vive 
dienen te zijn.

1   Weblog van Minister Van der Hoeven, 1 maart 2005: 
http://www2.minocw.nl/bewindslieden/weekboek_m.jsp?year=2005&week=9#focus

2   In antwoord op schriftelijke vragen van het Kamerlid Kraneveldt (LPF) over haar uitlatingen in haar weblog van 
1 maart 2005 met betrekking tot de Intelligent Design (ID)-gedachte; Aanhangsel Handelingen II, nr. 1584, 
vergaderjaar 2004-2005.vergaderjaar 2004-2005.

3  De Volkskrant, 21 mei 2005, De evolutietheorie is niet compleet.
4   Wie zich verder wil belezen, wijs ik op: Cees Dekker, Ronald Meester en René van Woudenberg (red.), 2005, 

Schitterend ongeluk of sporen van ontwerp? Over toeval en doelgerichtheid in de evolutie, Uitgeverij Ten Have, Kampen.
5  Handelingen II, nr. 98, vergaderjaar 2004-2005.

T h e m a Ve r s l a g
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Was het nu verstandig van minister V.d. Hoeven om een 
debat te willen stimuleren over ID? En hoort dat wel bij 
haar rol als minister?
De minister heeft steeds een duidelijk onderscheid 
gemaakt tussen de politiek en het wetenschappelijk 
onderwijs. Ze wilde geen politiek debat, maar een weten-
schappelijk debat.
Zij zei: ‘Als politiek subsidiëren wij het onderwijs in al z’n 
vormen. Nu is er wereldwijd een nieuwe ontwikkeling. Ik 
wil me ervoor inzetten dat de onderwijswereld daarover 
in debat gaat.’ 
D66-ers, GroenLinksers en VVD-ers als Van Aartsen halen 
elke keer de scheiding van kerk en staat erbij, als je van-
uit je geloof spreekt. Ze hebben niet in de gaten dat zij 
zelf ook een geloof aanhangen, het Verlichtingsgeloof en 
daarmee verbonden het evolutiegeloof. Door die bril kij-
ken zij. Dat is best te respecteren. Het probleem is alleen 
dat zij het zelf niet door hebben en erkennen.
Zij denken onbevooroordeeld te zijn. Als je nu maar vol-
doende redelijk bent, dan ziet iedereen de redelijkheid er 
wel van in. Men heeft niet in de gaten dat het een geloof, 
een visie, zelfs een hele diepe religieuze overtuiging is. 
Daarom kunnen ze er zo slecht tegen als mensen zich ver-
zetten tegen de rede als ultieme maatstaf. Dan zie je ook 
hoe diep het zit. Dat zie je ook in het verzet in filosofische 
kringen tegen de leerstoelen reformatorische wijsbegeer-
te. Dan zie je weer dat religieuze overtuigingen en tegen-
stellingen het diepst gaan, zelfs al zijn mensen het niet 
van zichzelf bewust. Daar leven ze uit, daar staan ze voor.

In de debatten wordt de scheiding tussen kerk en staat 
steeds weer opgevoerd als argument. Wat gaat daar nu 
fout?
Wij zouden in de politiek nog duidelijker moeten maken 
wat voor ons de scheiding van kerk en staat betekent. In 
de kerk wordt Gods Woord gebracht, daar wordt gebeden 
in gemeenschap, daar zijn sacramenten en ambtsdragers, 
daar is kerkelijke tucht e.d. Dat willen wij echt niet alle-
maal overplaatsen naar de staat! De kerk heeft z’n eigen 
gezag, bevoegdheden e.d. binnen de structuur van de 
kerk. En de staat evenzeer. Dat is de scheiding van kerk en 
staat. Dat moeten we meer en beter uitleggen. Anderen 
denken vaak dat scheiding van kerk en staat hetzelfde is 
als een scheiding tussen geloof en politiek. Maar dat is 
onmogelijk.
Ook wij willen niet terug naar een situatie waarin kerk en 

Wanneer gaat 
de Verlichting uit?

Door Erik van Dijk

In de voorgaande pagina’s hebben wij u een indruk 

gegeven van het debat in de Tweede Kamer over 

Intelligent Design (ID), Schepping en evolutie. 

Voor een nadere duiding van dit debat en vooral 

van wat daar allemaal achter zit, sprak ik met 

prof.dr.ir. E. Schuurman, ChristenUnie-senator en 

bijzonder hoogleraar reformatorische wijsbegeerte.

 Ik dien de Heer met vreugde. Ik dien de Heer met vreugde.

T h e m a I n t e r v i e w
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staat vermengd zijn, maar je kunt van geen enkel mens 
vragen zijn of haar overtuiging thuis te laten als hij of zij 
het publieke domein betreedt, zeker niet als je ervan over-
tuigd bent dat je op het publieke terrein gerechtigheid 
moet najagen en voor die overtuiging oorsprongen, zelfs 
goddelijke oorsprongen aanwijst.
Wees blij dát mensen overtuigingen hebben, anders had 
je alleen maar willekeur.

Zou er maar een minimum van verstaan zijn hierover, 
dan zouden we politiek beter met elkaar uit de voeten 
kunnen.
Alsof alleen christenen en moslims een geloof hebben en 
libertijnen daar helemaal vrij van zijn. Zouden ze dát nu 
maar eens inzien.
Karl Popper, die toch een echte Verlichtingsdenker was, 
moest toen het vuur hem na aan de schenen werd gelegd, 
erkennen: uiteindelijk geloof ik in de rede.
Je kunt niet redelijk (met de rede) aantonen waarom 
de rede het hoogste is. Ik kan niet redelijk aantonen dat 
God het hoogste gezag heeft. Zij en ik mogen onze rede 
gebruiken, maar dat wat een mens uiteindelijk vastigheid 
en fundering geeft, kun je niet redelijk bevestigen.

Voor ‘rede-gelovigen’ is het niet te begrijpen dat er voor 
andere mensen een hogere macht en een absolute waar-
heid is, waar je je aan onderwerpt …
De hele werkelijkheid schreeuwt het ons toch toe? De 
metafysische leegte grijnst ons toch aan? Zij hebben daar 
toch ook last van? Zij zijn toch ook bang voor de terroris-
ten? Zij zijn toch ook bang voor het kwaad, dat niet bin-
nen de perken te houden is? Wat is dat dan? Maar daar 
hebben we in Nederland geen fundamentele discussies 
over. In al die jaren in de Eerste Kamer is het zelden gelukt 
om op dat niveau te komen.

Waar baseren zij hun keuzes dan op? 
Als je vraagt waar de libertijnen hun bronnen van recht 
hebben en hoe zij bepalen wat recht is, zeggen ze al heel 
gauw: dat moeten we democratisch vaststellen.
Onze democratie heeft altijd een gemeenschappelijke 
basis gehad. We wisten samen wat rechtvaardigheid was. 
Maar dat weten we niet meer. Dat is het probleem. Dan 
keren ze het om en gaan ze op een redelijke, democrati-
sche wijze gezamenlijk vaststellen wat recht is. 
Zij denken dat de problemen in onze cultuur nu nog 
democratisch opgelost kunnen worden, terwijl de demo-
cratie ontworteld is! Zij denken dat je met democratie de 
democratie weer inhoud kunt geven. Dat wordt een grote 
teleurstelling en een verergering van de chaos die we nu 
al hebben. Als je die chaos democratisch wilt oplossen 
zonder te erkennen dat er een recht en gerechtigheid is 
die boven ons mensen uitgaat, dan zoeken we het zomaar 
bij een sterke man of vrouw en eindigen we bij dictatuur. 
Ik heb dat indertijd in voorzichtige bewoordingen bij het 

euthanasiedebat gezegd. Ze vielen van alle kanten over 
me heen. Ze waren woedend.

U refereerde toen aan nazi-Duitsland.
Dat werd uitgelokt in een discussie. Zij wilden mij daar 
brengen. Ik deed dat zeer genuanceerd. Ik zei nog: er is 
niemand hier die dat wil, maar uiteindelijk zijn de nazi’s 
wel democratisch aan de macht gekomen. Er moet dus 
een grond zijn waarop we democratie beoordelen. En is 
dat dan de redelijkheid?

Hoe komen we hier nu uit?
De mensen die consequent het Verlichtingsdenken vol-
gen zitten er eigenlijk mee in hun maag. Ze zoeken uit-
vluchten om de problemen van de Verlichting te boven 
te komen, maar ze doen dat binnen het kader van de 
Verlichting. Je ziet dat het niet lukt. De Verlichting ver-
andert in haar tegendeel. Horkheimer en Adorno zeiden 
dat al. De dialectiek van de Verlichting. De Verlichting 
wordt duisternis. Vrijheid verandert in onvrijheid. Zonder 
grenzen aan vrijheid wordt redelijkheid onredelijkheid. 
Het zijn Verlichtingsdenkers zelf die dat inzien. Al twin-
tig jaar geleden schreef één van hen “Wanneer gaat de 
Verlichting uit?”

Ik denk wel eens dat er rampen nodig zijn voordat we 
met z’n allen tot bezinning komen. We gaan niet gemak-
kelijk een nieuwe koers in, niet zonder pijn. Neem het 
terrorisme. Zij bedreigen het publieke terrein en daar 

moeten we ons tegen verzetten en beschermen. Toch 
zou het goed zijn als ook de vraag in politieke discussies 
zou doorklinken: ‘Why do they hate us?’ Die vraag is in 
verschillende publicaties aan de orde geweest. Het meest 
diepgravend in het boek van Ian Buruma “Occidentalisme 
– Het Westen in de ogen van zijn vijanden”. In de politiek 
hoor ik hier te weinig over. We moeten ons niet in zelfge-
noegzaamheid afkeren van de kritiek die op de Westerse 
cultuur mogelijk is. Zeker niet omdat in het genoemde 
boek wordt gezegd dat de oorsprongen van het terro-
risme in onze cultuur zelf te vinden zijn. Inderdaad zie je 
bij de terroristen een diep verzet tegen de hele Westerse 
wereld. Zij verzetten zich tegen de overmoed en hoog-
moed in onze cultuur.

Neem het milieuprobleem. Moet het nog erger worden? 
Moeten er nog meer orkanen komen voordat Bush het 
Kyotoprotocol ondertekent? Voordat we anders met tech-
nologie omgaan?
In de top van Shell zeggen ze dat er een technologische 

Wanneer gaat 
de Verlichting uit?

Ik denk wel eens dat er rampen nodig zijn Ik denk wel eens dat er rampen nodig zijn 
voordat we met z’n allen tot bezinning komen.voordat we met z’n allen tot bezinning komen.
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doorbraak moet komen, anders lopen we binnen afzien-
bare tijd vast met de energiebronnen. Zij geloven vast dat 
die doorbraak er komt. Zo vertrouwen zij op de techniek. 
Maar als die doorbraak nu een keer niet komt?

Bijzonder onderwijs

De libertijnen lijken het steeds meer op het bijzonder 
onderwijs gemunt te hebben. Wat moet het bijzonder 
onderwijs doen om overeind te blijven?
Zij moeten de wettelijke mogelijkheid voor bijzonder 
onderwijs niet alleen maar gebruiken om bepaalde privi-
leges te krijgen. Dat is te lang gebeurd en het ergert mij 
soms gruwelijk. Zo schijnheilig. Dat doorzien de tegen-
standers toch? Terecht zeggen ze dan: waarom zouden we 
dat nog langer betalen? We hebben geen behoefte aan 
bijzonder onderwijs dat alleen maar een beetje fatsoen-
lijker is dan de rest. Waaruit blijkt je doelstelling? Het 
komt aan op waarachtigheid.
Het diepste probleem is natuurlijk dat wij rondom de cri-
sis in onze cultuur ook te maken hebben met een crisis in 
het christendom.

Waar denkt u dat het heengaat met het bijzonder onder-
wijs en de godsdienstvrijheid?
Als die vrijheden onder druk komen te staan, zullen de 
problemen in onze cultuur alleen nog maar groter wor-
den. De libertijnen willen een weg op waarvan wij zeggen 
dat dat uiteindelijk alleen maar onrecht brengt. Dat is 
hun bedoeling niet, maar het is wel het gevolg.
Zij kunnen niet aan anderen allerlei beperkingen van 
vrijheidsrechten opleggen en intussen de eigen vrijheid 
ongehinderd willen uitleven. Zij moeten inzien dat ook 
hun eigen waarachtigheid in het geding is.

Bij het bijzonder onderwijs had u het alleen over christelijk 
onderwijs. Hoe zit het dan met het islamitisch onderwijs?
Het is het grondwettelijk recht van de moslims om hier 
eigen scholen te hebben, maar wij hebben wel één ding 
nagelaten: door dat recht onverkort op hen toe te passen, 
hebben wij geen recht gedaan aan onze eigen strijd voor 
de gelijkstelling van openbaar en bijzonder onderwijs. Wij 
hebben zonder nadenken de pacificatie ook toegepast op 
het islamitische onderwijs. Dan zijn we er toch ingelopen 
met elkaar. Net zo goed als we met elkaar in de valkuil 
van de multiculturele samenleving zijn gestapt. Nu zitten 
we met een cultuur zonder ziel, zonder een ankerpunt.

De strijd voor het bijzonder onderwijs was dus eigenlijk 
alleen een strijd voor bijzonder christelijk onderwijs? En 
dat had te maken met de ziel van onze natie?
Ja, met de ziel van onze eeuwenlange cultuur. In onze 
ongelooflijke naïviteit hebben we gedacht dat we die 
grote groepen moslims allemaal wel aan konden. Ik heb 
me er enorm aan geërgerd, dat partijen als D66 zich 
lange tijd verzetten tegen het christendom, maar de 
allochtonen omarmden en knuffelden. 
Ik heb wel gezegd: jullie weten niet wat je binnen haalt. 
En nu hebben we er een miljoen ... Ik heb niets tegen die 
mensen. Ook zij zijn geschapen naar het beeld van God. 
Er is maar één benadering mogelijk en dat is die van de 
liefde.
Maar we moeten wel in rekening brengen dat hun 
geschiedenis een hele andere is dan de geschiedenis 
waarbinnen wij tot pacificatie zijn gekomen. Dat hebben 
we nagelaten. Dat hebben ook de christelijke partijen 
nagelaten, want die dachten: dat is ons recht, dus ook 
hun recht.

In de boezem van onze eigen Nederlandse cultuur woedt 
nu een strijd om religieuze overtuigingen, die mensen 
veel eerder hadden moeten onderkennen. Dit betekent 
niet dat ik vandaag ook nog nee zeg tegen het islamitisch 
onderwijs. Zij hebben tientallen jaren van die rechten 
gebruik kunnen maken. Dat kun je ze niet weer afnemen. 
Overigens, met de plannen van de VVD en nu ook 
Peter R de Vries om helemaal geen subsidies meer te 
geven voor religieus onderwijs haal je een streep door 
de hele pacificatie.
We hadden moeten zeggen: de pacificatie was tussen 
staatsonderwijs en christelijk onderwijs, verklaarbaar 
vanuit onze geschiedenis. We hadden veel gereserveer-
der tegenover moslimscholen moeten staan. Nu we ze 
hebben, kun je het niet meer terugdraaien, maar deze 
constatering heeft wel consequenties voor onze politieke 
standpunten.

Plichten

En nu?
De ChristenUnie-fracties in Eerste en Tweede Kamer heb-
ben er meer dan eens op aangedrongen om te komen 
tot een handvest van burgerplichten dat in onze door en 
door individualistische maatschappij weer enigszins soci-
ale samenhang en evenwicht terug zou kunnen brengen 
en een bijdrage zou kunnen leveren aan herstel van de 
publieke moraal. 

Ik zie geen andere mogelijkheid meer om in vrede samen 
te leven, dan door naast rechten ook plichten te gaan 
vastleggen. 
Ik denk dat er een minimumniveau aan plichten moet 
worden vastgelegd om tot een pacificatie in onze samen-

Met de plannen van de VVD en nu ook Peter R de Vries om Met de plannen van de VVD en nu ook Peter R de Vries om 
geen subsidies meer te geven voor religieus onderwijs haal je geen subsidies meer te geven voor religieus onderwijs haal je 
een streep door de pacificatie.een streep door de pacificatie.
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leving te komen tussen de verschillende religieuze stro-
mingen (inclusief de humanistische libertijnen). Het 
begint bij acceptatie van onze vrijheids- en grondrechten, 
maar we moeten ook komen tot maatschappelijke plich-
ten die in het publieke domein door iedereen worden 
gehonoreerd.
Ik denk dat we moeten beginnen bij de plicht van elke 
burger om zich te onthouden van het gebruik van geweld 
in de publieke ruimte. Vervolgens bijvoorbeeld de plicht 
om bij de vrijheid van meningsuiting ook regels van fat-
soen toe te passen. En de plicht om de natuur te bescher-
men.
Voorheen hielden wij ons vanzelfsprekend aan die plich-
ten, maar nu we in zo’n ingewikkelde situatie terecht 
zijn gekomen, moet je het op papier zetten. Het is echt 
het minimum en het is armoe. Het maakt duidelijk dat 
onze cultuur innerlijk verscheurd is, dat we het niet meer 
vanzelfsprekend vinden dat rechten en plichten onlosma-
kelijk bij elkaar horen.

Is de insteek van de plichten nu dé ChristenUnie-insteek in 
het waarden- en normendebat?
Premier Balkenende krijgt brede steun, zelfs wereldwijd, 
voor het aankaarten van waarden en normen. Maar 
wat is nu de politieke uitwerking ervan? Ik heb nog niks 
gezien! Wat hij nu doet is dat hij van de ChristenUnie 
overneemt om ook over plichten te spreken, maar ook 
dat wordt weer niet politiek vertaald. In dit kabinet met 
VVD en D66 krijgt hij de kans niet. Laat hem dat nu eens 
gewoon toegeven. “Ik ben het met u eens, maar het lukt 
me niet”.
Ik heb wel eens de suggestie gedaan om een staatscom-
missie in het leven te roepen met vertegenwoordigers 
van verschillende levensovertuigingen die met elkaar 
eens nagaan op welke manier we elkaar maatschappelijk 
nog vast kunnen houden. Over welke maatschappelijke 
plichten zouden humanisten, christenen, joden, mos-
lims en anderen het met elkaar eens kunnen worden? 
En kunnen we dat vastleggen? Historisch was het nodig 
om de rechten te veroveren op grond van onrecht. Nu is 
het nodig om met elkaar te werken aan burgerplichten, 
omdat je ziet dat met gebruikmaking van al die vrijheids-
rechten de maatschappij op weg is naar ontbinding. Met 
een beroep op rechten en vrijheden is onze maatschap-
pij meer en meer een ‘permissive society’ geworden, 
een maatschappij waarin alles toelaatbaar is. De sociale 
samenhang is weg, het publieke domein is verwarring. 
Daar moeten we wat aan doen.

Zou dat ook implicaties hebben voor de media?
Onze media zijn natuurlijk het toonbeeld van de ont-
sporing van onze cultuur. Ik griezel daarvan. Er wordt zo 
geweldig geappelleerd aan driften en lusten, alsof er niks 
anders bestaat, alsof het leven opgaat in seksualiteit.
Wij werden vroeger beschermd. Ons werd nog goed en 
kwaad voorgehouden. Tegenwoordig wordt het kwade 
als goed voorgehouden. Dat is een groot verschil. En wie 
blijft dan staande? Daar maak ik me grote zorgen over. Er 
zou weer een appel moeten uitgaan tegen deze seksuali-
sering van de samenleving, anders gaan hele generaties 
eraan.

Bent u nu pessimistisch?
Nee, ik dien de Heer met vreugde. Ik sta niet bekend 
als een somber iemand. Ik somber niet omdat Christus 
regeert! Maar wel als ik de zwakheid van mijzelf zie en 
van andere mensen die in de ban zijn gekomen van het 
materialisme en hedonisme.
Ik put hoop uit radicale jonge mensen. Daar lijkt wel een 
nieuwe Reformatie gaande te zijn. Daar regeert Christus. 
Jeugdkerken en jongerenorganisaties als Time to Turn. 
Ik hoop alleen dat het niet oppervlakkig en van voorbij-
gaande aard is, want dan ziet het er somber uit.

De laatste vraag: wat is de taak van de ChristenUnie?
Ik houd er niet van om af te geven op het CDA, maar het 
CDA heeft kernbeginselen – gespreide verantwoordelijk-
heid, gerechtigheid, solidariteit en rentmeesterschap. 
Dat zijn mooie bloemen, maar als je ze van de wortel los 
snijdt, verdorren ze na een poosje of ze gaan een eigen 
leven leiden als droogboeket, maar je hebt er weinig 
aan. Wij van de ChristenUnie moeten hoorders van het 
Woord blijven. En vervolgens moeten we ook daders van 
het Woord zijn, ook in politieke zin. Dat betekent dat we 
goed moeten weten welke diagnose we stellen van onze 
cultuur in het licht van het Woord en welke theologie we 
daarbij hanteren.
Dat bijbelstudieboek ‘Hart en handen’ was erg goed. Dat 
zouden we ook meer met specifieke thema’s kunnen 
doen. Aan een aantal mensen vragen wat de Bijbel daar 
volgens hen over zegt. Neem bijvoorbeeld het samen 
leven met verschillende religies in één staatverband.
Dat Woord is een levend Woord, dat je niet kunt opbergen 
in een paar beginselen. De ChristenUnie heeft wel een 
kernprogramma, maar we moeten ook elke keer weer 
terug gaan naar het horen van dat Woord en dat vervol-
gens vertalen in politieke daden. Zo moeten we ook het 
verkiezingsprogramma elke keer weer actualiseren. Op 
die manier zeggen we ook niet alleen maar ‘nee’ tegen 
allerlei ontwikkelingen, maar zoeken we ook naar de 
positieve antwoorden. Dan is het altijd weer nieuw. We 
mogen nooit verstarren.

Het is mede te danken aan de ChristenUnie dat Het is mede te danken aan de ChristenUnie dat 
ook de minister-president het niet alleen over ook de minister-president het niet alleen over 
rechten, maar ook over plichten heeft. Maar als rechten, maar ook over plichten heeft. Maar als 
ik hem vraag naar de politieke verankering en ik hem vraag naar de politieke verankering en 
concrete vertaling daarvan, dan blijft het stil.
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Onderwijs is van grote publieke betekenis. Jongeren moe-
ten worden opgeleid om als volwassenen hun plaats in de 
maatschappij te kunnen innemen. In een tijd waarin de 
ontwikkelingen snel gaan en traditionele grenzen steeds 
meer wegvallen worden aan goed onderwijs steeds meer 
en hogere eisen gesteld. Tegelijk is het onderwijs bij uit-
stek een instrument voor de persoonlijke vorming van 
mensen. Ouders wijzen hierbij in eerste instantie de weg, 
waarna allerlei andere actoren via het onderwijs hun 
invloed op vorming en scholing uitoefenen. Als het om 
onderwijs gaat zijn dus zowel het publieke belang als het 
belang van individuele mensen, jongeren zowel als hun 
ouders, duidelijk aan de orde.
Beide elementen vinden we terug in artikel 23 van de 
Grondwet. Het artikel begint met de uitspraak, dat het 
onderwijs een voorwerp is van de aanhoudende zorg van 
de regering. Direct daarop volgt de uitspraak: het geven 
van onderwijs is vrij. 

Inmiddels is er in politiek en samenleving wel het nodige 
veranderd. De verzuiling van de Nederlandse samenle-
ving ligt achter ons. Het aantal mensen dat uit godsdien-

stige overwegingen kiest voor onderwijs van een bepaal-
de richting is sterk gedaald. Als samenleving worden we 
geconfronteerd met de opkomst van voor ons land nieu-
we religies, die vreemd zijn aan de Nederlandse cultuur. 
Van het onderwijs wordt verwacht dat het bijdraagt aan 
de integratie van nieuwe groepen en opvattingen. Maar 
ook het levenspatroon van de doorsnee Nederlander is 
drastisch veranderd. Mannen en vrouwen oefenen hun 
beroep veelal buitenshuis uit, ook als zij jonge kinderen 
hebben. Van het onderwijs wordt verwacht dat het zich 
aanpast aan dit gewijzigde levenspatroon.
Het is dan ook niet zo vreemd, dat her en der gewrikt 
wordt aan ons onderwijsbestel. Zeker voor politici die zich 
nog herinneren, dat zij ‘van huis uit’ dit bestel toch niet in 
alle opzichten ideaal vonden. Was het immers niet zo, dat 
de pacificatie van 1917 de prijs vormde die de niet-christe-
lijke partijen moesten betalen voor de invoering van het 
algemeen kiesrecht?

Meer dan een historisch compromis
De herinnering aan de pacificatie van 1917 wordt vooral 
in liberale kring regelmatig opgehaald om aan te geven 
dat het toen ging om een concessie aan de christelijke 
partijen. In het Liberaal Manifest van voorjaar 2005 wordt 
in dit verband zelfs gesproken over een ‘historische neder-
laag’ van de toenmalige liberalen. De bedoeling is duide-
lijk: zeker liberalen behoeven zich bijna een eeuw later 
niet gebonden te voelen aan een compromis, dat voor 
hen een nederlaag betekende. De Teldersstichting, het 
wetenschappelijk instituut van de VVD, pleitte onlangs 
dan ook voor afschaffing van de bekostiging van bijzon-
der onderwijs op godsdienstige grondslag. 

Nu kun je een politieke partij niet het recht ontzeggen 
om ‘bij nader inzien’ van standpunt te veranderen. Maar 
als het gaat om zo’n fundamentele zaak als het grond-
recht van de vrijheid van onderwijs is het zaak om ook het 
beroep op de geschiedenis serieus te toetsen. Vormde 1917 
inderdaad een historische nederlaag voor de liberalen 
of zijn ze voluit medeverantwoordelijk voor de inhoud 

T h e m a S t u d i e

Vrijheid van onderwijs: 
recht en opdracht

Door Gert Schutte, voormalig lid van de Tweede Kamer voor het GPV en de ChristenUnie

Het onderwijs is één van de onderwerpen die het 

meest tot politieke strijd aanleiding geven. Dat was 

zo in de 19e eeuw, toen als het ware een tweede tach-

tigjarige oorlog, maar nu met vreedzame middelen, 

werd gestreden. Na de vrijheid van godsdienst moest 

ook de vrijheid van onderwijs verzekerd worden. 

Maar ook na de pacificatie van 1917 was de onder-

wijsvrijheid geen rustig bezit. Dat is ook nu niet het 

geval, getuige de vele pleidooien om deze vrijheid in 

te perken of zelfs af te schaffen. Wat zit daar achter? 

En waar staan wij in deze discussies?

Vormde 1917 inderdaad een historische nederlaag voor Vormde 1917 inderdaad een historische nederlaag voor 
de liberalen of zijn ze voluit medeverantwoordelijk de liberalen of zijn ze voluit medeverantwoordelijk 
voor de inhoud van de pacificatie?voor de inhoud van de pacificatie?
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van de pacificatie? Hebben liberalen als dhr. Cornielje en 
mevr. Ginjaar-Maas gelijk, die bestrijden dat er sprake 
was van een nederlaag, omdat de vrijheid van onderwijs 
een voluit liberaal beginsel zou zijn?

De werkelijkheid is iets genuanceerder dan beide stand-
punten suggereren. Vast staat dat in de 19e eeuw de strijd 
vóór de vrijheid van onderwijs vooral tegen liberalen 
gevoerd moest worden. Van de liberaal Kappeyne van de 
Coppello waren in dit verband de beruchte woorden: dan 
moet de minderheid desnoods maar onderdrukt worden. 
Maar wie een goed beeld wil schetsen van de houding 
van de liberalen bij de pacificatie moet ook vermelden 
dat het denken over dit onderwerp toen al niet stil had 
gestaan.
In het begin van de 20e eeuw waren de verschillende 
partijen op dit punt elkaar al steeds meer genaderd. De 
pacificatie vormde in zekere zin de bekroning van dit 
proces. Liberalen hebben daarbij een vooraanstaande rol 
gespeeld. De liberaal Cort van der Linden was toen minis-
ter-president. Voorzitter van de Kamercommissie die de 
Grondwetsherziening moest voorbereiden was de fractie-
voorzitter van de vrijzinnig-democraten dr. D. Bos. Mede 
door zijn inzet kwam er een compromis tot stand dat met 
slechts één (liberale) tegenstem werd aanvaard.
Liberalen hebben altijd een verschillende opvatting 

gehad over de vrijheid van onderwijs. Maar het doet de 
historie geweld aan te zeggen, dat de pacificatie een libe-
rale nederlaag vormde. Hooguit geldt dit voor sommige 
liberalen, van het soort Kappeyne van de Coppello.
Van een toenemend begrip voor vrijheid van onder-
wijs was ook sprake bij de SDAP. Al in 1902 nam deze 
partij de zogenaamde Groninger Schoolmotie aan, 
waarin zij had verklaard onder bepaalde voorwaarden 
de financiële gelijkstelling van openbaar en bijzonder 
onderwijs te willen steunen. Bij het Kamerdebat over de 
Grondwetsherziening verklaarde de SDAP-woordvoerder 
Gerhard zelfs, dat neutraliteit een eigen, aparte levens-
beschouwing was geworden: “Dus als wij de openbare 
school met onze levensbeschouwing door de staat laten 
betalen, waarom dan ook de bijzondere school niet?” Een 
uitspraak die waard is ook vandaag gehonoreerd te wor-
den!
De pacificatie is van grote betekenis geweest voor de 
ontwikkeling van het bijzonder onderwijs. De christelijke 
politiek heeft zich de jaren door terecht sterk gemaakt 
voor de vrijheid van dit onderwijs in de praktijk. Maar ook 
liberalen en sociaal-democraten hebben zich op inhoude-
lijke gronden aan deze vrijheid gecommitteerd.

Opnieuw in discussie
Hoe komt het nu, dat de vrijheid van onderwijs in onze 
tijd juist vanuit liberale hoek weer ter discussie wordt 
gesteld? Dat kan duidelijk worden als we de belangrijkste 
voorstellen nader bezien. 

1.   Onderwijs is volgens het Liberaal Manifest niet religi-
eus maar seculier. Daarom mag het bijzonder onder-
wijs niet discrimineren op levensbeschouwelijke 
gronden. 

2.   De Teldersstichting voegt hieraan toe, dat de staat 
zich op grond van de scheiding van kerk en staat niet 
mag bezig houden met godsdienst. Onderwijs op reli-
gieuze grondslag mag daarom niet door de overheid 
bekostigd worden. 

3.   De democratie en de publieke orde gaan volgens de 
Teldersstichting vooraf aan de vrijheid van onderwijs. 
Dat wil niet alleen zeggen dat bijzondere scholen 
gebonden zijn aan de Nederlandse rechtsorde maar 
ook dat het discriminatieverbod van artikel 1 van de 
Grondwet, zoals opgevat door liberalen, voorgaat 
boven artikel 23. Volgens commissie-voorzitter Dales 
betekent dit o.m. dat een protestantse school geen 
islamitische jongere mag weigeren en niet mag leren 
dat homoseksualiteit zonde is.

4.   De Teldersstichting meent verder, dat religieuze scho-
len ten koste gaan van de gewetensvrijheid van kinde-
ren. Hiermee wordt bedoeld, dat het religieuze onder-
wijs op deze scholen de vrijheid van kinderen om te 
zijner tijd zelf een al dan niet godsdienstige keuze te 
maken zou beknotten. 

T h e m a S t u d i e
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5.   Volgens de Teldersstichting gaat onderwijs op een 
religieuze school ook ten koste van de integratie. Dit 
argument richt zich in het bijzonder – maar niet uit-
sluitend – tegen islamitische scholen.

Andere niet-christelijke partijen zijn over het algemeen 
minder uitgesproken over deze thema’s. D66 kiest in een 
recente onderwijsnota voor invoering van een formele 
acceptatieplicht. Achtergrond hiervan is dat veel bijzon-
dere scholen in de praktijk een open toelatingsbeleid 
voeren. Daarmee verliezen zij volgens D66 het recht leer-
lingen te weigeren. Scholen die wel een consequent toe-
latingsbeleid op grond van de grondslag voeren kunnen 
hiermee wel doorgaan.
Ook binnen de PvdA wordt gedacht aan invoering van 
een acceptatieplicht, maar de vorm daarvan is nog niet 
duidelijk.
De SP wil algemene toegankelijkheid met een beroep op 
artikel 1 van de Grondwet desnoods afdwingen.
Opvallend in het geheel van de voorstellen is, dat het 
fenomeen van de islamitische school slechts een beperkte 
rol speelt. De eigenlijke argumenten en achtergronden 
gaan veel dieper. Ze raken aan:
a.   het karakter en de functie van het onderwijs: is er 

ruimte voor een godsdienstige overtuiging of alleen 
voor een seculiere?

b.   de reikwijdte van de overheidstaak: komen instel-
lingen of activiteiten op godsdienstige grondslag in 
aanmerking voor overheidsbekostiging?

c.   de verantwoordelijkheid van de ouders: mogen zij 
kiezen voor onderwijs voor hun kinderen in het ver-
lengde van de opvoeding? 

d.   de verhouding tussen grondrechten: gaat het discri-
minatieverbod van artikel 1 altijd boven de vrijheid 
van onderwijs of van godsdienst?

Recht op vrijheid
De verschillende voorstellen hebben gemeen, dat zij de 
bestaande vrijheid van onderwijs willen inperken. Het 
is daarom zaak het karakter van deze vrijheid helder te 
formuleren. Ouders hebben hun kinderen van God ont-
vangen. Zij zijn verantwoordelijk voor hun opvoeding. Als 
de kinderen gedoopt zijn, hebben de ouders ook aan God 
beloofd hen als Zijn kinderen op te voeden. Het onderwijs 
ligt als het goed is in het verlengde van de opvoeding. 
Ouders zijn dus verantwoordelijk voor de keuze van de 
school voor hun kinderen. De overheid behoort die keuze 
mogelijk te maken. Dat kinderen bij het ouder worden 
zelf keuzen maken en daarvoor dan verantwoordelijk 
zijn doet niets af aan de ouderlijke verantwoordelijkheid 
gedurende het opgroeien tot zelfstandigheid. 
Ook als ouders niet in God geloven zijn zij verantwoor-
delijk voor opvoeding en onderwijs van hun kinderen. 
Vrijheid van onderwijs is dan ook een recht dat aan de 
ouders toekomt en door de overheid erkend wordt en niet 

een gunst die de overheid al naar believen kan verlenen. 
De VVD-er Cornielje formuleerde het eens kernachtig: 
“Ouders moeten door de leerplicht een deel van de opvoe-
ding uit handen geven, maar krijgen daarvoor het recht 
terug een school te kiezen die aansluit bij hun eigen 
waarden en normen.”

Vrijheid van onderwijs is dan ook een wezenlijk element 
van de geestelijke vrijheid die in het publieke domein 
door de overheid behoort te worden verzekerd. Aan gelo-
vigen en ongelovigen, aan christenen en islamieten. 
Onderwijs is nooit waarden-vrij. Als godsdienst taboe is 
binnen de school is er ruim baan voor de religie van de 
seculieren. Particuliere scholen (een betere uitdrukking 
dan bijzondere scholen) ontlenen aan hun bijzondere 
karakter het recht (of zelfs de plicht) onderscheid te 
maken tussen goed en kwaad, tussen mensen die grond-
slag en doelstelling van de school onderschrijven en die 
dat niet doen. Van discriminatie is pas sprake als onder-
scheid gemaakt wordt dat niet relevant is voor het karak-
ter van de school. 

Bekostiging van scholen met een religieuze grondslag 
heeft niets te maken met de scheiding van kerk en staat 
maar alles met een gelijke behandeling in gelijke geval-
len. Wat de Teldersstichting wil is niet een scheiding van 
kerk en staat; die is pas aan de orde als de staat invloed 
wil uitoefenen op de interne zaken van een kerk of omge-
keerd. Deze liberalen willen een zogenaamd neutrale 
staat die zich verre houdt van alles wat met religie te 
maken heeft. In het publieke domein is dan alleen plaats 
voor de aanhangers van een seculiere religie.

Een rangorde van grondrechten, zoals Dales 
bepleit, bestaat niet in Nederland. Dat is bij de 
Grondwetsherziening van 1983 nog eens duidelijk 
gemaakt en tijdens een recent Kamerdebat over grond-
rechten in een pluriforme samenleving Kamerbreed 
bevestigd. De vrijheid van onderwijs kan dan ook niet 
worden uitgespeeld tegen het discriminatieverbod. Beide 
grondrechten hebben hetzelfde gewicht en staan naast 
elkaar. Als ze in een concrete situatie met elkaar botsen 
is het oordeel over de onderlinge verhouding aan de 
rechter. Als de VVD dat wil veranderen moet de partij een 
algehele herziening van ons grondrechtenstelsel voorstel-
len. Dan weten we waar de partij staat. Dan zal ook wel 
blijken dat de mogelijkheden voor Nederland om zo’n 
nieuwe koers in te slaan dankzij internationale verdragen 
beperkt zijn.

T h e m a S t u d i e
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Een opdracht 
Onderwijs is geen doel in zichzelf. Het dient om vooral 
jonge mensen in staat te stellen hun talenten verder te 
ontwikkelen in dienst van God die de talenten gaf en ten 
behoeve van de samenleving waarvan zij deel uitmaken. 
Ook het bijzonder onderwijs heeft dus een functie in het 
belang van de samenleving als geheel. Daarom is het ook 
terecht dat de overheid eisen stelt aan de inhoud (“deug-
delijkheid”) en inrichting van het door haar bekostigde 
onderwijs. 
Over de vraag hoe ver de overheid daarin mag gaan 
wordt veel discussie gevoerd. Om maar enkele actuele 
thema’s te noemen: 
-   moeten bijzondere scholen een (evenredig) aandeel 

leveren in de opvang van leerlingen met een alloch-
tone achtergrond? 

-   moeten zij een rol spelen bij de inburgering en inte-
gratie van deze leerlingen?

-   moeten scholen zorgen voor de opvang van kinderen 
voor en na schooltijd?

-   moeten bijzondere scholen bepaalde opvattingen 
over zaken als de evolutietheorie of homoseksualiteit 
leren?

De thema’s als zodanig zijn van deze tijd. Maar de achter-
liggende vragen zijn zo oud als de vrijheid van onderwijs. 
Er is immers sprake van een ingebouwde spanning tus-
sen enerzijds de eigen verantwoordelijkheid van ouders 
en scholen voor opvoeding en onderwijs van hun kinde-
ren en anderzijds het publieke belang van goed onderwijs 
voor alle leerlingen. De overheid zal altijd de neiging 
hebben het onderwijs te betrekken bij de oplossing van 
maatschappelijke vraagstukken waarbij kinderen en 
gezinnen betrokken zijn. Daarbij komt, dat de overheid 
vaak eigen opvattingen heeft over wat tot goed onderwijs 
gerekend moet worden en wat goed is voor de leerlingen. 
De christelijke politiek heeft zich altijd verzet tegen een 
vergaande overheidsinvloed op inhoud en inrichting 
van het bijzonder onderwijs. In ons duale bestel heeft de 
overheid het voor het zeggen bij het openbaar onderwijs 
en hebben bestuur en ouders het voor het zeggen bij het 
bijzonder onderwijs. Dat is ook de strekking van artikel 23 
van de Grondwet. Tegen deze achtergrond zullen actuele 
vragen van een antwoord moeten worden voorzien. 

Van belang is daarbij dat de christelijke politiek en het 
bijzonder onderwijs zich niet in de hoek laten drukken. 
Wie opkomt voor de vrijheid van onderwijs strijdt voor 
een goede zaak. Hij heeft het recht aan zijn zijde. Maar 
dit gezegd zijnde is het ook zaak oog te hebben voor de 
publieke functie van het onderwijs. Vrijheid van onder-
wijs houdt ook een maatschappelijke opdracht in. Niet in 
de eerste plaats omdat de overheid dat graag ziet, maar 
omdat het bijzonder onderwijs ook iets voor anderen 
moet willen betekenen. 

Daarmee is al een algemene lijn aangegeven bij de invul-
ling van de maatschappelijke functie van het bijzonder 
onderwijs: het bijzonder onderwijs moet haar maat-
schappelijke functie onderkennen en waarmaken en de 
overheid mag verlangen dat die functie ook wordt waar 
gemaakt; maar zij moet de manier waarop het gebeurt 
overlaten aan de eigen verantwoordelijkheid van de 
scholen.
Concreet betekent dit, dat christelijke scholen de luiken 
naar de samenleving open hebben. De leerlingen moeten 
niet alleen een veilige omgeving kennen maar ook weten 
wat er om hen heen gebeurt, wat het gedachtegoed is 
van hun niet-christelijke medemensen. Ook leerlingen 
van christelijke scholen moeten leren wat de evolutie-
theorie inhoudt, maar deze scholen moeten op basis van 
eigen grondslag bepalen hoe over deze theorie gesproken 
wordt.

Christelijke scholen hebben voluit het recht bij de toe-
lating van leerlingen en de benoeming van personeel 
onderscheid te maken tussen mensen die christen wil-
len zijn en anderen. Maar als een school dit alleen doet 
als het zo uit komt, roept zij zelf het verwijt van discri-
minatie op. 
Als een gemeentebestuur worstelt met het probleem 
van zwarte en witte scholen mag een christelijke school 
zich daar niet van af maken met de stelling dat er nu 
eenmaal weinig zwarte christenen in de buurt wonen. Zij 
moet een passende bijdrage leveren aan de bestrijding 
van de achterstandsproblemen die met de onevenredige 
spreiding verband houden. Maar welke oplossing pas-
send is kan niet door de overheid worden voorgeschreven. 
Het is volstrekt legitiem als een christelijke school tot de 
conclusie komt dat toelating van meer zwarte leerlingen 
niet past bij de grondslag van de school. De bijdrage zou 
dan b.v. kunnen bestaan uit een andere verdeling van 
achterstandsgelden ten gunste van zwarte scholen of uit 
de beschikbaarstelling van gebouwen of docenten ten 
behoeve van activiteiten voor leerlingen met een achter-
stand.
De vrijheid van onderwijs is een groot goed. Een recht dat 
waard is er voor te blijven strijden. Maar ook een recht 
dat een opdracht impliceert.

T h e m a S t u d i e
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17de eeuw: confessionele 
identiteit gegarandeerd
Het is in verband met het nadenken over vrijheid en 
identiteit van onderwijs goed om even wat verder 
terug te gaan in de vaderlandse geschiedenis dan de 
19de eeuw. In de eeuwen van de Republiek der Zeven 
Verenigde Nederlanden was de identiteit van het onder-
wijs feitelijk een zaak van de heersende kerk. Dus van de 
Gereformeerde Kerk. De scholen waren wel toegankelijk 
voor ieder die het zich kon permitteren – maar leerplicht 
bestond nog niet. De gereformeerde kerkenraad had 
het toezicht, volgens de in 1618/19 aangenomen Dordtse 
Kerkorde. Natuurlijk was dat toezicht in de praktijk vooral 
gericht op de godsdienstige vakken, al had de Dordtse 
Synode aan de Staten-Generaal wel een algemeen ver-
zoek gedaan om het onderwijs in de volksscholen te laten 
bevorderen en te verbeteren. De nauwe band tussen 
school en kerk bleek onder meer uit schoolverordeningen 
waarin het leren van de Psalmen en van de vragen en 
antwoorden van de Heidelbergse Catechismus werd voor-
geschreven, om ze ‘inder Kerken te doen op seggen’. De 
lokale overheid was het ‘bevoegd gezag’ van de school, de 
confessionele kleur was duidelijk gereformeerd.

Rond 1800: vervagende identiteit 
bij toenemende staatsmacht
Onder invloed van de Verlichting (rationalisme) drongen 
zich van twee kanten veranderingen op in de visie op het 
onderwijs en de identiteit ervan. 
(1) Een toenemend aantal denkers over politiek achtte 
het noodzakelijk om de macht van de centrale overheid 
in de samenleving danig te versterken. Verlichte geesten 
zouden van de staatsmacht de ruimte moeten krijgen 
om van de samenleving een goed doordachte machinerie 
maken, waarin het welzijn van ieder lid gegarandeerd zou 
zijn. Daartoe was het middel van goed onderwijs natuur-
lijk een onmisbare voorwaarde. Het toenemend verstan-
dig gebruik van de menselijke mogelijkheden moest de 
maatschappij op een hoger niveau plaatsen. Dit cultuur-
optimistisch ideaal heeft sinds de 18de eeuw veelszins de 
koers bepaald van veel onderwijsdiscussies.
(2) Tegelijk was er in die eeuw een verschuiving aan de 
gang in de waardering van het christelijk geloof. De 
band aan de ‘oude’ gereformeerde belijdenis werd steeds 
vaker als knellend ervaren. Toen men dan ook de men-

Vrijheid voor eigen identiteit
De schoolstrijd van Groen van Prinsterer

Door drs. H. Veldman, historicus en publicist te Zuidhorn.

Wie vandaag zijn oor te luis-

teren legt bij de discussies 

over de toekomst van het 

Nederlandse onderwijs zal 

twee zorgwekkende verschijn-

selen opmerken. In de eerste 

plaats dat vanuit bepaalde poli-

tieke bolwerken steeds vaker de 

idee gelanceerd wordt dat er eigenlijk 

maar één soort onderwijs aan Nederland 

moet worden voorgehouden: het openbaar onderwijs, en wel 

met kwaliteitsgarantie. Dat daarmee de grondwettige vrij-

heid van onderwijs onder druk komt te staan spreekt vanzelf. 

De tweede zorgelijke constatering is dat velen de identiteit 

van het bijzonder onderwijs niet meer als het belangrijkste 

item zien. Kwaliteit komt op de eerste plaats te staan. Dat 

merkt men ook bij die christenen die geen moeite hebben met 

het streven naar de ‘samenwerkingsschool’, de bestuurlijke en 

praktische fusie tussen openbaar en bijzonder onderwijs. Het 

‘eigen karakter van de christelijke school’ staat niet meer zo 

hoog genoteerd. 

Wanneer deze twee gedachtelijnen elkaar onverhoopt ooit 

zullen bereiken, lijkt ons land klaar voor een radicale omwen-

teling in het onderwijs.

Daarom is het goed weer eens te luisteren naar ‘de stem van 

het verleden’. Hoe zat het met die befaamde schoolstrijd in de 

19de eeuw? En welke houding namen Guillaume Groen van 

Prinsterer en zijn antirevolutionairen aan in het onderwijsde-

bat met liberalen, katholieken en conservatieven? 
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selijke ratio ging ophemelen als het vermogen om de 
wereld naar zijn hand te zetten, werd het geloof in God 
gereduceerd tot het accepteren van een ‘Opperwezen’. 
Theologisch gezien liep dit uit op het Deïsme, waarbij God 
wel niet werd ontkend, maar op ‘redelijke’ afstand werd 
gehouden.
De consequenties in de Godsleer werden duidelijk: het 
liep erop uit dat het verlossingswerk van Christus op 
een laag pitje kwam te staan en dat het werk van de 
Heilige Geest vooral bestond in het verhogen van het 
niveau van de menselijke mogelijkheden om uiteindelijk 
de eenheid met ‘het goddelijke’ te bereiken. Wie deze 
Godsleer accepteerde, had intussen (per consequentie) 
de bijbelse leer omtrent de diepe verdorvenheid van de 
mens (Heidelbergse Catechismus, zondag 2 - 4) ver ach-
ter zich gelaten. Voor hen ging het in het mensenleven 
vooral om het menselijk geluk en een deugdzaam leven. 
En daarin was Christus dan het grote Voorbeeld en ook de 
grote Opvoeder. De Bijbel werd een boek met belangrijke 
vingerwijzingen voor het bewandelen van het pad der 
deugd. En wat betreft de vele wonderen die de Bijbel ver-
meldde, daarmee kreeg menigeen het zo moeilijk dat hij 
de voorkeur gaf aan de opvatting dat die wonderen niet 
tot de kern van het christelijke geloof behoorden en feite-
lijk ook in strijd waren met de menselijke ratio. 

Onderwijswetgeving omstreeks 1800 
In 1798 was het duidelijk geworden: de nieuwe leiders 
van de jonge Bataafse Republiek hadden de scheiding van 
kerk en staat doorgevoerd, maar tegelijk het onderwijs 
als staatszaak, ja, als staatsmonopolie aan zich getrokken. 
Volkomen in overeenstemming met de nieuwe tijdgeest 
werd als fundament voor het onderwijs plechtig ver-
klaard: “De eerbiedige erkentenis van een Albestuurend 
Opperwezen versterkt de banden der maatschappij, en 
blijft iederen Burger ten duursten aanbevolen.”
De wetten uit 1801 en 1803 van de ‘agent van nationale 
Opvoeding’, de voormalig predikant J.H. van der Palm, gol-
den maar korte tijd. Van belang is de vermelding dat het 
voorzag in de aanwijzing van schoolopzieners, meestal 
dus hervormde predikanten. Hun aanstelling paste in de 

overtuiging dat de kerk hiermee een passend controle-
middel vormde voor de juiste koers van de samenleving. 
Waarop moest dan worden toegezien? Op een ‘goede 
Zedekunde’ en ‘eerbied voor het Opperwezen’. Maar 
vervolgens bepaalde de wet ook dat moest ‘worden 
daargelaten al het leerstellige, dat door de onderschei-
dene Kerkgenootschappen verschillend wordt begrepen’. 
Daarmee werd de bijbelles gedegradeerd tot zoiets als 
culturele antropologie.
Belangrijk voor de volgende vijf decennia werd de 
Schoolwet van Van den Ende, 1806. Deze wet maakte (op 
papier) wel onderscheid tussen openbaar en bijzonder 
onderwijs, maar ging uit van de openbare staatsschool. 
Die had tot taak de kinderen op te leiden tot ‘alle chris-
telijke en maatschappelijke deugden’. Leerstellig onder-
wijs bleef verboden, want de school stond open voor alle 
gezindten. Bijzondere scholen (dus door particulieren of 
kerk gewenst) mochten alleen worden gesticht met toe-
stemming van de gemeentebesturen en op advies van de 
schoolopzieners. Daarmee bleef het schooldomein dus 
volledig in handen van de overheid. 
Bijzonder onderwijs kwam dan ook niet van de grond, 
behalve in die gevallen waarin het ging om ‘jongeheren 
van stand’ - voor hen bood een standenschool uitkomst. 
Sociale aspecten wogen zwaarder dan de gegronde 
wensen van gereformeerde ouders en kerken. Als gere-
formeerde mensen in later tijd een beroep deden op 
het wettelijk gegeven van het bijzonder onderwijs, werd 
steeds ontkend dat de wet het door hen gewenste type 
onderwijs bedoeld zou hebben, laat staan zou stimule-
ren. Het bijzonder onderwijs was dus niet méér dan een 
wettelijk toegestane optie voor de hogere standen (die 
de bekostiging voor eigen rekening namen). Vrijheid was 
alleen een zaak voor mensen van stand. 

De Afscheiding van 1834 
en de onderwijsvrijheid
In ieder geval waren de meeste volgelingen van dominee 
Hendrik de Cock geen mensen van die stand. De afge-
scheidenen van het Drentse Smilde hebben het geweten. 
Direct nadat in Ulrum de Acte van Afscheiding was gete-
kend (13/14 oktober 1834) en nog vóór ze in Smilde een 
eigen kerk hadden geïnstitueerd (20 nov. 1834), begonnen 
de afgescheidenen in deze Drentse veenkolonie met het 
in grote eenvoud opzetten van een gereformeerde school. 
De ondermeester Douwe van der Werp werd aan het 
schooltje in Smilde verbonden. 
Veel schoolopzieners was het er om te doen de invloed 
van de aloude gereformeerde religie tegen te staan. Op 
meer dan één school in het noorden van Nederland werd 
met argusogen gekeken naar ‘Cocksiaans’-gezinde mees-
ters. Immers, zij hielden zich niet aan de wet als ze zich 
met leerstellig onderwijs bezig hielden. 
De school in Smilde was dan ook maar een kort leven 
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beschoren. Het optreden van ds. H. Doorenbos (als school-
opziener) en de lokale overheid van Smilde betekende 
na nog geen week het einde van de eerste school van de 
afgescheidenen. Hun verzoeken aan lagere en hogere 
overheden – tot aan koning Willem I – om erkenning van 
de vrijheid van onderwijs werden ‘gewezen van de hand’. 
Het bewijs was daarmee geleverd dat tot in ‘Den Haag’ 
toe de interpretatie van de wet geen ruimte liet voor 
onderwijs dat zich qua identiteit duidelijk onderscheidde 
van de openbare school. Meerdere afgescheidenen emi-
greerden mee daarom naar Noord-Amerika. 

Groen van Prinsterer in 1837
De grondwet van 1814 van het nieuwe Koninkrijk der 
Nederlanden bevatte de formulering: “Het openbaar 
onderwijs is voorwerp van aanhoudende zorg der regee-
ring.” Die zorg was in de ogen van – de steeds hervormd 
gebleven – Groen van Prinsterer door de overheid helaas 
‘genationaliseerd’. Hij schreef in zijn brochure De maatre-
gelen tegen de Afgescheidenen aan het Staatsregt getoetst
(1837): “Het onderwijs werd niet slechts een aanhoudend 
voorwerp van zorg der Regering; zij bragt het onder 
haar beheer.” En Groen vroeg zich af: “Hoedanig onder-
wijs moest hieruit ontstaan? Een onderwijs regtsreeks 
tegen alle Gezindheden, althans tegen alle Christelijke 
Gezindheden gerigt.” En dat zegt hij omdat het leerstel-
lig onderwijs ‘van de school gebannen is’. Groen laat al 
in 1837 weten dat de Bijbelse historie geen betekenis 

meer heeft als die wordt losgemaakt van het leerstellig 
onderwijs. Immers, dan ontneemt men aan de gebeurte-
nissen kleur, karakter en wezen. En dan is Christus alleen 
nog maar ons grootste voorbeeld, maar dat Hij onze 
Zaligmaker is, mag niet meer worden verteld. 
Het is Groens eerste bijdrage aan het nog maar pas 
begonnen ‘debat’ over de vrijheid van onderwijs. De kern 
van zijn betoog is deze stelling: “Vrijheid van geweten, 
vrijheid van Godsdienstoefening, vrijheid van onderwijs, 
hiertusschen is een onverbreekbare band.” En het gevaar hiertusschen is een onverbreekbare band.” En het gevaar hiertusschen is een onverbreekbare band.”
voor de toekomst ziet Groen daarin, dat ‘men in de 
geloofsleer, in plaats van den grondslag van het onderwijs 
en de ziel der opvoeding, slechts een op zich zelf staand 
gedeelte van het onderrigt ziet’. Met andere woorden: de 
leerstellige godsdienst moet het geheel van het onderwijs 
doordringen. 
Groen wist van de diepe betekenis van de belofte die 
ouders bij de doopvont aflegden. Voor de vrijheid om 
daaraan gestalte te geven stelde hij zijn pleidooi op, ook 
ten gunste van de afgescheidenen.

Onderwijsvrijheid sinds 1848
In 1848 was de grondwet door de liberale leider Thorbecke 
grondig vernieuwd. Min of meer verrassend was art. 194: 
“De inrichting van het publiek onderwijs wordt, met 
eerbiediging van ieders godsdienstige begrippen, door 
de wet geregeld. Het geven van onderwijs is vrij, behou-
dens het toezigt der overheid, en bovendien, voor zover 
het middelbaar en lager onderwijs betreft, behoudens 
het onderzoek naar de bekwaamheid en zedelijkheid der 
onderwijzers, het een en ander door de wet te regelen.”
Dat was een belangrijke doorbraak: elke richting kreeg 
zijn eigen school. Maar de uitwerking ervan in een 
nieuwe, organieke wet zou nog jaren op zich laten wach-
ten. Intussen regende het protesten tegen de mogelijk-
heid om eigen scholen te stichten. Veel conservatieve, 
maar ook liberale heren in de Kamer klaagden over het 
heengaan van de ene school, hét symbool van eenheid 
der natie, ‘de schoonste parel aan ’s Konings kroon’. Men 
vreesde dat, zo gauw het kwam tot stichting van bijzon-
dere scholen, de vrede in het land verdwenen was. 
De macht van de tegenstanders van deze vrijheid was 
dusdanig dat het parlement aan het grondwetsartikel 
een ogenschijnlijk onschuldige bepaling toevoegde: “Er 
wordt overal in het Rijk van overheidswege voldoende 
openbaar onderwijs gegeven.” De liberale interpretatie 
maakte duidelijk dat de bijzondere scholen niet op enige 
vorm van financiële ondersteuning van de overheid hoef-
den te rekenen. 
Intussen had Groen een welomschreven idee voor 
een nadere regeling: het onderwijs moest ‘facultatief 
gesplitst’ worden. Dat hield in dat de openbare school in 
twee of drie afdelingen werd gesplitst: een protestants 
deel, een rooms-katholiek en eventueel een joods deel. 
Deze facultatieve splitsing was niet verplicht, het zou 
alleen plaats vinden als er behoefte aan was. Maar Groen 
hoopte zo dat het door de staat bekostigde onderwijs 
aansloot bij de wensen van de verschillende godsdien-
stige gezindheden onder ons volk. En ook dat het een 
middel zou zijn om zijn andere ideaal, de herkerstening 
van Nederland, een stuk dichterbij te brengen. 

Groen in 1857
Met de onderwijswet van minister Van der Brugghen 
– zelf overtuigd protestant – werd een nadere regeling 
getroffen, die echter afweek van het idee van Groen. Het 
openbaar onderwijs zou niet facultatief worden gesplitst, 
want de overheid was een neutrale instelling. En het 
christelijk karakter van de openbare school was niet weg 
te poetsen: Immers, ‘de school moest opleiden tot chris-
telijke en maatschappelijke deugden’. Daartegen stelde 
Groen zich principieel op door te verwijzen naar het Kruis. 
“In dat ééne woord is de gansche leer, die den Christen 
beide in het leven en in het sterven rust geeft, de leer van 
zonde, verlossing en dankbaarheid, vervat. Neem het weg, 
gelijk geschiedt in eene school voor Israëliet en Christen, 
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dan valt, naar mijne beschouwing (zoo exclusief ben ik), 
het Christendom weg…”het Christendom weg…”het
Voor hen die confessioneel bepaald onderwijs wensten 
gaf de nieuwe wet vrijheid om een bijzondere school op 
te richten. Van der Brugghen bood in zijn wetsvoorstel 
ook de mogelijkheid van subsidie aan, maar dit onderdeel 
werd in de Kamer weggestemd, en Van der Brugghen 
legde zich er bij neer. Tot grote verontwaardiging van 
Groen en zijn vrienden. Groen zelf nam ontslag als lid van 
de Tweede Kamer. Zijn onderwijsideaal was aan flarden 
geschoten. Hij nam de tijd om zich te herbezinnen. De 
toekomst van het echt christelijk onderwijs zag er somber 
uit: zonder subsidie zou het niet gemakkelijk te realiseren 
zijn. Het zou alleen met de grootst mogelijke offerbereid-
heid van de grond kunnen komen. 

Groen en het bijzonder onderwijs
We zien Groen in de jaren na 1857 met nieuwe doelen 
naar voren treden. Hoewel hij het idee van de facultatieve 
splitsing (van het openbaar onderwijs) nooit helemaal 
opgaf, werd hij nu voorstander van het bijzonder onder-
wijs dat dan ook subsidie zou moeten ontvangen. Hij 
wil er tegelijk naar streven dat de term ‘christelijk’ uit 
de schoolwet verdwijnt, want het misleidt de gelovigen. 
Maar het is Groen nooit gelukt om dit door de Kamer te 
krijgen. 
Intussen interesseerden de politieke stromingen in ons 
land zich nauwelijks voor de belangen van het bijzonder 
onderwijs. De groep rooms-katholieken stond nog bijna 
unaniem achter Thorbecke, aan wie zij veel te danken 
hadden inzake de vrijheid voor hun kerk. En in Brabant 
en Limburg, de r.k.-bolwerken, was een facultatieve split-
sing niet aan de orde: het openbaar onderwijs droeg een 
rooms-katholiek stempel. De conservatieven in ons land 
voelden niets voor subsidie van het bijzonder onderwijs: 
het confessionele karakter stond hen tegen; zij waren 
tevreden met het algemeen christelijke uit de schoolwet. 
De liberalen verhardden na 1860 hun standpunt tegen-
over het bijzonder onderwijs. Mede onder invloed van het 
theologisch modernisme achtten ze elke vorm van confes-
sioneel onderwijs een onwijze bijdrage aan de verscher-
ping van de tegenstellingen in het vaderland. 
De gereformeerde gezindte (een term die Groen vaak 
hanteerde) stond er voorlopig alleen voor. Het heeft zich 
in 1860 onder voorzitterschap van Groen van Prinsterer 
georganiseerd in de Vereniging voor Christelijk-Nationaal 
Schoolonderwijs. Apart daarvan werd in 1868 de 
Vereniging voor Gereformeerd Schoolonderwijs opgericht 

door leden van de Afgescheiden kerken, als tweede ‘bui-
tenparlementaire’ beweging. De antirevolutionaire rich-
ting van Groen van Prinsterer en na hem onder leiding 
van Abraham Kuyper heeft zich permanent ingezet voor 
de belangen van het bijzonder onderwijs. Door de uit-
breiding van het kiesrecht werd haar stem in de Tweede 
Kamer ook steeds sterker. 

Groens erfgenamen
De geschiedenis van de Schoolstrijd na het overlijden van 
Groen in 1876 liet nog een aantal heftige momenten zien, 
bijv. toen de liberale minister Kappeyne van de Coppello 
aan het onderwijs hogere kwaliteitseisen ging stellen 
die ook golden voor de niet-gesubsidieerde bijzondere 
scholen. Het aannemen ervan leidde in 1878 tot de grote 
handtekeningactie van Groens ‘erfgenamen’ dat de naam 
Volkspetitionnement heeft gekregen, waarna desondanks 
koning Willem III de wet tekende. Een jaar later kwam 
het vanuit deze belangengroepen tot de oprichting van 
de Unie ‘Een School met den Bijbel’ (1879), met als eerste 
voorzitter jhr. mr. A.F. de Savornin Lohman. Na de eerste 
uitbreiding van het kiesrecht kwam door het christelijk 
coalitiekabinet-Mackay in 1889 ook de eerste subsidie 
los voor het bijzonder onderwijs. In 1905 onder Abraham 
Kuyper werd de subsidie uitgebreid. Maar voor een vol-
ledige financiële gelijkstelling tussen openbaar en bij-
zonder onderwijs was grondwetsherziening nodig. Die 
kwam tot stand onder de moeilijke omstandigheden van 
1917 door het kabinet-Cort van der Linden. De organieke 
wet met de nieuwe regelingen kwam in 1920: de Lager 
Onderwijswet van minster De Visser. Vanaf dat moment 
begon de groei van het bijzonder onderwijs in Nederland 
door te zetten: was in 1900 nog 69% van het onderwijs 
openbaar en 31% bijzonder, in 1930 was de verhouding 
openbaar-bijzonder 38% tegen 62%. 

In de lijn van Groens denkbeelden kunnen we stellen dat 
deze uitkomst van de Schoolstrijd voor de voorstanders 
van het bijzonder onderwijs zeker aanvaardbaar was. Het 
grondwettig recht, de vrijheid van de eigen richting, was 
nu volledig gehonoreerd en ook qua bekostiging op gelijk 
niveau getrokken met het openbaar onderwijs. 
Toch moeten Groens ‘erfgenamen’ ook nu attent blijven: 
de financiële moeiten waren wel voorbij, maar de zorg 
voor de identiteit (die alle schoolvakken raakt) bleef hard 
nodig. Die zorg is de permanente en onmisbare ‘navel-
streng’ tussen het geloof van de ouders en de wijze van 
opvoeden en onderwijzen op hun school. 

De antirevolutionaire richting van Groen van De antirevolutionaire richting van Groen van 
Prinsterer en na hem onder leiding van Abraham Prinsterer en na hem onder leiding van Abraham 
Kuyper heeft zich permanent ingezet voor de Kuyper heeft zich permanent ingezet voor de 
belangen van het bijzonder onderwijs.belangen van het bijzonder onderwijs.

De zorg voor de identiteit (die alle schoolvakken raakt) is de De zorg voor de identiteit (die alle schoolvakken raakt) is de 
permanente en onmisbare ‘navelstreng’ tussen het geloof van de permanente en onmisbare ‘navelstreng’ tussen het geloof van de 
ouders en de wijze van opvoeden en onderwijzen op hun school.ouders en de wijze van opvoeden en onderwijzen op hun school.
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Ik dacht altijd dat het de burger worst 
zou zijn of er wel of geen dualisme wordt 
ingevoerd. Voor burgers telde naar mijn 
mening vooral of de voorzieningen op 
orde zijn, het groen en de wegen er 
fatsoenlijk bijliggen en men het gevoel 
heeft dat men veilig over straat kan. 
Elzinga en nog enkele anderen leerden 
ons echter dat het helemaal anders 
moest in gemeenteland. Nogal ambitieus 
na 150 jaar monisme.

In algemene zin kunnen we constateren 
dat dualisme in Nederland nog niet heeft 
gebracht wat men er van verwachtte. 
Sommige gemeentebesturen maken 
de nodige politieke strubbelingen mee 
waarbij Raad en College vooral duelleren 
in plaats van dualiseren. Nogal wat wet-
houders verlaten vroegtijdig de politieke 
arena. Inmiddels heeft al meer dan 30% 
van de wethouders sinds de verkiezingen 
van 2002 het veld moeten ruimen. Een 
belangrijk signaal dat het spannender 
is geworden in de lokale politiek. Toch 
zijn er ook steeds meer gemeenten die 
langzamerhand beginnen te geloven in 
het duale bestel. Niet dat men tevreden 
is over de resultaten tot nu toe, maar 
men concludeert wel dat er vooruitgang 
wordt geboekt.

Harderwijk is denk ik zo’n gemeente. 
Langzamerhand boekt men vooruitgang. 
Het debat is levendiger, er worden volop 
moties en amendementen ingediend, de 

controlefunctie wordt vormgegeven en 
men experimenteert met nieuwe verga-
dervormen. Raad en College zijn tevreden 
met de stappen die gezet zijn. Anders 
ligt het voor de ambtelijke organisatie 
die het maar veel gedoe vindt. Plotseling 
worden hun zorgvuldig uitgewerkte 
voorstellen geamendeerd of erger nog 
teruggestuurd. Besluitvormingstrajecten 
duren langer en zijn ondoorzichtiger. 
Wethouders willen meer zekerheden 
inbouwen in de voorstellen, willen de 
raad over alles uitgebreid informeren, etc. 

Voor burgers is er niet veel veranderd. 
Raadsleden zijn de afgelopen vier jaar 
erg druk geweest met interne proces-
sen. Werkgroepen voor het optuigen 
van een griffie, een duale begroting, een 
rekenkamer en natuurlijk een perma-
nente werkgroep dualisering. Daarnaast 
kwamen er agendacommissies, want 
agenderen gebeurt nu door de raad zelf. 
Erg veel tijd om contacten te leggen met 
die burger bleef er dan ook niet over. Toch 
lijkt de ambitie wel degelijk aanwezig 
om de lokale politiek dichter bij de burger 
te brengen. Het blijft echter een worste-
ling voor lokale politici, want - om een 
voorbeeld te noemen - de losse stoeptegel 
heeft niets te maken met kaderstelling 
maar wordt tegenwoordig allemaal opge-
lost in meerjarenonderhoudsprogramma’s 
voor wegen en dat is weer een duidelijke 
bevoegdheid van het college. Hetgeen ook 
geld voor speelplaatsjes, groen, honden-
poep, etc. Allemaal zaken waarover een 
raadslid wordt aangesproken maar waar 
hij of zij dus weinig mee kan.

De ChristenUnie was uiterst kritisch over 
de invoering van de Wet Dualisering. 
Inmiddels is het Wet en moet er mee 
gewerkt worden. Veel ChristenUnie poli-
tici hebben hier veel moeite mee gehad. 
Wij zijn van nature gericht op construc-
tieve samenwerking. Monisme bood 
daarvoor veel mogelijkheden.
Echter, in de loop der tijd lijken ook 
ChristenUnie-vertegenwoordigers zich 
aan te passen aan het dualisme. Voor 
de vele één- of tweemansfracties zijn 
er meer kansen ontstaan om zich te 
profileren. Actieve fracties kunnen zich 
beter onderscheiden en kleur bekennen, 
bijvoorbeeld door het indienen van initi-
atiefvoorstellen.  

Hoe het ook zij, ten diepste is er voor 
christenpolitici natuurlijk niet zo veel 
veranderd. Het blijft een zorgvuldig 
zoeken naar het dienen van de Here 
Jezus op een juiste wijze in de politiek. 
Betrokkenheid op die burger was als 
het goed is al een vanzelfsprekendheid 
vanuit de liefde voor de naaste. Het 
is en blijft vooral zaak dat we ons als 
christenpolitici niet mee laten slepen in 
allerlei politieke spelletjes om personen 
te beschadigen. In tijden van dualisme 
lijken de mogelijkheden daartoe alleen 
maar te zijn toegenomen. Onze steden 
en dorpen zijn niet gebaat bij politieke 
onrust en machtsspelletjes maar vooral 
bij betrokken politici die met elkaar hard 
werken aan een betere samenleving. 
Laten we ons daarin maar proberen te 
onderscheiden. Voor de media misschien 
niet zo interessant maar wel tot eer van 
onze God.

Vier jaar dualisering
Door Frans de Lange, wethouder in Harderwijk en voorzitter van de Bestuurdersvereniging van de ChristenUnie

Minister van Binnenlandse zaken Klaas de Vries zei bij de behandeling van het 

wetsvoorstel Dualisering in de Eerste Kamer: “Burgers hoeven niet te weten wat 

dualisering precies is, waar het om gaat is dat ze er iets van merken”. Na vier jaar 

ervaring met dualisme in de gemeentepolitiek is het goed om de balans eens op te 

maken en de vraag te beantwoorden of burgers iets gemerkt hebben van dualisme.
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In de loop van de kerkgeschiedenis zijn er zeer serieuze 
pogingen ondernomen om de beide testamenten tegen 
elkaar uit te spelen. Afgezien van de vraag of het Nieuwe 
Testament zo geweldloos is (denk aan de beelden uit de 
Openbaring aan Johannes of de kruisdood van Jezus), een 
tegenstelling tussen de testamenten levert grote proble-
men op. De God van de Bijbel is één in al zijn wegen en 
werken en niet gescheiden of opgesplitst danwel een God 
‘ in ontwikkeling’ die als woestijngod begint en als barm-
hartige albeheerser eindigt. Dat neemt niet weg dat er 
heel veel geweld in de Bijbel voorkomt. 
In deze korte bijdrage wil ik daar graag op ingaan. Wat 
zeggen de ‘geweldsverhalen’ ons  over God? Ik ga heel kort 
in op drie interessante interpretaties (er zijn er natuur-
lijk veel meer). De Australische theoloog Graham Ogden 
schreef een artikel onder de titel ‘Divinely-Sanctioned(?) 
Violence’1. Vervolgens vraag ik aandacht voor een beknop-
te studie van Noort.2 Dit deel van mijn verhaal sluit ik af 
met een impressie van een recent boek van Smelik.3

In het tweede deel luisteren we naar de stem van mensen 
die geweld hebben meegemaakt. Wij horen in de Bijbel 
namelijk ook hoe mensen op het geweld dat over hen 
kwam, reageren. 
Ik sluit af met enige overwegingen.

1. Interpretaties
1.1.    Ogden
Ogden zet zijn verhaal in met de fundamentele vraag 
wat wij aanmoeten met de gewelddadige passages in 
het Oude Testament. Immers wanneer wij de Bijbel zien 
als het Woord van God kunnen we er niet omheen ook de 
etnocentrische en xenofobische passages ertoe behoren. 
In onze wereld die getekend wordt door geweld krijgen 
hier te maken met ‘the apparent divine sanctioning of 
violence’ (122). Na een korte rondgang langs enige teksten, violence’ (122). Na een korte rondgang langs enige teksten, violence’
te weten, Deuteronomium 7: 1-26, 20: 10-20, Jozua 8: 1-29 
en Richteren 11 komt hij tot de conclusie dat geweld wordt 
gesanctioneerd omdat Israël het volk van het verbond 
is en dat elke vermenging met de kanaanitische religies 
streng verboden wordt. Ook wanneer binnen het volk 
zelf het gebod wordt overtreden, door Achan, komt God 
in het geweer met zijn straf, Jozua 8. Zelfs wanneer Jefta 
zijn dochter offert, komt God niet tussenbeide, Richteren 
11. Ook al behoren al deze teksten tot de zogeheten ‘ 
Deuteronomic History’ dat eerst in de zevende eeuw voor 
Christus werd samengesteld, en dus veel later is dan de 
beschreven tijd, niettemin staan de teksten in de Bijbel.
Ogden verdedigt de stelling dat de ‘Deuteronomic History’
(DH) een specifieke theologische traditie vertegenwoor-

Bijbel en geweld,
een spanningsvolle relatie
Door dr. A.W. Velema, krijgsmachtpredikant

Het zal ons allemaal wel eens zijn over-

komen, dat de vraag klinkt: ‘Dat Oude 

Testament, wat een gewelddadig boek 

is dat. Hoe kunt u geloven in een God 

die beveelt dat talloze mensen gedood 

worden en grote gebieden etnisch 

gezuiverd?’ Soms wordt daar dan aan 

toegevoegd dat het Nieuwe Testament 

veel barmhartiger zou zijn.
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digt. Deze traditie kenmerkt zich door het accent op het 
verbond dat God uit liefde met zijn volk sloot. Dat ver-
bond is uniek en sluit een nauwe betrekking met andere 
volken uit. Maar zijn er ook andere tradities te ontdekken 
die wellicht een ander beeld van God bemiddelen? ‘If our 
problem is the nature of God as exemplified in these texts, 
then we have to ask whether the view we find in DH repre-
sents the whole, or only a part, the full OT picture.’ (129)sents the whole, or only a part, the full OT picture.’ (129)sents the whole, or only a part, the full OT picture.’
Natuurlijk zijn die tradities er. Ogden plaatst het verbond 
uit DH tegen de achtergrond  van het verbond dat God 
sluit met Noach, dat weer voorafgaat aan het verbond 
met Abraham. Dat verbond met Noach sluit al wat leeft 
in. Zo gezien kan Israël geen relatie met God claimen die 
andere volken uitsluit, aangezien God met al wat leeft 
zijn verbond sloot. Dus, in DH vinden we ‘DH’s own nar-
row claim for itself, rather than God would see it.’ (p.129) 
Ook andere tradities in de Bijbel, zoals die van Jesaja en 
Deutero Jesaja geven veel voorbeelden van Gods heilzame 
bemoeienis met de wereld der volkeren. Hierbij valt ook 
aan Jona te denken. Kortom, de geweldsteksten represen-
teren Israëls confessie en we kunnen vragen of hier geen 
sprake is van een ‘misunderstanding of Gods will for it 
conflicts with Gods relationship with all His creatures?’

Deze opvatting is rigoureus, terwijl de vraag naar God zo 
belangrijk is. Ogden gaat aan heel veel voorbij, zijn oplos-
sing is te simpel, maar zijn vraag doet ertoe.

1.2. Noort
Heel anders gaat Noort te werk. Ook hij behandelt een 
reeks van teksten en geeft een fraai overzicht van de vele 
pogingen tot een verklaring (p.14-25). Vervolgens geeft 
hij aan dat binnen het OT ten aanzien van de ‘oorlogen 
des Heren’ een ontwikkeling te zien is. In Richteren 4 en 5 
komt JHWH als een krijgsman zijn volk te hulp. In 1 Sam. 
17 strijdt David tegen Goliat met de Naam van de HEER 
der heerscharen. En in een jonge tekst als 2 Kronieken 20 
is de rol van de mens in het gewapend conflict die van 
een gelovige zanger. Bij profeten als Micha komen we het 
beeld tegen dat het doel van de strijdende Heer is de ver-
nietiging van de strijdmiddelen en daarmee van de strijd 
(p.34).
Ook Noort geeft aan dat de teksten veel later geschreven 
zijn dan de tijd die ze beschrijven. Vanuit de ballingschap 
blikt men terug en interpreteert de geschiedenis. Zo 
komen de verhalen in een ander dan een louter historisch 
kader te staan. Zij verkondigen dat God het land schonk, 
maar ook dat door eigen onrecht de ballingschap een feit 
werd. ‘De verkondiging van JHWH als Heer van de strijd is 
een noodzakelijk element om Israel voorgoed te zeggen dat 
het niet op eigen kracht kan en mag vertrouwen’ (p.44).

De grote kloof tussen historische werkelijkheid en latere 
theorie geeft niet de vrijheid om de geweldsteksten aan 
de fantasie van de schrijvers toe te dichten. De teksten 
geven een beeld van een God die de geschiedenis ingaat, ‘ 
die er zelfs zich niet voor schaamt een letterlijk tijdgebon-
den God te zijn’. (p.59) Daarom kan Noort spreken over 
‘woorden op de grens’.

Deze benadering is veelzeggend en nauwgezet. Met 
name de gedachte van een ontwikkeling is de moeite 
waard. Dat in die ontwikkeling mensen hun beelden ver-
anderen is helder, niettemin blijft de vraag naar God ook 
hier overeind.

1.3. Smelik 
Smelik schreef een prachtig boek met veel fijnzinnige 
exegeses, die eigenlijk niet samen te vatten zijn. Ook hij 
neemt zijn uitgangspunt in de ballingschap (p.79-113) en 
vergelijkt bovendien de verhalen met de oud-oosterse 
oorlogsideologieën. Dat maakt het spannend omdat de 
verschillen duidelijk worden. De teksten zijn dan ook niet 
door overwinnaars geschreven maar door slachtoffers. 
‘De wraak van een overwinnaar is niet dezelfde als die van 
een verliezer’ (p.210). Daarom in de Bijbel geen verheerlij-een verliezer’ (p.210). Daarom in de Bijbel geen verheerlij-een verliezer’
king van het geweld maar nadruk op gerechtigheid. Van 
belang zijn een paar uitgangspunten. Allereerst is daar de 
verkiezing van Israël om te getuigen van Gods verkiezen-
de liefde en dat ten overstaan van de volken. En in nauwe 
samenhang daarmee is er de strijd tegen de afgoden. 
Vervolgens moet men bedenken dat de Bijbel een ‘ literair 
universum’ is (p.14, 212). Je moet je houden aan de regels 
die daar gelden. Smelik geeft met talloze voorbeelden 
aan dat er geweld is dat destructief werkt en daardoor 
kwaad is en geweld dat bevrijdend wordt ingezet. Dat het 
beeld van God hier ingaat tegen een abstrahering van 
God is evident. Er is dus geen alternatief, de teksten horen 
er helemaal bij. Zij wijzen erop dat God een persoonlijke 
God is met alle emoties die daarbij horen. 

Ik noem deze studie omdat hier een pleidooi wordt 
gehouden voor een dynamisch beeld van God. Ook al 
komt dit voor in een literair universum, Smelik schroomt 
niet te verwijzen naar de werkelijkheid van God.

2. De stem van slachtoffers en overlevenden
In dit deel vraag ik aandacht voor psalm 80. Hier horen 
wij een reflectie vanuit de tijd na de ballingschap. De 
smartelijke gevolgen van oorlog en geweld zijn met han-
den te tasten. Een lied dat in klacht en lof ‘vol heimwee 
stroomt’ zoals Waayman treffend opmerktstroomt’ zoals Waayman treffend opmerktstroomt’ 4. Eerst de tekst 
in de vertaling van Gerhard en Van der Zeijde. 
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Gebed om herstel voor Israël
Voor de koorleider. Op de wijze van ‘Leliën’ een getuigenis 
van Asaf. Een psalm.

2  Herder Israëls, hóór!
Gij die Jozef leidt als uw schapen,
Die troont op de cherubs, verschijn ons.
3  Voor Efraïm, Benjamin, Manasse,
Laat thans ontwaken uw kracht:
 Kom tot onze verlossing!
4  Breng gij, o God, ons de keer
In het licht van uw aanschijn bevrijding!

5  Heer, God der hemelse scharen,
Hoelang nog de wolk van uw gramschap
Over het gebed van uw volk?
6  Brood der tranen hebt gij het doen eten,
Hebt het tranen overvloedig doen drinken;
7  Nabuurvolken laat gij om ons twisten,
Onze vijanden lachen om ons.
8  God der hemelse scharen, breng gij ons de keer:
In het licht van uw aanschijn bevrijding!

9  Een wijnstok groef gij los uit Egypte,
Verdreef volken dat hij hier geplant werd:
10 De grond hebt gij voor hem bereid,
Toen heeft hij wortels gemaakt,
Hij heeft het land overdekt.
11 Zijn schaduw bedekte de bergen,
Zijn ranken de cederen Gods,
12 Tot de zee reikte hij met zijn takken,
Met zijn uitlopers tot de Rivier.
13 Waarom hebt gij geslecht zijn ommuring,
Dat elk die voorbij komt hem plundert
14 Het wilde zwijn aan hem vreet,
Het gedierte des velds aan hem knaagt?

15 God der hemelse scharen, o keer toch,
Zie neer uit de hemel, aanschouw het:
Hergeef hem uw zorg, deze wijnstok,
16 De loot die uw rechterhand plantte, 
De zoon die gij sterkte verleend hebt;
17 Die hem wilden verbranden als afval
Vergaan door uw dreigend gelaat.
18 Zij uw hand over deze uw gunsteling,
Het geslacht dat gij sterkte verleend hebt:
19 En nooit dwalen wij meer van u af.
Doe ons lèven- aanroepen uw naam.
20 Heer der hemelse scharen, breng gij ons de keer:
In het licht van uw aanschijn bevrijding!

Opbouw
Psalm 80 kent de diepte van het verleden en het verlan-
gen naar de toekomst. In deze psalm komen we de gehele 
geschiedenis van Israël tegen. De eerste strofe vs.2-4 is 
een gebed om de nabijheid van God wanneer naburige 
volken zich opmaken om het land onder de voet te lopen, 
rond 1020 voor Christus. God wordt aangesproken op zijn 
handelen bij de uittocht, ‘die Jozef weidt als een kudde’, en 
op zijn presentie bij de ark van het verbond, ‘die op de che-
rubs troont’. De tweede strofe vs.5-8 heeft tot object het 
rijk van Noord-Israël, de tranen die tot dagelijkse spijze 
werden en de rook van de verwoesting als teken van Gods 
toorn verwijzen naar de overheersing door de Assyriërs 
vanaf 722 voor Christus. Die twee beden werden opge-
nomen in de klacht van het volk en functioneerden in 
de liturgie. De priesters spraken de beden uit en het volk 
reageerde met het keervers vs.4, 8, en 20. Het keervers 
was de verbinding met de beden en zorgde ervoor dat het 
lied bewaard bleef. Aan dit ene lied uit het noorden en 
gebruikt in de liturgie van het zuiden werd een tweede 
deel toegevoegd, vs.9-17, na de val van Juda en Jeruzalem 
in 587 voor Christus. Eerst, vs.9-12, is daar het beeld van 
de wijnstok. En dat beeld geeft hier de bloei van volk en 
land aan tijdens het koningschap van David en Salomo. 
Dan verandert het beeld van de wijnstok in een wijn-
gaard, waarvan de muren zijn vernield, vs. 13-14. En dat is 
een beeld voor Jeruzalem dat door de Babyloniërs werd 
vernietigd. De bede in vs.15-17 is schrijnend, alle herinne-
ringen aan de verwoesting van de stad klinken mee. Zeer 
aangrijpend is het weten: wanneer Gij niet terugkeert, 
zijn wij verloren. Maar ook aan de ballingschap in Babel 
kwam een eind. Ballingen keerden terug naar huis, de 
tempel werd herbouwd, maar er kwam geen herstel van 
het koningschap. Het volk droomde van dit herstel waarin 
een Messiaanse vorst, gezeten aan de rechterhand van 
JHWH zijn volk zou bevrijden, voorgoed. Dan klinkt weer 
het keervers. 

Het keervers
Het keervers heeft een eigen karakter dat goed past bij 
de verschillende beden uit de psalm. In dit vers is sprake 
van een aanroeping van de HEER der heerscharen, waarin 
gevraagd wordt om ‘herstel’, dan wel ‘terugkeer’. We kun-
nen de uitdrukking ‘Herstel ons’ ‘Herstel ons’ ‘  evengoed vertalen met Herstel ons’ evengoed vertalen met Herstel ons’
‘laat ons terugkeren’. Die dubbelheid geeft exact aan 
waarom het gaat in de psalm. Herstel is immers niet een 
passief gebeuren, het vraagt om een terugkeer naar de 
bron van waaruit het leven gevierd en geleefd wordt. 
Daarom is het zoveel zeggend dat in dit keervers sprake 
is van ‘doe uw aanschijn lichten’. Wat moeten de terugge-
keerde ballingen zonder dit aanschijn? Daarom staat er in 
vers 17: ‘door uw dreigende aanblik gaan zij te gronde’. Het 
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perspectief heet in dit keervers, ‘opdat wij verlost worden’, 
dan wel ‘en wij zijn bevrijd! ’ Beide vertalingen geven aan 
dat deze God in het oplichten van zijn aangezicht bevrij-
dend optreedt.

Ik verwijs naar deze psalm omdat het gebed om herstel 
een fundamentele notie is wanneer de bijbelteksten over 
het verwerken van geweld spreken. Mensen vragen om 
een genadig aanschijn opdat zij verder kunnen. Deze 
notie van de inkeer en de boete is uniek in het oude oos-
ten en helpt ons om tot slot enige gedachten te formule-
ren ten aanzien van de relatie tussen God en mens als het 
gaat om de zogeheten ‘ geweldsteksten’.

3. Overwegingen.  
1.  In de Bijbel wordt het gegeven dat er oorlogen 

gevoerd worden stilzwijgend als inherent aan het 
menselijk bestaan aanvaard. Mensen voeren oorlogen. 
Dat neemt niet weg dat er wel kritische momenten 
zijn in de teksten. Bijvoorbeeld voor de oorlog begint 
het aanbieden van vrede, het sparen van vruchtbo-
men, of een zeker mededogen met vrouwen en kin-
deren (Vgl.Deut.20). Van belang is vervolgens dat er 
veel kritiek is op ‘moderne’ bewapening. Israël mag 
geen vertrouwen vestigen op paarden en wagens (Vgl.
Joz.11: 6-9), de koning mag ze niet bezitten. Maar over 
het geheel genomen kun je er geen systeem van een 
‘rechtvaardige oorlog’ aan ontlenen. 5

2.  In de reflectie van de slachtoffers komt naar voren dat 
er een verband is tussen de weg van de koningen en 
het volk enerzijds en de wegvoering in ballingschap 
anderzijds. Dat maakt de weeklacht niet minder, maar 
intensiever.

3.  Over de attitude die christenen aan de dag leggen 
in hun staan in onze wereld vol van geweld een 
enkele opmerking. Paulus schrijft over de overheid in 
Romeinen 13 dat zij door God gesteld is. Daarmee is 
de overheid gerelativeerd en ontdaan van elk abso-
lutisme. Christenen dienen de overheid door te leven 
vanuit Christus’ kruis en opstanding. Zo ‘overwinnen 
zij het kwade door het goede’.6 Paulus gaat ervan uit 
dat de overheid als institutie Gods haar dienst aan 
gerechtigheid en vrede, waarvoor zij gegeven is, op 
zich neemt.7 De dienst der gemeente is dan een werk 
der dankbaarheid waarvoor zij lof ontvangt, ook van 
de overheid. 

4.  Van groot belang is de overtuiging die in de teksten 
van het Oude en Nieuwe Testament opklinkt dat 
God in zijn almacht en wijsheid de wereld leidt en 
bestuurt. Ik hecht zelf erg aan deze grondovertuiging. 
Door de verwarring van de mensen heen regeert God 
onze wereld. Dit is een geloofsovertuiging en juist die 
overtuiging doet de slachtoffers Gods regering erken-
nen, maar is evenzeer een bron van intense vragen en 
groot verdriet, ‘hoelang nog HEER?’ 

5.  Tot slot de vraag van het begin. Welk beeld van God 
bemiddelen de teksten? Er zijn een paar opvallende 
momenten. Allereerst blijkt God partij te kiezen, te 
oordelen en gericht te houden. En dat alles met een 
volledige inzet, dus uiterst dynamisch. Vervolgens 
is daar een kant die hier contrair aan is. God laat de 
geschiedenis ook geschieden, in die zin dat Hij niet 
ingrijpt, kwaad op zijn beloop laat met alle gevolgen 
van dien. Een aantal malen is hoor je dat Hij zijn 
aangezicht ‘in een ogenblik van toorn’ verbergt (vgl.‘in een ogenblik van toorn’ verbergt (vgl.‘in een ogenblik van toorn’
Jesaja 54) . Zeker duidt dit op passie, maar ook op pas-
siviteit, zijn hand rust en de mensen gaan hun gang. 
In de Klaagliederen staan dan ook de verbijsterende 
woorden, ‘niet van harte verdrukt en bedroeft Hij de 
mensenkinderen’ (Klaagliederen 3: 33). In de derde 
plaats is het goed om te wijzen op het eschatologisch 
moment in het Godsbeeld. De woorden van de profe-
ten met het visioen van het rijk waar de oorlog niet 
meer geleerd wordt en de gestalte van Jezus Christus 
in zijn kruis, opstanding en intercessio bij de Vader, 
helpen ons om in deze ‘nog niet verloste’ 8 wereld te 
doen wat ons te doen staat, ook wanneer wij soldaten 
uitzenden om tussen strijdende partijen te staan om 
een glimp van vrede en recht te bewerken.

1   In A. Grözinger & K.H.Soon ed. ‘Preaching as Shaping Experience in a 
world of conflict, Studia Homiletica 5, uitgave in beheer van de Societas 
Homiletica, 2005, p.121-133. 

2   E.Noort, Geweld in het Oude Testament: over woorden en verhalen aan de 
rand van de kerkelijke praktijk, Delft 1985.

3   K.A.D.Smelik, Een tijd van oorlog, een tijd van vrede, Bezetting en bevrij-
ding in de Bijbel, ‘s Gravenhage 2005. In de tekst verwijs ik naar de pagi-
na’s uit de genoemde teksten van de drie auteurs. 

4   K.Waaijman, Psalmen over de uittocht, Kampen, z.j. 94. Ik volg Waaijman 
in zijn uitleg. 

5   Voor de ontwikkeling van het begrip ‘rechtvaardige oorlog’ zie A.H.M.van 
Iersel en Th.A.Baarda, (red.), Militaire ethiek. Morele dilemma’s van mili-
tairen in theorie en praktijk, tairen in theorie en praktijk, Budel 2002, 103-113. Budel 2002, 103-113. 

6   Het lijkt mij zinvol om Romeinen 13 te lezen vanuit Romeinen 12,21. 
Sowieso krijgen de woorden van Paulus over de overheid hun kracht 
door zijn accent op Jezus’ kruis en opstanding. Vgl. bijv. H.Gollwitzer, 
Predigt über Römer 13,1, in dez. Forderungen der Freiheit, München 
1964,113-121. 

7  Naast Romeinen 13 staat ook Openbaring 13 in het Nieuwe Testament! 
8   De uitdrukking ‘nog niet verloste wereld’ komt voor in de vijfde van 

de Barmer thesen. Vgl. Die Barmer Theologische Erklärung (1934) in 
H.Steubing, Bekenntnisse der Kirche, Bekenntnistexten aus zwanzig 
Jahrhunderten, Wuppertal, 1970, 287-289. 
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D i s c u s s i e

Discussie over 
christelijke presentie
Reacties op het artikel “Van bolwerkmodel naar incarnatie”

In het DenkWijzer-nummer van 
juni 2005 schreef Reinier Koppelaar, 
voormalig beleidsmedewerker van 
de ChristenUnie-fractie in de Tweede 
Kamer en intussen kerkelijk opbouw-
werker in Indonesië, een artikel over 
christelijke presentie.
In dit artikel trok hij de vraag naar 
de rol en positie van de ChristenUnie 
breder door ontwikkelingen in de 
christelijke achterban en samenleving 
in verband te brengen met gewenste 
veranderingen in de christelijke 
presentie in de samenleving van 
vandaag. De vraag naar de relevantie 
en betekenis van een christelijke poli-
tieke partij hing voor hem samen met 
de vraag naar de zeggingskracht van 
het Evangelie in een post-christelijke 
maatschappij.

Het ging Reinier dus om de maat-
schappelijke verantwoordelijkheid 
van christenen in brede zin. Hij intro-
duceerde daarbij de term ‘incarnatie’ 
als metafoor voor de wijze waarop 
christelijke presentie in het huidige 
tijdsgewricht gestalte kan krijgen.
Reinier signaleerde dat christenen uit 
allerlei kerkelijke achtergronden van-
uit een sterk missionair besef zoeken 
naar nieuwe vormen en nieuwe plaat-
sen om het getuigenis van Christus 
gestalte te geven.
“Naar mijn indruk bevinden we ons 
nog in een overgangsfase. We zoeken 
nog, en dat is helemaal niet erg. Ook 
de omringende cultuur bevindt zich 
in een overgangsfase. Verdere door-
denking en actualisering zijn nodig, 
zodat bijbelgetrouw Nederland niet 

bezig is vorige oorlogen te winnen of 
zich verliest in onderlinge verdeeld-
heid.”

Zowel bij Reinier zelf als bij de redac-
tie leefde de behoefte om aan een 
aantal verschillende deskundigen te 
vragen om te reageren op het artikel 
“van bolwerkmodel naar incarnatie”.
De reactie van voormalig raadslid 
Kadijk kwam spontaan. De rest is op 
uitnodiging. We zijn blij met dit begin 
van een discussie met deskundigen 
uit wetenschap en praktijk. Wordt 
wellicht vervolgd.

Reinier Koppelaar schrijft een the-
mastudie van vijf bladzijden in 
DenkWijzer. Hij wordt gedreven door 
vertaling van het Evangelie in de 
samenleving. Hij draagt veel bijbelse 
noties aan. Terecht pleit hij voor per-
soonlijk geloven en voor de publieke 
toepassing van de Bijbel. Voorbeeldig.

Toch poneert Reinier Koppelaar, mijns 
inziens, ook een aantal karikaturen. Is 
de christelijke politiek in het verleden 
werkelijk gevoerd vanuit een tradi-
tioneel bolwerk? Zijn we momenteel 

echt in verwarring en maken we te 
weinig, vooraf, een persoonlijke keuze 
voor Christus? Mag het Bijbelgedeelte 
Jer.29:4-7, over de weggevoerde 
Joden in Babel, op deze wijze wor-
den overgebracht naar de huidige 
situatie? Is presentie van christenen 
in de maatschappij primair, zoals 
Koppelaar meent, of zouden we veel-
eer centraal moeten stellen dat de 
bijbelse uitgangspunten enthousiast 
dienen te worden toegepast in het 
openbaar besturen? Mijns inziens zijn 
de tegenstellingen: bolwerk of pre-

sentie en eerst een persoonlijke keuze 
en secundair politieke standpunten 
onvruchtbaar.

Nog eens: lof voor de gedreven inten-
tie om een zoutend zout te willen 
zijn in onze maatschappij. Maar door 
karikaturen te vermijden enerzijds en 
door het centraal stellen van politiek 
is besturen met behulp van bijbelse 
normen voor het openbare welzijn 
anderzijds zou Reinier Koppelaar, 
denk ik, verder zijn gekomen.

Karikaturen
Door A. Kadijk
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Het is te begrijpen dat in een artikel in een opinieblad van 
de ChristenUnie specifiek aandacht wordt gegeven aan de 
rol van een christelijke politieke partij in de samenleving. 
Ik zie voor mij geen taak weggelegd om daarop te reage-
ren. Wel waar het volgens de schrijver om draait: ‘gewens-
te veranderingen in de christelijke presentie in de samen-
leving’. Daarbij vraag ik mij meteen af of het mogelijk 
is ‘niet aanwezig’ te zijn in een samenleving. Misschien 
wordt meer bedoeld ‘geen verantwoordelijkheid nemen’, 
‘niet staan voor de zaak die je lief en dierbaar is’. Naast 
de presentie van christenen benadrukt de schrijver de 
‘maatschappelijke verantwoordelijkheid van christenen 
in brede zin’. Hierbij gaat het om een levend geloof dat 
als ‘zoutend zout’ wordt herkend en gewaardeerd. Echter 
kent de samenleving de smaak van ‘het zout’ nog wel? Of 
moeten christenen meer aansluiting zoeken bij de smaak 
van de samenleving?

Steeds meer kinderen groeien op zonder kennis van het 
goede van het evangelie. Er komen generaties die geen 
ouder(s) of grootouder(s) hebben die van God en Zijn 
gebod van liefde, vergeving en acceptatie weten. Wel zie 
ik een hunkering in de samenleving om te komen tot een 
betere wereld. Christenen willen natuurlijk het liefst een 
wereld naar Gods bedoelen. Ik ben er altijd een beetje 
beducht voor om vanuit mijn beperkte manier van kijken 
in te gaan vullen hoe God de wereld heeft bedoeld. De 
door God aan onze wereld toevertrouwde richtlijnen in de 
Bijbel zijn behulpzaam om de plaats als christen in deze 
samenleving te zoeken. Vanuit de unieke persoonlijke 
relatie tussen God en de mens vloeit de opdracht voort 
een naaste voor een naaste te zijn. Ik ervaar dat naast een 
zoektocht en leerproces als een voorrecht. God biedt ons 
de kans om gedurende het leven op aarde geïnspireerd 
door Zijn Geest te groeien in geloof en heiligheid. Dat 
houdt ook in dat inzichten over verhoudingen in de maat-
schappij veranderen. Die bijvoorbeeld terug te vinden zijn 
in de manier waarop instituties gebaseerd op bijbelse 
waarheden van rol veranderen. Belangrijk daarbij is door 
wie of wat deze instituties, dus ook kerken, zich laten 
leiden. Zijn het de algemeen geldende maatschappelijke 
trends of is het een vernieuwd inzicht in de wijze waarop 
de liefde van Christus handen en voeten kan krijgen in 
een onvolkomen wereld? Een handicap voor (christelijke) 

instituties is dat zij over het algemeen een rijke historie 
hebben en organisatievormen kennen die bijna onveran-
derbaar lijken. Dat kan met zich meebrengen dat de aan-
wezigheid en herkenbaarheid in een veranderende wereld 
vermindert of in het slechtste geval verdwijnt, terwijl 
de instituties zelf in stand blijven. Dan verworden ze tot 
museumstukken die teren op historische rijkdom. 

Reinier Koppelaar zegt terecht in zijn artikel dat het gaat 
‘om te onderscheiden waar het op aankomt’. Presentie, 
‘er zijn’ heeft de dubbele dimensie dat christenen moeten 
‘zijn’ wat ze pretenderen te zijn: een volgeling van Jezus 
Christus. Misschien met vallen en opstaan, maar wel op 
weg om de persoonlijk ervaren liefde van God handen en 
voeten te geven in het contact met de ander. De tweede 
dimensie van het ‘er zijn’ is gelegen in de beleving van de 
ander. Medemensen die in staat moeten zijn te kunnen 
herkennen dat er christenen zijn die getuigend leven. 
Het ligt daarbij niet alleen aan de authenticiteit van het 
getuigend geloof, maar evenzeer aan de begrijpbaarheid 
en aantrekkelijkheid van die authenticiteit. Het is nog 
steeds waar dat ‘goede wijn geen krans behoeft’, echter als 
de meeste mensen geen interesse in wijn hebben lopen 
ze niet langs dat rek in de slijterij. Presentie betekent her-
kenbaarheid en aantrekkelijkheid zonder daarbij conces-
sies te doen aan eigen waarden en normen. 

Verhalen van Jezus aan ons gegeven om over na te den-
ken geven richting hoe te handelen:
-   Alles uit je handen laten vallen als iemand door 

onrecht wordt getroffen en berooid aan de kant van 
de weg ligt.

-   Eigen veiligheid, vervoermiddel en geld beschikbaar 
stellen om ongeacht wie de ander is, de handen uit de 
mouwen te steken.

-   Oog en oor hebben voor medemensen die langdurig 
wachten op uitkomst in uitzichtloze situaties. Het 
meest knellende is niet dat zij kreupel of blind zijn, 
maar het feit dat er niemand is om hen naar de plaats 
te brengen waar uitkomst is te vinden.

Noch de Barmhartige Samaritaan, noch Jezus handelend 
bij het badwater van Betzata / Betesda behoorden tot 
bolwerken. Wel brachten ze veranderingen te weeg in het 
leven van de geschetste personen. Het waren mensen die 
nood zagen, zich bewust van hun aanwezigheid en niet 
anders konden dan tot actie over te gaan. Presentie mag 
dan ook niet ophouden bij ‘er zijn’. Christelijk presentie 
betekent ook in de 21ste eeuw: Ga en doe iets! 

D i s c u s s i e

Van mens tot mens
Door Lt.-kolonel mevr. drs. Ine Voorham, directeur van de Stichting Leger des Heils Welzijns- en Gezondheidszorg

Presentie betekent herkenbaarheid en aantrekkelijkheid zonder Presentie betekent herkenbaarheid en aantrekkelijkheid zonder 
daarbij concessies te doen aan eigen waarden en normen. daarbij concessies te doen aan eigen waarden en normen. 
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1.  We moeten onderscheid 
houden tussen incarnatie 
en inhabitatie

Incarnatie staat voor de vleeswording 
van het Woord, zoals Johannes 1:14 
daarover spreekt. Dat betreft echter in 
de klassieke theologie steeds de vlees-
wording in Christus. Men kan die niet 
zomaar verbreden naar elke andere 
zichtbare gestalte waarin God werkt 
in de wereld. Dan verliest men het 
unieke karakter van Gods komen in 
Christus uit het oog. Die brede opvat-
ting van de incarnatie komt in de 
huidige zendingswetenschap inder-
daad vaak voor en is vooral geworteld 
in de Anglicaanse theologie. Daarin 
wordt vleeswording een algemeen 
begrip van goddelijke werkzaamheid, 
in plaats van Gods eenmalige daad 
in Christus, door Wie het eens en 
voor altijd is volbracht. Het gaat niet 
meer over de concrete persoon van 
Christus maar om iets algemeens en 
daardoor is het docetisch. Het lijkt dus 
om concrete theologie te gaan, maar 
in wezen wordt het echt concrete van 
de unieke persoon van Jezus ontkend. 
Voor wat Koppelaar bedoelt met 
incarnatie gebruikt men van ouds 
het woord inhabitatie: de inwoning 
van de Heilige Geest. Juist doordat die 
onderscheiden is van de incarnatie 
blijft die ook gekwalificeerd: het gaat 
om de inwoning van de Geest die ons 
inplant in Christus en aan Hem doet 
deelhebben.

2.  Christenen zijn geen 
bolwerk, maar een licht

Het koppel ‘bolwerk’ en ‘presentie’ 
schept een verkeerde tegenstelling. 
Christenen zijn als gemeenschap 
nooit een bolwerk dat zich afsluit voor 
de wereld. Zij hebben niets te vre-
zen. Maar dat wil niet zeggen dat ze 
overal in alle hoeken van het publieke 
domein present moeten zijn. Op zich-
zelf kan men trouwens beide beelden 
best gebruiken, afhankelijk wat men 
bedoelt. Maar als koppel deugen ze 
niet. Eerder past dan het beeld van 
het licht: waar de Geest woont wor-
den mensen vernieuwd. Zij worden 
dat vooral in het sterven aan zichzelf 
en juist daarin zijn ze een vreemde, 
boeiende gemeenschap in de wereld. 
Zij zijn geheel anders dan anderen. 
Zij hebben die schat wel in aarden 
vaten. Ze hebben niets om zich op te 
beroemen. Zij wijzen naar Hem die 
het Licht der wereld is en hoe meer ze 
naar Hem wijzen, des te meer verlie-
zen zij zichzelf en worden ze bereid 
om anderen te dienen. Zij doen dat 
als mensen die niet meer van deze 
wereld zijn, vreemdelingen en bijwo-
ners, overal present, maar nergens 
thuis, omdat hun leven met Christus 
is geborgen bij God.

3.  Christenen leven in de 
aardse tijd

Christenen leven te midden van de 
wereld. Ze stichten niet het koninkrijk 
van God op aarde. We moeten het 
doen met de grenzen van onze aardse 
tijd, in een situatie van vreemdeling-
schap. We bouwen niet aan grootse 
idealen. We zijn al erg tevreden als er 
een beetje evenwicht is in de wereld. 
Een maatschappelijke balans is het 
hoogste wat we kunnen bereiken. Op 
die manier spreekt Calvijn in het laat-
ste hoofdstuk van de Institutie. Verder 
moeten we ook maar niet gaan. We 
komen dan al gauw in dopers vaar-
water. Daarom stellen christenen 
zich in de politiek bescheiden op. Als 
we kunnen vermijden dat de zwak-
ken niet verpletterd worden onder 
het geweld en kunnen herademen, 
en als we kunnen bereiken dat de 
sterken niet hun macht bouwen op 
de ellende van anderen hebben we al 
veel gedaan. Juist de idealen van de 
vrije mens of van aller mensen broe-
derschap vernietigen de ruimte die 
mensen mogen hebben als we weten 
van ons betrekkelijke leven. ‘Laten de 
heidenen weten dat ze stervelingen 
zijn,’ zegt Psalm 9. Laten de mensen 
dat ook weten als ze zich met politiek 
bezig houden: geen idealen maar een 
beetje ruimte voor kleine mensen die 
elkaar nodig hebben, soms voor een 
steuntje in de rug, soms om een toon-
tje lager te zingen.

Licht en aarden vaten
Door prof.dr. A. van de Beek, hoogleraar aan faculteit der godgeleerdheid van de Vrije Universiteit

Reinier Koppelaar stelt in zijn artikel “Van bolwerkmodel naar incarnatie” dat christenen zich niet moeten afsluiten 
voor de wereld maar daarin present moeten zijn. Hij gebruikt daarvoor de gedachte van de incarnatie: de vleeswor-
ding van het Woord. Ik heb daar drie opmerkingen bij die ik hieronder toelicht.

D i s c u s s i e  

Christenen wijzen naar Hem die het Licht der wereld is en hoe 
meer ze naar Hem wijzen, des te meer verliezen zij zichzelf en meer ze naar Hem wijzen, des te meer verliezen zij zichzelf en 
worden ze bereid om anderen te dienen. worden ze bereid om anderen te dienen. 
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Dat een christen geroepen is in te 
gaan in de cultuur, om mensen in 
hun leefsituatie te bereiken met het 
Evangelie lijkt me voor geen tegen-
spraak vatbaar. Om daar echter het 
woord ‘incarnatie’ voor te gebruiken 
is dunkt me een brug te ver. Daarvoor 
is de vleeswording van het Woord, 
de indaling van Jezus Christus in 
ons menselijk vlees me te hoog en te 
heilig.
Intussen is een pleidooi om het ‘bol-
werkmodel’ te nuanceren, laat staan 
prijs te geven geen sinecure. De ver-
zuiling zit zo diep in ons volksleven, 
niet in het minst binnen het christe-
lijke volksdeel, dat mensen er inner-
lijk mee vergroeid zijn. Terecht merkt 
de heer Koppelaar op dat het (zelfs) 
‘een onwenselijk nevenproduct’ van 
de verzuiling is dat christenen zich 
maar al te vaak hebben opgesloten 
‘in een eigen kerkelijke en sociale 
subwereld’. 

Eerste christenen
De vraag is of we als christenheid in 
dit land (spirituele) weerbaarheid 
genoeg hebben om de ‘bolwerken’ 
te verlaten en gewoon in ‘Babel’, als 
ten tijde van de profeet Jeremia, 
temidden van ongelovigen onze ver-
antwoordelijkheid te verstaan. Het 
door Koppelaar geciteerde woord van 
Jeremia in zijn brief aan de Joden in 
Babel (Jer. 29:4) verneem ik niet voor 
het eerst. Het is mij al zo lang als een 
spiegel. Natuurlijk is dit al de prak-
tijk bij de meeste christenen op de 
werkvloer, in het leven van elke dag. 
Een werkkring met een meerderheid 

van christenen is een zeldzaamheid, 
die vindt men zelfs vaak alleen nog 
maar binnen de ‘bolwerken’. Maar 
hoe wil Koppelaar zijn ‘open’ visie 
praktiseren in de politiek, en in al die 
maatschappelijke verbanden, waar-
binnen onze verantwoordelijkheid is 
geïnstitutionaliseerd? Hij maakt dat 
onvoldoende concreet.
De uiterste consequentie is de 
doorbraakgedachte. Ten tijde 
van de Doorbraak na de Tweede 
Wereldoorlog is het geprobeerd: 
in de politiek, de vakbeweging, de 
media, het onderwijs. Maar dat wil 
Koppelaar immers ook niet? Het 
resultaat was voor overtuigde aan-
hangers van de doorbraakgedachte 
al snel teleurstellend. Zelfs de identi-
teitsgebonden werkgemeenschappen 
in de PvdA, waaronder de protes-
tants-christelijke, gingen teloor. Òf 
het mankeerde aan geestelijke weer-
baarheid bij de christenen òf de a-
christelijke en anti-christelijke vloed-
golven waren te sterk. Het ‘Gebot der 
Stunde’, waartoe werd opgeroepen, 
kwam al spoedig veraf te staan van 
de Tien Woorden, die God aan de 
mens ‘ten goede’ gaf. 
Zelfs de apostolaire gedachte bin-
nen de kerken, in de Nederlandse 
Hervormde Kerk in het bijzonder leed 
schipbreuk. De kerk had de hoge pre-
tentie in de wereld met het Evangelie 
present te zijn maar de inhoud van 
de boodschap zelf verwereldlijkte. 
Hier zijn gestrande schepen bakens 
in zee.

Spiritueel
Identiteit en spiritualiteit moeten 
daarom dicht bij elkaar blijven, repli-
ceert Koppelaar. Dat valt te beamen. 
Maar dan moeten we ons wellicht 
weer leren spiegelen aan de eerste 
christenen. Ze hadden maatschap-
pelijk en politiek niets ‘eigens’, geen 
politieke of maatschappelijke orga-
nisaties, maar ze kenden vooral de 
weerbaarheid van het hart. De kerk-
vader Tertullianus vertrouwde de kin-
deren aan heidense scholen toe, want 
thuis werd geestelijke weerbaarheid 
aangekweekt. Tegelijkertijd was er 
echter - en dat is de keerzijde van 
de medaille - distantie van wereldse 
manifestaties: de keizerverering, 
het theater, het circus, de arena. 
Waarmee ik zeggen wil dat pleidooi-
en voor betrokkenheid van christenen 
op de cultuur ook gepaard moeten 
gaan met ‘innerweltliche askese’. 
Wanneer die er niet is zullen christe-
nen spoedig aan de wereld ten prooi 
vallen. De eerste christenen waren er 
helemaal niet op uit om de samenle-
ving te transformeren. Ze onthielden 
zich zelfs van politiek maar door-
zuurden nochtans de samenleving. 
De neergang sloeg toe toen ze zich 
verzwagerden met wereldlijke insti-
tuties en macht gingen krijgen. 
Een pleidooi voor inculturatie is dan 
ook nog wat anders dan aanvaar-
ding van de cultuur in haar wereldse 
verschijningen. Christenen moeten 
er ook niet op uit zijn de cultuur in 
hun ‘macht’ te krijgen. Het is hun 
voldoende kracht te putten uit de 
wetenschap dat Christus op het Kruis 

Christelijke presentie verdraagt 
geen cultuuroptimisme

Door ir J. van der Graaf, voormalig algemeen secretaris van de Gereformeerde Bond binnen de Nederlandse Hervormde Kerk

D i s c u s s i e  

De vraag is of we als christenheid in dit land (spirituele) weerbaarheid genoeg hebben om de De vraag is of we als christenheid in dit land (spirituele) weerbaarheid genoeg hebben om de 
‘bolwerken’ te verlaten en gewoon temidden van ongelovigen onze verantwoordelijkheid te verstaan.‘bolwerken’ te verlaten en gewoon temidden van ongelovigen onze verantwoordelijkheid te verstaan.
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de machten heeft onttroond. Dat 
geeft wel ontspannenheid, ontdoet 
van kramp.
Maar misschien zijn we al te gelijk-
vormig geworden aan de schema’s 
van de wereld om nog onbevangen 
in de wereld te kunnen staan. ‘Gij 
geheel anders?’ Het lijkt er vaak niet 
op. De tijdgeest dringt door de reten 
en kieren van ieders bestaan. Moet 
ik vandaag ‘theater, circus en arena’ 
actualiseren?

(Sub-)zuilen
Ooit had Groen van Prinsterer 
grote moeite om het volkskind op 
de openbare school los te laten. Hij 
capituleerde met moeite, omdat het 
kind uit de christelijke gezinnen niet 
geslachtofferd mocht worden op 
het altaar van de Verlichting. Zo en 
daarom ontstond ook de christelijke 
partij. Maar met kracht kwam Groen 
vanuit zijn theocratisch beginsel op 
voor het ‘Droit Divin’, het goddelijk 
recht op mens en wereld.
De verzuiling voltrok zich aanvanke-
lijk (slechts) rondom het bijzonder 
onderwijs. Ook in de tijd van de 
Doorbraak bleven doorbraaktheolo-
gen als J. J. Buskes trouwens kiezen 
voor de christelijke school. Maar 
Buskes kon ook toornen tegen het 
cultuuroptimisme van de nazaten 
van Kuyper, die aan de wereld ver-
loren gingen. Het boek van Agnes 
Amelink, De Greformeerden, is er een 
toonbeeld van. Spiritualiteit maakte 
plaats voor activisme. De grote ver-
zuiling ging toeslaan. Die verzuiling 
is zelfs zover doorgetrokken dat 

nieuwe kerkelijke groeperingen die 
ontstonden, een subzuil ging opei-
sen. We reformeerden, hervormden, 
herstelden en verbrokkelden maar 
door, in de institutionele zin van 
het woord, met het gevolg dat de 
eigen bolwerken evenzoveel blok-
kades vormden voor het getuigenis 
in de wereld. Wat kwam er nog van 
gemeenschappelijke evangelisatie 
terecht? De integrale christelijke pre-
sentie werd er eerder door verlamd 
dan versterkt. Zeker wanneer op den 
duur de ‘bolwerken’ zelf aan de secu-
larisatie ten prooi vielen. 

Maar laten we niet vergeten: de door-
geschoten verzuiling schoot wortel 
in de kerken. Ik zie daarom pas een 
begin van een vermoeden van de 
open houding, waarmee christenen 
in de samenleving present kunnen 
zijn, wanneer ze die houding aller-
eerst in en tussen kerken praktiseren. 
Zolang wij onze kerkelijke bolwerken 
hebben en koesteren en zelfs blijven 
vermeerderen, blijven de pleidooien 
van Koppelaar theoretisch. Drie nieu-
we kerken verschenen het laatste jaar 
op het toneel. Vandaar. 

Denken
Ik geloof best in het ideaal dat 
Koppelaar tekent. Maar het vraagt 
een radicale vernieuwing van ons 
denken; een om-denken. Wie het 
ideaal van de christelijke presentie 
buiten de ‘bolwerken’ bijvalt, moet 
beginnen te leren dat anderen dan 
hij/zijzelf zich naar eer en geweten 
principieel kunnen ophouden in 

andere kerkelijke appartementen. 
Zolang christenen elkaar, expliciet of 
impliciet, om hun kerkelijke keuze 
afschrijven is er van de presentie in 
de samenleving weinig ‘heil’ te ver-
wachten.
Is de consequentie van Koppelaars 
pleidooi overigens ook niet dat wordt 
aanvaard dat mensen hun chris-
telijke verantwoordelijkheid in de 
maatschappij ook kunnen verstaan 
in andere, zeg bredere maatschap-
pelijke of politieke verbanden dan die 
waartoe hij/zij behoort. Zover is het 
nog lang niet.
Bovendien is de kloof tussen kerk en 
wereld, tussen christenen en niet-
christenen in vergelijking met de tijd 
waarin de zuilen ontstonden - ten 
tijde van het nog vigerende ‘Corpus 
Christianum’, toen Nederland nog 
een (voor 90 procent) gedoopte natie 
was - aanmerkelijk groter en dieper 
geworden. Daarom zou het slecht zijn 
als de ‘bolwerken’ zonder meer zou-
den worden geslecht. Christelijke pre-
sentie vraagt immers ook onderlinge 
opscherping, vertroosting zelfs in het 
lijden aan de tijdgeest.
Christelijke presentie in de wereld 
betekent uiteindelijk leven tus-
sen twee werelden: de wereld als 
Gods schepping en de van God 
afgevallen, Gode vijandige wereld. 
Cultuuroptimisme zal de profetie 
doven en uiteindelijk de verant-
woordelijkheid doen verslappen. 
Dat vraagt wel onderscheidingsver-
mogen. Op het scherp van de snede. 
Want Christus zond zijn schapen uit 
onder de wolven. 

Christelijke presentie verdraagt 
geen cultuuroptimisme

D i s c u s s i e
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Voor een deel hebben die ongelovi-
gen nog gelijk ook. Natuurlijk is onze 
samenleving niet ideaal. Dat zal nie-
mand ontkennen. Het waarden- en 
normendebat werd en wordt niet 
voor niets gevoerd. Maar we moeten 
niet vergeten dat onze samenleving 
als totaal er toch heel wat beter bij 
ligt dan in afgelopen eeuwen het 
geval is geweest. Pasgeboren meisjes 
worden niet in rioolputjes gestopt 
(Romeinse tijd). Er lopen op straat niet 
zo gek veel mensen rond met een gat 
in de tong of een brandmerk op het 
voorhoofd als gevolg van een lijfstraf 
op een -vermeende- overtreding 
(Middeleeuwen). En uitgemergelde 
textielwerkers met twaalf-urige werk-
dagen en zes-daagse werkweken heb-
ben een punt bij de arbeidsinspectie 
(19e eeuw). 

De goedbedoelende christen probeert 
zijn verhaal nog te redden door de blik 
te richten op misstanden die er nog 
wél zijn. Of door allerlei werelddelen 
aan te wijzen waar de (of díe) wereld 
wel ten onder gaat aan ongerechtig-
heid. Díe wereld is nog inktzwart. 

Maar, meent de niet-gelovige, dáár 
hebben ze ook (nog!) geen kinder-
wetje van Van Houten. En voor dat 
wetje is geen geloof nodig, maar goed 
fatsoen en gezond verstand. 

Evenmin is het erg overtuigend om 
niet-gelovigen voor te houden: ‘Neem 
Jezus aan want dan ben je gered van 
je zonden!’. Veelal wordt dat erva-
ren als een onterecht verwijt. Want 
de gemiddelde niet-gelovige voelt 
zichzelf helemaal niet zondig. Hij 
probeert, met alle fouten die hij heeft 
en vaak ook zal erkennen, naar eer en 
geweten goed te zijn voor zijn naaste. 
En in verreweg de meeste gevallen is 
hij dat ook. 

Overtuigend verhaal
Christenen vertellen niet zo’n over-
tuigend verhaal in deze wereld. Dat 
was vroeger anders. In de eerste 
eeuwen verkondigden christenen 
een revolutionaire boodschap die 
miljoenen (letterlijk) op de knieën 
kreeg. Naastenliefde was cool. 
Opofferingsgezindheid hot. En boven-
dien was het christendom nog onbe-
smet van kerkelijke scheuringen en 
schandalen.

Wat ik hier schets is niet nieuw. Maar 
met de opkomst van een ‘beschaafde’ 
samenleving en de ‘verlichte’ mense-
lijke geest kwam ook de problematiek 
van de verminderde geloofwaardig-
heid van het christelijk geloof naar 
voren. Onder de verminderde houd-
baarheid van het christelijk geloof zijn 
christenen zich meer gaan organise-
ren: op school, in de politiek, de vak-
bond en de plaatselijke harmonie. Ter 
bescherming en als uitvalsbasis.

Niet onlogisch, maar daarmee ontna-
men christen zich (noodgedwongen?) 
de mogelijkheid om in open verbin-
ding te staan met niet-gelovigen. En 

een sociologische wetmatigheid ver-
telt ons dat bekeringen bijna alleen 
beklijven als ze ontstaan vanuit een 
persoonlijke relatie. Een even sociolo-
gische wetmatigheid vertelt ons dat 
goede omgang met anders-denkenen 
veelal wederzijdse beïnvloeding van 
opvattingen betekent. Deze beke-
ringsparadox (relaties met niet gelo-
vigen zijn nodig maar ook ‘gevaarlijk’) 
speelt ons in het rijke fatsoenlijke 
Westen danig parten bij de vraag hoe 
wij ons in deze samenleving moeten 
opstellen. 

Veel meer nog stelt het ons de vraag 
naar de overtuigingskracht van ons 
geloof! De moderne mens (genera-
liserend) kan niet geloven wat niet 
aannemelijk is. Ik heb het gevoel dat 
dáár de uitdaging ligt. Hoezo niet 
aannemelijk? Is het zo aannemelijk 
om in een big bang te geloven? Is het 
niet zo dat de Schepping, Gods Woord 
en onze ervaring (en trouwens ook 
de ervaring van veel niet-gelovigen)  
overtuigend van God getuigen? Is er 
niet minstens net zoveel bewijs voor 
geloven als voor niet-geloven?!

Nu overheerst in zowel de discussies 
over relatie- als over incarnatiepoli-
tiek de vorm, de organisatie. Op voor-
hand is men er blijkbaar al van over-
tuigd dat ‘de boodschap’ overtuigend 
genoeg is. En dat is het blijkbaar niet. 
Eerlijk gezegd, bijvoorbeeld kijkend 
naar programma’s waar christenen 
niet-gelovigen proberen te overtuigen 
van hun geloof, vindt ik de gebruikte 
argumentatie zelden heel sterk.

Op het moment dat die Boodschap 
helder en klaar is (ook voor onze tijd), 
dan is de vorm een afgeleide. Ik zie 
dan ook veel meer in een bezinning 
op de theologische en politieke apo-
logetiek dan in oude wijn in nieuwe 
zakken.

A d R e m

Bewijs genoeg
Door Jan Post, hoofdredacteur

Sommige christenen zien in de samenleving 

niets anders dan ellende en narigheid. Die 

opvatting wordt niet-gelovigen voorgehouden 

om hen te overtuigen van de waarde van het 

christelijk geloof, dat dan natuurlijk een oplos-

sing biedt voor al die ellende en narigheid. Veel 

ongelovigen weten vervolgens werkelijk niet 

waar die ‘arrogante’ christen het over heeft. In 

hun beleving valt het allemaal nog wel mee.
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Bewijs genoeg

Eindelijk, dat was mijn eerste gedachte toen ik een aankon-
diging van het boek zag. Eindelijk zou ik te weten komen of 
relatiepolitiek echt iets voorstelt. Of de nadruk op relaties 
een politieke vertaling kan krijgen. De titel is in ieder geval 
veelbelovend: Jubilee Manifesto, a framework, agenda and 
strategy for Christian social reform. En een ding is zeker. Dit 
is niet alleen een ‘must have’ voor iedereen die christelijke 
politiek serieus neemt, maar ook een ‘must read’.

De ChristenUnie heeft het afgelopen jaar wat geflirt met de 
zogenaamde ‘relatiepolitiek’. Een manifest hierover volgde, 
en ook de kreet voor de verkiezingen - voor elkaar - heeft 
een directe link met relatiepolitiek. De term en inhoud zijn 
over komen waaien uit Engeland. Michael Schluter – een van 
de redacteuren van het boek – is als eerste met de ideeën 
rond relatiepolitiek gekomen. Eerder verschenen mede van 
zijn hand boeken als The R-factor en The R-factor en The R-factor Building a Relational 
Society. Kenmerkend in het gedachtegoed van Schluter c.s. 
is dat relaties een centraal aspect vormen van de bijbelse 
boodschap. God heeft mensen geschapen om met elkaar 
samen te leven en om een relatie met God te hebben. Door 
individualisering, maar ook door materialisme en pluralisme 
slijten relaties in de Westerse wereld en plaatst ze als het 
ware een tijdbom onder haar eigen beschaving.1 

Na het lezen van het interview en enkele publicaties bleef bij 
mij de vraag hangen: is relatiepolitiek nu echt een concept mij de vraag hangen: is relatiepolitiek nu echt een concept 
waarmee christelijke politiek goed uit de voeten kan, of blijft 
het een vage term, die wel mooi klinkt maar waar een politicus 
of ambtenaar niks kan. In het Jubilee Manifesto proberen acht 
geleerde heren met een mooie staat van dienst en met twee 
decennia ervaring in het ‘relationisme’ mij van het eerste te 
overtuigen. Ik zal het meteen maar verklappen: met wisselend 
succes. Het feit echter dat ik hier en daar flink kritisch ben, 
betekent vooral dat ik het boek heel serieus neem. 

Opzet en inhoud 
Eerst iets over de opzet van het boek. Het boek bestaat uit drie 
delen: een eerste deel dat het bijbels raamwerk geeft over het 
denken over relaties. Een tweede deel waarin een aantal agen-
dapunten naar voren komen, zoals strafrecht, overheid, familie 
en economie. En een slotdeel waarin de aandacht uitgaat naar 
strategieën: hoe kun je in de praktijk werken aan relatiepoli-
tiek. 

Christendom is een relationele religie, is de hoofdboodschap 
van de eerste hoofdstukken. De auteurs duiken daarvoor in de 
christelijke traditie en in de bijbel. Met name de Thora krijgt 
daarbij veel aandacht. En ze komen met een sterke onderbou-
wing dat mensen geschapen zijn om met elkaar samen te 
leven en om een relatie met God te hebben. Wright verwoordt 
dat fraai: “God’s purpose was not to invent a production line 
for righteous individuals, but to create a new community of 
people who in their social life would embody those qualities of 
righteousness, peace, justice and love which reflect God’s own 
character and which were God’s original purpose for huma-
nity” (p. 85). De auteurs slagen er – in de ogen van deze niet-
theoloog - goed in om bijbelse noties in hun context te zetten 
en aan te geven wat wel of niet relevant is voor nu.
Mijn grootste kritiekpunt is dat de insteek van de hoofdstuk-
ken nadrukkelijk die van een relationele benadering is. Door 

Relaties leiden tot 
sociale revolutie

Door Cors Visser, tot 1-1-2006 medewerker Wetenschappelijk Instituut en sinds 1-11-2005 directeur van het christelijk studiecentrum ICS

B o e k e n W i j z e r

Boekgegevens
Jubilee Manifesto: a framework, agenda and strategy for Christian social reform
Michael Schluter and John Ashcroft (eds)
Jubilee Centre 2005
Prijs: ong.  e16,-
Te bestellen via www.jubilee-centre.org/Resources/resourcecatalogue.php?cat=2
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deze benadering van tevoren te kiezen, lijkt het soms alsof de 
auteurs bepaalde bijbelse noties plooien in een relationele 
richting.2 Ondanks deze kritiek maken ze wel aannemelijk 
dat God relaties op elk niveau van groot belang vindt en dat 
goede relaties voorwaarde zijn voor een goed functionerende 
samenleving. 

Na deze basis komen verschillende onderwerpen aan bod: 
de natie-staat, de overheid, gezin/familie, verzorgingsstaat, 
financiën, economie, strafrecht en tot slot defensie en interna-
tionale politiek. Dus ook een aantal onderwerpen waar je niet 
direct aan denkt bij relatiepolitiek.
Bij het hoofdstuk over de overheid blijkt ook dat er niet zoveel 
te vertellen valt. Het doet wat gemaakt aan om alleen vanuit 
relatieperspectief over de overheid te schrijven. De andere 
hoofdstukken worden meer natuurlijk gedragen door de rela-
tie gedachte. 
De ChristenUnie heeft als belangrijk punt dat het gezin de 
hoeksteen van de samenleving is, maar in deze bundel gaat 
Schluter veel verder. Na een mooi exposé over de rol van het 
gezin en familie in de bijbel komt hij met een aantal vergaan-
de politieke implicaties. De extended family, een eenheid van 
familie bestaande uit drie generaties, moet de grond vormen 
voor al het beleid. Dat betekent dat beleid er op gericht moet 
zijn om mensen bij elkaar te laten wonen. Alleen zo kunnen 
ze goed voor elkaar zorgen. Een van de aanbevelingen is om 
de mobiliteit te ontmoedigen. Daarnaast moet de overheid 
investeren in huwelijken. Als het huwelijk de basis is voor het 
samenleven, dan is het een investering waard. In een aantal 
staten in de VS blijkt dat er minder scheidingen zijn als er 
huwelijkscursussen e.d. worden gegeven. Een interessant punt 
voor het verkiezingsprogramma.
In het stuk over de verzorgingsstaat staat de familie ook 
centraal. Op grond van de bijbels wetten rond het opkomen 
voor vluchtelingen, immigranten en armen, bepleit Schluter 
een radicale hervorming: alleen mensen zonder directe fami-
lie mogen aanspraak maken op steun van de overheid. De 
natuurlijke volgorde van steun is: familie, gemeenschap, lokale 
overheid. Steun hoort niet te komen van een nationale over-
heid. Een dergelijke driedeling is nodig om onderling verant-
woordelijkheidsgevoel te kweken en om de waardigheid van 
de steunontvanger te garanderen. Naast deze maatregelen 
zou er ook meer aandacht moeten uitgaan naar preventie. 
Wat betreft het strafrecht volgt Burnside een soortgelijke 
redeneertrant. Recht heeft in het Hebreeuws te maken met 
relatie, elkaar recht in de ogen kunnen kijken. Straffen mogen 
zeker streng zijn, maar moeten wel gericht zijn op het herstel 
van de verstoorde relatie en mogen de waardigheid van een 
veroordeelde niet aantasten. Straf moet idealiter zichtbaar in 
de gemeenschap zelf plaatsvinden: de straf wordt toch immers 
voltrokken namens de gemeenschap. Terecht merkt hij op dat 
in de huidige samenleving rechtsvervolging meer iets wordt 

van controle krijgen op de veiligheid en het niet meer gaat 
om het rechtdoen zelf. 
Ook in de hoofdstukken over economie en financiën trekt de 
auteur, Mills, lijnen uit het Oude Testament door. Zo vraagt 
hij zich af of we rente ook in een westerse maatschappij wel 
moeten accepteren. Rente op investeringen prima, maar 
rente op leningen zijn volgens hem in strijd met bijbelse 
richtlijnen. Door het vragen van rente zeg je dat iemand niet 
tot de gemeenschap behoort. Zo was het Joden wel toege-
staan om rente te vragen aan buitenlanders, maar niet aan 
mensen van hun eigen volk. Verder stelt Mills dat de bijbel 
redelijk liberaal over de economie spreekt. De overheid moet 
niet herverdelen, de taak van de overheid is om mensen 
gelijke toegang te geven tot hulpbronnen. Overigens gelden 
daarbij wel allerlei randvoorwaarden. 

In het laatste deel trekken de auteurs enkele conclusies en 
proberen ze strategieën te schetsen om te werken aan een 
meer relationele samenleving. Helaas komen ze daarbij 
niet veel verder dan het herhalen van de conclusies uit de 
voorgaande hoofdstukken en te stellen dat christenen op 
alle niveaus actief moeten zijn. Wel staan er nog een aantal 
aardige case-studies, bijvoorbeeld over de succesvolle cam-
pagne Keep Sunday special. 

Discussiewaardig
Al met al is het een zeer lezenswaardig en vooral discus-
siewaardig boek. De grote sterkte van dit boek is meteen 
ook haar grootste zwakte. Alle bijdragen zijn geschreven 
vanuit het centrale idee van relaties. Dit geeft het boek een 
samenhang en een focus die ook goed tot uitdrukking komt 
in de verschillende voorstellen. Overnemen van de visie en 
de plannen uit dit boek, betekent pleiten voor een radicale 
herziening van de Nederlandse verzorgingsstaat. 
Daarbij doemen twee problemen op. De eerste is de vraag 
naar hoe reëel een dergelijke aanpak is. Zo mist in verschil-
lende hoofdstukken een expliciete analyse van de huidige 
situatie. Maar goed, een ideaalbeeld is om naar te streven. 
Het tweede bezwaar is meer principieel van aard: doet het 
relationisme recht aan de totaliteit van de bijbel. Ik vermoed 
van niet. Net zomin als christelijk-sociaal dé term kan zijn 
voor het karakteriseren van een politieke partij, kan relatie-
politiek dat zijn. Defensie, milieu, ruimtelijke ordening, maar 
ook economie hebben allemaal wel een relationeel aspect, 
maar dit is niet het belangrijkste. Het boek zou aan kracht 
winnen door te zeggen dat ze slechts voor bepaalde zaken 
in de samenleving een radicaal andere visie en voorstellen 
heeft.
Het zou heel jammer zijn als de ChristenUnie of het WI niets 
zou doen met dit boek. Het levert goede inbreng voor een 
verkiezingsprogramma. En wellicht is het een goed idee om 
een Nederlandse versie uit te brengen in het kader van het 
project ‘Nieuwe solidariteit’.

www.jubilee-centre.org
www.relationshipsfoundation.org

1  Zie onder andere het uitgebreide interview met Schluter in Denkwijzer nr. 2 van dit jaar.
2   Wat dat betreft vind ik het boek Living as the people of God, The relevance of Old Testament 

ethics (1983) van Christopher JH Wright sterker. Hij lijkt minder uit te gaan van een overkoe-
pelend idee, waardoor meer noties de ruimte krijgen. pelend idee, waardoor meer noties de ruimte krijgen. 

B o e k e n W i j z e r
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Niet een sterke economie of een doeltreffende overheid 
bepaalt de kwaliteit van het leven, maar een vitale en krach-
tige samenleving. In zijn boek ‘In hemelsnaam’ hekelt de 
econoom Arjo Klamer de economisering van het leven. Goed 
leven in een goede samenleving draait niet primair om geld, 
maar om vriendschap, wellevendheid, zorg en aandacht. En 
uiteindelijk vooral om iets cultureels of spiritueels, of wel 
iets wat zin geeft aan leven. Het gaat om handelen vanuit 
overtuiging, handelen in liefde. ‘In hemelsnaam’ is wat mij 
betreft ook een oproep aan christenen om weer een werk te 
maken van hun maatschappelijk handelen tot lof van God.

Nederland mag dan behoren tot de economisch welvarend-
ste landen ter wereld, toch ervaren we onbehagen in dit 
land van overvloed. Het lijkt er sterk op dat Nederlanders 
een tekort ervaren aan stabiliteit en geborgenheid. Er is 
schaarste aan wellevendheid of aan verantwoordelijkheids-
gevoel. Arjo Klamer vraagt zich af waarom het gangbare 
economisch denken, waarin het vooral gaat over het oplos-
sen van het vraagstuk van de schaarste, geen verklaring kan 
bedenken voor het onbehagen in de samenleving. De econo-
misering van het leven heeft het leven de afgelopen decen-
nia niet leuker gemaakt. 

Miskenning
In het economisch denken is er sprake van een miskenning 
van het gevoel van onbehagen onder burgers. De economische 
maatregelen, gecombineerd met sociale maatregelen gericht 
op het indammen van geweld en het beteugelen van misbruik 
van voorzieningen, hebben gezorgd voor een verharding van 
de samenleving. De kenmerkende waarden van de markt én 
die van de overheid bieden geen afdoende antwoorden op dat 
gevoel van onbehagen. Klamer vraagt een herwaardering van 
sociale en culturele waarden in het economisch denken. De 
derde sfeer (de alledaagse leefwereld van de burgers) tussen 
markt en overheid verdient meer aandacht. Het gaat om het 
perspectief van waaruit naar de mens wordt gekeken. Vanuit 
economisch perspectief is de standaardverklaring, dat indivi-
duen rationele keuzen maken en daarbij eigen belang nastre-
ven om een zo groot mogelijke welvaart te bereiken. Klamer 
vindt dat perspectief te beperkt. Niet alleen Klamer, maar ook 
anderen stellen vragen bij het economisch denken. De beleving 
van welvaart zit tussen de oren niet in de portemonnee, stelde 
de Engelse econoom Layard in zijn boek Happiness. En recent 
kwam het boek Economie van de eerbied van Roelf Haan uit, 
waarin wordt stilgestaan bij het bijbelse spreken over geld en 
goed. 

Christelijke traditie 
In hemelsnaam! is een andere waardevolle invalshoek voor 
christenen, die aan hun sociaal economisch handelen zin en 
richting willen geven. In de christelijke traditie heeft er altijd 
veel aandacht bestaan voor het vraagstuk van het dagelijks 
brood. In Calvijns denken had de kerk een maatschappelijke en 
politieke taak. In het katholieke denken is de encycliek Rerum 
Novarum (1891) een markant moment in het spreken van de 
kerk over sociale vraagstukken. En in hetzelfde jaar 1891 sprak 
Abraham Kuyper zijn beroemde rede: Het sociale vraagstuk en 
de christelijke religie uit. Ook daarna hebben gereformeerden 
zich regelmatig met het vraagstuk van de verantwoordelijk-
heid voor hun sociaal economisch handelen beziggehouden. 
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Vaak beperkte de discussie zich echter tot een positiebepa-
ling tussen links en rechts, tussen individu en collectief of 
tussen overheid en markt. Maar over het algemeen is het 
gesprek blijven hangen in het debat tussen markt of over-
heid, tussen links of rechts. Het debat over het christelijk soci-
ale gezicht van de ChristenUnie is een voorbeeld van dat den-
ken binnen een eendimensionaal perspectief. In DenkWijzer 
noteerde Van Popta enige tijd geleden het belang om de 
meer-dimensionaliteit van het vraagstuk van dynamiek en 
solidariteit in het christelijk economisch denken onder ogen 
te zien. Dan verdwijnt vanzelf het links-rechts dilemma als 
meetlat van tafel. 

Niet alleen in politiek is een vernieuwende bezinning rele-
vant; ook de aandacht van de kerk voor het maatschappelijk 
gesprek vraagt om vernieuwing en verdieping. De roep om 
spiritualiteit in de samenleving in het economisch denken is 
een roep, die kerken niet mogen negeren. Het is een uitnodi-
ging aan de kerk om de ontstane leemte in te vullen. 
In mijn ogen wordt dat bevestigd in de andere-waarden-
benadering van Klamer. De economie en het economisch den-
ken is niet meer dan een middel. Niet een sterke economie 
of een doeltreffende overheid bepaalt de kwaliteit van leven, 
maar een vitale en krachtige samenleving.

Deugdzaam denken
Klamer kiest voor een aanvulling op het economisch denken 
met neo-traditionele waarden. In zijn denken betekent dit 
het koppelen van conservatieve denkbeelden (deugden) aan 
een sterk sociale kijk op de samenleving, met nadruk op 
waarden als wellevendheid, solidariteit, zorgzaamheid en ver-
antwoordelijkheid. Hij stoort zich aan het oprukkende markt-
mechanisme, de commercialisering van het publieke domein 
en de verstikkende greep van overheidsbureaucraten.
In zijn boek tekent hij zowel de sfeer van de markt, als de 
sfeer van de overheid als vierkanten. Ze zijn vierkant in hun 
logica. In de markt draait alles om de prijs van de dingen en 
voor de overheid draait alles om regels. Zowel in de markt als 
bij de overheid regeren contracten en de behoefte te controle-
ren, te rationaliseren en te managen.
De werkelijkheid functioneert anders dan de sferen van de 
markt en de overheid ons willen doen geloven. Dat vraagt dus 
ook om anders te denken en rekenschap te geven van waar-
den en gemeenschappelijke goederen, van vriendschappen, 
van gezinnen, van een ‘civil society’. Dat is het domein ook van 
netwerken, clubs en verenigingen, van kerken en scholen, van 
collegialiteit en wederkerigheid in relaties. Deze sfeer is in 
onze moderne samenleving tussen de wielen geraakt van een 
te dominante overheid met zijn bureaucratische regels aan 
de ene kant en het oprukkende marktdenken aan de andere 
kant. En hoewel de markt een goede manier is om economi-
sche beslissingen van individuen te coördineren, is het markt-
denken te overheersend geworden en gaat het ten koste van 
de verdere ontwikkeling van de derde sfeer. De derde sfeer is 
cruciaal voor de vorming van sociale waarden en gemeen-

schappelijke goederen. Het is de informele sfeer dat mensen 
vertrouwen genereren, wellevendheid, een leuke buurt orga-
niseren, gezelligheid, vriendschap en goede gesprekken.

Kerken leveren een belangrijke bijdrage aan deze derde sfeer. 
Ze brengen mensen samen en bepalen min of meer hun 
manier van samenleven, hun sociale en culturele waarden. 
In de Verenigde Staten voedt het kerkelijk leven waarden als 
dienstbaarheid, eerlijkheid en gemeenschapszin en ‘n family 
values’. De sferen van de overheid en de markt zijn gebaat bij 
een sterke derde sfeer. Een democratisch bestel functioneert 
beter als de derde sfeer sterk is (Putnam 1994). Dat geldt 
evenzeer voor de markt. Mensen die elkaar kennen uit een 
kerk, vereniging of een netwerk zullen gemakkelijker met 
elkaar handelen dan mensen die totale vreemden van elkaar 
zijn. In deze sfeer worden burgerlijke deugden genereert, 
zoals verantwoordelijkheidsgevoel, prudentie, plichtsbesef, 
vooruitziendheid, overtuiging en het vermogen om in team 
te opereren en opdrachten uit te voeren. Sociale waarden 
beïnvloeden in sterke mate het economisch denken. Zowel 
in de sfeer van de markt en de sfeer van de overheid is het 
nodig meer rekenschap te geven van deze waarden. 

Dominant
Voor geen van de sferen is dominantie van de ene sfeer ten 
opzichte van de andere goed. De laatste vijf decennia heb-
ben we dat ervaren met een te dominante overheidssfeer. 
Nu worstelen we met een dominant marktdenken, dat 
doorwerkt in elke sector. De markt staat model voor het han-
delen. Marktwerking in het notariaat, de energiesector en bij 
het openbaar vervoer geven aan dat het de overheid ernst is. 
Waarden als gemeenschappelijkheid, redelijkheid, prudentie 
en stabiliteit worden daardoor van minder gewicht, terwijl 
waarden als eigen belang, winst, zelfverrijking en efficientie 
de boventoon gaan voeren. Met als gevolg dat sociale waar-
den naar de achtergrond schuiven. Bij een dominante over-
heidssfeer zien we soortgelijke effecten. Illegalen die onder 
ons een goed bestaan hebben op gebouwd moeten weg; 
voor degenen die met hen optrekken en hen een warm hart 
toedragen is zulk overheidsbeleid, gebaseerd op uitvoering 
van uniforme regels en gelijke behandeling meedogenloos.
Dat geldt ook voor het instituut van de gift. Nederlanders 

positief

vrijheid van keuze
soevereine consument
onafhankelijkheid
prestatiegerichtheid
ondernemingslust
objectieve prijsbeleid
individuele verantwoordelijkheid
individugericht

Waardenschema van de markt

negatief

machtsconcentratie
manipulatie via reclame
onzekerheid en instabiliteit
prestatiedwang
hebzucht
objectivering
anonimiteit
asociaal en immoreel gedrag
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geven nog volop, maar de belangrijkste groep zijn kerk-
gangers en die groep slinkt snel. De overheid heeft veel 
verantwoordelijkheden overgenomen, waardoor we het ook 
normaal zijn gaan vinden dat de overheid deze functie over-
neemt. Veel Nederlanders voelen die sociale plicht niet meer. 
Wat dat betreft is het boeiend om de effecten van het besluit 
om subsidie te vragen voor de Theologische Universiteit te 
Kampen te meten als het gaat om de plicht van kerkleden 
om het ínstituut van gift in stand te houden. Het is de vraag 
vanuit welke waarden er gehandeld wordt.

Balans
Uit de schema’s van de kenmerkende waarden blijkt, dat een 
goed balans tussen de drie sferen relevant is. Een dominante 
overheid verdringt de markt en zorgt er met haar bureaucra-
tie voor dat de derde sfeer wordt aangetast. Een dominante 
marktwerking heeft te weinig oog voor sociale waarden en 
waardeert te weinig de eigenstandige rol van de overheid, 
waar het gaat om rechtvaardigheid, solidariteit en het col-
lectieve belang. Maar ook de derde sfeer kan beperkend en 
verstikkend werken, omdat we afhankelijk zijn van mensen 
met wie we iets gemeenschappelijks hebben. De markt kan 
in zo’n geval vrijheid van handelen schenken. En de sfeer 
van de overheid voegt de waarde van recht doen en gelijke 
behandeling toe. In de praktijk lopen sferen in elkaar over en 
zorgen voor wederzijdse beïnvloeding, maar het is nuttig het 
onderscheid tussen de verschillende sferen goed voor ogen 
te houden. Liefde en vriendschap zijn niet te koop. De manier 
waarop rechtvaardigheid door de overheid wordt bevorderd 
geldt niet in de familiesfeer.

Burgerschap
We leven in een land van overvloed, desondanks heerst er 
onbehagen. Klamer wijt dat aan het feit, dat de derde sfeer 
(civil society) veronachtzaamd wordt. De opleving van waar-
dendiscussies zijn daartoe een signaal. Die waarden zijn 
bepalend voor de kwaliteit van de samenleving. Het primaat 
van de samenleving en de eigen verantwoordelijkheid van 
burgers vraagt nadrukkelijker een plek. De overheid moet in 
haar beleid die derde sfeer versterken door meer rekening 
te houden met het belang van gezinnen, scholen, kerken, 
organisaties die in de derde sfeer opereren. Maar ook in de 

formulering van beleid en de taal van de markt die in de 
overheidssfeer zo manifest aanwezig is (individu, klant en 
zorgconsument in plaats van burger en lid van een gemeen-
schap) kan een bijdrage worden geleverd aan de herwaarde-
ring van de derde sfeer, van waarden als burgerschap, zorg-
zaamheid, gemeenschappelijkheid en verantwoordelijkheid. 
En als het gaat om economie en markt is er veel gewonnen 
door helder te maken dat economie en markt geen doelen in 
zichzelf zijn, maar hulpmiddelen, systemen die het functio-
neren van vrijheid in de samenleving bevorderen, maar ook 
begrensd zijn naar hun aard.

In overtuiging
Het voorgaande is gemakkelijk opgeschreven. In hemels-
naam! is de titel van een boek, dat vraagt om nog een 
dimensie. Het vraagt om handelen vanuit overtuiging. In 
een wereld die stijf staat van contracten en wettelijke regels 
komt liefdevol handelen in de knel. Klamer wijst op Gods 
aanwezigheid in alles, dus ook in het handelen in de markt. 
De Here Jezus inspireert ons waarachtig te zijn, oog te heb-
ben voor de ander en altijd te beseffen dat er meer is dan 
het hier het nu. In hemelsnaam! is ook een dappere poging 
om aan het handelen in overtuiging diepere zin mee te 
geven. Op dat terrein hebben kerken veel zeggingskracht 
verloren zien gaan. Het gesprek over het sociale klimaat in 
de samenleving wordt veel gevoerd op basis van horizon-
tale sociale waarden voor de menselijke gemeenschap. Het 
onbehagen in de economisch denken heeft alles te maken 
met onvoldoende aandacht voor de betekenis van sociale 
en culturele waarden voor mensen, maar meer nog met 
het ontbreken aan zicht op zingeving en het waartoe. Dat 
doet de behoefte aan spiritualiteit ontstaan. Die verticale 
dimensie is gericht op de lof en eer en heerlijkheid van Hem 
die zetelt op de troon (Openbaringen 5: 13). De werkelijke 
doorstart van de aarde en een menswaardig bestaan is gele-
gen in haar eenwording met de hemel. Dat is een dimensie, 
die ook dynamiek geeft aan de sociaal-economische politiek 
van de ChristenUnie en waardoor schema’s als links-rechts, 
overheid-markt, individueel belang versus collectief belang 
doorbroken kunnen worden. 

positief

verantwoordelijkheid
loyaliteit
gemeenschappelijkheid
zorgzaamheid
generositeit
vriendschappelijkheid
collegialiteit

negatief

plichtmatigheid
betutteling
onderdrukking
afhankelijkheid
liefdadigheid
vijandelijkheid
buitensluiting
discriminatie 

Waardenschema van de civil society

positief

rechtvaardigheid
solidariteit
collectief belang
regelgeving
gelijkheid
overleg
democratisch
objectiviteit

negatief

meedogenloos 
belastingdruk
nationalisme
dwang en regelzucht
stroperigheid
inefficiëntie
onpersoonlijk
bureaucratisch, harteloos

Waardenschema van de overheid
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Op de dag ik me aan deze bespreking zet, zijn er drie 
bommen afgegaan in drie hotels in Amman. In Baghdad 
ontploffen ze dagelijks. Vandaag kwam ook een einde 
aan het aardse leven van de Al-Qaida bommenmaker op 
Java, een getalenteerde ingenieur van 49 met honderden 
slachtoffers op zijn geweten. Het is ook de periode dat de 
Nederlandse rechter over het lot van de islamitische knut-
selaar Samir A. beslist. En ik heb net een onaangenaam 
gesprek bij mijn garage achter de rug. De man die de ven-
tilator moest repareren, was wel te spreken over Zarqawi.
Het maakt me soms behoorlijk somber over de verhou-
ding tussen de Moslim-wereld en het Westen. Het valt 
dan niet mee om heel objectief een bundel te lezen 
waarin een team van onderzoekers aan Nederlandse uni-
versiteiten mij wil laten geloven dat de moslim-extremis-
ten de uitzondering op de regel zijn. Maar ik heb wel mijn 
best gedaan.

Veenbrand
Eerlijk gezegd overtuigt een goed gesprek met onze voor-
malige taallerares Rasja en haar man Najib me meer dan 
dit boek. Zij laten me zien dat de Islam en de Westerse 
cultuur wel degelijk on speaking terms kunnen komen. 
Juist omdat zij de werkelijkheid niet mooier maken dan 
die is en soms ook met de handen in het haar zitten. Rasja 
en Najib waren pas over uit het Engelse Leeds en natuur-
lijk hadden we het over de bomaanslagen in Londen. De 

daders gingen naar dezelfde moskee als waar Rasja en 
Najib op vrijdag bidden. Rasja en Najib vertelden over 
hun frustratie over de Islamitische leiders in Engeland, 
over de onvrijheid in het Midden-Oosten en uitten hun 
zorg over de haperende integratie van moslims in Europa. 
Tegelijk hebben ze – net als ik – grote vragen bij de 
Westerse invulling van vrijheid. Tijdens ons gesprek ont-
roerde het me bijna om te zien hoe ze in staat waren om 
een open, tolerante levenshouding te combineren met 
een vrome toewijding aan Islam.

Je hebt moslims in soorten en maten en de meeste 
deugen. Dat is een van de boodschappen van de recent 
verschenen studie Nederlandse moslims, van migrant tot 
burger. De bundel toont hoe gevarieerd het Islamitische 
palet in Nederland is, legt kort uit wat Islam is en vertelt 
hoe op dit moment de interactie tussen moslims en de 
dominante Nederlandse meerderheidscultuur verloopt. 
Het is de auteurs in ieder geval goed gelukt in kort bestek 
waardevolle informatie te geven over verschillende 
Islamistische stromingen, organisaties en woordvoer-
ders. Ik vermoed dat de opstellers van de bundel op deze 
manier de maatschappelijke gemoederen in het post-Van 
Gogh-tijdperk een beetje tot bedaren willen brengen. Als 
je het boek uit hebt, weet je zeker dat er ook nog andere 
moslims zijn dan Mohammed B. en de Brabantse ‘imam’ 
Van der Ven. Maar met dit nobele doel lopen de auteurs 
wat mij betreft het gevaar dat ze een veenbrand bagatel-
liseren door te melden dat er nauwelijks vlammen te zien 
zijn.

Flexibiliteit
Zo wordt gesteld dat ‘veruit de meeste moslims op geloof 
en ritueel zijn gericht en de Islam geen politieke rol toe-
kennen’ (32). Dat kan zijn, maar ik ben zeer benieuwd 
hoeveel prominente Islamitische theologen daar een 
theologisch fundament voor kunnen leggen. Toen de 
Egyptische Abu Zaid de koran contextueel benaderde, 
werd hij door een rechtbank tot ‘ongelovige’ verklaard en 
werd zijn vrouw gedwongen van hem te scheiden. Abu 
Zaid doceert nu in Leiden. De Islam is nog altijd onlosma-
kelijk verbonden met politiek en staat, zoals Mohammed 
niet alleen de stichter van een godsdienst was, maar ook 
een staatsman en een veroveraar. Dan kunnen 1300 jaar 
later sommige volgelingen in Nederland vooral op ritue-
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len gericht zijn, maar het is wel de vraag of de Islam zelf 
en zijn toonaangevende theologen het bij rituelen willen 
laten. Met andere woorden, heeft de mainstream Islam 
niet een veel grotere pretentie dan wat moslims in een 
minderheidspositie in een Westers land op dit moment 
laten zien? Je hoeft alleen maar naar de landen met een 
Islamitische meerderheid te kijken om te weten dat de 
vraag stellen haar ook beantwoorden is. Hoe politiek en 
Islam zich tot elkaar verhouden, ontdek je heel wat eerder 
in de praktijk van Islamitische landen, dan in het gedrag 
van een Islamitische minderheid in een geseculariseerd, 
Westers land.

Een ander voorbeeld van de vergoeilijkende toon van 
het boek. De Islam wordt gekarakteriseerd als “een flexi-
bele godsdienst waar iedereen zich kan inpassen” (59). 
Afgezien van het feit dat dit een waardeoordeel is dat je 
niet zou verwachten in een bundel van wetenschappers, 
valt hier nog wel wat op af te dingen. Uit eigen ervaring 
weet ik hoe bitter en soms gewelddadig er wordt gere-
ageerd als een moslim christen wordt. Mijn perceptie 
is dat de Islam uiterst flexibel is in het binnenhalen en 
behouden van volgelingen, maar een heel ander gezicht 
toont als iemand de Islam verlaat. Een Egyptische ex-
moslim die vreest voor zijn leven, heeft misschien iets 
meer recht van spreken over de ‘flexibiliteit van de Islam’ 
dan een autochtone moslim die aan een bundel over de 
Nederlandse Islam meewerkt.

Slaan
Bij de bespreking van 11 september en de nasleep zie je 
de opstellers opnieuw worstelen met de spanning tus-
sen de harde feiten en dat wat ze eigenlijk willen zeggen. 
Zo schrijven ze dat er weliswaar “enkele enquêtes onder 
moslims” waren waaruit bleek dat “een kleine meerder-
heid” begrip had voor de aanslagen. Maar daarna vragen 
ze zich onmiddellijk af hoe betrouwbaar die enquêtes 
eigenlijk zijn (149). De voormalige Iraakse minister van 
Informatie zou niet anders hebben gereageerd. Ook bij 
de bespreking van overlast door moslim-jongeren wordt 
vooral benadrukt dat er grote overeenkomsten zijn met 
autochtone jongeren (‘assertieve levensstijl’). En als 
allochtone hangjongeren als bedreigend worden ervaren, 
is dit vooral een ‘gevoel’ (140). Maar halverwege staat 
dan opeens: “Wel is het zo dat Marokkaans-Nederlandse 
jongens oververtegenwoordigd zijn in de daderstatistie-
ken van criminaliteit”. Ik vermoed dat er minstens een 
redactievergadering overheen ging voordat deze zin er in 
kwam.

Op het gevaar af dat ik een op onderdelen waardevolle 
bundel onrecht doe, ga ik nog even door. Bij de beschrij-
ving van de rechtspositie van mannen en vrouwen heeft 
het er alle schijn van dat de schrijvers vooral op zoek zijn 

geweest naar alle positieve uitzonderingen die er in de 
Islamitische wereld gemaakt zijn op de – in ieder geval op 
dit punt – harde Sharia. Anders dan de auteurs geloven 
geeft de Koran wel degelijk de man het recht zijn vrouw 
te slaan (Sura 4:34). Verder kan (o.a. in Egypte) een man 
zijn vrouw met een enkel woord verstoten om haar later 
weer terug te eisen (gebaseerd op bijvoorbeeld Sura 
2:227). En dan hebben we het nog niet over de positie van 
vrouwen in landen als Saoedi-Arabië waar ze niet eens 
mogen autorijden of stemmen.

Scheiding geloof en staat
Ook op het punt van de scheiding tussen geloof en staat 
doen de auteurs weer erg hun best om de scherpe kantjes 
er vanaf te halen. Ze stemmen in dat Islam die scheiding 
niet kent, maar voegen er onmiddellijk aan toe dat dat 
ook voor het Christendom geldt. En bovendien wordt 
gemeld dat ‘de meeste islamitische samenlevingen al 
eeuwen een belangrijke mate van scheiding tussen staat 
en moskee kennen’ (101). Dat lijken mij moeilijk vol te 
houden beweringen. Turkije is het enige voorbeeld van 
een land met een moslimmeerderheid en een seculiere 
staat. Maar zelfs in dit land hebben minderheden niet 
dezelfde rechten als de moslim-meerderheid. Om dan 
nog maar te zwijgen over het Midden-Oosten, waar geen 
enkel land volledige godsdienstvrijheid heeft. In al die 
landen is de Sharia minimaal de bron van de nationale 
wetgeving, zo niet de enige Grondwet.

De staatsrechtelijke pretentie van de Islam is verbonden 
met de ontstaansgeschiedenis. Mohammed was profeet, 
staatsman, rechter en generaal tegelijk. De kerk is begon-
nen als een onbeduidende minderheid zonder politieke 
aspiraties. Na de sterke groei van het Christendom heeft 
de Kerk weliswaar een grotere maatschappelijke rol opge-
eist en soms zelfs geprobeerd om de Staat te domineren, 
maar in al die eeuwen heeft de Kerk nooit de pretentie 
gehad om de staat te vervangen. Vanaf het moment dat 
Mohammed de scepter over Medina is gaan zwaaien, is 
de claim van de Islam op de staat veel vergaander, zo niet 
totaal. Het is wat mij betreft daarom nogal misplaatst om 
op dit punt een parallel tussen Islam en Christendom te 
trekken.

De balans
Voor iedereen die kort wil kennismaken met de 
Islamistische wereld in Nederland is dit een prima bun-
del. Maar het is wel zaak om bij het lezen steeds na te 
gaan waar feiten eindigen en twijfelachtige interpreta-
tie begint. Voor echte peace in our time zullen we eerst 
samen de feiten onder ogen zien, hoe hard en vervelend 
die ook soms ook zijn. Ik verheug me daarom nu vooral op 
het volgende gesprek met Rasja en Najib.
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